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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ι. Θεοφύλακτου και

Χ. Σταϊκούρα, σελ. 7261, 7285
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γυµνάσιο Χανίων, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Γαλατσίου, το 27ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών, µαθητές, γο-
νείς και εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Κρεµαστής
Ρόδου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κυδωνίας Χανίων, µαθητές
από το Γυναικόκαστρο Κιλκίς, το Δραβήσκο και την Παλαι-
οκώµη Σερρών, το 6ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης Θεσσαλονί-
κης, το Γυµνάσιο Πλατανιά Χανίων, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο
Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης και το 72ο Δηµοτικό Σχολείο
Θεσσαλονίκης, σελ. 7264, 7266, 7269, 7276, 7291, 7300,
7307, 7314, 7322, 7326, 7336, 7341

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7264, 7265, 7266, 7269,
7270, 7271, 7272, 7274, 7282, 7283, 7285, 7286, 7287, 7289,
7290, 7291, 7292, 7293, 7295, 7298, 7311, 7316, 7317, 7318,
7319, 7322, 7323, 7329, 7330, 7332, 7333, 7334, 7335, 7338,
7339, 7340, 7341, 7342, 7344

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7291
5. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-

λευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτή-
σεις της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας
άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών, σελ. 7313

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 28 Απριλίου 2017, σελ. 7299
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα «παραµένει η

υγειονοµική και περιβαλλοντική βόµβα των σκουπιδιών στη
Ζάκυνθο», σελ. 7259

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την υπολειτουργία των Δηµοτικών Περιφερειακών Θεά-
τρων, σελ. 7261

γ) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

i. σχετικά µε τον πλειστηριασµό από τον ΕΦΚΑ ακινήτου
ιδιοκτησίας «αγροτικού συνεταιρισµού Δωδεκανήσου», σελ.
7262

ii. σχετικά µε την ανάγκη εξεύρεσης λύσης για την έκδοση
συντάξεων, των υπό συνταξιοδότηση ασφαλισµένων του
ΕΦΚΑ µη µισθωτών και αγροτών που έχουν ληξιπρόθεσµες
οφειλές, σελ. 7264

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης: «Εξωδικαστικός µηχανισµός στήριξης
οφειλών επιχειρήσεων», σελ. 7266 - 7344

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της διεθνούς σύµβασης
για τον έλεγχο και διαχείριση του έρµατος και των ιζηµάτων
που προέρχονται από τα πλοία, 2004 και άλλες διατάξεις»,
σελ. 7261

3. Αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας:

α) Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ καθώς και από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές κ.κ. Γ.
Καρρά και Θ. Θεοχάρη επί της τροπολογίας 1027/15, σελ.
7341, 7342

β) Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας επί της τροπολογίας
1027/15, σελ. 7341

γ) Βουλευτών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών και Ανάπτυξης, σελ.
7341
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ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 7266 – 7288 
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ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7307 – 7324 
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 7259 – 7265 
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ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 7266, 7269, 7270, 7271, 

7272, 7283, 7285, 7286, 
7287
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7292, 7342
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ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 7282, 7335, 7336
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ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 7324, 7325
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ. , σελ. 7291, 7293, 7323
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ΜΠΑΛΛΗΣ Σ. , σελ. 7290



Αθήνα, σήµερα στις 27 Απριλίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.36’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΑ ΛΥΚΟΥΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 748/24-4-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «παραµένει η υγειονοµική
και περιβαλλοντική βόµβα των σκουπιδιών στη Ζάκυνθο». 

Απαντάει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης.
Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, σας είναι γνωστό. Είναι πολύ

καιρό αυτό το ζήτηµα, που αφορά την κατάσταση που έχει δια-
µορφωθεί στη Ζάκυνθο µε τα σκουπίδια, όπου µιλάµε στην κυ-
ριολεξία για µια υγειονοµική και περιβαλλοντική βόµβα.

Έχουν γίνει κατά καιρούς πάρα πολλές συσκέψεις και στο
Υπουργείο σας, αλλά και στη Ζάκυνθο µε διάφορες λύσεις, οι
οποίες έχουν δοθεί και οι οποίες έχουν µείνει στα χαρτιά, γιατί
καµµιά απ’ αυτές δεν έχει προχωρήσει και µε διάφορες ηµερο-
µηνίες λήξης, όσον αφορά την αντιµετώπιση του προβλήµατος.

Όµως, το πρόβληµα παραµένει, η κατάσταση επιδεινώνεται,
διογκώνονται οι τόνοι σκουπιδιών, οι οποίοι παραµένουν στο σύ-
νολο του νησιού της Ζάκυνθου µε την ύπαρξη σοβαρών κινδύνων
για τη δηµόσια υγεία και για το περιβάλλον, πολύ δε περισσότερο
τώρα που έρχεται το καλοκαίρι, οι θερµοκρασίες ανεβαίνουν µε
αποτέλεσµα η κατάσταση να γίνεται ακόµα πιο αποπνι- κτική.

Άρα, τα συγκεκριµένα ερωτήµατα, τα οποία θέσαµε, κύριε
Υπουργέ, στην επίκαιρη ερώτηση είναι δύο:

Πρώτον, ποια είναι αυτή η άµεση και ασφαλής λύση για να αν-
τιµετωπιστεί η παραπάνω κατάσταση στη Ζάκυνθο και πώς αυτές
οι λύσεις θα δροµολογηθούν µε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµ-
µατα; Και δεύτερον, µετά και από δική σας παρέµβαση µπορεί
να υπάρξει απαλλαγή των εργαζοµένων, αν χρειάζεται νοµοθε-
τική πρωτοβουλία, και των λαϊκών νοικοκυριών της πόλης από τα
δηµοτικά τέλη καθαριότητας, τα ανταποδοτικά τέλη, για όσο διά-
στηµα η κατάσταση αυτή παραµένει και µε αναδροµική ισχύ;

Σ’ αυτά τα δύο ζητήµατα θέλουµε συγκεκριµένες απαντήσεις,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Καραθανασόπουλε, δεν είναι απλά γνωστό το ζήτηµα σε

εµάς, αλλά, όπως κι εσείς υπονοήσατε µε την ερώτησή σας,
ασχολούµαστε µε ένα συστηµατικό τρόπο από τον Νοέµβριο του
προηγούµενου έτους.

Ο ίδιος προσωπικά έχω συµµετάσχει σε τέσσερις, τουλάχι-
στον, συσκέψεις µε τον δήµαρχο, τον Φορέα Διαχείρισης Απο-
βλήτων, τον περιφερειάρχη, τον αντιπεριφερειάρχη και έχω συ-
ναντήσει εργαζόµενους στο εργατικό κέντρο της πόλης.

Νοµίζω ότι έχουµε εξαντλήσει σχεδόν όλα, εάν όχι όλα, τα
µέσα που διαθέτουµε για να πιέσουµε ώστε να υπάρξει ουσια-
στική αντιµετώπιση ενός προβλήµατος, το οποίο πραγµατικά τι-
νάζει στον αέρα την οικονοµία και βεβαίως αποτελεί και µία
υγειονοµική βόµβα, όπως το χαρακτηρίζατε και εσείς. 

Όµως, νοµίζω ότι µπορούµε εδώ και κάποιες ηµέρες να µιλάµε
µε αισιοδοξία και να µπορούµε να ισχυριστούµε ότι το πρόβληµα
πια έχει πάρει τον δρόµο της επίλυσής του. Αφού χάσαµε πολύ-
τιµο χρόνο, αφού φτάσαµε σε µια οριακή κατάσταση –ως γνω-
στόν η Ζάκυνθος είναι ένα νησί το οποίο αποτελεί έναν από τους
πρώτους τουριστικούς προορισµούς- και περάσαµε και τις γιορ-
τές του Πάσχα κάτω από ακραίες συνθήκες µε τόνους σκουπι-
διών στην πόλη, υπάρχει ολόκληρο παρασκήνιο, υπάρχουν πολύ
µεγάλες ευθύνες, οι οποίες επιµερίζονται και στην τοπική αυτο-
διοίκηση, όπως έχω πει σε αυτή την Αίθουσα απαντώντας σε µια
παρόµοια επίκαιρη ερώτηση, που είχε γίνει πριν από κάποιο διά-
στηµα. Η τοπική αυτοδιοίκηση έχει την πρώτη ευθύνη για τη δια-
χείριση των αποβλήτων. 

Η πολιτεία από µεριάς της αδειοδότησε έγκαιρα όλες τις λύ-
σεις, που υπήρχαν όλο αυτό το διάστηµα, από τον Νοέµβριο,
τουλάχιστον, από όσο ξέρω εγώ. Στις 22 Νοεµβρίου έγινε η
πρώτη σύσκεψη, στις 12 Δεκεµβρίου η δεύτερη, στις 23 Φεβ-
ρουαρίου η τρίτη, στις 13 Απριλίου η τέταρτη, στις 24 Απριλίου,
µόλις πριν από λίγες ηµέρες, η τελευταία, µε δική µου συµµε-
τοχή. Το υπογραµµίζω αυτό, διότι ήθελα να παρακολουθήσω ο
ίδιος εκ του σύνεγγυς βήµα µε βήµα την αντιµετώπιση αυτού του
προβλήµατος. Διότι δεν χρωστούν τίποτα οι εργαζόµενοι και οι
κάτοικοι του νησιού να υφίστανται όλη αυτή την ανευθυνότητα
εκ µέρους των αρµοδίων. 

Όµως, αυτή τη στιγµή -και αυτές είναι οι τελευταίες πληροφο-
ρίες που έχω και από τον Γενικό Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης, ο οποίος βρισκόταν µέχρι και σήµερα στο νησί- ότι έχει
επιλεγεί η εγκατάσταση του δεµατοποιητή σε χώρο κοντά στον
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πρώην ΧΥΤΑ, στον χώρο του Σκοπού. Ελπίζουµε ότι στα τέλη
στης άλλης εβδοµάδας θα αρχίσει να λειτουργεί και µέσα σε δύο
µε δυόµισι µήνες θα έχει λειτουργήσει και η ενδιάµεση λύση στον
χώρο της περιοχής Λίβα, όπου προορίζεται να είναι εκεί και η
οριστική λύση. 

Για όλα αυτά έχουµε εξασφαλίσει τις άδειες, ενώ έχει εξασφα-
λιστεί και η χρηµατοδότηση της οριστικής λύσης από το αντί-
στοιχο πρόγραµµα του ΕΣΠΑ. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι έστω και µε καθυστέρηση τα πράγµατα
βαίνουν καλώς. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µακάρι

να είχαµε και να συµµεριζόµασταν κι εµείς τη δική σας αισιοδο-
ξία. Γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά και αναγνωρίζουµε ότι έχουν
γίνει δεκάδες συσκέψεις για το συγκεκριµένο ζήτηµα και µε τη
δική σας παρουσία, οι αποφάσεις των οποίων συσκέψεων όµως
έχουν µείνει στα χαρτιά. Όπως και η χθεσινή απόφαση, που ελή-
φθη στη σύσκεψη που έγινε στο νησί µε το γενικό γραµµατέα
αποκεντρωµένης διοίκησης πολύ φοβούµαστε ότι θα µείνει στα
χαρτιά, για τον δεµατοποιητή στον Σκοπό, µέχρι να γίνει ο ΧΥΤΥ
στον Λίβα. Πολύ δε περισσότερο που η σηµερινή εξέλιξη είναι
ότι µετά από µήνυση των κατοίκων στον Σκοπό συνέλαβαν τους
εκσκαφείς, που πήγαν να κάνουν τις χωµατουργικές εργασίες. 

Καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά που οδηγείται η κατάσταση.
Πολύ δε περισσότερο που ακόµα και ο δεµατοποιητής να υλο-
ποιηθεί -εάν υλοποιηθεί- και τηρούνται όλες οι προδιαγραφές, οι
τόνοι σκουπιδιών δεν µπορούν να απορροφηθούν σε πολύ µικρό
χρονικό διάστηµα, ενώ η δεµατοποίηση των σκουπιδιών εγκυµο-
νεί νέους κινδύνους. 

Από αυτή την άποψη, κύριε Υπουργέ, ξέρουµε πάρα πολύ κα-
λά ότι το θέµα µε τα σκουπίδια δεν είναι πρόβληµα µόνο της Ζα-
κύνθου, αλλά συνολικότερο. Επίσης, ξέρουµε ότι υπάρχει ένας
τεράστιος πόλεµος οικονοµικών συµφερόντων, για το ποιοι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι θα αναλάβουν τη διαχείριση των απορριµµά-
των. 

Και στη Ζάκυνθο υπάρχει αντίστοιχος επιχειρηµατικός πόλε-
µος µε τις όποιες λύσεις δεν προωθούνται ή υπονοµεύονται εκ-
φράζεται επί της ουσίας. 

Αυτοί οι οποίοι θα πληρώσουν αυτόν τον επιχειρηµατικό πό-
λεµο είναι οι ίδιοι οι κάτοικοι, τα ίδια τα λαϊκά νοικοκυριά στη Ζά-
κυνθο, που βιώνουν αυτή την υγειονοµική περιβαλλοντική  βόµ-
βα. Επίσης, όποια λύση και να δοθεί θα είναι σε βάρος τους, γιατί
τα ανταποδοτικά τέλη θα πάνε πάρα πολύ ψηλά. 

Θα µπει το δίληµµα στον κόσµο –και το ξέρουν και από τους
τοπικούς παράγοντες εκεί που έχουν ευθύνη, τον δήµαρχο και
τον περιφερειάρχη, αλλά και από την Κυβέρνηση- ή να πληρώ-
σουν για τα σκουπίδια, για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα, ή αλ-
λιώς θα ζουν µε αυτή την υγειονοµική βόµβα. 

Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. 
Από αυτή την άποψη, οι όποιες καλές προθέσεις –εντός εισα-

γωγικών ή εκτός εισαγωγικών- που µπορεί να έχει η Κυβέρνηση
φαίνεται ότι βρίσκουν τοίχο. 

Και εµείς λέµε καθαρά ότι από τη στιγµή που εµπλέκονται επι-
χειρηµατικοί όµιλοι, από τη στιγµή που η διαχείριση των απορ-
ριµµάτων θα ιδιωτικοποιείται, θα εµπορευµατοποιείται, τότε κα-
ταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά σε τι επώδυνες καταστάσεις θα
οδηγηθούν τα λαϊκά στρώµατα στο ζήτηµα των σκουπιδιών, αλλά
και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στους χώρους αποκοµιδής και επεξερ-
γασίας των απορριµµάτων µε τους ενοικιαζόµενους εργαζόµε-
νους, µε τους συµβασιούχους εργαζόµενους, µε µη ύπαρξη µέτ-
ρων υγιεινής και ασφάλειας. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, η ανησυχία µας παραµένει και
δεν το κάνουµε, κύριε Υπουργέ, για αντιπολιτευτικούς λόγους.
Υπάρχουν εκατό άλλοι λόγοι για να κάνουµε αντιπολίτευση στην
Κυβέρνηση. Όµως, είναι µια πραγµατική ανησυχία η οποία υπάρ-
χει και η οποία πολύ φοβούµαστε ότι δεν θα αντιµετωπιστεί το
επόµενο χρονικό διάστηµα, αν δεν κάνει άµεση παρέµβαση η Κυ-

βέρνηση στην κατεύθυνση η ίδια να υλοποιήσει τη λύση και όχι
να πετάει –που, βεβαίως, έχει την ευθύνη η τοπική διοίκηση και
ο δήµος και η περιφέρεια- το µπαλάκι για το ποιος θα λύσει το
πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι δεν µπορούµε να µιλάµε γενικά και αόριστα για ευ-

θύνες, διότι κάποιες από αυτές τις αναφέρατε και εσείς. 
Όµως, προσέξτε να δείτε: Είναι ανάγκη να υπάρχει µια στάση

ευθύνης από όλα τα εµπλεκόµενα µέρη και από όλες τις πολιτι-
κές δυνάµεις. Σηµασία έχει να δηµιουργήσουµε εκείνους τους
κατάλληλους, τους απαιτούµενους όρους κοινωνικής πίεσης,
έτσι ώστε όλοι να αναλάβουν τις ευθύνες τους. 

Εµείς δεν είµαστε από αυτούς οι οποίοι µε ευκολία θα µετα-
κυλήσουµε τις ευθύνες αλλού. Όµως, αυτό το οποίο περνούσε
και περνάει από το χέρι µας µέσα από την αποκεντρωµένη διοί-
κηση, δηλαδή µια επιτήρηση, ένας έλεγχος εκ του σύνεγγυς
όλων των αναγκαίων βηµάτων για την αντιµετώπιση του ζητήµα-
τος, έχει γίνει. Και δεν µιλάµε γενικά και αόριστα. Γνωρίζετε ότι
η πρόταση για τη χρηµατοδότηση της οριστικής λύσης µέσα από
το αντίστοιχο ΕΣΠΑ έχει κατατεθεί και από όσο ξέρω, από τη
βαθµολογία που έχει πάρει, θα εγκριθεί τελικά. Άρα, µιλάµε για
οριστική λύση. 

Καλές είναι οι αναφορές που κάνετε γενικά -και τις κάνετε σε
κάθε είδους αντίστοιχες περιπτώσεις ως Κοµµουνιστικό Κόµµα-
για τη µη εκµετάλλευση, την κερδοσκοπική αντιµετώπιση ενός
ζητήµατος, που σχετίζεται µε τα απόβλητα, αλλά δεν «κολλάει»
σε όλες τις περιπτώσεις. Υπάρχουν πιο χαρακτηριστικές περι-
πτώσεις –αν θέλετε- για να αναφερθείτε σε µια τέτοια λογική, για
να επιβεβαιώσετε αυτή την επιχειρηµατολογία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ξέρουµε και τα καράβια
που παραµένουν παροπλισµένα, κύριε Υπουργέ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Προσέξτε να δείτε, λοιπόν: Αυτό που δεν µπορώ να κατα-
λάβω και το θεωρώ ειλικρινά ως µια λογική η οποία δεν τέµνεται
µε το πρόβληµα είναι ότι ζητάτε όσο διάστηµα είναι τα σκουπίδια
στους δρόµους να απαλλαγούν οι εργαζόµενοι από την κατα-
βολή των τελών. 

Κατ’ αρχάς, γνωρίζετε ότι αυτό προϋποθέτει απόφαση του δη-
µοτικού συµβουλίου µε βάση τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη
αυτοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης. Θα µπορούσε, λοιπόν,
να πάρει –όπως έχει πάρει σε κάποιες περιπτώσεις- η τοπική αυ-
τοδιοίκηση µια τέτοια απόφαση για τις ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες. 

Όµως, εδώ πέρα σε µια στιγµή που χρειάζεται να τους πούµε
«κύριοι, αφού εισπράττετε τα χρήµατα, πρέπει να κάνετε τη δου-
λειά σας, είστε υποχρεωµένοι να αντιµετωπίσετε αυτό το ζή-
τηµα», τι νόηµα έχει; Μήπως, λοιπόν, αυτή είναι µια εύκολη συ-
νταγή για να την «πετάµε» κάθε φορά; Δεν βοηθούν τέτοιου εί-
δους –ας πούµε- επιχειρήµατα. 

Όσον αφορά την ευαισθησία µας στο θέµα των συµβασιού-
χων, τη γνωρίζετε. Είναι και σε εξέλιξη µια πολύ σηµαντική δη-
µόσια συζήτηση. Θα έχουµε το χρονικό διάστηµα να την επε-
κτείνουµε και να την κάνουµε σε βάθος και στη Βουλή. Γνωρίζω
ότι και το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έχει καταθέσει
µια επερώτηση για τις επόµενες µέρες για τα θέµατα της τοπικής
αυτοδιοίκησης. Ο κ. Βορίδης την έχει καταθέσει. Και εκεί θα έ-
χουµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε για αυτό. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι –και δεν µιλάµε µε λόγια, ήδη ξέρω ότι έχει
υπάρξει µία ολόκληρη τεχνική προετοιµασία για την αντικατά-
σταση του δεµατοποιητή, ο οποίος έχει τη δυνατότητα να δεµα-
τοποιεί µέχρι διακόσιους τόνους µέσα σε συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα- και στο διάστηµα των δύο µηνών που χρειάζονται για
να υπάρξει µεταβατική λύση στη θέση Λίβα -έχει βρεθεί µάλιστα
και ο δρόµος που θα πηγαίνει και υπάρχει και αντίστοιχη αδει-
οδότηση από το δασαρχείο- πράγµατι θα αποφορτίσουµε το ζή-
τηµα και ότι πράγµατι «το νερό έχει µπει στο αυλάκι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
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πουργέ.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής: «Κύρωση της διεθνούς σύµβασης για τον έλεγχο και διαχεί-
ριση του έρµατος και των ιζηµάτων που προέρχονται από τα
πλοία, 2004 και άλλες διατάξεις».

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Θεοφύλακτος ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, για προσωπικούς λόγους,
από 28 Απριλίου 2017 έως 2 Μαΐου 2017. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 744/24-4-2017 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Νοµού Αττικής του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκου-
ρολιάκου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την υπολειτουργία των δηµοτικών περιφερειακών θεάτρων.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η ερώτηση έχει να κάνει µε την υπολειτουργία

των δηµοτικών περιφερειακών θεάτρων και θα έλεγα ότι είναι ευ-
τυχής συγκυρία που αυτήν την στιγµή βρίσκεται στην Αίθουσα
και ο Υπουργός Εσωτερικών.

Η σηµαντική υπόθεση της λειτουργίας θεατρικών δοµών που
ενισχύονται από την κεντρική, αλλά και την τοπική αυτοδιοίκηση
στην περιφέρεια της χώρας, έχει φτάσει σε αδιέξοδο. Ο θεσµός
των δηµοτικών περιφερειακών θεάτρων, τα οποία κατά τα προ-
ηγούµενα χρόνια καλλιέργησαν την τέχνη του θεάτρου, αλλά και
ενεθάρρυναν και πολλές δράσεις πολιτισµού, ουσιαστικά έχει
κλείσει τον λειτουργικό και ιστορικό του κύκλο. Την ευθύνη γι’
αυτήν την κατάσταση την έχουν οι πολιτικές των προηγούµενων
κυβερνήσεων σε συνδυασµό και µε τις εµφανείς ευθύνες πολλών
τοπικών αρχόντων.

Να δώσω ένα παράδειγµα. Το 2010 οι επιχορηγήσεις ανήλθαν
στο ποσό 2.479.000 ευρώ, ενώ το 2014 κατέβηκαν στις 483.000,
στο ένα έκτο.

Μεγάλη ανησυχία και φόβος έχει προκύψει λόγω της τελευ-
ταίας απόφασης σχετικά µε τα δηµοτικά περιφερειακά θέατρα,
η οποία συντηρεί την ακινησία, δίνοντας το φιλί της ζωής –ένα
αναιµικό φιλί ζωής θα έλεγα- σε µερικά µόνον θέατρα, αφήνον-
τας τα άλλα στην τύχη τους και µαζί µε αυτά εγκαταλείποντας
και µεγάλα τµήµατα της περιφέρειας, όσον αφορά στη φροντίδα,
που πρέπει να επιδείξει η πολιτεία στο θέµα της λειτουργίας του
θεάτρου παντού στη χώρα µας.

Ήρθε η ώρα η Κυβέρνηση, µέσω του αρµόδιου Υπουργείου,
να καταθέσει νέα πρόταση για τα δηµοτικά περιφερειακά θέα-
τρα, για το θέατρο στην περιφέρεια. Την πρόταση αυτή αναµένει
µε αγωνία όλος ο κόσµος του θεάτρου, αλλά και πολίτες της πε-
ριφέρειας. Η µεγάλη πλειοψηφία συµφωνεί πως πρέπει να προ-
ταθεί ένα άλλο µοντέλο, που θα συνενώνει δυνάµεις, θα επι-
τυγχάνει οικονοµία κλίµακος και θα έχει δηµοκρατική διοίκηση
µε διαφάνεια στις αποφάσεις και στις ενέργειές της.

Ερωτάσθε, λοιπόν, εάν σκοπεύετε να εκπονήσετε µία νέα πρό-
ταση που θα λαµβάνει υπ’ όψιν τα ιστορικά, αλλά και σύγχρονα
δεδοµένα, µέσα σε αυτές τις συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας
που ζούµε, ώστε να οργανωθεί ένας νέος θεσµός, που θα καλύ-
πτει τη χώρα και θα δίνει τη δυνατότητα σε µεγαλύτερα του ενός
σύνολα του πρώτου και δεύτερου βαθµού τοπικής αυτοδιοίκησης
να συµµετέχουν ενεργά και µε αποφασιστική οικονοµική ευθύνη,
που θα ελαφρύνει και την κεντρική εξουσία όσον αφορά στην ευ-
θύνη που έχει να χρηµατοδοτεί εξολοκλήρου αυτά τα θέατρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Σκουρολιάκο, αποφεύγω να περιαυτολογώ, αλλά πραγµα-
τικά αισθάνοµαι ότι ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι της διαδροµής και
της υπηρεσίας µου στο θέατρο έχει αφιερωθεί στην αποκέν-

τρωση. 
Ήδη από το 1975 µε την πρωτοπόρο στην αποκέντρωση Ασπα-

σία Παπαθανασίου υπήρξαν περιοδείες σε όλη την Ελλάδα, σε
όλα τα χωριά, που ήταν ακριβώς ο δρόµος που άνοιξε µετά µε
τα ΔΗΠΕΘΕ, και µετά επί δώδεκα χρόνια υπηρετώντας στα ΔΗ-
ΠΕΘΕ νοµίζω ότι είµαι σε θέση να έχω µια πολύ σαφή εικόνα. 

Συµφωνώ µε αυτά τα οποία εντοπίσατε όσον αφορά την πα-
θογένεια των ΔΗΠΕΘΕ. 

Όπως ξέρετε, τα τελευταία χρόνια λόγω της µείωσης της επι-
χορηγήσεων πλέον το Υπουργείο Πολιτισµού στις προγραµµα-
τικές δεν έχει κανενός είδους παρέµβαση ουσιαστική στη λει-
τουργία των ΔΗΠΕΘΕ. 

Εµείς γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά τα προβλήµατα. Θελήσαµε
σε αυτή τη µεταβατική περίοδο να δώσουµε ένα στίγµα ότι επι-
θυµούµε να βελτιώσουµε τη λειτουργία των ΔΗΠΕΘΕ. Δεν θελή-
σαµε να αιφνιδιάσουµε τα ΔΗΠΕΘΕ, δηµιουργώντας αλλαγές
στις οποίες δεν προλάβαιναν να ανταποκριθούν και διακινδυνεύαν
έτσι οι επιχορηγήσεις και η στήριξή τους από την περιφέρεια.

Θελήσαµε να κάνουµε µια προειδοποιητική µεταβατική κίνηση,
µε την οποία επιβραβεύουµε τα ΔΗΠΕΘΕ που τηρούν τις συµ-
φωνίες. Αυξήσαµε, δηλαδή, την επιχορήγησή τους από τα 46.500
ευρώ το χρόνο στα 62.500 ευρώ. Αυτά αριθµούν τα επτά ΔΗ-
ΠΕΘΕ. 

Εποµένως, δεν καταλαβαίνω γιατί λέτε ότι εγκαταλείψαµε το
θεσµό. Τουναντίον, στηρίζουµε τα ΔΗΠΕΘΕ που τηρούν σε ένα
σεβαστό βαθµό τις δεσµεύσεις τους. Δεν µειώσαµε σε πέντε ΔΗ-
ΠΕΘΕ την επιχορήγησή τους, ώστε να µην αιφνιδιαστούν. Παρα-
µένει η ίδια. Μόνο σε ένα µειώσαµε την επιχορήγηση και σε άλλο
ένα σταµάτησε εκ των πραγµάτων, γιατί είχε τεθεί εκτός δικτύου. 

Εποµένως, είναι σαφές ότι θέλουµε να αναβαθµίσουµε το θεσ-
µό. Θέλουµε να του δώσουµε µια νέα πνοή. Στην καινούργια προ-
γραµµατική θα τεθούν πολύ πιο βελτιωµένα και ανανεωµένα κρι-
τήρια και όροι και θα διαµορφώσουµε τις συνθήκες µέσα από
διαβούλευση, ώστε αυτή η νέα προγραµµατική να ανταποκρίνε-
ται στις νέες προδιαγραφές και απαιτήσεις που θέτει η σηµερινή
εποχή. 

Η πολιτική µας είναι οτιδήποτε γίνεται στο κέντρο να αποκεν-
τρώνεται, να εξακτινώνεται στην περιφέρεια και το εξωτερικό. Η
πρόθεσή µας είναι να δώσουµε κατευθύνσεις συνεργασίας ανά-
µεσα στο κέντρο και στην περιφέρεια, αλλά και ανάµεσα στην
περιφέρεια και το εξωτερικό. 

Εποµένως, δεν σκοπεύουµε να εγκαταλείψουµε. Δεν πιστεύου-
µε ότι ο θεσµός πνέει τα λοίσθια. Τουναντίον, θέλουµε να τον
ανανεώσουµε, αλλά αυτό δεν γίνεται µονόπλευρα από το Υπουρ-
γείο, χρειάζεται να συµµετέχουν και οι τοπικές κοινωνίες, οι δή-
µοι, οι περιφέρειες. Άλλωστε, είναι περιφερειακά θέατρα και εκ
του νόµου προβλέπεται η συµµετοχή των περιφερειών. Γίνεται
σε κάποιες περιπτώσεις, αλλά πρέπει να γίνει µέσα σε µια πολύ
πιο οργανωµένη και κοινά συµφωνηµένη βάση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, ούτε εγώ θα περιαυτολογήσω, αλλά γνωρί-

ζετε ότι έχω κι εγώ µια θητεία σε αυτά τα θέατρα, δέκα χρόνια
ως διευθυντής και αρκετές περιόδους ως ηθοποιός ή σκηνοθέ-
της. Έχω ζήσει, λοιπόν, αυτά τα θέατρα από µέσα. Έχω περάσει
µεγάλο µέρος της θεατρικής µου ζωής σε αυτά. 

Είπατε ότι δεν θέλατε να αιφνιδιάσετε. Αιφνιδιάζεις κάτι το
οποίο βρίσκεται σε λειτουργία. Για κάτι, που βρίσκεται σε αυτή
την κατάσταση που βρίσκονται τα θέατρα αυτή τη στιγµή χρει-
άζεται ένας αιφνιδιασµός ευχάριστος για να τα ξυπνήσει. 

Μας είπατε ότι η επιχορήγηση είναι στα 62.500 ευρώ.  Κατα-
λαβαίνω. Τόσες είναι οι δυνατότητες της πολιτείας. Ξέρετε, ό-
µως, ότι αυτά τα χρήµατα δεν φτάνουν ούτε για τη µισθοδοσία
του µόνιµου τεχνικού και διοικητικού προσωπικού. Πώς θα γίνουν
οι παραγωγές; 

Είπατε ότι θα πάνε οι παραγωγές από το κέντρο. Καλές είναι
οι παραγωγές από το κέντρο προς την περιφέρεια, αλλά δεν
είναι δυνατόν να δίνει αποκλειστικά το κέντρο τα φώτα στην πε-
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ριφέρεια. Πρέπει να γίνονται πρωτογενείς παραγωγές και εκεί.
Γνωρίζετε τη θλιβερή κατάσταση στην οποία βρίσκονται αυτή

τη στιγµή τα θέατρα, θέατρα τα οποία λειτουργούν µε πολλα-
πλές ταχύτητες. Τι κάνουν; Μετακλήσεις θιάσων κάνουν και πρέ-
πει να δείτε και αυτό το θέµα της ψεύτικης συµπαραγωγής, όπου
ένας ιδιώτης θεατρικός επιχειρηµατίας δανείζεται το όνοµα του
θεάτρου, το βάζει στην αφίσα και παίρνει εργαζόµενους, υλικο-
τεχνική υποδοµή, προβολείς, ηχητικά, φορτηγά κ.λπ. και το ΔΗ-
ΠΕΘΕ µε ελάχιστα χρήµατα που µπαίνει µέσα, απλώς παριστάνει
ότι είναι ζωντανό.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά, λοιπόν, ότι οι περισσότερες παραγω-
γές αυτή τη στιγµή στα ΔΗΠΕΘΕ γίνονται από ερασιτέχνες ηθο-
ποιούς. Είναι πολύ σηµαντικό το ερασιτεχνικό θέατρο, αλλά ως
ερασιτεχνικό θέατρο. Οι ιδρυτικός νόµος, αυτός της Μελίνας,
προβλέπει επαγγελµατίες σε ποσοστό 80%. Δεν λειτουργούν µε
πρόγραµµα, αλλά µε τυχαίες επιλογές. Γνωρίζετε ότι πολλά δεν
έχουν καλλιτεχνικό διευθυντή. Σε αυτά τα θέατρα που πήγαν τα
χρήµατα έχουν όλα καλλιτεχνικό διευθυντή, γιατί, αν δεν έχουν,
είναι ένα θέµα, είµαστε εκτός νόµου. Το καθένα από αυτά λει-
τουργεί µε τον δικό του τρόπο.

Έχουµε θέατρα για τα οποία έµαθα, όπως το ΔΗΠΕΘΕ Λάρι-
σας µε το ιστορικό όνοµα του θεσσαλικού θεάτρου, ότι έκανε µια
προκήρυξη η οποία δεν έχει σχέση µε τον ιδρυτικό νόµο των ΔΗ-
ΠΕΘΕ.

Είναι µια προκήρυξη που, κυρία Υπουργέ, αν διεκδικούσατε
αυτή τη θέση, που συνεργαστήκατε σε αυτό το θέατρο µε τον
Κώστα Τσιάνο για να κάνετε την ιστορική «Ηλέκτρα», δεν θα ήσα-
σταν διευθύντρια µε αυτήν την προκήρυξη του Θεάτρου.

Τελειώνοντας -και ευχαριστώ για τον χρόνο- θέλω να πω ότι η
αναδιοργάνωση του θεσµού των ΔΗΠΕΘΕ στο πλαίσιο της θεα-
τρικής αποκέντρωσης υπήρξε και είναι κεντρικό στοιχείο του
προγράµµατος του ΣΥΡΙΖΑ. Η δηµιουργία µεγάλων περιφερει-
ακών θεάτρων, όπου περιφέρεια εννοούµε τη γεωγραφική, είναι
πρωταρχικός στόχος και είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα που πρέ-
πει να προχωρήσει.

Τελειώνοντας, θέλω να στηλιτεύσω τη συµπεριφορά των πε-
ριφερειαρχών οι οποίοι δεν συµµετέχουν στα ήδη υπάρχοντα
ΔΗΠΕΘΕ. Θα µπορούσαν να βοηθήσουν και αυτοί µε πολλούς
τρόπους. Δεν το έχει κάνει κανένας και αν κάποιος το έχει κάνει,
ζητώ συγγνώµη και θα πρέπει να το αναφέρουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Είναι σαφές ότι στη νέα προγραµµατική συµφωνία θα τεθούν
πολλοί πιο σαφείς όροι όσον αφορά τις συνεργασίες και τις συµ-
παραγωγές. Είναι πολύ γνωστά όλα αυτά που είπατε. Όµως,
στην καινούργια προγραµµατική θα τεθούν πολύ σαφείς όροι
στο τι σηµαίνει συµπαραγωγή.

Επίσης, για το θέµα του καλλιτεχνικού διευθυντή υπάρχει µια
εµπλοκή, που δεν οφείλεται πάντα στους δήµους. Υπάρχει η ε-
ξής εµπλοκή, ότι, όταν είναι κοινωφελής οργανισµός, προσλαµ-
βάνεται βάσει του νόµου µε ΠΕ, δηλαδή, πρέπει να έχει κάποια
πανεπιστηµιακά πτυχία ή τεχνικά.

Αυτό είµαστε σε φάση που το διερευνούµε, το έχουµε ψάξει
πάρα πολύ, κύριε Σκουρολιάκο. Είµαστε στη φάση να ψάξουµε
να λύσουµε το πρόβληµα. Είµαστε σε επαφή και µε τον δήµαρχο
της Λάρισας και µε τους νοµικούς για να µπορέσει να λυθεί αυτό
το πρόβληµα. Υπάρχει µια νοµική αντίφαση σε αυτό. Ενώ από τη
µία εξαιρούνται τα καλλιτεχνικά, από την άλλη, υποχρεώνονται
να προσλαµβάνουν µε άλλα κριτήρια. Αυτό το γνωρίζουµε και εί-
µαστε σε φάση να διερευνήσουµε και να λύσουµε το θέµα αυτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Σας έστειλα τον
νόµο.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Επίσης, όπως ίσως γνωρίζετε, στις προκηρύξεις των επιχορηγή-
σεων που έχουµε κάνει για το θέατρο και τον χορό για την πε-
ρίοδο 2017 και 2018, παροτρύνουµε τα θέατρα να δηµιουργή-
σουν σχέσεις συνεργασίας και συµπαραγωγής όχι µόνο σε οικο-
νοµική τεχνική βάση, αλλά ουσιαστικής καλλιτεχνικής σύµπρα-
ξης, έτσι ώστε ακριβώς να υπάρχει ουσία στη συµπαραγωγή και

να µην είναι τυπική.
Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και ήδη γίνεται και µε το Φε-

στιβάλ Αθηνών και µε κάποιο ελεύθερο θέατρο, µε ΔΗΠΕΘΕ. Γί-
νεται ουσιαστική συνεργασία. Έχουν αρχίσει να γίνονται αυτά τα
βήµατα. Θα γίνουν πιο συντεταγµένα και πιο οργανωµένα µε την
καινούργια προγραµµατική.

Όµως, θέλω να πω ότι επιθυµούµε να στηρίξουµε αυτόν τον
θεσµό και να τον αναβαθµίσουµε. Σκεφτόµαστε πολύ σοβαρά τη
δυνατότητα συνεργασιών ανάµεσα στα ΔΗΠΕΘΕ, έτσι ώστε να
υπάρχει εξοικονόµηση και αξιοποίηση του δυναµικού. Και, βε-
βαίως, ένα από τα πιο βασικά κριτήρια που θα θέσουµε είναι οι
θέσεις εργασίας, ώστε να προσλαµβάνονται επαγγελµατίες του
θεάτρου, του χορού, οι συντελεστές και να πάψει αυτή η «γκρίζα
ζώνη» όπου το ερασιτεχνικό θέατρο συγχέεται µε το επαγγελµα-
τικό.

Είναι πολύ σηµαντικό να υπάρχει το ερασιτεχνικό θέατρο και
επιθυµούµε να είναι τµήµα των ΔΗΠΕΘΕ, έτσι ώστε να εκφράζε-
ται και αυτή η πλευρά των κοινωνιών, που είναι πάρα πολύ ση-
µαντική. Όµως, αυτό δεν πρέπει να συγχέεται µε το επαγγελµα-
τικό κοµµάτι, το οποίο θα τεθεί σαν ένας βασικός όρος των κρι-
τηρίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 743/24-4-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ηλία Καµατερού προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τον πλειστηριασµό από τον ΕΦΚΑ ακινή-
του ιδιοκτησίας αγροτικού συνεταιρισµού δωδεκανήσου».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πε-
τρόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στα Δωδεκάνησα -για να ξέρετε, είναι είκοσι

πέντε κατοικηµένα νησιά- λειτουργεί η ένωση γεωργικών συνε-
ταιρισµών -ιστορική ένωση- που καλύπτει όλον τον αγροτικό
κόσµο της Δωδεκανήσου. Πάνω από δέκα χιλιάδες αγρότες εξυ-
πηρετούνται µέσα από τον συνεταιρισµό -για παράδειγµα, στις
αιτήσεις τους στον ΟΣΔΕ- και το 90% της παραγωγής οινοποι-
ήσιµων σταφυλιών της Ρόδου απορροφάται από την «ΚΑΪΡ». Η
«ΚΑΪΡ» είναι θυγατρική της ένωσης, ιστορική εταιρεία, ιδρυµένη
και αυτή από ιταλοκρατίας ακόµα, η οποία στεγάζεται σε παρα-
δοσιακά κτήρια. 

Ξέρετε ότι στις 22 Μαρτίου, µε επισπεύδοντα το ΕΦΚΑ, βγήκε
στον πλειστηριασµό από το πρώην ΙΚΑ ένα ακίνητο της ένωσης,
το οποίο, αν εκποιηθεί, της στερεί κάθε δυνατότητα να µπει στον
νόµο για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, τον οποίο συζητούµε και
ψηφίζουµε σήµερα. Έχει όλες τις δυνατότητες να µπει. Μπορεί
να καταστεί βιώσιµη η ένωση. Και ευτυχώς, µε κινητοποιήσεις
των εργαζοµένων και των αγροτών απετράπη αυτός ο πλειστη-
ριασµός.

Στις 28 Φεβρουαρίου, η ένωση κατέθεσε αίτηση προς το ΕΦΚΑ
για «να παγώσει» αυτή εδώ η διαδικασία, µέχρι να της δοθεί η
δυνατότητα να κάνει µία αίτηση και να εξεταστεί αν µπορεί -όλα
τα στοιχεία δείχνουν ότι µπορεί- να υπαχθεί στον εξωδικαστικό
συµβιβασµό. 

Το αίτηµα της ένωσης είναι να παρέµβετε, να δώσετε εντολή
έτσι ώστε «να παγώσει» αυτή εδώ η διαδικασία, για να δοθεί στη
συνέχεια, όπως είπα, η δυνατότητα να µπει στον νόµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας ότι αυτό είναι προς όφελος

και του ταµείου και του δηµοσίου, γιατί ξέρουµε πολύ καλά -και
ψηφίζουµε σήµερα στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, αλλά ισχύει
και γενικότερα- ότι σε έναν πλειστηριασµό προηγείται η τράπεζα,
η οποία έχει υποθηκεύσει το ακίνητο µε το 75% και θα προηγηθεί
η εφορία. Και ξέρετε πολύ καλά ότι επιµένοντας το ΙΚΑ σε αυτή
τη διαδικασία -ο ΕΦΚΑ στην προκειµένη περίπτωση- θα χάσει τα
λεφτά του, ενώ στην αντίθετη περίπτωση που «παγώσει» και µπει
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στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, δεν χάνει τίποτα από την κύρια
οφειλή. Το ψηφίζουµε σήµερα αυτό. Είναι τελείως παράδοξο το
να µην προστατεύσουµε την ένωση και να µην επισπεύδει η τρά-
πεζα η οποία έχει χρηµατοδοτήσει την ένωση και η οποία έχει
την υποθήκη στο ακίνητο και να επισπεύδει ένας δηµόσιας φο-
ρέας σε έναν συνεταιρισµό, ο οποίος µπορεί να παίξει έναν πάρα
πολύ σηµαντικό ρόλο. 

Θα µου δοθεί στη συνέχεια η ευκαιρία να αναπτύξω αυτή τη
δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Καµατερέ, η δική µου επιδίωξη είναι να διευκολύνω τις
παραγωγικές δυνατότητες της χώρας, καθώς αντιµετωπίζουµε
ταυτόχρονα και τη µεγάλη συσσώρευση χρεών προς την κοινω-
νική ασφάλιση.

Συµφωνώ µαζί σας ότι δεν είναι λογικό να αποστερείς τη δυ-
νατότητα και, µάλιστα, από µια τέτοιου είδους δραστηριότητα -
αγροτικό συνεταιρισµό- να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις που
έχει και να µπορέσει να διευκολύνει την αγροτική παραγωγή στα
Δωδεκάνησα. 

Και θα ήθελα να τονίσω ότι τα Δωδεκάνησα χρειάζονται τη
δική µας µέριµνα, γιατί αυτά τα νησιά εκ των πραγµάτων, από το
σύµπλεγµά τους, έχουν µια προβληµατική σχέση και στη µετα-
φορά των αγροτικών προϊόντων και στη συσσώρευσή τους και
στην παραγωγή. Πρέπει, λοιπόν, να φροντίζουµε να διευκολύ-
νουµε τους συνεταιρισµούς. 

Είναι, όµως, παράδοξο πώς κατάντησε από το 2010 ένας τέ-
τοιος ιστορικός συνεταιρισµός, µε ένα τόσο καλό προϊόν, όταν
δεν υπήρχαν άλλες οινοποιητικές παραγωγές, φίρµες πια -η
«ΚΑΪΡ» Ρόδου ήταν ξακουστή και όχι µόνο στην Ελλάδα- να µην
έχει πληρώσει καµµία άλλη πλην µίας πρώτης δόσης από τη ρύθ-
µιση που είχε κάνει. Πρέπει κανείς να σκύβει µε προσοχή και µε
ενδιαφέρον και στα ζητήµατα διαχείρισης των αγροτικών συνε-
ταιρισµών. Είναι ένα παλιό πρόβληµα αυτό. Δεν είναι τωρινό. 

Μη δηµιουργούνται εσφαλµένες εντυπώσεις από όσα λέω.
Απλώς τονίζω την ανάγκη όλοι να φροντίζουµε, στον κοινό τόπο
της κοινωνικής ασφάλισης, να εξασφαλίζουµε τους πόρους για
την ανάπτυξή της. Και δεν πρέπει να είναι υποδεέστερο αυτό το
ενδιαφέρον µας. Φυσικά, δεν θα πρέπει να προχωρήσει καµµία
διαδικασία πλειστηριασµού, καθώς ξανοίγεται µπροστά µας η
διαδικασία του εξωδικαστικού συµβιβασµού. Οι ρυθµίσεις που
προβλέπονται, προσφέρονται για τη περίπτωση του αγροτικού
συνεταιρισµού Δωδεκανήσου. 

Από αυτή την άποψη, η θέση του Υπουργείου, η θέση η προ-
σωπική και η θέση της διοίκησης του ΕΦΚΑ θα είναι να µη συνε-
χιστεί η διαδικασία αυτή, διότι είναι ανεπιεικές το να προχωράει
κανείς σε αναγκαστικό πλειστηριασµό όταν υπάρχει µπροστά µια
διαδικασία που θα αρχίσει να εφαρµόζεται, όπως ξέρετε, µε µία
αίτηση που υποβάλλεται µε ηλεκτρονική διαδικασία και, εποµέ-
νως, θέλει και ένα διάστηµα τουλάχιστον πέντε µηνών για να αρ-
χίσει να παράγει τα αποτελέσµατά της. 

Είναι ανεπιεικές, επαναλαµβάνω, να προχωράει κανείς και να
επισπεύσει τώρα αναγκαστικούς πλειστηριασµούς, ενώ υπάρχει
επί θύραις η έναρξη αυτής της διαδικασίας. Αυτή είναι η πολιτική
θέση του Υπουργείου και έτσι θα διαχειριστούµε το θέµα αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για τη δέ-

σµευση. Θα είναι ανακούφιση για όλο τον αγροτικό κόσµο της
Δωδεκανήσου.

Με την ευκαιρία να πω ότι και στις συζητήσεις που έγιναν στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου και σε αυτές, που θα ακο-
λουθήσουν σήµερα για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, εύχοµαι
να επισπευσθούν οι διαδικασίες. Έγινε µια συζήτηση για το αν
µέχρι να φτιαχτεί η πλατφόρµα, η οποία µπορεί να είναι έτοιµη
σε τρεις µήνες, θα µπορεί να κατατεθεί έντυπη αίτηση. Εν πάση

περιπτώσει, είναι πολύ σοβαρή η δέσµευση ότι θα δώσουµε τη
δυνατότητα να κάνει αίτηση η ένωση για τον εξωδικαστικό συµ-
βιβασµό.

Όµως, επιτρέψτε µου, στον λίγο χρόνο που έχω, να πω δυο
κουβέντες για την ευρύτερη σηµασία που έχουν τέτοιες κυβερ-
νητικές παρεµβάσεις, ιδιαίτερα για συνεταιρισµούς ή για µορφές
οργάνωσης των παραγωγών ή οποιονδήποτε επαγγελµατιών,
στο πλαίσιο της επιδίωξης που έχουµε, της παραγωγικής, δη-
λαδή, ανασυγκρότησης της χώρας και της αναστροφής του µον-
τέλου σε πολλούς τοµείς. 

Ιδιαίτερα στην περιοχή µας, που έχουµε τη µονόπλευρη του-
ριστική ανάπτυξη, αλλά και στα µεγάλα νησιά ακόµα περισσότε-
ρο, όπως στη Ρόδο και στην Κω, έχει µεγάλη σηµασία να προω-
θήσουµε τον πρωτογενή τοµέα. Είναι µέσα στο πρόγραµµα το
κυβερνητικό. Πρέπει να συνδεθεί και µε τον τουριστικό τοµέα.
Δίνουµε ιδιαίτερη σηµασία στο αγροδιατροφικό. Μπορούν να
προσελκυστούν νέοι στον πρωτογενή τοµέα. Εξαγγέλλονται συ-
νέχεια προγράµµατα -και µέσα από το ΕΣΠΑ- προς αυτή εδώ την
κατεύθυνση.

Έχουµε, λοιπόν, έτοιµο ένα τέτοιο εργαλείο, όσο προβληµα-
τικό και αν ήταν στο παρελθόν. Και ξέρουµε, µην πάµε τώρα πο-
λύ πίσω. Ξέρουµε και για αυτό που λέτε, ότι δεν πλήρωναν το
2010. Εδώ οι ιδιώτες έχουν να πληρώσουν πάρα πολύ καιρό και
θα µπουν στον µηχανισµό και θα σωθούν, πόσο µάλλον µια Ένω-
ση η οποία έχει όλες τις δυνατότητες.

Για εµάς, λοιπόν -και τελειώνω µε αυτό- είναι πολύ σηµαντικό
όχι µόνο να προστατεύσουµε αυτά τα εργαλεία που έχουµε µέχ-
ρι τώρα, αλλά και να δηµιουργήσουµε. Και ξέρετε ότι είναι πολύ
δύσκολο και για τις ΚΟΙΝΣΕΠ και για τους συνεταιρισµούς και
για τα clusters, τα οποία εµείς θέλουµε να ενισχύσουµε, και λόγω
της νοοτροπίας που υπάρχει και λόγω του µηχανισµού που δεν
είναι στηµένος µέχρι τώρα για να οργανώσει και να βοηθήσει
τους παραγωγούς ή οποιουσδήποτε µικρούς επαγγελµατίες.
Εγώ µέσα σε αυτήν την Αίθουσα έχω εκφράσει επανειληµµένα
την ανησυχία µου ε’ αυτήν την κατεύθυνση. 

Και τελειώνω µε ένα παράδειγµα: Οι αιτήσεις που έχουν υπο-
βληθεί στη Δωδεκάνησο για ένταξη στον αναπτυξιακό νόµο είναι
100% για τη δηµιουργία νέων κλινών και για την επέκταση ξενο-
δοχείων και ιδιαίτερα στις κορεσµένες περιοχές, όπως είναι η
Κως και η Ρόδος. Αυτό εξυπηρετεί το δικό µας µοντέλο και τη δι-
κή µας προσπάθεια για την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας; 

Αποκτά, λοιπόν, ιδιαίτερη σηµασία και αυτή η προσπάθεια,
αλλά και άλλες οι οποίες πρέπει να αναστρέψουν το µοντέλο το
οποίο έχει κυριαρχήσει την προηγούµενη περίοδο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Καµατερέ, µε πολύ λίγα λόγια θα ήθελα να σας πω ότι
συµφωνώ απολύτως µαζί σας. Έτσι αναδεικνύεται και ο ρόλος
των τοπικών κοινωνιών για την παραγωγική κατεύθυνση που επι-
λέγεται κάθε φορά για την ανάπτυξη των νησιών, αλλά και κάθε
περιοχής. 

Έχει ιδιαίτερη σηµασία και η τοπική αυτοδιοίκηση και οι αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί, αλλά και όλοι οι φορείς των παραγωγικών
χώρων της οικονοµίας να συµβάλλουν και να επιλέγουν πραγµα-
τικά τέτοιες προωθητικές πολιτικές που φέρνουν µια ισόρροπη
ανάπτυξη. 

Στις παρατηρήσεις σας δεν θα έχω κανέναν αντίλογο. Αυτό
που θα πω και στην ερώτηση που θα ακολουθήσει, όµως, είναι
ότι η κοινωνική ασφάλιση είναι ένα κοινωνικό αγαθό. Είναι ιερό
το δικαίωµα του πολίτη να είναι ασφαλισµένος και το καθήκον
αυτό πρέπει να είναι ανυποχώρητο από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης, ώστε να εκπληρώνεται γι’ αυτούς που πρέπει να συµβάλ-
λουν στην κοινωνική ασφάλιση. 

Γι’ αυτό µε δύο λόγια θέλω να πω όσον αφορά τη δέσµευσή
µου σήµερα, ότι ήταν δέσµευση την οποία είχα εκφράσει και
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στην προηγούµενη διαδικασία. Όµως, δεν υπήρχε τυπικά η δυ-
νατότητα να σταµατήσει η διαδικασία που ο δικαστής είχε στα
χέρια του. Ήταν διαδικασία πλειστηριασµού και δεν ήταν δυνα-
τόν να παρέµβει η Κυβέρνηση σε µια τέτοια διαδικασία. 

Τώρα, εν όψει αυτής της εξέλιξης, της επικείµενης έναρξης
της εφαρµογής των ρυθµίσεων για τον εξωδικαστικό συµβιβα-
σµό, δεν υπάρχει χώρος για άλλη δίκαιη αντιµετώπιση παρά µόνο
αυτή που και εσείς προτείνετε να υπάρξει, το σταµάτηµα, δη-
λαδή, οποιαδήποτε διαδικασίας εν όψει της δυνατότητας να υπο-
βληθεί αίτηση. 

Τονίστε, όµως, στην τοπική κοινωνία, στους αγρότες, αλλά και
στον συνεταιρισµό και τη δική τους υποχρέωση να δουλέψουν
σωστά στην κατεύθυνση, που πρέπει να προστατεύουµε όλοι και
να αρχίσουν να καταβάλλουν και εισφορές. Αυτό έχει µεγάλη ση-
µασία να συµβεί στο διάστηµα που ακολουθεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Χανίων. 

Παιδιά, σάς καλωσορίζουµε στην ελληνική Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πρέπει να σας πω ότι παρακολουθείτε µια διαδικασία Κοινο-
βουλευτικού Ελέγχου και γι’ αυτό στην Αίθουσα είναι µόνο οι
ερωτώντες Βουλευτές. Είναι Βουλευτές από όλες τις περιφέ-
ρειες της Ελλάδας οι οποίοι ρωτούν τους αρµόδιους γι’ αυτά τα
θέµατα Υπουργούς και οι Υπουργοί απαντούν. 

Η επόµενη ερώτηση που θα συζητηθεί είναι η τρίτη µε αριθµό
746/24-4-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του συµπα-
τριώτη σας Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υ-
πουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη εξεύρεσης λύσης για την έκδοση
συντάξεων, των υπό συνταξιοδότηση ασφαλισµένων του ΕΦΚΑ
µη µισθωτών και αγροτών που έχουν ληξιπρόθεσµες οφειλές.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πε-
τρόπουλος. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε εάν πληρωθεί ο χρόνος για

τη συνταξιοδότηση ενός ασφαλισµένου στον ΟΑΕΕ ή στον ΟΓΑ
πρέπει ταυτόχρονα να έχει εξεταστεί το πόσα οφείλει, να τακτο-
ποιηθούν τα οφειλόµενα και να προχωρήσει η πράξη συνταξιο-
δότησης.

Παλαιότερα, µέχρι το 2012, είχαµε τη δυνατότητα να ρυθµί-
σουµε για τον ΟΑΕΕ ληξιπρόθεσµες οφειλές ύψους µέχρι 15.000
ευρώ. Στη συνέχεια το 15.000 έγινε 20.000 ευρώ λόγω συσσώ-
ρευσης επιπλέον ληξιπρόθεσµων οφειλών, που προκάλεσε η
κρίση και ύστερα από συνεννόηση των πολιτικών δυνάµεων και
µε τον κ. Στρατούλη από την πλευρά του τότε ΣΥΡΙΖΑ, το ποσό
των 20.000 αυξήθηκε στις 50.000 ευρώ. Στη συνέχεια ήρθε η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή η µετανοηµένη, και είπε, κακώς το
πήγατε στις 50.000, το ξανακατεβάζω στις 20.000, που ήταν το
2012 στην αρχή ουσιαστικά της κρίσης.

Στις εκατόν είκοσι χιλιάδες συντάξεις, που είναι στον αέρα και
δεν έχουν εκδοθεί, ένας σηµαντικός αριθµός είναι τέτοιων υπο-
ψήφιων συνταξιούχων, που έχουν τερµατίσει τον επαγγελµατικό
βίο, δεν µπορούν να εργαστούν πλέον, διότι πολλοί από αυτούς
έχουν ξεπεράσει και το 67ο έτος ηλικίας και την ίδια ώρα δεν
έχουν στη διάθεσή τους τη σύνταξη προκειµένου να ζήσουν οι ί-
διοι και η οικογένειά τους. 

Το ίδιο ακριβώς ισχύει και για πολλούς υπό συνταξιοδότηση
αγρότες. Το αντίστοιχο ποσό των ληξιπρόθεσµων οφειλών που
µπορεί να ρυθµιστεί για τους αγρότες είναι 4.000, πάρα πολύ
µικρό πιστεύω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του

κυρίου Βουλευτή)
Η ερώτησή µας είναι η εξής: Τι προτίθεστε να κάνετε ούτως

ώστε να έχουµε µια διαφορετική ρύθµιση για τον ΟΑΕΕ για τα
επιπλέον των 20.000 ποσά, τα οποία τώρα καλείτε τους υπό συν-
ταξιοδότηση ασφαλισµένους να τα καταβάλουν εφάπαξ; Θα αυ-
ξήσετε το πλαφόν αυτό; Θα δώσετε παράλληλα µια διαφορετική
ρύθµιση; Θα βγάλετε τη σύνταξη µε αυτά τα οποία θα ρυθµίζον-
ται και τµηµατικά κάθε χρόνο να µπαίνουν στη σύνταξη αυτά που
θα καταβάλλονται;

Είναι πάρα πολλές οι δυνατότητες οι οποίες έχετε, αρκεί να
υπάρξει βούληση να δοθεί λύση σε αυτό το σηµαντικό θέµα, σε
συνδυασµό και µε τη δέσµευσή σας ότι τον Οκτώβριο του 2017
θα έχουν εκδοθεί όλες οι συντάξεις οι οποίες εκκρεµούν. Εάν
δεν κάνετε αυτή τη ρύθµιση σας διαβεβαιώ -από τη γνώση την
οποία έχω- ότι δεν πρόκειται να βγουν οι συντάξεις αυτές. Θα
υπάρξει εκκρεµότητα, λοιπόν και µετά τον Οκτώβριο του 2017,
για την οποία δεσµευτήκατε. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Η αλήθεια είναι ότι υπήρξε µια ολιγόχρονη περίοδος που δό-
θηκε -δηλαδή µέχρι το Σεπτέµβριο του 2015 και όχι παγίως- δυ-
νατότητα µέχρι τις 50.000 ευρώ να καλύπτονται από µελλοντικές
συντάξεις για όσους ελεύθερους επαγγελµατίες επέλεγαν αυτή
την ευχέρεια, αλλά ήταν περιορισµένης χρονικής ισχύος. Ίσχυσε,
λοιπόν, αυτή η διαδικασία και όσες υποβλήθησαν, εξυπηρετούν-
ται. 

Εποµένως, το ερώτηµά σας περιορίζεται αντικειµενικά µόνο
στο εάν θα πρέπει να αυξηθεί το όριο και για τους αγρότες. Τα
ποσά είναι 20.000 για τον ΟΑΕΕ και 4.000 για τους αγρότες. Και
αυτά ορίστηκαν µε βάση την τριετή διάρκεια που είναι αναγκαία
για να συµπληρωθεί το άθροισµα των οφειλών για τρία χρόνια.
Δηλαδή, 4000 ευρώ για τους αγρότες σηµαίνει τρία χρόνια ει-
σφορές. Είκοσι χιλιάδες ευρώ οφειλές για τον ΟΑΕΕ σηµαίνει
τρία χρόνια εισφορές. Άρα, το κριτήριο ήταν σε ποια χρονική
διάρκεια πρέπει κανείς να συγκεντρώσει µια µεγάλη οφειλή. 

Για τους αγρότες είναι χαµηλή, γιατί ήταν µικρό το ποσό της
εισφοράς. Επίσης, είναι και πολύ µικρή η σύνταξη για την απο-
πληρωµή των οφειλών. Εποµένως, τα κριτήρια είναι αντικειµενικά
και είναι ίδια ακριβώς. Είναι ισότιµη αντιµετώπιση και των αγρο-
τών και των άλλων ελεύθερων επαγγελµατιών. 

Έχω απαντήσει ξανά ότι τεχνικά δεν ήταν δυνατόν να επεκτεί-
νουµε άλλο, υπό τις συνθήκες που ίσχυαν για τις µικρές συντά-
ξεις των αγροτών, το ύψος των οφειλών.

Στο πλαίσιο του ενιαίου ΕΦΚΑ, κύριε Κεγκέρογλου, εξετά-
ζουµε την αντιµετώπιση αυτού του θέµατος µε διαφορετικό
τρόπο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κρατάει πολύ η εξέταση. Και σε προηγούµενες

ερωτήσεις µου είχατε απαντήσει ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο. Δε-
κτός. Όµως, αενάως εξετάζουν και επεξεργάζονται οι υπηρεσίες,
το γραφείο σας, οι οµάδες εργασίας, αυτό το θέµα; 

Να σας πω δύο, τρία απλά, πρακτικά πράγµατα, που µπορείτε
να κάνετε άµεσα για να δοθεί η δυνατότητα σε έναν σηµαντικό
αριθµό και στη συνέχεια, βεβαίως, να δείτε τα υπόλοιπα. 

Πρώτον: Το δίµηνο περιθώριο που δίνεται από τον ΟΑΕΕ, από
τον ΕΦΚΑ µη µισθωτών σήµερα για να καταβάλουν το επιπλέον
ποσό των 20.000 -το επιπλέον, δηλαδή, από το ρυθµιζόµενο, το
οποίο παρακρατείται τµηµατικά από τη σύνταξη- αυξήστε το και
κάντε το τετράµηνο. Για ποιο λόγο; Όταν θα βγει η απόφαση από
τον ΟΑΕΕ που λέει ότι «θα σου ρυθµίσω τα είκοσι χιλιάρικα, αλλά
τα υπόλοιπα είκοσι πέντε θα µου τα δώσεις cash», αµέσως ο ασ-
φαλισµένος ψάχνει να βρει δανεικά -δεν τα έχει, αν τα είχε, θα
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είχε πληρώσει- από τον συγγενή, τον φίλο, από τράπεζα, από
οπουδήποτε. Αυτό δεν µπορεί να γίνει µέσα στους δύο µήνες. Οι
τράπεζες για να βάλουν µόνο προσηµείωση θέλουν τρεις µήνες. 

Το ξαναλέω αυτό, κύριε Υπουργέ: Οι τράπεζες για να βάλουν
µόνο προσηµείωση θέλουν τρεις µήνες. Άρα, αυτό το δίµηνο πε-
ριθώριο καθίσταται ανενεργό από τη στιγµή που η διαδικασία για
να βρει τα χρήµατα ο ασφαλισµένος είναι µεγαλύτερη. Θα έλεγα
ότι θα ήταν καλύτερα τρεις ή τέσσερις µήνες. Και µόνο αυτό θα
ξεµπλοκάρει δέκα χιλιάδες συντάξεις. Σας διαβεβαιώ. 

Δεύτερον: Το επιπλέον ποσό των 20.000  µπορεί να δοθεί η
δυνατότητα να ενταχθεί, αν όχι στις εκατόν είκοσι, σε µεγαλύτε-
ρο αριθµό των δώδεκα δόσεων. Να δοθεί η δυνατότητα αυτή.
Επειδή οι άνθρωποι αυτοί έχουν πληρώσει τόσα χρόνια το µεγα-
λύτερο µέρος και αποµένει ένα µικρότερο, τα αναδροµικά να µην
ισχύουν την ηµέρα που βγαίνει η απόφαση. Βάλτε και πέντε χρό-
νια πριν. Είναι άνθρωποι που έχουν τερµατίσει τον επαγγελµα-
τικό βίο και τρία και πέντε και δέκα χρόνια και δεν µπορούν να
πάρουν σύνταξη. Και πριν την κρίση εννοώ. Ήταν, όµως, µικρό-
τερος αριθµός. Τώρα αυτός έχει αυξηθεί κατακόρυφα λόγω της
κρίσης. Δώστε τους τη δυνατότητα από τα αναδροµικά να πλη-
ρώσουν αυτά τα επιπλέον των 20.000. 

Για τους αγρότες τώρα. Επειδή έχει αλλάξει το καθεστώς,
επειδή έχει αυξηθεί, θα παρακαλούσα να δείτε άµεσα την αύ-
ξηση αυτού του ποσού, να πάει, τουλάχιστον, στο ύψος των
10.000 σε πρώτη φάση, να δούµε πόσος κόσµος θα ενταχθεί, να
δούµε πώς θα λειτουργήσει στην πράξη και στη συνέχεια βλέ-
πουµε αν χρειάζεται να πάει παραπάνω. 

Προχωρήστε, όµως, σε δύο βήµατα συγκεκριµένα, τα οποία
σας ζητώ. Και αυτό σηµαίνει ότι στην πράξη θα δούµε και τι αριθ-
µός συντάξεων θα εκδοθεί µε βάση αυτές τις επιπλέον διευκο-
λύνσεις και βεβαίως, τι θα αποµείνει στη συνέχεια για να ρυθµι-
στεί συνολικά. 

Μην περιµένετε ότι θα έρθει µια ώρα που µε µία απόφαση θα
λυθούν όλα. Αυτό δεν γίνεται. Βήµα-βήµα θα δώσουµε λύση σε
αυτά τα θέµατα, εφόσον έχετε τη βούληση. Έχετε δείξει στις το-
ποθετήσεις σας ότι την έχετε την βούληση, Δείξτε το και στην
πράξη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, να κάνω κάποιες διορθώσεις σε αυτά που
είπατε. Πρώτα απ’ όλα, δεν είναι δώδεκα οι δόσεις. Είναι σα-
ράντα. Το επιβεβαιώνω, µήπως έκανα λάθος. Σε σαράντα δόσεις
εξοφλούν…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σαράντα είναι µέχρι τις είκοσι χι-
λιάδες. Για το πάνω από τα είκοσι χιλιάρικα σας λέω εγώ. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ο νόµος εί-
ναι συγκεκριµένος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το λέω, επειδή τον ξέρω πιο κα-
λά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι νόµος
που είχε βάλει επί της δικής σας κυβέρνησης τους κανόνες… 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Επειδή τον ξέρω πιο καλά σας
το λέω. Μην εκτίθεστε. Σας προστατεύω. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μην µε προ-
στατεύτε. Να εκτεθώ. 

Έχουµε οφειλή που πρέπει να καλύπτει τριάντα µηνιαίες συν-
τάξεις των κατωτάτων ορίων λόγω γήρατος -αυτή είναι η πρό-
βλεψη στο νόµο- η οποία θα πρέπει να εξοφλείται σε σαράντα
ίσες µηνιαίες δόσεις. Και η πρώτη παρακράτηση αρχίζει από την
πρώτη σύνταξη που θα δοθεί. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μέχρι ποιο ύψος; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σας είπα,

να µην είναι µεγαλύτερο των τριάντα µηνιαίων κατώτατων συν-
τάξεων που αντιστοιχούν στον εργαζόµενο.

Επειδή η σύνταξη των αγροτών είναι πάρα πολύ χαµηλή έτσι
βγαίνει το ποσό. Αυτό που έχω πει από το παρελθόν είναι ότι θα
δούµε το θέµα των αγροτών. Δεν µπορούµε να αλλάξουµε τώρα
αυτά τα όρια για τους αγρότες, γιατί ο κανόνας πρέπει να ισχύ-
σει. Το να είναι τριάντα συντάξεις το ύψος της οφειλής και σα-
ράντα δόσεις η εξόφληση, δεν µπορούµε να το αλλάξουµε. Είναι
ένας γενικός κανόνας και για τους αγρότες και για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, για όλους τους ασφαλισµένους. 

Αυτό που αλλάζουµε είναι το ύψος της χορηγούµενης σύντα-
ξης από εδώ και πέρα. Καθώς αυξάνεται αυτό, θα αυξηθούν κι
αυτά τα όρια για να  υπάρχει η τήρηση αυτού του κανόνα. Εκεί
οφείλεται το ότι δεν έχουµε κάνει κάτι ακόµα, γιατί µέσα στη χρο-
νιά που διανύουµε, δεν έχει ανέλθει η σύνταξη των αγροτών σε
εκείνο το ύψος που θα µας επέτρεπε να πολλαπλασιάσουµε τα
όρια αυτά, να τα αυξήσουµε. Αυτό θα γίνει προσεχώς. Με την
αύξηση του ύψους των συντάξεων θα αυξάνεται κι αυτή η δυνα-
τότητα.

Σας ευχαριστώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Πρόεδρε, την άλλη Πέµπτη ή Παρασκευή θα µας έχετε

πάλι εδώ για το ίδιο θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχει ενηµερωθεί το Προεδρείο ότι δεν θα συζητηθούν
λόγω κωλυµάτων κάποιες ερωτήσεις τις οποίες και εκφωνώ. 

Η δεύτερη µε αριθµό 740/21-4-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευ-
θερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα «δηµιουργία νέων υπηρεσιών δηµοσίων έργων– αποδυ-
νάµωση του “Οργανισµού Ανάπτυξης Κρήτης (ΟΑΚ)”– σε τέλµα
τα δηµόσια έργα στην Κρήτη», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του Υφυπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικολάου
Μαυραγάνη.  

Η τέταρτη µε αριθµό 738/11-4-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα «χωρίς καµµία ενηµέρωση εγκατα-
στάθηκαν λαθροµετανάστες στο Γυµνάσιο Πεντέλης», δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, κ. Γαβρόγλου. Αιτία, φόρτος εργασίας. 

Η πέµπτη µε αριθµό 747/24-4-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τη λειτουργία της Ψυχιατρικής Κλινικής του Γενικού
Νοσοκοµείου Χανίων «Ο ΑΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ.
Παύλου Πολάκη. Αιτία, φόρτος εργασίας.

Η έκτη µε αριθµό 742/21-4-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δη-
µητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, σχετικά µε τις υπέρογκες χρεώσεις σε λογαριασµούς της
ΔΕΗ, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Γεωργίου Σταθάκη. Αιτία, φόρτος εργα-
σίας.

Η έβδοµη µε αριθµό 737/11-4-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυ-
ρά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την υπόθεση
«SIEMENS», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
Οικονοµικών, κ. Ευκλείδη Τσακαλώτου. Αιτία, φόρτος εργασίας. 

Η δεύτερη µε αριθµό 741/21-4-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-
ωργίου Γεωργαντά προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, σχετικά µε την έλλειψη ενηµέρωσης για τη στέγαση προ-
σφύγων στο Κιλκίς, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υ-
πουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Ιωάννη Μουζάλα. Αιτία,
ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε για λίγα λεπτά.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας

παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεννέα
µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Γαλατσίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχω ενηµερωθεί για κάτι που θέλει ο κ. Ξυδάκης. Θα σας δώ-
σω τον λόγο, κύριε Ξυδάκη, αφότου τελειώσουµε τα σχετικά µε
τη διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης: «Εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών επιχει-
ρήσεων».

Η Διάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίαση της 5ης Απριλίου
2017 αποφάσισε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως δύο
συνεδριάσεις. 

Τώρα προσέξτε πώς κάνω την πρόταση. Την τελική απόφαση
θα την πάρουµε αφού δούµε τις εγγραφές των συναδέλφων.
Κατ’ αρχάς, προτείνω η συζήτηση του νοµοσχεδίου να είναι ενι-
αία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών. Να σας
ενηµερώσω ότι µίλησαν δεκατρείς συνάδελφοι στην επιτροπή.
Συνήθως στη Βουλή εγγράφεται ο διπλάσιος αριθµός ή και κατά
τι λιγότερος από ό,τι µιλούν στην επιτροπή. Εάν είναι αυτός ο
αριθµός, η συνεδρίαση µπορεί να ολοκληρωθεί εντός της σήµε-
ρον, ώστε να µην χρειαστεί να πάµε σε δεύτερη µέρα, σε συνάρ-
τηση και µε το τριήµερο λόγω της Πρωτοµαγιάς. Θα δούµε,
λοιπόν, πόσοι συνάδελφοι θα εγγραφούν. Εάν ο αριθµός είναι
αυτός που σας είπα, θα µπορούµε να τελειώσουµε σήµερα και
τότε θα καθοριστεί και η ώρα λήξης της σηµερινής συνεδρίασης.
Εάν τυχόν είναι παραπάνω, θα το συζητήσουµε εκείνη την ώρα.

Εποµένως, κατ’ αρχάς συµφωνούµε µε αυτήν τη διαδικασία
και καθ’ οδόν θα το δούµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πολλές φορές έχοντας εσείς εισηγη-
θεί τη διαδικασία της Διάσκεψης έχετε παρακολουθήσει Βουλευ-
τές ή εµένα από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, ως Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο, να εκφράζουµε διαφωνίες και µάλιστα να
καταδικάζουµε, να στηλιτεύουµε συµπεριφορές της Κυβέρνησης
µε τις τροπολογίες, µε την παραβίαση του Κανονισµού της Βου-
λής για τα θέµατα των συνοπτικών νοµοθετικών διαδικασιών,
κ.ο.κ, τα γνωστά. 

Θέλω σε αυτή την περίπτωση να σηµειώσω -το θεωρώ υπο-
χρέωσή µου να το κάνω- την αντίστροφης λογικής διαδικασία
που ακολουθήθηκε τώρα, δηλαδή, και στη Διαρκή Επιτροπή,
αλλά και εδώ η διαδικασία είναι αυτή που ορίζει ο Κανονισµός.
Και αυτό είναι καλό, κύριε Πρόεδρε, και ως καλό είµαστε υπο-
χρεωµένοι, αφού έχουµε ασκήσει κριτική στα αρνητικά, να το επι-
σηµάνουµε και το επισηµαίνουµε τονίζοντας το πόσο µεγάλη
σηµασία έχει η τήρηση του Κανονισµού για θέµατα ουσίας. 

Έχουµε µόνο δύο υπουργικές τροπολογίες και αυτό είναι
καλό. Δεν ξέρω εάν υπάρχουν και άλλες, θα το δούµε στην πο-
ρεία της ηµέρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι στιγµής δεν
έχω ενηµερωθεί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. Έχω ρωτή-
σει. 

Έχουµε τρεις πολύ ενδιαφέρουσες βουλευτικές τροπολογίες.
Ξέρω αυτή του κ. Καρρά, που θέτει ένα πολύ σηµαντικό θέµα. 

Θέλω να µου πείτε εάν θα τηρηθεί ο Κανονισµός και στα θέ-
µατα, που έχουν να κάνουν µε τη συζήτηση των τροπολογιών,

όπου προβλέπει αυτοτελή διαδικασία συζήτησής τους.
Τέλος, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θα σας πω κάτι που ίσως

ενοχλήσει, αλλά θέλω να το πω. Παρακολούθησα και τη διαδικα-
σία των κοινοβουλευτικών ερωτήσεων και ήταν η κ. Κονιόρδου
εδώ από την πλευρά του Υπουργείου Πολιτισµού. Ήθελα να της
πω -τρωγόµουν να το κάνω- θα το κάνω τώρα που έχω τον λόγο,
ότι καλλιτεχνικό διευθυντή δεν πρέπει να πάρει η Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη µπαίνουµε σε άλ-
λα θέµατα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλλιτεχνικό διευθυντή πρέπει να
πάρει ο ΣΥΡΙΖΑ ως θίασος, κύριε Πρόεδρε!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, το τελειώσα-

µε.
Κύριε Λοβέρδο, ακούστε. Δεν προβλέπει ακριβώς ο Κανονι-

σµός αυτό που λέει. Η απόφαση είναι ότι τα συζητάµε πακέτο.
Παρά ταύτα, η εκτίµησή µου κατ’ αρχάς -και νοµίζω ότι θα επι-
βεβαιωθώ καθ’ οδόν- είναι ότι θα υπάρχει χρόνος και για να τε-
λειώσουµε σήµερα και στις δευτερολογίες τουλάχιστον οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι εισηγητές να τοποθετηθούν,
εφόσον το επιθυµούν, και αυτοτελώς για µία-δύο ή για όσες τρο-
πολογίες θέλουν.

Όµως, αυτή τη στιγµή πάµε πακέτο. Δηλαδή, αν θέλει να µι-
λήσει ο εισηγητής του κάθε κόµµατος και για τις τροπολογίες,
θα µπορεί να µιλήσει.

Στη δευτερολογία τώρα, επειδή εκτιµώ ότι θα υπάρχει χρόνος,
οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ανάλογα µε το
ποιος θέλει, θα µπορεί να µιλήσει ειδικά για µία ή δύο ή για όσες
τροπολογίες θέλει.

Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας, η

δική µας άποψη είναι ότι δεν υπάρχει κάποιος ιδιαίτερος λόγος
για τον οποίο θα πρέπει να πιεστεί το νοµοθετικό έργο. Αυτό είναι
ένα εξαιρετικά σηµαντικό νοµοθέτηµα όχι κατά το περιεχόµενό
του, αλλά κατά το ζήτηµα το οποίο ρυθµίζει. 

Δυστυχώς, κατά το περιεχόµενό του θεωρούµε ότι είναι ατυ-
χέστατη περίπτωση και κατά τούτο, έχουµε την ελπίδα ότι µέσα
από µια µακρά συζήτηση, αλλά -θέλω να σας είµαι ειλικρινής- και
µέσα από χρόνο που θα δοθεί στην Κυβέρνηση µέσα σ’ αυτό το
τριήµερο να µελετήσει όσα θα λεχθούν στην κοινοβουλευτική
διαδικασία, να υπάρξουν κάποιες αλλαγές που να το καταστή-
σουν βιώσιµο.

Από την άλλη, αν υπάρχει κάποιος λόγος που, κατά τη δική
σας κρίση, η οποία είναι πάντοτε σεβαστή, θα επέβαλλε να τε-
λειώσουµε σήµερα, να το συζητήσουµε. Όµως, εµείς δεν το βλέ-
πουµε.

Γι’ αυτό θα ήθελα να προτείνω να µη βιαστούµε και να ακο-
λουθήσουµε όχι απλώς µια χαλαρή, αλλά, αν µου επιτρέπετε, και
πολυτελή διαδικασία συζήτησης. Ούτως ή άλλως, η Κυβέρνηση
έχει εξαγγείλει αυτό το νοµοθέτηµα εδώ και δυόµισι χρόνια. Το
φέρνει τώρα. Γιατί σε µια ηµέρα; Ποιος είναι ο λόγος να το συ-
ζητήσουµε σε µία ηµέρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δένδια, κατ’
αρχάς υπενθυµίζω ότι η απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων
είναι η συζήτηση να γίνει σε µία ή και δύο συνεδριάσεις. 

Δεύτερον, το πόσο χρόνο θα διαρκέσει το ορίζει ο Κανονισµός
της Βουλής, δηλαδή, οι οµιλίες σας. Είναι καθορισµένες. Εγώ
πάντα πριν ανέβω στην Έδρα, κάνω έναν υπολογισµό. Έκανα,
λοιπόν, έναν υπολογισµό µε χρόνους πρωτολογίας, δευτερολο-
γίας εισηγητών και Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και έως και
είκοσι εγγεγραµµένων Βουλευτών -µπορεί να είναι και παρα-
πάνω, αλλά εκτιµώ ότι εκεί θα είναι- που θα θελήσουν να µιλή-
σουν και είναι γύρω στις οχτώ µε εννέα ώρες. Αντιλαµβάνεστε,
λοιπόν, ότι δεν υπάρχει καµµία πίεση χρόνου. Αν χρειαστεί τώρα
και µια µικρή ανοχή ενός-δύο λεπτών στους εισηγητές και στους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και εξυπακούεται  και στον
κύριο Υπουργό, θα υπάρχει αυτό. 

Αν, όµως, φθάσουµε στις δέκα το βράδυ ή στις εννιά ή στις
οχτώ και έχουµε τελειώσει, µε τι λογική θα πάµε σε δεύτερη συ-
νεδρίαση; Δεν υπάρχει η λογική της δεύτερης συνεδρίασης. Δεν
θα περικοπεί κανένας χρόνος.
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Ας ξεκινήσουµε. Κατάλαβα το πνεύµα της τοποθέτησής σας.
Αν χρειαστεί, εδώ είµαστε να πάρει τότε η Ολοµέλεια την από-
φαση.

Εποµένως, επί της αρχής συµφωνούµε µε την πρόταση, που
έκανα και ξεκινούµε µε τη γενική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, τη συ-
νάδελφο κυρία Θεοδώρα Τζάκρη.

Παρακαλώ, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµο-

σχέδιο που εισάγεται σήµερα ενώπιόν µας προς συζήτηση και
τελικώς προς ψήφιση αποτελεί την ύστατη προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης να αντιµετωπίσει το πρόβληµα της υπερχρέωσης δε-
κάδων χιλιάδων επιχειρήσεων, που έχουν πληγεί από τη χρήση
και ταυτόχρονα, να ανατάξει τον παραγωγικό ιστό της χώρας
διασώζοντας και τις επιχειρήσεις, αλλά και το σύνολο των εργα-
ζοµένων σ’ αυτές.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, εισάγει ένα κατ’ εξοχήν εξωδικαστικό
µηχανισµό, που θα τοποθετεί για πρώτη φορά την επιχείρηση
στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων µε τους πιστωτές της ως
ισότιµο µέρος, που επιζητά µια λύση, η οποία θα επέλθει ανά-
λογα µε την πραγµατική δυνατότητα αποπληρωµής των χρεών
της και όχι ως φτωχό συγγενή που εκλιπαρεί για το έλεος των
δανειστών της, ώστε να πετύχει µια προσωρινή ρύθµιση και αυτή
µε την προϋπόθεση ότι θα βρει ένα ακίνητο ακόµη να υποθηκεύ-
σει, έναν πρόσθετο εγγυητή να εγγυηθεί γι’ αυτήν.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα δεν µεταθέτει
σ’ ένα απώτερο χρονικό σηµείο την αυτοµατοποιηµένη, την ανα-
πόφευκτη πτώχευση της επιχείρησης, όπως συνέβαινε µε τις
άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες των προηγούµενων κυβερνή-
σεων -θα αναφέρω την τελευταία εξ αυτών, τον ν.4307/2014,
γνωστό ως νόµο Δένδια-, αλλά οριοθετεί ένα αυστηρώς προσ-
διορισµένο στις λεπτοµέρειές του στάδιο διαπραγµατεύσεων της
επιχείρησης µε το σύνολο των δανειστών της -το δηµόσιο, τις
τράπεζες και τους ιδιώτες πιστωτές- θέτοντας, µάλιστα, ασφα-
λιστικές δικλείδες για να αποφευχθεί η καταστρατήγηση των δια-
τάξεών τους από τους λεγόµενους στρατηγικούς κακοπληρωτές. 

Ποιους αφορά; Ποιο είναι το πεδίο εφαρµογής του παρόντος
σχεδίου νόµου; Κατ’ αρχάς, αφορά στα φυσικά πρόσωπα, που
έχουν τη δυνατότητα να πτωχεύουν, είναι, δηλαδή, έµποροι και
το σύνολο των νοµικών προσώπων του εµπορικού δικαίου, δη-
λαδή, τις επιχειρήσεις του Εµπορικού Δικαίου, είτε πρόκειται για
προσωπικές επιχειρήσεις, είτε πρόκειται για κεφαλαιουχικές,
εφόσον έχουν τη φορολογική τους έδρα στην Ελλάδα και οφει-
λές µέχρι 31-1-2016 πάνω από 20.000 ευρώ. 

Θα έλεγα µάλιστα ότι η ρύθµιση αυτή υπαγορεύεται από την
ίδια τη δοµή της ελληνικής οικονοµίας, δεδοµένου ότι το 99,6%
του συνόλου των επιχειρήσεων είναι µικρές και µεσαίες επιχει-
ρήσεις, έχουν, δηλαδή, από έναν έως εννέα εργαζόµενους. Να
επισηµάνω ότι µόλις τετρακόσιες επιχειρήσεις στη χώρα µας
έχουν περισσότερους από διακόσιους πενήντα εργαζόµενους.
Έτσι, το ύψος των οφειλών τους κυµαίνεται κάπου εκεί, στις
20.000 ευρώ. Οι επιχειρήσεις αυτές, ενώ ήταν βιώσιµες αντιµε-
τώπισαν πρόβληµα ρευστότητας, εξαιτίας και της αδυναµίας του
τραπεζικού συστήµατος να ανταποκριθεί στον καταστατικό τους
ρόλο, µε αποτέλεσµα να σωρεύσουν χρέη, τα οποία δεν µπορούν
να αντιµετωπίσουν και να διαχειριστούν στο πλαίσιο του Κώδικα
Δεοντολογίας των Τραπεζών. 

Ποιες επιχειρήσεις, όµως, εντάσσονται στο παρόν σχέδιο νό-
µου; Κατ’ αρχάς, να πω ότι το άρθρο 1 διαχωρίζει τις επιχειρή-
σεις µε κριτήριο τον κύκλο εργασιών τους, καθώς επίσης και το
σύνολο των οφειλών τους, σε δύο κατηγορίες: στις µεγάλες επι-
χειρήσεις, στις οποίες υπάγονται για τις ανάγκες του νοµοσχε-
δίου όσες έχουν κύκλο εργασιών περισσότερο από 2,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ ή συσσωρευµένες συνολικές οφειλές πάνω από 2
εκατοµµύρια ευρώ. Όλες οι υπόλοιπες επιχειρήσεις θεωρούνται
µικρές. Και αυτός ο διαχωρισµός δεν είναι άµοιρος πρακτικών
συνεπειών. 

Κατ’ αρχάς, στις µικρές επιχειρήσεις δεν είναι απαραίτητη η
συµµετοχή του πραγµατογνώµονα -και όταν συµβαίνει αυτό, επι-
βαρύνει το κόστος της διαδικασίας- ενώ ταυτόχρονα στις µικρές
επιχειρήσεις η διαδικασία είναι περισσότερο απλοποιηµένη και
οι προθεσµίες στις οποίες πρέπει τα µέρη να ενεργήσουν είναι

πιο σύντοµες. 
Ιδιαίτερη µνεία θα πρέπει να γίνει για την περίπτωση των επι-

χειρήσεων όπου τα χρέη τους σε ποσοστό περισσότερο από 85%
είναι συγκεντρωµένα σε έναν µόνο πιστωτή. Και αυτή η κατηγο-
ρία των επιχειρήσεων αφορά περισσότερο στις µικρές επιχειρή-
σεις, που έχουν συγκεντρωµένες τις οφειλές τους σε έναν µόνο
πιστωτή και το φαινόµενο αυτό πολλαπλασιάζεται εξαιτίας του
φαινοµένου, που είχαµε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, δη-
λαδή, της συγχώνευσης των χαρτοφυλακίων των τραπεζών ή της
εξαγοράς κάποιων από αυτών από άλλες τράπεζες, µε αποτέλε-
σµα να αυξάνεται το φαινόµενο των µικρών επιχειρήσεων, που
έχουν συγκεντρωµένα τα χρέη τους σε έναν µόνο πιστωτή. 

Επίσης, στην περίπτωση αυτή ακολουθείται η διαδικασία της
διµερούς διαπραγµάτευσης, δηλαδή µετά την υποβολή της αί-
τησης στην Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους κα-
λείται ο εν λόγω πιστωτής σε διµερή διαπραγµάτευση, ο οποίος
θα πρέπει να απαντήσει εάν αποδέχεται τη διαδικασία αυτή µέσα
σε χρονικό διάστηµα τριών µηνών, µε την επισήµανση που έχω
κάνει στις τέσσερις συζητήσεις που προηγήθηκαν, ότι θα πρέπει
εδώ να εµπλακεί οπωσδήποτε και συντονιστής-διαµεσολαβητής,
για να τηρεί τη διαδικασία, την ισότητα των µερών και σε κάθε
περίπτωση να µπορεί να τηρεί τις προθεσµίες που τάσσονται από
το παρόν νοµοσχέδιο. 

Μάλιστα, κατόπιν διαβούλευσης και εκτεταµένης συζήτησης
µε το σύνολο των εµπλεκοµένων φορέων, υπάρχει µία σηµαντική
προσθήκη σε αυτό το νοµοσχέδιο, που αφορά στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες αυτοαπασχολούµενους, δηλαδή δικηγό-
ρους, µηχανικούς, οικονοµολόγους, λογιστές κ.λπ., που εποµέ-
νως δεν είναι έµποροι και που δεν έχουν την ικανότητα να πτω-
χεύουν. 

Αυτοί θα µπορούν πλέον να επωφεληθούν των θετικών διατά-
ξεων του παρόντος νοµοσχεδίου ως προς τη ρύθµιση των οφει-
λών τους για το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία, κάνοντας
χρήση µε αναλογική εφαρµογή των λύσεων που προβλέπονται
από το άρθρο 8 του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Να επισηµάνω εδώ ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα των ελεύθε-
ρων επαγγελµατιών που είναι αυτοαπασχολούµενοι είναι τα χρέη
που έχουν κυρίως προς τα ασφαλιστικά ταµεία και τις τράπεζες.
Εποµένως, καλύπτεται και το κενό αυτό, αφού έχουν τη δυνατό-
τητα να προβούν σε «κούρεµα» και περισσότερες δόσεις στο δη-
µόσιο και στα ασφαλιστικά ταµεία, που είναι το µεγαλύτερο
πρόβληµα. Σε ό,τι αφορά στις οφειλές τους προς τις τράπεζες,
µπορούν οι αυτοαπασχολούµενοι ελεύθεροι επαγγελµατίες µε
το αναθεωρηµένο πλαίσιο του νόµου για τα υπερχρεωµένα νοι-
κοκυριά να υπαχθούν σε αυτόν. 

Εποµένως, τα δύο νοµοσχέδια –και ο νόµος για τα υπερχρεω-
µένα και ο εξωδικαστικός µηχανισµός- λειτουργούν ως προς αυ-
τούς συµπληρωµατικά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι όλες οι παραπάνω ρυθµίσεις αποτέ-
λεσαν αντικείµενο σκληρών και πολύµηνων διαπραγµατεύσεων
µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς -και µε τους θεσµούς και
µε τις τράπεζες, το επισηµαίνω αυτό- δεδοµένου ότι οι τελευ-
ταίες προέβαλαν σοβαρές αντιστάσεις για τη διεύρυνση του πε-
δίου εφαρµογής του παρόντος νόµου σε όλες αυτές τις κατη-
γορίες των επιχειρήσεων που προανέφερα, µε το πρόσχηµα
δήθεν της επιβάρυνσης του συστήµατος.

Είναι πρόδηλο, λοιπόν, ότι αρχική µας επιδίωξη και στόχος
ήταν να ενταχθεί όσο το δυνατόν µεγαλύτερος αριθµός επιχει-
ρήσεων στις διατάξεις του παρόντος νόµου, στη διαδικασία δη-
λαδή του εξωδικαστικού µηχανισµού και ο στόχος αυτός σε µε-
γάλο ποσοστό επετεύχθη. Γι’ αυτό και αυτές οι ρυθµίσεις δεν
προβλέπονταν στο κείµενο που δόθηκε αρχικά σε διαβούλευση. 

Τώρα, τα κριτήρια επιλεξιµότητας µιας επιχείρησης, προκει-
µένου να ενταχθεί στον εξωδικαστικό µηχανισµό, έχουν σχέση
µε το σύστηµα –απλογραφικό ή διπλογραφικό- που καθεµιά από
αυτές τηρεί. 

Εφ’ όσον, εποµένως, πρόκειται για επιχειρήσεις που τηρούν
το απλογραφικό λογιστικό σύστηµα, θα τίθενται στον εξωδικα-
στικό µηχανισµό εάν έχουν θετικό αποτέλεσµα προ φόρων,
τόκων και αποσβέσεων σε µία τουλάχιστον από τις τρεις τελευ-
ταίες χρήσεις πριν την υποβολή της αίτησης στην Ειδική Γραµ-
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µατεία Διαχείρισης του Ιδιωτικού Χρέους. 
Από αυτές που τηρούν το διπλογραφικό σύστηµα, όσες έχουν

θετικό αποτέλεσµα προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων ή καθαρή
θετική θέση θα µπορούν να υπάγονται στον Κανονισµό. 

Να πω ότι στις τρεις χρήσεις συµπεριλαµβάνεται και η τελευ-
ταία του 2016, η οποία δεν έχει κλείσει ακόµα. Θα κλείσει σε ενά-
µιση µήνα, όπως γνωρίζουν οι ειδικοί. Αυτό επελέγη, γιατί τα οι-
κονοµικά στοιχεία, τα στοιχεία της οικονοµίας του 2016, όπως
αντιλαµβάνεστε, είναι καλύτερα σε σχέση µε τα στοιχεία που
υπήρχαν τα προηγούµενα δύο χρόνια, δηλαδή το 2014 και το
2015. 

Αυτό το σηµείο του νοµοσχεδίου έχει αποτελέσει αντικείµενο
έντονης κριτικής από όλους. Να πω, όµως, ότι αν µία επιχείρηση
δεν έχει κατορθώσει τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια να έχει
έστω µια θετική χρήση, µάλλον δεν είναι βιώσιµη και µάλλον σε
αυτή την περίπτωση είναι πολύ δύσκολο να διασωθεί, όσες προ-
σπάθειες και αν γίνουν. 

Κλειδί, εποµένως, για την υπαγωγή µιας επιχείρησης στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό είναι η βιωσιµότητα της επιχείρησης. Άρα
προϋποτίθεται, κατ’ αρχάς, ότι αυτή η επιχείρηση θα είναι ανοι-
χτή, θα λειτουργεί, ή δεν θα έχει ενταχθεί στις διατάξεις του πτω-
χευτικού νόµου, δεν θα έχει υπαχθεί δηλαδή σε πτωχευτική
διαδικασία ή στις διατάξεις του νόµου Δένδια. 

Θέλω εδώ να διευκρινίσω κάτι, ότι και οι επιχειρήσεις οι οποίες
είναι κλειστές θα µπορούν να υπαχθούν στις διατάξεις του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, εφ’ όσον προβούν σε δήλωση επανέναρξης
των εργασιών τους και εφ’ όσον, βεβαίως, κρίνονται βιώσιµες. 

Έχει ληφθεί, επίσης, µε το παρόν νοµοσχέδιο ειδική µνεία για
να αποφευχθεί η καταστρατήγηση των διατάξεών του από τους
λεγόµενους «στρατηγικούς κακοπληρωτές».

Εποµένως, οι επιχειρήσεις που υπάγονται στον εξωδικαστικό
µηχανισµό είναι αυτές οι οποίες έχουν κατά την 31η Δεκεµβρίου
2016 ή «κόκκινο» δάνειο, ληξιπρόθεσµη δηλαδή οφειλή τριών συ-
νεχών µηνών σε τράπεζα, ή έχουν προβεί σε ρύθµιση των οφει-
λών τους σε τράπεζες µετά την 1η Ιουλίου 2016, ή έχουν ληξιπρό-
θεσµη οφειλή στα ασφαλιστικά ταµεία, ή ληξιπρόθεσµη οφειλή
στο δηµόσιο ταµείο, στην εφορία δηλαδή, ή έχει εκδοθεί σε
βάρος τους διαταγή πληρωµής λόγω ακάλυπτων επιταγών, ή δι-
καστική απόφαση λόγω ληξιπρόθεσµων χρεών κατά τον χρόνο
αυτό. 

Εξαιρούνται από την προστασία του νοµοσχεδίου τα φυσικά
πρόσωπα και από τα νοµικά πρόσωπα εκείνα των οποίων ο πρό-
εδρος, ο διευθύνων σύµβουλος, ή ο διαχειριστής τους έχουν κα-
ταδικαστεί µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση σε ένα από τα
οικονοµικά εγκλήµατα που προβλέπονται από αυτό το άρθρο,
που είναι η υπεξαίρεση, η απάτη, η εκβίαση, η πλαστογραφία, η
δωροδοκία, η λαθρεµπορία, η καταδολίευση δανειστών. Αυτή η
ρύθµιση υπαγορεύεται ακριβώς, για να µην επιβραβευθούν για
µια ακόµη φορά οι παρανοµούντες, οι καταχραστές δηλαδή του
δηµοσίου και λοιποί, οι παράνοµες πράξεις των οποίων επιβάρυ-
ναν ανεπανόρθωτα απροσδιόριστο αριθµό µελών του κοινωνικού
συνόλου. 

Αναφορικά τώρα µε το κρίσιµο ερώτηµα τού ποιες οφειλές
ρυθµίζονται, η απάντηση είναι απλή και είναι: όλες οι οφειλές.
Εποµένως, είναι όλες οι οφειλές προς τις τράπεζες, ακόµα και
αν αυτές τελούν υπό ειδική εκκαθάριση, ακόµα και οι οφειλές
προς τις εταιρείες χρηµατοδοτικής µίσθωσης –leasing- και πρα-
κτορείας επιχειρηµατικών απαιτήσεων, καθώς επίσης και οφειλές
προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία, ακόµα και προς νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όπως είναι οι οργανισµοί τοπι-
κής αυτοδιοίκησης και βεβαίως, οι ιδιώτες πιστωτές. 

Αναφορικά τώρα µε τις οφειλές προς τις τράπεζες, πρέπει να
σηµειωθεί ότι µε το που προσέρχονται οι τράπεζες στο τραπέζι
των διαπραγµατεύσεων διαγράφονται όλοι οι τόκοι υπερηµερίας. 

Επιπρόσθετα, είναι αδιάφορη η φύση των οφειλών αυτών, δη-
λαδή θα ρυθµίζονται και οφειλές που προέρχονται από κάθε εί-
δους δάνεια ή πιστώσεις που προέκυψαν από επιχειρηµατικά
δάνεια ή εν γένει συµβάσεις που προσιδιάζουν στην επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα της επιχείρησης, είτε όχι όµως. Δηλαδή, εν-
τάσσονται στην εξωδικαστική ρύθµιση και τα στεγαστικά ή
επισκευαστικά δάνεια των επιχειρήσεων. Η εν λόγω προσθήκη

δεν οφείλεται µόνο σε νοµικές διαπιστώσεις. 
Είναι γνωστό στους νοµικούς ότι χάριν του κριτηρίου της εµ-

πορικότητας πάσης φύσεως οφειλές και δάνεια που ελήφθησαν
από έµπορο θεωρούνται ότι ελήφθησαν για χάρη της εµπορίας
του κι ως τέτοια πρέπει να αντιµετωπίζονται.

Επίσης, είναι γνωστό τοις πάσι ότι στις περισσότερες των πε-
ριπτώσεων τα στεγαστικά και τα επισκευαστικά κυρίως που δό-
θηκαν σε επιχειρηµατίες χρησιµοποιήθηκαν για τις ανάγκες της
ίδιας της επιχείρησης. Αυτό έγινε µάλιστα εν γνώσει ή -για να το
πω ορθότερα- µε την κοινή συναίνεση των τραπεζών, οι οποίες
τα βάφτισαν στεγαστικά.

Ακόµη, όµως, και αν ήταν έτσι, αν οι τράπεζες που τα χορήγη-
σαν δεν συνεργαστούν προκειµένου να βοηθήσουν στη διάσωση
της επιχείρησης, η οποία αποτελεί και τη µοναδική πηγή εσόδων
του επιχειρηµατία, τότε ουδέν όφελος θα επιτύχουν. Γιατί το λέω
αυτό; Γιατί µόνη τους επιλογή στην περίπτωση αυτή είναι να προ-
βούν σε εκπλειστηριασµό των διασφαλισµένων µε εµπράγµατες
υποθήκες ακινήτων του οφειλέτη και αυτό παρά το γεγονός ότι
έχει αβέβαιο οικονοµικό αποτέλεσµα, γιατί ξέρουµε ότι σε πολ-
λές περιπτώσεις και σε πολλές περιοχές της χώρας οι εµπορικές
αξίες των ακινήτων είναι κατώτερες των αντικειµενικών διότι τα
κόστη για τον πλειστηριασµό είναι τεράστια και επίσης γνωρί-
ζουµε πάρα πολύ καλά ότι είναι από µικρό έως µηδαµινό το αγο-
ραστικό ενδιαφέρον για πάσης φύσεως ακίνητα.

Έπειτα ρυθµίζουν τα χρέη προς το δηµόσιο, προς τη φορολο-
γική διοίκηση, τα ασφαλιστικά ταµεία, αλλά και τους οργανι-
σµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, ακόµη και τα χρέη από ΦΠΑ
-µε την προϋπόθεση βεβαίως ότι αυτός δεν θα έχει εισπραχθεί-
και δεν ρυθµίζονται µόνον οι οφειλές προς το Δηµόσιο για την
ανάκτηση των κρατικών εγγυήσεων. 

Οι διαπραγµατεύσεις µε το δηµόσιο θα ξεκινούν µε διαγραφή
κατά 95% των προστίµων που έχουν επιβληθεί από τη φορολο-
γική διοίκηση και κατά 85% των απαιτήσεων του δηµοσίου και
των φορέων της κοινωνικής ασφάλισης από προσαυξήσεις ή τό-
κους µη εµπρόθεσµης καταβολής. Οι µόνες οφειλές του δηµο-
σίου που δεν θα τίθενται υπό διαπραγµάτευση είναι οι οφειλές
από εισφορές προς εργαζοµένους και αυτό γιατί τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων δεν θα πρέπει επ’ ουδενί να τίθενται υπό το
καθεστώς κανενός είδους διαπραγµάτευσης. 

Το σηµαντικό βέβαια δεν είναι ότι µπορούν να ρυθµιστούν τα
χρέη προς το Δηµόσιο, αλλά ότι το δηµόσιο υποχρεούται εµµέ-
σως να διαπραγµατευτεί, καθώς σε διαφορετική περίπτωση θα
βρεθεί να καταλαµβάνεται από µία ρύθµιση στην οποία δεν εξέ-
φρασε τις απόψεις του. Η συµπερίληψη των οφειλών προς το δη-
µόσιο και η παρεχόµενη ευελιξία προς αυτό να προβεί ακόµα και
σε διαγραφή χρεών επιχειρήσεων είναι ένα εξαιρετικό βήµα το
οποίο µάλιστα αφ’ εαυτό µπορεί να διασφαλίσει την επιτυχία του
παρόντος νοµοσχεδίου. 

Είναι µάλιστα η πρώτη φορά που η ελληνική πολιτεία, η ελλη-
νική Κυβέρνηση αναγνωρίζει ότι δηµόσιο συµφέρον, συµφέρον,
δηλαδή, των πολλών -να το πω κατ’ αυτήν την έννοια- είναι και
το συµφέρον προστασίας των ίδιων των επιχειρήσεων και των
θέσεων εργασίας των εργαζοµένων σε αυτές όπως το αντιλαµ-
βανόµαστε όλοι και όχι µόνο των ταµειακών αναγκών του δηµο-
σίου.

Επίσης, γνωρίζουµε ότι επ’ ουδενί οι ταµειακές ανάγκες του
δηµοσίου δεν µπορούν να ικανοποιηθούν εάν δεν προστατευτεί
η επιχείρηση, εάν δεν προστατευτεί ο επιχειρηµατίας, εάν δεν
προστατευτούν οι εργαζόµενοι.

Επίσης, το περιεχόµενο της συµφωνίας του εξωδικαστικού
συµβιβασµού µπορεί να είναι οτιδήποτε συµφωνήσουν τα µέρη
και θα στηρίζεται στις πραγµατικές δυνατότητες αποπληρωµής
της επιχείρησης. Μπορεί, εποµένως, να συµφωνηθεί «κούρεµα»,
µείωση του επιτοκίου, περισσότερες δόσεις, επιµήκυνση της πε-
ριόδου αποπληρωµής, περίοδος χάριτος, οτιδήποτε. 

Το σηµαντικότερο όλων είναι ότι οι επιχειρήσεις θα µπορούν
να αντλήσουν ρευστότητα από το τραπεζικό σύστηµα. Είναι το
λεγόµενο «new money», στο πλαίσιο της συµφωνίας αναδιάρ-
θρωσης των οφειλών τους, προκειµένου να εξασφαλιστεί η βιω-
σιµότητα και η συνέχειά τους. Προς αυτήν την κατεύθυνση θα
συµβάλει καθοριστικά η ρύθµιση που θα έρθει σε δεκαπέντε, πε-
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ρίπου, µέρες από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και θα διασφαλίζει
το ακαταδίωκτο όχι µόνο για τα στελέχη των τραπεζών, αλλά και
για τους εκπροσώπους του δηµοσίου, οι οποίοι θα υπογράφουν
τελικά τη σύµβαση αναδιάρθρωσης. Μόνο το 50% του συνόλου
των δανειστών να καθίσει στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων
αρκεί για να ξεκινήσει η διαδικασία και για να έχουµε συµφωνία
αναδιάρθρωσης και τέλος της διαδικασίας αυτής αρκεί να συµ-
φωνήσει το 60% των συµµετεχόντων. 

Με λίγα λόγια ο νόµος θέτει σε όλους –πλην των µικροπιστω-
τών- το δίληµµα: Θα έρθεις να διαπραγµατευτείς ή θα µείνεις
έξω από τη διαδικασία και θα αναγκαστείς να ακολουθήσεις ό,τι
οι άλλοι αποφασίσουν για σένα χωρίς εσένα.

Αναφορικά τώρα µε τη διαδικασία να πω κατ’ αρχάς ότι αυτή
διεξάγεται µέσω ψηφιακής πλατφόρµας ηλεκτρονικής υποβολής
και διεκπεραίωση της αίτησης που θα τηρείται στην Ειδική Γραµ-
µατεία Διαχείρισης του Ιδιωτικού Χρέους. Η πλατφόρµα αυτή,
όπως µας έχει πει η Ειδική Γραµµατεία και ο Υπουργός, θα συ-
νοµιλεί και µε το TAXIS και µε το ΚΕΑΟ και µάλιστα σε ό,τι αφορά
τα στοιχεία που αφορούν τις οφειλές των επιχειρήσεων προς το
δηµόσιο θα αντλούνται ηλεκτρονικά από το σύστηµα αυτό χωρίς
να είναι υποχρεωµένες οι επιχειρήσεις να τα προσκοµίζουν hard
copy. Βεβαίως, για να είναι ολοκληρωµένο το σύστηµα θα πρέπει
και οι τράπεζες να ετοιµάσουν το δικό τους µηχανογραφικό σύ-
στηµα για να συνοµιλεί µε την ηλεκτρονική πλατφόρµα της Ειδι-
κής Γραµµατείας Διαχείρισης του Ιδιωτικού Χρέους.

Μάλιστα, ο Ειδικός Γραµµατέας και η Κυβέρνηση έχουν δε-
σµευτεί σε όλους ότι το πληροφοριακό αυτό σύστηµα θα είναι
έτοιµο σε τρεις µήνες από την ψήφιση του παρόντος νοµοσχε-
δίου και, µάλιστα, σε ένα µήνα θα µας παρουσιαστεί και το σχε-
τικό demo από την Ειδική Γραµµατεία. 

Επίσης, θέλω να υπογραµµίσω ότι υφίσταται µόνο η δυνατό-
τητα και όχι η υποχρέωση επικύρωσης της εν λόγω συµφωνίας
αναδιάρθρωσης οφειλών από το αρµόδιο κατά τόπο πολυµελές
πρωτοδικείο, το οποίο θα προβεί µόνο σε εξέταση τήρησης των
τυπικών προϋποθέσεων του εν λόγω νοµοσχεδίου και όχι σε ου-
σιαστική αξιολόγηση του σχεδίου αναδιάρθρωσης. 

Στο σηµείο αυτό πρέπει να σηµειώσω ότι είναι πρώτη φορά
που η νοµοθετική εξουσία δεν µεταθέτει το βάρος στους δικα-
στές, θεωρώντας δεδοµένο ότι έχουν και τις οικονοµικές γνώ-
σεις, αλλά και την επιχειρηµατική εµπειρία για να κρίνουν τέτοια
σχέδια αναδιαρθρώσεων και τέτοιου είδους συµφωνίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Την εν λόγω δυνατότητα επικύρωσης της συµφωνίας έχει
οποιοσδήποτε οφειλέτης ή πιστωτής, προκειµένου να δεσµευ-
τούν οι µη συµµετέχοντες, αλλά και εκ των συµµετεχόντων οι µη
συµβαλλόµενοι πιστωτές. 

Σύµφωνα, µάλιστα, µε τροποποίηση που µας είπε κατά τη συ-
ζήτηση στην Επιτροπή ο Υπουργός και την οποία προτίθεται να
φέρει, µπορεί να εισαχθεί αυτοµατοποιηµένη διαδικασία. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν θα καταθέσετε σήµερα την τρο-
ποποίηση αυτή. 

Αν δεν υπάρχει διαγραφή οφειλής µη συµβαλλόµενου πιστωτή
κι αν δεν υποβλήθηκαν ενστάσεις, θα µπορεί να µην τηρείται η
ακροαµατική διαδικασία στο ακροατήριο, αλλά η επικύρωση να
γίνεται από έναν µεµονωµένο δικαστή. 

Σε ό,τι αφορά την αναστολή των καταδεικτικών µέσων για εβ-
δοµήντα µέρες από την αποστολή της πρόσκλησης στους πιστω-
τές, η οποία, µάλιστα, µπορεί να παραταθεί κατά τέσσερις µήνες
µε απόφαση του µονοµελούς πρωτοδικείου µε τη διαδικασία των
ασφαλιστικών µέτρων, και αυτή είναι µία διαδικασία που, κατά
την άποψή µου, αποτελεί επί της ουσίας άλλο ένα µέσο πίεσης
των πιστωτών της να διαπραγµατευτούν και να προσπαθήσουν
να καταλήξουν σε µία κοινά αποδεκτή λύση για αναδιάρθρωση
των οφειλών της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από όλα τα ανωτέρω, γίνεται
προφανές ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο δεν φιλοδοξεί απλά να απο-
τελέσει µία ακόµα αποτυχηµένη προσπάθεια αντιµετώπισης του
προβλήµατος της υπερχρέωσης των επιχειρήσεων, οι οποίες

διαφορετικά θα έβαζαν λουκέτο και θα οδηγούσαν χιλιάδες ερ-
γαζόµενους σε απόγνωση, αλλά ένα ικανό βήµα να εξασφαλίσει,
όχι µόνο τη διάσωσή τους, αλλά και τη συνέχειά τους, διασώζον-
τας συγχρόνως τις θέσεις εργασίας των εργαζοµένων σε αυτές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα οχτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 27ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, η Βουλή καλωσορίζει γονείς και εκπαιδευτικούς που
παρακολουθούν από τα δεξιά θεωρεία από το Δηµοτικό Σχολείο
Κρεµαστής Ρόδου. 

Καλωσορίσατε οι Ροδίτες στην Αθήνα. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργαν-
τάς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω απευθυνόµενος σε εσάς, γιατί

παρατηρούµε πάλι µια διαδικασία η οποία από πλευρά της Κυ-
βέρνησης δε σέβεται κανένα θεσµικό πλαίσιο. 

Για να γίνω κατανοητός, ανακοινώθηκαν από την πλευρά της
εισηγήτριας της Συµπολίτευσης σοβαρές τροποποιήσεις του συ-
ζητούµενου νοµοσχεδίου, οι οποίες είναι εν αγνοία των υπολοί-
πων κοµµάτων της Βουλής. 

Εγώ ως εισηγητής της Αντιπολίτευσης αυτή τη στιγµή δεν έχω
στα χέρια µου τίποτα απ’ ό,τι πολύ σοβαρό ανακοινώθηκε, είτε
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες είτε για τις επιχειρήσεις που
έχουν διακόψει τη δραστηριότητά τους. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Πότε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ανακοινώθηκε. Το ανακοίνωσε η κ.

Τζάκρη ότι προτίθεται ο Υπουργός να το φέρει. Μάλλον, το είπε
ως δεδοµένο ότι έρχεται. Πότε θα το σχολιάσει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργαντά,
σταµατήστε την οµιλία σας για ένα λεπτό. Θα µηδενίσω το χρόνο
σας. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει αυτό το δεδοµένο ότι οι δικοί σας οι
Βουλευτές γνωρίζουν προθέσεις που έχετε να αλλάξετε πράγ-
µατα, τις οποίες, όµως, προθέσεις δεν γνωρίζει η υπόλοιπη Βου-
λή; Διότι αν είναι έτσι, ο κ. Γεωργαντάς, κατά παρέκκλιση του Κα-
νονισµού, θα καθίσει στη θέση του και θα πάρετε εσείς το λόγο
για πέντε λεπτά, για να µας πείτε τις αλλαγές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ αναφέρθηκα σε

αυτά που είπε ο Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µε ενδιαφέρει

πού ενδιαφερθήκατε. Εγώ άκουσα ότι ο Υπουργός προτίθεται να
κάνει αλλαγές. Εάν αυτό ισχύει, ο κύριος Υπουργός θα κάνει τώ-
ρα τις αλλαγές, θα πει ποιες είναι.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχετε τον λόγο.

Τον κύριο Υπουργό ρωτώ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Όµως, εγώ πρέπει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πείτε µας, κύριε Υ-

πουργέ.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Οι νοµοθετικές βελτιώσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άλλο αυτό. Δεν µι-

λάµε για νοµοθετικές βελτιώσεις. Οι νοµοθετικές και νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις -που είναι ο σωστός όρος- είναι άλλο πράγµα. Θα
τις καταθέσετε, θα φωτοτυπηθούν και θα µοιραστούν. Εδώ λέµε
εάν υπάρχουν αλλαγές επί της ουσίας του νοµοσχεδίου. Εάν
υπάρχουν, θα µας τις πείτε τώρα. Εάν δεν υπάρχουν και µιλάτε
για νοµοτεχνικές, εντάξει, δεν υπάρχει θέµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τους ελεύθερους επαγγελµατίες…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, µη µι-
λάτε, κύριε Αµυρά. Ρώτησα τον Υπουργό. Αφήστε να απαντήσει.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Επί της ουσίας, υπάρχουν µόνο δύο αλλαγές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Σας βάζω

χρόνο πέντε λεπτών.
Κύριε Γεωργαντά, για να µη στέκεστε εκεί σιωπηλός, παρακα-

λώ καθίστε κάτω.
Κύριε Υπουργέ, έχετε πέντε λεπτά να µας τις πείτε και εάν

χρειαστεί και παραπάνω, θα έχετε τον χρόνο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, σας ακούµε.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Κύριε Πρόεδρε, η πρώτη βελτίωση έχει να κάνει µε τις
επιχειρήσεις οι οποίες είναι ανενεργές και έχουν σταµατήσει τη
δραστηριότητά τους. Το νοµοσχέδιο επιτρέπει σε αυτές τις επι-
χειρήσεις να κάνουν έναρξη των εργασιών τους και µετά να εν-
ταχθούν στον εξωδικαστικό µηχανισµό.

Η δεύτερη τροπολογία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µην το πούµε τρο-

πολογία. Είναι βελτίωση του νοµοσχεδίου.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Συγγνώµη, βελτίωση. Όπως ξέρετε, ήµουν στην Αµερι-
κή για πενήντα χρόνια και ακόµα τα ελληνικά δεν είναι αυτά που
έπρεπε να είναι.

Η δεύτερη βελτίωση έχει να κάνει µε τον διαµεσολαβητή, ο
οποίος έχει τη δυνατότητα επαλήθευσης των στοιχείων.

Η τρίτη βελτίωση έχει να κάνει µε τους συντονιστές για τους
οποίους έχει µπει το πλαφόν των 320, αλλά εάν χρειαστεί, το νο-
µοσχέδιο επιτρέπει στην Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτι-
κού Χρέους να αυξήσει τον αριθµό αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω το συντοµότερο δυνατό αυτά να διατυπωθούν εγγρά-
φως, να κατατεθούν για να φωτοτυπηθούν και να διαµοιραστούν.
Επί της ουσίας, πήραν γεύση όλοι οι συνάδελφοι, για να το έχουν
υπ’ όψιν στην τοποθέτησή τους. Όµως, το συντοµότερο δυνατό
αυτές τις νοµοθετικές βελτιώσεις ετοιµάστε τες να κατατεθούν
στα Πρακτικά.

Ορίστε, κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο εξαρχής και ζητώ
συγγνώµη που σας ανεβοκατέβασα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ.

Τελικά, αυτό που νοµίζω ότι διαπίστωσε όλο το Σώµα πριν από
λίγο, είναι η προχειρότητα µε την οποία η Κυβέρνηση βλέπει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Τόσο πολύ σοβαρές και ουσιαστικές
τροποποιήσεις τις ακούσαµε εν είδει περιλήψεως, χωρίς ακριβώς
να ξέρουµε τι προσδιορίζουν, τι συµπεριλαµβάνουν, τι καθορί-
ζουν. Εγώ θα πρέπει να τοποθετηθώ επί όσων άκουσα από την
εισηγήτρια της Συµπολίτευσης και επί όσων δηµοσιευµάτων
υπάρχουν σήµερα σε διάφορα ενηµερωτικά site. Διότι υπάρχουν
και τέτοια δηµοσιεύµατα σήµερα.

Σε κάθε περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή
έχει µια εµµονή στο να αλλάζει την έννοια των λέξεων. Γιατί το
λέω αυτό; Ο τίτλος του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι «εξωδικα-
στικός µηχανισµός». Ούτε εξωδικαστικός είναι ούτε µηχανισµός
υπάρχει αυτή τη στιγµή. Είναι εξωδικαστικός ο µηχανισµός ο
οποίος καταλήγει στα πρωτοδικεία της χώρας; Είναι απλοποίηση
διαδικασιών η οποία θα βοηθήσει στην ανάταξη της οικονοµίας
µια διαδικασία η οποία έχει δεκαεννέα στάδια, για την οποία προ-
βλέπονται εικοσιπέντε δικαιολογητικά; Είναι σοβαρή και υπεύ-
θυνη στάση από µία Κυβέρνηση σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
προαναγγέλθηκε εδώ και δύο χρόνια ως το νοµοσχέδιο που θα
βοηθήσει και τις επιχειρήσεις που έχουν προοπτική βιωσιµότη-
τας, αλλά και το τραπεζικό σύστηµα, να έρχεται και να µην υπάρ-
χει σε λειτουργία η ηλεκτρονική πλατφόρµα που όλοι ξέρουµε
ότι είναι αναγκαία και απαραίτητη, έτσι ώστε να µπορέσει να λει-
τουργήσει το σύστηµα και να µη µπλοκάρει;

Πριν από λίγο, είχαµε για µία ακόµα φορά τη δέσµευση –ειπώ-
θηκε και στις Επιτροπές- ότι εντός τριµήνου θα είναι έτοιµη η
πλατφόρµα. Από πού προκύπτει η βασιµότητα µίας τέτοιας δε-
σµεύσεως; Η Ένωση Τραπεζών, η οποία χρηµατοδοτεί το συγ-

κεκριµένο εργαλείο, ήρθε µέσα στην επιτροπή της Βουλής και
έλεγε ότι το πιο αισιόδοξο σενάριο είναι για το φθινόπωρο, αλλά
άφησε το ενδεχόµενο να είναι ολοκληρωµένη η ηλεκτρονική
πλατφόρµα σε ένα έτος από σήµερα. 

Σε ένα έτος από σήµερα θα τρέχουν οι επαγγελµατίες µε τα
πιστοποιητικά στα χέρια και τα χαρτιά, µε τις έγγραφες δηλαδή
διαδικασίες, να καταθέσουν τις αιτήσεις τους; Είναι σοβαρή αν-
τιµετώπιση ενός ζητήµατος και µίας προοπτικής, στην οποία θα
υπήρχε και η στήριξη των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, για να
βρεθεί πράγµατι ένας τρόπος εξορθολογισµένος, γρήγορος, ρε-
αλιστικός και να µπορέσουµε πραγµατικά να ανακουφίσουµε αν-
θρώπους οι οποίοι παλεύουν αυτά τα χρόνια και προσπαθούν να
σώσουν τις επιχειρήσεις τους; 

Υπάρχουν πάρα πολλά στοιχεία σ’ αυτό το νοµοσχέδιο που
µας απογοητεύουν. Σε σχέση µε την προοπτική του και τη δυνα-
τότητα που θα µπορούσε να έχει, θεωρούµε ότι, δυστυχώς, έχει
καταφέρει ήδη να δηµιουργήσει µία σύγχυση στην αγορά. Η σύγ-
χυση δεν έχει να κάνει µόνο µε το γεγονός ότι δεν ξέρουµε ακρι-
βώς ποια θα είναι η διαδικασία και πώς θα προχωρήσει. Μία πρώ-
τη σύγχυση η οποία δηµιουργείται –εγώ, τουλάχιστον, είχα οχλή-
σεις απ’ αυτήν- αφορά τις επιχειρήσεις που έχουν τη δυνατότητα
να ενταχθούν. Διαβάζω στο άρθρο 2 ότι πρέπει να υπάρχουν λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές ενενήντα ηµερών ή πρέπει να έχει επέλθει
ρύθµιση αυτών των οφειλών από 1η Ιουλίου 2016 και εντεύθεν.

Ερωτώ, κύριε Υπουργέ –και αν δεν το κατανοώ σωστά, να µου
το διευκρινίσετε- το εξής: Ο επαγγελµατίας που µε κόπο και αίµα
ρύθµισε τις οφειλές του πριν την 1η Ιουλίου 2016, δεν έχει δι-
καίωµα να µπει σ’ αυτή τη διαδικασία; Προκαλώ να µου απαντή-
σει κάποιος από την πλευρά της Κυβερνήσεως. Ο επιχειρηµατίας
που κατάφερε τον Ιούλιο και ρύθµισε τις οφειλές του, δεν µπορεί
να µπει σ’ αυτό το νοµοσχέδιο; Αυτό είναι ένα πρώτο ερώτηµα.

Δεύτερον, από πού και ως πού µ’ αυτόν τον τρόπο προαναγ-
γέλλει η Κυβέρνηση κούρεµα επιβαρύνσεων και τόκων; Προκύ-
πτει αυτό από το κείµενο του νοµοσχεδίου; Προκύπτει αυτό ως
δέσµευση, ως υποχρεωτική αντιµετώπιση από την πλευρά των
δανειστών απέναντι σ’ αυτόν που έχει πάρει το δάνειο; 

Ο βασικός αντίλογος που γίνεται έχει σχέση µε τον «νόµο Δέν-
δια», ο οποίος δήθεν δεν λειτούργησε επειδή δεν είχε –λένε- υπο-
χρεωτικότητα. Ωραία! Ας µου πει, λοιπόν, κάποιος πώς υποχρεώ-
νονται όλοι οι πιστωτές, για να κάνουν το κούρεµα των όποιων
τόκων ή των όποιων επιβαρύνσεων. Αναφέρει απλώς στο άρθρο
9 ότι όταν διαπιστωθεί από τους πιστωτές ότι δεν είναι δυνατή η
αποπληρωµή όλου του χρέους, τότε µπορούν να του µειώσουν
τους τόκους και τις επιβαρύνσεις ή να τους «κουρέψουν» και τε-
λείως –αυτό είναι το «τυράκι» που ακούγεται σε όλους τους
επαγγελµατίες- και να πληρωθεί µόνο το κεφάλαιο. 

Με ποιους κανόνες; Ποια αντικειµενικά κριτήρια υπάρχουν γι’
αυτή τη στάση, γι’ αυτήν την επιλογή, γι’ αυτή τη συµφωνία των
πιστωτών; Κάποιος επαγγελµατίας που λέει ότι µπορεί κάθε µήνα
να πληρώνει ένα συγκεκριµένο ποσό και µ’ αυτό µπορεί να υπη-
ρετήσει µόνο το κεφάλαιό του, µπορεί να ακούσει τον αντίλογο
«Ωραία! Ας πληρώνεις άλλα τόσα χρόνια, για να πληρώνεις και
τους τόκους». Από πού προκύπτει ότι θα γίνει «κούρεµα»; Από
πού προκύπτουν οι υποχρεωτικοί κανόνες; Να µου το πει, λοιπόν,
κάποιος κι εγώ στη δευτερολογία µου θα πω ότι εγώ ήµουν που
δεν το κατάλαβα καλά. Άρα για µένα, το άρθρο 9, είναι σαφέ-
στατο.

Τρίτον –και πολύ σηµαντικό- είναι το εξής: Προσπαθούµε –
λέει- να αποκλείσουµε τους στρατηγικούς κακοπληρωτές. Ακού-
στε άρθρο του νοµοσχεδίου: «Δικαιούται να υποβάλει αίτηση
όποιος έχει µία κερδοφόρα χρήση…» -ας το πω έτσι- «…από τις
τρεις προηγούµενες από την ηµέρα υποβολής της αιτήσεώς
του».

Η κ. Τζάκρη είπε προηγουµένως ότι η τελευταία χρήση είναι
αυτή του 2016 που θα οριστικοποιηθεί εντός ολίγων ηµερών, ολί-
γων εβδοµάδων.

Δεν είναι έτσι, κυρία Τζάκρη. Η τελευταία χρήση, σύµφωνα µε
τον νόµο, είναι η χρήση του 2017 που είναι ακόµα σε εξέλιξη. Ό-
ταν οι αιτήσεις µπορούν να γίνουν µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2018
και εγώ θέλω να εµφανίσω το 2017 κερδοφόρο, ενώ είµαι στρα-
τηγικός κακοπληρωτής, εµφανίζω κερδοφόρο το 2017, κάνω αί-
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τηση το 2018 και µπαίνω στην προστασία του νόµου.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δεν το έχετε καταλάβει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το έχω καταλάβει απόλυτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Τζάκρη, δεν

σας διέκοψε κανείς. Μη διακόψετε ξανά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Πρέπει να είστε «κόκκινος» µέχρι 31-12-

2016.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην απαντάτε, κύριε

Γεωργαντά. 
Κυρία Τζάκρη, µη διακόψετε ξανά. Μη διακόψετε ξανά!
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ανέφερε το όνοµά µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν συµφωνούσαν

όλοι µε αυτά που λέγατε, αλλά δεν σας διέκοψε κανείς.
Συνεχίστε, κύριε Γεωργαντά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω οφειλές µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2016, όπως τις προβλέ-

πει ο νόµος. Μου λένε: τρεις χρήσεις πριν, η µία να είναι κερδο-
φόρα. Εγώ σας ρωτάω: Τη χρήση του 2017 την αποκλείει κά-
ποιος; Αν εγώ αποφασίσω να κάνω την αίτησή µου το 2018, δεν
µπορώ να διαµορφώσω τη χρήση µου το 2017; Ας µου απαντήσει
κάποιος επί αυτού. Αυτό έγινε από αµέλεια; Σας διέφυγε; 

Σας το είπα και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ. Απάντηση δεν
πήρα. Υπηρετεί κάποια σκοπιµότητα; Δεν πρέπει να το ξέρουµε;
Δεν πρέπει οι προϋποθέσεις για την ένταξη σε αυτόν τον νόµο
να είναι µε τα δεδοµένα της ηµέρας ψηφίσεως του νόµου; Την
ηµέρα ψηφίσεως. Είναι δυνατόν να δίνεις τη δυνατότητα στον
άλλον να διαµορφώσει τις προϋποθέσεις; 

Είναι ερωτήµατα τα οποία νοµίζω ότι ευλόγως τίθενται και τα
οποία πραγµατικά θέλουµε να απαντηθούν. Αν δεν απαντηθούν,
δεν είναι απλά ότι δεν µπορούµε να στηρίξουµε το νοµοσχέδιο
αυτό, τίθενται και πολλά ζητήµατα περί της σκοπιµότητας της
συγκεκριµένης ρυθµίσεως και των συγκεκριµένων προβλέψεων. 

Θα αναφερθώ σε σχέση µε αυτούς οι οποίοι έχουν το δικαίωµα
να ενταχθούν. Ακούσαµε πριν από λίγο ότι θα έχουν το δικαίωµα
και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Το ακούσαµε απλώς. Δεν το εί-
δαµε. 

Εµείς από τη στιγµή που έχετε αποφασίσει να έχετε όλες τις
οφειλές έτσι όπως τις έχετε προσδιορίσει, νοµίζουµε ότι και τα
δάνεια των κτηνοτρόφων και των αγροτών και των ελευθέρων
επαγγελµατιών -από τη στιγµή που έχετε ανοίξει έτσι το πλαίσιο-
θα µπορούσαν να ενταχθούν και αυτά. Όµως, το βασικό για εµάς
είναι ένα:

Πρώτον, να ξεκινήσει η εφαρµογή του νόµου ταυτόχρονα µε
τη λειτουργία της ηλεκτρονικής πλατφόρµας. Είναι απαραίτητη
προϋπόθεση για να µπορέσει και να µη µπλοκάρει το σύστηµα
και να γίνεται γρήγορη επιλογή, γρήγορο ξεκαθάρισµα, από την
πλευρά του αρµόδιου συντονιστή, των εγγράφων, να γίνεται η
επιβεβαίωσή τους, για να µπορούµε να προχωρήσουµε.

Δεύτερον, για περιπτώσεις από 20.000 έως 50.000 οφειλές,
όπου είναι λιγότερα τα ποσά -ίσως πολύ λιγότεροι οι πιστωτές,
ίσως και ένας πιστωτής ή δύο-, θα έπρεπε πραγµατικά να είναι
υπεραπλουστευµένη η διαδικασία. Εκεί ίσως να µην χρειάζεται
καθόλου να πάµε σε ένα δικαστήριο για να επικυρώσει τη συµ-
φωνία η οποία έχει γίνει.

Νοµίζω ότι όσο έχετε και το 20.000 έως 50.000 ουσιαστικά µε
τον ίδιο τρόπο αντιµετώπισης και µε τις οφειλές άνω των 50.000
ή των εκατοµµυρίων, θα δηµιουργηθούν ζητήµατα. Βεβαίως,
επειδή γνωρίζουµε –όσοι γνωρίζουν από τη µαχόµενη δικηγορία-
τι σηµαίνει ακριβώς αυτή τη στιγµή στα πρωτοδικεία, διατηρώ
τις αµφιβολίες µου αν θα µπορέσουν τα πρωτοδικεία να υπηρε-
τήσουν την πληθώρα των αιτήσεων οι οποίες θα υποβληθούν.

Στόχος του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου έπρεπε να είναι πραγ-
µατικά η επανεκκίνηση της οικονοµίας. Αυτό το οποίο επιτυγχά-
νεται, όµως, αυτή τη στιγµή µε αυτό το νοµοσχέδιο -το οποίο
χαρακτηρίζεται από µία φοβερή γραφειοκρατία, από ένα δαιδα-
λώδες πλαίσιο, µέσα από το οποίο πρέπει ο επιχειρηµατίας να
επιχειρήσει να διαµορφώσει τις συνθήκες εκείνες που θα επιτρέ-
ψουν να γνωρίζει τις υποχρεώσεις του για το µέλλον και να τις
υπηρετήσει- τελικά θα είναι αδιέξοδο. Θα γίνει απλά µία εκµε-
τάλλευση των συγκεκριµένων ευεργετικών διατάξεων αυτού του
νοµοσχεδίου από κάποιους στρατηγικούς κακοπληρωτές για

τους πρώτους µήνες, στους οποίους υπάρχουν και οι αναστολές
των διώξεων. Στη συνέχεια νοµίζουµε ότι τελικώς δεν θα λειτουρ-
γήσει. 

Τα αποτελέσµατα για µία ακόµη φορά από αυτή την εσφαλ-
µένη πολιτική σας επιλογή, είναι αποτελέσµατα τα οποία θα τα
δει η επόµενη Κυβέρνηση, καθώς νοµίζω, όχι ακρίτως, όχι µη
στοχευµένα, έχετε αφήσει ως περιθώριο για την επιβολή των αι-
τήσεων αυτών τις 31-12-2018.

Εσείς το µόνο το οποίο δηµιουργείτε, είναι ένα πλαίσιο δια-
πραγµάτευσης, αυτό το οποίο δηλαδή ως δυνατότητα υπήρχε
και σήµερα. Δεν δηµιουργείτε κάτι καινούργιο, µε έναν χαρα-
κτήρα υποχρεωτικότητας. Δηµιουργείτε ένα πλαίσιο διαπραγµά-
τευσης, το οποίο επαφίεται απόλυτα στη βούληση των µελών και
στην απόφασή τους και στην επιθυµία τους τελικά να κουρέψουν
ή να µην κουρέψουν µέρος των οφειλών τους. Συγχρόνως δίνετε
τη δυνατότητα, ορθώς, σε αυτόν που δεν συµφωνεί να προσφύ-
γει στα δικαστήρια. 

Έχουµε την αίσθηση και την εντύπωση ότι από τη στιγµή που
δεν έχουν µπει αντικειµενικά κριτήρια, κάποιοι κανόνες υποχρε-
ωτικοί για τους εµπλεκόµενους, δεν θα µπορέσει να εξυπηρετη-
θεί καθόλου η σκοπιµότητα του νοµοσχεδίου.

Ακούσαµε, επίσης, σήµερα ότι εντός των εποµένων δεκαπέντε
ηµερών θα έρθει η τροπολογία η οποία αναµένεται από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης σε σχέση µε το ακαταδίωκτο, ή δεν ξέρω
τι άλλο, για τα τραπεζικά στελέχη ή για τους εκπροσώπους του
δηµοσίου οι οποίοι θα εµπλακούν σ’ αυτήν τη διαδικασία. Αυτό
το ακούµε. 

Θεωρώ ότι θα έπρεπε παράλληλα µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο να έρθει η όποια ρύθµιση, για να δούµε αν πραγµατικά
δίνεται η ουσιαστική δυνατότητα και η ευχέρεια και η πρωτοβου-
λία σε ένα διευθυντικό στέλεχος τράπεζας ή σε έναν εκπρόσωπο
του δηµόσιου να κάνει αυτό το «κούρεµα» το οποίο υπόσχεστε,
για να µπορέσουµε να δούµε αν πραγµατικά θα λειτουργήσει
τώρα αυτό το σύστηµα. Όσο αυτό το αφήνουµε πάλι µελλοντικά,
όσο είναι άδηλος ο τρόπος µε τον οποίο αυτό θα προσδιοριστεί,
νοµίζουµε ότι θα είναι πάλι ένα ανενεργό νοµοσχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό το νοµοσχέδιο το περιµένει ο επιχειρη-
µατικός, ο εµπορικός κόσµος, οι αγρότες, οι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες -άσχετα που εσείς δεν τους εµπεριέχετε όλους µέσα
αυτήν τη στιγµή- εδώ και δύο χρόνια περίπου. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο υπό προϋποθέσεις και µε τη συ-
ναίνεση, επαναλαµβάνω, όλων των πολιτικών κοµµάτων θα µπο-
ρούσε πραγµατικά να δώσει µία δυνατότητα πραγµατικής επα-
νεκκίνησης στις επιχειρήσεις στα χρόνια της κρίσης. Εδώ κάνω
µία παρένθεση. Την τριετία δεν την καταλαβαίνω. Θα µπορούσε
δηλαδή να είναι η επταετία ή η οκταετία από τότε που ξεκίνησε
η χρήση ο χρόνος µέσα στον οποίο έπρεπε να βρούµε τις επιχει-
ρήσεις εκείνες οι οποίες µε συγκεκριµένα χαρακτηριστικά γνω-
ρίσµατα θα δικαιούνταν να υπαχθούν στις διατάξεις του νόµου. 

Αυτήν τη στιγµή το µόνο που θα είναι σε κίνηση είναι οι επαγ-
γελµατίες οι οποίοι θα τρέχουν να πάνε τα χαρτιά τους. Αυτή
είναι η µόνη κίνηση που θα υπάρξει. 

Θα γίνει, λοιπόν, αυτή η κίνηση και θα απογοητευτούν αυτοί
οι οποίοι προσπάθησαν πραγµατικά όλον αυτόν τον καιρό µε συ-
νέπεια και µε θυσίες να κρατήσουν τις επιχειρήσεις τους και θα
εκµεταλλευτούν τις διατάξεις του νόµου οι κακοπληρωτές επαγ-
γελµατίες οι οποίοι δεν χρειάζονται να έχουν και ιδιαίτερη εφευ-
ρετικότητα να το κάνουν, αφού οι ίδιες οι διατάξεις του νόµου
τούς το επιτρέπουν. Τελικά νοµίζω ότι µε όλο αυτό θα χάσουµε
µία µεγάλη ευκαιρία, ενώ συγχρόνως µπορούµε να δηµιουργή-
σουµε και άλλα ζητήµατα στην αγορά, καθώς ο υγιής ανταγωνι-
σµός ο οποίος θα πρέπει να λειτουργήσει, δεν λειτουργεί. 

Για µία ακόµα φορά µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν δίνεται η δυ-
νατότητα να λειτουργήσει ο ανταγωνισµός σε σχέση µε τις επι-
χειρήσεις που ανταπεξέρχονται και αντιθέτως κάποιοι θα εκµε-
ταλλευτούν τις συνθήκες αυτές, έτσι ώστε να δηµιουργηθούν κι
άλλα ζητήµατα από αυτά τα πολλά που υπάρχουν αυτήν τη
στιγµή στην αγορά.

Έχετε τη δυνατότητα και τον χρόνο, κύριε Υπουργέ, να φέρετε
ουσιαστικές ρυθµίσεις και τροποποιήσεις επί του πνεύµατος του
νοµοσχεδίου και επί των παρεµβάσεων που πρέπει να γίνουν και
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επί της διαδικασίας η οποία πρέπει να ακολουθηθεί. 
Εµείς δεν είµαστε αρνητικοί σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα

δίνει λύση στους επαγγελµατίες και τους επιχειρηµατίες. Είµα-
στε αντίθετοι στο συγκεκριµένο ψευδεπίγραφο νοµοσχέδιο µε
την ονοµασία «εξωδικαστικός µηχανισµός» που, όπως σας επα-
νέλαβα, δεν περιγράφει κανέναν ουσιαστικό µηχανισµό. Αυτό
που απλά περιγράφει είναι έναν µηχανισµό διαβούλευσης ο
οποίος πρέπει µάλιστα να πάει και στα δικαστήρια για να επικυ-
ρωθεί. 

Ξέρουµε πολύ καλά πού θα οδηγήσει αυτό. Ξέρουµε πολύ
καλά ότι µε τα προαπαιτούµενα τα οποία ζητούνται σε σχέση µε
τα δικαιολογητικά, όλο αυτό τελικά θα είναι ατελέσφορο. Δυστυ-
χώς –δυστυχώς για εµάς, ευτυχώς για τους Έλληνες- για µία
ακόµα φορά θα κληθεί η Νέα Δηµοκρατία να δώσει λύση και σε
αυτό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε, γιατί ήσασταν πολύ συνεπής στον χρόνο σας. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης. Με καθυστέ-
ρηση θα ήθελα να του ευχηθώ «χρόνια πολλά» για τη γιορτή του. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Να είστε καλά, κύριε Πρόεδρε!

Σας ευχαριστώ για τις ευχές σας. Χρόνια πολλά σε όλους!
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και

στην επιτροπή, ο εξωδικαστικός συµβιβασµός και η αντιµετώπιση
των κόκκινων δανείων είναι βασική προϋπόθεση για την ανάταξη
της οικονοµίας και ίσως από τις λίγες ευκαιρίες που έχουµε αυ-
τήν την περίοδο. 

Για τον λόγο αυτό, λοιπόν, πρέπει να υπάρξει συνεννόηση των
πολιτικών δυνάµεων για να µπορέσουµε να βγάλουµε τη θηλειά
από τον λαιµό της πραγµατικής οικονοµίας. Αν δεν τα καταφέ-
ρουµε, τότε δεν θα µιλάµε απλά για στασιµότητα στην αγορά,
αλλά για κατάρρευση. 

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, πώς επιβιώνουν οι επιχειρήσεις οι
οποίες αναγκάζονται να επιστρέψουν δανεισµό και συγχρόνως
οι τράπεζες δεν µπορούν να τις επαναχρηµατοδοτήσουν; Απλά
σταµατούν να πληρώνουν, διότι αν το κεφάλαιο της επιχείρησης
λείψει από τη ροή των εργασιών της, τότε θα µιλάµε για κατάρ-
ρευση. Ποιοι είναι αυτό οι κακοπληρωτές; Οι άνθρωποι που λόγω
των capital controls και λόγω της αδυναµίας λειτουργίας του τρα-
πεζικού συστήµατος κρατούν τα κεφάλαια στην επιχείρησή τους
για να δουλέψουν; Ας πάψουµε να κουνάµε πια το δάχτυλο στην
πραγµατική οικονοµία και τους ανθρώπους που δίνουν τη µάχη
της επιβίωσης. 

Δεύτερη παρατήρηση. Ξέρετε πόσοι άνθρωποι βρέθηκαν σε
αδυναµία να πληρώσουν το δανεισµό τους, απλά και µόνο διότι
µε την πτώση της αξίας των ακινήτων οι τράπεζες τους ζήτησαν
παραπάνω εγγυήσεις που δεν είχαν; Δεν συνέβαινε τίποτα, δεν
υπήρχε πρόβληµα στη λειτουργία των επιχειρήσεων, απλά και
µόνο κάποια στιγµή, λόγω της πτώσης των αξιών των ακινήτων
και των εγγυήσεων, τους κάλεσαν να έρθουν να βάλουν και
άλλες εγγυήσεις που δεν είχαν. Ας καταλάβουµε ποια είναι η κα-
θηµερινότητα των επιχειρηµατιών και ας καταλάβουµε ότι χωρίς
επιχειρήσεις, χωρίς επιχειρηµατικότητα, δεν υπάρχει οικονοµία. 

Εάν το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι, δεν λύσει το
τεράστιο οικονοµικό και κοινωνικό πρόβληµα του ιδιωτικού χρέ-
ους, που βαρύνει επιχειρήσεις και επιχειρηµατίες, το µόνο εργα-
λείο που θα µας µείνει θα είναι οι πωλήσεις των δανείων από τις
τράπεζες. Αυτό είναι κάτι που δεν συµφέρει κανέναν πια, δεν
συµφέρει ούτε τους δανειολήπτες ούτε τις τράπεζες. Οι πρώτοι
θα καταστραφούν εάν πάµε σε µαζικές ρευστοποιήσεις και οι
δεύτερες θα εγγράψουν σηµαντικές ζηµίες στους ισολογισµούς
τους, µε ότι αυτό µπορεί να σηµαίνει για τη σταθερότητα του
τραπεζικού συστήµατος. Αυτός είναι και ο λόγος που στη δική
µας πρόταση για τα κόκκινα επιχειρηµατικά δάνεια, βασικός τους
πυλώνας είναι το Ταµείο Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων. 

Επειδή όµως, η πρότασή µας είναι πολύ ευρύτερη από το
παρόν νοµοσχέδιο θα επικεντρωθώ στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
αυτό που ορίζουµε ως τίτλο: «Εξωδικαστικό συµβιβασµό». 

Το µεγάλο ερώτηµα, λοιπόν, είναι πώς το νοµοσχέδιο θα επι-
τύχει τους στόχους του. Οι στόχοι είναι δύο: Πρώτον, να ενταχ-
θούν όσο το δυνατόν περισσότερες επιχειρήσεις και επαγγελ-
µατίες στο νέο αυτό µηχανισµό και δεύτερον, πώς θα κάνουµε
το µηχανισµό αυτό αποτελεσµατικό και γρήγορο. Θα πάω τα βή-
µατα ένα, ένα για να γίνω ξεκάθαρος όσο γίνεται: 

Ξεκινάω από τον πρώτο στόχο όσον αφορά το ύψος των δα-
νείων που πρέπει να ρυθµιστούν. Η συµφωνία των τραπεζών µε
τον Ενιαίο Εποπτικό Μηχανισµό της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας προβλέπει τακτοποίηση κόκκινων δανείων ύψους 40 δισε-
κατοµµυρίων µέχρι το 2019. Από αυτά το 58% της τακτοποίησης
θα προέλθει από τα κόκκινα επιχειρηµατικά δάνεια. 

Πρακτικά, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, µέσα στα επόµενα δύο
χρόνια πρέπει να δοθεί λύση για κόκκινα επιχειρηµατικά δάνεια,
ύψους 23,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Πάµε τώρα να δούµε πώς είναι δοµηµένα τα κόκκινα επιχειρη-
µατικά δάνεια. Σύµφωνα µε στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος
το τρίτο τρίµηνο του 2016 το σύνολο των κόκκινων επιχειρηµατι-
κών δανείων στη χώρα έφτανε τα 65 δισεκατοµµύρια, από αυτά
τα 40 δισεκατοµµύρια αφορούν δάνεια επαγγελµατιών πολύ µι-
κρών και µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Σε ποσοστό, λοιπόν, µι-
λάµε ότι η κατηγορία αυτών των δανειοληπτών είναι 60% του
συνόλου. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι εάν δώσουµε λύση στα
µισά κόκκινα δάνεια των µικρών και µικροµεσαίων επιχειρήσεων,
θα είχαµε καλύψει το στόχο. Το µεγάλο ερώτηµα, λοιπόν, είναι
εάν µπορούµε να τα καταφέρουµε.

Δυστυχώς, κατά τη γνώµη µου, έτσι όπως είναι δοµηµένο το
νοµοσχέδιο δεν µπορούµε και θα εξηγήσω γιατί. Ξεκινάω µε τα
ποσοτικά δεδοµένα. Ζήτησα στην επιτροπή από τον Υπουργό ένα
σενάριο βάσης που να έχει ορισµένα απλά στοιχεία, πόσες επι-
χειρήσεις µπορούν να µπουν στον εξωδικαστικό συµβιβασµό,
πόσες µπορούν να πετύχουν µία καλή και βιώσιµη συµφωνία, τι
ποσό θα αφορούν τα δάνεια που θα ρυθµιστούν και από ποιες
επιχειρήσεις θα προέρχονται κυρίως, τα δάνεια αυτά, εάν δη-
λαδή θα είναι µικροµεσαίες, µικρές ή µεγάλες επιχειρήσεις; Ο
κύριος Υπουργός έχει πει ότι η ρύθµιση αφορά θεωρητικά του-
λάχιστον 400 χιλιάδες επιχειρήσεις, χωρίς να είναι σε θέση να
µας δώσει κάποιο άλλο στοιχείο. 

Θα σας πω όµως ότι υπάρχει δηµοσίευµα στην εφηµερίδα
«ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» τώρα πρόσφατα, πριν λίγες µέρες, τον Απρί-
λιο, το οποίο είναι αρκετά ενδιαφέρον. Μπορώ να το καταθέσω
στα Πρακτικά. Το δηµοσίευµα αυτό επικαλείται τη σχετική χαρ-
τογράφηση που έχουν κάνει οι ίδιες οι τράπεζες για να δουν
πόσες επιχειρήσεις µε κόκκινα δάνεια είναι βιώσιµες, εάν τα δά-
νεια ρυθµιστούν. Ξέρετε ποιο είναι το αποτέλεσµα; Επτά στις
δέκα επιχειρήσεις µε κόκκινα δάνεια, εκτιµούν οι τράπεζες ότι
είναι βιώσιµες εάν τα δάνεια τους ρυθµιστούν. Αντιλαµβάνεστε
το στόχο; Επτά στις δέκα επιχειρήσεις µπορούν να ξαναζωντα-
νεύσουν, κυρίες και κύριοι. Μάλιστα, σε ορισµένους κλάδους
όπως, είναι ο τουρισµός και η εστίαση, η ανθεκτικότητα αυτή
ανεβαίνει, αφού βιώσιµες µπορούν να γίνουν εννέα στις δέκα επι-
χειρήσεις, το σύνολο σχεδόν του κλάδου. 

Εάν, λοιπόν, δεχθούµε ότι τα νούµερα αυτά είναι αξιόπιστα,
αυτό που έχει σηµασία να δούµε είναι εάν ο µηχανισµός που
προτείνει η Κυβέρνηση µπορεί να υπηρετήσει αυτό το στόχο,
µπορεί να κάνει τη δουλειά. Με απλά µαθηµατικά, έτσι όπως είναι
το νοµοσχέδιο υπάρχει πρόβληµα. Εάν υποθέσουµε ότι τα επό-
µενα δύο, δυόµισι χρόνια έχουµε εφτακόσιες εργάσιµες µέρες,
για να µπορέσει ο εξωδικαστικός µηχανισµός να φέρει σε πέρας
διακόσιες ή τετρακόσιες χιλιάδες αιτήσεις, θα πρέπει να ολοκλη-
ρώνονται κάθε µέρα πεντακόσιες εβδοµήντα, αν είναι τετρακό-
σιες χιλιάδες αιτήσεις, ή το µισό περίπου, διακόσιες σαράντα
έως διακόσιες ογδόντα ή όσο είναι. 

Αντιλαµβάνεστε το µέγεθος αυτό; Αν διακόσιες χιλιάδες επι-
χειρήσεις υποβάλουν αίτηση ρύθµισης, πρέπει κάθε µέρα να
ρυθµίζονται κοντά στις διακόσιες ογδόντα µε τριακόσιες περίπου
αιτήσεις. Από αυτές, το 70% πρέπει να έχει επιτυχία, για να πιά-
σουµε τους στόχους. Άρα µιλάµε για τετρακόσιες επιχειρήσεις
µε πετυχηµένη ρύθµιση κάθε µέρα. Είναι τεράστιος ο στόχος µε
αυτές τις δοµές που προτείνονται.

Αν, λοιπόν, θέλουµε να είµαστε ρεαλιστές, χρειαζόµαστε έναν
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µηχανισµό που θα µπορεί να κάνει ουσιαστική δουλειά, χωρίς πε-
ριττές καθυστερήσεις. Εδώ δηµιουργείται το πρώτο µεγάλο πρό-
βληµα, γιατί ο µηχανισµός που προτείνετε είναι δυσκίνητος και
σε πολλές περιπτώσεις αναποτελεσµατικός. Αναφέροµαι σε συγ-
κεκριµένες περιπτώσεις, τις οποίες σας έχουµε επισηµάνει επα-
νειληµµένα: τις επιχειρήσεις που οφείλουν πάνω από το 85% των
υποχρεώσεών τους σε έναν πιστωτή, τις οποίες παραπέµπετε
απλά σε διµερή διαπραγµάτευση, τον περιορισµένο αριθµό των
συντονιστών σε τριακόσιους είκοσι -χαίροµαι σήµερα, κύριε Υ-
πουργέ, που κατανοήσατε το πρόβληµα και δώσατε τη δυνατό-
τητα και ελπίζω να είναι απεριόριστος ο αριθµός ή να είναι σε
συνάρτηση µε τις αιτήσεις που θα υποβάλλονται για να µπορέσει
να τρέξει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο- και την ανυπαρξία µιας
ουσιαστικής διαδικασίας δεσµευτικής διαµεσολάβησης. Σηµει-
ώνω, επίσης, τη χρονοβόρα διαδικασία της δικαστικής επικύρω-
σης.

Αν δεν ξεπεράσουµε τα εµπόδια αυτά, ούτε τους δικαιούχους
που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο θα βοηθήσουµε ούτε θα κατα-
φέρουµε να βοηθήσουµε και όσους αφήνετε εκτός. Αναφέροµαι
κυρίως στους ελεύθερους επαγγελµατίες, στους αγρότες, στους
κτηνοτρόφους και στους αλιείς, οι οποίοι µε το παρόν νοµοσχέ-
διο δεν µπορούν, δυστυχώς, να ρυθµίσουν ολιστικά τα χρέη τους
προς τις τράπεζες, το δηµόσιο, τα ταµεία και τους πιστωτές
τους. 

Για τον λόγο αυτό καταθέσαµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη
δέκα συγκεκριµένες προτάσεις, οι οποίες πιστεύουµε ότι θα συµ-
βάλουν θετικά στο νοµοσχέδιο. Για να µην µείνουµε στα λόγια,
καταθέσαµε και τροπολογία µε τις προτάσεις µας, την οποία σας
καλούµε να κάνετε δεκτή. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, τα δέκα αυτά σηµεία: 
Πρώτον, για την ένταξη µιας επιχείρησης στον εξωδικαστικό

συµβιβασµό προτείνουµε να χρειάζεται µια κερδοφόρα χρήση –
αναφέροµαι στα λειτουργικά κέρδη, βέβαια, τα τελευταία πέντε
χρόνια- και να λαµβάνεται υπόψη και η εξέλιξη του κύκλου ερ-
γασιών σε περίπτωση που η επιχείρηση δεν είχε κερδοφορία.
Κατά τη γνώµη µας, η πρόβλεψη που υπάρχει στο νοµοσχέδια
για µία κερδοφόρα χρήση τα τελευταία τρία χρόνια, χωρίς κα-
νένα άλλο κριτήριο, θα αποκλείσει ένα πολύ µεγάλο µέρος επι-
χειρήσεων που µπορούν πράγµατι να εξυγιανθούν για να προχω-
ρήσουν. Δεν µπορείτε να βάζετε τόσο αυστηρούς περιορισµούς
σε µια οικονοµία βυθισµένη στην ύφεση, µια οικονοµία µε τις
τράπεζες ουσιαστικά κλειστές.

Δεύτερον, προτείνουµε τη δηµιουργία ειδικού ακατάσχετου
λογαριασµού για επιχειρηµατίες, επαγγελµατίες και αγρότες. 

Επιτέλους, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση πρέπει να απαντήσει
γιατί δεν υιοθετεί την πρόταση του ακατάσχετου επιχειρηµατικού
λογαριασµού. Κάποιος πρέπει να απαντήσει. Όχι απλά να το
ακούει και να το ξεπερνά. Αν θέλουµε να µιλάµε για επανεκκίνη-
ση της οικονοµίας και πραγµατικά εξωδικαστικό συµβιβασµό, θα
πρέπει να υπάρχουν και οι απαραίτητες προϋποθέσεις που θα
προστατεύουν την επιχείρηση. Δεν είναι δυνατόν ένας επιχειρη-
µατίες να πηγαίνει σε διαπραγµάτευση µε τη θηλειά στον λαιµό.
Εµείς, λοιπόν, ζητάµε έναν ακατάσχετο επιχειρηµατικό λογαρια-
σµό φυσικών και νοµικών προσώπων, µέσω του οποίου θα εκτε-
λούνται συγκεκριµένες διαχειριστικές πράξεις: τα έσοδα από
συναλλαγές µέσω POS ή µέσω ηλεκτρονικών συναλλαγών, η κα-
ταβολή της µισθοδοσίας των εργαζοµένων, η πληρωµή των
ασφαλιστικών εισφορών και υποχρεώσεων προς το δηµόσιο, η
πληρωµή ενοικίων, λογαριασµών ΔΕΚΟ και προµηθευτών και οι
εύλογες δαπάνες διαβίωσης του επιχειρηµατία. 

Τρίτη πρόταση, λοιπόν: Προτείνουµε να συµπεριληφθεί στο
µητρώο συντονιστών το σύνολο των διαπιστευµένων διαµεσολα-
βητών του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ήδη απαντήσατε πάνω στο
θέµα. Νοµίζω ότι βρισκόµαστε στη σωστή κατεύθυνση.

Τέταρτον, προτείνουµε να εισαχθεί διαδικασία διαµεσολάβη-
σης µε εκτελεστό και δεσµευτικό για τα µέρη περιεχόµενο, ώστε
να αποκτήσει νόηµα µεταξύ των άλλων και η διµερής διαπραγ-
µάτευση µεταξύ πιστωτή και οφειλέτη, όταν ο τελευταίος οφείλει
πάνω από το 85% των υποχρεώσεών του σε έναν και µόνο πι-
στωτή. Οι οφειλέτες αυτοί είναι συνήθως µικροεπαγγελµατίες
που είχαν συναλλαγή ένα κεφάλαιο κίνησης µε µία τράπεζα,

αλλά εξαιτίας του γεγονότος των συγχωνεύσεων των τραπεζών
πάρα πολλοί επιχειρηµατίες βρέθηκαν να έχουν δάνεια σε δια-
φορετικές τράπεζες, αλλά µετά τις συγχωνεύσεις να βρίσκονται
δανεισµένοι από µία τράπεζα. Νοµίζω ότι απαραίτητα πρέπει να
βρεθεί τρόπος ρύθµισης αυτής της εξέλιξης. Αν τα πράγµατα,
βέβαια, ήταν τόσο απλά και ήταν ζήτηµα µόνο κατεύθυνσης να
τα βρουν πιστωτής και οφειλέτης, τότε ήδη µε το συγκεκριµένο
πλαίσιο που ισχύει θα είχαν λυθεί αυτά τα ζητήµατα µε µία δι-
µερή διαπραγµάτευση µεταξύ των οφειλετών και των δανειστών.

Να µην ξεχνάµε, κύριε Υπουργέ, ότι σε αυτή την κατηγορία
είναι, όπως σας είπα, οι µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Πέµπτον, προτείνουµε να επικυρώνεται το Πρακτικό της συµ-
φωνίας µε απλή κατάθεση στη γραµµατεία του δικαστηρίου ή
έστω διάταξη δικαστή, όπως γίνεται και για τη σύσταση σωµα-
τείου και την έκδοση κληρονοµητηρίου. Είναι µία διαδικασία που
προβλέπεται στο δίκαιό µας και θα απλοποιήσει ιδιαίτερα αυτές
τις διαδικασίες. Διότι αν µείνουµε στη διαδικασία του Πολυµε-
λούς Πρωτοδικείου ούτε σε έξι χρόνια δεν θα ολοκληρώνονται
αυτές οι διαδικασίες. 

Έκτον, προτείνουµε να υπάρχει ειδική µέριµνα για τους συνο-
φειλέτες και εγγυητές δανείων οι οποίοι δεν σχετίζονται µε τη
λειτουργία της επιχείρησης. Είναι άδικο για κάποιους οι οποίοι
δεν είχαν συµµετοχή σε επιχειρηµατικές αποφάσεις, να έχουν
την ίδια αντιµετώπιση µε αυτούς που ευθύνονται για την πορεία
της επιχείρησης. 

Έβδοµον, προτείνουµε να δοθεί η δυνατότητα ένταξης στον
εξωδικαστικό συµβιβασµό, µε την κανονική διαδικασία, στους
ελεύθερους επαγγελµατίες ώστε να µπορούν να ρυθµίσουν το
σύνολο των οφειλών τους προς πιστωτές, προµηθευτές, δηµόσιο
και ασφαλιστικά ταµεία. Αυτή τη στιγµή, όπως είναι η διάταξη,
απλά µιλάµε για ευχολόγια. Θα πρέπει να περιµένουµε στο µέλ-
λον την υπουργική απόφαση της οποίας, βέβαια, κανείς δεν γνω-
ρίζει το περιεχόµενο. Βέβαια, αν αυτό γίνει, θα αφορά µόνο
δηµόσιο και ταµεία. Καµµία δυνατότητα δεν θα υπάρχει για δά-
νεια και πιστωτές. 

Όγδοον, προτείνουµε να δοθεί η δυνατότητα ένταξης στον
εξωδικαστικό συµβιβασµό και σε αγρότες, κτηνοτρόφους, αλιείς,
σύµφωνα µε την πρότασή µας για τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. Οι αποκλεισµοί δεν λύνουν κανένα πρόβληµα. Μπορούν
µόνο να διογκώσουν τα προβλήµατα. 

Ένατον, προτείνουµε να δοθεί η δυνατότητα ένταξης στον
εξωδικαστικό συµβιβασµό σε όσες επιχειρήσεις έχουν προχω-
ρήσει σε ρύθµιση πριν από τον Ιούλιο του 2016. Σας το έχουν
επισηµάνει και οι φορείς ότι αυτός ο αποκλεισµός είναι άδικος.
Δεν υπάρχει κανένας λόγος να µην µπουν κι αυτοί οι άνθρωποι
στον εξωδικαστικό συµβιβασµό. 

Τέλος, προτείνουµε να δοθεί η δυνατότητα ένταξης στον εξω-
δικαστικό συµβιβασµό και σε όσες επιχειρήσεις προχώρησαν
από το 2009 και µετά στη διακοπή εργασιών. Χαιρόµαστε για την
υιοθέτηση της πρότασης. Ήταν µία πρόταση την οποία κάναµε
και στις επιτροπές. Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά αυτό που ανα-
κοινώσατε, για µας είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Αν θέλουµε, κυρίες και κύριοι, να µιλάµε για δεύτερη ευκαιρία
σε έντιµους επιχειρηµατίες που πάλεψαν αλλά δεν τα κατάφε-
ραν, τότε οι ρυθµίσεις που  προτείνουµε µπορούν να δώσουν ένα
πολύ σηµαντικό και θετικό µήνυµα προς την κατεύθυνση αυτή.
Επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ, ότι αν κάνετε δεκτές τις προτά-
σεις µας, εµείς θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Θέλω, όµως, να κλείσω την οµιλία µου, θέτοντας ξανά ερωτή-
µατα. 

Επαναφέρω το εξής ερώτηµα: Τι θα γίνει µε κάποιον δανειολή-
πτη που είχε δάνεια από πολλές τράπεζες οι οποίες συγχωνεύ-
θηκαν; Με βάση αυτό το νοµοσχέδιο θα µπορεί να ενταχθεί; Θα
µπει στην κανονική διαδικασία ή στην διµερή διαπραγµάτευση
που αφορά στο 85% σε έναν οφειλέτη; 

Το δεύτερο ερώτηµα έχει να κάνει µε το τι σκέφτεστε να κά-
νετε µε τα κοινωφελή ιδρύµατα τα οποία δεν περιλαµβάνονται
στις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου. Μας απασχόλησε
στην επιτροπή. Αυτή τη στιγµή τα ιδρύµατα που έχουν οφειλές
δεν µπορούν να πάρουν φορολογική και ασφαλιστική ενηµερό-
τητα. Κατά συνέπεια, δεν µπορούν να αξιοποιήσουν την περιου-
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σία τους. Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι µπορεί να υπάρξει µία µέ-
ριµνα προς αυτή την κατεύθυνση. 

Βέβαια, θεωρούµε ότι είναι σε θετική κατεύθυνση η τροπολο-
γία που κατέθεσε ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, κ. Γιώργος Καρ-
ράς, σχετικά µε τον διαχωρισµό του συνοφειλέτη από τον εγγυη-
τή, ώστε οι τελευταίοι να τύχουν ευρύτερης προστασίας. 

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας θέλω να σας πω ότι αν δεν κάνετε
αλλαγές ώστε να υπηρετηθούν οι στόχοι που θέτει το νοµοσχέ-
διό σας, τότε το νοµοσχέδιο αυτό απλά θα εκφράζει τη βούληση
του νοµοθέτη και δεν θα επιλύσει κανένα, µα κανένα απολύτως
πρόβληµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει, εκ µέ-
ρους της Χρυσής Αυγής, η Βουλευτής κ. Ελένη Ζαρούλια.

Κυρία Ζαρούλια, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για να ολοκληρωθεί η διαδικασία σε µία συνεδρίαση, όπως θέ-

λετε, βασική προϋπόθεση είναι να τηρούνται οι χρόνοι οµιλίας.
Οι οµιλητές είναι περίπου τριάντα τρεις, αν δεν είναι ήδη παρα-
πάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σαράντα ένας είναι οι
οµιλητές. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Σαράντα ένας! Ωραία.
Η Χρυσή Αυγή έχοντας πλήρη συναίσθηση του αδιεξόδου στο

οποίο έχουν περιέλθει οι υπερχρεωµένες επιχειρήσεις και της
επιτακτικής ανάγκης να βρεθεί µια αξιόπιστη και εφαρµόσιµη
λύση στο συγκεκριµένο πρόβληµα, τήρησε εξ αρχής και σε όλη
τη διαδικασία της επεξεργασίας του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου
στις συνεδριάσεις της επιτροπής, µία στάση υπεύθυνη, επιχει-
ρώντας να διαπιστώσει αν όντως οι προτεινόµενες διατάξεις αν-
ταποκρίνονται στις προσδοκίες των επιχειρηµατικών και επαγ-
γελµατικών κλάδων της αγοράς για θεσµοθέτηση ενός βιώσιµου
σχεδίου διευθέτησης οφειλών. 

Δυστυχώς, όµως, όπως προέκυψε από τη διεξοδική ανάλυση
των επιµέρους άρθρων, από τις ενστάσεις των εκπροσώπων των
φορέων, αλλά και από τις ανεπαρκείς τοποθετήσεις και απαντή-
σεις των κυβερνητικών Βουλευτών στη συνεδρίαση της επιτρο-
πής, το ίδιο το νοµοσχέδιο περιέχει ελλείψεις, ασάφειες, αορι-
στίες και πλήθος προβληµατικών διατάξεων, οι οποίες εν τέλει
αναιρούν και ακυρώνουν τον επιδιωκόµενο σκοπό του.

Στη σκιά, λοιπόν, των νέων µέτρων καλούµαστε σήµερα να ψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο που αφορά τον κατ’ ευφηµισµό εξωδικα-
στικό συµβιβασµό για τη ρύθµιση χρεών των επιχειρήσεων προς
ταµεία, εφορίες και τράπεζες. Εάν αυτή η χρονική συγκυρία δεν
επιβεβαιώνει την αρχική µας τοποθέτηση, εάν η επιβολή νέων
βαρύτερων µέτρων από τους ξένους δανειστές δεν συνιστούν
όλα αυτά παραδοχή των όσων εµείς διατυµπανίζουµε τόσο και-
ρό, τότε τι είναι;

Ήδη από την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής είχαµε δηλώ-
σει µε σαφήνεια ότι αυτό το νοµοσχέδιο αφενός αφορά ελάχι-
στες µόνον επιχειρήσεις εξαιτίας των αυστηρών προϋποθέσεων
που θέτει ως προς την ένταξη στη ρύθµιση, αφετέρου αυτές οι
ελάχιστες επιχειρήσεις που θα ενταχθούν, δεν θα καταφέρουν
παρά να τηρήσουν µε συνέπεια τη ρύθµιση για λίγους µόνο µή-
νες. 

Αυτό είναι λογική ακολουθία, διότι όταν µια κοινωνία στενάζει
και της χορηγείται ως σανίδα σωτηρίας µία υποτιθέµενη ευνοϊκή
ρύθµιση χρεών -και θα το εξηγήσω αυτό παρακάτω- τη στιγµή
που δεν διαφαίνεται ούτε σαν ιδέα η ανάπτυξη στη χώρα, αντι-
θέτως η φορολογική επιδροµή µετά βεβαιότατος θα είναι τέτοιου
ύψους που δεν θα αντέξει κανείς, είναι δεδοµένο ότι οι επιχειρή-
σεις που θα ωφεληθούν θα εκπέσουν της ρύθµισης. 

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι µε τα νέα µέτρα που θα έρθουν
και θα ψηφίσετε και ας υποστηρίζει το αντίθετο ο Πρωθυπουρ-
γός-, άλλωστε δεν είναι η πρώτη φορά που δεσµευόσαστε έναντι

του ελληνικού λαού την ίδια ώρα που έχετε υποταχθεί στα ξένα
κέντρα που σας κατευθύνουν-, µε τα νέα µέτρα λοιπόν, θα κατα-
δικάσετε την Ελλάδα σε ένα τέταρτο µνηµόνιο.

Η αλήθεια είναι ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου είναι προβλη-
µατικές και ως προς τις προϋποθέσεις που θέτουν για την ένταξη
των επιχειρήσεων στη ρύθµιση και ως προς τη θέση του οφει-
λέτη έναντι του πιστωτή του, δηλαδή των τραπεζών.

Έχει, λοιπόν, ενδιαφέρον πριν µπούµε στην ουσία του νοµο-
σχεδίου να σταθούµε λίγο στη συνάντηση του κ. Δραγασάκη µε
τους τραπεζίτες. Να πω στο σηµείο αυτό για να αρθούν οι όποιες
εντυπώσεις δηµιουργήθηκαν στην επιτροπή όταν η Κυβέρνηση
κατηγόρησε την Νέα Δηµοκρατία ότι είναι µε το κεφάλαιο και
υποστηρίζει τις τράπεζες, ότι το ίδιο κάνει και η Κυβέρνηση µε
τα πρόσωπα στα οποία έχει χορηγήσει ήδη αµνησία µε την εξε-
ταστική που αφορούσε την δανειοδότηση των κοµµάτων και των
ΜΜΕ.

Σε απόλυτη σύµπραξη Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση και µε
µόνη φωνή αντίδρασης τη φωνή της Χρυσής Αυγής, απεφάνθη-
σαν ότι ουδέν παράνοµο διεπράχθη και ουδεµία ζηµία έλαβε
χώρα. Αυτό φυσικά δεν ήταν άνευ ανταλλάγµατος. 

Τα ΜΜΕ στη συνέχεια σας επιβράβευσαν. Η δουλικότητά σας,
η απόλυτη υποταγή σας, η παραχώρηση της εθνικής κυριαρχίας
παρουσιάζεται πια από τα µέσα ως κάτι απόλυτα φυσιολογικό.
Αυτό είναι το δραµατικό. Τα ΜΜΕ προβάλουν το γεγονός ότι
ήρθε ένα µνηµόνιο ευρωπαϊκών θεσµών, ένα άλλο επώδυνο για
τον ελληνικό λαό πακέτο µέτρων, ένα κείµενο σε αγγλική γλώσσα
απευθείας από το ΔΝΤ ως µία πράξη διαδικαστική, την οποία η
ελληνική κυβέρνηση πρέπει να αποδεχθεί και να µην επιδείξει ου-
δεµία ουσιαστική αντίσταση.

Αυτό, όµως, που θέλετε να επιτύχετε είναι να κάνετε τον Έλ-
ληνα πολίτη να αισθανθεί δουλοπάροικος µιας κατά τα λοιπά
ενωµένης Ευρώπης. Εµείς σας λέµε ότι δεν θα το επιτύχετε όσο
κι αν προσπαθήσετε, διότι ο Έλληνας έχει αξιοπρέπεια και αυ-
τοσεβασµό και πως την υποταγή σας αυτή θα την αποδοκιµάσει
όταν έλθει η ώρα.

Πολύ λόγος έχει γίνει για το πρωτογενές πλεόνασµα του 2016,
το οποίο διαµορφώθηκε στο 3,2% του ΑΕΠ. Το παράδοξο είναι
πως την ίδια ώρα ο εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κ.
Μαργαρίτης Σχοινάς, έλεγε ότι το πλεόνασµα, βάσει του ορι-
σµού του προγράµµατος, ανήλθε στο 4,2% του ΑΕΠ. Υπάρχει µία
ασάφεια τελικά ως προς το ύψος του πλεονάσµατος. 

Ανεξαρτήτως αυτού, ωστόσο, κανείς δεν αναφέρει ότι τα νέα
µέτρα φέρουν περικοπές 2% του ΑΕΠ µε κατάργηση της προ-
σωπικής διαφοράς στις ήδη καταβαλλόµενες συντάξεις του 2019
και πετσόκοµµα του αφορολογήτου στα 5.600 ευρώ το 2020.

Ναι µεν η Ελλάδα εµφανίζει πλεόνασµα, πλην, όµως, έχει το
υψηλότερο χρέος µακράν των υπολοίπων κρατών-µελών στο
179% του ΑΕΠ. 

Φαινοµενικά όλα όσα αναφέρω δεν έχουν καµµία σχέση µε το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Επί της ουσίας, όµως, είναι ο πυρή-
νας του νοµοσχεδίου. Συζητάµε πώς θα σωθούν χιλιάδες επιχει-
ρήσεις σε µία οικονοµία που καταρρέει. Δεν θα σωθούν. Απλά
θα τους δοθεί µία µικρή παράταση. Ακόµη κι αυτή η παράταση,
όπως µας λέτε εσείς εδώ, θα δοθεί µόνο αν εµφανίζουν θετική
χρήση την τελευταία τριετία.

Ήρθαν οι φορείς και δήλωσαν ότι είναι πρακτικά ανέφικτο να
βρεθούν επιχειρήσεις µε θετική χρήση από το 2013 έως το 2016.
Είναι δυνατόν µια επιχείρηση να είναι κερδοφόρα το ένα έτος και
το επόµενο να έχει τελµατώσει;

Οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου θα έπρεπε να αφορούν ανθρώ-
πους που αγωνιούν την τελευταία επταετία, µετά βίας επιβιώνουν
και προσπαθούν να αντέξουν τη µνηµονιακή λαίλαπα. Δεν βρέ-
θηκαν οι επιχειρήσεις εκτεθειµένες έναντι των τραπεζών και των
ταµείων σε µια νύχτα. 

Συνεπώς, η προϋπόθεση της τριετίας δεν µπορεί παρά να κα-
ταλαµβάνει ελαχιστότατες επιχειρήσεις.

Η πρόταση της Χρυσής Αυγής είναι ή να καταργήσετε αυτόν
τον όρο του άρθρου 3 ή να τον τροποποιήσετε αυξάνοντας το
χρονικό περιθώριο. Αντί, δηλαδή, να υπάγονται οι προβληµατικές
επιχειρήσεις των τελευταίων τριών ετών, να µπορούν να επωφε-
ληθούν από τον παρόντα νόµο επιχειρήσεις της τελευταίας επτα-
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ετίας.
Κάτι που, επίσης, πρέπει να επισηµανθεί είναι ότι υπάρχει ανά-

γκη να απαλειφθεί ο περιορισµός του καταλόγου των διαµεσο-
λαβητών και να ενταχθούν όλοι οι πιστοποιηµένοι διαµεσολαβη-
τές για να επιταχυνθούν οι διαδικασίες. Εκτός από τους συντο-
νιστές, δηλαδή, που είπατε προηγουµένως ότι θα αυξηθούν, πρέ-
πει να αυξηθούν και οι διαµεσολαβητές.

Είναι δεδοµένο ότι το νοµοσχέδιο πάσχει, διότι µε µία προσε-
κτική µελέτη και ανάλυση των επιµέρους άρθρων συνάγεται το
συµπέρασµα ότι το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, αποκλείει µεγάλο
ποσοστό επιχειρήσεων και οφειλετών από τη δυνατότητα να εν-
ταχθούν στην προτεινόµενη ρύθµιση, ιδίως δε όσον αφορά στο
θέµα των κόκκινων αγροτικών δανείων, τα οποία έχουν οδηγήσει
στα πρόθυρα της εξαθλίωσης και της οικονοµικής καταστροφής
την πλειοψηφία των ασχολούµενων µε τους κλάδους της γεωρ-
γίας και της κτηνοτροφίας.

Το παρόν σχέδιο νόµου δεν παρέχει στους υπερχρεωµένους
αγρότες και κτηνοτρόφους ούτε την ελάχιστη προστασία που
προβλέπει για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, όπως ακούσαµε
προηγουµένως την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ να µας λέει ότι αφορά
ελεύθερους επαγγελµατίες, οικονοµολόγους και νοµικούς. Εν τη
ρύµη, όµως, του λόγου της, είπε ότι το παρόν νοµοσχέδιο αφορά
τις µικρές και µεγάλες επιχειρήσεις, για να διορθώσει αµέσως
και να πει µικρές και µεσαίες. «Γλώσσα λανθάνουσα τα αληθή
λέγει». Μας αποκάλυψε ότι κατ’ ουσίαν αυτό το νοµοσχέδιο θα
εξυπηρετήσει και θα ωφελήσει µόνο τις µεγάλες επιχειρήσεις.

Για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους, που είναι υπερχρε-
ωµένοι, αυτό το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει ρυθµίσεις ούτε την
ελάχιστη προστασία που προβλέπει για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, σύµφωνα µε την παράγραφο 21 του άρθρου 15, απο-
κλείοντάς τους παντελώς από κάθε δυνατότητα ευνοϊκής και
βιώσιµης ρύθµισης των οφειλών τους.

Συν τοις άλλοις, παρατηρείται µία προσπάθεια αλλοίωσης νο-
µικών εννοιών, για να µην πω ουσιαστικά κατάργηση του Αστικού
Κώδικα. Αναφέροµαι στο άρθρο 1 περίπτωση γ’, που δίδετε τον
ορισµό του συνοφειλέτη. Στην έννοια του συνοφειλέτη περιλαµ-
βάνεται και ο εγγυητής. Το δικαίωµα διζήσεως είναι βασική αρχή
του Αστικού Κώδικα και η παραίτηση του εγγυητή εξ αυτού έχει
κριθεί παράνοµη µε αποφάσεις δικαστηρίων. Το να αγνοείτε επι-
δεικτικά αυτές τις αποφάσεις, επειδή τα νοµοσχέδια σάς έρχον-
ται έτοιµα βάσει του Αγγλικού Δικαίου, συνιστά τουλάχιστον
παραβίαση της ανεξαρτησίας των εξουσιών και µια τάση επιβο-
λής επί της δικαστικής εξουσίας.

Αυτό προκύπτει και από µια άλλη διάταξη. Κάναµε λόγο γι’
αυτήν στην επιτροπή, αλλά είναι σκόπιµο να αναφερθεί πάλι.
Προβλέπεται ορθώς στο άρθρο 13 η δυνατότητα αναστολής των
καταδιωκτικών µέτρων σε όσους οφειλέτες έχουν αιτηθεί να εν-
ταχθούν στη ρύθµιση. Χορηγείται, όµως, το δικαίωµα στους πι-
στωτές -άρθρο 13, παράγραφος 4, τελευταίο εδάφιο- να ζητή-
σουν άρση της αναστολής των καταδιωκτικών µέτρων και το δι-
καστήριο είναι υποχρεωµένο να την ακολουθήσει χωρίς τη δυ-
νατότητα απόκλισης.

Σε ένα άλλο σηµείο του νοµοσχεδίου, χωρίς να λαµβάνεται κα-
θόλου υπ’ όψιν η οικονοµική συγκυρία της χώρας, αλλά και ο
πραγµατικός σκοπός των διατάξεων, ορίζεται µεταξύ άλλων ότι
αναβιώνουν οι οφειλές εφόσον ο οφειλέτης δεν καταφέρει να αν-
ταποκριθεί στις τρέχουσες υποχρεώσεις του έναντι του δηµο-
σίου.

Είναι βέβαιο ότι υπό τις παρούσες συνθήκες δεν θα µπορέ-
σουν να ανταπεξέλθουν οι περισσότερες -εάν όχι όλες- οι επιχει-
ρήσεις οι οποίες θα ενταχθούν στην εν λόγω ρύθµιση, παρά µόνο
στις αρχικές δόσεις και εν συνεχεία θα εκπέσουν της ρυθµίσεως. 

Το µόνο βέβαιο είναι ότι οι τρέχουσες οφειλές, τα πάγια έξοδα
αυτών των επιχειρήσεων, αλλά και η ανάγκη κάλυψης µέσα από
την επαγγελµατική δραστηριότητα των βασικών βιοτικών αναγ-
κών των επαγγελµατιών, θα τις οδηγήσει σε ασφυκτική οικονο-
µική πίεση και εν τέλει κάθε προσπάθεια ένταξης στη ρύθµιση
θα καταλήξει άνευ αντικειµένου. 

Πρέπει να τονιστεί ότι κατ’ ουσίαν οι προτεινόµενες ρυθµίσεις
δεν συνιστούν εξωδικαστική ρύθµιση οφειλών, εφ’ όσον καθι-
στούν υπεύθυνα τα Πολυµελή Πρωτοδικεία µε ό,τι αυτό συνεπά-

γεται.
Συµπερασµατικά, µπορούµε να πούµε ότι οι γραφειοκρατικές

διατυπώσεις, η εµπλοκή των δικαστικών αρχών σε µία διαδικα-
σία, η οποία εν τέλει µόνο κατ’ όνοµα είναι «εξωδικαστική» και τα
κριτήρια επιλεξιµότητας τα οποία θέτουν αυτόµατα εκτός ρύθ-
µισης τη µεγάλη πλειοψηφία των ενδιαφεροµένων οφειλετών,
αποτελούν µερικούς µόνο από τους λόγους που πρόκειται να κα-
ταστήσουν στην πράξη επισφαλείς, ανεφάρµοστες και αναποτε-
λεσµατικές τις προτεινόµενες διατάξεις. 

Συνοψίζοντας, αυτό που η Χρυσή Αυγή υποστηρίζει και είναι
πάγια θέση µας είναι ότι οι πολιτικές που ακολουθείτε, καθιστούν
τα νοµοσχέδια αυτής της φύσεως σε τυπικές διατάξεις που δεν
µπορούν να τύχουν εφαρµογής, εξυπηρετούν άλλους σκοπούς
και είναι υπαγορευόµενες από τα ξένα αφεντικά. Διατηρούν τον
Έλληνα φορολογούµενο σε µία δέσµια κατάσταση έναντι των
τραπεζών, των ταµείων, µε υψηλές ασφαλιστικές απαιτήσεις, και
του δηµοσίου που επιβάλλει υπέρογκη φορολόγηση. 

Το λυπηρό είναι ότι όλες οι µεταπολιτευτικές κυβερνήσεις εξα-
ντλούν την αυστηρότητά τους στον Έλληνα φορολογούµενο και
επιφυλάσσουν για τον κάθε παράτυπο µετανάστη αγνώστων
στοιχείων ευνοϊκή µεταχείριση.

Η µόνη λύση για να ανακουφιστεί η ελληνική κοινωνία από τα
αιµατηρά φορολογικά µέτρα των µνηµονίων είναι µία εθνική κυ-
βέρνηση, η οποία θα θέσει σαν προτεραιότητα το καλό της πα-
τρίδος, αλλά και όλων των Ελλήνων.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Ζαρούλια. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας κ. Αθανάσιος Βαρδαλής. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μέσα από τη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου τόσο

στην Επιτροπή αλλά και µέχρι τώρα στην Ολοµέλεια, φάνηκε,
κατά τη γνώµη µας, ξεκάθαρα ποια είναι η έγνοια της Κυβέρνη-
σης αλλά και των άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης κυρίως
µέσα από τις βελτιωτικές προτάσεις που κατέθεσαν στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, αλλά και γενικότερα από τη στάση τους
απέναντι σε αυτό. 

Ποια είναι η έγνοια τους; Παίρνοντας όλοι τους υπ’ όψιν ότι η
καπιταλιστική οικονοµική κρίση εξελίσσεται εδώ και οκτώ χρόνια
στη χώρα µας, έρχονται τώρα µε τον εξωδικαστικό συµβιβασµό
να αντιµετωπίσουν πλευρές αυτών των επιπτώσεων για τις επι-
χειρήσεις, συµβάλλοντας, όπως οι ίδιοι λένε, στην επανεκκίνηση
της οικονοµίας. 

Ποιες είναι αυτές οι πλευρές που θέλουν να αντιµετωπίσουν;
Κατ’ αρχάς, η εκτόξευση του χρέους των επιχειρήσεων, η εξυ-
γίανση του χαρτοφυλακίου των τραπεζών, το ελεγχόµενο ξε-
σκαρτάρισµα προβληµατικών επιχειρήσεων, µε κριτήριο, βε-
βαίως, τη βιωσιµότητά τους, δηλαδή να εκκαθαρίσουν την αγορά
από τις µη βιώσιµες επιχειρήσεις, καθώς και η αναδιάρθρωση
των χρεών µε τέτοιο τρόπο ώστε να µην βρεθεί κάποιος πιστωτής
πιο ωφεληµένος σε σχέση µε τον άλλον στη µοιρασιά της πίττας.

Πρακτικά, δηλαδή, Κυβέρνηση, Ευρωπαϊκή Ένωση και Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο -γιατί και αυτό το νοµοσχέδιο είναι προαπαι-
τούµενο- πλάι στην αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων, που
είναι µια αναγκαιότητα για το κεφάλαιο, την ενίσχυση του χαρ-
τοφυλακίου των τραπεζών, θέλουν να δουν επί της ουσίας ποιες
επιχειρήσεις είναι βιώσιµες, ποιες έχουν µέλλον, µε ποιες αξίζει
να ασχοληθούν, διασφαλίζοντας την κερδοφορία των επιχειρή-
σεων που ακόµη έχουν «ψωµί».

Για τις υπόλοιπες, που κυρίως βεβαίως θα είναι οι µικρές και
οι αυτοαπασχολούµενοι, «τσιµέντο να γίνουν»! Ας τα βγάλουν
πέρα µέσα σε αυτή τη ζούγκλα και τον αδυσώπητο καπιταλιστικό
ανταγωνισµό.

Μόνο αυτές τις επιχειρήσεις -και το τονίζω, µόνο αυτές- που
σήµερα είναι ανταγωνιστικές, µπορούν να είναι κερδοφόρες και
έχουν µέλλον έρχεται ο εξωδικαστικός συµβιβασµός -µε µικρό-
τερο φυσικά κόστος- να τις βοηθήσει να ρυθµίσουν τα χρέη τους
προς τους ιδιώτες -κυρίως τις τράπεζες- το δηµόσιο και τα ασφα-
λιστικά ταµεία. 
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Όλα τα κόµµατα, αλλά και οι φορείς των επιχειρηµατιών, συµ-
φωνούν µε αυτούς τους στόχους και έκαναν µια σειρά προτάσεις
για να γίνει πιο αποτελεσµατικό το νοµοσχέδιο. Όµως, αν κανείς
διαβάσει αυτές τις προτάσεις των υπόλοιπων κοµµάτων και κυ-
ρίως του ΣΕΒ –του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων- εύκολα θα
διαπιστώσει την ύπαρξη ενός καναλιού συνεννόησης µεταξύ
τους, συνεννόησης στην ίδια λογική, στην ίδια κατεύθυνση. Επί
της ουσίας, υπάρχει συµφωνία µεταξύ τους, παρά την όποια κρι-
τική γίνεται σε επιµέρους ζητήµατα. Ακόµη και κόµµατα που δή-
λωσαν και σήµερα εδώ ότι δεν θα ψηφίσουν το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, κάνουν µια κριτική σε αυτό, γιατί πιστεύουν ότι αυτό
δεν µπορεί να πετύχει τους στόχους που έτσι και αλλιώς είναι οι
ίδιοι µε τους στόχους της Κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βαρδαλή, συγ-
γνώµη, θα σας διακόψω για τριάντα δευτερόλεπτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µαθήτριες
και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείο Κρεµαστής Ρόδου. 

Αφού πρώτα καλωσορίσαµε τους γονείς, καλωσορίζουµε και
τα παιδιά που έχουν πληµµυρίσει τα άνω δυτικά θεωρεία. 

Καλωσορίσατε στη Βουλή! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Βαρδαλή, συνεχίστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Εµείς ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδας, απευθυνόµενοι κυρίως στους αυτοαπασχολούµενους και
τους µικροεπιχειρηµατίες, στους οποίους όλα τα άλλα κόµµατα
λένε πως ο εξωδικαστικός συµβιβασµός αφορά και αυτούς και
πως µάλιστα γίνεται κυρίως για να απαλλαγούν από τον βραχνά
των χρεών τους, θέλουµε να τους πούµε ξεκάθαρα τα εξής: 

Πρώτον, θα πρέπει να γνωρίζουν πως για να περάσει το κεφά-
λαιο σε φάση ανάπτυξης της κερδοφορίας του, δεν φθάνει µόνο
να τσακίσει τη ζωή των εργαζόµενων και των άλλων λαϊκών στρω-
µάτων. Δεν φθάνουν οι περικοπές, για παράδειγµα, στις συντά-
ξεις, στους µισθούς, στην υγεία, στην πρόνοια, στην παιδεία. Δεν
φθάνει µόνο η περικοπή όλων αυτών που τα άλλα κόµµατα ονο-
µάζουν «έµµεσο κόστος». Είναι αναγκαίο να απαξιωθεί, δηλαδή
να καταστραφεί, και ένα µέρος του κεφαλαίου, για να πάρει η
µηχανή της καπιταλιστικής οικονοµίας µπροστά. Αυτό θέλουν να
κάνουν και µε αυτό το νοµοσχέδιο, να ρυθµίσουν τον τρόπο που
αυτή η απαξίωση, η καταστροφή του κεφαλαίου, θα συντελεστεί. 

Με άλλα λόγια, τι είναι αυτό που θέλουν να κάνουν; Θέλουν
να βγάλουν από τη µέση αυτούς που δεν είναι σήµερα ανταγω-
νιστικοί, να περάσουν αυτές οι επιχειρήσεις σε άλλα χέρια που
είναι «ικανά», δηλαδή έχουν τα κεφάλαια να συνεχίσουν τη λει-
τουργία όσων επιχειρήσεων κριθούν βιώσιµες. 

Το ποιος σήµερα δεν είναι ανταγωνιστικός, το ποια επιχείρηση
δεν είναι βιώσιµη δεν χρειάζεται κανείς να έχει και ιδιαίτερες οι-
κονοµικές γνώσεις για να το διαπιστώσει. Τη νύφη θα την πλη-
ρώσουν και πάλι οι αυτοαπασχολούµενοι και οι µικροεπιχειρη-
µατίες. 

Για το κεφάλαιο αυτό το ζήτηµα, δηλαδή η ελεγχόµενη απα-
ξίωση µέρους του κεφαλαίου σε περίοδο µάλιστα καπιταλιστικής
οικονοµικής κρίσης, είναι καθοριστικής σηµασίας. Αυτό συµφώ-
νησε, άλλωστε, να υλοποιήσει και η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Α-
ΝΕΛ µετά από σκληρή διαπραγµάτευση για τα συµφέροντα του
µεγάλου κεφαλαίου. 

Δεύτερο ζήτηµα: Να σκεφθούν γιατί τα δάνεια των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων και των αυτοαπασχολούµενων «χτύπησαν»
κόκκινο. Μα, αυτό κυρίως οφείλεται στην πραγµατική αδυναµία
αρκετών ατοµικών και µικρών επιχειρήσεων να αντεπεξέλθουν
στις δανειακές τους υποχρεώσεις εξαιτίας κυρίως της δραµατι-
κής πτώσης του τζίρου τους. 

Βασική και απαραίτητη προϋπόθεση για να µπει κάποια επιχεί-
ρηση στις πρόνοιες του νοµοσχεδίου, είναι οι πιστωτές της να
την κρίνουν βιώσιµη. Ακόµη και αν έχουν χρέη πάνω από 20.000
ευρώ, ακόµη και αν έχουν µία κερδοφόρα χρήση, όπως προβλέ-
πει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, τα τελευταία τρία χρόνια, θα
πρέπει να συµφωνήσουν οι πιστωτές πως είναι και βιώσιµη η µι-

κροµεσαία επιχείρηση. Όµως πόσες µικροεπιχειρήσεις θεωρούν-
ται σήµερα βιώσιµες, πολύ περισσότερο στις συνθήκες της οι-
κονοµικής ύφεσης και της έντασης της µονοπώλησης, που έφε-
ραν εκατοντάδες χιλιάδες λουκέτα; Και ενώ θα έχουν το δικαίω-
µα να ενταχθούν, δεν θα πληρούν το κριτήριο της βιωσιµότητας.

Τι θα συµβεί στην πράξη; Θα αλλάξουν χέρια επιχειρήσεις που
θα κριθούν βιώσιµες, θα συγκεντρωθούν σε λίγα χέρια, θα φύγει
από τη µέση µεγάλο µέρος των µικρών και των αυτοαπασχολού-
µενων -που έτσι κι αλλιώς δεν είναι ανταγωνιστικοί-, µεγαλώνον-
τας το µερίδιο της αγοράς γι’ αυτές που θα µείνουν.

Άλλωστε αυτό ζήτησε ευθέως και ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιο-
µηχάνων. Στο τελευταίο µάλιστα εβδοµαδιαίο δελτίο του χαρα-
κτηρίζει ως ένδειξη υπανάπτυξης της οικονοµίας το γεγονός ότι
οι µικρές επιχειρήσεις και οι αυτοαπασχολούµενοι στην Ελλάδα
παραµένουν στο 34%, ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο µέσος ό-
ρος είναι 16%. 

Στην πράξη, δηλαδή, αυτό που µας λένε, αυτό που ζητούν
είναι να ξεµπερδεύουν µε το 50% πάνω κάτω των σηµερινών αυ-
τοαπασχολούµενων και µικροεπιχειρήσεων, για να µείνει το µε-
γαλύτερο κοµµάτι της «πίτας» για τους µεγάλους, που µπορούν
να αναπτύξουν «οικονοµίες κλίµακας», όπως οι ίδιοι λένε στο
συγκεκριµένο δελτίο. Στην πράξη επιβεβαιώνει ότι για το µεγάλο
κεφάλαιο η επιστροφή στην ανάπτυξη δεν γίνεται χωρίς δρα-
στικό περιορισµό της δραστηριότητας χιλιάδων αυτοαπασχολού-
µενων. Αυτό τον στόχο έρχεται να υπηρετήσει το νοµοσχέδιο
που συζητάµε. 

Μετά από αυτά, θα έλεγε καλοπροαίρετα κάποιος: Ναι, αλλά
όσες καταφέρουν να µπουν στη ρύθµιση -όσες κριθούν δηλαδή
βιώσιµες- αυτές θα βοηθηθούν, θα «σωθούν». 

Μπορεί, όπως οι προηγούµενες, και αυτές οι ρυθµίσεις να δί-
νουν µια προσωρινή ανάσα στα αδιέξοδα αυτοαπασχολούµενων
και µικρών επαγγελµατοβιοτεχνών, να διατηρούν την ελπίδα. Θα
πρέπει, όµως, να γνωρίζουν πως πρόκειται για κάλπικες ελπίδες.
Και αυτό γιατί; Ας θυµηθούν τι έγινε µε τις περίφηµες εκατό δό-
σεις το 2015. Σήµερα που µιλάµε πάνω από 70.000 που είχαν εν-
ταχθεί σε εκείνη τη ρύθµιση έχουν απενταχθεί. Γιατί; Γιατί δεν
µπορούν να αντεπεξέλθουν στην πληρωµή των δόσεων και ταυ-
τόχρονα να πληρώνουν και τις τρέχουσες υποχρεώσεις. Στην
πράξη οι αυτοαπασχολούµενοι δεν πρόκειται να ωφεληθούν σε
τίποτα από τη διαιώνιση των προηγούµενων χρεών τους γιατί δεν
είναι µόνο τα παλιά χρέη που πρέπει να αντιµετωπίσουν, τα αν-
τιλαϊκά φορολογικά µέτρα όχι µόνο παραµένουν, αλλά καθηµε-
ρινά προσθέτετε και νέα µε την πολιτική σας, µε αποτέλεσµα να
δηµιουργούνται και νέα χρέη. 

Άλλωστε στα σκαριά έχετε και την κατάργηση της κυριακάτι-
κης αργίας, που θα αποτελέσει ένα ακόµα χτύπηµα για τους µι-
κροµεσαίους επαγγελµατοβιοτέχνες, τους αυτοαπασχολούµε-
νους. Το µόνο που αλλάζει µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο επί της ουσίας είναι ότι τώρα αντί για
εκατό οι δόσεις γίνονται εκατόν είκοσι. Η κατάληξη και αυτών
των ρυθµίσεων θα είναι ίδια µε τις προηγούµενες. Η πείρα έδειξε
ότι αρχικά ένας µεγάλος αριθµός αυτοαπασχολούµενων τις υιο-
θετεί σταδιακά, όµως τις χάνει, γιατί οι αιτίες που δηµιουργούν
τα χρέη παραµένουν. Είναι βέβαιο ότι τα αδιέξοδα για τους αυ-
τοαπασχολούµενους θα παραµείνουν και θα µεγαλώσουν. Η µε-
γάλη τους πλειοψηφία θα βρεθεί µε υποχρεώσεις που θα
µεγαλώνουν συνέχεια.

Τότε, γιατί προχωρούν στον εξωδικαστικό συµβιβασµό και βά-
ζουν µέσα και µικροµεσαίους; θα αναρωτηθεί κάποιος. Γιατί στό-
χος της Κυβέρνησης, όπως µας είπε και η εισηγήτρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είναι να ενταχθούν όσο το δυνατόν περισσότερες επιχει-
ρήσεις και µάλιστα µικροµεσαίες; Γιατί έχουν και άλλους στό-
χους. Αυτό που θέλουν να πετύχουν δίπλα σε όλα τα άλλα που
είπα προηγουµένως είναι, µε την απειλή των κατασχέσεων και
των πλειστηριασµών, να βάλουν ακόµα πιο βαθιά το χέρι στην
τσέπη εκατοντάδων χιλιάδων αυτοαπασχολούµενων, αποµυζών-
τας τους για πολλά ακόµα χρόνια. 

Το σκεπτικό τους είναι απλό. Σου λένε: Οι δόσεις γίνονται εκα-
τόν είκοσι, άρα η µηνιαία δόση θα είναι µικρότερη και άρα πιο
υποφερτή για έναν αυτοαπασχολούµενο. Έτσι, µε αυτόν τον
τρόπο το δηµόσιο και οι τράπεζες θα µπορέσουν να εισπράξουν
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ένα τµήµα των χρεών, κάτι που σήµερα βέβαια είναι καλύτερο
από το τίποτα, από το ότι δεν εισπράττουν. 

Οι τράπεζες, όµως, θέλουν να ξεπεράσουν και ένα άλλο πρό-
βληµα που έχουν αυτήν την περίοδο, την περίοδο δηλαδή της
καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης. Ποιο; Σήµερα δεν τους συµ-
φέρει να προχωρήσουν σε µαζικές κατασχέσεις. Πρώτον, γιατί
τα έξοδά τους είναι µεγάλα σε αυτήν την περίπτωση, αλλά πάρτε
υπ’ όψιν σας και την πτώση των τιµών των ακινήτων.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -επιτρέψτε µου την έκφραση-
«θέλουν να δέσουν τον γάιδαρό τους» -σε εισαγωγικά- γιατί σε
κάθε περίπτωση, µε όποιο εξωδικαστικό συµβιβασµό κι αν γίνει,
οι τράπεζες δεν πρόκειται ποτέ να χάσουν ούτε ένα ευρώ παρα-
πάνω από αυτά που θα έπαιρναν στην περίπτωση του πλειστη-
ριασµού. 

Σε κάθε περίπτωση, δηλαδή, ωφεληµένες θα είναι οι τράπεζες,
που θα εξασφαλίσουν µε αυτό τον τρόπο ενήµερα δάνεια, θα γλι-
τώνουν τα έξοδα δικαστικών µέτρων από µεγάλο αριθµό µικρο-
δανείων, αλλά και τις χρονοβόρες διαδικασίες. 

Στο τέλος, αν δεν µπορέσεις να είσαι εντάξει και στις τρέχου-
σες υποχρεώσεις και ταυτόχρονα να πληρώνεις και τις δόσεις
της ρύθµισης, θα σου πάρουν και την ακίνητη περιουσία σου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια από τις βασικές καινοτοµίες
που εισάγει το νοµοσχέδιο είναι η ευελιξία του δηµοσίου ως πι-
στωτή. Δηλαδή αυτό που κάνετε είναι να διαµορφώσετε την απα-
ραίτητη ευελιξία στη φορολογική διοίκηση και τους ασφαλιστι-
κούς οργανισµούς, ώστε συµµετέχοντας στον µηχανισµό δια-
πραγµάτευσης να µπορούν να συµβάλλουν σε µια λύση προσαρ-
µοσµένη στην ανάγκη της κάθε επιχείρησης. 

Πρακτικά αυτό σηµαίνει πως αν µια επιχείρηση κριθεί βιώσιµη,
οι συγκεκριµένοι φορείς του δηµοσίου νόµιµα πλέον να µπορούν,
µεταξύ άλλων, να «κουρέψουν» τις απαιτήσεις τους, να τις προ-
σαρµόσουν στις ανάγκες της συγκεκριµένης επιχείρησης. 

Εδώ φαίνεται ξεκάθαρα και ο ρόλος του αστικού κράτους.
Πέρα από θεωρίες, όταν το έχει ανάγκη το κεφάλαιο για να ξε-
περάσει την κρίση του, το κράτος είναι έµπρακτα παρών δίπλα
στους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Όπως δήλωσε στην επιτροπή ο κύριος Υπουργός, η Κυβέρ-
νηση ήδη ετοιµάζεται να φέρει νοµοθετική πρωτοβουλία για να
δώσει ασυλία σε εκείνα τα στελέχη του δηµοσίου και των τραπε-
ζών που εµπλέκονται στις διαδικασίες ρύθµισης των οφειλών, σε
εκείνα που θα παίρνουν, δηλαδή, τις αποφάσεις. 

Εδώ δεν θέλω να σας αδικήσω, κύριε Υπουργέ. Διότι κάτι τέ-
τοιο ζήτησαν και άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όπως βε-
βαίως το ζήτησαν και οι τραπεζίτες και ο Σύνδεσµος Ελλήνων
Βιοµηχάνων. Δεν είστε οι µόνοι σε αυτό το ζήτηµα. 

Κυρίες και κύριοι, όλα τα άλλα κόµµατα έχουν καταθέσει µια

σειρά προτάσεις που υποτίθεται ότι αντιµετωπίζουν την υπερ-
χρέωση των µικροµεσαίων και των αυτοαπασχολούµενων. 

Γιατί, όµως, καµµιά σας πρόταση δεν προβλέπει την κατάρ-
γηση του ν.4110/2013, νόµου που κατάργησε το αφορολόγητο
και επέβαλε φορολογία 26% από το πρώτο ευρώ στους αυτοα-
πασχολούµενους; Γιατί δεν προτείνετε, για παράδειγµα, να κα-
ταργηθεί το τέλος επιτηδεύµατος και ο ΕΝΦΙΑ, να «παγώσουν»
τα χρέη προς τον ΟΑΕΕ και το δηµόσιο; Διότι, ακριβώς, η έγνοια
σας δεν είναι οι µικροµεσαίοι, αλλά οι τραπεζίτες και οι µεγάλες
επιχειρήσεις, αυτές που σήµερα είναι ανταγωνιστικές. 

Όµως, τα παραπάνω µέτρα, µαζί µε την κατάργηση της ασφα-
λιστικής ενηµερότητας για τον ΟΑΕΕ, την απαγόρευση κατάσχε-
σης της πρώτης κατοικίας, την αναστολή των κατασχέσεων
επαγγελµατικής στέγης, εξοπλισµού, µεταφορικών µέσων, τρα-
πεζικών λογαριασµών κ.λπ. για τους αυτοαπασχολούµενους που
διατηρούν την επιχείρησή τους, το «κούρεµα» των χρεών τους
και η µακροχρόνια ρύθµιση του υπόλοιπου µέρους µε δόσεις
που να µην ξεπερνούν συνολικά το 10% του διαθέσιµου εισοδή-
µατος, αποτελούν για τους αυτοαπασχολούµενους και τους µι-
κροµεσαίους την πραγµατική ανάσα. Τέτοιες προτάσεις, όµως,
ούτε καν περνούν από το µυαλό σας. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή-
η υιοθέτηση αντιµονοπωλιακών στόχων σε κατεύθυνση ρήξης
και ανατροπής, η διαµόρφωση προϋποθέσεων για να δυναµώσει
η λαϊκή συµµαχία, µε την εργατική τάξη και τη φτωχή αγροτιά
ενάντια στα µονοπώλια, την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κόµµατά
τους, αποτελεί σήµερα τη µοναδική λύση για τους αυτοαπασχο-
λούµενους. 

Μόνο µε την οργάνωση και πάλη σε αυτή την κατεύθυνση θα
µπορέσουν να ανατρέψουν τις βαρύτατες συνέπειες που ξεπρο-
βάλλουν από κάθε χαραµάδα του σηµερινού συστήµατος για αυ-
τούς και τις οικογένειές τους. 

Εµείς, µε όλα τα παραπάνω, θα καταψηφίσουµε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν έρθει ο κ. Καµ-

µένος, κύριε Υπουργέ, κάντε µια δήλωση από τη θέση σας ότι
καταθέτετε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Δεν θα τις αναγνώσετε.
Δηλώστε απλώς ότι τις καταθέτετε στα Πρακτικά, προκειµένου
να φωτοτυπηθούν και να διανεµηθούν. 

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Καταθέτω, λοιπόν, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Δήµος Παπαδηµητρίου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-
µήτριος Καµµένος από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, στη σηµερινή µου αναφορά, εφόσον

έχει γίνει και µεγάλη συζήτηση στις επιτροπές, θα προσπαθήσω
να δώσω κάποια παραδείγµατα και να επικεντρωθώ στη διαδικα-
σία για να γίνει κατανοητή σε όλους και να καταγραφεί στα Πρα-
κτικά, όπως και σε κάποιες βελτιώσεις τις οποίες η Κυβέρνηση,
όπως έδειξε την καλή πρόθεση µετά την ακρόαση των φορέων,
θα µπορέσει να φέρει στο εν λόγω νοµοσχέδιο, εφόσον ψηφιστεί
και µέχρι να έρθει σε ισχύ µε την ενεργοποίηση της πλατφόρ-
µας.

Το βασικό πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε και αντιµετωπίσαµε
ως Κυβέρνηση, όταν αναλάβαµε την εξουσία στις αρχές του
2015 ήταν η συσσώρευση των κόκκινων δανείων. Αναλάβαµε 86
δισεκατοµµύρια ευρώ κόκκινα δάνεια από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση.

Κόκκινο δάνειο σηµαίνει µια επιχείρηση η οποία δεν µπορεί να
εξυπηρετήσει τα χρέη της, έχει µπει σε διαδικασία αναγκαστικής
είσπραξης από διάφορους πιστωτές είτε αυτοί είναι προµηθευ-
τές, είτε είναι τράπεζες, είτε είναι το δηµόσιο, µπλοκάρισµα λο-
γαριασµών, µπλοκάρισµα λογαριασµών διαχειριστών, προσωπι-
κών λογαριασµών.

Άρα, παύει σχεδόν ή είναι πολύ δυσχερής η λειτουργίας της,
µε αποτέλεσµα, όπως ξέρετε, τα τελευταία επτά χρόνια να έ-
χουµε και την απώλεια των 62 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το εθ-
νικό ακαθάριστο προϊόν, δηλαδή το 25%-26% του Ακαθάριστου
Εθνικού Προϊόντος.

Σε αυτά συνέβαλε κατά πολύ η αύξηση των κόκκινων δανείων.
Άρα, το αίτιο είναι αυτό. Όταν αναλάβαµε την Κυβέρνηση, δια-
χειριζόµενος ένας οποιοσδήποτε Υπουργός 86 δισεκατοµµύρια
κόκκινων δανείων µε τράπεζες οι οποίες φανταστείτε ότι είχαν
αντίστοιχη «τρύπα» περίπου 60 δισεκατοµµύρια ευρώ στο ενερ-
γητικό τους, διότι αυτή ήταν η αύξηση των κόκκινων δανείων,
άρα από τις χορηγήσεις µέχρι τις καταθέσεις το κενό το δανεί-
ζονταν και είχαν µια τεράστια τρύπα ανακεφαλαιοποίησης, πή-
ραµε χρήµατα, κάναµε ανακεφαλαιοποίηση, διότι βρήκαµε ένα
τεράστιο πρόβληµα.

Τα τελευταία δύο χρόνια αυξήθηκαν, επίσης, τα κόκκινα δάνεια
µε έναν ρυθµό περίπου στα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ, από τα 85
δισεκατοµµύρια ευρώ και έχουν πάει στα 105 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ δεν είναι ευθύνη αυτής
της Κυβέρνησης. Είναι η διαχειριστική ευθύνη της Κυβέρνησης,
διότι όταν µια επιχείρηση κλείσει ή µπει σε αναγκαστική είσπραξη
ή σε αναγκαστικά µέτρα, όλοι οι προµηθευτές της αντιµετωπί-
ζουν τεράστια προβλήµατα. Δεν µπορεί να λειτουργήσει κανέ-
νας.

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα για το τι κάναµε, για να κατα-
νοήσουµε ακριβώς σε µικροοικονοµικό επίπεδο και θα πω µετά
και ένα µακροοικονοµικό για το δηµόσιο χρέος σε σχέση µε τη
ρύθµιση των δανείων. Είναι το παράδειγµα του «Μαρινόπουλου».
Αυτή η Κυβέρνηση κατάφερε να σώσει τον «Μαρινόπουλο». Το
έκανε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, στο καλύτερο δυνατό χρο-
νικό σηµείο. Χρειάστηκε και η δικαστική απόφαση. Τι κάναµε; Εί-
χαµε µια εταιρεία η οποία χρόνιζε µε προβλήµατα κόκκινων
χρεών, που είχαν φτάσει τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου
προς τις τράπεζες από τους προµηθευτές.

Φανταστείτε να µην επενέβαινε η Κυβέρνηση πέρυσι τον Σε-
πτέµβριο και να είχαµε έντεκα χιλιάδες εργαζοµένους άνεργους.
Φανταστείτε µια οικονοµία σαν την Ελλάδα να είναι ο «Μαρινό-
πουλος», έντεκα χιλιάδες άνεργοι. Είχαµε ένα εκατοµµύριο άνερ-
γους στην κρίση από τα κόκκινα δάνεια και όχι µόνο. Ο «Μαρινό-
πουλος» έχει 2 δισεκατοµµύρια χρέος προς όλους, 300 δισεκα-
τοµµύρια η Ελλάδα προς όλους. Καµµία µείωση, ούτε PSI ούτε
τίποτα. Οι προµηθευτές του «Μαρινόπουλου», δηλαδή οι πελά-
τες, όλοι αυτοί οι δυόµισι χιλιάδες πελάτες θα έκλειναν, θα είχαν
ένα τεράστιο χρέος.

Προσέξτε τις τράπεζες, που είναι οι κακοί της υπόθεσης. Ω-
ραία, είναι οι κακοί της υπόθεσης. Είχαν 2 δισεκατοµµύρια χρέη
του «Μαρινόπουλου» συν πολλαπλάσια δισεκατοµµύρια χρέη
των υπαλλήλων του «Μαρινόπουλου», των έντεκα χιλιάδων και

δυόµισι χιλιάδων συνεργαζόµενων εταιρειών. Δηλαδή, αν «έσκα-
γε» ο «Μαρινόπουλος», θα «έσκαγαν» όλα τα δάνεια των έντεκα
χιλιάδων εργαζοµένων του «Μαρινόπουλου» -θα κοκκίνιζαν, θα
γίνονταν ροζ, θα υπήρχε ένα τεράστιο πρόβληµα- και όλων των
προµηθευτών. Θα σταµατούσε ένα τεράστιο κοµµάτι της ελλη-
νικής οικονοµίας, αν δεν ρυθµίζαµε το ζήτηµα του «Μαρινόπου-
λου».

Δεν αναφέρθηκε και µπορεί και η Κυβέρνηση την τόσο σοβαρή
δουλειά που κάναµε να µην τη διαφήµισε κιόλας, γιατί είχαµε και
πολλά άλλα σοβαρά ζητήµατα να ασχοληθούµε. Έπρεπε, όµως,
να ακούσουµε ένα µπράβο, διότι αυτός είναι ο µπούσουλας.

Αυτό το νοµοσχέδιο τι κάνει; Προσπαθεί να ρυθµίσει το σύ-
νολο της οικονοµίας. Δεν προσπαθούµε να δώσουµε ασυλία σε
κανέναν. Η λέξη «ασυλία» είναι λάθος. Δεν µου αρέσει η λέξη «α-
συλία». «Ασυλία» δεν υπάρχει στη δηµοκρατία. Όποιος έχει ευ-
θύνη, αντικειµενική ή όχι, βάσει νόµου τιµωρείται. Ασυλία δεν
δίνει κανένας και σε κανέναν. Ποια ασυλία; Δεν υπάρχει ασυλία
σε κανέναν. Υπάρχουν αντικειµενικές ευθύνες κάποιων στελεχών
οι οποίες πρέπει να προστατευθούν και εδώ κλείνω µε µια σηµεί-
ωση, ότι θα τα φέρει ο κ. Κοντονής, γιατί είναι ζήτηµα του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης.

Είχα και εγώ µία παρατήρηση, ότι δηλαδή θα µπορούσε να έ-
χει έρθει τώρα, να έχει βάλει µία υπογραφή και ο κ. Κοντονής και
να έχει µπει µέσα η τροπολογία ως παράγραφος για τις αντικει-
µενικές ευθύνες των κρατικών και τραπεζικών υπαλλήλων που
υπογράφουν αναδιαρθρώσεις χρεών, προκειµένου να µην έχουν
αστικές ευθύνες, για να έχει ισχύ ο νόµος, για να µπορούµε να
κάνουµε ό,τι κάναµε στον «Μαρινόπουλο» και ό,τι κάνουµε από
εδώ και πέρα για να σώσουµε την οικονοµία. Όµως, θα έρθει στις
επόµενες δέκα ηµέρες.

Είπαµε ότι χωρούν ακόµα πάρα πολλές βελτιώσεις. Όσον
αφορά τους αλιείς και τους αγρότες, υπάρχει ένα κενό που θα
πρέπει να δούµε ρεαλιστικά. Πρέπει να είµαστε ρεαλιστές και να
λέµε την αλήθεια, διότι είναι καταγεγραµµένη τουλάχιστον στα
Πρακτικά και να µη λέµε µεταξύ µας ψέµατα. 

Ευελπιστούµε να λειτουργήσει το σύστηµα σε τρεις µήνες από
τώρα –ας πούµε τον Σεπτέµβριο του 2017- συν τις ογδόντα-ενε-
νήντα ηµέρες που χρειάζεται η πρακτικά απλή διαδικασία διαχεί-
ρισης της αίτησης από την πλατφόρµα, αν υπολογίσουµε και τις
χιλιάδες αιτήσεις που θα σωρεύσουν στις τέσσερις συστηµικές
τράπεζες –αν οι τράπεζες έχουν το προσωπικό να διαχειριστούν
τις χιλιάδες αιτήσεις που θα στείλουν οι Έλληνες επιχειρηµατίες-
σηµαίνει ότι έχουµε τέσσερις υποθέσεις. Ας πούµε ότι και οι τέσ-
σερις πληρούνται στο έπακρο και 1η του Ιανουαρίου έχουµε
εκατό χιλιάδες αιτήσεις, όλο το προσωπικό έτοιµο να δεχθεί τις
αιτήσεις και ενενήντα ηµέρες να τις ελέγξει και να πάµε παρα-
κάτω, πάµε για το 2018. 

Άρα, συζητάµε ότι το 2018 είναι η χρονιά - φωτιά. Δεν έχουµε
χρόνο. Το 2017 είναι χρονιά προετοιµασίας για όλους. Το λέω
για να το ακούµε όλοι µας. Δεν υπάρχει χρόνος για χάσιµο, ούτε
µία ηµέρα. Δηλαδή, θα έρθει το λογιστικό έτος 2018 να διαχειρι-
στούµε δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ δάνεια σε τέσσερις τρά-
πεζες, µαζί µε τις ευθύνες και τη συµµετοχή του δηµοσίου, όσον
αφορά τις φορολογικές υποχρεώσεις των επιχειρηµατιών και τις
ασφαλιστικές τους υποχρεώσεις.

Προσέξτε τώρα. Τελειώνει η αξιολόγηση. Θέλω να καταλάβετε
πόσο σηµαντικό είναι αυτό το νοµοσχέδιο και ειλικρινά δεν κα-
τανοώ κάποιον για το «όχι» του. Αυτό το έχω πει τρεις φορές στα
δύο χρόνια που είµαι Βουλευτής. Αυτή είναι η τρίτη φορά που
δεν κατανοώ το «όχι» κάποιων, αλλά αυτή είναι η προσωπική µου
άποψη, χωρίς να θέλω να προσβάλω κανέναν. Όταν τελειώσει η
αξιολόγηση, θα πέσουν τα επιτόκια, διότι τα οµόλογά µας θα
έχουν καλύτερη αξία –τα ακούτε λίγο όσοι δεν είστε ειδικοί- ο κ.
Ντράγκι θα τα πάρει στην ποσοτική χαλάρωση, άρα θα είναι αξιό-
χρεα, δηλαδή δεν θα του σκάσουν στα χέρια, άρα θα πέσει το
6,3% και το επιτόκιο του ελληνικού οµολόγου θα πάει στο 4% ή
στο 4,5%. 

Αυτό, ταυτόχρονα, σηµαίνει ότι θα πέσει στο µισό το κόστος
δανεισµού και το κόστος χρήµατος στις τράπεζες. Τι σηµαίνει
αυτό γι’ αυτό το νοµοσχέδιο; Για όποιον κάνει σήµερα έκθεση
βιωσιµότητας και την καταθέσει –και αυτό θα το προσέξουµε και
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είναι δική µας ευθύνη ως Κυβέρνηση- όταν πέσουν τα επιτόκια
ενδιάµεσα, µέσα στον χρόνο και το 2018, θα αναδιαρθρωθεί και
το πλάνο το οποίο θα έχει καταθέσει. Δηλαδή, θα είναι ακόµα πιο
βιώσιµο το χρέος που θα έχει προβλέψει, για να βγει κι αυτός
από τη µικροοικονοµική του κρίση. 

Είναι σηµαντικό, δηλαδή, να καταλάβουµε ότι πηγαίνουµε πα-
ράλληλα. Το κόστος χρήµατος σε κάθε φυσικό πρόσωπο, είτε
είµαι εγώ, η οικογένειά µου, οποιοσδήποτε πολίτης, είτε µία επι-
χείρηση, θα πέσει σχεδόν στο µισό, στο 40% και αυτό προβλέ-
πεται να γίνει φέτος και το πρώτο εξάµηνο του 2018. Άρα, αυτό
το άµεσο όφελος θα βοηθήσει πάρα πολύ στη διαχείριση και την
εξυπηρεσιµότητα των κόκκινων δανείων για τα επόµενα χρόνια,
όσων –και όταν- ρυθµιστούν αυτά έως εκατόν είκοσι δόσεις.

Η παρούσα αξία του χρέους θα καταγραφεί. Η καθαρή θέση
της εταιρείας θα καταγραφεί. Η καθαρή θέση µίας εταιρείας,
όταν µιλάµε για τους δύο βασικούς ορισµούς, είναι τι αξία έχει
σήµερα η εταιρεία, τι λεφτά έχουν βάλει οι µέτοχοί της στο ενερ-
γητικό, συν τα κέρδη που δεν τα έχουν διανείµει και τα έχουν
βάλει στην εταιρεία ως ενεργητικό, µείον όλες τις υποχρεώσεις.
Αυτό είναι, συν-πλην, η καθαρή θέση της εταιρείας. Έτσι το βλέ-
πουµε στην οικονοµία.

Όταν µιλάµε για «λειτουργικά κέρδη», αυτά δεν πρέπει να φο-
βίζουν. Ακούω και τους ορισµούς. Λειτουργικά κέρδη είναι όλα
τα κέρδη, τα έσοδα, µείον το κόστος πωλήσεων. Από το κόστος
πωλήσεων βγαίνουν τα µεικτά κέρδη. Αν από τα µεικτά κέρδη
βγάλουµε φόρους, αποσβέσεις και τόκους, µένουν τα λειτουρ-
γικά κέρδη. Δηλαδή, αν κάποιος βγάλει τα έξοδα των πωλήσεών
του, όταν πουλά ένα ποτήρι νερό, πόσο του κοστίζει να το που-
λήσει, µείον όλα τα έξοδα διαχείρισης του χρήµατος για να το
πουλήσει, εάν δεν βγάζει ένα ευρώ, σηµαίνει ότι έχει «µαύρα».
Δεν υπάρχει περίπτωση να υπάρχει εταιρεία που να µην έχει ένα
ευρώ λειτουργικό κέρδος! Κρύβουν τα κέρδη έξυπνα, λογιστικά;
Δεν το κατηγορώ. Θα µε πιάσει η µονταζιέρα και θα πει ξανά κάτι
για µένα. 

Εποµένως, έγινε αυτά τα χρόνια η παραοικονοµία. Τώρα, ό-
µως, είναι ευκαιρία για το «resolution», όπως λέµε και στο χωριό
µου, δηλαδή να έρθει µία κάθαρση. Όπως είπε η κ. Τζάκρη,
επειδή σε δεκαπέντε-είκοσι ηµέρες τελειώνει και η λογιστική χρο-
νιά, για να κλείσουν οι ισολογισµοί, πρέπει αυτοί οι άνθρωποι στο
εξάµηνο να διορθώσουν έναν παλαιό ισολογισµό, να φτιάξουν
λειτουργικά κέρδη -40 ευρώ είναι το πρόστιµο, τα λέµε εδώ
πέρα- και να το κλείσουν, εφ’ όσον αποδεχθούν –και εδώ είναι
το σηµαντικό- να µας δώσουν άρση των προσωπικών τους δεδο-
µένων στις τράπεζες. Δεν µπορεί να συνεχίσει κάποιος επιχειρη-
µατίας να κρύβει λεφτά «µαύρα» ο ίδιος ή η οικογένειά του και
να λέει: «Δεν έχω. «Κούρεψέ» µε». Αυτό έγινε επί επτά χρόνια.
Εµείς δεν θα το κάνουµε. 

Θα δώσει πλήρη άρση του απορρήτου των τραπεζικών λογα-
ριασµών σε πρώτο, δεύτερο πρόσωπο. Θα δούµε τα ΑΦΜ των
συγγενών του εάν είναι στην ίδια ή παρένθετες εταιρείες ή σε
εταιρείες οι οποίες παρέχουν υπηρεσίες ή εταιρικά δάνεια –τώρα
να µην µπλέξω εδώ την υπόθεση- στον κύριο ο οποίος καταθέτει
την αίτηση. Και εκεί πέρα, εφόσον δούµε ότι δεν υπάρχει αντι-
κειµενικά καµµία δυνατότητα εξυπηρέτησης αυτού του χρέους
και πρέπει να σωθούν οι θέσεις εργασίας -δηλαδή αποκλείουµε
τη δόλια πτώχευση ή το δόλιο κλείσιµο της επιχείρησης- τότε θα
δώσουµε αντικειµενικά, σε αυτόν τον άνθρωπο τον καθαρό τη
λύση. 

Έτσι πρέπει να κάνει µια δίκαιη, δηµοκρατική κυβέρνηση και
όχι µια κυβέρνηση η οποία πάει να κουκουλώσει: να γυρίσει µια
σελίδα. Διότι επτά χρόνια γυρίζαµε τη σελίδα, κλωτσάγαµε τη
βρώµα κάτω από το χαλί, φτάσαµε 85-90 δισεκατοµµύρια τα κόκ-
κινα δάνεια, και κανένας δεν έφτιαξε κανέναν νόµο. Ο κ. Δένδιας
–συγχαρητήρια!- εβδοµήντα αιτήσεις, έξι λύσεις. Εβδοµήντα αι-
τήσεις, έξι λύσεις! Μιλάµε για τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις
που µπαίνουν εδώ. 

Άρα, εµείς θα κάνουµε αυτό που πρέπει. Θέλουµε και τη συµ-
παράσταση όλων των φορέων. Ακούσαµε και τους φορείς. Ήταν
σηµαντικοί. Θα χρειαστούν αρκετές βελτιώσεις.

Υπήρχε µια φοβερή ερώτηση που δεχθήκαµε σε καφενεία που
γυρνάµε. Μας είπαν: «Τι θα γίνει, βρε παιδιά, θα µπει και η ΔΕΗ;».

Ναι, θα µπορούσε να µπει και η ΔΕΗ. Αυτή είναι απλή ερώτηση
του κόσµου, δηλαδή σου λένε: «Α, τη ΔΕΗ δεν τη βάζεις µέσα
γιατί κάνουν, γιατί δείχνουν, κ.λπ.!». Όχι, θα µπουν και οι ΔΕΚΟ.
Γιατί να µην µπουν οι ΔΕΚΟΙ; Θα µπουν όλοι όσοι πρέπει και,
βάσει κριτηρίων, µπορούν να µπουν.

Σηµαντικό είναι ότι έχουν όλοι µια ευκαιρία. Όποιος κάνει µία
αίτηση στο σύστηµα, δεν θα έχει δεύτερη ευκαιρία να διορθώσει
τυχόν λάθος. Θέλει ιδιαίτερη προσοχή.

Εδώ να επισηµάνω, στον λίγο χρόνο που µου µένει, και να επι-
στήσω την προσοχή όλων των επιχειρηµατιών της πατρίδας µας.
Να προσέχουν: Σε ποιους πηγαίνουν για συµβουλές, ποιοι είναι
οι νοµικοί τους σύµβουλοι, ποιοι είναι οι φοροτεχνικοί τους σύµ-
βουλοι, ποιοι είναι οι συµβολαιογράφοι τους, ποιοι είναι οι ειδικοί
που τους συµβουλεύουν στην κατάρτιση της αίτησης βιωσιµό-
τητας της επιχείρησής τους. Το λέω αυτό διότι θα έχουν µία ευ-
καιρία. Αυτό πρέπει να γίνει σωστά. Πρέπει να προσέξουν πάρα
πολύ σε ποιον δίνουν τα κλειδιά της επιβίωσης της επιχείρησής
τους. Δεν πρέπει να γίνει λάθος. Αυτή την ευθύνη την έχουν οι
ίδιοι, δεν την έχει το κράτος. Δηλαδή το κράτος δεν µπορεί να
είναι κοντά σε τετρακόσιες χιλιάδες και να κάνει τετρακόσιες χι-
λιάδες επιχειρηµατικά πλάνα. Θα πρέπει και η αγορά να αυτορ-
ρυθµιστεί. Το λέω προς γνώση όλων. Δεν συγχωρούνται τα λάθη.
Είναι η τελευταία ευκαιρία. 

Επίσης, καταφέραµε οι επιχειρήσεις οι οποίες έχουν διακόψει
τη δραστηριότητά τους να µπορούν να ενταχθούν στον µηχανι-
σµό, εφόσον έχουν προηγουµένως υποβάλει δήλωση επανέναρ-
ξης των εργασιών. 

Σηµαντικό, επίσης, είναι ότι ο εµπειρογνώµονας θα µπει στη
διαδικασία επαλήθευσης των πιστωτών, δηλαδή των πιστωτικών
απαιτήσεων. 

Θα υπάρξουν πολλοί που θα πουν «µου χρωστάνε 10.000 ή 10
εκατοµµύρια». Κάποιοι άλλοι θα βρεθούν και θα πουν σε έναν
επιχειρηµατία: Εσύ µου χρωστάς «χ» ποσά. 

Η επαλήθευση των ποσών, εάν αυτά είναι ορθά, ορθά καταγε-
γραµµένα, τόσο ως χρεώσεις και απαιτήσεις µέσα στο παθητικό
και το ενεργητικό των εταιρειών, όσο και των πιστωτών, θα επα-
ληθεύονται, έτσι ώστε να µην υπάρχουν ζητήµατα εκβιασµών.
Και αυτά θα προσέξουµε πάρα πολύ να µη συµβούν. 

Από εκεί και πέρα -εξήγησε και η κ. Τζάκρη, νοµίζω ότι δεν
χρειάζεται να πούµε όλη τη διαδικασία-, είναι συγκεκριµένος ο
τρόπος που πρέπει να γίνει. Θα υπάρξει και το «κούρεµα» των
έξτρα χρεώσεων. Αυτό θα το δούµε. 

Είναι σηµαντικό που εµείς καταφέραµε πρώτοι να φέρουµε
αυτή τη στιγµή και το δηµόσιο στη συµµετοχή. Θα έρθει βέβαια
τρίτο, τέταρτο. Πρώτα θα τα βρει ο επιχειρηµατίας µε το πλάνο
του µε τη τράπεζα και µετά, εφόσον συµφωνήσουν αυτοί, έρχον-
ται µε το 50% ή το 60%, ανάλογα στη φάση που βρίσκεται η δια-
δικασία, να συµµετέχουν και οι υπόλοιποι. 

Όποιος δεν έχει αυτή τη στιγµή κάποια απαίτηση, κλείνει η δια-
δικασία του πολύ γρήγορα. Το λέω αυτό γιατί συζητήσαµε και
για τη δικαστική διαδικασία, για την επικύρωση. Όταν κατά την
εξωδικαστική διαδικασία δεν υποβλήθηκαν ενστάσεις και δεν
υπάρχει διαγραφή οφειλής µη συµβαλλοµένου πιστωτή, θα µπο-
ρούσε η επιχείρηση να γίνει από ένα µονοµελές πρωτοδικείο και
όχι στο πολυµελές. Αυτό το λέω για τους νοµικούς. Πρέπει να
καταγραφεί στα Πρακτικά. Δεν είµαι νοµικός. Όµως, αυτό διευ-
κολύνει τη διαδικασία και τελειώνει.

Να πω ότι διάβασα και µελέτησα την τροπολογία του συναδέλ-
φου κ. Καρρά. Ως ειδικός, αν θέλετε, στα θέµατα της οικονοµίας
να πω ότι είναι µια τροπολογία κοινής λογικής. Η κοινή λογική
έχει χαθεί στην Ελλάδα. Τα µνηµόνια έχουν καταδυναστεύσει το
σύµπαν. 

Για παράδειγµα, σε µια οικογένεια όταν η γυναίκα βάζει µια
εγγύηση για τον άντρα που έχει ένα περίπτερο, και φουντάρει
το περίπτερο και µετά δεν έχει η γυναίκα λογαριασµό ξεµπλοκα-
ρισµένο να πάει να πάρει ψώνια για το σπίτι, εµείς πρέπει να εί-
µαστε εκεί. 

Δεν µπορεί δηλαδή αυτή τη στιγµή ο εγγυητής και ο τριτεγ-
γυητής να είναι και να ονοµάζεται βασικό αντισυµβαλλόµενο µέ-
ρος, αν ο ίδιος δεν έχει πάρει µέρος σε µια διαχείριση, συνδια-
χείριση ή ό,τι προβλέπει ο νόµος. Δεν εγκαλείται αυτή τη στιγµή
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ως συνοφειλέτης κάποιος τριτεγγυητής. Αν βεβαίως προσπαθή-
σει ένα κράτος να αµβλύνει και να διευρύνει τη βάση των οφει-
λετών, είτε σε µια επιχείρηση, είτε στο ίδιο το κράτος, τότε θα
βρει άπειρους. 

Είναι σωστό να το κάνουµε; Πρέπει να το κάνουµε; Νοµίζω
πως όχι. Είναι κάτι που έχουµε συζητήσει και δεν είναι επειδή το
είπε ο φίλος µου ο Γιώργος –και χρόνια του πολλά!-, αλλά συµ-
φωνώ. Και κάποια στιγµή στο επόµενο τρίµηνο θα πρέπει να το
δούµε και να το φτιάξουµε, διότι θα είναι κρίµα να στερήσουµε
τη δυνατότητα ξεµπλοκαρίσµατος λογαριασµών και οικογενει-
ακής γαλήνης από ανθρώπους οι οποίοι δεν είχαν δόλια αιτία
πτώχευσης. 

Η πτώχευση ήταν πτώχευση της χώρας και όχι της οικογένειας
και της επιχείρησης επειδή υπήρχε δόλιος σκοπός. Άρα, πρέπει
να προστατεύσουµε και την οικογένεια, που είναι το οικοδόµηµα
της Ελλάδας. Διότι οι οικογενειακοί δεσµοί δεν πρέπει να διαρ-
ραγούν. Φανταστείτε γονείς, παιδιά και ξαδέρφια να µην ξαναµι-
λήσουν ποτέ, επειδή ένα κράτος δεν τους προστάτευσε από µια
εγγύηση καλής πίστης που έδωσε κάποιος -και όχι καλής διαχει-
ριστικής εκτέλεσης του επιχειρηµατία-, την εγγύησή του για να
πάει µπροστά ο ξάδερφος, το ανίψι ή το παιδί του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ θα πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί. Και είµαι σίγου-
ρος ότι θα επιδείξουµε –και ο κ. Παπαδηµητρίου και οι αρµόδιοι
Υπουργοί- την απαραίτητη ευαισθησία. 

Ως Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και
παρακαλώ τον κ. Κοντονή να έρθει το συντοµότερο δυνατό µε
την τροπολογία του για τις αντικειµενικές ευθύνες των στελεχών,
ώστε να έχει και ισχύ αυτός ο νόµος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο αγορητής της Έ-

νωσης Κεντρώων κ. Μάριος Γεωργιάδης, όπως είχε ενηµερώσει
από το πρωί, βρίσκεται σε µια σύσκεψη. Δεν τον διαγράφω, λοι-
πόν, ώστε όταν επιστρέψει να µιλήσει, σε όποιο στάδιο κι αν βρί-
σκεται η διαδικασία. 

Και τελειώνουµε τους αγορητές µε τον κ. Γεώργιο Αµυρά από
το Ποτάµι. 

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, αν και σας

καταγγέλλω για διάκριση εις βάρος µου, δεδοµένου ότι σε εµένα
δεν ευχηθήκατε, ενώ στους υπόλοιπους «Γιώργους» σπεύσατε
να δώσετε τις ευχές σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λέω, λοιπόν, δηµο-
σίως ότι εσύ είχες τη χαρά να σου ευχηθώ κατ’ ιδίαν! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το παίρνω πίσω τότε, κύριε Πρόεδρε! 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα εδώ στην

Ολοµέλεια της Βουλής να ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου για τον
εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης των οφειλών των επιχειρή-
σεων. Στην ουσία µιλάµε για το ιδιωτικό χρέος, έναν µονόλιθο
δηλαδή µεγαλύτερο και από εκείνον του Γιβραλτάρ ή της Ανά-
φης που στέκει µέσα στον πυρήνα, στην καρδιά της ελληνικής
οικονοµίας και δη της ιδιωτικής. 

Γι’ αυτό εµείς θεωρούµε ότι είναι αναγκαία και πραγµατικά κα-
λωσορίζουµε -αν και αργήσατε- την κίνηση να τεθούν τα ζητή-
µατα της εξωδικαστικής ρύθµισης των οφειλών επί τάπητος, έτσι
ώστε και τα δικαστήρια να αποφορτιστούν από τον τεράστιο
όγκο δουλειάς και οι επιχειρήσεις µε προβλήµατα ρευστότητας
να ενισχυθούν και να προστατευθούν σε έναν µεγάλο βαθµό και
βεβαίως να αντιµετωπιστούν τα κόκκινα δάνεια των τραπεζών. 

Αυτή η ρύθµιση είναι αναγκαία, κάτι που νοµίζω πως όλοι ανα-
γνωρίζουµε. Θα έλεγα, όµως, ότι ο τρόπος µε τον οποίο φέρνετε
το νοµοθέτηµα για να την αντιµετωπίσετε δεν είναι αρκετός. Θέ-
λαµε πιο τολµηρά πράγµατα. Θέλαµε πιο δυναµικές λύσεις και
πρακτικά πιο εύκολα εφαρµόσιµες. 

Πρέπει να δούµε το περιβάλλον µέσα στο οποίο οι ελληνικές
επιχειρήσεις πασχίζουν κατ’ αρχάς να επιβιώσουν, αλλά και να
αναπτυχθούν σε δεύτερο στάδιο. Πρέπει να δούµε το περιβάλ-
λον µέσα στο οποίο χάνονται αντί να δηµιουργούνται θέσεις ερ-
γασίας. 

Ας δούµε, λοιπόν, ποιο είναι το περιβάλλον που καταπιέζει τις

επιχειρήσεις και γιατί η συγκεκριµένη ρύθµιση δεν δίνει λύσεις,
όπως εµείς πιστεύουµε ότι θα έπρεπε, µε πιο δυναµικό τρόπο.

Βλέπουµε, λοιπόν, πάνω απ’ όλα την ανεργία και συγκεκριµένα
τα στοιχεία του ΟΑΕΔ για την περίοδο από τον Ιούνιο του 2016
ως τον Ιανουάριο του 2017. Ο απόλυτος αριθµός των ανέργων
αυξήθηκε από εννιακόσιες πενήντα χιλιάδες σε ένα εκατοµµύριο
ενενήντα χιλιάδες άτοµα. 

Να µιλήσουµε για τα «λουκέτα» των επιχειρήσεων; Το 2016 εί-
χαµε ρεκόρ «λουκέτων». Το 2016 θα είναι οπωσδήποτε µια αξέ-
χαστη χρονιά για τον επιχειρηµατικό κόσµο, αφού τα «κανόνια»
και τα «λουκέτα» είχαν την τιµητική τους! Όλοι θυµόµαστε την
«Ηλεκτρονική Αθηνών» που έκλεισε, τα βιβλιοπωλεία «Παπασω-
τηρίου» και «Ελευθερουδάκης», το «Athens Ledra Hotel», την
εταιρεία «ContiTeck» που είχε σαράντα τέσσερα χρόνια πορείας
στον Βόλο, την «Jet Oil», το κλείσιµο του εργοστασίου της «Pep-
siCo-ΗΒΗ» στα Οινόφυτα, το κλείσιµο της «Softex», το κλείσιµο
της µονάδας παραγωγής της «ΦΑΓΕ» στο Αµύνταιο και ο κατά-
λογος δεν τελειώνει. 

Από τα µητρώα του 2016 διαγράφηκαν συνολικά είκοσι τέσσε-
ρις χιλιάδες τριακόσιες τριάντα επιχειρήσεις, όταν το 2015, µια
χρονιά πριν δηλαδή, είχαν πραγµατοποιηθεί δεκαοκτώ χιλιάδες
διακόσιες σαράντα πέντε διαγραφές. 

Το πλέον ανησυχητικό, όµως, είναι ότι ο αριθµός των νέων επι-
χειρήσεων που ιδρύθηκαν µετά το 2016, ήταν ήδη µειωµένος
κατά 10,41% σε σχέση µε το 2015, τη χρονιά δηλαδή των capitals
controls. Είναι δηλαδή ένα ζοφερό κλίµα.

Να µιλήσουµε για τις ακάλυπτες επιταγές; Σύµφωνα µε τα
στοιχεία του Τειρεσία η αξία των ακάλυπτων επιταγών του Ιου-
λίου 2016, προσέξτε, ενός µηνός του 2016, πλησίασε τα φέσια
όλου του 2015. Δηλαδή, η αξία των ακάλυπτων επιταγών µέσα
σε ένα µήνα άγγιξε τα 207 εκατοµµύρια ευρώ, όσα ήταν περίπου
τα φέσια και οι ακάλυπτες επιταγές, ένα χρόνο πριν, για ολό-
κληρο το δωδεκάµηνο. 

Οι καταθέσεις, επίσης, των Ελλήνων αιµορραγούν. Εκεί, έχου-
µε µεγάλο πρόβληµα. Ο τραπεζικός τοµέας έχει αναδιαρθρωθεί,
έχει ανακεφαλαιοποιηθεί τρεις φορές στην ουσία και ο Έλληνας
καταθέτης δεν εµπιστεύεται ακόµα τις ελληνικής συστηµικές
τράπεζες. Μόνο τον µήνα Ιανουάριο έφυγαν καταθέσεις από τις
ελληνικές τράπεζες, σύµφωνα µε στοιχεία της Τραπέζης της Ελ-
λάδος, σε ποσό ύψους 1.567.000.000 ευρώ. Σήµερα που µιλάµε,
οι τράπεζες έχουν καταθέσεις ύψους 119.000.000.000 ευρώ, που
αποτελεί το χαµηλότερο επίπεδο καταθέσεων από το Νοέµβριο
του 2011. 

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε το παρόν σχέδιο νόµου να
δώσει -υποτίθεται, θα πω εγώ, δυστυχώς- ένα χέρι βοηθείας
στους επιχειρηµατίες που κινδυνεύουν να κλείσουν τις επιχειρή-
σεις τους, αφήνοντας, βεβαίως, άνεργους χιλιάδες ανθρώπους.
Το επιβεβαιώσαµε και από τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων.
Εδώ, πρώτα απ’ όλα, δεν µπορούµε να µιλάµε ακριβώς ή και στο
περίπου, για εξωδικαστική ρύθµιση και µηχανισµό εξωδικαστικό,
όταν στο τέλος όλα καταλήγουν στα πολυµελή πρωτοδικεία. Φο-
βάµαι ότι θα υποστούµε και θα αντιµετωπίσουµε την κατάσταση
του µπουκαλιού. Πολλοί φράζουν την είσοδο ή την έξοδο, ανά-
λογα από πού το βλέπεις, µέσα στα δικαστήρια και η δουλειά δεν
θα γίνει. Χρειάζεται, λοιπόν, εδώ να διαφοροποιήσετε τον τρόπο
που βλέπετε αυτήν την εξωδικαστική ρύθµιση. 

Δεν είναι ακόµη έτοιµη η ηλεκτρονική πλατφόρµα υποβολής
των αιτήσεων για υποβολή στο διακανονισµό. Πάλι µε τα χαρτιά
θα είναι οι επιχειρηµατίες στα χέρια, είκοσι ένα έγγραφα θα τα
µαζεύουν. Οι δικές µου πληροφορίες και η επαφή µε το χώρο
της πληροφορικής, µε οδηγεί στο συµπέρασµα ότι ούτε µετά
από τρεις µήνες θα είναι έτοιµη η πλατφόρµα, όπως λέτε εσείς
εδώ, δεν θα είναι. Οπότε, εκεί πρέπει να µας πείτε ποια είναι η
εναλλακτική. 

Από τα στοιχεία που έχουµε συγκρατήσει και από τις συνε-
δριάσεις της επιτροπής και από τη σηµερινή εδώ συζήτηση, θα
πρέπει να κρατήσουµε κάποιες παρατηρήσεις για παράδειγµα
της Ένωσης Ελληνικής Τραπεζών, που ενηµέρωσε ότι αυτή τη
στιγµή εκκρεµούν στα δικαστήρια αιτήσεις υπαγωγής για το
«νόµο Κατσέλη» που ξεπερνούν τις 155.000 αιτήσεις. Είναι
155.000 αιτήσεις υπαγωγής µε ηµεροµηνίες εκδίκασης έως και
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το 2032. Αυτό είναι ένα παραθυράκι, µία τρύπα, την οποία εκµε-
ταλλεύονται οι στρατηγικοί κακοπληρωτές, σε βάρος βεβαίως
και του τραπεζικού συστήµατος και των υπολοίπων επιχειρηµα-
τιών και των υπολοίπων οφειλετών, οι οποίοι αγωνίζονται και προ-
σπαθούν να κρατήσουν την επιχείρησή τους ζωντανή, κάνοντας
διακανονισµούς, πληρώνοντας όπως µπορούνε µε αίµα τις δό-
σεις των ρυθµίσεων στις οποίες έχουν υπαχθεί. 

Θα συγκρατήσω, επίσης, και κάποιες παρατηρήσεις από την
Ελληνική Συνοµοσπονδία Εµπορίου και Επιχειρηµατικότητας,
αλλά και τη ΓΣΕΒΕΕ, τους επαγγελµατίες δηλαδή βιοτέχνες και
εµπόρους της Ελλάδας, οι οποίοι θεωρούν ιδιαιτέρως περιορι-
στική την ύπαρξη θετικού καθαρού αποτελέσµατος των επιχει-
ρήσεων για µία τουλάχιστον χρονιά, εκ των τριών τελευταίων,
προκειµένου να υπαχθούν στη ρύθµιση. Σας το τόνισα και εγώ,
µετά από µία επταετία κρίσης, µετά από µία επταετία αιµατηρή
για την ελληνική οικονοµία και τους ιδιώτες επιχειρηµατίες και
επιχειρήσεις, αυτή η προϋπόθεση µπορεί να πετάξει πάρα πολύ
κόσµο, πάρα πολλές επιχειρήσεις, έξω από τη ρύθµιση. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να ληφθούν και κάποιες ποιοτικές πα-
ράµετροι υπ’, όψιν, για παράδειγµα: Διατήρηση θέσεων εργα-
σίας µίας επιχείρησης η οποία ζητά να υπαχθεί στο διακανονισµό
της ρύθµισης. 

Στο άρθρο 15, παράγραφος 21, για την υπαγωγή ή µη των
ελεύθερων επαγγελµατιών στη ρύθµιση. Το συζητήσαµε µάλιστα
και µε κάποιους συνεργάτες σας, αγαπητέ Υπουργέ. Θέλω εδώ
να τονίσω ότι πρέπει από τώρα και όχι µετά, περιµένοντας κανο-
νιστικές διατάξεις, να δούµε ποια θα είναι τα κριτήρια, ούτως
ώστε να µπορούν να υπαχθούν στη ρύθµιση σαν να είχαν πτω-
χευτική ικανότητα οι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Αλλά την πρό-
ταση του δηµοσίου και των φορέων κοινωνικής ασφάλισης θα
πρέπει από τώρα να την έχουµε προδιαγράψει. Πρέπει να ξέ-
ρουµε τα κριτήρια, τα πατήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ θετική είναι η τροπολογία
που κατέθεσε ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, ο κ. Γεώργιος Καρράς.
Εµείς σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να την ξανασκεφθείτε και
την κάνετε δεκτή. Είναι για τους συνοφειλέτες και τους εγγυητές
στη διάκριση και το όριο της ευθύνης τους. Είναι πάρα πολύ ση-
µαντική τροπολογία, την οποία σας καλούµε να λάβετε υπόψη
και να την δεχθείτε. Νοµίζω ότι όλα τα κόµµατα θα την ψηφίσουν
γιατί είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και ξεµπουκώνει -να το πω
έτσι- το δικαστικό µέρος της διαδικασίας.

Όλα αυτά, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, τα συζητάµε σε ένα
κλίµα ζοφερό όσον αφορά την επιχειρηµατικότητα. Είναι ζοφερό
γιατί µας περιµένει και το µνηµόνιο από το µέλλον, το µνηµόνιο
που έρχεται, το µνηµόνιο που θα οδηγήσει τους χαµηλόµισθους
των 500 ευρώ τον µήνα στο να χτυπηθούν φορολογικά, αφού το
αφορολόγητο θα το κατεβάσετε στα 5.600 ευρώ από ό,τι διαβά-
ζουµε και από ό,τι φαίνεται και ακούµε. Οι συνταξιούχοι θα δουν
τις προσωπικές διαφορές τους να εξανεµίζονται από την 1η Ια-
νουαρίου 2019, άρα θα έχουµε πετσόκοµµα συντάξεων. Και σας
θυµίζω ότι οικογένειες έχουν ελαττώσει την κατανάλωση γάλα-
κτος και ψωµιού, βάσει των στοιχείων που έχουν έρθει στη δη-
µοσιότητα από την ΕΛΣΤΑΤ και από άλλες πηγές. 

Μένω, λοιπόν, σε κάτι που είπε ο Πρωθυπουργός στην τηλεο-
πτική του συνέντευξη στον ΑΝΤ1. Είπε ότι για πρώτη φορά εί-
χαµε µια διαπραγµάτευση που δεν έληξε µε σκορ Μπαρτσελόνα
- Πανελευσινιακού, αλλά µε σκορ θετικό.

Πρώτα από όλα να θυµίσουµε στον κ. Τσίπρα ότι η οµάδα της
Ελευσίνας παίζει στη Β’ Εθνική. Και να ήθελε, δηλαδή, δεν θα
µπορούσε να κοντραριστεί µε την Μπαρτσελόνα. Το δέχοµαι,
όµως. Μπορεί να ήταν και φιλικός ο αγώνας. Όµως, µέχρι πρό-
τινος στην ευρωζώνη υπήρχαν και άλλοι Πανελευσινιακοί. Στο
µνηµονιακό πρωτάθληµα Β’ κατηγορίας, Β’ εθνικής της ευρωζώ-
νης, δεν ήµασταν η µόνη οµάδα Πανελευσινιακός. Ήταν και η Ιρ-
λανδία, ήταν και η Πορτογαλία, ήταν και η Κύπρος. Αλλά αυτές
οι τρεις οµάδες Πανελευσινιακοί, να το πούµε έτσι, ανέβηκαν κα-
τηγορία και τώρα παίζουν στο Champions League. Έφυγαν από
τα µνηµόνια. Εµείς όχι µόνο είµαστε καθηλωµένοι στη Β’ Εθνική,
αλλά -χτύπα ξύλο- φοβόµαστε ότι µάλλον µπορεί και να πέσουµε
κατηγορία. Και αυτό γιατί ο προπονητής, ο κ. Τσίπρας, ενώ ερ-
χόταν υποσχόµενος ότι θα σκίσει τα µνηµόνια και θα πάρει το

Champions League, τελικά µας έχει φέρει ένα µνηµόνιο, µας έχει
ετοιµάσει και ένα δεύτερο κάβα, που έρχεται από το 2019 και η
µοίρα του Πανελευσινιακού - Ελλάδας δεν διαγράφεται και πολύ
ανθηρή. 

Μου έκανε εντύπωση, επίσης, και κάτι άλλο που είπε ο κ. Τσί-
πρας: Ότι είδε τη µεγαλύτερη έξοδο εκδροµέων τα τελευταία
οκτώ χρόνια φέτος το Πάσχα. Να θυµίσω ότι πριν από δύο χρό-
νια ο Πρωθυπουργός και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και οι Υπουργοί
µιλούσατε για ανθρωπιστική κρίση; Τώρα ο κόσµος φαίνεται ότι
έχει λεφτά για ξόδεµα; Να θυµίσω ότι πριν από δύο χρόνια το κί-
νηµα «Δεν πληρώνω» ήταν δείκτης κοινωνικής υποτιθέµενης αν-
τίστασης, ενώ τώρα τα διόδια έγιναν δείκτης ανάπτυξης; Να
θυµίσω ότι µέχρι πριν από δύο χρόνια -και νωρίτερα θα έλεγα-
το πλεόνασµα ήταν πλεόνασµα του αίµατος, ενώ τώρα έχει γίνει
απόδειξη εθνικής επιτυχίας; Τώρα το πλεόνασµα 4,2% σε συν-
θήκες ύφεσης είναι επιτυχία; Να θυµίσω ότι πριν από δύο χρόνια
οι αποκρατικοποιήσεις των λιµανιών Πειραιά και Θεσσαλονίκης
ήταν κόκκινο πανί, για τον ΣΥΡΙΖΑ ιδιαιτέρως, και ότι κάποιοι θα
λογοδοτούσαν εάν έδιναν τα λιµάνια σε ιδιώτες; Τώρα είναι επεν-
δυτικές πρωτοβουλίες; 

Αυτή τη συλλογιστική δεν µπορεί να την ακολουθήσει η µέση
οικογένεια, η οποία πληρώνει ακριβότερα τα τρόφιµά της λόγω
της αύξησης της φορολόγησης.

Να πω για όσους ενδιαφέρονται ότι έψαξα στα επίσηµα στοι-
χεία της Τροχαίας. Από τη Μεγάλη Πέµπτη ως την Κυριακή του
Πάσχα κινήθηκαν προς τις εξόδους των εθνικών οδών τριακόσιες
ενενήντα εννιά χιλιάδες διακόσια σαράντα πέντε οχήµατα, δη-
λαδή τριάντα δύο χιλιάδες εξήντα ένα οχήµατα λιγότερα από το
2016. Δηλαδή, έχουµε µια µείωση 8% της εξόδου. Θέλω να πω
ότι πρέπει να προστατεύσετε τον Πρωθυπουργό και να του δί-
νετε τα ακριβή στοιχεία. Να µην τον οδηγείτε σε λάθος συµπε-
ράσµατα. 

Αυτά όµως είναι ίσως τα λιγότερα θα έλεγε κανείς. Το 2017 ο
προϋπολογισµός προέβλεπε και προβλέπει ανάπτυξη 2,7% αλλά
τώρα οι εκτιµήσεις πολλών φορέων κατεβάζουν δυστυχώς τον
πήχη στο 1%-1,5% και µε προϋπόθεση βεβαίως ότι η συµφωνία
θα κλείσει άµεσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χάσαµε ήδη µια διετία από την
ύφεση 2015-2016. Όλες οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, όλες
οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές οµάδες, τύπου Πανελευσινιακού τα κα-
τάφεραν και παίζουν Champions League. Σας λέω, λοιπόν, κινη-
θείτε πιο γρήγορα. Όσον αφορά στο σχέδιο νόµου, φέρτε πιο
τολµηρές ρυθµίσεις σαν αυτές που σας έχουµε προτείνει. Εµείς
βλέπουµε θετικά αρκετά θέµατα του σχεδίου νόµου. Περιµένω
και τον Υπουργό να ακούσω πως θα τοποθετηθεί στο τέλος σε
σχέση µε αυτά που αναφέραµε. Θα σας δώσουµε την ψήφο µας,
αφού ακούσουµε τις αλλαγές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πανελευσινιακός αξίζει έναν
καλύτερο προπονητή. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, τελειώσαµε

µε τους ειδικούς αγορητές. Η διαδικασία θα είναι η εξής. Θα µι-
λήσει ο κύριος υπουργός. Θα ακολουθήσει ο κ. Χαρίτσης ο ο-
ποίος θα υποστηρίξει για λίγα λεπτά την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1026 και ειδικό 14. Αναφέρεται στους αποσπασµένους
στη «ΜΟΔ ΑΕ». Σας το λέω χονδρικά. Ενδεχοµένως να έχει κι
άλλα. Μετά ξεκινάει ο κύκλος ένας κοινοβουλευτικός εκπρόσω-
πος, πέντε οµιλητές συνάδελφοι. Έχει ήδη δηλώσει ο κ. Λοβέρ-
δος να µιλήσει πρώτος, γιατί έχει µια δουλειά. Αµέσως µετά τους
Υπουργούς θέλει να κάνει µια δήλωση ο κ. Ξυδάκης εκ µέρους
του ΣΥΡΙΖΑ για δυο λεπτά. Είναι άσχετη µε το νοµοσχέδιο. Αµέ-
σως µετά τον Υπουργό θα του δώσουµε τον λόγο να κάνει τη δή-
λωση. 

Ορίστε, κύριε Παπαδηµητρίου. Ελπίζω τουλάχιστον εσείς να
πείτε και µια καλή κουβέντα και για τους συνεπείς δανειολήπτες.
Οι µπαταξήδες στο πυρ το εξώτερον απ’ όλους µας. Για τους
ανήµπορους να κάνουµε ό,τι µπορούµε, έστω και µέσω των δια-
φωνιών µας. Αλλά υπάρχουν και οι συνεπείς και δεν έχουν ακού-
σει µια καλή κουβέντα τουλάχιστον. Αυτοί είναι που κρατάνε τις
τράπεζες ανοιχτές. Και δεν είναι πλούσιοι. Είµαι ένας από τους
συνεπείς που πληρώνουν, όπως είναι κι άλλοι πολλοί µέσα σ’
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αυτή την Αίθουσα. 
Σας βάζω είκοσι λεπτά για να απαντήσετε ενδεχοµένως και σε

κάποιες από τις τοποθετήσεις, πέραν του χρόνου. 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η υπερχρέωση των επι-
χειρήσεων είναι αναµφίβολα ένα από τα οξύτερα οικονοµικά
προβλήµατα των τελευταίων ετών. Πολλές επιχειρήσεις όλων
των µεγεθών, µολονότι είναι βιώσιµες, βρίσκονται στα πρόθυρα
της πτώχευσης. Μέχρι τώρα η µόνη λύση που τους παρεχόταν
προκειµένου να διασωθούν ήταν η διµερής ρύθµιση µε κάθε έναν
πιστωτή τους. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών
των επιχειρήσεων επιδιώκει τον συντονισµό όλων των πιστωτών
της επιχείρησης συµπεριλαµβανοµένων του δηµοσίου και του
φορέα κοινωνικής ασφάλισης. Ο µηχανισµός αυτός δίνει τη δυ-
νατότητα στην επιχείρηση να διαπραγµατευθεί µε µια µόνο δια-
δικασία µε το σύνολο των πιστωτών της. 

Η διαδικασία γίνεται µε ηλεκτρονικό τρόπο γεγονός που µει-
ώνει το διοικητικό κόστος της διαδικασίας, όχι µόνο για την επι-
χείρηση, αλλά και για τους πιστωτές, αίροντας έτσι ένα πιθανό
αντικίνητρο των πιστωτών από την εξέταση αιτηµάτων ρύθµισης
των µικρών επιχειρήσεων. Περαιτέρω, το νοµοσχέδιο προβλέπει
τη συµµετοχή τόσο του δηµοσίου όσο και των φορέων κοινωνι-
κής ασφάλισης ως πιστωτών µε τους ίδιους όρους που συµµε-
τέχουν και οι ιδιώτες πιστωτές. Αυτό επιτρέπει µια ρύθµιση των
οφειλών προς το δηµόσιο και τους φορείς κοινωνικής ασφάλι-
σης, όχι δύσκαµπτοι, όπως προέβλεπε η νοµοθεσία ως τώρα,
αλλά προσαρµοσµένη στη βιωσιµότητα της κάθε επιχείρησης. 

Ιδιαίτερη προσοχή δώσαµε στα κριτήρια που πρέπει να πληροί
µια επιχείρηση προκειµένου να µπορεί να ενταχθεί στον µηχανι-
σµό. Τα κριτήρια που προβλέπει το νοµοσχέδιο είναι τέτοια ώστε
να µπορεί να ενταχθεί στον µηχανισµό κάθε βιώσιµη επιχείρηση
ανεξαρτήτως µεγέθους.

Αποκλείονται, όµως, εκ των προτέρων όλες οι επιχειρήσεις,
οι οποίες είτε δεν έχουν βάσιµες πιθανότητες για µια θετική αξιο-
λόγηση βιωσιµότητας είτε δεν χρειάζονται τον µηχανισµό. 

Με το σκεπτικό του αποκλεισµού των µη βιώσιµων επιχειρή-
σεων προβλέπεται ότι µια επιχείρηση µπορεί να ενταχθεί στον
µηχανισµό µόνον εφόσον κάλυπτε τα τρέχοντα έξοδά της σε του-
λάχιστον µια από τις τρεις τελευταίες χρήσεις, παρουσιάζοντας
θετικά αποτελέσµατα προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων. 

Από την άλλη πλευρά, προβλέπεται ότι για να µπορεί µια επι-
χείρηση να ενταχθεί στον µηχανισµό, θα πρέπει να έχει οφειλές
σε καθυστέρηση και επιπλέον οι συνολικές προς ρύθµιση οφει-
λές της να υπερβαίνουν τις 20.000 ευρώ, καθώς µια επιχείρηση
που δεν πληροί τις ανωτέρω προϋποθέσεις δεν έχει ανάγκη τον
µηχανισµό. 

Γι’ αυτό τον λόγο, δεν µπορεί να υιοθετηθεί η πρόταση που
διατυπώθηκε για ένταξη των επιχειρήσεων που δεν πληρούν το
κριτήριο της µιας χρήσης λειτουργικής κερδοφορίας στις τρεις,
ούτε η πρόταση για χαλάρωση του κριτηρίου αυτού. Αν µια επι-
χείρηση επί τρία έτη δεν καλύπτει τα τρέχοντα έξοδά της, δεν
θα κριθεί βιώσιµη. 

Επίσης, δεν µπορεί να υιοθετηθεί η πρόταση για πλήρη ένταξη
στον µηχανισµό των ελευθέρων επαγγελµατιών ή των αγροτών.
Τα πρόσωπα αυτά µπορούν να υπαχθούν στον νόµο για τα υπερ-
χρεωµένα νοικοκυριά, ενώ η περίπτωση των οφειλών τους προς
το δηµόσιο ή προς φορείς κοινωνικής ασφάλισης αντιµετωπίζε-
ται από την παράγραφο 21 του άρθρου 15. 

Υποστηρίχθηκε, επίσης, ότι δεν πρέπει να αποκλείονται από
τον µηχανισµό οι κλειστές επιχειρήσεις. Στην πραγµατικότητα
δεν αποκλείονται, καθώς µια επιχείρηση που διέκοψε την επιχει-
ρηµατική της δραστηριότητα µπορεί να υποβάλει δήλωση έναρ-
ξης εργασιών και έτσι να µεταπέσει στην κατηγορία της ανοιχτής
επιχείρησης. 

Προκειµένου, µάλιστα, να αποτρέψουµε τον κίνδυνο ερµηνευ-
τικών αµφισβητήσεων ως προς τη δυνατότητα της κλειστής επι-
χείρησης να υποβάλει δήλωση έναρξης εργασιών και να ενταχθεί
στον µηχανισµό, υποβάλλουµε σχετική νοµοτεχνική βελτίωση,
όπου προβλέπεται ρητά αυτή η δυνατότητα. 

Προτάθηκε, επίσης η δυνατότητα ένταξης στον µηχανισµό των
κοινωφελών ιδρυµάτων. Η πρόταση µας βρίσκει απόλυτα σύµ-

φωνους. Μάλιστα, µια προσεκτικότερη ανάγνωση του νοµοσχε-
δίου οδηγεί στο συµπέρασµα ότι τα κοινωφελή ιδρύµατα εντάσ-
σονται στον µηχανισµό. 

Σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 2, στον µηχανισµό
εντάσσεται κάθε νοµικό πρόσωπο που αποκτά εισόδηµα από επι-
χειρηµατική δραστηριότητα σύµφωνα µε τα άρθρα 21 και 47 του
Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος. Σύµφωνα δε µε την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 47 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος
όλα τα έσοδα που αποκτούν τα νοµικά πρόσωπα του άρθρου 45,
στα οποία συµπεριλαµβάνονται τα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, θεωρούνται
έσοδα από επιχειρηµατική δραστηριότητα. Εποµένως, και τα κοι-
νωφελή ιδρύµατα µπορούν να ενταχθούν στον µηχανισµό, χωρίς
να απαιτείται µεταβολή του νοµοσχεδίου. 

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός διαµορφώθηκε µε τέτοιον τρόπο,
ώστε αφενός να µπορούν να υποβληθούν από όλα τα εµπλεκό-
µενα µέρη προτάσεις τεκµηριωµένες µε σοβαρές πιθανότητες
αποδοχής τους από τα υπόλοιπα µέρη, αφετέρου δε η διαδικα-
σία να ολοκληρώνεται σε όσο το δυνατόν µικρότερο χρονικό διά-
στηµα. 

Συγκεκριµένα, ο οφειλέτης, υποβάλλοντας την αίτησή του,
ανακοινώνει προς τους πιστωτές, που πρόκειται να συµµετά-
σχουν, το σύνολο των περιουσιακών του στοιχείων, καθώς και
όλα εκείνα τα δεδοµένα, τα οποία θα επιτρέψουν την αξιολόγηση
της βιωσιµότητάς του. Ταυτόχρονα, παραιτείται του τραπεζικού
και του φορολογικού απορρήτου.

Η παροχή αυτών των πληροφοριών αφ’ ενός κάµπτει την τυχόν
διστακτικότητα των πιστωτών να συναινέσουν σε µια πρόταση
ρύθµισης που θα µπορούσε να οφείλεται ασυµµετρία πληροφό-
ρησης, αφ’ ετέρου αποτρέπει την κατάχρηση του µηχανισµού
από τους στρατηγικούς κακοπληρωτές. 

Στο νοµοσχέδιο ασκήθηκε η κριτική ότι ταλαιπωρεί τους αι-
τούντες µε τη συµµετοχή µεγάλου αριθµού δικαιολογητικών. Στο
άρθρο 16 προβλέπεται η δυνατότητα διασύνδεσης ηλεκτρονικών
και ψηφιακών αρχείων µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας για
τη διασταύρωση και την επαλήθευση των στοιχείων που υποβά-
λει ο οφειλέτης. Κάτι τέτοιο θα µειώσει σηµαντικά της γραφει-
οκρατία της διαδικασίας. 

Ωστόσο, µέχρι την ενσωµάτωση της λειτουργίας  αυτής στην
πλατφόρµα η υποβολή των δικαιολογητικών αυτών είναι απαραί-
τητη, καθώς όσο πιο πλήρη εικόνα της επιχείρησης έχουν οι πι-
στωτές τόσο πιο πιθανό είναι είτε να αποδεχθούν την πρόταση
ρύθµισης του οφειλέτη είτε να υποβάλουν µια αντιπρόταση που
θα γίνει αποδεκτή.

Η εναλλακτική λύση που προτάθηκε, για αυτεπάγγελτη ανα-
ζήτηση ορισµένων δικαιολογητικών από τον συντονιστή, θεω-
ρούµε ότι δεν µπορεί να υιοθετηθεί, καθώς είναι προτιµότερο ο
απαιτούµενος χρόνος για τη συλλογή των δικαιολογητικών να
αφιερωθεί πριν την έναρξη της διαδικασίας παρά κατά τη διάρ-
κεια αυτής.

Το σκοπό της παροχής πλήρους εικόνας στους πιστωτές, προ-
κειµένου να µεγιστοποιηθούν οι πιθανότητες επίτευξης συµφω-
νίας, εξυπηρετεί και η υποχρέωση συνυποβολής της αίτησης από
όλους τους συνοφειλέτες µε την εξαίρεση φυσικά των εγγυητών
του δηµοσίου τοµέα, οι οποίοι θεωρούνται εκ του νόµου ως συ-
νυποβάλλοντες.

Παρέχεται µάλιστα ισχυρό κίνητρο σε συνοφειλέτες προκει-
µένου να συνυποβάλλουν την αίτηση, καθώς ναι µεν οι εγγυητές
που δεν συνυποβάλουν την αίτηση ωφελούνται από τη συµφωνία
που ενδεχοµένως θα επιτευχθεί, ωστόσο επί µη συνυποβολής
της αίτησης δικαιούται ο εξασφαλισµένος πιστωτής να αρνηθεί
τη συµµετοχή του στη διαδικασία διατηρώντας ακέραιες τις
αξιώσεις του.

Εξυπακούεται ότι ο εγγυητής µπορεί να ενταχθεί αυτοτελώς
για το σύνολο των οφειλών του είτε στον εξωδικαστικό µηχανι-
σµό εάν εµπίπτει στο προσωπικό πεδίο εφαρµογής του είτε στο
νόµο για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, αν και φυσικό πρόσωπο
χωρίς εµπορική ιδιότητα.

Μετά την υποβολή της αίτησης διορίζεται συντονιστής από το
ειδικό µητρώο που θα τηρεί η Ειδική Γραµµατεία Διατήρησης
Ιδιωτικού Χρέους. Ασκήθηκε κριτική για τον περιορισµένο αριθµό
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των συντονιστών. Ωστόσο, ο αριθµός αυτός είναι επιβεβληµένος
προκειµένου να µπορεί η Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτι-
κού Χρέους να ασκεί αποτελεσµατική εποπτεία στους συντονι-
στές. Σε κάθε περίπτωση ο αριθµός των συντονιστών δεν είναι
απόλυτα περιοριστικός καθώς η παράγραφος 7 του άρθρου 6
προβλέπει συµπλήρωση του µητρώου των συντονιστών αν προ-
κύψει τέτοια ανάγκη.

Στο µητρώο συντονιστών εγγράφονται κατά προτεραιότητα
διαπιστευµένοι διαµεσολαβητές χωρίς διάκριση ανάλογα µε την
ειδικότητα. Εποµένως, δεν εγγράφονται µόνο οι διαµεσολαβητές
που είναι δικηγόροι. Ο συντονιστής, αφού ελέγξει την πληρότητα
του φακέλου, προσκαλεί τους πιστωτές να δηλώσουν εάν προτί-
θενται να συµµετάσχουν στη διαδικασία.

Από αυτό το χρονικό σηµείο και όσο διαρκεί η διαπραγµάτευ-
ση, αναστέλλεται κάθε αναγκαστική εκτέλεση κατά του οφειλέτη.
Με νοµοτεχνική βελτίωση που υποβάλλουµε κατά παραδοχή
πρότασης τόσο Βουλευτών της Αντιπολίτευσης όσο και της Ένω-
σης Ελληνικών Τραπεζών προβλέπεται ότι από αυτό το χρονικό
σηµείο αναστέλλεται η διαδικασία του Κώδικα Δεοντολογίας
Τραπεζών και όχι από την υποβολή της αίτησης. 

Εφόσον συµµετάσχουν στη διαδικασία πιστωτές που έχουν
την πλειοψηφία των απαιτήσεων προβλέπεται διορισµός εµπει-
ρογνώµονα υποχρεωτικός στις µεγάλες επιχειρήσεις και προαι-
ρετικός στις µικρές. Ο εµπειρογνώµονας αξιολογεί τη βιωσιµότη-
τα του οφειλέτη και αν του ανατεθεί εκπονεί σχέδιο αναδιάρθρω-
σης οφειλών.

Σύµφωνα µε νοµοτεχνική βελτίωση που υποβάλλουµε, θα µπο-
ρεί στον εµπειρογνώµονα να ανατεθεί και η επαλήθευση αµφι-
σβητούµενων απαιτήσεων. Η δυνατότητα αυτή σε συνδυασµό µε
τη δυνατότητα κάθε συµµετέχοντα πιστωτή να ζητήσει πρόσθετα
έγγραφα και στοιχεία από τον οφειλέτη θεωρούµε ότι διασφαλί-
ζει σε ικανοποιητικό βαθµό τους πιστωτές από τον κίνδυνο συµ-
µετοχής εικονικών πιστωτών στη διαδικασία.

Εν συνεχεία, τάσσεται προθεσµία στους πιστωτές προκειµέ-
νου να υποβάλλουν αντιπροτάσεις ρύθµισης. Είναι σκόπιµο να
υποβάλλονται µόνο τεκµηριωµένες αντιπροτάσεις, οι οποίες θα
έχουν βάσιµες πιθανότητες αποδοχής τους. Για το λόγο αυτό η
παράγραφος 5 του άρθρου 8 προβλέπει ελάχιστο περιεχόµενο
της αντιπρότασης.

Από την άλλη πλευρά, εφόσον οι αντιπροτάσεις έχουν αυτό το
ελάχιστο περιεχόµενο, είναι ευπρόσδεκτες απ’ όποιον πιστωτή
κι αν προέρχονται.

Η πρόταση που υποστηρίχθηκε, κατά την οποία το δικαίωµα
υποβολής αντιπροτάσεων θα πρέπει να περιοριστεί µόνο στον
βασικό πιστωτή, δεν µπορεί να υιοθετηθεί, καθώς όσο περισσό-
τερες τεκµηριωµένες προτάσεις διατυπωθούν τόσο αυξάνονται
οι πιθανότητες επίτευξης της συµφωνίας. Από τις αντιπροτάσεις
ο οφειλέτης επιλέγει ορισµένες, οι οποίες τίθενται σε ψηφοφο-
ρία. Εφόσον µια πρόταση συµφωνηθεί ανάµεσα στον οφειλέτη
και την πλειοψηφία των τριών πέµπτων των συµµετεχόντων πι-
στωτών, υπογράφεται σύµβαση αναδιάρθρωσης, η οποία ισχύει
άµεσα από τον χρόνο της υπογραφής της. Η σύµβαση αυτή δε-
σµεύει και τους µειοψηφήσαντες, καθώς και τους µη συµµετέ-
χοντες πιστωτές, µε την προϋπόθεση ότι θα επικυρωθεί µε δικα-
στική απόφαση.

Στο θέµα της επικύρωσης της συµφωνίας υποστηρίχθηκαν
διάφορες προτάσεις. Η πρόταση που υποστηρίχθηκε για επικύ-
ρωση της συµφωνίας µε απλή κατάθεσή της στη γραµµατεία του
δικαστηρίου, κατά το πρότυπο της κατάθεσης του πρακτικού δια-
µεσολάβησης του ν.3898/2010 µε δυνατότητα οποιοδήποτε δια-
φωνούντος να ασκήσει ανακοπή, δεν µπορεί να υιοθετηθεί. 

Λιγότερες αντιρρήσεις, όµως, εγείρει η πρόταση για επικύ-
ρωση της συµφωνίας µε διάταξη ενός µόνο δικαστή µε δικαίωµα
οποιουδήποτε θιγόµενου να ασκήσει ανακοπή κατά της διάτα-
ξης.

Θεωρούµε ότι η πρόταση αυτή είναι µεν υποστηρίξιµη. Πρέπει,
όµως, να εξεταστεί µε ιδιαίτερη προσοχή, ώστε να εφαρµοστεί
η διαδικασία της διάταξης µόνο στις περιπτώσεις όπου µπορεί
βάσιµα να προσδοκάται ότι η πιθανότητα άσκησης ανακοπής
είναι µικρή. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν τροποποιούµε προς το παρόν
το άρθρο 12 του νοµοσχεδίου. Συνεργαζόµαστε, όµως, µε το

Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, προκειµένου να διαµορφώσουµε µε προσοχή τις προϋπο-
θέσεις και τη διαδικασία επικύρωσης της συµφωνίας µε διάταξη.

Τέλος, το παρόν σχέδιο νόµου δεν περιέχει διάταξη µε την ο-
ποία προστατεύονται από άδικες διώξεις οι εκπρόσωποι των πι-
στωτών, οι οποίοι θα συναινέσουν σε ρύθµιση οφειλών. Σχετική
διάταξη προετοιµάζεται από το αρµόδιο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και πρόκειται να εισαχ-
θεί σε επικείµενη νοµοθετική πρωτοβουλία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν σχέδιο νόµου δεν εγ-
γυάται τη ρύθµιση οφειλών κάθε επιχείρησης, καθώς µια ρύθ-
µιση δεν µπορεί να επιβληθεί ενάντια στη βούληση της πλειοψη-
φίας των πιστωτών. Αίρει, όµως, τα εµπόδια, που µέχρι τώρα δυ-
σχεραίνουν την επίτευξη συνολικής ρύθµισης των οφειλών των
υπερχρεωµένων, πλην βιώσιµων, επιχειρήσεων και δηµιουργεί
εκείνες τις θετικές προϋποθέσεις, που θα δώσουν ανακούφιση
στις επιχειρήσεις, θα τις βγάλουν από το φάσµα της πτώχευσης
και θα επιτρέψουν τη συνέχιση της επιχειρηµατικής τους δρα-
στηριότητας.

Με αυτόν τον τρόπο, πιστεύουµε ότι το παρόν σχέδιο νόµου
θα αποτελέσει έναν µοχλό ανάπτυξης της εθνικής µας οικονο-
µίας. Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το σχέδιο αυτού του
νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Υ-

πουργέ. Κάναµε κι εξοικονόµηση χρόνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από
27 Απριλίου έως 28 Απριλίου 2017. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Δίνω τον λόγο για πέντε λεπτά στον κ. Χαρίτση.
Κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω ότι χρειάζεστε παραπάνω χρόνο.

Σας είναι αρκετά πέντε λεπτά;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Υπεραρκετά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα παρουσιάσει την

τροπολογία µε γενικό αριθµό 1026 και ειδικό 14.
Έχτε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ  (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπατε κι εσείς νωρίτερα, η τροπολογία αφορά σε ρυθ-

µίσεις για τη «ΜΟΔ ΑΕ» και για το σύστηµα των ειδικών υπηρε-
σιών του ΕΣΠΑ συνολικότερα. 

Πιο συγκεκριµένα µε το άρθρο 1 τροποποιείται το καταστατικό
της ΜΟΔ, ώστε η απόσπαση προσωπικού προς την κεντρική υπη-
ρεσία της ΜΟΔ να γίνεται µε το ίδιο ενιαίο σύστηµα, µε το οποίο
γίνεται και προς τις ειδικές υπηρεσίες, να υπάρχει, δηλαδή, ενι-
αίος τρόπος και όχι διαφορετικά συστήµατα από την κεντρική
υπηρεσία προς τις ειδικές υπηρεσίες, όπως συνέβαινε µέχρι σή-
µερα.

Επειδή πληροφορούµαι ότι υπάρχει µία παρερµηνεία σε σχέση
µε τη συγκεκριµένη διάταξη, εντός ολίγων λεπτών θα καταθέ-
σουµε µια νοµοτεχνική βελτίωση, για να είναι απολύτως σαφής
η διατύπωση του συγκεκριµένου άρθρου.

Για το άρθρο 2 υπάρχουν τρεις παράγραφοι. Η πρώτη αφορά
στη δυνατότητα της επιτελικής δοµής του Υπουργείου Εργασίας
στον Τοµέα Απασχόλησης και Κοινωνικής Οικονοµίας να ορίζεται
ενδιάµεσος φορέας στους Τοµείς Κοινωνικής Οικονοµίας, Απα-
σχόλησης και Κατάρτισης και για δράσεις κρατικών ενισχύσεων
και ιδίως όσον αφορά στο ζήτηµα της κοινωνικής οικονοµίας να
µπορεί η συγκεκριµένη επιτελική δοµή του Υπουργείου Εργασίας
να υλοποιήσει δράσεις κοινωνικής οικονοµίας. 

Με τη δεύτερη παράγραφο παρέχεται εξουσιοδότηση στον
Υπουργό Οικονοµίας για την έκδοση υπουργικής απόφασης, που
θα καθορίζει τη διαδικασία απόσπασης ή µετακίνησης προσωπι-
κού από το δηµόσιο προς τις ειδικές υπηρεσίες του ΕΣΠΑ. Όλο
το σύστηµα των αποσπάσεων, λοιπόν, ενιαιοποιείται µέσω αυτής
της υπουργικής απόφασης.
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Με την τρίτη διάταξη του συγκεκριµένου άρθρου προβλέπεται
αφ’ ενός ότι η διοικητική πράξη τοποθέτησης υπαλλήλων σε θέ-
σεις ευθύνης στη «ΜΟΔ Α.Ε.» θα γίνεται µε απόφαση της διοίκη-
σης του οργανισµού και όχι µε απόφαση του Υπουργού, όπως
συνέβαινε µέχρι σήµερα. Διευκρινίζω ότι αυτό αφορά µόνο τη δι-
οικητική πράξη και όχι τη διαδικασία τοποθέτησης, επιλογής και
τα κριτήρια επιλογής των υπαλλήλων σε θέσεις ευθύνης. 

Με τη δεύτερη διάταξη της συγκεκριµένης παραγράφου, οι
προϊστάµενοι που δεν θα επιλεγούν κατά τη διαδικασία που θα
ακολουθηθεί το επόµενο διάστηµα για την επιλογή προϊσταµέ-
νων στις ειδικές υπηρεσίες θα έχουν τη δυνατότητα, κατόπιν αι-
τήσεώς τους, να παραµείνουν σε αυτές τις υπηρεσίες όπου ασ-
κούσαν τα  καθήκοντά τους ως απλά στελέχη των υπηρεσιών
αυτών. 

Τέλος, µε το τρίτο άρθρο της εν λόγω τροπολογίας θεωρούµε
ότι αποκαθίσταται µία αδικία που υπήρχε µέχρι σήµερα σε σχέση
µε το µισθολογικό καθεστώς των υπαλλήλων σε ειδικές υπηρε-
σίες. 

Υπενθυµίζω ότι µετά την εφαρµογή του ενιαίου µισθολογίου
στο σύστηµα ΕΣΠΑ δηµιουργήθηκαν συνθήκες ανισότητας µε
υπαλλήλους διαφορετικών ταχυτήτων. Το 2013 µε τον ν.4205
έγινε µισθολογική εξοµοίωση των υπαλλήλων της ΜΟΔ µε τους
υπαλλήλους της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Επενδύσεων και
ΕΣΠΑ του Υπουργείου Οικονοµίας. Όµως, αυτό δεν συνέβη για
τους υπαλλήλους που προέρχονται µε απόσπαση από φορείς
του δηµοσίου και του ευρύτερου δηµοσίου τοµέα. 

Αυτή ακριβώς την αδικία αποκαθιστούµε σήµερα µε τη συγκε-
κριµένη ρύθµιση. Αφορά σε υπαλλήλους οι οποίοι εργάζονται
στις ίδιες υπηρεσίες, µε τα ίδια ακριβώς βεβαίως προσόντα, µε
την ίδια προϋπηρεσία. Μιλάµε, δηλαδή, για εξίσωση αποδοχών
βάσει αυτών των προσόντων. Η δαπάνη για αυτή την εξίσωση
δεν προκαλεί δηµοσιονοµική επιβάρυνση, καθώς καλύπτεται από
το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων.  

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να κάνω µία ερώτηση προς τον κύριο Υπουργό για το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό, κύριε Καραθανασόπουλε, για µία διευκρινιστική ερώ-
τηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εκφράζεται, κύριε Υπουργέ, η αγωνία -µάλιστα βρίσκονται σε
κινητοποίηση οι εργαζόµενοι της ΜΟΔ- ότι µε τις αλλαγές τις
οποίες κάνετε, αλλάζετε και το καταστατικό, το οποίο αφορά ου-
σιαστικά στο καθεστώς πρόσληψης στη ΜΟΔ, αφαιρώντας αυτό
που λέει ότι οι σχέσεις µε τις οποίες προσλαµβάνονται είναι σχέ-
σεις αορίστου χρόνου. Άρα, καταστρατηγώντας αυτό το πράγµα,
ανοίγει ο δρόµος για να υπάρχουν συµβασιούχοι και άλλου εί-
δους εργασιακές σχέσεις. 

Είναι υπαρκτός αυτός ο κίνδυνος και, εάν ναι, πώς θα τον αν-
τιµετωπίσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για δύο λεπτά, για να απαντήσετε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Θα τοποθετηθώ για ένα λεπτό µόνο, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Καραθανασόπουλε, όπως είπα και στην αρχή της τοπο-
θέτησής µου, επειδή ακριβώς είµαστε ενήµεροι ότι έχει δηµιουρ-
γηθεί αυτή η παρερµηνεία -αναφέρεστε στο άρθρο 1 της τρο-
πολογίας- µεταξύ των υπαλλήλων της ΜΟΔ, φέρνουµε νοµοτε-
χνική βελτίωση, έτσι ώστε να είναι απολύτως σαφής η διατύ-
πωση. 

Δεν υπάρχει καµµία τροποποίηση στο καθεστώς πρόσληψης
των υπαλλήλων της ΜΟΔ. Οι συµβάσεις αορίστου χρόνου παρα-
µένουν ως έχουν και η διαδικασία πρόσληψης παραµένει ως έχει.
Αυτό αναφέρεται σε µία παράγραφο, η οποία είναι ακριβώς από
κάτω από τη ρύθµιση στην οποία προχωρούµε στον ν.4314/2014. 

Θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση για
αλλαγή του καθεστώτος των προσλήψεων. Γι’ αυτό θα φέρουµε

τη νοµοτεχνική βελτίωση, για να είναι απολύτως σαφές και ως
προς τη διατύπωση, για να µην υπάρχουν αυτές οι παρερµη-
νείες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εν αναµονή, λοιπόν,

της νοµοτεχνικής βελτίωσης και τα λέµε ξανά στο τέλος. Ωραία. 
Ο κ. Ξυδάκης έχει τον λόγο για δυο λεπτά, για να αναγνώσει ή

να καταθέσει κάτι εκ µέρους του κόµµατός του. Δεν πρόκειται
για ψήφισµα ούτε για έγκριση. Το διευκρινίζω. 

Ορίστε, κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρόκειται για µια αναφορά προς το Σώµα εκ µέρους της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ µε αφορµή την 76η επέτειο
κατάληψης της Αθήνας από τα ναζιστικά στρατεύµατα. 

Έχω την τιµή, λοιπόν, να σας αναγνώσω αυτή την αναφορά
ως µια χειρονοµία µνήµης ενώπιον της ιστορίας, ενώπιον των αν-
θρώπων που έδωσαν τη ζωή τους και ενώπιον των µελλουσών
γενεών, για να τα διατηρήσουµε αυτά πάντα στέρεα µπροστά
µας ως φάρους:

«Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ αναγνωρίζει ότι τα θύ-
µατα των διεθνών εγκληµάτων πολέµου, των εγκληµάτων κατά
της ανθρωπότητας και των πράξεων γενοκτονίας δικαιούνται την
πλήρη και απαρακώλυτη πρόσβαση σε αποτελεσµατική έννοµη
θεραπεία, διατηρώντας το δικαίωµα στην αλήθεια και στην ιστο-
ρική µνήµη. 

Τα θύµατα των θηριωδιών του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου ουδέ-
ποτε είχαν στη διάθεσή τους τα αναγκαία έννοµα µέσα για την
υπεράσπισή τους και την επιδίωξη ουσιαστικής νοµικής, ηθικής
και ιστορικής αποκατάστασης, γεγονός το οποίο οφείλεται και
στην αποσιώπηση της µαρτυρικής αντιστασιακής ιστορίας του
ελληνικού λαού, η οποία παραβιάζει το θεµελιώδες δικαίωµα των
προσώπων στην ιστορική µνήµη και την πρόσβαση σε αποτελε-
σµατική έννοµη θεραπεία. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ επισηµαίνει ότι σύµ-
φωνα µε το Διεθνές Δίκαιο και το ελληνικό Σύνταγµα τα εγκλή-
µατα πολέµου, τα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας και οι
πράξεις γενοκτονίας δεν υπόκεινται στις περί παραγραφής δια-
τάξεις του Ποινικού Κώδικα. Τονίζει ότι και µε βάση τις εφαρµο-
στέες υπερισχύουσες αρχές του Διεθνούς Δικαίου απαράγρα-
πτες παραµένουν και οι αστικές αξιώσεις που προκύπτουν από
τα ως άνω διεθνή εγκλήµατα, είτε αφορούν απαιτήσεις υλικής
αποζηµίωσης είτε χρηµατικής ικανοποίησης, ηθικής βλάβης ή
ψυχικής οδύνης. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ καταδικάζει απερίφρα-
στα την αµνήστευση από την κυβέρνηση της χούντας των εγκλη-
µάτων κατά της ανθρωπότητας στη διάρκεια της συνεδρίασης
της 15ης Νοεµβρίου 1967 ενώπιον της 3ης Επιτροπής του Οργα-
νισµού Ηνωµένων Εθνών, γεγονός που επ’ ουδενί απηχεί τη στα-
θερή στάση όλων των δηµοκρατικά εκλεγµένων ελληνικών κυ-
βερνήσεων, αλλά και την οµόφωνη θέση της Διακοµµατικής Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διεκδίκηση των Γερµανικών
Οφειλών προς την Ελλάδα. 

Πιστεύουµε ότι είναι απαράγραπτα τα διεθνή ποινικά αδική-
µατα που διαπράχθηκαν στη χώρα µας κατά τη διάρκεια της τρι-
πλής κατοχής. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ επιβεβαιώνει ότι η επί-
σηµη θέση του ελληνικού Κοινοβουλίου είναι ότι ο θεσµός της
παραγραφής δεν εφαρµόζεται ούτε στο ποινικό αλλά ούτε και
στο αστικό σκέλος των υποθέσεων που πηγάζουν από τη δράση
των δυνάµεων του Άξονα στην Ελλάδα κατά την περίοδο της τρι-
πλής κατοχής 1941-1945.

Υιοθετούµε την έκθεση της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής για τη Διεκδίκηση των Γερµανικών Οφειλών -ΙΖ’ Κοι-
νοβουλευτική Περίοδος, Σύνοδος Α’, 27 Ιουλίου 2016-, ιδίως δε
τις αναφερόµενες σε αυτή προτάσεις, µε τις οποίες τίθεται το
ζήτηµα του απαραγράπτου των κρίσιµων εγκληµάτων και αξιώ-
σεων. 

Αθήνα, 27 Απριλίου 2017». 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός,
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ο οποίος ούτως ή άλλως δεν εξήντλησε και τον χρόνο του, θέλει
να παρουσιάσει -και νοµίζω ότι είναι χρήσιµο για όσους συνα-
δέλφους θα ακολουθήσουν, και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους και τους οµιλητές- την υπουργική τροπολογία που υπο-
γράφει ο κ. Σκουρλέτης και ο ίδιος µε γενικό αριθµό 1025 και ει-
δικό 13. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για µισό λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µιλήσει ο Υπουρ-
γός και θα σας δώσω τον λόγο µετά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θέλω να µιλήσω επ’ αυτού που...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κατάλαβα. Θα

σας δώσω τον λόγο όχι για µισό λεπτό, για παραπάνω. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν θέλω παραπάνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Με την παρούσα τροπολογία δίνεται µία χρονική παρά-
ταση µέχρι το 2021 για τις δηµοσιεύσεις στον ηµερήσιο και
επαρχιακό Τύπο, όσον αφορά τις προκηρύξεις των διαγωνισµών
που προβλέπονται στον Κώδικα Προµηθειών των δήµων και κοι-
νοτήτων. Το καθεστώς αυτό της παράτασης είχε δοθεί από την
αρχή της θέσπισης του βασικού νόµου περί προµηθειών, του
ν.4412/2016, σε όλον τον Τύπο και για όλες τις κατηγορίες των
διαγωνισµών του δηµοσίου, πλην αυτών που προβλέπονται στο
άρθρο 11 του π.δ. 28/1980. 

Με την παρούσα τροπολογία ρυθµίζουµε µε οµοιόµορφο
τρόπο, βάσει της αρχής της ισότητας και της διαφάνειας, όλο το
καθεστώς των δηµοσιεύσεων στις προµήθειες του δηµοσίου,
συµπεριλαµβανοµένων και αυτών των προµηθειών των δήµων και
κοινοτήτων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Δένδια,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και εσείς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα απλώς να

προσφέρω στη συζήτηση -δεν πρόκειται ακριβώς περί συζητή-
σεως, αλλά εν πάση περιπτώσει ορθά θίγεται το θέµα και δεν
έχουµε καµµία αντίρρηση γι’ αυτό- το εξής: Το µείζον πρόβληµα
το οποίο αντιµετωπίζει η ελληνική έννοµη τάξη και οποιαδήποτε
έννοµη τάξη στο ζήτηµα των γερµανικών αποζηµιώσεων, δεν
είναι το θέµα της παραγραφής, αλλά το θέµα της ετεροδικίας.

Θα πρότεινα, λοιπόν, στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αφού είχε την πρωτοβουλία να συντάξει το ενδιαφέρον
αυτό κείµενο, να εγκύψει στο θέµα της ετεροδικίας και να επα-
νέλθει, καταθέτοντας τη σκέψη της για το πώς θα µπορούσε η
ελληνική έννοµη τάξη να αντιµετωπίσει το ζήτηµα αυτό. 

Επίσης, εάν θέλετε να το δείτε από επιστηµονική πλευρά,
υπάρχει µία ανάλυση στο «ΝΟΜΙΚΟ ΒΗΜΑ» του 2016 εξαιρετικά
ενδιαφέρουσα. 

Ξαναλέω, όµως, ότι θέλει τεράστια νοµική προσπάθεια και τε-
ράστια νοµική σκέψη, για να δούµε πώς µπορούµε από κοινού -
διότι πραγµατικά υπήρξαν ειδεχθή εγκλήµατα, τα θύµατα των
οποίων ουδέποτε αποζηµιώθηκαν- να δούµε τα ζητήµατα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τον κ.
Λοβέρδο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απαν-
τήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας µην ανοίγουµε
κουβέντα. Συνεννοηθείτε µεταξύ σας και οι άλλες πτέρυγες, εφό-
σον το επιθυµούν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Να απαντήσω για λόγους πολιτικής
αβροφροσύνης, γιατί πρόκειται για µία σοβαρή πρόταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Να µιλήσει
πρώτα ο κ. Λοβέρδος…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ µπορώ να περιµένω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Ξυ-
δάκη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Κατά παρέκκλιση, όµως, τα
έκανα όλα αυτά, λόγω του ότι είµαστε στην Αθήνα και σηµατο-
δοτούσε και την κατοχή ολόκληρης της Ελλάδας στην ουσία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ τον συνάδελφο κ. Δένδια

για την παρέµβασή του. Αυτή η αναφορά δεν διεκδικεί τις δάφ-
νες µιας ολοκληρωµένης νοµικής πραγµατείας. Είναι, πρώτον,
µια ιστορική υπόµνηση. Είναι µια διαρκής παρακαταθήκη µνή-
µης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τέτοια την κάνατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Δεν αµφιβάλλω ότι µπορεί να έχει νοµικές δυσκολίες και να

χρειάζεται µία νοµική εµβρίθεια διαφορετική. Ωστόσο, η κινούσα
και η πρωταρχική δύναµη είναι η πολιτική βούληση και η αίσθηση
της ιστορικής ευθύνης. Αυτή νοµίζω ότι δεν λείπει από κανέναν
µέσα σε αυτή την Αίθουσα, από καµµία δηµοκρατική δύναµη. Με
αυτή τη δύναµη, µε αυτή τη βουλησιαρχική δύναµη νοµίζω ότι
πρέπει να κινηθούµε µε ορίζοντα προς τα πίσω τα θύµατα των
ειδεχθών εγκληµάτων -τα απαράγραπτα, όπως αναγνωρίζει ο κ.
Δένδιας- και µε ορίζοντα προς τα εµπρός τις νεότερες γενιές, οι
οποίες πρέπει να θυµούνται και να επανορθώσουν ό,τι έγινε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές τις ηµέρες στην Τουρκία -

χθες, προχθές- παρατηρείται το φαινόµενο των χιλιάδων συλλή-
ψεων, καθώς και της θέσης εκτός κρατικού µηχανισµού χιλιάδων
υπαλλήλων, ανεξαρτήτως σε ποιον τοµέα του κρατικού µηχανι-
σµού εργάζονται, για λόγους που σχετίζονται µε το πραξικόπηµα
και τη σχέση τους µε αυτό. 

Είναι καταφανής -ειδικά για όποιον παρακολουθεί τις εξελίξεις
µετά το πραξικόπηµα στην Τουρκία και στο εσωτερικό της- ο δι-
χασµός και η αδελφοκτόνος διάθεση από την πλευρά του Προ-
έδρου Ερντογάν. 

Ταυτοχρόνως -έχω κάνει αναφορά στη Βουλή- αρθρώνεται για
πολλούς λόγους -όχι πρωτίστως για εξαγωγή της κρίσης, αλλά
πρωτίστως για λόγους ανατροπής των δεδοµένων του κεµαλικού
κράτους στην Τουρκία- και µε τρόπο έντονο ένας αναθεωρητι-
σµός σε σχέση µε τις διεθνείς συνθήκες, ένας αναθεωρητισµός
που ηχεί απειλητικά για όλους τους γείτονες της Τουρκίας, πρω-
τίστως, όµως, στον Νότο και τη Δύση, γιατί η Τουρκία είναι ο
κακός γείτονας για όλες τις χώρες που γειτνιάζουν µαζί της. 

Τις τελευταίες εβδοµάδες είναι καταφανής η απόπειρα εξαγω-
γής της κρίσης από την Τουρκία, µε δηλώσεις αξιωµατούχων. Η
τελευταία αφορούσε το Αγαθονήσι, το ελληνικό προφανώς Αγα-
θονήσι κατά τις συνθήκες, κατά τους νόµους, κατά το Διεθνές
Δίκαιο, περί του οποίου αµφιβολία δεν υπάρχει. 

Αυτή, όµως, η στάση, πέρα από τους πολιτικούς λόγους που
ανέφερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συναρτάται και αποδίδει
και µια ανεύθυνη δειλία των αξιωµατούχων αυτής της χώρας, µια
ανεύθυνη δειλία που πρέπει να την έχουµε και αυτή στο µυαλό
µας, εξηγώντας το τι ακριβώς συµβαίνει σε αυτή τη χώρα και
ποια είναι και τα δικά µας καθήκοντα. 

Η Τουρκία γλιστράει εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκτός των
δεσµεύσεων που είχε προ πολλών ετών αναλάβει για την ευρω-
παϊκή της πορεία. Γλιστράει ολοένα και περισσότερο έξω από το
πλαίσιο αυτό. Αυτό, όµως, πρέπει να το λάβει υπ’ όψιν της και η
ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση και φυσικά η χώρα µας, η οποία έχει
και άµεσο ενδιαφέρον από τις εξελίξεις αυτές. 

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου, είπα στον κύριο Πρόεδρο το
πρωί -και συµφώνησε µαζί µου και καλό είναι να το θυµούνται και
οι επόµενοι Προεδρεύοντες και το αναφέρω στο Σώµα- για τις
τροπολογίες -υπάρχουν σηµαντικές βουλευτικές τροπολογίες-
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, για τον ακατάσχετο επιχειρη-
µατικό λογαριασµό, αλλά και για αυτές του κ. Καρρά, οι οποίες
αναφέρονται σε ένα κρισιµότατο θέµα,  σε ένα κρισιµότατο θέµα!
Τώρα ο Υπουργός που είναι εδώ, πρέπει να το συζητήσει µε τους
συνεργάτες του. Να µη µας πει το βράδυ ή όποτε τελειώσουµε,
«είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα, θέλει µελέτη». Έχει χρόνο
τώρα. 

Ο κ. Καρράς τι λέει µε την τροπολογία του; Λέει ότι είναι απα-
ράδεκτο να εξισώνεται ο εγγυητής µε τον πρωτοφειλέτη. Αυτό
είναι νοµικά, οικονοµικά απαραίτητο. Συγχαρητήρια, κύριε συνά-
δελφε! Όµως, µη µας πείτε το βράδυ ότι δεν προλαβαίνετε να
το δείτε. Έχετε τον χρόνο. 

Αυτά, όµως, θα τα κουβεντιάσουµε-όπως ο Πρόεδρος, ο κ. Κα-
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κλαµάνης, µου είπε το πρωί- σε µια συζήτηση σε δεύτερο κύκλο,
για να δώσουµε αξία σε όσες παρεµβάσεις έχουν αξία και έχουν
κατατεθεί µε τη µορφή τροπολογίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διαβάζοντας το σχέδιο νόµου,
σκέφτηκα πόσο επίκαιρος είναι ο οδικός χάρτης που έχουµε χα-
ράξει εµείς ως ΠΑΣΟΚ και Δηµοκρατική Συµπαράταξη και πόσο
σοβαρό είναι το συνέδριο που έχουµε προγραµµατίσει ως Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη στα τέλη Ιουνίου. 

Η αντίδρασή µου αυτή, το να σκέφτεσαι τι παρουσιάζει µια κυ-
βέρνηση και τι είναι αυτό που εσύ οφείλεις να κάνεις, δεν είναι
τυχαία ούτε για λόγους κοινοβουλευτικής ρητορικής επέλεξα να
τη συµπεριλάβω στην οµιλία µου. 

Εµείς ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη πρέπει να διευκρινίσουµε
στους Έλληνες πολίτες, στα εννέα εκατοµµύρια του εκλογικού
σώµατος, στα έντεκα εκατοµµύρια των Ελλήνων πολιτών, πώς
θα πορευτούµε όταν ο λαός, µε την παρέµβασή του, διαφορο-
ποιήσει τους συσχετισµούς και η λαϊκή κυριαρχία αλλάξει τη δύ-
ναµη των κοµµάτων και αναθέσει σε άλλους τη διακυβέρνηση
του τόπου. 

Όπως λέω συνεχώς στον δηµόσιο διάλογο, αλλά και στον εσω-
κοµµατικό µας διάλογο, από αυτόν τον οδικό χάρτη, που δεν
είναι οδικός χάρτης αξιών, αλλά οδικός χάρτης ενεργειών για να
βγει η χώρα από την κρίση, πρέπει να είµαστε πάρα πολύ συγκε-
κριµένοι για το πώς θα µειωθούν οι φόροι, πώς θα µειωθούν οι
εισφορές, πώς θα έρθει η ανάπτυξη. 

Αυτό το στρατηγικό σχέδιο, όπως το λένε κάποιοι -εµένα µε
ενδιαφέρει περισσότερο µια πιο απλή φράση-, αυτό το σύνολο
των ενεργειών που χρειάζεται η πατρίδα µας, πώς το έχουµε στο
µυαλό µας, πώς το προτείνουµε στους πολίτες, για να µας ενι-
σχύσουν; 

Έχουµε τις παρακαταθήκες µας. Δεν υπάρχει σοβαρή µεταρ-
ρύθµιση που να έγινε τον καιρό της κρίσης, που να µην την έχει
κάνει η κυβέρνηση Γιώργου Παπανδρέου. Δεν υπάρχει αδιάψευ-
στη πορεία -µε τους αριθµούς και του ΣΥΡΙΖΑ- εξόδου από την
ύφεση από την πορεία της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου.
Αυτές είναι οι παρακαταθήκες µας. Έχουµε συµµετάσχει εν όλω
στην πρώτη περίπτωση και εν µέρει στη δεύτερη.

Αυτές είναι οι παρακαταθήκες µας, αλλά δεν αρκούν. Απαιτεί-
ται να πούµε στον πολίτη το πώς θα γίνει τώρα, αν άλλαζαν οι
συσχετισµοί αύριο το πρωί. Αυτή είναι η υποχρέωση απέναντι
στην οποία θα ανταποκριθούµε στις 30 Ιουνίου, για να έχουµε
ως συλλογικότητα µια διατύπωση προτάσεων και όχι ως άτοµα,
γιατί ως χώρος είµαστε γεµάτοι από πρόσωπα που έχουν και εµ-
πειρία και ικανότητες και δύναµη.

Γιατί τα λέω, όµως, όλα αυτά, συνάδελφοι; Βρήκα χρόνο ή χώ-
ρο για να κάνω µια κοµµατική αναφορά; Όχι. Τα λέω, διαβάζον-
τας το σχέδιο νόµου για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό στα επι-
χειρηµατικά κόκκινα δάνεια. Τα λέω για να θυµίσω τις κωλοτού-
µπες του ΣΥΡΙΖΑ;

Άκουγα χθες τον Δήµαρχο της Θεσσαλονίκης, τον κ. Γιάννη
Μπουτάρη να λέει ποιους πολιτικούς εκτιµά. Είπε ότι τον κ. Τσί-
πρα τον εκτιµά για τις κωλοτούµπες του. Είναι ώρα να το θυµίσω
αυτό; Πάντα είναι ώρα και πάντα θα το κάνω. Σήµερα, όµως, δεν
το λέω γι’ αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Επειδή το είπε ο Μπουτάρης, δηλαδή,
είναι θέσφατο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τον άκουσα, τον άκουσα. Δεν µου το
είπαν. Τον άκουσα εγώ.

Γιατί το λέω αυτό; Από τις κωλοτούµπες είµαστε συνηθισµένοι.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην προανακριτική επιτροπή

έγινε η µεγάλη κωλοτούµπα. Την αναφέρω τώρα, γιατί σήµερα
έχει ένα κακεντρεχέστατο και ατυχέστατο άρθρο η εφηµερίδα
«Η ΑΥΓΗ» που µε αφορά. Τι λέει η εφηµερίδα «Η ΑΥΓΗ»; Ότι εγώ
προτείνω στην προανακριτική επιτροπή κάτι που δεν βοηθάει την
έρευνα για τα εξοπλιστικά στην περίοδο Παπαντωνίου.

Αντιθέτως, εγώ λέω ότι αυτό πρέπει να είναι αποκλειστικά αρ-
µοδιότητα της δικαιοσύνης, του εισαγγελέα. Εσείς -να η θεσµική
κωλοτούµπα- δεν είστε που µε τον Πρωθυπουργό σας και τις
προτάσεις σας για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος λέτε η ποι-

νική ευθύνη των Υπουργών να περάσει στην τακτική ποινική δι-
καιοσύνη; Τώρα που πέρασε στη δικαιοσύνη -τι τώρα, το 2011
µε Βενιζέλο – Καστανίδη - Παπαϊωάννου χαράξαµε την ποινική
ευθύνη των Υπουργών για τα µη υπουργικά τους αδικήµατα και
τη δώσαµε στη δικαιοσύνη- τώρα εσείς έρχεστε και λέτε να πα-
ραµείνει στη Βουλή;

Συνέλθετε λίγο από τις κωλοτούµπες. Είστε ζαλισµένοι. Όχι,
όµως, και άνευ ορίων οι αλλαγές αυτές. Δεν τα λέω, όµως, αυτά
που είπα προηγουµένως, γιατί θέλω να κάνω µια γενικότερη πο-
λιτική αναφορά. Για ποιον λόγο τα λέω;

Κυρίες και κύριοι, αν διαβάσετε το σχέδιο νόµου, θα σας θυ-
µίσει -αν ήσασταν στην Αίθουσα- τη συζήτηση που κάναµε για
την κατάργηση των αδειών. Τα θυµάστε αυτά; Ήταν πριν από
έναν χρόνο περίπου. Σας έλεγα ότι αυτό θα πάρει χρόνια να
εφαρµοστεί και δεν θα εφαρµοστεί. Έναν χρόνο µετά σας ενη-
µερώνω ότι η κατάργηση των αδειοδοτήσεων δεν ισχύει. Είχατε
έρθει εδώ, βάλατε -όπως σωστά είπε ο κ. Δένδιας- έναν σωστό
τίτλο «Εξωδικαστικός µηχανισµός…» και έχετε ένα περιεχόµενο
που υπονοµεύει τον τίτλο.

Κύριε Υπουργέ, µια ερώτηση θα σας κάνω: Πόσο χρόνο θέλει
µια επιχείρηση, αν µπει σε αυτή τη διαδικασία, να βγει; Δεν νο-
µίζω ότι το είπατε στην οµιλία σας, εκτός αν κάτι δεν πρόσεξα.
Εσάς, που είστε ένας άνθρωπος που έρχεστε εκτός πολιτικής,
σας απασχολεί καθόλου ο χρόνος; Ο χρόνος σκοτώνει µια επι-
χείρηση, µικρή, µεσαία, µεγάλη. Πόσο χρόνο χρειάζεται µια επι-
χείρηση για να περάσει από τις διαδικασίες του µηχανισµού σας;
Δεν νοµίζω ότι έχετε συνείδηση του θέµατος αυτού. Η συζήτηση
στη Βουλή είναι ήρεµη. Κοινοβουλευτικά είναι ήρεµη η συγκεκρι-
µένη συζήτηση. Όµως, δεν είναι ηρεµία για λόγους πολιτισµού.
Είναι ηρεµία για λόγους έλλειψης συνείδησης των θεµάτων που
έχει η αγορά. Είναι κοινοβουλευτική ευδαιµονία η ησυχία που
επικρατεί σήµερα στο Σώµα και η ανταλλαγή φιλοφρονήσεων
Συµπολίτευσης και κοµµατιών της Αντιπολίτευσης που αντιπολι-
τεύονται µε το «σεις» και µε το «σας» και µε το γάντι. Αυτά είναι
τα θέµατα που έχει ο κόσµος. Σε αυτά περνάτε κάτω από τον
πήχη, δεν τα αντιµετωπίζετε.

Δυσκίνητο και αναποτελεσµατικό µηχανισµό χαρακτήρισε ο
Γεώργιος Αρβανιτίδης, ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης, τον µηχανισµό που εισάγει ο εξωδικαστικός σας συµβι-
βασµός µε το παρόν σχέδιο νόµου. Χρειάζεται αυτός ο δυσκίνη-
τος µηχανισµός; Όχι. Δεν χρειάζεται για πάρα πολλές περιπτώ-
σεις τουλάχιστον. 

Ο κ. Γεωργαντάς τον χαρακτήρισε «πλαίσιο διαπραγµάτευ-
σης». 

Συνάδελφε Γεωργαντά, ούτε αυτό είναι. Είναι µία απλή εκδή-
λωση «καλής» θέλησης. Οι «καλοί» Υπουργοί που εκδηλώνουν
την «καλή» τους πρόθεση. Ο νοµοθέτης εκφράζει µία βούληση,
όπως µας έλεγε ο Γεώργιος Αρβανιτίδης στις συζητήσεις µας.
Εκφράζει απλώς µία βούληση, δηλαδή «τι καλά που θα ήταν, αν…
». Όµως, το καθήκον του δεν είναι να εκφράζει βούληση, αλλά
να µετουσιώνει τη βούληση σε συγκεκριµένες νοµικές ρυθµίσεις.

Μιλάµε, βέβαια, για συγκεκριµένες νοµικές ρυθµίσεις, που δεν
είναι οι προκείµενες. Γιατί να απαιτείται η περιβολή της απόφα-
σης του συµβιβασµού µε τον τύπο της δικαστικής απόφασης;
Γιατί; Υπάρχει κάποιος λόγος αµύνης του περιεχοµένου του συµ-
βιβασµού; Μα, τα νοµικά και η πρακτική των δικαστηρίων δεί-
χνουν τους δρόµους. Τι ανάγκη έχετε να περιβληθεί τον τύπο
αυτόν ο εξωδικαστικός συµβιβασµός; Πόσο καιρό θα κάνει;

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη µέσω του κ. Αρβανιτίδη σάς κα-
τέθεσε δέκα προτάσεις, µέσα στις οποίες, αφού το πλαίσιό σας
είναι αυτό, σας λέµε να γίνεται απλώς καταγραφή στη γραµµα-
τεία του δικαστηρίου. Ανώφελα πράγµατα είναι αυτά που κάνετε! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ; Δεν είναι θέµα γλώσσας και
πολύχρονης παρουσίας στο εξωτερικό. Τη γραφειοκρατία που
επικρατεί και στη διοίκηση και στη δικαιοσύνη την έχετε υπ’ όψιν
σας; Έχετε συνείδηση τι υφίστανται οι Έλληνες πολίτες καθηµε-
ρινά και πόσο ανάγκη έχουν από µία κυβέρνηση που θα λύσει,
επιτέλους, αυτά τα πράγµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
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σκέψη σας, παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, θα ολοκλη-

ρώσω, συµπληρώνοντας τον πίνακα των ερωτηµάτων µου µε δύο
ερωτήσεις ακόµα. 

Γιατί δεν γίνεται η άρση του αξιοποίνου σήµερα για τον υπάλ-
ληλο της τράπεζας που δεν θα κινδυνεύει να παραπεµφθεί για
απιστία, αν κάνει µία ρύθµιση που έχει ανάγκη η αγορά και ο συγ-
κεκριµένος δανειολήπτης; Φοβάµαι ότι αν το φέρει άλλο Υπουρ-
γείο -όπως έχει συµβεί πάρα πολλές φορές και όχι µόνο επί των
ηµερών σας- θα το φέρει µε άλλη λογική απ’ αυτή που έχετε
εσείς ανάγκη. Οι αγκυλώσεις ανάµεσα στους συναρµόδιους Υ-
πουργούς στην Ελληνική Δηµοκρατία είναι πολύ γνωστές και κα-
ταστροφικές. Γιατί δεν είναι εδώ;

Τέλος, αυτός ο µηχανισµός χρειάζεται για όλες τις περιπτώ-
σεις του εξωδικαστικού συµβιβασµού; Γιατί δεν µπαίνει ως προ-
ϋπόθεση να είναι αναγκαίος για ορισµένους -ίσως και λίγους-
ενώ για τους άλλους να είναι ελεύθερη η συγκεκριµένη συµβι-
βαστική λύση; 

Αυτές είναι πραγµατικές ερωτήσεις. Είναι ερωτήσεις που απα-
σχολούν τους ανθρώπους που είναι κάθε µέρα στην αγορά.
Έχουµε συνηθίσει -και µ’ αυτή τη σκέψη κλείνω- αλλιώς να µε-
τράµε εµείς τον χρόνο εδώ, στη Βουλή, και αλλιώς να τον µε-
τράει ο επιχειρηµατίας ή ο εργαζόµενος. Σας είπα ότι επί έναν
χρόνο δεν εφαρµόζεται ο νόµος σας για τις αδειοδοτήσεις και
δεν βλέπω κανέναν να συγκινείται. Σου λέει: «Και τι έγινε; Θα
εφαρµοστεί.». 

Ένας χρόνος -ή ακόµα και ένας µήνας- για µία επιχείρηση είναι
η ζωή ή ο θάνατός της. Δεν έχετε αποκτήσει, µετά από δυόµισι
χρόνια, συνείδηση των προβληµάτων που έχει η ελληνική οικο-
νοµία. Γι’ αυτό, µία είναι η λύση για να υπάρξει ανάπτυξη: να ση-
κωθείτε και να φύγετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε στον
κατάλογο των οµιλητών µε την κ. Αυλωνίτου, Βουλευτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο, για επτά λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο: «Εξω-

δικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών επιχειρήσεων» ανήκει
σε εκείνες τις κατηγορίες των νοµοσχεδίων που επιδιώκουν όχι
µόνο να θεσµοθετήσουν κάποιες διαδικασίες, αλλά κυρίως να
αλλάξουν ορισµένες νοοτροπίες.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση αυτό που επιδιώκεται να αλλάξει
είναι η επικρατούσα νοοτροπία µεταξύ τραπεζών και δανειστών,
µια νοοτροπία η οποία θα έλεγα ότι ανήκει στο παρελθόν, σε πα-
λαιότερες εποχές, µια νοοτροπία η οποία εµποδίζει την προ-
ώθηση της ανάπτυξης για τη χώρα. 

Το νοµοσχέδιο αφορά τα επιχειρηµατικά δάνεια, µεγάλα και
µικρά, αφού θέτει ελάχιστο όριο οφειλών υπαγωγής στις διατά-
ξεις του τις 20.000 ευρώ. Θέλει να εξασφαλίσει τη συνέχιση της
λειτουργίας κάθε υπερχρεωµένης επιχείρησης που έχει τη δυ-
νατότητα να παραµείνει κερδοφόρα προ φόρων, τόκων και απο-
σβέσεων ή που διατηρεί θετική, καθαρή στάση. Αυτά είναι τα
κριτήρια επιλεξιµότητας.

Το νοµοσχέδιο εισάγει την καινοτοµία να περιλαµβάνει στη
ρύθµισή του και τις οφειλές προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά
ταµεία. Δηλαδή υιοθετεί την οπτική γωνία του υπερχρεωµένου
επιχειρηµατία, που δεν βλέπει διαφορετικά τα λεφτά που οφείλει
εδώ από τα λεφτά που οφείλει εκεί.

Σηµειώνω ότι αυτό είναι πολύ βασικό σηµείο στο οποίο η νοο-
τροπία του δηµοσίου µε τη νοοτροπία του επιχειρηµατία διαφέ-
ρουν. Το δηµόσιο νοµίζει ότι, επειδή µία οφειλή έλαβε άλλο όνο-
µα, άλλαξε και η φύση της. Ο επιχειρηµατίας, αλλά και γενικό-
τερα ο κάθε πολίτης, βλέπει ότι όλες αυτές οι οφειλές είναι µε
τον ίδιο τρόπο, αφού όλες θα πληρωθούν από την ίδια τσέπη, τη
δικιά του. 

Από την άλλη µεριά, όµως, το νοµοσχέδιο προστατεύει όσους
έχουν να λαµβάνουν µικρά ποσά από την υπερχρεωµένη επιχεί-
ρηση, όπως εργαζόµενους και µικρούς προµηθευτές. Εξαιρεί
από τη ρύθµιση όσους έχουν να λαµβάνουν µέχρι 1,5% του συ-

νολικού χρέους του οφειλέτη και, αν αυτοί είναι πολλοί, τους µι-
κρότερους, µέχρι το 15% του συνολικού χρέους του οφειλέτη. 

Υπάρχει, δηλαδή, µια σταθερή νοοτροπία, που διατρέχει ολό-
κληρο το νοµοσχέδιο: η προστασία του ασθενέστερου από τον
ισχυρότερο. Η υπερχρεωµένη επιχείρηση προστατεύεται από τις
τράπεζες και το δηµόσιο, που είναι ισχυρότεροι από την επιχεί-
ρηση. Όµως, ταυτόχρονα, οι µικροί πιστωτές, που είναι ασθενέ-
στεροι από την υπερχρεωµένη επιχείρηση, προστατεύονται από
αυτή.

Αυτή η προστασία δεν παρέχεται αναίτια και χαριστικά. Απο-
σκοπεί στο να µην κλείσουν, λόγω υπερχρέωσης, επιχειρήσεις
που είναι λειτουργικά βιώσιµες. Προστατεύει την επιχείρηση, για
να προστατεύσει τις θέσεις εργασίας. Προστατεύει την επιχεί-
ρηση, για να προστατεύσει το ΑΕΠ της χώρας. 

Τι λένε, όµως, οι τράπεζες; Στην προηγούµενη προσπάθεια
που είχε γίνει προς αυτή την κατεύθυνση µε τον ν.4307/2014 οι
τράπεζες, δυστυχώς, είχαν αποφύγει να µετάσχουν. Σήµερα γί-
νεται προσπάθεια για να µην ξανασυµβεί αυτό, µε την εισαγωγή
ορισµένων καινοτοµιών:

Πρώτον, οι αιτήσεις υπαγωγής υποβάλλονται στην Ειδική
Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους, που τις µεταβιβάζει
στις τράπεζες.

Δεύτερον, ορίζεται από την Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης
Ιδιωτικού Χρέους συντονιστής της κάθε υπόθεσης από το µη-
τρώο συντονιστών. 

Τρίτον, η διαδικασία ρύθµισης προχωρεί αν µετάσχουν δι-
καιούχοι του 50% των συνολικών οφειλών.

Τέταρτον, η πορεία της εξωδικαστικής διαδικασίας ορίζεται
βήµα προς βήµα επακριβώς στον νόµο. 

Τέλος, από το δικαίωµα της εξωδικαστικής ρύθµισης εξαιρούν-
ται πρόσωπα και επιχειρήσεις που διοικούνται από πρόσωπα που
έχουν καταδικαστεί αµετάκλητα για απάτες διαφόρων ειδών.
Απαριθµούνται, βέβαια, λεπτοµερώς µέσα στο νοµοσχέδιο.

Είναι, λοιπόν, σαφής η πρόθεση να µη γίνει η εξωδικαστική
ρύθµιση κολυµβήθρα του Σιλωάµ για συστηµατικούς κακοπλη-
ρωτές και απατεώνες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν φτάνει όµως να ψηφίζουµε
εµείς εδώ καλά νοµοσχέδια. Θα πρέπει και να εφαρµόζονται. Το
τελευταίο διάστηµα το Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης έχει
φέρει -και τα ψηφίσαµε- ορισµένα πολύ καλά νοµοσχέδια, τα
οποία στη συνέχεια σκάλωσαν στην εφαρµογή τους. Για παρά-
δειγµα, ο ν.4442/2016 προβλέπει ότι τα καταστήµατα υγειονοµι-
κού ενδιαφέροντος υπάγονται σε καθεστώς γνωστοποίησης και
δεν χρειάζεται πια αυτή η χρονοβόρα διαδικασία αδειοδότησης
από τους δήµους. 

Έλα, όµως, που πέρασαν τέσσερις µήνες και το νέο καθεστώς
δεν ισχύει ακόµα, γιατί δεν έχει εκδοθεί µια προβλεπόµενη κοινή
υπουργική απόφαση. Μάλιστα, µε µια εγκύκλιο δύο γενικών
γραµµατέων ο ν.4442/2016 µπήκε «στην κατάψυξη» και επανήλθε
το παλαιότερο καθεστώς αδειοδότησης, σαν η Βουλή να µην ψή-
φισε ποτέ τίποτα. 

Οπότε και στο σηµερινό νοµοσχέδιο πρέπει να προσέξουµε,
γιατί αν, για παράδειγµα, καθυστερήσει ο Ειδικός Γραµµατέας
Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους να αναρτήσει την πρόσκληση εν-
διαφέροντος για την εγγραφή στο µητρώο συντονιστών που
προβλέπει το άρθρο 6, όλος ο νόµος θα µείνει στα χαρτιά. 

Με αυτή, λοιπόν, την καίρια επισήµανση και µε την ευχή ότι
αυτή τη φορά αυτό που θα ψηφίσουµε θα τύχει και της γρήγο-
ρης εφαρµογής του, ψηφίζω αυτό το πολύ καλό νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τη

Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ελένη Αυλωνίτου και για τη συνέπεια
στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άδωνις
Γεωργιάδης. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Γεωργιάδη,

µισό λεπτό, σας παρακαλώ, γιατί κάτι θέλει να πει ο κ. Λοβέρδος. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σας απασχολήσω µόνο µισό λεπ-

τό.
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Κύριε Πρόεδρε, τώρα είδα –και δυστυχώς δεν πρόλαβα να το
συµπεριλάβω στην οµιλία µου- ότι έγινε εισβολή µελών του «Ρου-
βίκωνα» στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ ως Πρόεδρος του Σώµατος να µας
προτείνετε µια καταγγελία. Το Σώµα πρέπει να κάνει µια καταγ-
γελία. Ένα από τα τρία ανώτατα δικαστήρια της χώρας προσβάλ-
λεται µε αυτόν τον τρόπο. Πιστεύω ότι είναι υποχρέωσή σας να
πάρετε µια πρωτοβουλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα το πληροφορη-
θούµε κανονικά, κύριε συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.  
Πράγµατι η εισβολή του «Ρουβίκωνα» έγινε χθες. Μοίρασαν

φυλλάδια, έσπασαν κάτι και λοιπά. Είναι εντυπωσιακό, κύριε συ-
νάδελφε, ότι από τη χθεσινή µέρα που έγινε η εισβολή η Κυβέρ-
νηση δεν έχει πει απολύτως τίποτα, ενώ απ’ ό,τι είδα η Ένωση
των Διοικητικών Δικαστών έχει βγάλει ανακοίνωση για την αφω-
νία της Κυβερνήσεως. 

Φαντάστηκε, κύριε συνάδελφε, ότι µάλλον η Βουλή είναι ο τε-
λευταίος χώρος που δεν έχει µπει ο «Ρουβίκωνας». Ε, να ευχη-
θούµε «και στα δικά µας», γιατί οσονούπω προφανώς ο «Ρουβί-
κωνας» θα φτάσει και εδώ. Άλλωστε, τώρα γίνεται και αστικό σω-
µατείο, για να παρέχει συµβουλές σε όσους θέλουν να σπάνε κα-
ταστήµατα, ενώ έχουν και το αντιεξουσιαστικό τους ΚΕΠ στα
Εξάρχεια, ώστε, αν κάπου κολλάει η γραφειοκρατική διαδικασία
στο σωµατείο τους, το πρόβληµα να λύνεται γρήγορα. 

Μπράβο, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το κράτος πάει πολύ
καλά ως προς την οργάνωση των αντιεξουσιαστών! 

Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω από το τελευταίο που είπε η κ.
Αυλωνίτου και, περιέργως, θα συµφωνήσω. 

Ένα νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, δεν έχει αξία για τις προθέ-
σεις του, αλλά για την αποτελεσµατικότητά του. Εσείς µας εί-
πατε πολύ ωραία λόγια για τις προθέσεις σας. Τώρα θα ήθελα,
αν θα µπορούσατε, στη δευτερολογία σας, να µας εξηγήσετε µε
πρακτικό τρόπο για ποιον λόγο πιστεύετε ότι αυτό θα λειτουρ-
γήσει. 

Όσον αφορά τις τράπεζες, ποιο είναι το κίνητρο που τους δί-
νετε σε αυτό το νοµοσχέδιο, ώστε να προσέλθουν σε έναν τέ-
τοιου τύπου συµβιβασµό και να προχωρήσουν σε µια τέτοιου
τύπου ρύθµιση; Έχουν κάποια πίεση; Έχουν κάποιο κίνητρο;
Έχουν κάποια συγκεκριµένη διαδικασία; Απάντηση: απολύτως
καµµία!

Εγώ προσωπικά -και το λέω για να κρατηθεί στα Πρακτικά η
στιγµή που σας κάνω αυτή την πρόκληση- σας λέω ότι µετά από
έναν χρόνο που θα έρθουµε στο Κοινοβούλιο να ελέγξουµε
πόσοι εξωδικαστικοί συµβιβασµοί έχουν γίνει από αυτό το σχέδιο
νόµου, αφού θα έχει ψηφιστεί, θα διαπιστώσετε ότι δεν θα έχει
γίνει σχεδόν κανένας. Θα είναι σε αριθµό ακέραιο και πάρα πολύ
χαµηλό. Διότι στην πραγµατικότητα, όπως έχει σχεδιαστεί, δεν
υπάρχει απολύτως κανένας λόγος κάποιος να συµφωνήσει. 

Έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον αυτό, ότι το νοµοσχέδιο έχει
τον τίτλο «Εξωδικαστικός µηχανισµός συµβιβασµού…». Μα, ούτε
εξωδικαστικός είναι ούτε µηχανισµός είναι. Εξωδικαστικός δεν
είναι, γιατί στο τέλος καταλήγει στον δικαστή. Άρα τι είδους εξω-
δικαστικός είναι, αφού στο τέλος καταλήγει στον δικαστή; Μη-
χανισµός συµβιβασµού δεν είναι, γιατί δεν έχει συγκεκριµένες
νόρµες, συγκεκριµένες κατηγορίες, συγκεκριµένες προδιαγρα-
φές, οι οποίες δεσµεύουν -αυτό είναι το µείζον- τα εµπλεκόµενα
µέρη, για να µπορέσουµε να φτάσουµε πράγµατι σε µια µαζική
χρήση αυτού του εργαλείου. Άρα τελικά αφήνετε πάλι την εται-
ρεία, την κάθε εταιρεία, στο έλεος των πιστωτών. 

Αναφέρατε -το είπατε κι εσείς, το είπε και η κ. Τζάκρη στην
αρχή- ότι σκοπεύετε σε επόµενο νοµοσχέδιο να φέρετε το θέµα
της ασυλίας των τραπεζικών στελεχών. Μα, αυτό θα ήταν βασικό
εργαλείο του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Χωρίς αυτό ούτως ή
άλλως δεν µπορεί να λειτουργήσει. Άρα ποιο το νόηµα να προ-
χωρήσετε σε δυο διαφορετικά νοµοσχέδια για κάτι το οποίο στην
πραγµατικότητα είναι το ίδιο πράγµα; 

Θα σας πω -και είναι τύχη αγαθή που είναι εδώ ο κ. Δένδιας-
ότι ο κ. Δένδιας, ως Υπουργός Ανάπτυξης, είχε πράγµατι φτιάξει

ένα εντυπωσιακό σχέδιο νόµου, το οποίο δεν προέβλεπε τον δι-
καστή και το οποίο ήταν δεσµευτικό. 

ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Πόσες αιτήσεις έγιναν;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τι είπατε; 
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Πόσες αιτήσεις έγιναν;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφού δεν ψηφίστηκε,

αφού µας ρίξατε. Το ξεχάσατε; Το ξεχάσατε ότι µας ρίξατε εξή-
ντα µέρες πριν βγούµε από το µνηµόνιο; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εγκρίθηκαν τρεις.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μου αρέσει που µε προ-

καλείτε και, µια που µε προκαλείτε, θα πρέπει να το απαντήσω.
Άκουσα προχθές τον κ. Τσίπρα –εγώ µε µεγάλη ευχαρίστηση

τον άκουσα- και άκουσα το κρίσιµο σηµείο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Τώρα µπορούµε το «go back, µαντάµ Μέρκελ» να το
αλλάξουµε λίγο. Ξέρετε πώς πρέπει να το λέµε από εδώ και
µπρος; Go back, ανοικτόµυαλη και υπεύθυνη µαντάµ Μέρκελ!
Μόνο έτσι θα πρέπει να το λέτε από εδώ και µπρος. Όταν εκπρο-
σωπείτε έναν πολιτικό χώρο, που ήρθε ο Πρωθυπουργός σας
στον κ. Χατζηνικολάου και είπε «ο σεβαστός και αξιόπιστος κ.
Σόιµπλε» και «η ανοικτόµυαλη και υπεύθυνη κ. Μέρκελ», ενώ τα
προηγούµενα χρόνια µάς είχατε πρήξει µε τους γερµανοτσολιά-
δες, µε τα Γ’ Ράιχ, µε τα «go back, µαντάµ Μέρκελ» και τα υπό-
λοιπα, ε, παρακαλώ πολύ να έχετε τη συστολή να µη διακόπτετε.
Έχετε γίνει ρεζίλι των σκυλιών. Μη διακόπτετε τουλάχιστον!
Έτσι, για να είµαστε και λίγο συνεννοηµένοι. 

Βλέπω τον κ. Παπαχριστόπουλο. Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι,
τι τραβάω. Είµαι σε µια εκποµπή της ΕΡΤ –και εδώ είναι να απαν-
τήσει-, µε κατηγορεί για διαφθορά, στηµένες ερωτήσεις για τον
Καρατζαφέρη και µου λέει: «Αν θέλετε, κάντε µου µήνυση.». Μου
λέει: «Θα αρθεί η ασυλία µου.». Μάλιστα. Ήρεµος εγώ, είπα:
«Ωραία, θα σας κάνω µήνυση, εσείς είπατε ότι θα αρθεί η ασυλία
σας και θα πάµε στο δικαστήριο να αποδείξετε αυτά που λέτε αν
είναι αλήθεια.».

Έρχεται χθες, λοιπόν, στην Επιτροπή Δεοντολογίας το αίτηµα
για άρση της ασυλίας του κ. Παπαχριστόπουλου, για το οποίο
είχε δεσµευθεί ότι θα αρθεί η ασυλία του. Πήγε και παρακαλούσε
να µην αρθεί η ασυλία του. «Όχι, εγώ δεν εννοούσα τίποτα για
τον κ. Γεωργιάδη, τον σέβοµαι, τον τιµώ. Δεν έχω κανένα στοι-
χείο.». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ψεύδεστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μην κάνετε έτσι, κύριε.

Πάµε στο δικαστήριο. Μην κάνετε έτσι. Σηκωθείτε και πείτε:
«Θέλω να αρθεί η ασυλία µου». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ψεύδεστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ:  Έχω ανεβάσει ήδη το

βίντεο στο twitter µου. Εάν είστε έντιµος και αξιοπρεπής, όταν
κατηγορείτε κάποιον για κάτι τόσο σοβαρό, θα έχετε το θάρρος
να αναλαµβάνετε την ευθύνη της πράξης σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα δείξω ποιος ψεύδε-
ται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εάν όµως κατηγορείτε
κάποιον για διαφθορά και µετά κρύβεστε πίσω από την ασυλία,
ενώ δήθεν στο Σύνταγµα προτείνετε και την κατάργηση της ασυ-
λίας, είστε ένας κοινός συκοφάντης, κύριε, και σας παραδίδω
στην κρίση του ελληνικού λαού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Λέτε ανακρίβειες, όπως
συνηθίζετε να κάνετε τον τελευταίο καιρό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και το βίντεο υπάρχει και
τα παρακαλετά σου χθες υπάρχουν, δεν χρειάζεται. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Λέτε ανακρίβειες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα τα πούµε και στην

επιτροπή για την υγεία όταν µε καλέσετε, να σε κάνω και εκεί ρε-
ζίλι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα είσαι καλά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ. 
Προχωρήστε, κύριε Γεωργιάδη. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να ζητήσεις συγγνώµη
µε θάρρος, αλλιώς να έρθεις στο δικαστήριο. Συκοφάντη! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ηρεµήστε, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Χάσατε την ψυχραιµία σας πολύ τον τελευταίο καιρό…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ε, βέβαια, σιγά! Αφού σε
προστατεύουν τα φιλαράκια σου, για να βρίζεις και να ασχηµο-
νείς. Συκοφάντη, χυδαίε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: …και δεν σας κάνει
καλό!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, δεν µιλάω άλλο
µε ανθρωπάκια, δεν χρειάζεται. Από το ΠΑΣΟΚ στη Νέα Δηµο-
κρατία, από τη Νέα Δηµοκρατία στους Ανεξάρτητους Έλληνες,
για να γλείφεις. Άσε µε τώρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ποιος µιλάει τώρα! Που έχει αλλάξει
ένα σωρό κόµµατα! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα έχω αλλάξει, πάντα
στην ίδια παράταξη. Μπερδεύεστε. Κοιτάξτε λίγο γύρω σας ποιοι
είναι. 

Κύριε Υπουργέ, για να κλείσουµε, πείτε µας µε απλά λόγια σε
ποιο ακριβώς σηµείο του παρόντος νοµοσχεδίου υπάρχουν τα
κίνητρα που θα καταστήσουν αυτό το νοµοσχέδιο λειτουργικό,
που θα οδηγήσουν πράγµατι σε συγκεκριµένους εξωδικαστικούς
συµβιβασµούς, οι οποίοι θα ωφελήσουν επιχειρήσεις και θα δια-
σώσουν θέσεις εργασίας. Εάν αυτό δεν το έχετε προβλέψει, όλο
αυτό που έχετε φέρει εδώ είναι µια δίκη προθέσεων. Θα λέτε
εσείς τι καλοί άνθρωποι που είστε, θα το ψηφίζουν οι Βουλευτές
σας και, όπως είπε και η κ, Αυλωνίτου –επαναλαµβάνω τα λόγια
της συναδέλφου, για να µη φανεί ότι το λέω εγώ- «µετά από µε-
ρικούς µήνες θα είµαστε εδώ και θα λέµε ότι ψηφίστηκαν ωραία
νοµοθετήµατα, τα οποία τελικά στην πράξη δεν κάνουν κάτι».
Άµα δεν κάνουν κάτι στην πράξη, δεν είναι ωραία νοµοθετήµατα.
Άµα δεν κάνουν κάτι στην πράξη, είναι να ’χαµε, να λέγαµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κύριε Παπαχρι-
στόπουλε, για ένα λεπτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Για λιγότερο, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να παρακαλέσω τον κ. Γεωργιάδη να πάρει
τα πρακτικά. Νοµίζω ότι έχει δικαίωµα να τα πάρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν έχει δι-
καίωµα. Τα πρακτικά της συνεδρίασης της Επιτροπής Δεοντολο-
γίας είναι απόρρητα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε είµαι υποχρεωµέ-
νος εγώ ο ίδιος να πω το εξής. Κατ’ αρχάς, µε ενοχλεί να ασχο-
λούµαι µε προσωπικά θέµατα και νοµίζω ότι δεν αξίζει στο
Κοινοβούλιο. 

Θέλω να πω το εξής: Στον διάλογο που έγινε τότε, αλλά και
χθες, είπα ότι ουδέποτε συκοφάντησα τον κ. Γεωργιάδη και ό,τι
λέω, το αποδεικνύω. Τα στοιχεία που  έφερα θέλω να πιστεύω
ότι ήταν πειστικά. Γι’ αυτόν τον λόγο θέλω να πω και ένα ευχαρι-
στώ σε όλους τους εκπροσώπους των κοµµάτων που ήταν πα-
ρόντες εκεί και που δεν είναι φίλοι µου, µε εξαίρεση βέβαια -και
αυτό το καταλαβαίνω, γιατί η κοµµατική πειθαρχία υπερέχει- τον
εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι µε υπερασπίστη-
καν, γιατί δεν συκοφάντησα ποτέ τον κ. Γεωργιάδη. Αναφαίρετο
δικαίωµά µου είναι να υπερασπιστώ τον εαυτό µου και είπα: «Αν
κρίνετε ότι τον έχω συκοφαντήσει, κάντε αυτό που νοµίζετε.». 

Μου λέτε ότι απαγορεύεται να πάρει τα πρακτικά. Δεν µπορώ
να κάνω κάτι. Πρέπει να το πω εγώ. Θέλω να πω, λοιπόν, να ηρε-
µήσουµε, να πέσουν οι τόνοι. Όταν µε ρώτησε µάλιστα ο εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας αν πιστεύω ότι ο κ. Γεωργιάδης
τότε το έκανε από πρόθεση, είπα ότι όχι, δεν το πιστεύω. Γιατί
ξέρουµε όλοι ότι συνήθως η πειθαρχία στους Αρχηγούς οδηγεί
πολύ συχνά τους Βουλευτές –ίσως κι εµένα, ίσως και άλλους
Βουλευτές- να κάνουν λάθη. Είπα ευθέως και µε µεγάλη ειλικρί-
νεια ότι δεν πιστεύω ότι έχει κάποια εµπλοκή. Απλά µε παρακά-
λεσε εκείνο το βράδυ στην εκποµπή να του ζητήσω συγγνώµη.
Του λέω «όχι, κύριε Γεωργιάδη, δεν ζητάω συγγνώµη για κάτι

που δεν έκανα». Αυτός ήταν ο διάλογος. Θα ήθελα να σταµα-
τήσω εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, να σταµατήσει
εδώ, γιατί δεν ενδιαφέρει το Σώµα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν θα συνεχί-
σουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ζητώ συγγνώµη, γιατί
είµαι δυόµισι χρόνια Βουλευτής και µε προσωπικό θέµα δεν έχω
απασχολήσει ποτέ την Ολοµέλεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Την άλλη

εβδοµάδα που θα έρθει στην Ολοµέλεια το θέµα για την άρση
ασυλίας σας θα έχετε τον χρόνο να αναφερθείτε. 

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η κ. Αυλωνίτου έχει

τον λόγο, γιατί αναφέρθηκε το όνοµά της. 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον λόγο απλώς

για να αποκαταστήσω µια παρερµήνευση του κ. Γεωργιάδη για
αυτά που είπα. Βέβαια, ο κ. Γεωργιάδης το κάνει επί τούτου, γιατί
τον συµφέρει έτσι να το δει. Εγώ απλά είπα ότι είναι ένας νόµος
πάρα πολύ καλός, τον ψηφίζουµε εδώ και πρέπει απλά να επι-
σπεύσουµε τις υπουργικές αποφάσεις που συνοδεύουν αυτόν
τον νόµο. Να µην πέσουµε, δηλαδή, στη γραφειοκρατία, στην κα-
θυστέρηση αυτών των υπουργικών αποφάσεων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ κι εγώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο; Κι εµένα αναφέρθηκε το όνοµά µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, βέβαια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές καθώς και τρεις συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κυδωνίας Χανίων. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Δηµητριάδη, για να αναπτύξει σε

ένα µε δύο λεπτά το πολύ µια τροπολογία που έχει, επειδή είναι
εδώ η κυρία Υπουργός, για να απαντήσει.

Κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

για τον λόγο. 
Είναι µια τροπολογία που αφορά τον ν.2960/2011 του Εθνικού

Τελωνειακού Κώδικα. Είναι µια διάταξη που έχει σκοπό να εµπε-
δώσει ένα κλίµα εµπιστοσύνης µεταξύ επενδυτών και φορέων
που ανήκουν στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, καθώς και ανωνύ-
µων εταιρειών και πιστωτικών ιδρυµάτων, στα οποία συµµετέχει
το ελληνικό δηµόσιο ή συνδέεται µε αυτά κατά την περίπτωση
που µετά την ολοκλήρωση της µεταβίβασης των περιουσιακών
τους στοιχείων, στο πλαίσιο αποκρατικοποιήσεων ή εξυγιάνσεων
ή/και ειδικών εκκαθαρίσεων, καταλογίζονται εκ των υστέρων σε
βάρος εταιρείας και σε εξαιρετικές περιπτώσεις των παραβά-
σεων λαθρεµπορίας, εφόσον κατά τη διάρκεια του εκάστοτε δια-
γωνισµού δεν είχε γνωστοποιηθεί η µε οποιονδήποτε τρόπο
εκκρεµούσα παράβαση στον ενδιαφερόµενο επενδυτή. 

Με λίγα λόγια, επιθυµούµε να ξεµπλοκάρουµε και να δηµιουρ-
γήσουµε ένα κλίµα εµπιστοσύνης ανάµεσα στον µελλοντικό
επενδυτή, στον οποιονδήποτε επενδυτή, εφόσον έλαβε γνώση
και έχει ένα συγκεκριµένο status, µε βάση το οποίο αναλαµβάνει
µια επιχείρηση, ότι δεν είναι συνυπεύθυνος για πράγµατα τα ο-
ποία έχουν τελεστεί στο προηγούµενο διάστηµα και για τα οποία
δεν ήταν ενήµερος. Δεν είναι αλληλέγγυος ο νέος επενδυτής,
γιατί ακριβώς δεν έχει καµµία σχέση και υπεύθυνοι παραµένουν
αυτοί που ήταν υπόλογοι για αυτά τα αδικήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι εδώ η Υφυ-
πουργός Οικονοµικών... 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κεγκέρο-
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γλου, βλέπετε ότι δεν του έδωσα επτά λεπτά ούτε φάγαµε καµ-
µία σειρά. Ανέπτυξε την τροπολογία σε ενάµισι λεπτό. Είναι εδώ
η κυρία Υφυπουργός και θα απαντήσει, για να ξέρει το Σώµα για
την τροπολογία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα αναφερθώ και εγώ και θα
µας απαντήσει συνολικά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουν συµφωνήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν σχετίζεται, έχετε

τον λόγο, κύριε Κεγκέρογλου, για να απαντήσει µετά η κυρία
Υφυπουργός συνολικά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ που µου δίνετε
τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.

Συζητάµε ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα για τον εξωδικαστικό
συµβιβασµό, τις διαδικασίες που, αν πραγµατικά βελτιωθούν, θα
µπορέσουν να δώσουν λύσεις. Αν βεβαίως παραµείνουν ως έ-
χουν, θεωρώ ότι θα είναι µόνο το νοµοθέτηµα και η καλή πρό-
θεση, απ’ όσους τουλάχιστον την εκφράζουν.

Εδώ όµως αναγκαστικά θα πρέπει να αναφερθούµε στην τρο-
πολογία την οποία κατέθεσε ο κ. Δηµητριάδης, ο οποίος κάθε
άνοιξη θυµάται ότι υπάρχει ένα τέτοιο ζήτηµα και καταθέτει τρο-
πολογία. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την τροπολογία που κατέθεσε µαζί µε
τον κ. Κάτση και τον κ. Καραναστάση στις 11-4-2016, η οποία βε-
βαίως δεν έγινε αποδεκτή -και σωστά- και αποσύρθηκε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Φέτος, τον Απρίλιο του 2017, έναν χρόνο µετά, την κατέθεσε
µόνος του. Ούτε τους δυο συναδέλφους δεν κατάφερε να πείσει.
Γιατί τώρα αυτό; Είναι µια τροπολογία αθλιότητας, κοµπίνας εις
βάρος του ελληνικού δηµοσίου. 

Αν ο κ. Παπαδηµητρίου, που πραγµατικά έχει ένα όνοµα, ως
αρµόδιος για το νοµοσχέδιο, την αποδεχθεί –δεν είναι αρµοδιό-
τητα της κ. Παπανάτσιου να την αποδεχθεί ή όχι, αλλά του κ. Πα-
παδηµητρίου- θα κηλιδώσει το όνοµά του µε ένα αίσχος. Είναι η
τροπολογία της µεγάλης κοµπίνας που επανέρχεται. Δεν λέει
ποιους αφορά. Δεν µας λέει ποιους απαλλάσσει και µε τι ποσά.
Δεν µας λέει πόσα εκατοµµύρια χάνει το ελληνικό δηµόσιο, ποια
είναι η ζηµιά, επιτέλους ποιοι είναι αυτοί οι «ηµέτεροι» που αξί-
ζουν τον κόπο για µια τέτοια χάρη από την πλευρά της Κυβέρνη-
σης. Όχι, κύριοι. Αυτή η τροπολογία πρέπει να απορριφθεί, όχι
απλά να αποσυρθεί. Να απορριφθεί από τον υπεύθυνο Υπουργό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Είναι ντροπή να επανέρχεται έναν χρόνο µετά, για να χαρίσει
εκατοµµύρια σε ανώνυµους τώρα, αλλά επώνυµους στη συνέ-
χεια. 

Κύριε Πρόεδρε, επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο, ελπίζοντας ότι
ο κ. Παπαδηµητρίου θα κάνει το χρέος του. Λέω ότι πραγµατικά
την περίοδο της κρίσης είναι πάρα πολλές χιλιάδες οι άνθρωποι
και οι επιχειρήσεις που µπήκαν σε µια πολύ δύσκολη φάση και
βιώνουν πάρα πολύ δύσκολα αυτό που ονοµάζουµε εµείς µε δυο
λέξεις «η κρίση». Είναι αξιοθαύµαστος ο αγώνας που δίνουν χι-
λιάδες οικογένειες, ο αγώνας που έδωσαν επιχειρήσεις για να
επιβιώσουν. 

Βεβαίως υπήρξαν ρυθµίσεις, βεβαίως υπήρξαν στηρίξεις. Ό-
µως δεν στάθηκαν αρκετές για να σωθεί το σύνολο των επιχει-
ρήσεων. 

Πρέπει να πούµε ότι µε την επιδείνωση της κατάστασης µε την
επιστροφή στην ύφεση τα δυο τελευταία χρόνια, µε τα capital
controls, µε την έλλειψη ρευστότητας από το τραπεζικό σύστηµα
έχουµε χειροτέρευση στο επιχειρηµατικό περιβάλλον και χρει-
άζεται µια πιο ριζική θεσµική παρέµβαση, προκειµένου να µπο-
ρέσουµε να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις που έχουν προοπτική
βιωσιµότητας και, βεβαίως, αυτές οι οποίες δεν έχουν να µπο-
ρούν να έχουν µια ευκαιρία ρύθµισης, ούτως ώστε να µπορέσουν
να αποκαταστήσουν εν µέρει τις οφειλές τους ή εν συνόλω. Μα-
κάρι.

Έτσι, λοιπόν, στο άκουσµα της κατάθεσης ενός νοµοσχεδίου
για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό βεβαίως και όλοι θετικά µιλή-

σαµε. Στη συνέχεια, όµως, βλέποντας τις διατάξεις, επεξεργα-
ζόµενοι ένα - ένα τα άρθρα διαπιστώνουµε ότι τίποτε από αυτά
δεν µπορεί να εφαρµοστεί, εάν δεν βελτιωθεί ριζικά. 

Πρώτα από όλα θα πρέπει να θεσµοθετηθεί σήµερα ο ειδικός
ακατάσχετος λογαριασµός για τις επιχειρήσεις, ούτως ώστε να
φύγει η θηλιά από τον λαιµό τους, να µπορούν να πληρώσουν
τους εργαζόµενους, να µπορούν να πληρώσουν τα ασφαλιστικά
ταµεία, να µπορούν να πληρώσουν τα λειτουργικά έξοδα και
τους προµηθευτές, για να έχει η λειτουργία της επιχείρησης ένα
ελάχιστο επίπεδο βιωσιµότητας και, µε προϋπόθεση τη λειτουρ-
γία αυτή, µέσω του ειδικού ακατάσχετου λογαριασµού να δούµε
στη συνέχεια όλα όσα έχουν σχέση µε τον εξωδικαστικό συµβι-
βασµό.

Πείτε µου πώς µπορεί να λειτουργήσει το σύστηµα µε τις χι-
λιάδες επιχειρήσεις που υποχρεωτικά πρέπει να κάνουν τις συ-
ναλλαγές µέσα από POS, όταν όλα αυτά τα χρήµατα δεν θα
πηγαίνουν για τη συνέχιση λειτουργίας της επιχείρησης και την
καταβολή των υποχρεώσεων, αλλά θα πηγαίνουν σε ένα πιθανό
χρέος στη ΔΟΥ; Είναι αναγκαίο να γίνει τώρα, όχι µετά από δύο
µήνες.

Αυτό, λοιπόν, επειδή ήταν δέσµευση του Πρωθυπουργού µαζί
µε το πάγωµα των ληξιπρόθεσµων οφειλών από τον Σεπτέµβρη
του 2016 στη Θεσσαλονίκη, όταν εµείς είχαµε καταθέσει αυτή
την ολοκληρωµένη πρόταση, όταν η Γενική Συνοµοσπονδία
Επαγγελµατιών, Βιοτεχνών και Εµπόρων αλλά και η ΕΣΕΕ των
Εµπόρων είχαν καταθέσει ανάλογες προτάσεις, ήταν η µόνη προ-
οπτική για να µπορέσει να προχωρήσει.

Δυστυχώς η Κυβέρνηση αρνείται να το κάνει σήµερα, επικα-
λούµενη πιθανόν -δεν το ξέρω- αποτυχηµένη διαπραγµάτευση,
µε την έννοια ότι δεν αποδέχτηκαν οι δανειστές αυτή τη λύση,
ενώ είναι αυτή η λύση που µπορεί να δώσει την προοπτική.

Εµείς καταθέσαµε τροπολογία και ζητάµε τη θεσµοθέτηση του
ειδικού ακατάσχετου λογαριασµού. Επιπλέον, ζητάµε να είναι
πραγµατικά εξωδικαστικός ο συµβιβασµός. Δεν χρειάζεται από-
φαση δικαστή. Απλή ενηµέρωση χρειάζεται ή δικαστική επικύ-
ρωση. Δεν γίνεται να υπάρχει απόφαση κατ’ ανάγκην. 

Πρέπει να δούµε ότι οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς, οι
επαγγελµατίες πρέπει απρόσκοπτα να µπορούν να ενταχθούν,
ακόµα και οι ιδιώτες. Ακόµα και ένας ο οποίος για οποιονδήποτε
λόγο έχει οφειλές που µπορούν να ρυθµιστούν µε αυτόν τον τρό-
πο. 

Πρέπει να αξιοποιηθεί το σύνολο των διαµεσολαβητών και όχι
µόνο ορισµένοι, τριακόσιοι είκοσι µε αλγόριθµο. Τι αλγόριθµο;
ΣΥΡΙΖΑ; Να µας τον καταθέσετε τον αλγόριθµο, για να δούµε
ποιος είναι αυτός ο αλγόριθµος που θα επιλέγει από τους χίλιους
οκτακόσιους τόσους τους τριακόσιους είκοσι. Είναι ζητήµατα
που πρέπει να τα δείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το «µια χρήση θετική στην τριετία» είναι λάθος. «Από το 2010
και µετά µια χρήση θετική» ή «έστω την τελευταία πενταετία»,
όπως λέµε στην τροπολογία µας. 

Όλα αυτά σάς ζητάµε να τα κάνετε αποδεκτά, να µπορεί
ακόµα και σε έναν πιστωτή να είναι να πάει στη διαµεσολάβηση.
Γιατί τον πετάτε στην απευθείας –λέει- διαπραγµάτευση µε τον
πιστωτή, δηλαδή σε αυτό που µπορεί να κάνει και σήµερα. Δεν
γίνεται.

Κλείνω, γιατί ολοκληρώθηκε ο χρόνος µου, αναφέροντας ότι
πραγµατικά ένα θέµα που θα µπορούσε να είναι ελπίδα και διέ-
ξοδος για δεκάδες χιλιάδες επιχειρήσεις, ελπίδα για εκατοντά-
δες χιλιάδες εργαζόµενους αλλά και ανέργους, που θα µπο-
ρούσαν να πιάσουν δουλειά στις επιχειρήσεις που θα σταθούν
στα πόδια τους, µπορεί να καεί εντελώς, εάν δεν αποδεχθείτε τις
βελτιωτικές προτάσεις και την τροπολογία την οποία έχουµε κα-
ταθέσει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Κεγκέρογλου.
Ο κ. Δηµητριάδης έχει τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα,
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πριν απαντήσει η κυρία Υφυπουργός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τροπολογία που είχα καταθέσει πέρσι, πράγµατι, δεν είναι

ότι δεν έγινε αποδεκτή. Εγώ την πήρα πίσω, όπως την  κατέθεσα,
διότι υπήρξαν σοβαρές ενστάσεις από την Αντιπολίτευση για µη
ακριβείς ορισµούς και καταστάσεις και την έφερα αυτή τη φορά
βελτιωµένη και δεν αφήνει περιθώρια παρερµηνείας σε καµµιά
περίπτωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
Η κυρία Υφυπουργός, η κ. Παπανάτσιου έχει τον λόγο να απα-

ντήσει για την τροπολογία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ναι. Νοµίζω ότι αυτό που είπε ο κ. Κεγκέρογλου δεν έχει κάποια
αλήθεια. 

Στη συγκεκριµένη τροπολογία, όπως ακριβώς φαίνεται και έχει
πλέον οριστικοποιηθεί από τον κ. Δηµητριάδη -όχι όπως ήταν την
προηγούµενη φορά-, είναι ότι δεν κηρύσσονται αλληλέγγυα συ-
νυπεύθυνα κυρίως υπαιτίων αστικά τα ως άνω νοµικά πρόσωπα,
υπό την προϋπόθεση ότι ως την ηµεροµηνία µεταβίβασης των
µετοχών ή περιουσιακών στοιχείων δεν είχαν κοινοποιηθεί κατα-
λογιστικές πράξεις και η συγκεκριµένη εκκρεµότητα δεν είχε
γνωστοποιηθεί στους ενδιαφερόµενους επενδυτές κατά το κρί-
σιµο στάδιο της διενέργειας του σχετικού διαγωνισµού για τη µε-
τάβαση αυτών των περιουσιακών στοιχείων.

Επίσης στην αρχή αναφέρει ότι εκείνοι οι οποίοι είναι χαρα-
κτηρισµένοι ως κύριοι υπαίτιοι της στέρησης της παράβασης δεν
απαλλάσσονται από την ευθύνη. Άρα τη συνυπευθυνότητα από
τον αγοραστή έρχεται µε τη συγκεκριµένη τροπολογία ο κ. Δη-
µητριάδης να φέρει. Δεν µπορεί από τη στιγµή που δεν τη γνω-
ρίζει.

Νοµίζω ότι µε αυτή την προϋπόθεση την κάνουµε αποδεκτή.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αντιδρώ στην υπουργική τοποθέτηση

κατά τον Κανονισµό.
Κυρία Υπουργέ, από την πλευρά µας και απ’ ό,τι µαθαίνω, γιατί

εγώ δεν ήξερα το θέµα, στο παρελθόν και από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση εκφράζονται αντιρρήσεις για την τροπολογία
αυτή. Ο κ. Κεγκέρογλου σας είπε κάτι πάρα πολύ συγκεκριµένο,
είπε στον συνάδελφο, δηλαδή. Δεν ξέραµε ότι θα την κάνατε
δεκτή. Όµως, για να σας δούµε, πάει να πει ότι έχετε συνεννοη-
θεί.

Σας ρωτάµε για το πρόσωπο ή για τα πρόσωπα. Φηµολογούν-
ται διάφορα. Δεν είναι αθώα η τροπολογία. Φηµολογούνται διά-
φορα και η τροπολογία δεν είναι αθώα.

Άρα, για να διασφαλιστείτε πρωτίστως εσείς, πρέπει να ζητή-
σετε αναβολή του θέµατος και έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
και να την πάρετε πάνω σας την τροπολογία. Να την πάρει πάνω
της η Κυβέρνηση την τροπολογία. Όχι να τη φέρνει Βουλευτής,
χωρίς έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. 

Να µάθουµε και τα πόσα οικονοµικά θέµατα υπάρχουν από
πίσω, αλλά να µάθουµε και τα πρόσωπα, κυρία Υπουργέ.

Κύριε Παπαδηµητρίου, εσείς είστε ο Υπουργός που την κάνετε
ή δεν την κάνετε αποδεκτή. Μην την κάνετε αποδεκτή. Δεν θα
τελειώσει ούτε σήµερα η συνεδρίαση ούτε αύριο χωρίς ονοµα-
στική ψηφοφορία γι’ αυτό. Υπάρχει υποψία διαφθοράς. Θα πρέ-
πει, λοιπόν, να µη σηκώσετε το βάρος αυτής της ιστορίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δένδια, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι η στάση σας µας κάνει

αλγεινή εντύπωση. Αλγεινή εντύπωση! Κι είστε νέα Υπουργός.

Η βουλευτική αυτή τροπολογία, κύριε συνάδελφε, φέρεται ως
κατατεθείσα σήµερα στις 10.15 το πρωί. Από τις 10.15 το πρωί
πότε προλάβατε να συνεννοηθείτε µε το Υπουργείο Οικονοµικών,
να εξηγήσετε τα παραγωγικά αίτια της βουλήσεώς σας και τις
περιπτώσεις που αφορά, να ερευνήσει το Υπουργείο Οικονοµι-
κών περί τίνος πρόκειται και να εµφανιστεί αιφνιδίως εδώ η κυρία
Υφυπουργός και να µας πει ότι την αποδέχεται; Μάλιστα, µε το
σκεπτικό, το οποίο -µου επιτρέπει την έκφραση- εψέλλισε, δεν
είπε.

Η ερώτηση είναι σαφής, κυρία Υπουργέ: Γιατί δεν έχετε το
θάρρος να τη φέρετε εσείς; Είναι προφανές ότι υπάρχει προσυ-
νεννόηση. Τι είναι αυτά που κάνετε; Πού νοµίζετε ότι νοµοθε-
τείτε; Στην Μποτσουάνα; Τι είναι αυτά τα χάλια;

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τι συµπεριφορά είναι αυτή;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ποιοι κρύβονται εδώ; Να έλθετε ευ-

θέως και να µας πείτε τι αφορά, τι ποσό αφορά. Να µας φέρετε
την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και από εκεί
και πέρα να αποφασίσουµε.

Έχετε περάσει ως κυβερνητική πλειοψηφία σωρεία τέτοιων
τροπολογιών και σας τις έχω πει, παρουσία του κυρίου Πρωθυ-
πουργού εδώ. Δεν µπορούµε να προσθέτουµε τέτοια ρουσφέ-
τια.

Ελάτε ευθέως να µας πείτε –ευθέως!- ποιον αφορά, τι ποσό
αφορά. Αν πραγµατικά υπάρχει ανάγκη να βοηθήσουµε σε επέν-
δυση, να βοηθήσουµε κι εµείς µαζί σας. 

Όµως, αυτά είναι κουτοπόνηρα. Παίρνετε έναν Βουλευτή, τον
βάζετε να καταθέσει µια τροπολογία. Αν ανακρίνω τον κύριο συ-
νάδελφο, αµφιβάλλω αν γνωρίζει και ποιους αφορά.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ποιους αφορά;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έρχεστε τώρα εδώ και µας λέτε αυτά

που µας λέτε µέσα σε δύο ώρες από όταν κατατέθηκε η τροπο-
λογία. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Πού νοµίζουµε ότι είµαστε επι-
τέλους εδώ πέρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Δανέλλης θέλει
να πει κάτι επ’ αυτού. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κάνω έκκληση στον κύριο Υπουργό να µη δεχθεί την τροπο-

λογία και βεβαίως αυτό πρέπει να το κάνει για την προστασία και
του συναδέλφου και τη δική του και του κύρους του Σώµατος. 

Έχει το δικαίωµα η Κυβέρνηση να φέρει αυτή την τροπολογία
αυτή, εάν νοµίζει ότι θέλει να τη φέρει, αλλά µε τις ορθόδοξες
διαδικασίες: ως υπουργική πρόταση και βεβαίως µε τη συνοδεία
έκθεσης του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και να µας εξη-
γήσει ακριβώς ποιους αφορά, σε τι βαθµό τούς αφορά και πώς
νοµίζει ότι µπορεί να επιλυθεί νόµιµα ένα τέτοιο ζήτηµα και όχι
µε αυτόν τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Δανέλλη. 

Μέχρι να υπάρχει µια ουσιαστική συνεννόηση του οικονοµικού
επιτελείου, πριν περάσουµε στους οµιλητές, τον λόγο έχει ο κ.
Χαρίτσης για µία νοµοτεχνική βελτίωση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όταν παρουσίασα νωρίτερα την τροπολογία του Υπουργείου
µας για το σύστηµα των ειδικών υπηρεσιών του ΕΣΠΑ, ενηµέ-
ρωσα το Σώµα ότι θα κατατεθεί µία νοµοτεχνική βελτίωση στο
άρθρο 1, για να είναι απολύτως σαφές ότι δεν υπάρχει κανένας
σκοπός αλλαγής της διάρκειας των συµβάσεων των εργαζοµέ-
νων, οι οποίες παραµένουν αορίστου χρόνου. 

Καταθέτουµε, λοιπόν, αυτή τη νοµοτεχνική βελτίωση, για να
διασφαλίσουµε ότι είναι απολύτως ξεκάθαρο το περιεχόµενο της
συγκεκριµένης ρύθµισης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Αλέξανδρος
Χαρίτσης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ η κατα-
τεθείσα νοµοτεχνική βελτίωση να διανεµηθεί στους συναδέλ-
φους Βουλευτές. 

Μέχρι να πάρουµε απάντηση για το προηγούµενο θέµα να
προχωρήσουµε µε τον κ. Αντώνιο Γρέγο, Βουλευτή του Λαϊκού
Συνδέσµου -Χρυσή Αυγή.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για το θέµα που προέκυψε, θέλουµε να πούµε ότι και αυτή η

Κυβέρνηση συνεχίζει να νοµοθετεί όπως και οι προηγούµενες
κυβερνήσεις. Αυτό αφορά και το θέµα των τροπολογιών. 

Σε µια κατεστραµµένη οικονοµία από τις εγκληµατικές πολιτι-
κές Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι φέρουν
ακέραιη την ευθύνη γι’ αυτή την κατάσταση εκτελώντας πιστά,
όπως έχουµε πει πολλές φορές τις εντολές των τοκογλύφων,
έχουµε ακόµη ένα σχέδιο νόµου, µε το οποίο η Κυβέρνηση επι-
χειρεί να διορθώσει εν µέρει ό,τι έχει καταστρέψει και συνεχίζει
να καταστρέφει. 

Παραµονές του τετάρτου µνηµονίου και ενώ οι έµποροι, οι επι-
χειρηµατίες και ο απλός κόσµος βρίσκονται σε απόγνωση, προ-
σπαθείτε να κατευνάσετε τη δικαιολογηµένη οργή του κόσµου. 

Τα χαρακτηριστικά στοιχεία και η επίπλαστη εικόνα που δια-
τείνεστε ότι παρουσιάζει η ελληνική οικονοµία έχουν τεράστια
διαφορά µε την πραγµατική εικόνα της αγοράς. Αυτό είναι λο-
γικό, µιας και δεν έχετε καµµία σχέση πια µε τα προβλήµατα του
ελληνικού λαού και γιατί οι µεγαλύτεροι κακοπληρωτές είναι τα
λεγόµενα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου.

Ας ξαναθυµηθούµε, λοιπόν, ποια είναι τα χρέη των κοµµάτων,
τα οποία δεν έχουν αποπληρωθεί και ούτε πρόκειται να αποπλη-
ρωθούν. Θα µπορούσαµε µάλιστα να χαρακτηρίσουµε άνετα
αυτά τα κόµµατα ως χρεοκοπηµένες επιχειρήσεις ως προς τη
λειτουργία τους, τον σκοπό τους και την προοπτική τους. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τους πρώτους και µεγαλύτερους
κακοπληρωτές, για τους οποίους δεν χρειάζεται κανένας εξωδι-
καστικός µηχανισµός, αλλά ταχείες διαδικασίες είσπραξης και
πλειστηριασµού, γιατί αυτό απαιτεί και ο ελληνικός λαός. 

Έχουµε και λέµε λοιπόν: Μέχρι τον Σεπτέµβριο του 2016 τα
τέσσερα κόµµατα, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΚΚΕ και ΣΥΡΙΖΑ,
όφειλαν για κεφάλαιο και τόκους 440 και πλέον εκατοµµύρια
ευρώ, µε το ποσό συνεχώς να αυξάνεται, καθώς το µεγαλύτερο
µέρος του είναι ληξιπρόθεσµο και επιβαρύνεται µε τόκους υπε-
ρηµερίας.

Για τα δάνεια αυτά οι τράπεζες έχουν σχηµατίσει προβλέψεις
για απώλειες εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ. Για τη Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ οι προβλέψεις ανέρχονται σε ποσοστό
90%. Δηλαδή, οι τράπεζες στα επίσηµα οικονοµικά τους µεγέθη
έχουν καταγράψει ότι περιµένουν να εισπράξουν µόνο το 10%
αυτής της οφειλής. 

Μάλιστα, οι προβλέψεις αυτές για ζηµία µε την πάροδο του
χρόνου θα αυξάνονται, καθώς η οικονοµική κατάσταση των εν
λόγω κοµµάτων συνεχώς επιδεινώνεται.

Θα µπορούσατε να φέρετε µία τροπολογία –ας ήταν και εκ-
πρόθεσµη, θα την ψηφίζαµε εµείς- µε την οποία θα γινόταν κα-
τάσχεση της κρατικής χρηµατοδότησης στα κόµµατα που οφεί-
λουν.

Να πούµε εδώ για άλλη µια φορά ότι η Χρυσή Αυγή είναι το
µόνο κόµµα που δεν λαµβάνει κρατική χρηµατοδότηση. 

Και µέσα σε όλα αυτά ο Πρωθυπουργός συνεχίζει τα ψέµατά
του περί δήθεν ανάπτυξης. Μάλιστα, πρόσφατα χρησιµοποίησε
τη φράση «ανάπτυξη, ανάπτυξη, ανάπτυξη» που σηµαίνει ψέµα-
τα, νέα µέτρα, υπερφορολόγηση, περικοπές µισθών και συντά-
ξεων, ανέχεια, ανεργία και άλλα πολλά.

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου υποτίθεται, σύµφωνα µε την αι-
τιολογική έκθεση, ότι εισάγει για πρώτη φορά στην ελληνική έν-
νοµη τάξη µια οργανωµένη εξωδικαστική διαδικασία για τη συνο-
λική και µακροπρόθεσµη ρύθµιση των χρεών των ελληνικών επι-
χειρήσεων, οι οποίες εξαιτίας της οξύτατης και χρονικά µακράς
οικονοµικής κρίσης αδυνατούν να εξυπηρετήσουν όλες τις συσ-
σωρευθείσες οφειλές τους προς τον ιδιωτικό και τον δηµόσιο
τοµέα. 

Ξεχνάτε, όµως, ότι αυτή η οξύτατη και χρονικά µακρά οικονο-
µική κρίση οφείλεται ακριβώς στην πιστή εφαρµογή των µνηµο-

νιακών πολιτικών από την παρούσα Κυβέρνηση, η οποία, λειτουρ-
γώντας ως υποχείριο των ξένων θεσµών, εστίασε αποκλειστικά
και µόνο στην υπερφορολόγηση φυσικών προσώπων και επιχει-
ρήσεων, µε αποτέλεσµα να εξοντωθεί οικονοµικά κάθε υγιής επι-
χειρηµατική προσπάθεια και να οδηγηθούν επιχειρήσεις είτε σε
υπερδανεισµό και σε υπερχρέωση είτε στο λουκέτο. Ειδικά στη
βόρειο Ελλάδα οι περισσότερες µετακοµίζουν σε γειτονικές χώ-
ρες µε καταστροφικά αποτελέσµατα.

Η διαδικασία που εισάγεται µπορεί τελικά να οδηγήσει στη
ρύθµιση χρεών και στη διευκόλυνση των επιχειρήσεων; Μάλλον
όχι. Κατά το παρελθόν οι σχετικές προσπάθειες αποδείχθηκαν
αναποτελεσµατικές και απέφεραν πενιχρά αποτελέσµατα, οι δε
όροι και προϋποθέσεις που έθεταν οδηγούσαν µε µαθηµατική
ακρίβεια και εντός συντόµου χρονικού διαστήµατος στην έκ-
πτωση από τις αντίστοιχες ρυθµίσεις της µεγάλης πλειονότητας
των οφειλετών, οι οποίοι είχαν ενταχθεί σε αυτές. Η αποτυχία
τους οφειλόταν στην υπονόµευσή τους από τους επιβλέποντες
θεσµούς, τις επιταγές των οποίων πρόθυµα έσπευδε να υιοθε-
τήσει και αυτή η Κυβέρνηση. 

Το αποτέλεσµα, λοιπόν, ήταν να µην επιτυγχάνεται καµµία ου-
σιαστική λύση στο θέµα των υπερχρεωµένων φυσικών και νοµι-
κών προσώπων, αλλά απλώς να µετατίθεται η όποια δυνατότητα
επίλυσης του προβλήµατος στο µέλλον και παράλληλα, να διαιω-
νίζεται η αβεβαιότητα στους κλάδους της πραγµατικής οικονο-
µίας.

Και δυστυχώς, βλέπουµε ότι και στην προκείµενη περίπτωση
ο σκοπός του προτεινοµένου σχεδίου νόµου εκ των προτέρων
υπονοµεύεται και ακυρώνεται από µια παρόµοια ρύθµιση. Με το
άρθρο 14 –αναφέρθηκε σε αυτό και η ειδική αγορήτρια κ. Ζα-
ρούλια και στην Επιτροπή και στην Ολοµέλεια- παράγραφος 6
περίπτωση γ’ ορίζεται ότι η όποια ρύθµιση χρεών ανατρέπεται
και αναβιώνουν οφειλές, εφόσον ο οφειλέτης δεν καταφέρει να
ανταποκριθεί στις τρέχουσες υποχρεώσεις έναντι του δηµοσίου. 

Επιπλέον, για το γεγονός ότι το άρθρο 3 θέτει ως προϋπό-
θεση, προκειµένου να κριθεί µια επιχείρηση επιλέξιµη, την ύπαρ-
ξη κερδών τουλάχιστον σε µία χρήση κατά τα τρία τελευταία έτη,
θα θέλαµε να πούµε το εξής: Αυτή η προϋπόθεση, εκτός των οι-
κονοµικών συγκυριών στις οποίες προκλήθηκε περισσότερη
ζηµία παρά επίτευξη κέρδους, θα έπρεπε να περιλαµβάνει και
την εξέταση του κύκλου εργασιών των επιχειρήσεων, ώστε να
βοηθηθούν και να στηριχθούν περισσότερο από αυτές και όχι να
οδηγηθούν σε αναγκαστικό κλείσιµο. 

Η Χρυσή Αυγή θεωρεί ότι οι επιχειρήσεις και το σύνολο των
δραστηριοτήτων των υγιών παραγωγικών δυνάµεων σε κάθε
κλάδο της αγοράς θα επιβιώσουν και θα αναπτυχθούν µόνο µε
την επανεκκίνηση της εθνικής οικονοµίας στη βάση ενός οικονο-
µικού εθνικισµού µε το κράτος σε ρόλο προστάτη και εγγυητή
της εθνικής παραγωγής. 

Ένα τελευταίο σχόλιο θα ήθελα να κάνω, επειδή αναφέρθηκε
κάτι σχετικό µε τις προκλήσεις τις Τουρκίας. Θα ήθελα να πω ότι
η Τουρκία δεν έχει καµµία θέση στην Ευρώπη, καµµία θέση στη
«σκλαβωµένη Ιωνία». Η θέση της είναι στα βάθη της Ανατολής. 

Όσον αφορά την εισβολή του «Ρουβίκωνα», να ενηµερώσουµε
τον κόσµο ότι έχουν ασυλία, όπως και οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε την
κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου, Βουλευτή της Ένωσης Κεν-
τρώων. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, φέτος διανύουµε, καθώς γνωρίζουµε όλοι, την
όγδοη χρονιά µνηµονίων, υφέσεως και οικονοµικής κατάρρευ-
σης. Μέσα σε αυτό το διάστηµα έχουµε δει περισσότερες από
διακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις να κλείνουν, χιλιάδες επιστήµο-
νες και ελεύθερους επαγγελµατίες να φεύγουν στο εξωτερικό
και τελικώς, υπολογίζεται ότι πάνω από ένα εκατοµµύριο διακό-
σιες θέσεις εργασίας χάθηκαν όλα αυτά τα χρόνια. 

Μέσα σε αυτή τη δραµατική κατάσταση η µια κυβέρνηση µετά
την άλλη λαµβάνει όλο και πιο υφεσιακά µέτρα και αυξάνει διαρ-
κώς τη φορολόγηση. Μάλιστα η παρούσα Κυβέρνηση ψήφισε
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ένα ασφαλιστικό σύστηµα που πιθανώς να σηµάνει και το ορι-
στικό τέλος των επιχειρήσεων, διότι θεωρώ ότι είναι φορολογικό. 

Εδώ και χρόνια συζητάµε διαρκώς για την ανάγκη να υπάρξει
ανάπτυξη στη χώρα. Η πολυπόθητη, όµως, ανάπτυξη παραµένει
πάντα στη θεωρία, αφού στην πραγµατικότητα καµµία ενέργεια
δεν έχει γίνει για να αλλάξει η επιχειρηµατική πραγµατικότητα. 

Εδώ, λοιπόν, και πολλά χρόνια ήταν και παραµένει µέχρι σή-
µερα πάγιο αίτηµα των επαγγελµατικών οργανώσεων να υπάρξει
µια αποτελεσµατική και συνολική ρύθµιση των οφειλών των επι-
χειρήσεων. Και ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε επί ενός νο-
µοσχεδίου, το οποίο ναι µεν τιτλοφορείται «Εξωδικαστικός µηχα-
νισµός ρύθµισης οφειλών επιχειρήσεων», στην πραγµατικότητα,
όµως, ελάχιστη έως καθόλου διαφορά δεν θα κάνει στα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει ο επιχειρηµατικός κόσµος.

Κατ’ αρχάς, από τον µηχανισµό αυτόν αποκλείονται εξαρχής,
κύριε Υπουργέ, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι οποίοι ας µην ξε-
χνάµε ότι αποτελούν ένα µεγάλο µέρος της παραγωγικής δρα-
στηριότητας της χώρας µας και οι οποίοι έχουν πληγεί τροµερά
από την κρίση. Η δε αιτιολογία είναι ότι οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες µπορούν να ενταχθούν στον νόµο Κατσέλη. 

Αυτό, όµως, δεν επαρκεί, καθώς οι δύο διαδικασίες είναι πολύ
διαφορετικές ως προς την ουσία τους, αφού η µία απαιτεί δικα-
στική απόφαση και ως προς τον χρόνο απόδοσης αποτελεσµά-
των είναι γνωστό ότι µία δικαστική απόφαση µε τον νόµο Κατσέ-
λη µπορεί να διαρκέσει πάρα πολλά έτη. 

Εξάλλου, η πρόβλεψη στο άρθρο 15 να µπορούν οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες να ζητούν ρύθµιση των οφειλών τους σε δηµόσιο
και ασφαλιστικά ταµεία υπό τους όρους του σηµερινού νοµοσχε-
δίου είναι εντελώς αόριστη, αφού θα εξαρτηθεί πλήρως από τις
υπουργικές αποφάσεις που θα εκδοθούν στο µέλλον. 

Επιπλέον, ο βασικός προβληµατισµός και η αντίρρηση που
έθεσε τόσο ο εισηγητής µας στο στάδιο της συζήτησης στις επι-
τροπές, όσο και σύσσωµος ο επιχειρηµατικός κόσµος, είναι το
γεγονός ότι περιορίζεται υπερβολικά ο αριθµός των επιχειρή-
σεων που πληροί τα κριτήρια επιλεξιµότητας.

Είχα την εντύπωση, κύριε Υπουργέ, ότι το ζητούµενο είναι να
βρούµε µία ρεαλιστική λύση για τις επιχειρήσεις που βρίσκονται
σήµερα στο χείλος του γκρεµού. Αν συζητάµε µόνο για τις επι-
χειρήσεις που εµφανίζουν θετικά αποτελέσµατα τουλάχιστον σε
µία από τις τρεις τελευταίες κρίσεις, τότε ουσιαστικά µιλάµε για
ένα πάρα πολύ µικρό ποσοστό επιχειρήσεων που µπορούν να εν-
ταχθούν στον µηχανισµό αυτόν. Και παρά τις επίµονες πιέσεις
δεν έχουµε λάβει καµµία πειστική απάντηση για το πόσες τελι-
κώς επιχειρήσεις συζητάµε, πόσες θα ενταχθούν. Και ερωτώ:
Δεν είναι εύλογο να έχει υπάρξει αρχικώς µία µελέτη για να υπο-
λογιστεί πόσες επιχειρήσεις πληρούν τα κριτήρια αυτού του νο-
µοσχεδίου;

Ο κύριος Υπουργός έχει κάνει λόγο για περίπου τετρακόσιες
χιλιάδες επιχειρήσεις. Δεν διευκρινίστηκε, όµως, ούτε για ποιο
είδος επιχείρησης µιλάµε ούτε από πού ακριβώς έχει προκύψει
αυτό το νούµερο. Είναι αυθαίρετο νούµερο οι τετρακόσιες χιλιά-
δες επιχειρήσεις; Τουλάχιστον κατ’ εµέ, είναι απορίας άξιον γιατί
δεν γίνεται αναφορά, επί παραδείγµατι, στην τελευταία πενταε-
τία αντί στην τριετία, προκειµένου να αυξήσουµε τον αριθµό των
επιχειρήσεων που θα ενταχθούν σε αυτόν τον µηχανισµό.

Επίσης, µε δεδοµένο ότι πολλές µικρές και µεσαίες επιχειρή-
σεις έχουν το µισό σχεδόν σύνολο της οφειλής τους σε έναν πι-
στωτή, σε αυτό το σηµείο το νοµοσχέδιο είναι δύσκολο να εφαρ-
µοστεί. Στην πράξη θα είναι εξαιρετικά δυσχερές να υπάρξει µια
διµερής συµφωνία. 

Και πάλι σας ερωτώ: Εάν από µόνος του ο οφειλέτης δεν είχε
καταφέρει µέχρι σήµερα να έρθει σε συµφωνία µε τον δανειστή
του, γιατί να τα καταφέρει τώρα, ξαφνικά, µέσω του µηχανισµού.

Επίσης, είναι απογοητευτικό σηµείο ότι όλα όσα περιγράφον-
ται στο νοµοσχέδιο θα χρειαστούν πολλούς µήνες για να µπορέ-
σουν να εφαρµοστούν. Μέχρι τότε οι επιχειρήσεις θα είναι σε
αναµονή και -λυπάµαι που το αναφέρω- θα βυθίζονται συνεχώς
στα χρέη τους.

Αντιλαµβάνοµαι ότι το νοµοσχέδιο προσπαθεί να βάλει δικλί-
δες ασφαλείας, για να µην µπορέσουν να το εκµεταλλευτούν οι
επιτήδειοι επιχειρηµατίες -αυτό είναι σωστό- που κατέστρεψαν

τις επιχειρήσεις τους για να πλουτίσουν οι ίδιοι. Όµως, σε αυτές
τις περιπτώσεις οφείλει το κράτος έτσι κι αλλιώς να τους εντοπί-
σει και να τους τιµωρήσει. Δεν επιτρέπεται, όµως, να κρατάµε
πίσω όλους αυτούς εις βάρος των τίµιων επαγγελµατιών, που
είδαν τους κόπους µιας ζωής να καταστρέφονται, χωρίς να κά-
νουν απολύτως τίποτα. 

Συνολικά, το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν ανταποκρίνεται ούτε
στις προσδοκίες ούτε στις απαιτήσεις της οικονοµίας. Μετά από
τόσα χρόνια που οι ελληνικές επιχειρήσεις καταστρέφονται η µια
µετά την άλλη, βάζουν λουκέτα και απολύουν εργαζοµένους όλοι
µας θα περιµέναµε µια πολύ ρεαλιστική και συνολική λύση. Τα
ηµίµετρα και τα µικρά «µπαλώµατα» έχουν αποδείξει εδώ και
καιρό ότι δεν αποδίδουν τίποτα. 

Οι επιχειρήσεις και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες απαιτούν να
σκύψουµε πραγµατικά πάνω στα προβλήµατά τους και να τους
προσφέρουµε µια πραγµατική λύση. Οφείλουµε να ανακουφί-
σουµε πραγµατικά τον επιχειρηµατία κα τον ελεύθερο επαγγελ-
µατία, για να συνεχίσει να έχει κίνητρο να µένει στην Ελλάδα, να
δουλεύει εδώ, να προσλαµβάνει εδώ εργαζόµενους και να στα-
µατήσουµε την τροµερή φυγή ελληνικών επιχειρήσεων στο εξω-
τερικό.

Διαφορετικά, αν δεν τα πετύχουµε όλα αυτά, είναι βέβαιο ότι
είµαστε καταδικασµένοι ως οικονοµία, αλλά και ως κοινωνία και
κράτος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μεγαλοοικονόµου. 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Σπυρίδωνα Δανέλλη, Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο από το Ποτάµι, για δώδεκα λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ τον συνάδελφο κ. Δένδια για την παραχώρηση της σει-
ράς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική ζωή του τόπου χα-
ρακτηρίζεται από µια γενικευµένη υποκρισία και ψευδεπίγραφα
διλήµµατα. Τίποτα δεν φαίνεται να εµποδίζει τον κύριο Πρωθυ-
πουργό να µεταµορφώνεται οβιδιακά σχεδόν, χωρίς να αισθάνε-
ται την ανάγκη για την παραµικρή αυτοκριτική, αλλά ο κυνισµός
από τον ρεαλισµό χωρίζεται από µια λεπτή ανεπαίσθητη γραµµή.
Διότι η δήλωση «είχαµε ψευδαισθήσεις», όταν αυτές δεν οριοθε-
τούνται, δεν συνιστά και αυτοκριτική. 

Αν, όντως, έχει συµφιλιωθεί µε την πραγµατικότητα -και το ευ-
χόµαστε ολοψύχως- ας το πει καθαρά και ας µας θέσει τα όρια
της νέας πραγµατικότητας που τώρα έχει συνειδητοποιήσει.
Αυτό θα είναι ευεργετικό για την πολιτική ζωή του τόπου και, βε-
βαίως, για τη σταθεροποίηση µιας κοινωνίας που συνεχώς νιώθει
να χάνει το έδαφος κάτω από τα πόδια της. Διότι όσο δεν το
κάνει επιτρέπει στο «βαθύ» κράτος να συναντιέται µε το «βαθύ»
κόµµα, µπλοκάροντας ψηφισµένες αποκρατικοποιήσεις, όπως,
για παράδειγµα, τη µεγαλύτερη επένδυση που βρίσκεται σε εξέ-
λιξη, εκείνη στο Ελληνικό. 

Την ίδια στιγµή, όµως, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης δηλώνει φιλελεύθερος µεταρρυθµιστής. Πόσο συνάδει
αυτό µε την ανάγκη του να δηλώνει άκαιρα και απρόκλητα ότι
δεν υπάρχει λόγος διαφοροποίησης του σηµερινού status σχέ-
σεων µεταξύ κράτους και Εκκλησίας, όταν το ζήτηµα της συν-
ταγµατικής αναθεώρησης είναι ανοικτό;

Επειδή επικαλέστηκε την ιδεολογική του συγγένεια µε τον κ.
Μακρόν, δεν µπορώ να αποφύγω τον πειρασµό να αναρωτηθώ
αν ο ίδιος θα µπορούσε να συλλυπηθεί τον σύζυγο –υπογραµ-
µίζω: τον σύζυγο, όχι τον σύντροφο- του αδικοχαµένου σε ώρα
καθήκοντος Γάλλου αστυνοµικού, που έπεσε από τις σφαίρες
του παρανοϊκού τζιχαντιστή προχθές στα Ηλύσια Πεδία; Θα ήταν
άραγε αυτό ανεκτό από το κόµµα του; Θα τολµούσε ο ίδιος να
το πράξει; 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτικός φιλελευθερι-
σµός δεν έχει οικονοµικό κόστος, έχει, όµως, µεγάλο κόστος σε
ψήφους. Και αυτό το γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά.

Η συντηρητική παράταξη δυστυχώς δεν συµφιλιώθηκε ποτέ
στο παραµικρό µε τα προτάγµατα του πολιτικού φιλελευθερι-
σµού, σε αντίθεση µε την µη παραδοσιακή Αριστερά. Και εννοώ
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την ανανεωτική Αριστερά κάποτε και σήµερα ορισµένες αριστε-
ρές φιλελεύθερες φωνές του πολιτικού µας σκηνικού, που δυ-
στυχώς παραµένουν µειοψηφικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περνάω τώρα στο νοµοσχέδιό
µας. Το 60%, ως γνωστό, των κόκκινων δανείων στη χώρα µας
είναι επιχειρηµατικά δάνεια και από αυτά το 70% αφορά µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις. Μεγάλο ποσοστό της υπερµεγέθυνσης
αυτών των κόκκινων δανείων ήταν οι ανοησίες περί σεισάχθειας
και οι λογικές του «δεν πληρώνω». 

Σήµερα όλα αυτά τα βρίσκουµε βεβαίως γιγαντωµένα µπρο-
στά µας. Τόσο λόγοι ηθικής τάξης όσο και λόγοι δικαιοσύνης επι-
βάλλουν να γίνει µια απόλυτη διάκριση µεταξύ αυτών που πραγ-
µατικά αδυνατούν να ανταποκριθούν στις δανειακές υποχρεώ-
σεις τους τη στιγµή που όλα άλλαξαν στη ζωή τους και αυτών
που χαρακτηρίζουµε στρατηγικούς κακοπληρωτές. Αυτό πρέπει
να διασφαλιστεί, γιατί η λογική του «τα κέρδη έξω και δικά µου,
τα χρέη µέσα και δικά σας» εξακολουθεί να είναι υπαρκτή και
αυτή η κατηγορία των επιχειρηµατιών προφανώς δεν πρέπει να
µας ενδιαφέρει, η αντιµετώπισή της δε, θα πρέπει να είναι απο-
λύτως διακριτή σε σχέση µε αυτούς που πρέπει να δικαιούνται
να έχουν µια δεύτερη ευκαιρία και αναφέροµαι στη µεγάλη πλει-
οψηφία των µικροµεσαίων επιχειρηµατιών.

Η µικροµεσαία επιχείρηση ουσιαστικά αποτελεί τη ραχοκοκα-
λιά -το έχουµε πει επανειληµµένως σε αυτή την Αίθουσα και το
αποδεχόµαστε όλοι- της ελληνικής οικονοµίας. Δεν θα ήταν
υπερβολή να πούµε πως σήµερα στεκόµαστε στην κορυφή ενός
ενεργού ηφαιστείου, ενός ηφαιστείου που, αν εκραγεί, θα διαρ-
ρήξει όχι µόνο την πραγµατική οικονοµία, αλλά και την ίδια τη
συνοχή της ελληνικής κοινωνίας.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε φαίνεται να επιχειρεί να προ-
λάβει αυτή την έκρηξη, γι’ αυτό και το περιµένει όλη η αγορά και
το περιµένει δύο ολόκληρα χρόνια, όµως, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δύο χρόνια που είχαν τεράστιο κόστος για την πραγ-
µατική οικονοµία. Το ιδιωτικό χρέος σε εφορία και ασφαλιστικά
ταµεία εκτινάχθηκε στα 116 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξανόµενο
κατά ένα δισεκατοµµύριο ευρώ το µήνα. Ιλιγγιώδη είναι τα ποσά.
Το ιδιωτικό χρέος προς τις τράπεζες φτάνει στα 194 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, από τα οποία τα 106 εκατοµµύρια είναι κόκκινα δά-
νεια. Επιπλέον, το ασφαλιστικό Κατρούγκαλου κατ’ ουσίαν είναι
ένα δεύτερο φορολογικό που µετατρέπει το επιχειρείν στην Ελ-
λάδα σε µια τρέλα, ένα ασφαλιστικό σύστηµα που δεν αφήνει
καµµιά προοπτική για τη µικρή και τη νέα επιχείρηση. Δεν είναι
τυχαίο πως τα λουκέτα αυξήθηκαν και το όποιο νέο κύµα επεν-
δύσεων αναµενόταν δεν έφτασε ποτέ, βεβαίως, στις ακτές της
χώρας.

Φαίνεται, όµως, ότι εξακολουθείτε, κύριε Υπουργέ, να αγνοείτε
ως Κυβέρνηση ότι ο χρόνος είναι χρήµα. Είναι άλλη η αίσθηση
του χρόνου εδώ µέσα, άλλη η αίσθηση του χρόνου στην πραγ-
µατική ζωή, στην οικονοµία έξω. Φαίνεται ότι δεν έχει γίνει µά-
θηµα σε κανέναν µας ότι οι καθυστερήσεις και τα συνεχή µπρος
- πίσω, αποτέλεσµα των αµφιθυµιών συγκεκριµένων Υπουργών,
ακόµα και σήµερα, όχι µόνο αποµακρύνουν την έξοδο από την
κρίση, αλλά και φέρνουν πάντα νέα και πιο δυσβάσταχτα και
άδικα µέτρα.

Δεν έχουµε κατανοήσει πως η πραγµατική οικονοµία, αλλά και
οι άνθρωποι της αγοράς δίνουν καθηµερινά συνεχώς µάχη µε
τον χρόνο. Ο χρόνος διογκώνει τα ληξιπρόθεσµα χρέη προς τις
τράπεζες και το δηµόσιο, οι τράπεζες στη συνέχεια στεγνώνουν
από ρευστότητα και βεβαίως, η µαύρη τρύπα στα έσοδα του
κράτους ολοένα και διογκώνεται.

Στο εν λόγω νοµοσχέδιο η παράµετρος «χρόνος» για άλλη µια
φορά δυστυχώς αγνοείται, ενώ θα έπρεπε να είναι από τις βασι-
κές παραµέτρους που θα έπρεπε να λαµβάνει υπ’ όψιν του αυτό
το νοµοσχέδιο. Είναι ένα σχέδιο νόµου που θα µπορούσε βε-
βαίως να αποτελέσει βάση διάσωσης, ώστε οι βιώσιµες επιχει-
ρήσεις να ρυθµίσουν συνολικές οφειλές τόσο προς τον ιδιωτικό
όσο και προς τον δηµόσιο τοµέα. Ο στόχος του πρέπει να είναι
µια ακόµα ευκαιρία σε όσες το δυνατόν περισσότερες επιχειρή-
σεις, επιχειρήσεις οι οποίες, συνεχίζοντας τη λειτουργία τους,
εξασφαλίζουν χιλιάδες θέσεις εργασίας, που κάθε άλλο παρά
περισσεύουν.

Πώς επιτυγχάνεται αυτό, όµως, δηµιουργώντας ένα πολύπλο-
κο γραφειοκρατικό και χρονοβόρο πλαίσιο; Απαιτούνται πάνω
από είκοσι δικαιολογητικά από τον ενδιαφερόµενο για να ξεκινή-
σει τη διαδικασία και µόνο αυτό είναι ένα εξαιρετικά βαρύ ντε-
σαβαντάζ.

Είναι δυνατόν για την ηλεκτρονική πλατφόρµα να απαιτούνται
τρεις µήνες από την ψήφιση του παρόντος, τη στιγµή που θα
έπρεπε ήδη να δοκιµάζεται η αντοχή της; Διότι µέχρι το φθινό-
πωρο που προβλέπεται να αρχίσει να λειτουργεί το σύστηµα,
όπως καταλαβαίνετε, υπάρχει ένας χαοτικός για την οικονοµία
χρόνος. Είναι εξαιρετικές οι προθέσεις, όµως ακόµα καλύτερη
είναι η σωστή οργάνωση, ο προγραµµατισµός και η υλοποίηση
αυτού του σχεδιασµού.

Στις αδυναµίες του νοµοσχεδίου έχω να παρατηρήσω και τα
εξής. Δεν µπορεί ο εξωδικαστικός συµβιβασµός να είναι µια ορι-
ζόντια διαδικασία για όλους τους οφειλέτες, µικρούς, µεγάλους,
καλοπληρωτές, κακοπληρωτές. Δεν µπορούµε να τους βάλουµε
όλους στο ίδιο τσουβάλι, γιατί δεν µπορούν να υποστούν όλοι
την ίδια χρονοβόρα διαδικασία, ανεξαρτήτως πλήθους µισθω-
τών, ανεξαρτήτως ύψους οφειλών, γιατί αυτό τελικά δεν θα ευ-
νοεί κανέναν, ούτε τους µικρούς ούτε τους µεγαλύτερους.

Πρέπει να υπάρξει µια ειδική πρόβλεψη, κύριε Υπουργέ, για
τους µικροοφειλέτες και µια γρήγορη διαδικασία για εκείνους θα
αφήσει χώρο και για τους µεγαλύτερους οφειλέτες.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, είναι κοινός τόπος πως οι επιχειρή-
σεις, µικρές και µεγάλες, δεν µπορούν να αντέξουν για πολύ
ακόµα το βάρος των ληξιπρόθεσµων χρεών τους. Εξάλλου, µέχρι
σήµερα δεν έχει γίνει τίποτα προς την κατεύθυνση του ακατά-
σχετου λογαριασµού για τις επιχειρήσεις, µε αποτέλεσµα τα ό-
ποια έσοδά τους να κατάσχονται άµεσα. 

Πρέπει να τελειώσουµε όσο γίνεται γρηγορότερα µε τον εξω-
δικαστικό συµβιβασµό και την έναρξη εφαρµογής και υλοποί-
ησής του και να διαπραγµατευτούµε σοβαρά, γιατί γνωρίζω ότι
υπάρχουν ενστάσεις από πλευράς των εταίρων για τον ακατά-
σχετο λογαριασµό. 

Νοµίζω ότι το επόµενο βήµα θα πρέπει να είναι η θεσµοθέτηση
αυτού του ακατάσχετου λογαριασµού. Θα πρέπει να έχετε υπ’
όψιν σας ότι έχετε µαζί σας την Αντιπολίτευση για µία πιο σο-
βαρή και πιο έγκυρη διαπραγµάτευση µε τους θεσµούς. Δεν γί-
νεται ο επιχειρηµατίας να αγωνιά για τα αυτονόητα έξοδα της
επιχείρησής του που πρέπει να συνεχίσει να τα καταβάλλει για
να διασφαλίσει τη λειτουργία, ανεξάρτητα από τις ληξιπρόθε-
σµες οφειλές που πιθανώς έχει η επιχείρησή του. 

Η µισθοδοσία των υπαλλήλων της επιχείρησης και η κάλυψη
των προµηθευτών της πρέπει να διασφαλιστούν, προκειµένου να
µπορέσει να επιβιώσει και να καλύψει τις υποχρεώσεις της, γιατί
εάν δεν εξασφαλιστεί ο ακατάσχετος λογαριασµός για τις επι-
χειρήσεις, η επέκταση της χρήσης του πλαστικού χρήµατος, που
έχει δυναµικά µπει στη ζωή των πολιτών και είναι ένα στοιχείο
εξυγίανσης της οικονοµίας, φοβάµαι ότι θα ανασταλεί. Τα τερ-
µατικά µηχανήµατα POS θα πρέπει να είναι συνδεδεµένα µε έναν
ακατάσχετο λογαριασµό παράλληλα, γιατί έτσι µονάχα θα υπάρ-
ξει και ένα σοβαρό κίνητρο και θα εξαλειφθεί το αντικίνητρο -αν-
τικίνητρο ανάγκης πολλές φορές- για την τοποθέτησή τους από
τους επιχειρηµατίες. Έτσι µονάχα θα µπορεί να επεκταθεί περαι-
τέρω και να γενικευθεί η χρήση του πλαστικού χρήµατος. 

Μετά τη θεσµοθέτηση του ακατάσχετου επαγγελµατικού λο-
γαριασµού, θα µπορέσουµε να επανεξετάσουµε και το µέγιστο
όριο συναλλαγής µε µετρητά, που πιστεύω ότι µπορεί να είναι
ακόµη χαµηλότερο, εξυγιαίνοντας ακόµη περισσότερο το µε-
γάλο πρόβληµα της µη καταβολής των φόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα σαφώς και βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση. Εξάλλου,
οποιαδήποτε ρύθµιση ερχόταν να πάρει θέση σε ένα τοπίο εντε-
λώς ξηρασίας, θα ήταν θετική. Το ζήτηµα, όµως, είναι να λύ-
σουµε το πρόβληµα και όχι απλά να βελτιώσουµε το τεράστιο
πρόβληµα, το οποίο υπάρχει και διογκώνεται συνεχώς. 

Η µεγάλη τοµή, λοιπόν, που πρέπει να γίνει σε σχέση µε το επι-
χειρείν, πρέπει να γίνει και µε αυτό το νοµοσχέδιο, κύριοι Υπουρ-
γοί. Είναι κρίσιµο νοµοσχέδιο για την εξυγίανση της οικονοµίας
και την έξοδο από το µεγάλο άγχος της µεγάλης πλειοψηφίας
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των επιχειρηµατιών, κυρίως των µικροµεσαίων. Υπάρχουν άν-
θρωποι οι οποίοι προσπάθησαν και δεν τα κατάφεραν. Και αυτών
πρέπει να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα. Είναι επιχειρηµατίες
που έβαλαν λουκέτο, αφήνοντας χρέη που σε πολλές περιπτώ-
σεις δεν θα πληρωθούν ποτέ, γιατί επί της ουσίας αυτοί οι άν-
θρωποι δεν έχουν σήµερα το δικαίωµα να προσπαθήσουν ξανά. 

Πρέπει, λοιπόν, να δοθεί µία ευκαιρία σε όσους γονάτισαν από
την κρίση και µε σθένος προσπάθησαν να ρυθµίσουν τα ληξιπρό-
θεσµα χρέη τους, αλλά δεν τα κατάφεραν, γιατί ως έχει, η έννοια
της δεύτερης ευκαιρίας στο επιχειρείν δεν υφίσταται. 

Γι’ αυτό, πρέπει να κάνουµε µνεία γι’ αυτή την κατηγορία των
επιχειρηµατιών, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ως χώρα
και ως κοινωνία δεν έχουµε την πολυτέλεια να αφήσουµε κανέ-
ναν στη µοίρα του. 

Κλείνω, κάνοντας αναφορά στην τροπολογία του κ. Καρρά,
που πολλοί συνάδελφοι απ’ όλα τα κόµµατα ανέφεραν. Νοµίζω
ότι την ειδική κατηγορία των εγγυητών θα πρέπει να την αντιµε-
τωπίσουµε, διότι είναι µία ειδική κατηγορία. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ να δείτε ξανά αυτή την
τροπολογία.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σπυρίδωνα Δανέλλη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από το Πο-
τάµι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την άδεια του Σώµατος
έχουµε κάνει ορισµένες αµοιβαίες µετακινήσεις, χωρίς να αλλά-
ξει ουσιαστικά η σειρά. Δεν ενοχλείται κανένας. Μάλιστα, παρ’
όλο που είναι σε διαφορετικά κόµµατα -απλώς το αναφέρω- συ-
νεννοήθηκε ο κ. Τριανταφυλλίδης µε τον κ. Καρρά για µία αµοι-
βαία µετακίνηση. Πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε, για να εξυ-
πηρετούµε τους συναδέλφους.

Εποµένως ο κ. Τριανταφυλλίδης έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ και τον κ.

Καρρά και την κ. Θελερίτη για την καλοσύνη τους, γιατί πρέπει
να επιστρέψουµε στην πόλη µας στη Θεσσαλονίκη, κύριε Σαρίδη.
Ευχαριστώ θερµά.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως είπαµε και στην Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου, το σχέδιο νόµου είναι πραγµατικά µία επα-
νεκκίνηση, ένα restart, που έχει δύο κεντρικούς στόχους. Έχει
στόχο να αγκαλιάσει τον µεγαλύτερο δυνατό αριθµό επιχειρή-
σεων, δηλαδή να αποκλείσει το λιγότερο δυνατό, τον κόσµο της
πραγµατικής οικονοµίας και, δεύτερον, να επιχειρήσει, κύριε
Υπουργέ, να µην ακυρωθεί και εξουδετερωθεί από µία διελκυ-
στίνδα, από µία τανάλια που την είδαµε να καταγράφεται και
στην επιτροπή µας. Η µία είναι η γραφειοκρατία και η δεύτερη
το τραπεζικό σύστηµα. 

Εγώ από αυτά που είπε ο κ. Καραµούζης, ο Πρόεδρος της
Ένωσης Τραπεζών, βλέπω ότι δεν είναι καθόλου αισιόδοξος για
τον τρόπο µε τον οποίο το τραπεζικό σύστηµα θα αντιµετωπίσει
το συγκεκριµένο πλαίσιο νόµου, έτσι ώστε να µην επισυµβεί αυτό
που επισυνέβη µε τα προηγούµενη σχέδια νόµου -όπως το σχέ-
διο Δένδια, αλλά και τα προηγούµενα- που επιχείρησαν, αλλά πα-
ρέµειναν είτε για τα Πρακτικά της Βουλής, είτε για τη βιβλιοθήκη
του Σώµατος. 

Θέλω πάνω σε αυτό να πω µερικά πράγµατα. Είναι σαφές πως
το παρόν σχέδιο νόµου πρέπει να αξιοποιήσει την αρνητική εµ-
πειρία του παρελθόντος. Ως προς την αποτελεσµατικότητά του,
έχει καινοτοµίες. Το καινοτόµο του πράγµατος δεν το ισχυριζό-
µαστε εµείς, αλλά το είπαν οι φορείς στη δεύτερη διαδικασία της
ακρόασης των φορέων. Διαµορφώνει για πρώτη φορά ένα ολι-
στικό, εξωδικαστικό πλαίσιο που δίνει την ευκαιρία σε µια υπερ-
χρεωµένη, αλλά βιώσιµη επιχείρηση να συγκεντρώσει όλους
τους πιστωτές της, προκειµένου να ρυθµίσει όλα τα χρέη της
προς αυτούς -δηλαδή τράπεζες, εφορίες, ασφαλιστικά ταµεία,
προµηθευτές-, βάσει ενός συνολικού ορθολογιστικού σχεδίου
αναδιάρθρωσης των χρεών της.

Μάλιστα, είναι σηµαντικό ότι ο Υπουργός που µόλις απήλθε,
ανακοίνωσε ότι αυτό θα αφορά και επιχειρήσεις που έχουν κλεί-
σει. Δηλαδή, ο νόµος γίνεται αφορµή και κίνητρο για να επανεκ-
κινήσει µια κλειστή επιχείρηση. Είναι πολύ σηµαντικό µε την επα-

νέναρξή της να επιδιώξει να ενταχθεί και αυτή στο συγκεκριµένο
πλαίσιο του εξωδικαστικού συµβιβασµού.

Σηµείο δεύτερο. Ως προς την αποτελεσµατικότητα, δίνει τη
δυνατότητα ένταξης όλων των επιχειρήσεων, ανεξαρτήτως µε-
γέθους, περιλαµβανοµένων και των ατοµικών, µε συνολικές οφει-
λές από 20.000 ευρώ και άνω. Εκεί ο κ. Καραµούζης είπε: «Όχι!
Οι τράπεζες θέλουµε από 50.000 ευρώ και πάνω». Και, δυστυ-
χώς, και κάποια κόµµατα της Αντιπολίτευσης συµφώνησαν µε
αυτό.

Εδώ συµπεριλαµβάνονται οι µονίµως έξω από τέτοιου είδους
πλαίσιο, οι οποίοι λέγονται «ελεύθεροι επαγγελµατίες». Οι ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες να τα βλέπουν αυτά. Να βλέπουν ποιοι στην
πράξη τούς συµπαραστέκονται, όχι στα λόγια και σε νουθεσίες
και σε συµπαραστάσεις των λόγων.

Θέλω εδώ απλά να καταθέσω στα Πρακτικά το υπόµνηµα της
ΕΣΕΕ του κ. Κορκίδη –κατ’ εξοχήν Συριζαίος!-, ο οποίος σηµεί-
ωσε: «Προκειµένου η συµµετοχή στον εξωδικαστικό µηχανισµό
να είναι όσο το δυνατόν µαζικότερη, θα πρέπει να δοθεί η δυνα-
τότητα ένταξης σε αυτόν και στους ελεύθερους επαγγελµατίες,
εφόσον οι τελευταίοι παραιτηθούν από άλλες ρυθµίσεις ή από
το δικαίωµα υπαγωγής στις ευεργετικές διατάξεις του νόµου Κα-
τσέλη.».

Η ίδια η ΕΣΕΕ παρακάτω λέει: «Πλέον µε την αναδιατύπωση
του άρθρου 15, παράγραφος 21 διαφαίνεται η δυνατότητα έντα-
ξης και των ελευθέρων επαγγελµατιών στον εξωδικαστικό µηχα-
νισµό.».

Καταθέτω το σχετικό υπόµνηµα της ΕΣΕΕ στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στο επόµενο. Η διαδικασία µπορεί να ξεκινήσει ακόµα κι
αν εκδηλώσει ενδιαφέρον το 50% των πιστωτών της επιχείρησης.

Σηµείο τέταρτο: Παρέχει τη δυνατότητα ένταξης και στις
πλέον υπερχρεωµένες επιχειρήσεις υπό τη µοναδική προϋπό-
θεση ότι καλύπτουν τα λειτουργικά τους έξοδα σε µία µόνο
χρήση κατά την τελευταία τριετία.

Εδώ θα παρακαλούσα τον Υπουργό, παραµένοντας στην τριε-
τία, να δούµε αυτό που προτείνει η Κεντρική Ένωση Επιµελητή-
ριων Ελλάδος, µε την υπογραφή του κ. Μίχαλου, που λέει: «Η
πρόβλεψη του άρθρου 3, τουλάχιστον από τις τελευταίες τρεις
χρήσης, θα πρέπει να διευρυνθεί περαιτέρω µε την υιοθέτηση
εναλλακτικών δεικτών, όπως ο δείκτης καθαρών επενδύσεων και
οι θέσεις εργασίας».

Αυτό δεν επιδιώκουµε; Πρώτο και πάνω από όλα δεν είναι να
γλιτώσουµε έστω και µία θέση εργασίας; Η πιο αριστερή προ-
οδευτική πρακτική είναι «έστω και µία θέση εργασίας».

Αν, λοιπόν, δεν είναι δυνατό να υπάρξει µία θετική χρήση στις
τρεις τελευταίες, να µπουν αυτοί οι ποιοτικοί δείκτες, είτε τώρα,
είτε στα αµέσως επόµενα νοµοθετήµατα, από την πλευρά του
Υπουργείου Οικονοµία και Ανάπτυξης, που θα αφορά τον δείκτη
καθαρών επενδύσεων -δηλαδή αυτό που έχει να κάνει µε το «δα-
πάνες για επενδύσεις, µείον οι αποσβέσεις»- και την αποδεδειγ-
µένη διατήρηση θέσεων εργασίας.

Δηλαδή, αν η µονάδα και ο επιχειρηµατίας φέρει και πει «να οι
θέσεις εργασίας που αποδεικνύονται, γιατί είναι ασφαλισµένοι
στον ΕΦΚΑ», εµείς δεν έχουµε αντίρρηση να παρακάµπτεται το
πλαίσιο και η ασφαλιστική δικλίδα για τη µία κερδοφόρα χρήση
στις τρεις τελευταίες. Να συνυπολογίζονται, δηλαδή, και αυτοί
οι ποιοτικοί δείκτες, που αφορούν τη διατήρηση των θέσεων ερ-
γασίας και το γεγονός ότι επανεπενδύονται τα όποια κέρδη στις
καθαρές επενδύσεις. 

Διευκολύνεται η συµφωνία µε τη συναίνεση της πλειοψηφίας
του 60% των συµµετεχόντων πιστωτών. Η διαδικασία θα υλοποι-
είται στην πράξη από ειδικό πληροφοριακό σύστηµα το οποίο θα
ενεργεί ηλεκτρονικά όλη αυτή τη διαδικασία. 

Και µιλάτε εσείς εδώ -νοµίζω ότι το είπε ο κ. Γεωργαντάς- για
τις ψηφιακές πλατφόρµες; Δώσατε την ψηφιακή πλατφόρµα του
ΑΣΕΠ και κάθε τρεις και λίγο κατεδαφίζεται. Διότι εδώ δεν υπάρ-
χει στο µιλητό, ούτε κατόπιν ενεργειών µου, του Βουλευτή. Όλα
είναι µέσω ΑΣΕΠ, µε µοριοδότηση. Και επειδή εσείς δεν προβλέ-
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ψατε την «5Κ», την «6Κ», την «7Κ», δηλαδή οι διαδικασίες προσ-
λήψεων να γίνονται αποκλειστικά και µόνο µε ΑΣΕΠ, κάθε τρεις
και λίγο η ψηφιακή πλατφόρµα του ΑΣΕΠ δίνει απολογισµό ότι
«έπεσε», γιατί δεν χώρεσε τον αριθµό των αιτούντων. 

Εµείς φτιάχνουµε µια ψηφιακή πλατφόρµα, η οποία πραγµα-
τικά θα µπορέσει να λειτουργήσει και αποτελεσµατικά και κυρίως
µε διαφάνεια και απόλυτη καθαρότητα γι’ αυτόν τον διάλογο
µέσω του διαµεσολαβητή µεταξύ του ανθρώπου ο οποίος ενδια-
φέρεται να επανεκκινήσει την επιχείρησή του και από την άλλη
των πιστωτών του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Χάρη σε αυτές τις προβλέψεις που µόλις προανέφερα, ο εξω-
δικαστικός µηχανισµός ευνοεί την παραγωγή αποτελεσµάτων µε
σαφή χρονοδιαγράµµατα για κάθε βήµα της διαδικασίας. Μια
επιχείρηση, δηλαδή, θα µπορούσε να έχει εξασφαλίσει λύση
ρύθµισης µε όλους τους πιστωτές της το πολύ σε ογδόντα έξι
µέρες από την ηµεροµηνία κατάθεσης της αίτησής της, κάτι που
είναι πάρα, µα πάρα πολύ σηµαντικό. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, και σε σχέση µε το τραπεζικό σύ-
στηµα, θα ήθελα να πω ότι τα «ζόµπι» της αγοράς είναι γνωστά.
Είναι πέντε χιλιάδες εξακόσια ΑΦΜ που χρωστούν 29 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Ξεκαθαρίστε τα µέσα από το γεγονός ότι στις τρά-
πεζες υπάρχει πλέον και η παρουσία του επιτρόπου του δηµο-
σίου. Στις τράπεζες έχουν γίνει τρεις ανακεφαλαιοποιήσεις και
εποµένως το κράτος συµµετέχει ουσιαστικά στη διαµόρφωση
των πολιτικών τους. Κάντε το αυτό για να µπορέσουµε πραγµα-
τικά να τρέξει αυτή η διαδικασία, όπως, επίσης, κύριε Παπαδη-
µητρίου, και µε τη δηµιουργία του ακατάσχετου επιχειρησιακού
λογαριασµού, στα αγγλικά «business running account». Ο τρο-
φοδότης λογαριασµός για κάθε επιχείρηση είναι η ελάχιστη
ανάσα που πρέπει να πάρει και που είναι αίτηµα το οποίο και κα-
ταθέτω και το οποίο ζητά και το σύνολο του επιχειρηµατικού κό-
σµου της βόρειας Ελλάδας και της Θεσσαλονίκης. Επειγόντως
ακατάσχετος επιχειρησιακός λογαριασµός!

Κλείνω -και σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανο-
χή σας- µε το µοντέλο επιχειρηµατικότητας. Εµείς ζητούµε και
διεκδικούµε την παρουσία και τον πρωταγωνιστικό ρόλο της ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας. Ποιας επιχειρηµατικότητας, όµως; Ποιας
πρωτοβουλίας; Εκείνης που δεν λέει «τα λεφτά στην Ελβετία»,
«τα σπίτια σε offshore» και οι ζηµίες του άρθρου 99 του επιχει-
ρηµατία που είναι εντάξει στις υποχρεώσεις του απέναντι στις
τράπεζες, εντάξει στις υποχρεώσεις του απέναντι στα ασφαλι-
στικά ταµεία και κυρίως σέβεται τις συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις και τον κόπο των εργαζοµένων του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τριανταφυλλίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Παρασκευής 28 Απριλίου 2017. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 751/25-4-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λαρίσης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Άννας Βαγενά προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σχετικά µε το Α’ Αρχαίο Θέατρο της Λάρισας και την επ’ αυτού
στρατηγική του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.

2. Η µε αριθµό 749/24-4-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεράσιµου Γιακουµάτου
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την απόδοση συντάξεων χηρείας
για συζύγους πεσόντων στρατιωτικών εν ώρα υπηρεσίας.

3. Η µε αριθµό 768/25-4-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
άµεση έκδοση εγκυκλίου για την µη περικοπή των συντάξεων
(ανεξαρτήτως ταµείου) λόγω αγροτικής δραστηριότητας ή επι-
δότησης που προϋπήρχε της 12ης Μαΐου του 2016.

4. Η µε αριθµό 752/25-4-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας
Κανέλλη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-
τικά µε τη µονάδα επεξεργασίας υποπροϊόντων κρέατος στους
Αγίους Θεοδώρους Λεχαινών Ηλείας.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 750/24-4-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την άµεση
αποκατάσταση των ζηµιών στο τέµενος «Βαγιαζήτ» στο Διδυµό-
τειχο, ύστερα από την καταστροφική πυρκαγιά της 22ης Απριλίου.

2. Η µε αριθµό 753/25-4-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την κατάργηση ή την αναστολή λειτουρ-
γίας του 12ου Δηµοτικού Σχολείου του Δήµου Θεσσαλονίκης.

3. Η µε αριθµό 761/25-4-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Θα κατατεθεί επίσηµη υποψηφιότητα
της Πάτρας για τη µετεγκατάσταση της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας
Φαρµάκων;».

4. Η µε αριθµό 712/10-4-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη
καθυστέρηση του Υπουργείου στο αίτηµα του Δήµου Κιλκίς για
την ανάληψη του έργου “Συντήρηση και Αναβάθµιση του Εθνικού
Σταδίου Κιλκίς”».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2795/23-1-2017 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
µε θέµα: «Υπεξαίρεση στην οικονοµική διαχείριση του Θεραπευ-
τηρίου Χρόνιων Παθήσεων Δράµας».

2. Η µε αριθµό 3849/2-3-2017 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Παροχή διευκρινήσεων, ώστε να αρκεί η ασφαλιστική και φορο-
λογική ενηµερότητα µιας εταιρείας, στις περιπτώσεις κεφαλαιου-
χικών εταιρειών, προκειµένου αυτές να εισπράξουν χρήµατα από
Δηµόσιο, ΝΠΔΔ, ΟΤΑ ή άλλους φορείς».

Τον λόγο τώρα έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Γεώργιος -
Δηµήτριος Καρράς. 

Ορίστε, κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.  
Πάντα ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά έναν µηχανισµό ρύθ-

µισης οφειλών, δηλαδή µια συλλογική διαδικασία µιας µορφής
πτώχευσης και εξυγίανσης, έχει ενδιαφέρον. Έχουν ακουστεί εν-
στάσεις και επιχειρήµατα υπερασπιστικά. 

Θα σταθώ κατ’ αρχάς σε δύο ζητήµατα, τα οποία προκάλεσαν
το ενδιαφέρον µου από το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Το ένα
αφορά το γιατί θα πηγαίνει προς επικύρωση στο δικαστήριο η
συµφωνία αναδιάρθρωσης.

Συζητήθηκε πάρα πολύ στην Αίθουσα αυτό και περίµενα να
ακούσω εκείνο που είναι το πραγµατικό ζητούµενο, ούτως ώστε
να αποκτήσουν εκτελεστό τίτλο οι πιστωτές, να µπορούν να εκτε-
λέσουν και σε περίπτωση ακόµα ανατροπής του εξωδικαστικού
συµβιβασµού. Δεν το άκουσα. Παρακαλώ να σηµειωθεί. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα, το οποίο κέντρισε το ενδιαφέρον µου
και θέλω να το σχολιάσω και αυτό αρνητικά, είναι ότι µέσω του
εξωδικαστικού µηχανισµού περνάει και ένα ιδιωτικό περιουσιο-
λόγιο. Τι µας λέει το σχέδιο νόµου; Μας λέει ότι ο οφειλέτης µαζί
µε τους συνοφειλέτες του, µαζί µε το σόι του τελικά -και θα το
εξηγήσω γιατί το λέω αυτό στη συνέχεια- καταθέτουν όχι µόνο
τις υποχρεώσεις τους, αλλά και κάθε περιουσιακό στοιχείο που
έχουν, κάθε απαίτηση, για να κριθεί όχι µόνο η βιωσιµότητα µιας
επιχείρησης, αλλά να κριθεί, επιπλέον, και η πιστοληπτική ικανό-
τητα των οφειλετών.

Διερωτώµαι, λοιπόν, το εξής: Αυτό το ιδιωτικό περιουσιολόγιο
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-έτσι το ονοµάζω εγώ διότι φαντάζοµαι ότι ο µικροπροµηθευτής
µιας επιχείρησης, ένας εκµισθωτής ενός καταστήµατος δεν το
έχει ανάγκη, θέλει να πάρει ει δυνατόν κάποια χρήµατα- που θα
θησαυριστεί, πού θα κρατηθεί; Στους µεγάλους πιστωτές, δη-
λαδή στις τράπεζες. 

Εποµένως δηµιουργούµε µε τη µορφή αυτή µια πλήρη δέ-
σµευση των ιδιωτικών περιουσιών και όχι προς χάριν ουσιαστικά
του δηµοσίου συµφέροντος µε την έννοια να τα έχει το δηµόσιο,
η φορολογική αρχή, ούτως ώστε να µπορεί να στρέφεται σε πε-
ρίπτωση µη πληρωµών, αλλά ιδιωτικοί φορείς, τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα. Δεν θα το πω φακέλωµα. Δεν το θεωρώ φακέλωµα, αλλά
εν πάση περιπτώσει µπορεί τελικά να γίνουν µια σειρά από κα-
ταχρήσεις που να οδηγήσουν σε αφαίρεση περιουσιών πολύ σο-
βαρών. 

Αυτές ήταν, λοιπόν, δύο από τις δικές µου αρχικές παρατηρή-
σεις. Εκείνο, όµως, το οποίο µε ξένισε πραγµατικά και το έψαξα,
είναι ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό γίνεται επέµβαση σε πάγιες αρ-
χές του δικαιϊκού µας συστήµατος. Ξέρουµε όλοι ότι ο εγγυητής
έχει παρεπόµενη επικουρική υποχρέωση προς τον κύριο οφει-
λέτη. Ξέρουµε όλοι ότι στη µικρή περίπτωση επιχείρησης ο συ-
νήθης εγγυητής, ο συνήθης ύποπτος είναι η σύζυγος, το παιδί,
ο παππούς πολλές φορές που τον φωνάζουν µέχρι την τράπεζα
για να βάλει µια τυπική υπογραφή για να πάρει το δάνειο η µικρή
επιχείρηση. 

Έρχεται, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό και τι µας λέει; Μας λέει
ότι ο εγγυητής είναι συνοφειλέτης, δηλαδή εις ολόκληρον συνυ-
πεύθυνος, µε ολόκληρη την περιουσία του για το συγκεκριµένο
χρέος, το οποίο έχει εγγυηθεί. Μήπως εδώ, λοιπόν, είµεθα υπέρ
άγαν προστατευτικοί υπέρ των πιστωτών; Μήπως δηµιουργούµε
µέσα στην ελληνική κοινωνία συνυπεύθυνους τους οποίους δεν
θα είχαµε λόγο εάν εφαρµόζαµε αποκλειστικά τις αρχές του
αστικού δικαίου; 

Για µένα που έχω µια εµπειρία σε αυτά τα θέµατα -και συγχω-
ρέστε µου τον εγωισµό που το λέω- οι διατάξεις αυτές εκφρά-
ζουν το πιστωτικό σύστηµα, το τραπεζικό σύστηµα. 

Θα καταθέσω αυτή τη στιγµή στα Πρακτικά ένα σχέδιο δανει-
ακής συµβάσεως τοκοχρεολυτικού δανείου µιας συστηµικής
τράπεζας. Τι λέει; Λέει ότι ο εγγυητής παραιτείται όλων των δι-
καιωµάτων του και όλων των ενστάσεων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-
ράς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο συµβαίνει και σήµερα µε το νοµοσχέδιο, διότι από τη
στιγµή που έρχεται ο εγγυητής της µικρής επιχείρησης να πα-
ραδώσει όλη του την περιουσιακή κατάσταση -και έχουµε και ένα
ζήτηµα ενδεχόµενα και νοµιµότητας, διότι τη σύµβαση αναδιάρ-
θρωσης δεν την υπογράφει ο εγγυητής, να αναδεχθεί, να έχει
την εξουσία να αποφασίσει, δεν καλείται καν- δεσµεύεται µε την
υποβολή της αίτησης, δεσµεύεται µε την υποβολή όλων των
στοιχείων -περιουσιακών, παθητικού, ενεργητικού που έχει- αλλά
στη σύµβαση αναδιάρθρωσης δεν διαπραγµατεύεται, δεν συµ-
µετέχει, όµως είναι υπεύθυνος. Διότι οι διατάξεις των άρθρων τι
µας λένε; Μας λένε ότι συνεκτιµάται όχι πια για τη βιωσιµότητα
της επιχείρησης, συνεκτιµάται για τη δυνατότητα αποπληρωµής
των υποχρεώσεων που αναλαµβάνονται, η ρευστοποίηση περι-
ουσιακών στοιχείων του οφειλέτη καθώς και το µηνιαίο ποσό ή
το ετήσιο που µπορεί να καταβάλει ο εγγυητής για εξυπηρέτηση
του βασικού χρέους για το οποίο έχει εγγυηθεί. 

Με τις σκέψεις, λοιπόν, αυτές πήρα την πρωτοβουλία -και ευ-
χαριστώ όλους τους συναδέλφους από όλες τις πλευρές που
ήδη αναφέρθηκαν σε αυτό- και κατέθεσα µια τροπολογία. Και
κάνω την εξής διάκριση: Εφόσον ο νόµος δέχεται µικρές επιχει-
ρήσεις από µεγάλες, για τις µικρές επιχειρήσεις η εµπειρία λέει
-και είναι δεδοµένο- ότι οι εγγυητές των µικρών επιχειρήσεων δεν
έχουν καµµία ανάµειξη στο µικρό µαγαζί και στο περίπτερο
ακόµα, αν θέλετε. Απλώς, εξυπηρετούν τον συγγενή ή τον φίλο
σε εκπλήρωση είτε ηθικού καθήκοντος είτε το θεωρούν τυπικά.

Αυτοί, λοιπόν, θα πρέπει να ελευθερωθούν των υποχρεώσεών
τους, τουλάχιστον στο στάδιο του εξωδικαστικού µηχανισµού,
εφόσον εκπληρώνονται οι υποχρεώσεις από τον κύριο οφειλέτη,

για τον λόγο ότι δεν έχουν ανάµειξη ούτε στην επιχειρηµατική
πορεία του ούτε διοίκησαν επιχείρηση -έστω µαγαζί ή κατά-
στηµα- ούτε γνωρίζουν τη φερεγγυότητά του την ώρα που υπέ-
γραψαν τη σύµβαση εγγύησης.

Διότι αναγόµεθα τώρα σε επιχειρήσεις, οι οποίες λειτουργού-
σαν την εποχή της ευµάρειας το 2005, το 2006, το 2007. Κανείς
εξ αυτών -ήταν συγγενείς, ήταν φίλοι, ήταν γείτονες- δεν ζήτησε
να ελέγξει τη φερεγγυότητα εκείνου που υπέγραφε -και θα ήταν
αστείο να το ζητούσε- και σήµερα καλείται ως συνυπεύθυνος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ελάχιστα την ανοχή σας, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω διακρίνει µε την τροπολογία και κάτι άλλο, κύριε Υπουρ-

γέ. Έχω διακρίνει τους λεγόµενους «εµπορικούς εγγυητές» των
µεγάλων επιχειρήσεων. Εάν είσαι µέτοχος µιας ανώνυµης εται-
ρείας, αν είσαι διευθύνων σύµβουλος ή διοικητής της και υπο-
γράφεις µε ατοµική εγγύηση, βεβαίως προσδοκάς άµεσα ή έµ-
µεσα οφέλη από αυτή την εγγύηση και κερδοσκοπείς, αν θέλεις.
Όµως, ο µικρός εγγυητής δεν κερδοσκοπεί. Ο διοικητής της µε-
γάλης επιχείρησης κερδοσκοπεί. 

Και θα τελειώσω και θα πω και τούτο. Διαβάζοντας σήµερα και
προετοιµαζόµενος για την οµιλία εντός Αιθούσης, είδα ότι ήρθε
µια τροπολογία συναδέλφου, καθ’ όλα τουλάχιστον συµπαθούς,
ο οποίος λέει ότι δεν κηρύσσονται αλληλέγγυα συνυπεύθυνα
αστικά τα ως άνω νοµικά πρόσωπα. Είναι γνωστό το θέµα. Μην
το επαναλάβω. Εκεί η Κυβέρνηση το δέχτηκε. Είπε η κ. Παπανά-
τσιου, «θα το δεχθώ». Δεν έχω ακούσει, όµως, ακόµα την ελευ-
θέρωση των µικρών εγγυητών, που δεν θα διακινδυνεύσουν οι
τράπεζες τίποτα, διότι θα κρίνουν τη βιωσιµότητα βάσει των στοι-
χείων του οφειλέτου και των εις ολόκληρο συνοφειλετών. Περι-
µένω, λοιπόν, να ακούσω τη θέση της Κυβέρνησης για αυτό το
σηµείο.

Θα επαναλάβω και κάτι άλλο. Εξαιρούµε έναν µεγάλο αριθµό
δανείων που δεν το έχετε λάβει υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ και
κύριοι της Κυβέρνησης. Είχα θέσει το θέµα των δανείων σε ξένο
νόµισµα, σε ελβετικό φράγκο, και είχε πει η κ. Παπανάτσιου µετά
από µεγάλη πίεση, ότι θα το µελετήσει η Κυβέρνηση και θα µας
δώσει την άποψή της. 

Ε, λοιπόν, καταθέτω αυτή τη στιγµή για τα Πρακτικά έγγραφο
της Ένωσης Ελληνικών Τραπεζών, που µας λέει ότι δεν µπορούν
να ενταχθούν τα δάνεια σε ξένο νόµισµα και δη σε ελβετικό
φράγκο στον εξωδικαστικό µηχανισµό, διότι δεν έχει επιλυθεί το
ζήτηµα της ισοτιµίας είτε δικαστικά είτε νοµοθετικά είτε καθ’ οι-
ονδήποτε άλλο τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-
ράς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως, κατά την άποψή µου, νοµίζω ότι πρέπει να στα-
θούµε όχι µόνο στο νοµοθέτηµα, αλλά και στην τροπολογία που
θα ελευθερώσει τις υγιείς δυνάµεις των µικροµεσαίων οικογενει-
ακών επιχειρήσεων, για να συνεχίσουν την πορεία τους µέσα στη
χώρα και την οικονοµία. Μην τους καταδικάσουµε. 

Αντίθετα, είµαι πρόθυµος να δεχθώ την ευθύνη των εµπορικών
οφειλετών και να δεχθώ κάθε άλλη ρύθµιση. Απευθύνω, όµως,
και έκκληση και αν θέλετε όχι µόνο αίτηµα, αλλά και αξίωµα,
κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να ρυθµιστεί σήµερα το θέµα. Αν
ακούσω ότι θα µελετηθεί στο µέλλον κ.λπ., θα µετατεθεί στις ελ-
ληνικές καλένδες, θα λειτουργήσει ο νόµος και οι άνθρωποι
αυτοί είτε θα έχουν την επιλογή να κρυφτούν είτε θα έχουν την
επιλογή να παραδώσουν την περιουσία τους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Ανεξάρτητο Βουλευτή Γεώργιο - Δηµήτριο Καρρά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων
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και από το 18ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική πλειοψηφία οργανώνει ένα
ακόµα πανήγυρι, επιλύει σήµερα ένα ακόµα πρόβληµα. Στο
τέλος φοβάµαι ότι θα πάτε από πλήξη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι! Τόσα πολλά προβλήµατα που έχετε επιλύσει, δεν θα
έχετε τι να κάνετε, δεν θα ξέρετε πώς να περνάτε την ώρα σας.

Αυτή τη φορά πανηγυρίζετε, διότι επιλύετε και το θέµα των
κόκκινων δανείων. Όµως -σηµειώστε το που σας το λέω- µε αυτό
το νοµοσχέδιο το πρόβληµα των κόκκινων δανείων θα επιδεινω-
θεί. Εάν δεν το πιστεύετε, σε µερικούς µήνες θα τα πούµε.

Βεβαίως, δεν µε εκπλήσσει ότι η Κυβέρνηση έχει ροπή προς
τα πανηγύρια. Πανηγυρίζει για τα πάντα και τα αντίθετά τους.
Μέχρι τώρα πανηγυρίζατε -θυµηθείτε πόσες φορές, εκατοντάδες
φορές, µας το είχατε πει εδώ στη Βουλή- για το ότι µετά τις δε-
καεπτά ώρες διαπραγµάτευσης που έκανε ο κ. Τσίπρας είχατε
πετύχει να υπάρχουν χαµηλοί στόχοι στα πρωτογενή πλεονά-
σµατα. Πανηγυρίζατε, διότι σε αντίθεση µε εµάς τους ανάλγη-
τους, τους νεοφιλελεύθερους, τους τρισκατάρατους, εσείς εί-
χατε κατορθώσει να έχετε πολύ χαµηλά πρωτογενή πλεονά-
σµατα. 

Τώρα, τις τελευταίες µέρες πανηγυρίζετε για το ακριβώς αν-
τίθετο, για το ότι πετύχατε -σε περίοδο ύφεσης µάλιστα- υψηλά
πρωτογενή πλεονάσµατα µε µια σειρά µέτρα που οδήγησαν σε
υπερφορολόγηση των πολιτών. Πανηγυρίζετε, λοιπόν, για τα
πάντα και για το άσπρο και για το µαύρο και για το ένα και για το
ακριβώς αντίθετο. Δεν θα πω ότι είστε κυβέρνηση για τα πανη-
γύρια, αλλά ότι έχετε ροπή στα πανηγύρια θα το συνοµολογή-
σετε και εσείς οι ίδιοι.

Εν πάση περιπτώσει, εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα
έπρεπε, έστω και την τελευταία στιγµή, να σας προβληµατίσει. 

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά δεν τα λέω γιατί δεν έχουµε αντι-
πολιτευτικό αντικείµενο. Δόξα τον Θεό µάς προσφέρετε κάθε
µέρα. Όµως, εδώ το πράγµα θα καταστεί επικίνδυνο για όλους
τους εµπλεκόµενους: τράπεζες, επιχειρήσεις, την πραγµατική οι-
κονοµία.

Πρώτα από όλα, κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση µιλάει για
εξωδικαστικό συµβιβασµό. Εδώ δεν είναι ούτε εξωδικαστικούς,
ούτε συµβιβασµός. Υπάρχει µια µακρόσυρτη διαδικασία που κα-
ταλήγει σε δικαστήρια, τα οποία ήδη είναι υπερφορτωµένα λόγω
του νόµου Κατσέλη. Εκκρεµούν διακόσιες χιλιάδες υποθέσεις
και ορίζονται δικάσιµοι το 2032. Εδώ θα πάµε σε µια οµηρία και
των τραπεζών και των επιχειρήσεων. Το πρόβληµα θα γίνει ακό-
µα οξύτερο.

Επίσης, προβλέπονται είκοσι πέντε έγγραφα -όχι είκοσι τέσ-
σερα, είκοσι πέντε έγγραφα- πιστοποιητικά και βεβαιώσεις µόνο
και µόνο για την υποβολή της αίτησης για την ένταξη στον µη-
χανισµό. Η δε ηλεκτρονική πλατφόρµα δεν θα λειτουργεί και
υποτίθεται ότι θα λειτουργήσει τον Ιούνιο, το δε σύστηµα θα λει-
τουργήσει, αλλά παλαιά, µε τον παραδοσιακό τρόπο. Φαντα-
στείτε τι ειδυλλιακό χάος θα δηµιουργηθεί τις επόµενες ηµέρες
και τους επόµενους µήνες.

Επίσης -και αυτό το θεωρώ το πιο σηµαντικό από όλα- δεν
υπάρχει ούτε κίνητρο, ούτε κύρωση για τις τράπεζες να αντιµε-
τωπίσουν το θέµα και να µην κάθονται να το κλωσάνε. Δεν υπάρ-
χει τίποτα. 

Εποµένως φοβούµαι ότι και αυτό το νοµοσχέδιο θα έχει την
τύχη του νόµου Σταθάκη, ο οποίος ψηφίστηκε και αυτός εν χορ-
δαίς και οργάνοις στα τέλη του 2015, αλλά τα αποτελέσµατα δεν
είναι ορατά ούτε µε µικροσκόπιο. Αυτή είναι η κατάσταση και
είµαι βέβαιος ότι θα µε θυµηθείτε όχι µετά από πολύ καιρό, µετά
από δύο - τρεις µήνες.

Τώρα θα µπορούσατε να πείτε: «Και καλά, εσείς που τα λέτε,
έχετε κάτι καλύτερο να µας προτείνετε;» Ναι, έχουµε και είναι
και κατατεθειµένο από τον περασµένο Οκτώβρη. Για τις µικρές
επιχειρήσεις έχουµε προτείνει ένα απλό πράγµατι εξωδικαστικό
µηχανισµό, αυτοµατοποιηµένο, που τον περιγράφουµε µε λεπτο-

µέρειες και βασίζεται εν πολλοίς στον νόµο Δένδια, τον οποίο
τον παγώσατε.

Τον κρατήσατε «στο ψυγείο» σας και δεν τον εφαρµόσατε για
δύο -δυόµισι χρόνια. Απλώς επεκτείνουµε τη λογική αυτού του
αυτοµατοποιηµένου µηχανισµού και για χρέη στις εφορίες και
στα ασφαλιστικά ταµεία.

Δεύτερον, για τις µεγάλες επιχειρήσεις προτείνουµε ρυθµίσεις
στην πτωχευτική και στην προπτωχευτική διαδικασία, έξι συγκε-
κριµένες ρυθµίσεις, οι οποίες αποσκοπούν να περιορίσουν, να
συντµήσουν τον χρόνο που απαιτείται γι’ αυτές τις διαδικασίες.
Για την πτωχευτική διαδικασία ο στόχος είναι να πέσουµε από τα
δέκα στα δύο χρόνια.

Σε αυτό το πλαίσιο έχουµε προτείνει τη θέσπιση κινήτρων και
κυρώσεων στις τράπεζες, έτσι ώστε να κινηθούν γρήγορα και να
αντιµετωπιστεί επί της ουσίας το θέµα, διότι απλά και µόνο θέ-
τοντας στόχους ότι τα κόκκινα δάνεια πρέπει να περιοριστούν
από το 45% στο 40%, ας πούµε, δεν θα πετύχετε τίποτα. Διότι τι
λέει ένας απλός στόχος που τίθεται; Θα µπορούσατε να πείτε
όχι 40%, αλλά 38%, 33,5%, οτιδήποτε. 

Δεν είναι καθόλου σοβαρά αυτά τα πράγµατα, κύριε Υπουργέ.
Γι’ αυτό και θα δείτε στους επόµενους µήνες το πρόβληµα να
οξύνεται και για τις επιχειρήσεις και για τις τράπεζες. Λυπάµαι
που µαζί µε την τρόικα ερχόσαστε και δίνετε µια ακόµα σπρωξιά
και στο τραπεζικό σύστηµα και στις επιχειρήσεις της χώρας, διότι
µαζί µε την τρόικα φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο αντί να
είναι βήµα µπρος, θα είναι βήµα προς τα πίσω. Θα οξυνθεί το ζή-
τηµα των κόκκινων δανείων και αυτό είναι πολύ σηµαντικό όχι
µόνο για τις ίδιες τις επιχειρήσεις και για τις τράπεζες, αλλά είναι
σηµαντικό συνολικά για την οικονοµία, διότι, αν αντιµετωπιστεί
το ζήτηµα, µπορεί πράγµατι να διοχετευθεί παραπάνω ρευστό-
τητα στην αγορά, που την έχει ανάγκη όσο τίποτε άλλο.

Το βασικό, λοιπόν, συµπέρασµα, κύριε Πρόεδρε, που προκύ-
πτει κι απ’ αυτό το νοµοσχέδιο, είναι ότι τούτη εδώ η Κυβέρνηση,
παρά τις προθέσεις της, –δεν κάνω δίκη προθέσεων ποτέ- δεν
µπορεί να βγάλει τη χώρα από την κρίση και το µνηµόνιο µεταξύ
των άλλων και γιατί δεν µπορεί να διαβάσει, να αναγνώσει σωστά
την οικονοµική και την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα. Τις περισσό-
τερες διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις που κάνει τις κάνει λάθος
και όσες κάνει σωστά τις παρουσιάζει µόνη της ότι είναι λάθος
πολιτική. Δυσφηµεί µόνη της κι όσα λίγα σωστά κάνει.

Με αυτόν τον τρόπο το πρόβληµα της Ελλάδας οξύνεται, το
πρόβληµα της εµπιστοσύνης προς την οικονοµία επιτείνεται και
η χώρα συνεχίζει να µπαίνει πιο βαθιά µέσα στο τέλµα.

Ο Πρωθυπουργός για την τελευταία διαπραγµάτευση µάς είπε
ότι τουλάχιστον πετύχατε να µη χάσετε µε ένα σκορ που θα θύ-
µιζε µατς «Μπαρτσελόνα - Πανελευσινιακού». Εκείνο το οποίο
είµαι σίγουρος ότι κάνετε, όµως, είναι κάτι άλλο. Είναι ότι είχατε
µια στρατηγική «Βραδυποριακού», η οποία κατέληξε σε αποτε-
λέσµατα «Ταλαιπωριακού» και για τη χώρα και για τους πολίτες!
Γι’ αυτό θα σας έλεγα ότι θα ήταν καλύτερο τόσο για εσάς τους
ίδιους, όσο και για τους Έλληνες πολίτες να φεύγετε µια ώρα
αρχύτερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντίνο Χατζηδάκη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Προχωρούµε στην κ. Μαρία Θελερίτη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ.
Να παρακαλέσω για συνέπεια στον χρόνο, γιατί αλλιώς θα νυ-
χτωθούµε, όπως καταλαβαίνετε.

Κυρία Θελερίτη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,

µετά το διδακτικό ύφος του προηγούµενου οµιλητή -δεν θα ανα-
φερθώ στις συµβουλές του και στην προτροπή να φύγουµε-
εµείς εµµένουµε ότι θα µείνουµε και γι’ αυτό ακριβώς θα ανα-
φερθώ και σε αυτό το νοµοσχέδιο στο τι ερχόµαστε εµείς να κά-
νουµε.

Κατ’ αρχάς, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ολοκληρω-
µένο θεσµικό πλαίσιο, γιατί δίνει τη δυνατότητα σε βιώσιµες επι-
χειρήσεις να ρυθµίσουν τις συνολικές τους οφειλές τόσο προς
τον ιδιωτικό όσο και προς τον δηµόσιο τοµέα.

Ποιος είναι ο στόχος του; Να δοθεί αυτή η ευκαιρία σε χιλιά-
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δες επιχειρήσεις, όχι µόνο σε µεγάλες, αλλά κυρίως σε πολύ µι-
κρές, µικρές, µικροµεσαίες και ατοµικές επιχειρήσεις, που έχουν
πληγεί περισσότερο από την κρίση, που οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις οδήγησαν και έρχονται τώρα και µας διδάσκουν τι πρέπει
να κάνουµε. 

Εµείς ερχόµαστε σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο να δώσουµε
µία ανάσα σε αυτές τις επιχειρήσεις, για να συνεχίσουν να λει-
τουργούν σε πιο στέρεες, βιώσιµες βάσεις, διασφαλίζοντας πα-
ράλληλα τις θέσεις εργασίας. 

Τι διαµορφώνεται µε αυτό το νοµοσχέδιο; Για πρώτη φορά ένα
ολιστικό εξωδικαστικό πλαίσιο, γιατί δίνει την ευκαιρία σε µία
υπερχρεωµένη αλλά ταυτόχρονα βιώσιµη επιχείρηση και όχι
µόνο µετά την παρέµβαση του Υπουργού, αφού συµπεριλαµβά-
νονται και αυτές που έχουν κλείσει, να συγκεντρώσει όλους τους
πιστωτές της, δηλαδή τις τράπεζες, τα ασφαλιστικά ταµεία, τους
προµηθευτές, προκειµένου να ρυθµιστούν τα χρέη προς όλους
αυτούς, βάσει ενός ορθολογικού σχεδίου αναδιάρθρωσης. 

Επίσης, δίνει τη δυνατότητα ένταξης όλων των επιχειρήσεων,
ανεξαρτήτως µεγέθους, περιλαµβανοµένων και των ατοµικών, µε
συνολικές οφειλές από 31-12-2016 από 20.000 ευρώ και άνω. 

Επίσης, παρέχει τη δυνατότητα ένταξης ακόµα και στις πλέον
υπερχρεωµένες επιχειρήσεις, υπό τη µοναδική προϋπόθεση ότι
καλύπτουν τα λειτουργικά τους έξοδα σε µία µόνο χρήση κατά
την τελευταία τριετία. 

Κι εδώ νοµίζω, όπως είπε και ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ πριν,
ότι πρέπει να το ξαναδούµε µε κριτήρια τις θέσεις εργασίας αλλά
και τον βαθµό συµβολής της στο επενδυτικό πρόγραµµα της Κυ-
βέρνησης. Θα πρέπει να δούµε κάποια κριτήρια, ώστε εάν δεν
ισχύει αυτή η µία χρονιά που η επιχείρηση καλύπτει τα λειτουρ-
γικά της έξοδα, για να υπάρχει αυτή η δυνατότητα. 

Προσφέρεται επίσης η ευκαιρία ρύθµισης, η οποία είναι προ-
σαρµοσµένη στις ανάγκες της επιχείρησης και στην πραγµατική
ικανότητα εξυπηρέτησης των οφειλών της επιχείρησης. Γι’ αυτό
και αυτή η ρύθµιση περιλαµβάνει γενναίες µειώσεις επιτοκίων,
επιµηκύνσεις περιόδων αποπληρωµής, έως ακόµη και διαγραφές
οφειλών.

Προβλέπει επίσης τη δυνατότητα του οφειλέτη να ρυθµίσει τα
χρέη του προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία µέχρι εκα-
τόν είκοσι µηνιαίες δόσεις, µε ελάχιστη καταβολή 50 ευρώ. 

Δίνει απόλυτη προστασία στους µικρούς πιστωτές, οι οποίοι
µπορούν να διεκδικήσουν στο ακέραιο το σύνολο των απαιτή-
σεών τους και αυτή η διαδικασία υλοποιείται στην πράξη µέσω
του πληροφοριακού συστήµατος, το οποίο θα διενεργείται ηλε-
κτρονικά αυτή η διαδικασία βήµα προς βήµα, µειώνοντας και το
διαχειριστικό κόστος και τον απαιτούµενο χρόνο για τους πιστω-
τές και τον οφειλέτη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, θα τολµούσα να πω
ότι το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα πολύτιµο εργαλείο για τη
διάσωση αλλά και για την εξυγίανση των επιχειρήσεων και ταυ-
τόχρονα θα έλεγα ότι συµβάλλει στην αναστολή της αύξησης
της ανεργίας και καινοτοµεί, µε δεδοµένο ότι όλες οι προηγού-
µενες νοµοθετικές πρωτοβουλίες ουσιαστικά οδήγησαν στο
κενό. 

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ πάλι στην Αντιπολίτευση, η οποία
άσκησε αυξηµένη κριτική για την αποτελεσµατικότητα του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου και να δούµε λίγο τι έκαναν οι ίδιοι την προ-
ηγούµενη περίοδο, µέσα από τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
θεσµοθέτησαν. 

Το άρθρο 44 του ν.1892/1990 καταστρατηγήθηκε κατά κόρον,
γιατί δεν υπήρξε έλεγχος των συµβαλλόµενων πιστωτών και οδή-
γησε στην κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος. 

Η διαδικασία συναλλαγής του ν.3588/2007 επίσης καταστρα-
τηγήθηκε, γιατί δεν υπήρχε δέσµευση για την τήρηση των συµ-
φωνηµένων και απέτυχε παταγωδώς ως προσπάθεια εξυγίανσης
των επιχειρήσεων. 

Υπήρξαν νοµοθετικές πρωτοβουλίες που αναπτύχθηκαν µετά
το 2007 όπως, για παράδειγµα, το παλιό άρθρο 99 του προηγού-
µενου Εµπορικού Κώδικα, που ουσιαστικά όσοι προσέβλεπαν σε
αυτό στην ουσία ήθελαν να πάρουν µόνο προληπτικά ασφαλι-
στικά µέτρα για την εκτροπή όλων των αναγκαστικών µέτρων
από τους πιστωτές τους. Έτσι, δεν προέβαιναν περαιτέρω σε

καµµία ενέργεια εξυγίανσης των επιχειρήσεων.
Και τέλος, υπήρξε ο ν.4307/2004, γνωστός σε όλους ως νόµος

Δένδια, ο οποίος στην πράξη δεν εφαρµόστηκε ποτέ, διότι ου-
σιαστικά δεν κατατέθηκε καµµία αίτηση εξυγίανσης για καµµία
επιχείρηση και όχι γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ έριξε την κυβέρνηση Σαµαρά,
όπως αναφέρθηκε από τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γεωργιάδη, αλλά γιατί ο νόµος προέβλεπε πρώτα την απαλλαγή
από το δηµόσιο και στη συνέχεια έδινε τη δυνατότητα να κατα-
φύγει κανείς στους υπόλοιπους πιστωτές, είτε ήταν τράπεζες
είτε ήταν ιδιώτες πιστωτές. 

Όλες αυτές οι διαδικασίες -και έχει δίκιο ο προηγούµενος οµι-
λητής- αποτελούσαν ουσιαστικά προπτωχευτικές διαδικασίες και
η χρήση τους από τις επιχειρήσεις οδηγούσαν στον στιγµατισµό. 

Αυτός ο εξωδικαστικός συµβιβασµός που προτείνει η Κυβέρ-
νηση διαφέρει και επί της ουσίας και επί της διαδικασίας, γιατί
ακριβώς δεν αποτελεί προπτωχευτική διαδικασία. Άρα είναι µια
διαφορετική πρόταση. Εποµένως, αν δεν υπάρξει συµβιβασµός
σε κάποιο από όλα αυτά τα στάδια και αποβεί άκαρπη και άγονη
όλη η διαδικασία, αυτό δεν οδηγεί στην πτώχευση της επιχείρη-
σης και άρα δεν στιγµατίζεται η επιχείρηση. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να πω ότι πραγµατικά η καινοτο-
µία αυτού του νοµοσχεδίου βρίσκεται στη δυνατότητα που δίνε-
ται στους ελεύθερους επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενους
να επωφελούνται από αυτές τις ευνοϊκές διατάξεις του σχεδίου
νόµου. Είναι µια προσθήκη, που πραγµατικά συµπεριλήφθηκε
µετά από διαβούλευση µε τους εµπλεκόµενους φορείς. Και εδώ
θα πρέπει να θυµίσουµε ότι αυτό είναι πάρα πολύ σωστό και
προς όφελος των ελεύθερων επαγγελµατιών, γιατί µέχρι τώρα
οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενοι εξαιρούν-
ταν από όλες τις προηγούµενες προσπάθειες, ενώ θα µπορού-
σαν να είχαν ενταχθεί στο άρθρο 99 και στον νόµο Κατσέλη, µε
αποτέλεσµα να κινδυνεύουν να κλείσουν οι επιχειρήσεις τους και
να δεσµευθεί ή να εκπλειστηριαστεί η πρώτη κατοικία τους. Επο-
µένως εδώ µιλάµε για µια καινοτοµία πραγµατικά. 

Αυτός ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών επιχει-
ρήσεων είναι ένας νέος θεσµός, ο οποίος έχει βασική επιδίωξη
πραγµατικά την ανακούφιση των επιχειρήσεων, που λόγω της
παρούσας οικονοµικής συγκυρίας βρίσκονται σε αδυναµία πλη-
ρωµής. 

Και πρέπει να επισηµάνουµε, για να ολοκληρώσουµε, ότι σε
αυτόν τον µηχανισµό, επίσης, συµπεριλαµβάνονται κατάλληλες
δικλίδες ασφαλείας, προκειµένου να µη διασωθούν µέσω αυτού
οι λεγόµενοι «στρατηγικοί κακοπληρωτές», οι οποίοι για ίδιον
όφελος κατευθύνουν τις επιχειρήσεις τους, τους εργαζόµενους
και τους πιστωτές τους σε οικονοµικά αδιέξοδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Οφείλουµε, λοιπόν, αγαπητές συναδέλ-
φισσες και συνάδελφοι, να δώσουµε τη δυνατότητα αυτή στις
επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την οικονοµική κρίση να µπο-
ρούν να ανασάνουν, ψηφίζοντας το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μαρία Θελερίτη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Μηταράκης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και αµέσως µετά ο κ. Δένδιας, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και δύο χρόνια ουσιαστικά

η χώρα µας κάνει βήµατα πίσω στον τοµέα της πραγµατικής οι-
κονοµίας. Η χώρα µετά την ανάπτυξη του 2014 επέστρεψε στην
ύφεση, αυξάνοντας τα προβλήµατα των δανειοληπτών. 

Πριν από µία εβδοµάδα η Στατιστική Υπηρεσία ανακοίνωσε ένα
πρωτογενές πλεόνασµα στο 3,9%. Επιτρέψτε µου να µη συµµε-
ρίζοµαι τη χαρά της Κυβέρνησης, γιατί αυτά τα 7 δισεκατοµµύ-
ρια πρωτογενούς πλεονάσµατος µαζί µε τα 4 δισεκατοµµύρια
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καθυστερούµενων ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου είναι,
ουσιαστικά, αφαίµαξη της πραγµατικής οικονοµίας, γεγονός που
οδηγεί σε χαµένες επενδύσεις, σε χαµένες θέσεις εργασίας, σε
απώλεια κατανάλωσης και σε ρευστοποίηση καταθέσεων. 

Και αυτό συνδέεται µε αυτό που συζητάµε σήµερα, γιατί ου-
σιαστικά αποτελεί λόγο για την εκτόξευση των κόκκινων δανείων.
Είναι ένα πρόβληµα για το οποίο είπατε ότι θα νοµοθετήσετε πριν
από δυόµισι χρόνια και σήµερα ακόµα το νοµοσχέδιο γράφεται
στο γόνατο. 

Εκλεχθήκατε µε συνθήµατα εναντίον της λιτότητας και τελικά
φέρατε λιτότητα, το 2016, οκτώ φορές περισσότερη από όση
χρειαζόταν το πρόγραµµα. Νοικοκυριά και επιχειρήσεις έχουν
φθάσει πλέον στα όριά τους και αυτό φαίνεται στα στοιχεία εκτέ-
λεσης του προϋπολογισµού. 

Και, βέβαια, τώρα στη διαπραγµάτευση πέφτουν µία, µία οι
«κόκκινες γραµµές»: η κόκκινη γραµµή της µη µείωσης κύριων
συντάξεων –πλέον είναι δεδοµένο ότι θα καταργηθεί η προσω-
πική διαφορά- η κόκκινη γραµµή της µη µείωσης του αφορολό-
γητου. Η µείωση του αφορολόγητου επέρχεται. Και η συνολική
λύση που είχατε πει ως προαπαιτούµενο έχει φύγει από τον πο-
λιτικό σας λόγο. 

Και δεν µας λέτε, αφού υπάρχει πλεόνασµα το 2016, πώς µπο-
ρείτε αυτό να το αξιοποιήσετε για την πραγµατική οικονοµία. Θα
µπορούσατε να µειώσετε, παραδείγµατος χάριν, την προκατα-
βολή φόρου του 2017 των επιχειρήσεων και των ελευθέρων
επαγγελµατιών, ένα µέτρο το οποίο θα είχε επίδραση στον προ-
ϋπολογισµό µόνο για το 2017 και θα έδινε άµεσα µία ένεση ρευ-
στότητας, θα στήριζε την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας και
θα συνέβαλλε στην αποπληρωµή δανείων από τις επιχειρήσεις
και τους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµερινό δυσµενές κλίµα,
υποτίθεται ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο θα ήταν µία ανάσα. Λέω
«υποτίθεται», γιατί φέρατε ένα νοµοσχέδιο πολύ κατώτερο των
προσδοκιών που εσείς συστηµατικά καλλιεργήσατε. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν είναι απάντηση στα 100 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ µη εξυπηρετούµενων «ανοιγµάτων» των τραπε-
ζών. Φέρατε µία διαδικασία που ούτε σύντοµη είναι ούτε απλή
ούτε, τελικά, εξωδικαστική. Συζητάτε σήµερα αλλαγές στο νοµο-
σχέδιο, για τις οποίες µέχρι και εχθές δεν είχατε ενηµερώσει τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Και βέβαια το οξύµωρο είναι ότι το
πρωί πολλές από αυτές τις αλλαγές τις προανήγγειλε η εισηγή-
τρια της Πλειοψηφίας και όχι ο αρµόδιος Υπουργός. Δυόµισι
χρόνια µετά, για ένα τόσο µεγάλο και σηµαντικό ζήτηµα ακόµα
γράφεται αυτό το νοµοσχέδιο στο γόνατο. Και, βέβαια, λείπει
από το νοµοσχέδιο η πρόβλεψη για τις ευθύνες των τραπεζικών
στελεχών και των στελεχών διοίκησης από τις αναδιαρθρώσεις
δανείων. Είπατε ότι η σχετική διάταξη θα έρθει σε επόµενο νο-
µοθέτηµα. 

Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι δεν βιάζεστε να εφαρµοστεί ο
δικός σας νόµος. Βέβαια οι κανόνες της καλής νοµοθέτησης επι-
τάσσουν να είναι οι σχετικές διατάξεις συγκεντρωµένες σε ένα
ενιαίο κείµενο. 

Η καθυστέρηση στο να οριστούν τα όρια ευθύνης των τραπε-
ζικών στελεχών, να οριστούν κανόνες γι’ αυτούς που διαχειρί-
ζονται τις αναδιαρθρώσεις δανείων έχει προκαλέσει εδώ και δύο
χρόνια µεγάλη ζηµιά στην αγορά. Όλες οι σχετικές διαδικασίες
έχουν «παγώσει», δεν κινείται τίποτα στην τραπεζική αγορά και
εσείς τον τελευταίο καιρό έχετε δηµιουργήσει ένα κλίµα εκφοβι-
σµού στελεχών, καλλιεργείτε µια ανασφάλεια στα τραπεζικά στε-
λέχη, µε αποτέλεσµα τελικά κανείς να µην αναλαµβάνει την
ευθύνη της αναδιάρθρωσης των χρεών, µε σοβαρές συνέπειες
τόσο για τις τράπεζες, αλλά κυρίως για τις ίδιες τις εταιρείες, οι
οποίες θα µπορούσαν να είχαν ήδη εξυγιανθεί και για τις οποίες
ο παράγοντας «χρόνος» σε µια οικονοµία που παραµένει στην
ύφεση είναι ο πλέον σηµαντικός. 

Γενικά, όµως, ο παράγων «χρόνος» γι’ αυτή την Κυβέρνηση
φαίνεται δεν ήταν σηµαντικός. Δεν δείχνετε να σας ενδιαφέρει
να κινηθείτε γρήγορα για τα θέµατα που απασχολούν την πραγ-
µατική οικονοµία. Σιγά-σιγά! Όλα µε τον καιρό τους! 

Το παράδοξο σε αυτό το θέµα είναι ότι από τη µία µιλάτε για
διακανονισµούς δανείων και από την άλλη -το έχω αναδείξει και

στις εργασίες της εξεταστικής επιτροπής- εκφράζεται ένα κλίµα
διωγµού αδιακρίτως κάθε τραπεζικού στελέχους που τόλµησε
να αναδιαρθρώσει ένα δάνειο. Γι’ αυτό πιστεύω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι η σχετική διάταξη πρέπει να είναι συγκεκριµένη
και να έρθει το συντοµότερο δυνατόν στη Βουλή.

Άµεσα, επίσης, πρέπει να έρθει και η τροποποίηση του άρθρου
12, που αφορά την επικύρωση από δικαστήριο του συµβιβασµού,
ώστε να απλοποιηθεί η διαδικασία. Άκουσα ότι το εξετάζετε. Σή-
µερα, όµως, έχουµε φτάσει στην Ολοµέλεια και πρέπει να δοθεί
µία συγκεκριµένη λύση.

Συνειδητοποιείτε το παράδοξο του τρόπου που νοµοθετείτε,
όταν πριν ψηφιστεί ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο έχετε ήδη
προαναγγείλει δύο σοβαρές τροποποιήσεις, που δεν τις έχετε
όµως τελικά νοµοθετήσει; 

Το σηµερινό νοµοθέτηµα κινδυνεύει να γίνει ένας νόµος που
µέσα στους επόµενους έξι µήνες αναγκαστικά θα υποβληθεί σε
αµέτρητες τροποποιήσεις, όπως έχετε ήδη κάνει στο ασφαλι-
στικό µε τον νόµο Κατρούγκαλου. Σχεδόν σε κάθε νοµοσχέδιο
έρχεται και µία τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας. 

Ο άλλος κίνδυνος είναι να µετεξελιχθεί το νοµοσχέδιο αυτό σε
έναν νέο νόµο Κατσέλη και οι υποθέσεις θα εξετάζονται από τη
δικαστική εξουσία µετά από δεκαπέντε χρόνια.

Αντιθέτως, η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει µία ολοκληρω-
µένη πρόταση για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, µε γρήγορες
και καθαρές διαδικασίες. Πρόκειται για πραγµατικά εξωδικαστικό
µηχανισµό και µε δικλίδες ασφαλείας κατά της δηµιουργίας νέων
στρατηγικών κακοπληρωτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία χρειάζεται εργα-
λεία. Εργαλεία, όµως, απλά και εύκολα στην εφαρµογή τους, για
να µπορεί να πάρει µπροστά. Τα πραγµατικά αντίµετρα στη λαί-
λαπα των νέων µέτρων που σύντοµα έρχονται είναι να δοθεί η
ευκαιρία στην παραγωγική Ελλάδα, στις ελληνικές επιχειρήσεις
να ανακάµψουν και να αρχίσουν να δραστηριοποιούνται και πάλι. 

Δυστυχώς φοβάµαι ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι άλλη µια χα-
µένη ευκαιρία στην προσπάθεια που έπρεπε να είχε γίνει για την
επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Νικόλαος Δένδιας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να ξεκι-

νήσω από το εξής. Σήµερα το πρωί επισκέφθηκε τον Πρόεδρο
της Βουλής ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Η επίσκεψη είχε σκοπό να επιστήσει ο Αρ-
χηγός της Αντιπολίτευσης την προσοχή του Προέδρου της
Βουλής στο θεσµικό θέµα του τρόπου νοµοθέτησης. 

Ο κ. Μητσοτάκης έκανε δηλώσεις µετά. Είναι ήδη στη διάθεσή
σας. Θέλω να πω, όµως, ότι αυτό το οποίο µας κάνει τραγική εν-
τύπωση είναι ότι «πριν αλέκτορα φωνήσαι…» εµφανίστηκε, κύριε
Υπουργέ, ενώπιόν µας η τροπολογία-προσθήκη του συναδέλφου
κ. Δηµητριάδη, η οποία επιβεβαιώνει στο σύνολό της ως σφρα-
γίδα τα όσα ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία ισχυρίζονται
περί του τρόπου νοµοθέτησης. 

Πρόκειται για µια νοµοθεσία απαράδεκτη επί του γονάτου της
επικαιρότητας, στην καλύτερη περίπτωση, ή υπό το νέφος της
πιθανής διαφθοράς, στη χειρότερη περίπτωση, όπως αυτή που
αντιµετωπίζουµε εδώ. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή έχετε εσείς τη θεσµική ευθύνη, θέλω
να µου πείτε αν την αποδέχεστε ή όχι. Σας παρακαλώ, µη θεω-
ρήσετε ότι έχουµε την υποµονή να αναµείνουµε στο τέλος της
συζήτησης να µας πείτε τι θα κάνετε, µε την ελπίδα να έχουµε
ξεχάσει το ζήτηµα ή να έχει διαλάθει της προσοχής µας. 

Ξαναλέω ότι αν η Κυβέρνηση θεωρεί ότι αυτή η ρύθµιση είναι
απαραίτητη, ώστε να ενθαρρυνθούν επενδυτές στη χώρα, ας το
εξηγήσει, ας φέρει αιτιολογική έκθεση, ας φέρει έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους και εµείς είµαστε εδώ να συµ-
παρασταθούµε. Το έχουµε κάνει πολλές φορές, κάτι που η
τωρινή κυβερνητική πλειοψηφία δεν έκανε ποτέ. 
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Αυτός ο τρόπος της νοµοθέτησης, όµως, σε κάθε λογικό άν-
θρωπο βάζει υπόνοιες, βαριές υπόνοιες, κύριε Υπουργέ. Και
επειδή είστε πρόσφατα επανελθών στην Ελλάδα και λίγο καιρό
Υπουργός και επειδή και η Κυβέρνηση δεν θα µακροηµερεύσει -
θα µου επιτρέψετε να σας πω, χωρίς προσωπικό στοιχείο- κι ούτε
εσείς πρόκειται να µακροηµερεύσετε σε αυτή την καρέκλα, είναι
κρίµα σε αυτή τη µικρή περίοδο να σας µείνουν ρετσινιές, που
στο τέλος-τέλος δεν σας ανήκουν και δεν σας χαρακτηρίζουν. 

Προχωρώ τώρα στο υπό κρίσιν θέµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι το υπ’ αριθµόν ένα

θέµα της ελληνικής οικονοµίας, τα κόκκινα δάνεια. 
Όταν ο τότε Πρωθυπουργός κ. Σαµαράς µού έκανε την τιµή

να µε κάνει Υπουργό Ανάπτυξης τον Ιούνιο του 2014, επέλεξα
αυτό το ζήτηµα ως ένα από τα δύο ζητήµατα µε τα οποία έπρεπε
να ασχοληθώ. Τότε δηµιουργήθηκε ένας ολόκληρος σχεδιασµός
-θα σας πω µετά- για το τι θα έπρεπε να γίνει. 

Δεν είναι µόνο το νοµοθέτηµα 4307/2014, αυτό που έχετε την
καλοσύνη πολλοί από εσάς να το αποδίδετε στο όνοµά µου. Είναι
πιο πολύπλοκο. Υπήρχε και άλλο νοµοθέτηµα. 

Τότε τα κόκκινα δάνεια ήταν µάξιµουµ γύρω στα 70 δισεκα-
τοµµύρια. Αυτή τη στιγµή, κατά τους καλύτερους υπολογισµούς,
είναι 110 - 120 δισεκατοµµύρια. Σας διαβεβαιώ ειλικρινά -και θυ-
µηθείτε το- ότι δεν υπάρχει ούτε µία στο εκατοµµύριο η ελληνική
οικονοµία να ανακάµψει, αν δεν ρυθµιστεί αυτό το ζήτηµα. Δεν
γίνεται. Δεν µπορεί να έρθουν επενδύσεις στην Ελλάδα όταν όλοι
οι φορείς επιχειρηµατικότητας είναι υπερχρεωµένοι. Καθιστά
αδύνατη τη συνέχιση της οικονοµικής δραστηριότητας. 

Ξαναλέω ότι δεν κινούµαστε σε κενό χρόνο. Επιδεινώνεται ρα-
γδαία η κατάσταση. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε µια προσπάθεια που έχει αναγγελθεί από
την Κυβέρνηση εδώ και δύο-δυόµισι χρόνια και η οποία έχει τον
φιλόδοξο τίτλο «Εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών
επιχειρήσεων». 

Θα θέλαµε να είναι µια επιτυχηµένη προσπάθεια. Είναι; Δεν
είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σας το λέω χωρίς καµµία
διάθεση αντιπολιτευτικής κριτικής, αλλά απλώς µε την αγωνία
ενός ανθρώπου που είδε, νοµίζω, έγκαιρα –γιατί το 2014 δεν
ήταν µνηµονιακή µας υποχρέωση η ρύθµιση αυτού του θέµατος-
την τεράστια προβληµατικότητα και προσπάθησε και που βλέπει
µετά από δυόµισι χρόνια το ίδιο ζήτηµα να βρίσκεται σε πολύ χει-
ρότερη κατάσταση. 

Είναι προφανές ότι δεν είναι εξωδικαστικός, είναι προφανές
ότι δεν είναι µηχανισµός και είναι προφανές ότι δεν συνιστά ρύθ-
µιση. Τι εξωδικαστικός; Το άρθρο 12 προβλέπει προσφυγή στη
δικαιοσύνη.

Ρώτησε ο ευρυµαθής συνάδελφος κ. Καρράς προηγουµένως
γιατί δεν απαντήθηκε το ερώτηµα µε τη λογική απάντηση -που
προφανώς αυτή είναι- την εκτελεστότητα. Η εκτελεστότητα, αν
αυτή ήταν η επιλογή και το ερώτηµα, θα µπορούσε να επιτευχθεί
µε άλλες µεθόδους, παραδείγµατος χάριν συµβολαιογραφικό έγ-
γραφο. Δεν χρειαζόταν να επιβαρύνουµε τη δικαιοσύνη. Ούτως
ή άλλως, όµως, όλα αυτά τα ανέπτυξε ο εισηγητής µας κ. Γεωρ-
γαντάς και οι συνάδελφοι οι οποίοι µίλησαν, ο κ. Γεωργιάδης, ο
κ. Χατζηδάκης, ο κ. Μηταράκης προηγουµένως. Δεν έχει έννοια
να τα επαναλάβω.

Λέω απλώς ότι εδώ αυτό το οποίο συµβαίνει είναι ότι εισηγεί-
στε, κύριε Υπουργέ, ένα σχέδιο προαιρετικής διαπραγµάτευσης,
χωρίς εργαλεία πίεσης και χωρίς κίνητρα και υπ’ αυτή την έννοια
δεν υπάρχει καµµία πιθανότητα αυτό να υλοποιηθεί.

Και σαν να µην έφτανε αυτό, υπάρχει εδώ µια τεχνική προϋπό-
θεση, η δηµιουργία µιας ηλεκτρονικής πλατφόρµας, η οποία επί-
σης δεν υπάρχει και η οποία κατά τις καλύτερες των προβλέ-
ψεων, από ό,τι φαίνεται, ίσως να είναι έτοιµη στο τέλος του χρό-
νου και µέσω αυτής της πλατφόρµας θα πρέπει να διακινηθούν
άπειρες πληροφορίες. Διότι αυτό το νοµοθέτηµα έχει και έναν
υφέρποντα γραφειοκρατικό µηχανισµό, εικοσιπέντε πιστοποι-
ητικά -πράγµατα, θάµατα- τα οποία είναι εξαιρετικά δύσκολο -το
ξέρετε, µην κοροϊδευόµαστε, στην Ελλάδα ζούµε όλοι- να µπο-
ρέσουν να λειτουργήσουν.

Φανταστείτε, λοιπόν, όχι κίνητρα, όχι ποινές, όχι τεχνική υπο-
στήριξη, όχι οτιδήποτε που να µπορεί να διευκολύνει, ώστε να

αποφευχθεί η γραφειοκρατία και, όµως, ελπίδα ότι θα λυθεί το
µεγαλύτερο πρόβληµα ιδιωτικού χρέους στην ιστορία του πλα-
νήτη, µε την εξαίρεση του ιταλικού, που όµως έχει διαφορετικές
παραµέτρους.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι περίεργο να σας πω
ότι δεν υπάρχει µία στο εκατοµµύριο να λειτουργήσει; Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ, του χρόνου εδώ να κάνουµε ξανά -θα είµα-
στε σε άλλους ρόλους πιθανότατα, αλλά δεν έχει σηµασία- µε
όσους βρίσκονται στην Αίθουσα την ίδια συζήτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Το λέγατε και πέρυσι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κάθε εβδοµάδα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πιθανόν. Πάντως να είµαστε συνεννοη-

µένοι, έχει συνταγµατική κατάληξη και αυτή συνιστά και το τέλος
σας.

Θα µου πείτε τώρα: Ωραία, µας τα λες. Γιατί δεν τα έκανες;
Σωστό.

Πάµε πίσω να δούµε, λοιπόν, τι κάναµε. Θα µου επιτρέψετε
δύο λεπτά γι’ αυτό.

Κατ’ αρχάς ο ν.4307, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε µια
τελείως διαφορετική φιλοσοφία. Ο ν.4307, αυτός που έχετε την
καλοσύνη να τον λέτε «νόµο Δένδια», δεν λειτούργησε για δύο
λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι ότι δεν ήταν το σύνολο του νόµου.
Το αρχικό νοµοθέτηµα προϋπέθετε, είχε ένα επόµενο κοµµάτι,
γιατί έπρεπε η προσέγγιση να είναι ολιστική και αυτή η φιλοσο-
φία είναι ορθή. Είναι λάθος ο νόµος, αλλά σωστή η φιλοσοφία.
Έπρεπε να είναι µέσα και το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία
και το κοµµάτι των χρεών προς τις τράπεζες και τους ιδιώτες.

Το αρχικό σχέδιο, λοιπόν, του νόµου τότε τα είχε όλα. Τότε
εγώ διαφώνησα µε τον κ. Χαρδούβελη. Αποτέλεσµα ήταν ότι ο
νόµος περιορίστηκε και πέρασε µόνο ως το κοµµάτι που αφορά
και είχε τη στενή µου αρµοδιότητα πια, το ιδιωτικό χρέος και µά-
λιστα, την ηµέρα που εγώ είχα µετακινηθεί ήδη στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας. Ήρθα εδώ, εισηγήθηκα τον νόµο και πήγα να
αναλάβω το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Ως προς το δεύτερο κοµµάτι, όµως, θα µου επιτρέψετε να σας
πω γιατί δεν λειτούργησε ο νόµος, διότι πράγµατι δεν λειτούρ-
γησε. Είπε, βέβαια, µια κυρία συνάδελφος προηγουµένως ότι δεν
υπεβλήθη καµµία αίτηση. Ανακριβές. Υπεβλήθησαν περίπου
εξήντα ή κάτι τέτοιο. Όµως, να µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας,
η πραγµατικότητα είναι ότι δεν λειτούργησε. Γιατί δεν λειτούρ-
γησε;

Θα σας πω εγώ γιατί δεν λειτούργησε. Διότι το απαξιώσατε
εσείς την ηµέρα που εξελέγητε. Ο κ. Σκρέκας, ο οποίος µε δια-
δέχθηκε, είχε φροντίσει ήδη να εκδοθούν και τα templates, τα
υποδείγµατα για τον νόµο και µόλις έγινε ο κ. Σταθάκης τότε, αν
θυµάµαι καλά, Υπουργός και η Κυβέρνηση στο σύνολό της, δια-
κήρυξαν ότι θα υπάρξει σεισάχθεια, θα χαριστούν όλα τα λεφτά.

Κατά συνέπεια η πρόβλεψη του νοµοθετήµατος, του 4307, που
προέβλεπε περικοπές µέχρι 50% θεωρήθηκε απολύτως ανεπαρ-
κής. Και εγώ, αν µου έλεγαν ότι θα µου τα χαρίσουν όλα, γιατί
να υπαχθώ σε έναν νόµο που στην καλύτερη περίπτωση και υπό
προϋποθέσεις θα µου έκοβε µόνο τα µισά; Ξέρετε κανέναν ο
οποίος θα έµπαινε σε αυτή τη λογική;

Άρα το να λέτε ότι το υπόδειγµα είναι λάθος, διότι δεν εφαρ-
µόστηκε, όταν εσείς εξασφαλίσατε τις προϋποθέσεις για να µην
εφαρµοστεί, µε συγχωρείτε, αλλά µας οδηγεί σε έναν φαύλο
κύκλο.

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο επίσης, για να είµαστε ειλικρι-
νείς µεταξύ µας.

Αυτό το νοµοθέτηµα, κύριε Υπουργέ, δεν έχει ελληνική υπο-
γραφή, εκτός αν εσείς µου διαψεύσετε την πληροφορία που
έχουµε. Έχουµε σαφή πληροφόρηση ότι είναι γραµµένο από
συγκεκριµένο νοµοτεχνικό εκτός Ελλάδος, έχει σταλεί γραµµένο
στην Ελλάδα και µεταφράστηκε µόνο από νοµικό γραφείο, µε
ελάχιστες διαφοροποιήσεις.

Είναι ένα νοµοθέτηµα γραµµένο εκτός Ελλάδος, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Εµείς το αντιγράψαµε! Το µεταφράσαµε και το
αντιγράψαµε! Με καλές προθέσεις εγράφη εκτός Ελλάδος -εγώ
δεν κατηγορώ κανέναν- όµως, εν αγνοία πλήρως της ελληνικής
πραγµατικότητας, µε την αντίληψη ότι αν γνωρίζουµε το πρό-
βληµα, παραδείγµατος χάριν -λέω µια χώρα- στην Ισπανία, µπο-
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ρούµε να λύσουµε και το πρόβληµα στην Ελλάδα, αγνοώντας ότι
είναι διαφορετικές οι παράµετροι. Το ότι χρωστάω στην Ισπανία,
δεν σηµαίνει ότι έχω τα ίδια προβλήµατα όταν χρωστάω και στην
Ελλάδα και ότι αντιµετωπίζω τις ίδιες προκλήσεις. Και συνήθως
δεν χρησιµοποιώ χώρες κατά τύχη.

Όµως, εδώ υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µια
άλλη ευθύνη, των δανειστών µας, της τρόικας. Να είµαστε και
σε αυτό συνεννοηµένοι. Διότι το ότι δέχονται και συνοµολογούν
αυτά τα πράγµατα, νοµίζω ότι δηµιουργεί και ένα ερώτηµα για
τη δυνατότητά τους να βοηθήσουν τη χώρα στον εκσυγχρονισµό
της. Διότι σε όλα αυτό το εγχείρηµα προφανώς η θεωρητική του
θεµελίωση δεν είναι µόνο να εισπραχθούν ή να εξυπηρετηθεί το
χρέος από τους δανειστές, είναι, όπως ισχυρίζονται τουλάχιστον
οι δανειστές, και ο εκσυγχρονισµός της χώρας. Τολµώ να πω µά-
λιστα ότι µερικοί, όταν µιλάνε ο ένας στον άλλο, µιλάνε για βίαιο
εκσυγχρονισµό της χώρας. Όταν, λοιπόν, υπάρχει ανάγκη εκσυγ-
χρονισµού της χώρας, υπάρχει ανάγκη και σοβαρότητας του
πλαισίου εκσυγχρονισµού αυτής της χώρας. 

Αυτό το οποίο συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και
σας το λέω µε πόνο ψυχής, ανεξαρτήτως κόµµατος και παρατά-
ξεως- είναι ότι το δίκαιο της Ελλάδος έχει µετατραπεί σε µια κου-
ρελού, µια άθλια κουρελού χωρίς καµµία νοµοτεχνική αρτιότητα,
χωρίς καµµία φιλοσοφία καν πίσω από αυτό, µε διατάξεις οι
οποίες εισβάλλουν από δύο διαφορετικές κατευθύνσεις, το ίδιο
αφιλοσόφητες και οι δύο: το ένα µέρος µέσω των νοµοθετηµά-
των που έχουν να κάνουν µε τα µνηµόνια, των µνηµονιακών νο-
µοθετηµάτων και από την άλλη, µέσω των οδηγιών, οι οποίες επί-
σης στερούνται φιλοσοφίας, επίσης εισέρχονται µε έντονη αυ-
θαιρεσία µέσα στο Ελληνικό Δίκαιο και καταστρέφουν τις δοµές
του. Όταν τελειώσει αυτή η περίοδος και γυρίσουµε πίσω να
δούµε τι απέµεινε από το Ελληνικό Δίκαιο, η στιγµή θα είναι εξαι-
ρετικά µελαγχολική.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, και λέω το εξής. Δεν βοηθάει αυτό το
νοµοθέτηµα. Δεν βοηθάει σε καµµία κατεύθυνση. Δεν βοηθάει
πρακτικά, διότι δεν µπορεί να επιλύσει το ζήτηµα. Δεν βοηθάει
θεσµικά, διότι δεν έχει, πέραν της αρχικής φιλοσοφικής σκέψης
του συνόλου των οφειλών κάτω από µία οµπρέλα, κανέναν µη-
χανισµό και καµµία άλλη σκέψη, η οποία να µπορεί να εξυπηρε-
τήσει κάτι. Έτσι γίνεται και αυτό ένα κοµµάτι µιας ολόκληρης
σειράς νοµοθετηµάτων, τα οποία δεν έχουν κανένα πρακτικό
αποτέλεσµα.

Και επειδή ίσως να λέτε ότι αυτά είναι αντιπολιτευτικά λόγια,
να σας θυµίσω τα εξής. Θυµάστε τον ν.4412/2016 για τις δηµό-
σιες συµβάσεις; Αυτός ο νόµος προέβλεπε έντεκα κανονιστικές
πράξεις. Νόµος του 2016. Μέχρι στιγµής έχουν εκδοθεί δύο από
αυτές. Ο νόµος είναι ανενεργός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω µισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα αργήσω.
Θυµάστε τον ν.4441/2016 για την απλοποίηση της ίδρυσης επι-

χειρήσεων, ο οποίος ήρθε εδώ µε φανφάρες; Αυτός ο νόµος
προέβλεπε δέκα κανονιστικές πράξεις. Από αυτές τις δέκα, έχει
εκδοθεί µία. Ο νόµος είναι ανενεργός.

Θυµάστε τον άλλο νόµο, τον ν.4442/2016, για το θεσµικό πλαί-
σιο άσκησης οικονοµικής δραστηριότητας; Αυτός προέβλεπε
άνω των είκοσι. Είκοσι πέντε τις έχω µετρήσει εγώ, αλλά υπάρχει
θέµα, που θα µπορούσε να το κάνει κανείς και στις είκοσι κανο-
νιστικές πράξεις. Πρέπει να σας πω ότι δεν έχει εκδοθεί ούτε µία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν των άλλων, το συγκεκρι-
µένο Υπουργείο, η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει µακρά
προϋπηρεσία στη νοµοθέτηση άστοχων νοµοθετηµάτων, µη
εφαρµόσιµων και µη υλοποιήσιµων. Μην προσθέσετε άλλο ένα
σε αυτή τη µακρά σειρά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νίκο Δέν-
δια.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Ένωση Κεντρώων κ.
Μάριος Γεωργιάδης.

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα και από εµένα. Ευχαριστώ κιόλας για την ανοχή

στη διαδικασία και την εξυπηρέτηση που µου κάνατε, λόγω της
ανειληµµένης υποχρέωσης που είχα το πρωί και δεν µπορούσα
να είµαι την ώρα που έπρεπε στην Ολοµέλεια.

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, δεκάδες φορές έχουµε ανα-
φερθεί από αυτό εδώ το Βήµα στην κωλυσιεργία, στην αδράνεια,
στην αβελτηρία, την αναβολή ή και στην αποχή από την έλλειψη
πρωτοβουλίας εκ µέρους των Υπουργών της Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ, προκειµένου να αποφύγουν να παρέµβουν σε θέµατα
αρµοδιότητάς τους που, παρ’ όλα αυτά, ταλανίζουν την κοινωνία
όλον αυτόν τον καιρό.

Το µεγάλο πρόβληµα είναι, όταν αποφασίζουν τελικά να ασχο-
ληθούν και να παρέµβουν, το κάνουν µε τόσο άγαρµπο τρόπο,
που αντί να εκτονώσουν καταστάσεις, αναστατώνουν χωρίς
λόγο, διαταράσσουν τις ευαίσθητες ισορροπίες και δηµιουργούν
περισσότερα αδιέξοδα. 

Όλα τα παραπάνω περιγράφουν απόλυτα το σχέδιο νόµου που
συζητάµε σήµερα. Ήταν φυσικό, µετά από οκτώ χρόνια κρίσης
βέβαια, ύφεση και υπερφορολόγηση και συσσωρευµένα χρέη,
σαφώς υπό την ευθύνη τής εν λόγω Κυβέρνησης, να οδηγη-
θούµε σε αυτό το συµπέρασµα. Γιατί όλοι ήλπιζαν και αναµένανε
κάτι αντίθετο. Η δε Κυβέρνηση, µετά από µήνες καθυστέρησης
µας το παρουσίασε τελικά παροµοιάζοντάς το ως σωτήρια χει-
ρουργική επέµβαση. Όµως, δυστυχώς για την Κυβέρνηση και την
αγορά, «άνθρακας ο θησαυρός». 

Και για να ξεκαθαρίσουµε από την αρχή, ο εξωδικαστικός µη-
χανισµός ρύθµισης οφειλών επιχειρήσεων δεν είναι καθόλου
εξωδικαστικός και καθόλου δεν ρυθµίζει. Αυτό είναι το συµπέρα-
σµα από όσα διαβάσαµε στις διατάξεις του και από όσα ακού-
σαµε και κατά τη διάρκεια των επιτροπών.

Πριν ξεκινήσω να παραθέτω τις προβληµατικές διατάξεις, πρέ-
πει εν συντοµία να αναφερθώ στη σηµερινή κατάσταση. Οι ελ-
ληνικές συστηµικές τράπεζες έχουν δεσµευτεί έναντι της
Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής ότι µέχρι την 31η Δεκεµβρίου του
2019 θα έχουν µειώσει τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια κατά το
ποσό των 40 δισεκατοµµυρίων ευρώ ή του 38% του συνόλου,
ένας στόχος δύσκολος, δεδοµένης της ασφυξίας που επιβάλλει
η Κυβέρνηση και της έλλειψης αναπτυξιακής προοπτικής. Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία του 2016, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
προσέγγισαν τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ δηλαδή το 50% του
συνολικού χαρτοφυλακίου των δανείων. 

Επιπρόσθετα, το 2018, οι ελληνικές τράπεζες θα υποβληθούν
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα σε αυστηρά stress test, προ-
κειµένου να αξιολογηθεί η κεφαλαιακή επάρκειά τους µε βάση
τα στοιχεία του 2017. Εποµένως πρέπει, όχι µόνο να αποτραπεί
η περαιτέρω δηµιουργία κόκκινων δανείων, αλλά και να υπάρξει
σηµαντική µείωση των µη εξυπηρετούµενων ανοιγµάτων. Η ύ-
παρξη χαλαρών ρυθµίσεων παρέχει δυνατότητες εκµετάλλευσης
του εξωδικαστικού συµβιβασµού από κακόπιστους οφειλέτες και
δηµιουργεί συνθήκες αθέµητου ανταγωνισµού σε βάρος επιχει-
ρήσεων που υπήρξαν διαχρονικά συνεπείς στην εξυπηρέτηση
των οφειλών τους. Μην ξεχνάµε ότι στο νόµο Κατσέλη εκκρεµούν
σήµερα εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες αιτήσεις ένταξης µε δι-
κασίµους έως το 2032. 

Στο άρθρο 1, λοιπόν, πέρα από τη δυνατότητα ρύθµισης επι-
χειρηµατικών οφειλών επιτρέπεται να ενταχθούν και οφειλές από
άλλη αιτία, όπως αναγράφεται, ο όρος που διευκρινίζεται ότι πε-
ριλαµβάνει όχι µόνο τις προσωπικές οφειλές του επιχειρηµατία,
αλλά και των συνδεδεµένων µε αυτών προσώπων (περίπτωση ι’),
συγγενών µέχρι δεύτερο βαθµό. Δηλαδή, για να γνωρίζουν και
να το κάνουµε και απλό γι’ αυτούς που µας ακούν αυτή τη στιγ-
µή: Διακοποδάνεια που πήραν τα παιδιά του επιχειρηµατία για
ταξίδια ή καταναλωτικά δάνεια που πήρε η σύζυγος για να αγο-
ράσει ένα αυτοκίνητο επίσης, θα ρυθµιστούν. Και ρύθµιση, βέ-
βαια, σηµαίνει πιθανή διαγραφή χρεών εκ µέρους των τραπεζών. 

Αντιλαµβανόµαστε φυσικά ότι και οι οφειλές ιδιωτικής φύσεως
θα πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν, προκειµένου να προσδιορί-
ζονται ακριβέστερα οι δυνατότητες αποπληρωµής του οφειλέτη,
αλλά θεωρούµε απαράδεκτο να συµπεριλαµβάνονται στη ρύθ-
µιση και τελικά να φορτώνουν τον υπόλοιπο ελληνικό λαό. Και
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όταν λέω «φορτώνονται στον ελληνικό λαό» κυριολεκτώ, γιατί,
όπως όλοι γνωρίζουµε, από 1ης Ιανουαρίου του 2016 σε τυχόν
νέα –και χτυπάω ξύλο- ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών υπάρ-
χει το ενδεχόµενο να καλυφθεί µέρος αυτής από κούρεµα κατα-
θέσεων των πολιτών. 

Και αν χρειάζονται οι αρµόδιοι σχετική επιστηµονική τεκµη-
ρίωση, να σας βοηθήσουµε. Υπάρχει στη λογιστική η βασική
αρχή της αυτοτέλειας της λογιστικής µονάδας, σύµφωνα µε την
οποία η επιχείρηση έχει αυτοτελές σύστηµα λογιστικών βιβλίων,
δική της νοµική προσωπικότητα µε απαιτήσεις και υποχρεώσεις
διαφορετικές από εκείνες του επιχειρηµατία. Ποιο από το συν-
δεδεµένα πρόσωπα θα επωφεληθεί πρώτο από τυχόν διαγραφή
οφειλών; Τι είδους εγγραφές θα κατοχυρώνονται στα λογιστικά
βιβλία, όταν από τα µετρητά της εταιρείας θα πληρώνονται οι δό-
σεις που περιλαµβάνουν υποχρεώσεις και υποχρεώσεις τρίτων
προσώπων;

Στο άρθρο 2, είναι αλήθεια ότι το όριο των 20.000 ευρώ για
την υπαγωγή στη ρύθµιση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι περιλαµβά-
νονται και οι ιδιωτικές οφειλές, είναι πολύ χαµηλό και πιθανότατα
και το σύστηµα θα επιβαρυνθεί πολύ µε υποθέσεις µικρής σηµα-
σίας και τα δικαστήρια θα κατακλυστούν από αιτήσεις και έγ-
γραφα. 

Σε σχετική ερώτησή µας στην επιτροπή ο Υπουργός κ. Παπα-
δηµητρίου µάς απάντησε ότι δεν έχει εικόνα για τον αριθµό των
επιχειρήσεων που µπορούν να υπαχθούν στον µηχανισµό. Άρα
υποθέτουµε ότι το όριο µπήκε χωρίς κάποια ουσιαστική µελέτη. 

Δεν υιοθετούµε τις θέσεις της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών,
αλλά εκτιµούµε ότι το όριο των 50.000 ευρώ, που προτείνει, δεί-
χνει να είναι τοποθετηµένο σε πιο λογικά επίπεδα. 

Είναι θετικό που ο Υπουργός στην επιτροπή αποδέχτηκε σχε-
τικό αίτηµά µας και διευκρίνισε ότι επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν
διακόψει τη δραστηριότητά τους, θα έχουν δικαίωµα να ενταχ-
θούν στον µηχανισµό, εφόσον προηγουµένως έχουν υποβάλει
δήλωση επανέναρξης εργασιών. 

Για τις απαιτήσεις του άρθρου 3 και παρά τις εκτιµήσεις της
αγοράς ότι οι ρυθµίσεις πιθανό να αφορούν 350.000 ευρώ µε
400.000 ευρώ, η πολυετής κρίση,  η ύφεση, η στέρηση κεφαλαί-
ων και η έλλειψη µέτρων από την τρέχουσα κυβέρνηση δεν έχουν
επιτρέψει σε πολλές επιχειρήσεις να εµφανίζουν κερδοφόρες
χρήσεις. 

Εξάλλου, οι οικονοµικές καταστάσεις για τη χρήση 2016 δεν
έχουν κλείσει ακόµα και υπάρχουν πληροφορίες ότι σε όλη τη
χώρα γίνεται αγώνας δρόµου για δηµιουργική λογιστική µήπως
και καταστεί δυνατό να εµφανιστεί θετική αυτή η χρήση.

Επιπρόσθετα, τα κριτήρια επιλογής θα έπρεπε να είναι όχι
µόνο ποσοτικά αλλά και ποιοτικά, γιατί θα οδηγηθούµε στο οξύ-
µωρο εταιρεία µε ζηµιές 100 ευρώ για τρεις χρήσεις να µην υπά-
γεται στη ρύθµιση και εταιρεία µε κέρδη σε µία χρήση 100 ευρώ
ζηµιά σε δύο χρήσεις ύψους 10.000 ευρώ να υπάγεται. 

Ίσως η ύπαρξη ποιοτικών κριτηρίων, όπως η διατήρηση του
αριθµού των εργαζοµένων για κάποιο εύλογο χρονικό διάστηµα,
να βοηθούσε καλύτερα τις επιχειρήσεις και ταυτόχρονα να συ-
νέβαλλε στην καταπολέµηση της ανεργίας. 

Περνάµε στο άρθρο 4. Ο προσδιορισµός της 31-12-2018 ως
καταληκτικής ηµεροµηνίας για την υποβολή αίτησης, θα έχει ως
αποτέλεσµα οι µεν σηµαντικοί οφειλέτες να έχουν την άνεση
µέχρι τότε να διαφεύγουν, αλλά και να απέχουν από κάθε πρω-
τοβουλία ρύθµισης των οφειλών τους, οι δε µικρότεροι να «κου-
ράζουν» το σύστηµα, οδηγώντας το στα όριά του. 

Επίσης, δεν πρέπει να υπάρχει η παραµικρή δυνατότητα έντυ-
πης υποβολής αίτησης, όπως αναφέρεται στην παράγραφο 6,
ως εναλλακτική µέθοδος, µέχρι την ολοκλήρωση της ηλεκτρονι-
κής πλατφόρµας. 

Προχωράµε στο άρθρο 5. Εάν προσπαθήσουµε να καταµετρή-
σουµε τα έγγραφα, τα οποία απαιτείται να συνοδεύουν την αί-
τηση –και αναφέροµαι σε βεβαιώσεις, αντίγραφα οικονοµικών
καταστάσεων, πιστοποιητικά, λογιστικά ισοζύγια κ.ο.κ.– πιθανό-
τατα να ξεπεράσουµε τον αριθµό των πενήντα. Ο παραπάνω κα-
τάλογος θεωρείται ιδιαίτερα υπερβολικός, ο πιο γραφειοκρατι-
κός που θα µπορούσε να υπάρξει και σίγουρα αποτελεί αντικί-
νητρο. 

Ας σηµειωθεί ότι πολλά από αυτά τα δικαιολογητικά υπάρχουν
ήδη στα επιµέρους ηλεκτρονικά συστήµατα του δηµοσίου και θα
µπορούσαν να αναζητούνται υπηρεσιακά και να µην ταλαιπω-
ρούνται άσκοπα οι οφειλέτες. 

Στο άρθρο 6, σε περίπτωση µη κάλυψης θέσεων συντονιστών,
η νέα πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος δεν πρέπει να είναι
µόνο για δικηγόρους, καθώς έτσι αγνοούνται άλλες ειδικότητες
και κυρίως οι οικονοµολόγοι. 

Δεδοµένου δε ότι το υπολογιστικό µέρος της ρύθµισης και οι
ιδιαιτερότητες των τραπεζικών προϊόντων προσιδιάζουν περισ-
σότερο µε τις γνώσεις οικονοµολόγων, η σκέψη επιλογής µόνο
διαµεσολαβητών που έχουν τη δικηγορική ιδιότητα είναι αντίθετη
στη λογική της ίσης αντιµετώπισης όλων των επιστηµόνων. Άλ-
λωστε, όλοι οι διαµεσολαβητές έχουν την ίδια εκπαίδευση και
την ίδια διαπίστευση. 

Η πρόβλεψη της παραγράφου 1, στο µητρώο της Ειδικής
Γραµµατείας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους, να εγγράφονται
κατά προτεραιότητα διαπιστευµένοι διαµεσολαβητές, ουσια-
στικά αφήνει ανοικτό παράθυρο να µπορούν να χρησιµοποι-
ηθούν στη διαδικασία και µη διαµεσολαβητές. 

Και αυτό, τη στιγµή που σήµερα υπάρχουν στο µητρώο του
Υπουργείου περίπου δύο χιλιάδες διαπιστευµένοι διαµεσολαβη-
τές, οι οποίοι από πλευράς αριθµού ανταποκρίνονται πλήρως
στην προσδοκία αυξηµένων αιτήσεων οφειλετών.  

Επιπρόσθετα, ενώ γίνεται λόγος για εκατοντάδες χιλιάδες
υποθέσεις, δεν αξιοποιείται όλη η δεξαµενή των διαπιστευµένων
διαµεσολαβητών, αλλά προκρίνεται, χωρίς να είναι σαφής ο
λόγος, ένα σύστηµα µόνο τριακοσίων είκοσι και άγνωστου αριθ-
µού επιλαχόντων και µάλιστα µε περιορισµό ως προς τη γεωγρα-
φική διασπορά τους. 

Στο άρθρο 7, γενικά ο ρόλος που επιφυλάσσεται για τον συν-
τονιστή είναι υποτιµητικός και δεν αρµόζει σε δικηγόρο ή άλλο
επιστήµονα µε εµπειρία. Τα καθήκοντα ταιριάζουν απόλυτα µε
αυτά της γραµµατειακής υποστήριξης και του κλητήρα. Θα ήταν
πιο αποτελεσµατικό να έχουν οι διαµεσολαβητές έναν πιο ουσια-
στικό ρόλο στην επίτευξη συµβιβασµού µεταξύ των µερών. 

Για παράδειγµα, ο νόµος δεν προβλέπει καµµία διαδικασία
ελέγχου ή επαλήθευσης των απαιτήσεων που καταγράφονται
στην κατάσταση πιστωτών πέρα του ελέγχου της πληρότητας
του φακέλου. Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός υποχώρησε και δή-
λωσε στην επιτροπή ότι στα καθήκοντα του εµπειρογνώµονα θα
συµπεριληφθεί και η επαλήθευση των απαιτήσεων των πιστωτών,
αλλά ακόµα και έτσι η βελτίωση είναι ελάχιστη.

Παρεµπιπτόντως για την επαλήθευση αυτή εµείς τονίζω ότι το
προτείναµε κατά τη διάρκεια της επιτροπής και προτείναµε να
προστεθεί στα δικαιολογητικά της έκθεσης η κατάθεση βεβαί-
ωσης υπογεγραµµένης από ορκωτό ελεγκτή ή λογιστή ή ελεγ-
κτική εταιρεία, µε την οποία θα πιστοποιείται η ακρίβεια και η
εγκυρότητα της κατάστασης των πιστωτών.

Άρθρο 11, είναι προφανές ότι µια µικρή επιχείρηση θα βρίσκε-
ται σε αδυναµία αξιολόγησης κάποιας προτεινόµενης λύσης
λόγω έλλειψης της απαιτούµενης τεχνογνωσίας, αλλά και του
ποσού που χρειάζεται για την αµοιβή κάποιου εµπειρογνώµονα
ή εκτιµητή. Εδώ ίσως πρέπει το Υπουργείο να εξετάσει τρόπους
µερικής έστω κάλυψης των εξόδων µέσω, παραδείγµατος χάριν,
προγραµµάτων ΕΣΠΑ για µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Στο άρθρο 12, που επιβεβαιώνει ότι δεν είναι εξωδικαστικός ο
µηχανισµός, η διαδικασία που περιγράφεται είναι πάρα πολύ
χρονοβόρα. Απαιτεί απανωτές διαδικαστικές επιπλοκές µε προ-
θεσµίες µηνών και είναι βέβαιο ότι η µέσω του πολυµελούς πρω-
τοδικείου επικύρωση της συµφωνίας δεν θα πετύχει την εξοι-
κονόµηση χρόνου που επιδιώκει. Η πρόβλεψη των πέντε µηνών
διάρκειας δεν µπορεί να επαληθευτεί στην πράξη, τουλάχιστον
για τα ήδη επιβαρυµένα πρωτοδικεία Αθηνών, Πειραιώς και Θεσ-
σαλονίκης, ενώ υπάρχουν και εκτιµήσεις ότι η διαδικασία µπορεί
να διαρκέσει ακόµα και δεκαοκτώ µήνες.

Υποσχέθηκε, βέβαια ο Υπουργός, ότι θα εισαγάγει απλοποι-
ηµένη διαδικασία στις υποθέσεις, στις οποίες κατά την εξωδικα-
στική διαδικασία δεν υποβλήθηκαν ενστάσεις και δεν υπάρχει
διαγραφή οφειλής µη συµβαλλόµενου πιστωτή, οπότε θα µπο-
ρούσε η επικύρωση να γίνει από έναν δικαστή χωρίς ακροαµα-
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τική διαδικασία. Δεν µου ακούγεται ως απλούστευση που αξίζει
επαίνου και µάλλον πρέπει οι αρµόδιοι να προσπαθήσουν λίγο
περισσότερο. 

Στο άρθρο 15 θα µπορούσε η παράγραφος 21 να αποτελεί
καλή διάταξη για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, αλλά προβλέ-
πει ρύθµιση µόνο των οφειλών τους προς το δηµόσιο και τους
φορείς κοινωνικής ασφάλισης και όχι και προς τις τράπεζες. 

Στο άρθρο 16 κρίνουµε ότι είναι απαραίτητο η περιγραφόµενη
στο άρθρο 16 πλατφόρµα και διαδικασία υποδοχής και επεξερ-
γασίας των αιτήσεων να είναι εξ ολοκλήρου ηλεκτρονική για όλες
τις αιτήσεις µιας και στην αιτιολογική έκθεση αφήνονται περιθώ-
ρια και για µη ηλεκτρονική διεξαγωγή της διαδικασίας. Πρέπει
στους τρεις µήνες που αποµένουν µέχρι την έναρξη ισχύος του
νόµου οπωσδήποτε να έχει ολοκληρωθεί το στήσιµο της σχετι-
κής πλατφόρµας, ώστε όλοι οι ενδιαφερόµενοι να συµµετέχουν
µε τους ίδιους όρους και να καθησυχαστούν οι φόβοι των φο-
ρέων ότι δεν θα καταστεί δυνατό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή είπε ότι έχει ξεκινήσει η
διαδικασία εδώ και πολύ καιρό και ότι θα είναι έτοιµη έγκαιρα.
Δεν θέλω να αµφισβητήσω τα λεγόµενά του, αλλά πώς έχει ξεκι-
νήσει η διαδικασία, αφού στην παράγραφο 2 προβλέπεται ότι θα
εκδοθεί ΚΥΑ µε τις προϋποθέσεις και τις τεχνικές προδιαγραφές
της ηλεκτρονικής πλατφόρµας; Επιπλέον µε ποιες προδιαγρα-
φές δουλεύουν σήµερα;

Θα ήθελα, επίσης, εάν είναι δυνατό, ο κύριος Υπουργός να
µας ενηµερώσει πότε προβλέπεται να αναληφθεί από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης η νοµοθετική πρωτοβουλία για την προστασία
από άδικες διώξεις των εκπροσώπων των πιστωτών, των τραπε-
ζικών στελεχών και των δηµοσίων υπαλλήλων ουσιαστικά, οι
οποίοι θα συναινέσουν σε ρύθµιση-διαγραφή των χρεών.

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, µε δύο λόγια, το σχέδιο
νόµου είναι ολοφάνερο ότι δεν αποτελεί προϊόν σοβαρής µελέ-
της και επ’ ουδενί ικανοποιεί τους ενδιαφερόµενους φορείς.
Είναι, δε, βέβαιο ότι θα επιτείνει την ασφυξία, δηµιουργώντας
περισσότερα προβλήµατα και στους επιχειρηµατίες και στις τρά-
πεζες. 

Γι’ αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε επί της αρχής το εν
λόγω σχέδιο νόµου και επιφυλασσόµεθα να τοποθετηθούµε επί
των άρθρων και τροπολογιών κατά τη σχετική ψηφοφορία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεωργιάδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Γυναικόκαστρο Κιλκίς, καθώς και
από το Δραβήσκο και την Παλαιοκώµη Σερρών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Πέτρος Κωνσταντινέας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έφτασε η στιγµή για την ολο-

κλήρωση ενός πάγιου αιτήµατος των τελευταίων χρόνων της κρί-
σης. Πέρα από τους µισθωτούς και τους συνταξιούχους, πληγεί-
σες από την κρίση είναι και οι επιχειρήσεις της χώρας. Η εκτίναξη
του ιδιωτικού χρέους εξαιτίας του υπερδανεισµού και, ταυτοχρό-
νως, της οικονοµικής ύφεσης, που προκάλεσαν οι προηγούµενες
τακτικές των κυβερνήσεων, επιβάλλει την εξεύρεση βιώσιµων λύ-
σεων.

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις του εξωδικαστικού µηχανισµού
και το θεσµικό πλαίσιο για την έννοια της ρύθµισης των επιχει-
ρηµατικών οφειλών από το δηµόσιο, τις τράπεζες και τους άλ-
λους µεγάλους πιστωτές αποτελεί την πρώτη -ναι, κύριοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- οργανωµένη προσπάθεια στα χρό-
νια της κρίσης. Εσείς τόσον καιρό δεν είχατε κάνει τίποτα γι’

αυτές τις οµάδες, τόσα χρόνια όταν διακυβερνούσατε.
Με αυτή την προσπάθεια εµείς οι κρατιστές, που κυνηγάµε την

επιχειρηµατικότητα -έτσι διατυµπανίζετε όπου σταθείτε, σε
όλους τους τηλεοπτικούς δέκτες- δίνουµε τη δυνατότητα να πά-
ρουν ανάσα οι επιχειρήσεις, προσφέροντας πολλαπλά οφέλη για
την οικονοµία και την ίδια την κοινωνία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτο-
βουλία θα δοθεί στον οφειλέτη η δυνατότητα να προτείνει στους
πιστωτές του µια ολοκληρωµένη πρόταση, αρχής γενοµένης από
την τωρινή δυνατότητα αποπληρωµής που διαθέτει.

Η αντιµετώπιση του προβλήµατος των υπερχρεωµένων επιχει-
ρήσεων θα δώσει σηµαντική ώθηση στην εθνική οικονοµία, ενι-
σχύοντας τον υγιή ανταγωνισµό και όχι τον ανταγωνισµό που
θέλατε εσείς. Πάνω από τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις θα
µπορέσουν να ενταχθούν στον µηχανισµό αυτό και θα µπουν σε
µια σειρά.

Σας µιλάει ένας ελεύθερος επαγγελµατίας και µπορώ να σας
διαβεβαιώσω από πρώτο χέρι το τέλµα των επιχειρήσεων αυτή
τη στιγµή. Η ανακούφιση θα τους δώσει ζωντάνια, όπως τους
έδωσε και η δραστική µείωση των ασφαλιστικών εισφορών στο
85% των ελεύθερων επαγγελµάτων. 

Θα αποτελέσει άλλο ένα ατόπηµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης η απουσία της από αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία.
Αφορά τον κόσµο που επικαλείστε τόσον καιρό και πέφτετε συ-
νεχώς σε λούµπες. Κανένα σενάριο δεν σας βγαίνει. Σύσσωµο
το σόι το µπλε από εδώ γίνεται γραφικό δεκανίκι του Σόιµπλε!
Κρύβεστε πίσω από τους δηµοσκόπους. Κάθε µήνα σας βαφτί-
ζουν πρώτο κόµµα και θα σας θυµίσω ότι και οι προηγούµενες
δηµοσκοπήσεις το ίδιο έλεγαν και άλλο βγήκε.

Επειδή είπε ο κ. Δένδιας εδώ ότι δεν θα είναι µεγάλη η θητεία
του Υπουργού και της Κυβέρνησης, αυτό το αποφασίζει ο λαός
και όχι ο κ. Δένδιας. Τουλάχιστον ο λαός αποφάσισε να είµαστε
εµείς στην παρούσα φάση. Αλήθεια, δεν έχω δει καµµιά δηµο-
σκόπηση να σας βαφτίζει, όµως, αυτοδύναµους, γιατί µπορεί να
δυσαρεστήσει το ΠΑΣΟΚ. Είσαστε συνεταιράκια. 

Σας έχουν πάρει, όµως, χαµπάρι και τα µάρµαρα της Βουλής.
Αντί να ζητάτε συνεχώς εκλογές, µήπως έχετε να προτείνετε κά-
ποια λύση για τα πραγµατικά προβλήµατα της οικονοµίας;

Εµείς κυκλοφορούµε στις περιφέρειές µας -άσχετα αν λέτε
εσείς ότι δεν κυκλοφορούµε- και ξέρετε τι µας ζητάνε; Κάθαρση
από το σάπιο πολιτικό σύστηµα που µας έφτασε µέχρι εδώ και
λύσεις στα προβλήµατα των πολιτών.

Εσείς που γνωρίζετε από τους αποκλεισµούς σε τέσσερις τοί-
χους, την θέλετε την εξεταστική για την υγεία; Λέτε «ναι». Τότε
γιατί βγαίνετε και αντιδράτε συνέχεια; Για ποιες περιόδους αντι-
δράτε για τις εξεταστικές;

Η δική σας Κυβέρνηση δεν έφερε ούτε µία εξεταστική, όταν
τις ζητούσε ο λαός. Ούτε µία! Και εµείς ανά µήνα φέρνουµε και
µία εξεταστική. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Και µετά τις κλείνετε χωρίς αποτέλεσµα!
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Και επειδή, κύριε Φωτήλα, ήρ-

θατε και στη Μεσσηνία και είδατε ότι οι οργανικές θέσεις διπλα-
σιάστηκαν στους γιατρούς και στους νοσηλευτές, όταν έρθει η
εξεταστική θα τα πούµε όλα εδώ και θα γνωρίζει ο Έλληνας πο-
λίτης γιατί φτάσαµε σε αυτό το σηµείο. Και αυτό είναι το κέρδος
από την κάθε εξεταστική. 

Και επειδή µιλάµε για ένα άλλο νοµοσχέδιο, νοικοκυρέψτε
πρώτα το κόµµα σας, το µαγαζί σας, που χρωστάει 210 εκατοµ-
µύρια, και όταν το νοικοκυρέψετε το µαγαζί σας, έτσι όπως το
καταντήσατε, θα µπορείτε να νοικοκυρέψετε την Ελλάδα και την
οικονοµία της Ελλάδας. Δεν µπορείτε να ζητάτε να νοικοκυρέ-
ψετε την Ελλάδα, όταν δεν µπορείτε να νοικοκυρέψετε το µαγαζί
σας. 

Γεια σας και χαρά σας και στην υγειά σας, κύριε Φωτήλα. Θα
τα πούµε στην εξεταστική. Να είστε καλά!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Καραγιάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-
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µοσχέδιο εισάγεται για πρώτη φορά στην ελληνική έννοµη τάξη
µια οργανωµένη εξωδικαστική διαδικασία ρύθµισης των χρεών
των ελληνικών επιχειρήσεων.

Με επίκεντρο τον οφειλέτη και χωρίς τον φόβο των καταδιω-
κτικών µέτρων που τίθενται σε αναστολή ρυθµίζονται ταυτό-
χρονα και συνολικά χρέη προς τράπεζες, εφορίες, ασφαλιστικά
ταµεία, ΟΤΑ, προµηθευτές και λοιπούς ιδιώτες. 

Στόχος του συγκεκριµένου πλαισίου είναι η διάσωση των
υγιών επιχειρήσεων, η διασφάλιση χιλιάδων θέσεων εργασίας, η
εξυγίανση των τραπεζικών χαρτοφυλακίων και η εξασφάλιση των
εσόδων του δηµοσίου και των ασφαλιστικών ταµείων. 

Οι βασικές καινοτοµίες του νέου εξωδικαστικού µηχανισµού
εστιάζονται στο διευρυµένο πεδίο εφαρµογής του, τη διαφάνεια
ως προς τη διαδικασία, την ευελιξία του δηµοσίου ως πιστωτή,
την προστασία των µικρών πιστωτών, την αξιοποίηση του Μη-
τρώου Διαµεσολαβητών και την αξιοποίηση της τεχνολογίας. 

Με τον µηχανισµό δίνεται η δυνατότητα στην επιχείρηση να
διαπραγµατευτεί σε µία µόνο διαδικασία µε το σύνολο των πι-
στωτών της, ο δε ηλεκτρονικός τρόπος µειώνει το διοικητικό της
κόστος, καθώς και το αντίστοιχο των πιστωτών της. 

Παράλληλα, υπάρχουν δικλίδες ασφαλείας για τον εντοπισµό
των κακοπληρωτών µε τη σχετική άρση του τραπεζικού και φο-
ρολογικού απορρήτου. 

Στα θετικά καταγράφεται επίσης η λειτουργία των εκατόν εί-
κοσι Γραφείων Ενηµέρωσης και Υποστήριξης Δανειοληπτών, στα
οποία µπορούν να απευθύνονται οι υπερχρεωµένες επιχειρήσεις,
οι οποίες ανέρχονται περίπου στις τετρακόσιες χιλιάδες, οι πε-
ρισσότερες δε από αυτές είναι µικροµεσαίες, που αποτελούσαν
και αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας. 

Από τα προαναφερθέντα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δια-
πιστώνουµε ότι µε το παρόν σχέδιο νόµου δηµιουργούνται όλες
εκείνες οι προϋποθέσεις για µία δίκαιη, ορθολογική και ρεαλι-
στική αποπληρωµή χρεών, που δεν δηµιουργήθηκαν απαραίτητα
από κακές πρακτικές, αλλά από την ύφεση και τη ραγδαία πτώση
κατά 25 ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ τα προηγούµενα χρόνια. 

Να θυµίσω στο σηµείο αυτό από µελέτη του ΚΕΠΕ ότι την πε-
ρίοδο 2008 - 2014 εξαφανίστηκαν από τον επιχειρηµατικό χάρτη
διακόσιες είκοσι εννέα χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
απωλέσθησαν περίπου επτακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας. Οι
µεγαλύτερες απώλειες καταγράφηκαν στον κατασκευαστικό
κλάδο, το χονδρικό και λιανικό εµπόριο. Ο πρώτος κατέγραψε
απώλειες ογδόντα δύο χιλιάδων επιχειρήσεων, διακοσίων δεκα-
πέντε χιλιάδων θέσεων εργασίας και 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
προστιθέµενης αξίας. Ο δε κλάδος του εµπορίου έχασε εξήντα
µία χιλιάδες επιχειρήσεις, διακόσιες έξι χιλιάδες θέσεις εργασίας
και 9,6 δισεκατοµµύρια ευρώ προστιθέµενης αξίας. 

Το 2014 ο αριθµός των µικροµεσαίων επιχειρήσεων ήταν µει-
ωµένος κατά 26,6% σε σχέση µε το 2008, προκαλώντας µείωση
προστιθέµενης αξίας κατά 40,2% και µείωση της απασχόλησης
κατά 29,3%. 

Να αναφέρω, επίσης, ότι τα κόκκινα δάνεια προς τις τράπεζες
ανέρχονται στα 107,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε την έκ-
θεση του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας, ενώ το σύνολο
των ληξιπρόθεσµων οφειλών προς την εφορία και τα ασφαλι-
στικά ταµεία υπερβαίνει τα 120 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό ση-
µαίνει επίσπευση των πρωτοβουλιών για αποτελεσµατικότερη
διαχείριση του ιδιωτικού χρέους, χωρίς επιπρόσθετη γραφει-
οκρατία, πολύπλοκους µηχανισµούς και αποκλεισµούς επιχειρή-
σεων. 

Αυτή ακριβώς την ανάγκη, όπως σωστά διατυπώνεται και από
τη ΓΣΕΒΕΕ, έρχεται να καλύψει το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών δεν αποτελεί
µια αποσπασµατική και µεµονωµένη ρύθµιση, αλλά µαζί µε τον
ν.4441/2016, που αφορά απλοποίηση διαδικασιών σύστασης επι-
χειρήσεων, τον ν.4446 περί ηλεκτρονικών συναλλαγών και τον
ν.4442/2016 περί απλοποίησης διαδικασιών αδειοδότησης επι-
χειρήσεων, εκφράζει ουσιαστικά την έµπρακτη στήριξη αυτής
της Κυβέρνησης στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. 

Δεν θα πρέπει να ξεχνάµε ακόµη τις δυνατότητες που παρέ-
χονται µέσα από τα προγράµµατα ΕΣΠΑ για τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, καθώς και τα νέα ευρωπαϊκά και εθνικά χρηµατο-

δοτικά εργαλεία που έρχονται να στηρίξουν καθοριστικά τη µι-
κροµεσαία επιχειρηµατική δραστηριότητα, όπως είναι το Ταµείο
Επιχειρηµατικότητας, το «HORIZON», το «IASIS», το «COSME». 

Να αναφέρω ακόµη και τον νέο αναπτυξιακό νόµο που είναι
προσανατολισµένος κύρια στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να σταθεί πραγµατικός αρω-
γός στα πρώτα βήµατα ανάκαµψης της ελληνικής οικονοµίας,
όπως αυτά αποτυπώνονται στους σχετικούς δείκτες και απαν-
τούν στην καταστροφολογία της Αντιπολίτευσης για τη σηµερινή
κατάσταση στην οικονοµία. 

Κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο σηµαντικά σηµεία
αυτού του νοµοσχεδίου. Το πρώτο αφορά τη δεύτερη ευκαιρία
που δίνεται σε κλειστές επιχειρήσεις να ενταχθούν, αρκεί να κρι-
θούν βιώσιµες και να εκδηλώσουν ενδιαφέρον επαναλειτουρ-
γίας, καθώς και στους ελεύθερους επαγγελµατίες που µπορούν
να ενταχθούν για χρέη σε ασφαλιστικά ταµεία και εφορία. 

Κύριε Υπουργέ, θα παρακαλούσα, επίσης, να δείτε θετικά το
περιεχόµενο της τροπολογίας του κ. Καρρά, την οποία και υπο-
στηρίζω, καθώς και τις περιπτώσεις των κτηνοτροφικών δανείων
που είχαν παρθεί µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, κα-
θώς και εκείνων σε ελβετικό φράγκο. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καραγιάννη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ιάσονας Φωτήλας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήθελα να πω στον κ. Κωνσταντινέα –βέβαια έχει βγει από την

Αίθουσα, αλλά µπορεί και να µε ακούει απ’ έξω- και να σας θυ-
µίσω ότι ανεβήκατε στην εξουσία µε το σλόγκαν «όλα στο φως».
Όταν, λοιπόν, λέτε «όχι εξεταστική για το 1996», που τυγχάνει να
ήταν ο κ. Κουρουµπλής Γενικός Γραµµατέας, όταν λέτε «όχι εξε-
ταστική την περίοδο που εµείς είµαστε στην εξουσία», που πάλι
τυγχάνει ο τακτικός ανακριτής να έχει βρει κακουργηµατικές
πράξεις και να υπάρχουν κατηγορούµενοι, τότε δεν µιλάµε για
όλα στο φως, µιλάµε για περίπου όλα ή, τέλος πάντων, ό,τι µας
βολεύει στο φως! 

Από εκεί και πέρα, να θυµίσω στον κ. Κωνσταντινέα, που λέει
ότι εµείς δεν κάνουµε εξεταστικές και αυτοί κάνουν µία τον µήνα,
πώς τελειώνουν οι εξεταστικές που κάνουν: Όλες πάνε στον κά-
λαθο των σκουπιδιών! Να θυµίσω την εξεταστική για το γερµα-
νικό χρέος; Η κ. Κωνσταντοπούλου την έκανε. Να θυµίσω την
εξεταστική για τη διαπλοκή και τα ΜΜΕ, όπου εσείς βγάλατε ότι
δεν υπάρχει καµµία ευθύνη από πολιτικά πρόσωπα; Άνθρακες ο
θησαυρός!

Εγώ, τέλος πάντων, να πω στον κ. Κωνσταντινέα ότι εγώ ασχο-
λούµαι ερασιτεχνικά µε το θέατρο προς τέρψιν του κοινού. Εσείς
παίζετε θέατρο στις πλάτες του ελληνικού λαού. Άνθρακες, λοι-
πόν, ο θησαυρός! Αυτό είναι το συµπέρασµα που βγαίνει µελε-
τώντας και αυτό το νοµοσχέδιο. 

Και εξηγούµαι: Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις περιµένουν να
ανακάµψουν µετά τη δραµατική καθυστέρηση στη διαπραγµά-
τευση, που έφερε δραµατική αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών και εκτόξευση των κατασχέσεων. Χίλιες την ηµέρα έγιναν
τον Φεβρουάριο. Μπράβο, σύντροφοι, για το κατόρθωµά σας!
Και εις ανώτερα! 

Αντ’ αυτού, το παρόν σχέδιο νόµου που φέρνει η Κυβέρνηση,
όχι µόνον δεν µπορεί να εξυπηρετήσει τα χρόνια προβλήµατα
της ελληνικής επιχειρηµατικότητας, αλλά και δεν µπορεί να
εφαρµοστεί αποτελεσµατικά, αφού δηµιουργεί νέα γραφειοκρα-
τικά εµπόδια.

Κατ’ αρχάς δεν πρόκειται για εξωδικαστικό συµβιβασµό. Θα
είναι κυρίως δικαστικός ο συµβιβασµός. Σας εξηγήσαµε και στην
επιτροπή αναλυτικά την εµπλοκή που θα προκληθεί στη δικαιο-
σύνη, µε τον τεράστιο όγκο εργασίας που θα φέρετε στα πρω-
τοδικεία. Ακόµα και αυτή η αυτοµατοποιηµένη διαδικασία, που
συµφωνούµε ως Νέα Δηµοκρατία ότι πρέπει να υπάρχει µέσω
ηλεκτρονικής πλατφόρµας, δεν είναι ακόµα έτοιµη και πιθανόν
να χρειαστούν µέχρι και δώδεκα µήνες για να ετοιµαστεί το ηλε-
κτρονικό σύστηµα. Μέχρι τότε θα γίνεται κατάθεση έγγραφων
αιτήσεων στις περιφερειακές ενότητες, δηλαδή εκ νέου γραφει-
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οκρατία και ταλαιπωρία των επιχειρηµατιών και των επαγγελµα-
τιών, που θα πρέπει να συγκεντρώσουν δεκάδες δικαιολογητικά,
να σταθούν σε ατέλειωτες ουρές και να περάσουν από πολλά
στάδια προεργασίας. 

Μετά πρέπει, επίσης, να συγχρονιστούν δηµόσιο, οφειλέτες
και συντονιστές. Για να φτάσουµε πού; Στο δικαστήριο, όπου θα
εξετάζονται οι ενστάσεις για να βγει η απόφαση. Και όλα αυτά
χωρίς να δίνεται κάποιο κίνητρο συµβιβασµού στους πιστωτές.

Επιπλέον, σας καταθέσαµε µία πρόταση για τα κοινωφελή
ιδρύµατα και σωµατεία, µε προνοιακό χαρακτήρα, που επιτελούν
αµιγώς κοινωνικό και σπουδαίο έργο στην Ελλάδα της κρίσης και
δεν ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα. Γιατί δεν τα συµπε-
ριλαµβάνετε, κύριε Υπουργέ, στις διατάξεις του νοµοσχεδίου,
ώστε να µπορέσουν να αποκτήσουν φορολογική και ασφαλιστική
ενηµερότητα, προκειµένου να έχουν τη νοµική δυνατότητα να
αξιοποιήσουν την περιουσία τους;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ευθύνη της Κυβέρνησης χά-
νεται η ευκαιρία για αποτελεσµατική διαχείριση των κόκκινων δα-
νείων, η οποία αποτελεί προϋπόθεση για την ανάκαµψη της
αγοράς.

Η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε µια ολοκληρωµένη πρόταση.
Προβλέπει πραγµατικό εξωδικαστικό συµβιβασµό, δίνοντας κί-
νητρα υλοποίησής του και που για να πετύχει πρέπει να διασφα-
λίζει τη συµµετοχή των σηµαντικών πιστωτών, χωρίς καταχρή-
σεις της διαδικασίας, κάτι άλλωστε που προβλεπόταν και στον
νόµο Δένδια. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν το επιτυγχάνει, καθώς δεν
προβλέπει εξακρίβωση της αξιοπιστίας των στοιχείων που κατα-
θέτει ο οφειλέτης. Με άλλα λόγια «κλείνει το µάτι» στους κακο-
πληρωτές σε βάρος των υγιών επιχειρηµατιών, επαγγελµατιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή δεν µπορεί
να εγγυηθεί την ευηµερία του ελληνικού λαού. Ακόµα και το πλε-
όνασµα που κατάφερε είναι µε µηδενική ανάπτυξη επί δύο συνε-
χόµενα χρόνια και βασίστηκε στην εξαντλητική φορολόγηση
επιχειρήσεων και πολιτών. Στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση
«ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» εκτελεί ένα σχέδιο φτωχοποίησης του ελληνικού
λαού, υιοθετώντας την πιο ανάλγητη πολιτική, σε πλήρη αντί-
θεση µε όσα υποσχόταν προεκλογικά. 

Τα νέα, όµως, από τη Γαλλία είναι θετικά και ακολουθούν αυτά
της Ολλανδίας και της Αυστρίας. Αυτό γιατί και στη Γαλλία ητ-
τήθηκαν στον πρώτο γύρο οι δυνάµεις του λαϊκισµού, του απο-
µονωτισµού και της ακροδεξιάς από τις δυνάµεις της λογικής και
της ευρωπαϊκής προοπτικής. Η Ελλάδα είναι από τις τελευταίες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που παραµένουν στην εξουσία
λαϊκιστές. Τελειώνει, όµως, το λάδι στο καντήλι τους!

Και βέβαια δεν µας κάνει εντύπωση ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έσπευσε να
στηρίξει προεκλογικά τον υποψήφιο της λαϊκίστικης Αριστεράς,
τον κ. Μελανσόν, αυτόν που κρατάει ίσες αποστάσεις για τον
δεύτερο γύρο από τον Μακρόν και τη Λεπέν, την υποψήφια της
ακροδεξιάς. Τώρα βέβαια που ο κ. Τσίπρας είδε το αδιέξοδο,
έσπευσε να το γυρίσει και να στηρίξει Μακρόν.

Αλήθεια, ποιον υποψήφιο στηρίζουν στον δεύτερο γύρο στη
Γαλλία οι σύµµαχοί σας των ΑΝΕΛ; 

Την αλήθεια, όµως, την είπε η ΕΡΤ, που µόνο δεν έκλαψε το
βράδυ της Κυριακής για την ήττα της κ. Λεπέν. Αντιγράφω τι
είπαν οι δηµοσιογράφοι της, χωρίς ντροπή, σε έκτακτη εκποµπή
για το θέµα: «Ο κ. Μακρόν δεν έχει τίποτα. Δεν µπορεί να κυβερ-
νήσει. Αντίθετα, η Μαρί Λεπέν δεν είναι ο µεγάλος, ο τροµερός
κίνδυνος για τη δηµοκρατία. Κατάφερε να µεταλλάξει το κόµµα
της και να το κάνει ένα mainstream κόµµα». ΕΡΤ, δελτίο ειδή-
σεων, 23-4-2017. 

Ώστε έτσι, λοιπόν; Δεν είναι ακροδεξιά και δεν δείχνει το µίσος
για την Ευρώπη και τους πρόσφυγες η κ. Λεπέν, αλλά είναι main-
stream κόµµα. Τι άλλο θα ακούσουµε από τα κυβερνητικά φερέ-
φωνα, αναρωτιέµαι. 

Θα πω δυο λόγια -και θα κλείσω- για το πρόσφατο ρεσιτάλ
υποκρισίας του Πρωθυπουργού, που ανερυθρίαστα δήλωσε ότι
η Κυβέρνησή του δεν έχει επιβάλει κάποιον νέο φόρο και ότι ο
κόσµος καλοπερνά, αφού υπήρξε µαζική έξοδος το Πάσχα! 

Σε αυτή την τελευταία του συνέντευξη, λοιπόν, σε ένα από τα
«βοθροκάναλα» είπε πως τα µέτρα θα ψηφιστούν, αλλά θα εφαρ-

µοστούν µόνο αν εφαρµοστούν και τα µέτρα ρύθµισης του χρέ-
ους. 

«Μα», ρωτήθηκε από τον δηµοσιογράφο «πώς δεν θα τα εφαρ-
µόσετε, αφού θα τα ψηφίσετε;». Και απάντησε πως ένα κυρίαρχο
κράτος έχει το δικαίωµα να αναιρέσει ψηφισθέντα µέτρα, αν δεν
τηρηθεί από την άλλη πλευρά η συµφωνία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Το έχει. Δεν το έχει; Έλεος! 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Από αυτό, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, κα-

ταλαβαίνουµε ότι ο νόµος που θα έρθει στη Βουλή και θα περιέ-
χει τα δυσβάσταχτα µέτρα θα πρέπει να προβλέπει ρητά και
κατηγορηµατικά ότι η εφαρµογή των µέτρων θα υπάρξει µόνο
αν εφαρµοστούν και τα µέτρα ρύθµισης του χρέους. Μάλιστα,
θα πρέπει να αναφέρει και ποια συγκεκριµένα θα είναι τα µέτρα
ελάφρυνσης του χρέους που θα εφαρµοστούν για να εφαρµο-
στούν τα δυσβάσταχτα µέτρα. Αλλιώς, δεν υπάρχει συµφωνία.
Τι τρίχες είναι αυτές; 

Υπάρχει αλήθεια κάποιος µέσα σε αυτή την Αίθουσα που πι-
στεύει ότι µπορεί να συµβεί αυτό που περιέγραψα τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, ποιον κοροϊδεύετε; Εµάς, τους Βουλευ-

τές σας ή τον ελληνικό λαό; Λοιπόν, σας λέω ότι δεν θα ξεχά-
σουµε τίποτα από τον κατήφορο στον οποίο οδηγήσατε τη χώρα. 

Ευτυχώς, σύντοµα θα αναλάβουµε τις τύχες της χώρας και θα
ανοίξει µια νέα εποχή ανάταξης και προκοπής της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Θα το λέτε για πολλά χρόνια αυτό
ακόµα. Και πέρυσι τα ίδια λέγατε και φέτος τα ίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αθανάσιος Μπούρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε

είναι κατώτερο των προσδοκιών που συστηµατικά καλλιέργησε
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και παρέσυρε πολλές επιχειρήσεις
να αναβάλουν την υπαγωγή τους στον νόµο Δένδια, δηµιουργών-
τας φρούδες ελπίδες που, µετά την περίφηµη διαπραγµάτευση
του 2015 και τα capital controls, απέτρεψαν τις επιχειρήσεις από
την υποβολή αίτησης. 

Εξηγήσαµε αναλυτικά και µε επιχειρήµατα, τόσο στην επι-
τροπή όσο και σήµερα, γιατί η Νέα Δηµοκρατία επικρίνει αυτό
το σχέδιο νόµου, ενώ περιγράψαµε µε σαφή και αναλυτικό τρόπο
τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι αναρτηµένες στο
site του κόµµατος, για την αντιµετώπιση αυτού του µεγάλου θέ-
µατος των κόκκινων δανείων και του εξωδικαστικού συµβιβα-
σµού, που θα βοηθήσει τις επιχειρήσεις και θα δώσει ανάσα στην
πραγµατική οικονοµία και την ανάπτυξη. 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα µε το σχέδιο νόµου αυτό ρίχνετε στά-
χτη στα µάτια του επιχειρηµατικού κόσµου, µοιράζοντας ψεύτι-
κες, αλλά και ανεφάρµοστες ελπίδες, όπως εξηγήθηκε αναλυτι-
κά. 

Μιλάτε για εξωδικαστικό συµβιβασµό, που, όµως, δεν είναι,
διότι πρέπει να επικυρωθεί από τα δικαστήρια. 

Μου άρεσε πολύ αυτές τις µέρες ένας τίτλος µιας οικονοµικής
εφηµερίδος, ο οποίος τι λέει; «Εξωδικαστικός συµβιβασµός µε
µποτιλιάρισµα στα δικαστήρια»: Αυτός είναι ο νόµος τον οποίο
σήµερα εισηγείστε. Αντί να προβλέψετε µια τυπική επικύρωση,
παραπέµπετε πάλι στα πρωτοδικεία. Έτσι κάνετε τον νόµο ανε-
φάρµοστο.

Συµφωνούµε µε την ηλεκτρονική πλατφόρµα, όµως αυτή δεν
είναι έτοιµη και Κύριος ξέρει πότε θα είναι και δεν έχουµε κανέ-
ναν λόγο, ειλικρινά, να εµπιστευτούµε την υπόσχεσή σας. Δεν
µπορούµε να το κάνουµε, γιατί πολλά υπόσχεστε και στο τέλος
δεν τα τηρείτε. Μέχρι τότε οι ενδιαφερόµενοι θα καταθέτουν
σειρά εγγράφων και οι ουρές των ενδιαφεροµένων θα είναι ατε-
λείωτες.

Ενώ θα περίµενε κανείς µια λύση που θα αντιµετωπίζει µε απο-
φασιστικότητα το πρόβληµα για να δοθεί µια µεγάλη ανάσα στην
οικονοµία, τι κάνει σήµερα η Κυβέρνηση; Ισχυρίζεται ότι φέρνει
έναν εξωδικαστικό συµβιβασµό, ο οποίος όµως -το είπα και πριν-
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δεν είναι ούτε εξωδικαστικός ούτε συµβιβασµός.
Γιατί το λέω αυτό; Διότι απλούστατα η υπαγωγή στον µηχανι-

σµό θα προϋποθέτει σχεδόν αναπόφευκτα δικαστική απόφαση,
ώστε να επικυρωθεί ο συµβιβασµός µεταξύ οφειλετών και πιστω-
τών. Η λύση, δηλαδή, της Κυβέρνησης για να επιταχυνθούν οι
διαδικασίες ρύθµισης οφειλών µε τρόπο που δεν επιβαρύνει πε-
ραιτέρω το δικαστικό σύστηµα, είναι να προτείνει µια χρονοβόρα
διαδικασία δικαστικής επικύρωσης. Kαι όλα αυτά µάλιστα τη
στιγµή που εκκρεµούν -ειπώθηκε από πάρα πολλούς- προς εκδί-
καση πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες υποθέσεις του νόµου
Κατσέλη -το είπαµε και θα το ξαναπούµε να το ακούει ο κόσµος-
και µάλιστα, έχουν οριστεί δικάσιµες για το 2032. Οµηρία για
όλους, δηλαδή και για την αγορά και για τις τράπεζες και για ό-
λους και για την οικονοµία, κυρίως.

Και σαν να µην ήταν ήδη αρκετά βαριά η διαδικασία, απαιτούν-
ται -το ξαναλέω να ακούγεται- είκοσι πέντε έγγραφα, πιστοποι-
ητικά και βεβαιώσεις µόνο και µόνο για την υποβολή της αίτησης
για ένταξη στον µηχανισµό.

Τέλος, δεν προβλέπεται κανένα κίνητρο ή κύρωση για τις τρά-
πεζες µε στόχο να επισπευστούν οι διαδικασίες, για να µπορέ-
σουν οι επιχειρήσεις να κάνουν γρήγορα µια νέα αρχή, ώστε να
δοθεί µια σηµαντική ώθηση στην οικονοµία.

Διαφωνούµε, κύριε Υπουργέ -το είπαµε και στην επιτροπή- µε
τον µη διαχωρισµό µικρών και µεγάλων επιχειρήσεων. Εµείς υπο-
στηρίζουµε για τις µικρές επιχειρήσεις γρήγορο και αυτόµατο
εξωδικαστικό συµβιβασµό, άµεσα εφαρµόσιµο. Μόνο εάν διαφω-
νεί κάποιος πιστωτής, τότε να υπάρχει τριτανακοπή. Για τις µε-
γάλες επιχειρήσεις θέλουµε ειδική σύντοµη διαδικασία, µε γρή-
γορη δικαστική επικύρωση.

Στο σχέδιο νόµου περιέχονται διατάξεις µε προφανείς πολιτι-
κές σκοπιµότητες, ανοίγοντας την κερκόπορτα σε όποιον έχει
πτωχευτική ικανότητα να ρυθµίσει και τον ατοµικό του δανεισµό,
καθώς επίσης κλείνετε το µάτι σε οφειλέτες του δηµοσίου, αφή-
νοντας παράθυρο διαφθοράς στη διευθέτηση οφειλών.

Τελικά, κύριε Υπουργέ, φέρνετε έναν µηχανισµό που ούτε τις
µικρές επιχειρήσεις εξυπηρετεί ούτε διευκολύνει τις µεγάλες να
διασωθούν και να σώσουν µαζί τους χιλιάδες θέσεις εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω.
Θεωρούµε, βέβαια, θετικό το γεγονός ότι µετά από τις παρεµ-

βάσεις µας και όχι µόνο ηµών, αλλά όλων των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης, αλλά εγώ θα έλεγα και συναδέλφων από τη Συ-
µπολίτευση, ρυθµίζεται το θέµα χιλιάδων επιχειρήσεων που
αναγκάστηκαν να διακόψουν τη λειτουργία τους και πράγµατι,
εφόσον δηλώσουν έναρξη εργασιών, θα µπορούν να κάνουν
χρήση του νόµου.

Δεν θα πω τίποτα άλλο, γιατί το κουδουνάκι χτυπάει. Τα είπε ο
συνάδελφός µου κ. Φωτήλας. Να δείτε το θέµα των κοινωφελών
ιδρυµάτων. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να τονίσω ξανά ότι υπάρχει και το θέµα
των ελεύθερων επαγγελµατικών -για παράδειγµα, των λογιστών,
των µηχανικών- που πρέπει και αυτοί να ενταχθούν. Τα είπαν ανα-
λυτικά και µε επιχειρήµατα στην επιτροπή όλοι οι φορείς που
κλήθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, λέγω τούτο:
Εµείς πιστεύουµε στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, που θα λαµ-
βάνει υπ’ όψιν τα πραγµατικά δεδοµένα, τα οποία θα στοχεύουν
στην εξασφάλιση της ανάπτυξης. 

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι δικαστική τροχοπέδη στην πραγ-
µατική οικονοµία. Αλήθεια, σχετικά µε τη ρύθµιση που πρόκειται
να φέρει το Υπουργείο Δικαιοσύνης, κάθε φορά µας λέτε για δε-
καπέντε ηµέρες! Είπατε και πριν από αρκετές ηµέρες «δεκαπέντε
ηµέρες». Και σήµερα λέτε ότι µετά από δεκαπέντε ηµέρες θα
έρθει η ρύθµιση για την προστασία των στελεχών των τραπεζών.
Γιατί αυτές οι δεκαπέντε ηµέρες, όταν χρειάζονται το πολύ –
υπάρχουν έγκριτοι νοµικοί και από τον χώρο σας εδώ- δεκαπέντε
ώρες κάποιοι νοµικοί να συντάξουν µια ρύθµιση και να τη φέ-
ρουν;

Για µια ακόµη φορά, κύριε Υπουργέ, για ένα τόσο µεγάλο και
σοβαρό πρόβληµα σπαταλήσατε πολύτιµο χρόνο και απογοη-

τεύετε την αγορά, που περίµενε µια ρεαλιστική, καινοτόµο και
εφαρµόσιµη άµεσα ρύθµιση. Αντί τούτου σε λίγο καιρό θα δούµε
ότι και αυτό το νοµοθέτηµα θα είναι ανεφάρµοστο στην πράξη,
η οποία θα είναι σηµαντική για την οικονοµία, και δεν θα προσφέ-
ρει τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Μπούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Μετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ένωσης Κεντρώων κ. Σαρίδης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας

προ ολίγου τον κ. Φωτήλα να µιλάει και να σχολιάζει τα αποτελέ-
σµατα των γαλλικών εκλογών, αναρωτήθηκα αν θυµάται τις επο-
χές του ΠΑΣΟΚ, του Ποταµιού. 

Θα πρέπει να αντιληφθεί ο κ. Φωτήλας ότι βρίσκεται στη Νέα
Δηµοκρατία, της οποίας κορυφαίο στέλεχος τυγχάνει «πατέρας»
της κ. Λεπέν, ο γνήσιος, ο «ορίτζιναλ» ακροδεξιός. Θυµηθείτε
πού βρίσκεστε, κύριε Φωτήλα. Σας δικαιολογούµε. Σας το συγ-
χωρούµε. Είναι η περίοδος προσαρµογής.

Τώρα συζητάµε επί του σχεδίου νόµου. Πρόκειται για ένα σχέ-
διο νόµου-σταθµό στην προσπάθεια της χώρας να εξυγιάνει και
να επανεκκινήσει την πραγµατική οικονοµία της, να δώσει µια
δεύτερη ευκαιρία στους ανθρώπους της παραγωγής και της υγι-
ούς επιχειρηµατικότητας, οι οποίοι δεν αποτελούν στρατηγικούς
κακοπληρωτές, αλλά απλώς ατύχησαν και απέτυχαν εξαιτίας των
επιπτώσεων της οικονοµικής κρίσης. 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο θα αποτελέσει σωσίβιο για την αγορά,
αφού ουσιαστικά θα δώσει τη δυνατότητα σε βιώσιµες επιχειρή-
σεις να ρυθµίσουν συνολικές οφειλές, τόσο προς τον ιδιωτικό
τοµέα όσο και προς το δηµόσιο, µε στόχο να δοθεί ευκαιρία σε
όσες δυνατόν περισσότερες επιχειρήσεις να συνεχίσουν τη λει-
τουργία τους πάνω σε νέες βάσεις, διασφαλίζοντας παράλληλα
χιλιάδες θέσεις εργασίας.

Τα παραπάνω λόγια δεν είναι δικά µου. Ανήκουν σε κάποιο κυ-
βερνητικό στέλεχος, προς υπεράσπιση του σχεδίου νόµου. Ανή-
κουν στο Πρόεδρο της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Εµπορίου και
Επιχειρηµατικότητα κ. Βασίλειο Κορκίδη και θεωρώ ότι συνι-
στούν µια άριστη σύνοψη της πρωτοβουλίας του Υπουργείου Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης. 

Είναι αλήθεια ότι οι επιχειρήσεις έχουν υποβληθεί σε µεγάλες
θυσίες κατά τη διάρκεια της κρίσης, οι οποίες τις έχουν οδηγήσει
σε αδιέξοδο. Επιχειρηµατίες καθόλα φερέγγυοι κατά τις επόµε-
νες δεκαετίες, βρέθηκαν µετά το 2010 να χρωστούν και πολλές
φορές να οδηγούν τις επιχειρήσεις τους σε πτώχευση. 

Το πολιτικό σύστηµα οφείλει πλέον να δώσει απαντήσεις. Αν
οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας θεωρούν ότι η µοναδική
διέξοδος από την κρίση είναι ο δανεισµός από τους θεσµούς και
η εν γένει παθητική στάση, δίχως τις απαραίτητες επικουρικές
ενέργειες από πλευράς των εκάστοτε ελληνικών κυβερνήσεων,
πλανώνται πλάνην οικτράν.

Βεβαίως, η τήρηση του προγράµµατος αποτελεί µια αναγκαία
συνθήκη, αλλά η χώρα οφείλει να κάνει και βήµατα µπροστά, υιο-
θετώντας µια επιθετικότερη στρατηγική όσον αφορά την προ-
σέλκυση επενδύσεων και τη διόρθωση των συνεπειών από την
πολυετή προσπάθεια δηµοσιονοµικής παραγωγής, η οποία µά-
λιστα υπήρξε και άγονη επί πολλά έτη µε πλασµατικά πλεονά-
σµατα και δίχως το παραµικρό κοινωνικό πρόσηµο.

Προκαλεί δε εντύπωση ότι εµείς που κατηγορούµαστε επανει-
ληµµένα για τον κρατισµό, εµείς φέρνουµε προς ψήφιση το
παρόν νοµοσχέδιο τόνωσης της ιδιωτικής πρωτοβουλίας. Να µας
απαντήσετε εσείς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που είστε φι-
λελεύθεροι, γιατί επιµένετε οι υγιείς επιχειρηµατίες να παραµέ-
νουν µε την πλάτη στον τοίχο. Προφανώς θεωρείτε ότι κάνατε
το χρέος σας προς το ιδεώδες της ελεύθερης οικονοµίας µε τις
µαζικές απολύσεις στον δηµόσιο τοµέα. Ας απουσιάζει το κρά-
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τος, παραγωγικός ιστός όµως θα υπάρχει από κάτω; Τι κάνετε
για αυτόν όλα αυτά τα χρόνια; Έναν νόµο στον οποίο υπήχθησαν
τρεις επιχειρήσεις κατά τρόπο φωτογραφικό, θα µπορούσε να
πει κάποιος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου παρέχει
τη δυνατότητα ένταξης και στις πλέον υπερχρεωµένες επιχειρή-
σεις υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις. Επίσης προβλέπει τη δυ-
νατότητα του οφειλέτη να ρυθµίσει τα χρέη του µέχρι και σε
εκατόν είκοσι µηνιαίες δόσεις, σε διάστηµα δέκα ετών δηλαδή,
µε ελάχιστη καταβολή 50 ευρώ µηνιαίως. Περιλαµβάνει το σύ-
νολο των πιστωτών, όπως τράπεζες, ΟΤΑ, εφορίες, ασφαλιστικά
ταµεία και ιδιώτες προµηθευτές, προστατεύοντας, όµως, παράλ-
ληλα τις απαιτήσεις των µικρών πιστωτών, παρέχοντας δικλίδες
εντοπισµού των λεγόµενων «στρατηγικών κακοπληρωτών» και
εγγυώµενο την εκκίνηση της διαδικασίας, ακόµα και εάν εκδη-
λώσει ενδιαφέρον µόλις το 50% των πιστωτών της επιχείρησης. 

Αντιστοίχως προστατεύονται οι οφειλέτες µε τον σαφή χρο-
νικό προσδιορισµό της αναστολής από καταδιωκτικά µέτρα εναν-
τίον τους, τον ορισµό σαφών χρονοδιαγραµµάτων τήρησης της
διαδικασίας και την υλοποίησή της από ειδικό πληροφοριακό σύ-
στηµα. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό να περιχαρακωθεί η διαδικα-
σία, καθώς πέραν από το οικονοµικό πρόσηµο, υπάρχει κατ’
αρχάς εκείνο της δικαιοσύνης και της ηθικής νοµιµοποίησης των
αποτελεσµάτων του συµβιβασµού. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αναµένεται να δώσει τη δυνατότητα
ένταξης σε όλες τις επιχειρήσεις ανεξαρτήτως του µεγέθους
τους συµπεριλαµβανοµένων των ατοµικών, µε οφειλές άνω των
20.000 ευρώ. Τονίζω ιδιαίτερα την εµβέλεια, καθώς στο παρελ-
θόν είχαµε νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όπως εκείνη από την
πλευρά του κ. Δένδια όταν ήταν Υπουργός, οι οποίες, δυστυχώς,
πέρασαν και δεν ακούµπησαν καµµία επιχείρηση, έγιναν για να
γίνουν, δεν αφορούσαν κανέναν, δεν έδωσαν καµµία ανάσα, εξυ-
πηρέτησαν µόνο τη συγγραφή πανηγυρικών δελτίων Τύπου κατά
την ηµέρα ψήφισης του νόµου. Η µετέπειτα πορεία ούτε ενδιέ-
φερε ούτε απασχόλησε κάποιον από τους ικανούς και αποτελε-
σµατικούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επ’ αυτού ακριβώς έγκειται το διακύβευµα της ενεργητικής
υλοποίησης του προγράµµατος. Οι νόµοι οφείλουν να γίνονται,
για να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες των πολιτών και προς αυτή
την κατεύθυνση παρακολουθείται και εκτιµάται η εκτέλεσή τους.
Ας δούµε τι θα αποδώσει το σχέδιο νόµου των σηµερινών «ανί-
κανων και ερασιτεχνών» και θα είµαστε εδώ να το αξιολογή-
σουµε. 

Εξάλλου όπως ανέφερε σε πρόσφατη συνέντευξή της η Τοµε-
άρχης Ανάπτυξης της Νέας Δηµοκρατίας, ένας νόµος δεν κρίνε-
ται από τις προθέσεις του αλλά από τα αποτελέσµατά του.
Φαντάζοµαι ότι δεν ήταν σπόντα για τα αποτελέσµατα του νόµου
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών επιχειρήσεων
αποτελεί κορωνίδα των προσπαθειών της σηµερινής Κυβέρνη-
σης, προκειµένου να βγάλει την χώρα από την κρίση. Η δηµιουρ-
γία ευνοϊκού επενδυτικού περιβάλλοντος συνιστά προϋπόθεση
για τον ερχοµό της ανάπτυξης και το τέλος των ηµερών της
σκληρής δηµοσιονοµικής προσαρµογής. 

Σας καλώ να αφήσουµε τις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες και
τα φθηνά επιχειρήµατα, όπως το πρωτάκουστο ότι δεν ψηφί-
ζουµε γιατί άργησε να έρθει το νοµοσχέδιο και να στηρίξουµε το
παρόν σχέδιο νόµου ως µία εξ αντικειµένου θετική πρωτοβουλία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ. Σαρίδης. 
Θα ακολουθήσουν πέντε οµιλητές εκ του καταλόγου και µετά

θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό

υπό ψήφιση σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση επιχειρεί να ικανοποιήσει
τη διαπιστωµένη και αναµφισβήτητη κοινωνική ανάγκη για µια νο-
µοθετική λύση στο κρίσιµο ζήτηµα των υπερχρεωµένων ελληνι-

κών επιχειρήσεων.
Δυστυχώς, όµως, ακόµα και σε αυτό το τόσο σηµαντικό ζή-

τηµα που έχει τη δυναµική να κρίνει καθοριστικά την πορεία ανά-
καµψης της οικονοµίας, την προσπάθεια διάσωσης της µικροµε-
σαίας επιχειρηµατικότητας στην Ελλάδα, αλλά και σε µεγάλο
βαθµό τη διατήρηση της κοινωνικής συνοχής, οι Έλληνες θα
πρέπει για ακόµα µια φορά να προσπαθήσουν να διακρίνουν την
αλήθεια ανάµεσα στις άσχετες µε την πραγµατικότητα ρητορείες
και της Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο χαρακτηρίστηκε από όλους πολυα-
ναµενόµενο. Εκεί, όµως, εξαντλήθηκε και η όποια οµοφωνία. Δεν
έχουµε κατορθώσει ακόµα να δώσουµε ξεκάθαρες απαντήσεις
για πολύ βασικά σηµεία αυτού του νοµοσχέδιου. Ποιούς αφορά
τελικά αυτό το νοµοσχέδιο, έτσι όπως είναι διατυπωµένο; Πόσοι
από αυτούς που το περίµεναν εναγωνίως, θα καταφέρουν να κά-
νουν χρήση των ευνοϊκών διατάξεων του; Αποτελεί λύση στο
πρόβληµα; 

Ο ίδιος ο Υπουργός παραδέχτηκε, απαντώντας σε ερώτηση
που έθεσα και εγώ αλλά και άλλοι συνάδελφοί κατά τις συζητή-
σεις στην αρµόδια επιτροπή, πως δεν µπορούµε να ξέρουµε,
πόσες και ποιες επιχειρήσεις θα µπορέσουν τελικά να υπαχθούν
στο νόµο Παπαδηµητρίου. Πρόκειται για παραδοχή ήττας. Έτσι
ερµηνεύω εγώ αυτή τη δήλωση ως παραδοχή αποτυχίας. 

Το ότι ο νόµος Δένδια έµεινε τελικά στα χαρτιά, σε συνδυασµό
µάλιστα µε το γεγονός πως ορίζονται σήµερα ηµεροµηνίες εκδί-
κασης για το 2032 των εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδων εκκρεµών
υποθέσεων του νόµου Κατσέλη, µας δίνουν µια ιδέα, για το τι
έχουµε να περιµένουµε στην τραγική περίπτωση που επιβεβαι-
ωθούν οι βάσιµες ανησυχίες όσων πιστεύουν, πως το νοµοσχέδιο
αφήνει µεγάλα και αδικαιολόγητα περιθώρια παρουσίασης κα-
ταχρηστικών συµπεριφορών.

Όµως αυτή τη φορά υπάρχουν και κάποιοι σοβαροί –χρονικοί
κυρίως– περιορισµοί, που οφείλουµε να λάβουµε υπ’ όψιν. Στις
αρχές του 2018, για παράδειγµα, είναι προγραµµατισµένα κά-
ποια πολύ σκληρά στρες τεστ για τις ελληνικές τράπεζες και αν
δεν σταµατήσουµε τη δηµιουργία νέων «κόκκινων δανείων» και
αποτύχει ο θεσµός του εξωδικαστικού µηχανισµού επίλυσης δια-
φορών, τότε ίσως αναγκαστούµε να συζητήσουµε και µια τέ-
ταρτη ανακεφαλαιοποίηση. Σας το είπε και ο εισηγητής µας, ο
κ. Γεωργιάδης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ήδη χάσει πολύτιµο
χρόνο, σε µια περίοδο που κυριολεκτικά ο χρόνος είναι χρήµα
και µε δεδοµένο ότι ο προτεινόµενος νόµος δίνει περιθώριο αξιο-
ποίησης των προβλέψεων του µέχρι τα τέλη του 2018, γίνεται κα-
τανοητό, πως η ελληνική Κυβέρνηση έχει πάρα πολύ µικρό
περιθώριο να δράσει, χωρίς µάλιστα να έχει την πολυτέλεια να
πέσει έξω στα χρονοδιαγράµµατα της. 

Αν για παράδειγµα δεν λειτουργήσει στην ώρα της η ηλεκτρο-
νική πλατφόρµα, οι συνέπειες θα είναι απρόβλεπτες. Το είπαµε
και στην επιτροπή. Θα υπάρξει πρόβληµα, εάν δεν τεθεί σε λει-
τουργία η ηλεκτρονική πλατφόρµα.

Η επιτυχής εφαρµογή του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου θα κρι-
θεί και από το αν θα ξεκινήσουν ταυτόχρονα η διαδικασία υπο-
βολής αιτήσεων µε τη λειτουργία της πλατφόρµας.

Σχετικά δε µε τα απαιτούµενα από τον νόµο δικαιολογητικά
είναι πάρα πολλά και θα µπορούσαν να µειωθούν δραστικά, αν
αυτή η πλατφόρµα µπορούσε να αξιοποιήσει τα στοιχεία που ήδη
έχουν στη διάθεση τους οι δηµόσιες υπηρεσίες.

Εάν δεν λειτουργήσει η ηλεκτρονική πλατφόρµα, η πρόταση
της Ένωσης Κεντρώων είναι µε την αίτηση προς υπαγωγή στον
νόµο, να γίνει δεκτή η αίτηση και να ξεκινήσουν οι διαδικασίες
και µε µια υπεύθυνη δήλωση του οφειλέτη ότι θα προσκοµίσει
τα δικαιολογητικά, να µη χάσει χρόνος αυτός, να πάρει τον αριθ-
µό τον οποίο χρειάζεται και να προχωρήσει να επιλύσει τα προ-
βλήµατά του. Να µην περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, εάν και εφό-
σον καθυστερήσει η ηλεκτρονική πλατφόρµα. Δεχτείτε την απλή
αίτηση και βάλτε την προς υπαγωγή στον νόµο. 

Χρειάζεται προσεκτικός προγραµµατισµός και συντονισµός
όλων των εµπλεκοµένων, για να έχουµε χειροπιαστά αποτελέ-
σµατα. Είναι δύσκολο, όµως, να το πετύχουµε αυτό, όταν δεν ξε-
καθαρίζουµε τα κριτήρια, σύµφωνα µε τα οποία µια επιχείρηση
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θεωρείται βιώσιµη ή όταν αποκλείουµε τις επιχειρήσεις που ρύθ-
µισαν τις οφειλές τους έως την 1 Ιουλίου του 2016.

Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός πως δεν µπορούµε να
απαντήσουµε στο απλό ερώτηµα: «Ποιους τελικά αφορά το ση-
µερινό νοµοσχέδιο», αποτελεί και τον βασικό λόγο για τον οποίο
εµείς στην Ένωση Κεντρώων δεν µπορούµε να το στηρίξουµε.

Η Κυβέρνηση νοµοθετεί κυριολεκτικά στα τυφλά µε οδηγό και
υποβολέα τους δανειστές της χώρας, επιτρέποντας µάλιστα τη
δηµιουργία εντυπώσεων, την καλλιέργεια προσδοκιών, εκµεταλ-
λευόµενη τις ελπίδες και τους φόβους της µικρής και µεσαίας
επιχείρησης, τη συντριπτική δηλαδή πλειοψηφία των ελληνικών
οικογενειών.

Τα αναπάντητα ερωτήµατα είναι πολλά και αυτό αποτελεί από-
δειξη της απόστασης που χωρίζει τα όσα νοµοθετούµε σε αυτή
την Αίθουσα από την ελληνική πραγµατικότητα. Ο Υπουργός, µι-
λώντας για αυτό το νοµοσχέδιο, έκανε λόγο για ένα χρήσιµο και
καινοτόµο εργαλείο, χωρίς να µπορεί να απαντήσει, όµως, σε
ποιους ακριβώς θα φανεί χρήσιµο και ποιους θα ευνοήσει.

Αναρωτιούνται οι Έλληνες πολίτες, που ξέρουν πως ακολουθεί
όπου να ‘ναι και η νοµοθέτηση της ασυλίας των τραπεζικών στε-
λεχών και των εκπροσώπων του δηµοσίου, για να ξεκινήσουν να
σβήνονται δάνεια.

Ποιανών δάνεια θα σβηστούν; Ποιανών θα πουληθούν στα
ξένα funds; Ποιανών οι επιχειρήσεις θα σωθούν; 

Κανείς δεν ξέρει σήµερα να απαντήσει στους Έλληνες, σί-
γουρα όµως όχι και η ελληνική Κυβέρνηση. Είναι πολλά τα ανα-
πάντητα ερωτήµατα και σας τα θέτουν όλοι από όλες τις πλευ-
ρές. 

Το πιο χαρακτηριστικό ερώτηµα απ’ όλα, αυτό που εγώ έκρινα
πως δείχνει και το µέγεθος της αγωνίας των χιλιάδων δανειολη-
πτών, που ήλπιζαν και περιµένουν πως θα δοθεί µια λύση και πως
θα πάρουν µια ανάσα από το σηµερινό νοµοθέτηµα αλλά απο-
γοητεύτηκαν, σας το απηύθυνε στις επιτροπές µας ο Πρόεδρος
της Ένωσης Δανειοληπτών Βορείου Ελλάδος, ο κ. Περβανάς, ο
οποίος το επανέλαβε και µε την επιστολή του, την οποία και θα
καταθέσω στα Πρακτικά για να την πάρουν όλοι οι συνάδελφοι
και αυτοί που δεν τους την έδωσα εγώ, διαβάζοντας πρώτα µε
την σειρά µου τρεις παραγράφους, που θα ήθελα πάρα πολύ να
ακουστούν σε αυτή την Αίθουσα και να καταγραφούν. Είναι µια
κατάθεση αγωνίας και θυµού. 

Μέσα στην επιστολή του ο Σύλλογος Δανειοληπτών και Προ-
στασίας Καταναλωτών Βορείου Ελλάδος λέει: «Έχει διαπιστωθεί
πάρα πολλές φορές και έχει γίνει αντικείµενο αναφορών από τον
σύλλογο µας προς τα αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, ότι οι τράπεζες κατά τη διάρκεια λειτουργίας των πιστώ-
σεων παραβίαζαν την εθνική και κοινοτική νοµοθεσία.

Οι παρανοµίες των τραπεζών κατά τη διάρκεια λειτουργίας
των πιστώσεων προσκρούουν στην αρχή της διαφάνειας, όπως
αυτή έχει θεσµοθετηθεί από τον κοινοτικό νοµοθέτη και τις κοι-
νοτικές οδηγίες 93/13/ΕΟΚ και 2008/48/ΕΚ. Αυτές οι παραδοχές
πρέπει να ληφθούν ιδιαιτέρως υπ’ όψιν αναφορικά µε το κατατε-
θέν σχέδιο νόµου για τον «Εξωδικαστικό Μηχανισµό Ρύθµισης
Οφειλών Επιχειρήσεων».

Στο σχέδιο νόµου δεν λαµβάνεται καµµία πρόνοια για την προ-
στασία των δανειοληπτών, η συνεχιζόµενη πρακτική των τραπε-
ζών να προβαίνουν σε παράνοµες επιβαρύνσεις και καταχρηστι-
κές χρεώσεις, όπως αυτές ανωτέρω αναφέρθηκαν. Οι παράνο-
µες αυτές χρεώσεις επηρεάζουν καταλυτικά το πραγµατικό ύψος
της προς ρύθµιση οφειλής στο πλαίσιο του εξωδικαστικού µηχα-
νισµού και ο οφειλέτης καλείται να διαπραγµατευθεί οφειλή µε-
γαλύτερη από την πραγµατικά οφειλόµενη.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα ερωτήµατα τα οποία προκύπτουν είναι τα εξής. Θα έπρεπε
να µεριµνήσει ή όχι ο νοµοθέτης, ώστε να επιβληθούν τέτοιοι κα-
νόνες στη διαδικασία του εξωδικαστικού µηχανισµού, που να
υποχρεώνουν τις τράπεζες να προχωρούν από την αρχή σε εκ-
καθάριση της οφειλής από παράνοµες και καταχρηστικές χρεώ-

σεις; Θα έπρεπε;
Θα έπρεπε ή όχι ο νοµοθέτης να µεριµνήσει, ώστε να δίνεται

δυνατότητα στον οφειλέτη να επιθυµεί να ενταχθεί στη ρύθµιση,
να αµφισβητήσει το ύψος της φερόµενης οφειλής προς τις πι-
στώτριες τράπεζες και να καταθέσει έκθεση αντιρρήσεων και οι-
κονοµοτεχνική µελέτη της εκκαθαρισµένης οφειλής στον εµπει-
ρογνώµονα, ο οποίος να αξιολογεί τους ισχυρισµούς του οφει-
λέτη;

Ξαναρωτώ, λοιπόν, µετά από αυτά. Με ποιους τρόπους προ-
στατεύει ο συγκεκριµένος νόµος τους δανειολήπτες από τις πα-
ράνοµες και καταχρηστικές χρεώσεις των τραπεζών; Το ερώ-
τηµα αυτό αυτή τη στιγµή σε αυτή την Αίθουσα είναι αναπάντητο.
Ελπίζω µέχρι το τέλος της συνεδρίασης να απαντηθεί. 

Οι ενστάσεις µας, λοιπόν, επί της αρχής πηγάζουν κυρίως από
αµείλικτα, αναπάντητα ερωτήµατα, αλλά και δεν εξαντλούνται
εκεί. 

Με απλά λόγια, πέραν των όσων προανέφερα, η λύση στην
εξωδικαστική ρύθµιση των δανείων θα έπρεπε να έχει ως εξής,
να αφορά σε έναν καθ’ όλα ηλεκτρονικό µηχανισµό, στον οποίο
θα ανέβαζε ο εκάστοτε οφειλέτης το αίτηµά του µε την σχετική
πρόταση. Το ίδιο δικαίωµα, όµως, να έχει και ο εκάστοτε πιστω-
τής, δηλαδή να ανεβάζει το αίτηµα προς τον οφειλέτη, καλώντας
τον να ανταποκριθεί και ταυτόχρονα να προσκαλέσει ο οφειλέτης
και τους τυχόν λοιπούς πιστωτές στη διαδικασία ρύθµισης. 

Τα προβλεπόµενα δικαιολογητικά θα έπρεπε να αντλούνται
από τις βάσεις δεδοµένων που έχουν στη διάθεση τους οι δηµό-
σιες υπηρεσίες και οι τράπεζες, ενώ για τα ελλείποντα, πέραν
αυτών των οποίων είπα προηγουµένως στην πρόταση την οποία
έκανα προς τον Υπουργό, αλλά για αυτά που θα λείπουν, να υπο-
βάλλεται πάλι υπεύθυνη δήλωση σε πρώτη φάση από τον πι-
στωτή και εφόσον ολοκληρωθεί η εξωδικαστική ρύθµιση εντός
εύλογου χρόνου, τον οποίο θα ορίσει ο νοµοθέτης, να τα προ-
σκοµίσει ο οφειλέτης, να οριστούν ποιοτικά κριτήρια όπως η δια-
τήρηση των θέσεων εργασίας.

Να θεσπίζεται ελάχιστο ποσό αµοιβής και για τους εµπειρο-
γνώµονες που εκπονούν σχέδιο βιωσιµότητας. Η δε αµοιβή αυτή
να επιµερίζεται κατά το ήµισυ στον οφειλέτη και κατά το άλλο
ήµισυ στον πιστωτή. Να έχει το δικαίωµα να ορίσει τον δικό του
συντονιστή και όχι να ορίζεται δήθεν και να οδηγούµαστε σε θε-
ατρινισµούς από την πλευρά των τραπεζών και να µένει έκθετος
ο οφειλέτης απέναντί τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό
νοµοσχέδιο. Το έχει ανάγκη η χώρα. Το έχουν ανάγκη οι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις. Θα έπρεπε να ήταν αλλιώς αυτό το νοµο-
σχέδιο εδώ, αν σεβόµαστε αυτούς του ανθρώπους, που περνάνε
αυτά που περνάνε εδώ και εφτά ολόκληρα χρόνια και δεν είναι
υπεύθυνοι γι’ αυτά τα οποία περνάνε. Υπεύθυνοι είναι όλοι όσοι
κυβέρνησαν και αυτοί που κυβερνούν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σαρίδη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γιώργος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, το υπό κρίση νοµοσχέδιο ήταν, όπως ελέχθη, πο-
λυαναµενόµενο και έρχεται να δώσει µια δεύτερη ευκαιρία και
ελπίδες στον επιχειρηµατικό κόσµο, διότι αποσκοπεί στην αντι-
µετώπιση του εκρηκτικού προβλήµατος των κόκκινων επιχειρη-
µατικών δανείων. 

Η εκτίναξή τους σε επίπεδα που το καθιστούν κεφαλαιώδες
και απολύτως κρίσιµο πρόβληµα για την ελληνική κοινωνία,
καθώς και βαρίδι για την οικονοµική ανάκαµψη της χώρας, δεν
είναι αποτέλεσµα µόνον της πρωτοφανούς σε βάθος και διάρκεια
κρίσης, αλλά και σηµαντικών ατελειών του ισχύοντος θεσµικού
πλαισίου.

Μέχρι σήµερα η διαδικασία εξυγίανσης των άρθρων 99 και
επόµενα του Πτωχευτικού Κώδικα αποτελούσε το µοναδικό ερ-
γαλείο ρύθµισης των χρεών των επιχειρήσεων. Η διαδικασία
αυτή, αν και βελτιώθηκε µε τις διατάξεις του ν.4446/2016, δεν
παύει να αφορά, κυρίως, µεγάλες ανώνυµες εταιρείες µε πολυά-
ριθµους πιστωτές και σηµαντικά χρέη. 

7312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το προηγούµενο του ισχύοντος νοµοθετικό πλαίσιο του ν.4307
απέτυχε στην εφαρµογή του. Εκτος του ότι δεν θέσπιζε υποχρε-
ώσεις για τα πιστωτικά ιδρύµατα άφηνε εκτός του πεδίου ρύθµι-
σής του τις οφειλές των επιχειρήσεων προς το ελληνικό δηµόσιο.
Όριζε απλά ότι οι οφειλές των επιχειρήσεων προς το ελληνικό
δηµόσιο, θα έπρεπε να έχουν ενταχθεί προηγουµένως στα τότε
διαθέσιµα σχήµατα καταβολής σε πολυάριθµες δόσεις.

Το πρόβληµα τώρα έχει λάβει ασυνήθιστα µεγάλες διαστά-
σεις, απαιτώντας άµεση δράση, πριν το µέγεθός του εδραιώσει
µια κατάσταση µε αρνητικές επιπτώσεις και προκαλέσει ανήκε-
στο βλάβη στην οικονοµία και στην κοινωνία.

Αυτά ακριβώς τα προβλήµατα επιδιώκει να επιλύσει το παρόν
σχέδιο νόµου που προβλέπει, καθορίζει και οριοθετεί την εξωδι-
καστική διαδικασία ρύθµισης οφειλών από το στάδιο της υποβο-
λής της αίτησης της επιχείρησης των φυσικών ή νοµικών
προσώπων που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα, µέχρι τη
δικαστική επικύρωση της συµφωνίας όχι υποχρεωτικά αλλά προ-
αιρετικά.

Θεσπίζει, εποµένως, έναν εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης
οφειλών των επιχειρήσεων, ο οποίος αφ’ ενός αίρει τα εµπόδια
που µέχρι τώρα δυσχεραίνουν την επίτευξη συνολικής ρύθµισης
των οφειλών των υπερχρεωµένων, πλην βιώσιµων επιχειρήσεων
και αφ’ ετέρου δηµιουργεί εκείνες τις θετικές προϋποθέσεις, που
θα δώσουν ανακούφιση στις επιχειρήσεις, θα τις αποµακρύνουν
από το φάσµα της πτώχευσης, επιτρέποντας την απρόσκοπτη
επιχειρηµατική δραστηριότητά τους.

Βασικά σηµεία-καινοτοµίες του νέου εξωδικαστικού µηχανι-
σµού είναι ενδεικτικά τα εξής: Για πρώτη φορά δίνεται η δυνα-
τότητα σε µικρές, µεσαίες και µεγάλες επιχειρήσεις, καθώς και
σε ατοµικές επιχειρήσεις, να ρυθµίσουν τα χρέη τους συνολικά
και ταυτόχρονα προς όλους τους πιστωτές, το δηµόσιο και τον
ιδιωτικό τοµέα, δηλαδή εφορίες, φορείς κοινωνικής ασφάλισης,
τράπεζες και προµηθευτές και να επιτύχουν µια συµφωνία µε
όλους, που θα βασίζεται στις πραγµατικές δυνατότητες αποπλη-
ρωµής των χρεών της επιχείρησης. Πλέον η διευθέτηση του χρέ-
ους δεν θα βασίζεται σε στοιχεία όπως το µέγεθος της επιχεί-
ρησης και το ύψος του χρέους, αλλά στην πραγµατική ικανότητα
αποπληρωµής των χρεών εκ µέρους της επιχείρησης. Η ρύθµιση
των οφειλών θα εδράζεται µόνο στα πραγµατικά στοιχεία βιωσι-
µότητας της επιχείρησης, αλλά και στο στοιχείο της µη χειροτέ-
ρευσης της θέσης όλων των µερών.

Εισάγονται κριτήρια που πρέπει να πληροί µια επιχείρηση,
προκειµένου να ενταχθεί στον µηχανισµό ρύθµισης.

Τα κριτήρια που προβλέπονται είναι τέτοια, ώστε να µπορεί να
ενταχθεί στον µηχανισµό κάθε βιώσιµη επιχείρηση ανεξαρτήτως
µεγέθους, ενώ όλες οι οφειλές συνολικού ύψους άνω του ποσού
των 20.000 ευρώ που είχαν γεννηθεί µέχρι 31-12-2016, µπορούν
να ρυθµιστούν µέσω του µηχανισµού.

Είναι προφανές ότι η ένταξη όλων των επιχειρήσεων αδιακρί-
τως, θα επιβράδυνε τον ρυθµό διεκπεραίωσης των υποθέσεων
µε αρνητικό αντίκτυπο στις βιώσιµες επιχειρήσεις που έχουν
ανάγκη τον µηχανισµό, προκειµένου να συνεχίσουν τη λειτουργία
τους.

Θα έλεγα πάντως, κύριε Υπουργέ, ότι το ποσό αυτό θα µπο-
ρούσε να είναι µικρότερο, ώστε να περιληφθούν στον µηχανισµό
και οφειλέτριες επιχειρήσεις που λόγω κρίσης οφείλουν, όµως,
µικρότερα ποσά, αλλά είναι βιώσιµες και µπορούν να ανακάµ-
ψουν.

Επιπλέον µε το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζονται οι κακοπληρω-
τές, αποκλείοντας εκ των προτέρων όλες τις επιχειρήσεις των
οποίων οι φορείς ή οι διοικούντες έχουν καταδικαστεί αµετά-
κλητα για οικονοµικά εγκλήµατα και επιπλέον προστατεύονται οι
µικροί πιστωτές, αφού οι απαιτήσεις τους δεν επηρεάζονται από
τη σύµβαση αναδιάρθρωσης.

Προβλέπεται η συµµετοχή τόσο του δηµοσίου όσο και των φο-
ρέων κοινωνικής ασφάλισης ως πιστωτών, υπό τους ίδιους
όρους που συµµετέχουν οι ιδιώτες πιστωτές. Αυτό επιτρέπει µια
ρύθµιση των οφειλών προς το δηµόσιο και τους φορείς κοινωνι-
κής ασφάλισης, όχι δύσκαµπτη όπως προέβλεπε η νοµοθεσία
µέχρι τώρα, αλλά προσαρµοσµένη στη βιωσιµότητα της επιχεί-
ρησης.

Προβλέπεται, επίσης, ότι µια επιχείρηση µπορεί να ενταχθεί
στον µηχανισµό, µόνον εφόσον σε µία τουλάχιστον χρήση κατά
την τελευταία τριετία παρουσίασε θετικά καθαρά αποτελέσµατα
προ φόρων, τόκων, αποσβέσεων. Αυτός ο περιορισµός και ιδίως
η προϋπόθεση του θετικού καθαρού αποτελέσµατος προ φόρων,
τόκων και αποσβέσεων σε µία τουλάχιστον χρήση κατά την τε-
λευταία τριετία χρειάζεται, νοµίζω, ιδιαίτερη προσοχή, κύριε
Υπουργέ, και ίσως και µια διαφοροποιηµένη προσέγγιση, δεδο-
µένης της κρίσης που ταλανίζει την οικονοµία επί πολλά χρόνια,
από το 2009, 2010 και µετά.

Τέλος, προβλέπεται για τους ελεύθερους επαγγελµατίες η δυ-
νατότητα ρύθµισης των οφειλών τους προς το δηµόσιο και τα
ασφαλιστικά ταµεία.

Στο επίκεντρο του νέου µηχανισµού, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, βρίσκεται ο ασκών επιχειρηµατική δραστηριότητα, ο µι-
κροµεσαίος επιχειρηµατίας που έχει υποστεί τις συνέπειες της
κρίσης όλα αυτά τα τελευταία χρόνια. Αυτός είναι που ξεκινά τη
διαδικασία και εγκρίνει τελικά το σχέδιο αναδιάρθρωσης µέσω
µιας οργανωµένης και συντονισµένης, σε συγκεκριµένο πλαίσιο,
διαδικασίας διαπραγµάτευσης µε τους πιστωτές. Σε αυτό το
πλαίσιο παρέχεται η δυνατότητα στον οφειλέτη να επιτύχει µεί-
ωση επιτοκίων, επιµήκυνση περιόδου αποπληρωµής, µέχρι και
διαγραφή οφειλών. Στόχος είναι να διασωθούν επιχειρήσεις µε
υγιή χαρακτηριστικά, ώστε να συνεχίσουν τη λειτουργία τους
από καλύτερη βάση, να διασφαλιστούν θέσεις εργασίας και να
εξυγιανθούν ταυτόχρονα τόσο τα έσοδα του δηµοσίου όσο και
των ασφαλιστικών ταµείων αλλά και τα τραπεζικά χαρτοφυλάκια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα οφέλη από τη δηµιουργία και
λειτουργία ενός τέτοιου µηχανισµού είναι πολύ ευρύτερα για την
οικονοµία. Το γεγονός, δηλαδή, ότι οι επιχειρήσεις θα µπορέ-
σουν να ρυθµίσουν τις οφειλές τους και άρα να αξιοποιήσουν και
όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία, αλλά και να προωθή-
σουν επενδύσεις, τις οποίες υπό διαφορετικές συνθήκες δεν
είναι σε θέση να προωθήσουν, είναι σηµαντικό για το σύνολο της
οικονοµίας, για την αύξηση συνολικά του όγκου επενδύσεων και
για τη διατήρηση και δηµιουργία θέσεων εργασίας.

Το νοµοσχέδιο δηµιουργεί εκείνες τις θετικές προϋποθέσεις
όχι µόνο για τη ρύθµιση των χρεών των βιώσιµων επιχειρήσεων,
αλλά για την ενίσχυση της ρευστότητας, την τόνωση των επεν-
δύσεων και εν γένει την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας.

Και αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως
και άλλα προηγούµενα που ήδη έγιναν νόµοι του κράτους, εν-
τάσσεται στον κυβερνητικό σχεδιασµό της κοινωνικά δίκαιης πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας µε αιχµή τη µικροµεσαία
επιχείρηση.

Και κάτι τελευταίο. Εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, επιµένετε
στη διενέργεια εκλογών τώρα. Θα περιµένετε µέχρις ότου η Κυ-
βέρνηση, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ολοκληρώσει το έργο της
και βγάλει τη χώρα από την κρίση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επι-
τροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις
της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση
άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών.

Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Φωτεινή Αραµπατζή.
Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω

την οµιλία µου, σχολιάζοντας λίγο τα όσα απίστευτα ακούσαµε
προχθές το βράδυ από το στόµα του Πρωθυπουργού.

Τόσα ψέµατα, τόση αλαζονεία και τόσος κυνισµός µπόρεσαν
να χωρέσουν σε λιγότερο από µια ώρα συνέντευξης. 

Βεβαίως εκεί που ξεπέρασε τον εαυτό του ο Πρωθυπουργός,
ήταν όταν είπε ότι δεν έκλεινε την αξιολόγηση, γιατί περίµενε να
βγει το πλεόνασµα, αφού σε διαφορετική περίπτωση το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο του ζητούσε µέτρα σαράντα δύο φορές πε-
ρισσότερο από τα σηµερινά, δηλαδή 151 δισεκατοµµύρια ευρώ,
δήλωση που προκάλεσε θυµηδία και πληθώρα σχόλιων και έγινε
µέχρι και hashtag στο twitter, µε τον τίτλο «Σαράντα δύο φορές».
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Εκτός τόπου και χρόνου, δυστυχώς, ο Πρωθυπουργός, όπως
εκτός τόπου και χρόνου και το πολυδιαφηµισµένο και πολυανα-
µενόµενο αυτό νοµοσχέδιο για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, το
οποίο έρχεται σε αυτή την εικονική πραγµατικότητα που ακού-
σαµε προχτές το βράδυ και σε ένα δυστυχώς γκρίζο -για να µην
πω µαύρο- οικονοµικό περιβάλλον. Σε ένα µαύρο οικονοµικό πε-
ριβάλλον όπου η ατέρµονη, συνεχιζόµενη καθυστέρηση στο κλεί-
σιµο της αξιολόγησης, βουλιάζει κάθε µέρα την πραγµατική
οικονοµία, στραγγαλίζει το επιχειρείν, εξοντώνει τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες.

Και η αξιολόγηση βέβαια ακόµη δεν κλείνει, παρά το µατωµένο
πλεόνασµα του 3,9%, για να θυµηθούµε παλιές, αγαπηµένες
φράσεις του Πρωθυπουργού όταν ήσασταν στην αντιπολίτευση. 

Δύο χρόνια τώρα συζητάτε και εξαγγέλλετε ποµπωδώς και
φλύαρα τη ρύθµιση των κόκκινων δανείων και έρχεστε δύο χρό-
νια µετά µε απίστευτη προχειρότητα και καταστρατηγείτε τη συ-
νήθη κοινοβουλευτική νοµοθετική διαδικασία και ακούµε την
εισηγήτρια σας να εξαγγέλλει ρυθµίσεις και νοµοθετικές βελτιώ-
σεις που µάταια προσπαθούµε να βρούµε στο κείµενο του νοµο-
σχεδίου. Ρυθµίσεις, βεβαίως, ουσιώδεις και κεφαλαιώδεις που
κρίνουν την αποτελεσµατικότητα του νοµοσχεδίου, που δεν είναι
άλλη από τη διάσωση των υπερχρεωµένων επιχειρήσεων.

Σας ερωτάµε, λοιπόν, ευθέως, κύριε Υπουργέ: Εντάσσονται,
ναι ή όχι, στο παρόν νοµοσχέδιο του εξωδικαστικού συµβιβα-
σµού οι τριακόσιες χιλιάδες και πλέον ελεύθεροι επαγγελµατίες,
δικηγόροι, γιατροί, µηχανικοί, αγρότες και κτηνοτρόφοι για τα
χρέη τους σε δηµόσιο και ασφαλιστικά ταµεία που, βεβαίως
εσείς, µε τη φορολογική αφαίµαξη που τους επιφυλάξατε και,
βεβαίως, µε το διαβόητο ασφαλιστικό Κατρούγκαλου, που είναι
µια δεύτερη εφορία, εκτοξεύσατε στα ύψη.

Αυτοί οι άνθρωποι, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, και να µην
ήταν, κύριε Υπουργέ, έγιναν κόκκινοι και βρίσκονται µετέωροι,
γιατί τα στοιχεία είναι δυστυχώς χαρακτηριστικά και αµείλικτα,
όταν το ποσοστό των κόκκινων δανείων των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών ξεπερνά το 67% σύµφωνα µε στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος, όταν το 80% των µηχανικών είναι ανασφάλιστοι, όταν
εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες αιτήσεις του νόµου Κατσέλη
ακόµη εκκρεµούν, όταν οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι πε-
ριµένουν να υπαχθούν σε ρύθµιση των κόκκινων δανείων τους
αλλά και των κτηνοτροφικών τους χρεών που έχουν ήδη σταλεί
στο δηµόσιο ταµείο. 

Αγρότες και κτηνοτρόφοι, κύριε Υπουργέ, που δίνουν έναν τε-
ράστιο αγώνα επιβίωσης, ώστε να µπορέσουν να σταθούν οι εκ-
µεταλλεύσεις τους που βγαίνουν ήδη σε πλειστηριασµούς, έχο-
ντας, βεβαίως, να αντιπαλέψουν την εκτίναξη του κόστους πα-
ραγωγής, τις δυσβάσταχτες ασφαλιστικές και φορολογικές υπο-
χρεώσεις που τους επιφυλάξατε, αλλά, βεβαίως, και την απο-
µείωση του κεφαλαίου τους από σοβαρές ασθένειες -τα είπε ο
κ. Πεβερέτος στην ακρόαση των φορέων- όπως ο  καταρροϊκός
πυρετός και η οζώδης δερµατίτιδα, πολλές από τις οποίες, κύριε
Υπουργέ ακόµη και σήµερα, µεγάλο χρονικό διάστηµα µετά από
τη νόσο δεν έχουν ακόµη δυστυχώς αποζηµιωθεί.

Όσον αφορά τώρα τις υποτιθέµενες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
έχουν µετατραπεί –φοβάµαι- σε µια µαγική εικόνα, που τη µια τις
εµφανίζετε και την άλλη τις εξαφανίζετε, όπως αυτή για την
απλοποίηση της διαδικασίας δικαστικής επικύρωσης, τις περι-
πτώσεις αναδιάρθρωσης χωρίς ενστάσεις από τα πολυµελή στα
µονοµελή πρωτοδικεία. Ρύθµιση που την εξαγγείλατε στην τε-
λευταία συνεδρίαση της επιτροπής, αλλά που σήµερα ως διά µα-
γείας εξαφανίστηκε, αφού µας είπατε από το Βήµα αυτό ότι το
άρθρο 12 παραµένει ως έχει. 

Πιστοποιήσατε έτσι, δυστυχώς, τον ισχυρισµό µας ότι η προ-
σπάθεια εξωδικαστικού συµβιβασµού είναι µόνο κατ’ ευφηµι-
σµόν, αφού στο τέλος η όλη διαδικασία καταλήγει στα δικα-
στήρια, χωρίς κανείς να είναι σε θέση να γνωρίζει, το τεράστιο
πλήθος των υποθέσεων που θα σωρευτούν στην ήδη υπερφορ-
τωµένη ελληνική δικαιοσύνη.

Βαφτίσατε νοµοθετική βελτίωση και την υπαγωγή, όπως λέτε,
στον εξωδικαστικό συµβιβασµό των επιχειρήσεων που διέκοψαν
την δραστηριότητά τους, εφόσον βέβαια προηγουµένως, όπως
λέτε, έχουν υποβάλει δήλωση επανέναρξης. Μάλιστα. Σωστά.

Ρωτάω, όµως, εγώ και για αυτό λέω ότι «βαφτίσατε»: Ποια η
διαφορά αυτής της επανέναρξης εργασιών από τον όρο «ανα-
βίωση», κύριε Υπουργέ, που είχατε στο άρθρο 2; 

Στην ουσία µπορείτε τελικά ξεκάθαρα να µας πείτε, αν αυτή η
ρύθµιση περιλαµβάνει, όπως επανειληµµένως έχουµε ζητήσει,
τις επιχειρήσεις που έκλεισαν κατά τη διάρκεια της κρίσης εξαι-
τίας του δυσµενούς οικονοµικού περιβάλλοντος; Και πολύ περισ-
σότερο µπορείτε να µας δώσετε µια πειστική δικαιολογία, για την
πρωτοφανή αδικία που επιφυλάσσετε σε όσους µε αίµα, κόπο
και τιτάνια προσπάθεια ρύθµισαν τις οφειλές τους πριν την 1η

Ιουλίου του 2016 και αποκλείονται από το παρόν νοµοσχέδιο; Ρε-
σιτάλ προχειρότητας, βεβαίως, και έλλειψη της απαιτούµενης
ηλεκτρονικής πλατφόρµας. 

Δύο χρόνια διαφηµίζατε τη νοµοθετική ρύθµιση, που τώρα
ασθµαίνοντας και ως γονατογράφηµα έρχεται και ακόµα η απο-
λύτως αναγκαία πλατφόρµα δεν είναι έτοιµη. 

Δεν είναι, βέβαια, καθόλου πρωτότυπο για την Κυβέρνησή
σας, γιατί θα πω ότι τα ίδια ισχύουν και για τον αναπτυξιακό νό-
µο, που τόσο καιρό µετά η ηλεκτρονική του πλατφόρµα δεν είναι
έτοιµη και δέχεστε τις έγχαρτες δηλώσεις, αλλά κυρίως για όλο
το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης, το λεγόµενο «αγροτικό
ΕΣΠΑ», κύριε Υπουργέ, του οποίου η ηλεκτρονική πλατφόρµα
δεν είναι έτοιµη και δύο χρόνια µετά την έναρξη του προγράµ-
µατος η αξιολόγηση χιλιάδων αιτήσεων, όπως για παράδειγµα
των νέων αγροτών, παραµένει µετέωρη. Το πότε θα ολοκληρω-
θεί, βεβαίως, η πλατφόρµα για το παράνοµο σχέδιο, ουδείς µπο-
ρεί να γνωρίζει και να εµπιστεύεται, παρά τις εξαγγελίες σας.
Καταλαβαίνει κανείς τον φόρτο ο οποίος θα σωρευτεί στις περι-
φερειακές ενότητες που θα υποδεχτούν τις αιτήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, από την αρχή του

έτους, δυστυχώς, κλείνουν ενενήντα επιχειρήσεις κάθε µέρα.
Από τον Ιανουάριο έχουν κοκκινήσει δάνεια ύψους 1,5 δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ, εκ των οποίων το 80% ήταν ρυθµισµένα και έγι-
ναν κόκκινα. 

Τον Δεκέµβριο του 2016, τρία δισεκατοµµύρια ευρώ καταθέ-
σεων έκαναν φτερά κι εσείς φέρνετε ένα σχέδιο νόµου κάνοντας
µια τρύπα στο νερό, γιατί ούτε δεσµευτικό για τα εµπλεκόµενα
µέρη είναι ούτε συγκεκριµένα κίνητρα δίνει στους πιστωτές για
να εµπλακούν σε αυτή τη διαδικασία ούτε, κυρίως, προστατεύει
τους οφειλέτες που έχουν την καλή πρόθεση. 

Απέναντι σε αυτή την πραγµατικότητα ο Πρωθυπουργός κοµ-
πορρηµονεί ανερυθρίαστα, ότι πλέον δεν υπάρχουν αγανακτι-
σµένοι στους δρόµους, ξεχνώντας προφανώς ότι πολλοί από
τους αγανακτισµένους που έστηναν τα λαϊκά δικαστήρια, βρί-
σκονται σήµερα στα βουλευτικά ή στα υπουργικά έδρανα. 

Ο Πρωθυπουργός πιστεύει ότι επειδή δεν υπάρχουν κοινωνι-
κές κινητοποιήσεις, υπάρχει ανοχή στην Κυβέρνησή του. Θα δια-
πιστώσει πολύ σύντοµα ότι η πιο άγρια και έντονη κοινωνική
οργή είναι η βουβή οργή των πολιτών, η βουβή οργή των πολιτών
που θα εκφραστεί εκκωφαντικά στις κάλπες.

Μέχρι τότε εσείς θα µετράτε πόσο µεγάλη είναι η έξοδος των
εκδροµέων τα Σαββατοκύριακα και τα τριήµερα και οι Υπουργοί
σας θα φέρνουν νοµοθετήµατα σαν αυτά εδώ, πουλώντας φύκια
για µεταξωτές κορδέλες στην καταχρεωµένη, δυστυχώς, ελλη-
νική κοινωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Φορτσάκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προχειρότητα µε

την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση ζητήµατα ζωτικής σηµα-
σίας για την οικονοµία και γενικότερα για τη χώρα µας, είναι φα-
νερή και στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. 

Αναφέροµαι, βέβαια, από τη µία µεριά στο περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου, το οποίο επ’ ουδενί ανταποκρίνεται ούτε στο ελά-
χιστο στις προσδοκίες των επιχειρηµατιών που έχουν κόκκινα δά-
νεια και ληξιπρόθεσµες οφειλές και βλέπουν τις επιχειρήσεις
τους να καταρρέουν. Τα κόκκινα δάνεια ανέβηκαν κατά 1,5 δισε-
κατοµµύριο ευρώ τον τελευταίο καιρό. 

Επίσης αναφέροµαι και στη διαδικασία που ακολουθείται σή-
µερα στη Βουλή, γιατί είχαµε και πάλι µια σειρά προφορικών α-
νακοινώσεων ουσιωδών αλλαγών του νοµοθετήµατος, για τις ο-
ποίες το Σώµα των Βουλευτών ουδέποτε έλαβε πραγµατικά
γνώση. Δυστυχώς η υποβάθµιση του Σώµατος συνεχίζεται. 

Το νοµοσχέδιο ασχολείται µε ένα ζήτηµα εξαιρετικά σηµαν-
τικό, το ζήτηµα των οφειλών και της ελάφρυνσης των βαρών των
οφειλετών προς τις τράπεζες, το δηµόσιο και τους ασφαλιστι-
κούς φορείς. 

Δυστυχώς αντί να θεσπίσει έναν µηχανισµό αποτελεσµατικό,
ο οποίος θα δώσει λύση στο πρόβληµα, περιορίζεται στο να
θέσει απλώς ένα πλαίσιο διαπραγµάτευσης χωρίς υποχρεωτικό-
τητα. 

Ταυτοχρόνως όπως φαίνεται στο κείµενο που µας έχετε µοι-
ράσει, κύριε Υπουργέ, και το οποίο έτυχε επεξεργασίας εδώ και
έναν σχεδόν µήνα από την αρµόδια Διαρκή Επιτροπή Παραγω-
γής και Εµπορίου –δηλαδή πέρασε πολύς καιρός από τότε που
θα µπορούσαν να έχουν υπάρξει βελτιώσεις- µένουν εκτός ρύθ-
µισης οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και άλλες κατηγορίες επαγ-
γελµατιών, οι οποίοι πλήττονται από την οικονοµική κρίση και
πνίγονται από τις συσσωρευµένες οφειλές τους σε τράπεζες, δη-
µόσιο και ιδιώτες. 

Σήµερα το πρωί η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τζάκρη µίλησε για
προσθήκη των ελευθέρων επαγγελµατιών στη ρύθµιση. Την προ-
σθήκη, όµως, αυτή δεν έλαβε υπ’ όψιν ο κύριος Υπουργός. Έλ-
λειψη συνεννόησης και ανοργανωσιά σε όλο της το µεγαλείο. 

Το πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου από την άλλη είναι ιδι-
αίτερα ευρύ. Πράγµατι σε αυτό εντάσσονται οφειλές από επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα ή άλλη αιτία κατά το άρθρο 1, γεγονός
που µπορεί να οδηγήσει σε κατάχρηση της διαδικασίας για τη
ρύθµιση ιδιωτικών χρεών. Το ότι µε τον νόµο παρέχεται η δυνα-
τότητα σε επιχειρήσεις µε οφειλές άνω των 20.000 ευρώ να εν-
ταχθούν στις ευνοϊκές διατάξεις είναι βεβαίως θετικό, αφού
επιτρέπει σε µικροεπιχειρηµατίες να ρυθµίσουν τα χρέη τους. 

Από την άλλη µεριά, όµως, αυτό το µικρό όριο δηµιουργεί έναν
τεράστιο όγκο επιχειρήσεων µη διαχειρίσιµο όγκο, που πιθανώς
επιθυµεί να ενταχθεί, ο οποίος όµως, λόγω της ανετοιµότητας
του συστήµατος, θα δοκιµάσει τις αντοχές ενός ολόκληρου τρα-
πεζικού συστήµατος αλλά και του ιδίου του δηµοσίου. 

Επίσης σκόπιµο θα ήταν να είχε προβλεφθεί µια διαδικασία
απλουστευµένη για τις επιχειρήσεις µε τις πιο µικρές οφειλές,
που όµως δεν προβλέπεται. Η όλη διαδικασία είναι άκρως γρα-
φειοκρατική και δαιδαλώδης µε ατελείωτα στάδια, µε µία πλη-
θώρα απαιτούµενων δικαιολογητικών τα οποία προβλέπεται ότι
πρέπει να συνοδεύουν την αίτηση. Δεν έχουµε παρά να διαβά-
σουµε το άρθρο 5. 

Προϊόν προχειρότητας αποτελεί και το εργαλείο στο οποίο θα
κατατίθενται οι αιτήσεις υπαγωγής στη διαδικασία, δηλαδή η πε-
ρίφηµη ηλεκτρονική πλατφόρµα του άρθρου 16. Η πλατφόρµα
αυτή δεν είναι έτοιµη, αν και η Κυβέρνηση είχε προαναγγείλει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εδώ και δύο χρόνια και είχε άπλετο
χρόνο να την προετοιµάσει. 

Η χειρόγραφη υποβολή αιτήσεων που την αντικαθιστά, κάνει
την όλη διαδικασία ακόµη πιο γραφειοκρατική και σύνθετη. Η
ηλεκτρονική πλατφόρµα θα έπρεπε να λειτουργήσει πλήρως, την
ίδια στιγµή που θα αρχίσει να ισχύει ο νόµος, ώστε όλα τα δι-
καιολογητικά να υποβάλλονται αµέσως ηλεκτρονικά. 

Η προθεσµία των τριών µηνών που τάσσει ο νόµος για τη δη-
µιουργία του ηλεκτρονικού συστήµατος, δεν είναι αρκετή για ένα
εγχείρηµα τέτοιας εµβέλειας. Αυτή τη γνώµη άλλωστε έχει εκ-

φράσει και η Ελληνική Ένωση Τραπεζών. 
Ακόµα η διαδικασία ελέγχου της πληρότητας της αίτησης από

τον συντονιστή που προβλέπει το άρθρο 7 δεν επαρκεί. Απαιτεί-
ται επιπλέον κι έλεγχος της ακρίβειας των στοιχείων που αναφέ-
ρονται στην αίτηση και από τον οφειλέτη. Στο σηµείο αυτό δεσ-
µεύθηκε το πρωί ο κύριος Υπουργός ότι θα υπάρξει σχετική νο-
µοθετική βελτίωση. Έστω και αργά το κατάλαβε αυτό η Κυβέρ-
νηση. Δηλαδή ότι δεν έχει τόση σηµασία ο τύπος, όσο η ουσία
της αίτησης. 

Ο διορισµός των συντονιστών από τη Γενική Γραµµατεία Δια-
χείρισης Ιδιωτικού Χρέους, από Μητρώο Συντονιστών που τηρεί-
ται εκεί, δηµιουργεί υπόνοιες αδιαφάνειας. Ο υψηλός αριθµός
των απαιτούµενων δικαιολογητικών και εδώ -σηµειώνω ότι χρει-
άζονται είκοσι πέντε έγγραφα µόνο για την υποβολή της αίτησης
για θέση συντονιστή- συνιστά ανασταλτικό παράγονται για την
επιτυχία του µηχανισµού. 

Η προϋπόθεση ότι για να υπαχθεί µια επιχείρηση στη ρύθµιση
θα πρέπει να έχει µια τουλάχιστον φορολογική χρήση από τις
τρεις τελευταίες πριν την υποβολή της αίτησης µε θετικά καθαρά
αποτελέσµατα προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων –το απαιτεί
το άρθρο 3- φαίνεται να είναι εκτός τόπου και χρόνου, µιας και
υπό την επικρατούσα οικονοµική κατάσταση κάτι τέτοιο, βεβαίως
δυστυχώς, σπανίζει. Είναι δεδοµένο ότι θα ασκηθούν πιέσεις
προς λογιστές κι ελεγκτές των εταιρειών, να εξωραΐσουν την οι-
κονοµική κατάσταση των επιχειρήσεων, για να διασφαλίσουν
στους επιχειρηµατίες την ένταξή τους στον νόµο. Έτσι, όµως,
θα έχουµε στρέβλωση της οικονοµικής πραγµατικότητας, ενώ
εδώ ελλοχεύει ολοφάνερα και ο κίνδυνος να επωφεληθούν οι κα-
κοπληρωτές και όχι οι επιχειρηµατίες που είναι συνεπείς και τη-
ρούν τον υγιή ανταγωνισµό. 

Απορία προκαλεί, επίσης, το ότι αν και η προβλεπόµενη στον
νόµο διαδικασία επιγράφεται εξωδικαστικός µηχανισµός, εµπλέ-
κονται σε σηµαντικό βαθµό τα δικαστήρια. Η επικύρωση του συµ-
βιβασµού οφειλέτη και πιστωτών γίνεται, σύµφωνα µε το άρθρο
12, από το πολυµελές πρωτοδικείο, στην περιφέρεια του οποίου
έχει έδρα ο οφειλέτης λόγω φόρτου εργασίας των δικαστηρίων.
Εξάλλου και από την εµπειρία της εφαρµογής του νόµου Κα-
τσέλη ξέρουµε ότι δεν πρόκειται να τηρηθούν οι προθεσµίες που
έχουν προβλεφθεί και έτσι η δικαστική επικύρωση θα οδηγήσει
µε βεβαιότητα στην εκκρεµοδικία χιλιάδων υποθέσεων. Κάτι τέ-
τοιο θα επιβαρύνει και άλλο τον ήδη τεράστιο όγκο των υποθέ-
σεων των δικαστηρίων. Θα διαιωνίσει τη σηµερινή κατάσταση
των µη εξυπηρετούµενων δανείων, καθιστώντας τελικά αδύνατη
τη µείωσή τους. 

Επίσης είναι δεδοµένο ότι αν δεν ψηφιστεί η διάταξη ασυλίας
τραπεζικών στελεχών και δηµοσίων υπαλλήλων που συµµετέ-
χουν στη διαπραγµάτευση, ουδείς θα αναλαµβάνει τον κίνδυνο
να συµφωνεί σε κούρεµα χρέους οφειλέτη. Έτσι, όµως, ο νόµος
θα καταστεί ανεφάρµοστος στην πράξη και το όλο εγχείρηµα θα
αποτύχει. 

Η κ. Τζάκρη µίλησε για ρύθµιση που θα έρθει σε δεκαπέντε
µέρες από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και θα διασφαλίζει το ακα-
ταδίωκτο εκείνων που θα υπογράφουν τη σύµβαση αναδιάρθρω-
σης. Και πάλι ακούµε λόγια αφηρηµένα µε δηµιουργία προσδο-
κιών χωρίς ουσιαστικές δεσµεύσεις. Αυτή η ρύθµιση θα είχε
ουσία, αν είχε έρθει σήµερα µαζί µε το κείµενο που εξετάζουµε.
Εξάλλου όποτε και αν ψηφιστεί, είναι αµφίβολο το κατά πόσο οι
εκπρόσωποι των πιστωτών θα αποδέχονται λύσεις που θα απο-
στερούν από τους φορείς που εκπροσωπούν σηµαντικότατα
έσοδα. Η όλη αποτελεσµατικότητα του εγχειρήµατος είναι στον
αέρα. 

Το φλέγον ζήτηµα των κόκκινων δανείων χρειάζεται άµεσα µια
λύση πιο σφαιρική, αλλά και µια πιο βαθιά αντιµετώπιση από αυ-
τή που επιχειρείται σήµερα από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Σηµειώνω ότι τα οικονοµικά αποτελέσµατα του υπό συζήτηση µη-
χανισµού, δεν µπορούν κατά την έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, να εκτιµηθούν µε ακρίβεια εκ των προτέρων.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φορτσάκη,
παρακαλώ ολοκληρώνετε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα
δευτερόλεπτο.
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Αντί να έχουµε µια σοβαρή πρόταση για την επίλυση ενός καυ-
τού προβλήµατος, έχουµε ένα καινούργιο γραφειοκρατικό µηχα-
νισµό, ο οποίος θα επιβαρύνει τα πράγµατα χωρίς να δώσει
καµµία ουσιαστική λύση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Φορτσάκη.
Θα δώσουµε τον λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον κ.

Κουτσούκο. Είναι εγγεγραµµένος στον κατάλογο, είναι στις τε-
λευταίες θέσεις, αλλά µε τη συναίνεση του Σώµατος και µε πρό-
ταση του Προεδρείου θα έλεγα να τον προτάξουµε, διότι
αντιµετωπίζει κάποιο πρόβληµα υγείας, για το οποίο όλοι µας
του ευχόµαστε ταχεία ανάρρωση. Να του δώσουµε, λοιπόν, τον
λόγο και µετά τον λόγο θα δώσουµε στον κ. Αθανασίου, τον κ.
Θεοφύλακτο και τον κ. Καραθανασόπουλο.

Ορίστε, κύριε Κουτσούκο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και

εσάς και τους συναδέλφους και για τις ευχές για ταχεία ανάρ-
ρωση. Όσοι ασχολούµαστε µε όσα ασχολούµαστε, πρέπει να
προσέχουµε και στην καθηµερινή µας ζωή. Αυτός είναι κανόνας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει αναλυθεί µε πληρότητα η
θέση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης γι’ αυτό το νοµοσχέδιο
τόσο από τον εισηγητή µας κ. Αρβανιτίδη όσο και από τον Κοι-
νοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο κ. Λοβέρδο και τον κ. Κεγκέρο-
γλου που προηγήθηκε, και ίσως να ήταν εκ του περισσού η τοπο-
θέτησή µου για τα γενικότερα ζητήµατα, αλλά µέσα σε αυτά τα
γενικότερα ζητήµατα που αφορούν τις υπερχρεωµένες επιχειρή-
σεις και τα διαλαµβανόµενα σε αυτό το νοµοσχέδιο, υπάρχει κι
ένα ειδικό ζήτηµα που αφορά τις επιχειρήσεις υγείας, στο οποίο
θα αναφερθώ στη συνέχεια, αφού κάνω πρώτα µια γενική τοπο-
θέτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι όλη η επιχει-
ρηµατική κοινότητα, η αγορά και οι επιχειρήσεις ανέµεναν αυτό
το νοµοσχέδιο, διότι είναι γνωστό πως τα χρόνια της κρίσης -και
ιδίως τα τελευταία χρόνια- έχουν αυξηθεί τα λεγόµενα κόκκινα
δάνεια, έχουν φτάσει γύρω στα 65 δισεκατοµµύρια µε βάση τα
στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, ενώ ταυτόχρονα όλες οι
επιχειρήσεις βιώνουν µια φορολογική επιδροµή. 

Παρ’ ότι ο κ. Τσίπρας προχθές είπε ότι µόνο τον ΦΠΑ αύξησε
κατά 1% τα τελευταία χρόνια, µε τους νόµους της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ο ΦΠΑ αυξήθηκε από το 13% στο 24%, οι συντε-
λεστές από το 20% στο 23%, από το 23% στο 26%, αυξήθηκαν
όλοι οι φόροι κατανάλωσης, δεν έµεινε τίποτα χωρίς να υπερφο-
ρολογηθεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ποιο 23%;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πώς είπατε, κύριε συνάδελφε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Για ποιο 23 % λέτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε. Συνεχίστε, κύριε Κουτσούκο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αυξήθηκε ο φόρος εισοδήµατος.

Ποιος τον πληρώνει; 
Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε µια έλλειψη

ρευστότητας και η κόπωση των επιχειρήσεων φαίνεται από το
γεγονός ότι εκτινάχθηκαν τα ληξιπρόθεσµα προς το δηµόσιο τον
Γενάρη και τον Φλεβάρη κοντά στα 2 δισεκατοµµύρια. Και έτσι
όπως πάµε, στο τέλος του χρόνου θα έχουν φτάσει στα 100 δι-
σεκατοµµύρια. 

Παράλληλα µε τα στοιχεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού,
φαίνεται και µια κόπωση στην απόδοση των έµµεσων φόρων και
των φόρων κατανάλωσης, που οφείλεται ακριβώς σε αυτή την
υπερφορολόγηση. 

Επίσης όταν εµείς κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού µε
στοιχεία τεκµηριώναµε γιατί η ανάπτυξη το 2017 δεν θα ήταν
2,7%, όπως έλεγε η Κυβέρνηση, µας έλεγαν ότι καταστροφολο-
γούµε. Βλέπετε ότι όλοι οι οργανισµοί τώρα έχουν προσγειωθεί
σε µια ανάπτυξη που στην καλύτερη περίπτωση θα είναι στο
1,5%. 

Τα λέω αυτά, γιατί σε αυτό το γκρίζο περιβάλλον η αντιµετώ-
πιση των κόκκινων επιχειρηµατικών δανείων θα ήταν µια σοβαρή
προσπάθεια για να δώσουµε µια ώθηση στην επανεκκίνηση της
οικονοµίας, ώστε είτε οι επιχειρήσεις που άντεξαν στην κρίση,

τρώγοντας από τα έτοιµα, να µπορούν να την ξεπεράσουν και να
ανταποκριθούν στις ανάγκες της εποχής είτε εκείνες που έµεναν
πίσω, χωρίς να µπορέσουν να ανταποκριθούν, να έχουν µια δεύ-
τερη ευκαιρία. 

Δίνει αυτό το νοµοσχέδιο αυτή τη δυνατότητα; Ανέλυσαν οι ει-
σηγητές µας ότι δεν τη δίνει. Δεν τη δίνει, πρώτον, διότι εξαιρεί
ένα πάρα πολύ µεγάλο µέρος των επιχειρήσεων. Ο κύριος
Υπουργός µπορεί να µη γνωρίζει τόσο καλά πως επιχειρήσεις
των παραδοσιακών κλάδων, επειδή είχαν µια κερδοφορία την
προηγούµενη δεκαετία, µπόρεσαν να αντέξουν τα πρώτα χρόνια
της κρίσης. Τα τελευταία χρόνια έχουν γονατίσει. Δεν υπάρχουν
επιχειρήσεις που να έχουν κερδοφορία στο ένα από τα τρία χρό-
νια. Είναι σοβαρό λάθος αυτή η επιλογή. Η πρόταση που έχουµε
κάνει µε την τροπολογία που καταθέσαµε να πάει ένα στα πέντε
χρόνια, είναι µια πολύ ρεαλιστική πρόταση. 

Επίσης ο κύριος Υπουργός, προφανώς να µη γνωρίζει ότι η
πλειοψηφία των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων, µεταξύ
των οποίων είναι και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες έχουν χρέη, τα
οποία είναι κάτω από το πλαφόν των εξαιρέσεων και άρα δεν θα
ενταχθούν στη διαδικασία. Η υπόσχεση της Κυβέρνησης ότι
αυτοί θα ενταχθούν σε µια διαδικασία σαν αυτές που έχουµε
γνωρίσει µέχρι τώρα και γίνεται πάντα µόνο µε νοµοθετική ρύθ-
µιση, δηλαδή ρύθµιση των οφειλών προς το δηµόσιο, δεν τους
δίνει τη δυνατότητα να ενταχθούν στον µηχανισµό µε ισότιµους
όρους µε τις άλλες επιχειρήσεις. Και ξέρουµε πάρα πολύ καλά,
πόσο αργούν στα ειρηνοδικεία οι εκδικάσεις των υποθέσεων των
ατοµικών επιχειρήσεων. 

Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και εδώ είναι το
θέµα που αφορά τη δική µου εκλογική περιφέρεια την Ηλεία-
στην Ηλεία, αλλά και σε άλλες περιοχές µετά τις καταστροφικές
πυρκαγιές του 2007 και τον σεισµό του 2008, οι τράπεζες υπο-
χρέωσαν τις επιχειρήσεις να µαζέψουν τα δάνειά τους προς την
τράπεζα που τους δανειοδότησε µε τους ευνοϊκούς όρους που
αποφάσισε τότε η κυβέρνηση, για να τους ενισχύσει στην αντι-
µετώπιση της καταστροφής που υπέστησαν. 

Κατά συνέπεια η µεγάλη πλειοψηφία, αν όχι το σύνολο των επι-
χειρήσεων σε αυτές τις περιοχές, όπως είναι η Ηλεία, έχουν τις
υποχρεώσεις τους σε µία και µοναδική τράπεζα. Αυτές οι επιχει-
ρήσεις εξαιρούνται από το νοµοσχέδιο. Τους οδηγούµε στην κα-
ταστροφή. Έχουν στείλει υποµνήµατα τα επιµελητήρια, το γνω-
ρίζουν οι κυβερνητικοί Βουλευτές. Προφανώς ο Υπουργός έχει
άλλες προσλαµβάνουσες παραστάσεις για τα µεγέθη της οικο-
νοµίας, δεν έχει από µια πυρόπληκτη και σεισµόπληκτη περιοχή.
Όµως η πραγµατικότητα είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα
ισχύσει γι’ αυτές τις περιοχές και γι’ αυτές τις επιχειρήσεις. 

Το τελευταίο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τις πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις, αυτές που θα υποχρεωθούν να κάνουν χρήση
των POS, η µη λειτουργία ακατάσχετου λογαριασµού αποτελεί
µια θηλειά στον λαιµό. Διότι δεν θα έχουν τη δυνατότητα να εξυ-
πηρετήσουν τις προµήθειες των πρώτων υλών, τα ενοίκιά τους,
τους µισθούς του προσωπικού κι έτσι θα οδηγηθούν σιδηροδέ-
σµιες στη διαδικασία του εξωδικαστικού συµβιβασµού. Γι’ αυτό
είναι απαραίτητο οι προτάσεις της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
όπως έχουν κατατεθεί, να γίνουν αποδεκτές, αν θέλουµε το νο-
µοσχέδιο να αντιστοιχήσει το περιεχόµενο στον τίτλο. Αλλιώς θα
µας µείνουν οι πανηγυρισµοί και το αποτέλεσµα θα είναι µηδέν
εις το πηλίκο. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την τροπολογία του συναδέλφου
κ. Δηµητριάδη. Κοιτάξτε, έχω ακούσει σε αυτή εδώ την Αίθουσα
και τον Πρωθυπουργό και τους κυβερνητικούς Βουλευτές, να
αναφέρουν τις σκανδαλώδεις ρυθµίσεις των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων. Σας ενηµερώνω ότι απαύγασµα σκανδαλωδών ρυθ-
µίσεων είναι αυτή η συγκεκριµένη τροπολογία. 

Προσέξτε τη διατύπωση. Η διατύπωση είναι ότι δεν είχε γνω-
στοποιηθεί στους ενδιαφερόµενους. Έχει παρελθόντα χρόνο.
Έχει αναδροµική ισχύ. Η τροπολογία επιχειρεί κάποιον να ξεπλύ-
νει, κάποιον µε τον οποίο η Κυβέρνηση έχει συνεννοηθεί. Δεν
αποσκοπεί στη δηµιουργία ίσων όρων ανταγωνισµού και δηµι-
ουργία καλών σχέσεων µε τους επενδυτές. 

Άρα η Κυβέρνηση η οποία εδώ έχει και παρελθόν µε τη ρύθ-
µιση για τους διακόσιους εβδοµήντα µεγαλοεπιχειρηµατίες εκα-
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τοµµυριούχους, τους οποίους ενέταξε µε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου στη ρύθµιση για τις εκατό δόσεις, να τοποθετηθεί
υπεύθυνα. Διαφορετικά θα είναι υπόλογη µιας φωτογραφικής
διαδικασίας ξεπλύµατος ενός επιχειρηµατία ή µιας επιχείρησης.
Έτσι το διαβάζω εγώ, πέραν των άλλων που µας είπε ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας.

Κατά συνέπεια ο Υπουργός πρέπει να τοποθετηθεί και να το-
ποθετηθεί γρήγορα στο Σώµα, για να το ξέρουν όσοι θα κληθούν
να ψηφίσουν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κουτσούκο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέµα έχει

τεθεί από το µεσηµέρι και η Κυβέρνηση δεν απαντά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, κύριε

Λοβέρδο. Δεν σας άκουσα. Μιλήστε στο µικρόφωνο και για να
καταγραφεί αυτό που θέλετε να πείτε αλλά και για να ακουστείτε
καλύτερα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ήθελα απλώς µια µικρή συνεννόηση
µαζί σας. Αυτό το θέµα που έθεσε ο κ. Κουτσούκος, έχει τεθεί α-
πό το µεσηµέρι στις 2’. Ήρθε εδώ µια αρµόδια Υφυπουργός,
έφυγε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γίνεται λόγος και
για τη συγκεκριµένη βουλευτική τροπολογία και για τις άλλες
βουλευτικές τροπολογίες.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και δεν απαντά ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, σε ό,τι µε

αφορά στη διάρκεια της παρουσίας µου στο Προεδρείο, ήλεγξα
ότι ως τώρα από το µεσηµέρι όπως είπατε, έχουν γίνει παρεµβά-
σεις προς τον Υπουργό και από Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους και από Κοινοβουλευτικές Οµάδες, παραινέσεις αν θέλετε,
για να τοποθετηθεί επί των βουλευτικών τροπολογιών, για το
ποιες θα κάνει δεκτές ή όχι. 

Ήδη και από την Κυβέρνηση, νοµίζω, έχει ενηµερωθεί, ώστε
να δροµολογήσει, τέλος πάντων, την τοποθέτησή του αυτή. Και
µε την ευκαιρία κι εσείς αλλά και εγώ ξανά από το Προεδρείο να
τον καλέσουµε κάποια στιγµή άµεσα, αν είναι έτοιµος, να τοπο-
θετηθεί επί των τροπολογιών, ποιες θα κάνει δεκτές και ποιες
όχι.

Λοιπόν, να δώσουµε τον λόγο στον κ. Αθανασίου. Ο Υπουργός
είναι εδώ. Μήπως θέλετε κάτι να πείτε τώρα, κύριε Υπουργέ;

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει θα δώ-
σουµε τον λόγο στον κ. Αθανασίου και µετά. Ελάτε, κύριε Αθα-
νασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζουµε, κύριε Λοβέρδο, να µη γίνει δεκτή η τροπολογία του

κ. Δηµητριάδη. Αντιθέτως θα έπρεπε να γίνει δεκτή η τροπολογία
του κ. Καρρά, όπως θα εξηγήσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να σας απευ-
θυνθώ σήµερα µε στείρα αντιπολιτευτική διάθεση. Κι αυτό το το-
νίζω από την αρχή ευθέως. Θα θέσω, όµως, δύο ερωτήµατα. 

Το πρώτο ερώτηµα. Χρειάζεται η ελληνική οικονοµία σήµερα
ένα νοµοσχέδιο που να καλύπτει την ύλη που αποπειράται να κα-
λύψει το νοµοσχέδιο αυτό; Η απάντηση είναι: «Ναι, βεβαίως και
χρειάζεται.» Και µάλιστα αυτό έρχεται µε µεγάλη καθυστέρηση
εξαιτίας της κωλυσιεργίας της Κυβέρνησης.

Το δεύτερο ερώτηµα, Μπορεί ωστόσο το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο επί του οποίου καλούµαστε να συζητήσουµε, να λύσει τα
προβλήµατα που φιλοδοξεί να λύσει; Η απάντηση είναι: «Ούτε
κατά διάνοια.» Γι’ αυτό ακριβώς το καταψηφίζουµε.

Κύριε Υπουργέ, ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφει-
λών επιχειρήσεων τον οποίο φέρνετε µε το νοµοσχέδιο, είναι το
αντίθετο ακριβώς από αυτό που χρειάζεται η ελληνική οικονοµία
και θέλουν οι επιχειρήσεις. Θα αποτύχει, κύριε Υπουργέ, για τους
εξής βασικούς λόγους, τους οποίους µου δόθηκε η ευκαιρία να
αναπτύξω και κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή.

Πρώτον, δεν έχει στρατηγική στόχευση. Δεύτερον, ο µηχανι-

σµός είναι γραφειοκρατικός. Και τρίτον, δεν διαθέτει καµµία ευε-
λιξία. Εν συντοµία θα εξηγήσω τι εννοώ, αναφερόµενος µόνο σε
κάποια βασικά προβλήµατα του νοµοσχεδίου, καθώς, δυστυχώς,
υπάρχουν πάρα πολλά.

Γιατί το σχέδιο νόµου δεν έχει καµµία στρατηγική στόχευση;
Είναι σαφές πως το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους χρήζει συνολι-
κής και στρατηγικής αντιµετώπισης, που να αγκαλιάζει όλα τα
στρώµατα της κοινωνίας, όλες τις επαγγελµατικές οµάδες, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητές τους.

Είστε δυόµισι χρόνια τώρα στην Κυβέρνηση και το µόνο που
έχουµε δει από εσάς, είναι µπαλώµατα στον νόµο Κατσέλη και
άνοιγµα της ελληνικής αγοράς στα επιθετικά funds, που αγορά-
ζουν κόκκινα δάνεια έναντι πινακίου φακής. Καµµία ένδειξη στρα-
τηγικής αντιµετώπισης του ζητήµατος. 

Απολύτως πρόχειρη, αποσπασµατική και εκτός κάποιου στρα-
τηγικού πλαισίου είναι και η πρωτοβουλία για τον εξωδικαστικό
συµβιβασµό. Τι καλύτερη απόδειξη από το ζήτηµα των ελευθέ-
ρων επαγγελµατιών. Παρ’ ότι έχουν παρόµοιες ανάγκες, εν πολ-
λοίς, µε τις επιχειρήσεις, δεν µπορούν να προσφύγουν στον εξω-
δικαστικό συµβιβασµό. Καλύπτονται εν µέρει µόνο απ’ τον νόµο
Κατσέλη, ο οποίος, όµως, δεν είναι εξωδικαστικός συµβιβασµός.  

Θα έπρεπε, λοιπόν, να υπάρχει µία κατάστρωση σχεδίου. Το
είπα αυτό και στην επιτροπή, το υπαινίχθηκαν και πάρα πολλοί
συνάδελφοι, αλλά θέλω να το επαναλάβω. Ακούστε. Έπρεπε να
υπάρχει για κάθε κατηγορία πολιτών οφειλετών µία ιδιαίτερη
ρύθµιση, γιατί είναι διαφορετικές οι κατηγορίες των οφειλετών.
Δεύτερον, για κάθε κατηγορία επιχειρήσεων. Και τρίτον, για κάθε
είδους χρέους. Δηλαδή ως προς το χρέος, χρέος προς το δηµό-
σιο, χρέος προς τις τράπεζες και χρέος από επιχειρηµατικό ή κα-
ταναλωτικό δάνειο. 

Τίποτα από αυτά δεν γίνεται. Και σας τα λέω αυτά, στηριζόµε-
νος και στην δικαστηριακή πρακτική, την οποία είχα την τιµή,
υπηρετώντας στα δικαστήρια, να µπορέσω να αναπτύξω και στην
επιτροπή.

Περαιτέρω εισάγεται η δυνατότητα για φυσικά πρόσωπα που
δεν έχουν πτωχευτική ικανότητα, που δεν είναι έµποροι δηλαδή,
να επιτυγχάνουν ρυθµίσεις για χρέη προς το δηµόσιο και τους
φορείς κοινωνικής ασφάλισης. Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες δεν
είναι έµποροι αλλά ούτε και υπάλληλοι. Η δραστηριότητά τους,
όµως, προσοµοιάζει µε αυτή των εµπόρων αλλά έχει ιδιαιτερό-
τητες, ενώ ο διαχωρισµός των χρεών τους σε εµπορικά και µη
είναι δυσχερής. Νοµίζω ότι το ανέφεραν κι άλλοι οµιλητές και ο
κ. Καρράς στην επιτροπή, δεν ξέρω αν το ανέφερε και σήµερα
εδώ.  

Θα έπρεπε να είναι σαφές τι µπορούν και τι δεν µπορούν να
πράξουν. Η ένταξή τους σε αυτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής
θα µπορούσα να πω ότι δεν είναι κακή ιδέα, αλλά είναι τόσο τσα-
πατσούλικη –µε συγχωρείτε για την έκφραση- και ψηφοθηρική,
που είναι βέβαιο ότι στο τέλος τα δικαστήρια θα κληθούν να βγά-
λουν το φίδι από την τρύπα. Και δεν πρέπει να παραγνωρίζετε
ότι δεν είναι λίγοι οι έµποροι που πήραν καταναλωτικά δάνεια –
προσέξτε το αυτό- για να τα εισφέρουν, να τα ρίξουν στην επι-
χείρησή τους λόγω έλλειψης ρευστότητος.

Εγώ αναγνωρίζω, γιατί ήρθε µε τέτοια ταχύτητα το νοµοσχέδιο
αυτό για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Γιατί υπάρχει πίεση από
τους θεσµούς, για να προχωρήσει η αξιολόγηση. Το καταλα-
βαίνω αυτό. Θα έπρεπε, όµως, να είστε πιο αποτελεσµατικοί και
πιο σταθεροί και επιθετικοί στη διαπραγµάτευση. Γιατί, πράγ-
µατι, παρόµοια προβλήµατα αντιµετωπίζαµε κι εµείς ως κυβέρ-
νηση -να µην κρυβόµαστε- αλλά µε επιχειρηµατολογία καταφέ-
ραµε να αντεπεξέλθουµε, όπως παραδείγµατος χάριν σας ανα-
φέρω για όσους ενθυµείστε, τα θέµατα των πλειστηριασµών και
την αξία της πρώτης προσφοράς που έπρεπε να βγει ένα ακί-
νητο. 

Επιπροσθέτως, κύριε Υπουργέ -όχι εσείς, η Κυβέρνηση, αν εί-
χατε την παραµικρή ικανότητα χάραξης στρατηγικής, δεν θα
προτείνατε ως προϋπόθεση ένταξης τη µία τουλάχιστον θετική
χρήση την τελευταία τριετία, που είναι όνειρο απατηλό για τόσες
πολλές επιχειρήσεις σήµερα, εξαιτίας µάλιστα της ασφυξίας της
οικονοµίας την οποία εσείς φέρατε.

Να πάµε τώρα και στα πιο απλά. Αν είχατε έστω την παραµικρή
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ικανότητα χάραξης στρατηγικής, θα είχατε ήδη έτοιµη και την
ηλεκτρονική πλατφόρµα. Με τις παραλείψεις σας καταδικάζετε
την εφαρµογή του νόµου. Δεν πρόκειται να επιτύχει ο νόµος δυ-
στυχώς. 

Αν, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου εγ-
κριθεί από τη Βουλή, θα αποτύχει κι επειδή είναι υπέρµετρα γρα-
φειοκρατικό. Και εξηγώ. Η εκκίνηση της διαδικασίας απαιτεί
πάρα πολλά έγγραφα και δικαιολογητικά και ας µην αναφέρω
πάλι το ζήτηµα των έγχαρτων αιτήσεων. 

Επιπλέον δεν υπάρχει καµµιά πρόβλεψη για σύντοµες, αυτο-
µατοποιηµένες διαδικασίες για µικρές οφειλές, παρά µόνο µια
αόριστη και στα όρια της συνταγµατικότητας εξουσιοδότηση για
υπουργική απόφαση, αν και όταν δεήσουν οι αρµόδιοι υπουργοί
και οι υπηρεσίες των Υπουργείων να τις συντάξουν.

Πάµε και σε ένα από τα σοβαρότερα ζητήµατα αυτό της ανάγ-
κης δικαστικής επικύρωσης και µάλιστα από το πολυµελές πρω-
τοδικείο. Μου δόθηκε η ευκαιρία να το πω και στην επιτροπή.
Μετατρέπουµε, δηλαδή, έναν εξωδικαστικό συµβιβασµό σε δι-
καστικό και µάλιστα από το πολυµελές πρωτοδικείο. 

Σας εξήγησα και πρότεινα τρόπους που µπορεί να το ξεπερά-
σετε αυτό. Δεν είδα, όµως, να φέρνετε καµµιά τροπολογία ή
έστω να πηγαίνει σε µονοµελές πρωτοδικείο είτε στον πρόεδρο
υπηρεσίας και µε πράξη να ρυθµίζεται το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε στο ζήτηµα της ευελιξίας, που είναι και το πιο σηµαντικό.

Εάν είχατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, την παραµικρή
ιδέα για το πώς λειτουργούν οι εξωδικαστικοί µηχανισµοί επίλυ-
σης των διαφορών, ιδίως η διαµεσολάβηση, δεν θα φέρνατε ποτέ
αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή προς ψήφιση. Δηµιουργείτε
χωρίς λόγο ένα numerus clausus κακοπληρωµένων διαµεσολα-
βητών, οι οποίοι τον πρώτο καιρό δεν θα έχουν ιδιαίτερη εµπειρία
στη διαχείριση και θα έχουν οικονοµικό αντικίνητρο να αφιερώ-
σουν την προσοχή που πρέπει.

Τώρα για το θέµα της ασυλίας, δηλαδή της µη ευθύνης των
διαµεσολαβητών ή των εκπροσώπων των τραπεζών, όσον αφορά
τις ποινικές και αστικές ευθύνες. Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι θα
το φέρει αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Μα το νοµοσχέδιο αυτό
το συνυπογράφει και ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Άρα, λοιπόν, εί-
χατε εννέα ολόκληρες ηµέρες να το µελετήσετε αυτό. Σας το
πρότεινα όχι µόνο εγώ αλλά και άλλοι συνάδελφοι το εντόπισαν.
Θα µπορούσατε να το φέρετε µε µια τροπολογία την οποία θα
καταθέτατε σήµερα. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί.

Δεν είναι να το φέρει ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Αφήστε που
δεν χρειαζόταν. Αλλά από τη στιγµή που συνυπογράφει το νοµο-
σχέδιο, δεν βλέπω τον λόγο γιατί έχετε αυτόν τον ενδοιασµό. Λυ-
πούµαι γιατί και οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέρατε, δεν
ικανοποιούν και δεν έλυσαν τα ζητήµατα τα οποία θέσαµε. 

Συνοψίζοντας –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για
την ανοχή σας- θα επαναλάβω ότι η πολύ καθυστερηµένη νοµο-
θετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, που έρχεται µετά από µια
απολύτως αποτυχηµένη και χρονοβόρα διαπραγµάτευση που
διέλυσε την ελληνική οικονοµία, συνιστά συνταγή αποτυχίας. Οι
µαθητευόµενοι µάγοι του «δεν πληρώνω», που έγιναν η Κυβέρ-
νηση του «όλα τα πληρώνω», ας ψάξουν να βρουν αλλού υπο-
στηρικτές.

Είναι θέση ευθύνης για εµάς, να καταψηφίσουµε τις ασκήσεις
επί χάρτου της Κυβέρνησης. Όχι γιατί θεωρούµε πως δεν χρει-
άζεται ένας νόµος για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, αλλά γιατί
το νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση, θα είναι στην καλύτερη
περίπτωση µια χαµένη ευκαιρία και στη χειρότερη –που είναι και
η πιο πιθανή- θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα απ’
όσα θα λύσει.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, είπα –µου δόθηκε η ευκαιρία να
το τονίσω και στην επιτροπή- για την τροπολογία του κ. Καρρά.
Δεν λύνει το πρόβληµα. Είναι, όµως, προς τη σωστή κατεύθυνση
και εν πάση περιπτώσει θεραπεύει µερικές ατέλειες του νοµο-
σχεδίου. Οµολογώ ότι η διατύπωση την οποία έκανε –αν και το
εντοπίσαµε και εµείς στην επιτροπή- είναι πάρα πολύ καλή και
νοµίζω και η µελέτη που έχει κάνει µε συνδυασµό όλων των άρ-

θρων που παραπέµπουν στον εγγυητή, για τις µικρές επιχειρή-
σεις, δεν αφήνει καµµία αµφιβολία ότι καλύπτει όλο το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
ξεπεράσατε και τα δέκα λεπτά. Πώς να γίνει τώρα;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα.
Ως προς την τροπολογία του κ. Δηµητριάδη, ελπίζω ότι θα

έχετε την ευθιξία να µην την εισάγετε προς ψήφιση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Θεοφύλακτος Ιωάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολουθήσει ο
Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΚΚΕ, ο κ. Καραθανασόπου-
λος.

Ορίστε, κύριε Θεοφύλακτε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι η ώρα του επιχειρηµατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Υπουργέ. Είναι η ώρα του µικρού µαγαζάτορα, του µεσαίου
µαγαζάτορα και του µεγάλου. Είναι αυτοί που άντεξαν τόσα χρό-
νια µέσα στην κρίση. Βάλλονται πανταχόθεν, έχει µειωθεί το ει-
σόδηµά τους, έχουν αυξηθεί οι εισφορές, φόροι, κάθε λογής
έξοδα, λογαριασµοί και όµως κράτησαν. Κράτησαν γιατί αγα-
πούν τη δουλειά τους. Πολλές φορές όταν ερχόντουσαν στο δι-
κηγορικό µου γραφείο µετά τα τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια της
κρίσης, έλεγα είστε ήρωες, γιατί κράτησαν τις επιχειρήσεις µετά
από τόσα χρόνια κρίσης. 

Αυτούς, λοιπόν, προσπαθούµε σήµερα να τους βγάλουµε από
το τέλµα, να τους σώσουµε. Ας σκεφτούµε λίγο. Έχουµε σώσει
τις τράπεζες τρεις φορές µε χρήµατα όλων. Έχουµε σώσει το
δηµόσιο. Πτώχευσε και µε τα µνηµόνια το βγάζουµε σιγά-σιγά
από την πτώχευση. Πρέπει, λοιπόν, να ενδιαφερθούµε και για
τους ανθρώπους της αγοράς. Και µε αυτό το νοµοσχέδιο γι’ αυ-
τούς ενδιαφερόµαστε. 

Και σήµερα κρίνεται το ποιοι είναι δίπλα τους και ποιοι όχι. Ας
έχουν τα αυτιά τους ανοιχτά, γιατί και στις επιτροπές και εδώ
στην Ολοµέλεια ξεκάθαρα κάθε κόµµα παίρνει θέση. Η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ - Οικολόγων είναι δίπλα στον επιχειρηµατία.
Είναι δίπλα στον µαγαζάτορα, τον µικρό, τον µεσαίο και τον µε-
γάλο.

Βλέπουµε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης «ναι µεν, αλλά». Το
µεν πνεύµα πρόθυµο η δε σαρξ ασθενής, «δεν µας αρέσει το νο-
µοσχέδιο». Η ΓΣΕΒΕΕ έκανε παρατηρήσεις, αλλά λέει ότι το νο-
µοσχέδιο είναι σε καλή πρακτική. 

Αλλά τι να περιµένεις από τα κόµµατα που είχαν ποινικοποι-
ηµένη τη µη καταβολή φόρων και εισφορών των ελεύθερων
επαγγελµατιών, των µαγαζατόρων, του κάθε επιχειρηµατία; Τρία
ποινικά αδικήµατα ήταν. Η µη καταβολή φόρων ήταν διπλό ποι-
νικό αδίκηµα. Το είχαν καταφέρει αυτό από τον νόµο του 1993.
Και η µη καταβολή ασφαλιστικών εισφορών τρία. Στο πρώτο σου
έδιναν αναστολή, στο δεύτερο πλήρωνες, στο τρίτο εάν δεν έβρι-
σκες λεφτά, κινδύνευες να µπεις µέσα. Αυτοί που δεν µπορούσαν
να καταβάλουν τις ίδιες τις εισφορές τους. Τι να περιµένουµε; Τι
διάλογο να κάνουν µε τους ανθρώπους της αγοράς; 

Είχαµε και την προσπάθεια του κ. Δένδια, που σήµερα νοµίζω
για πρώτη φορά οµολόγησε, γιατί απέτυχαν τα άρθρα στον
ν.4307, για τον οποίο διψούσε η αγορά πραγµατικά, όπως διψάει
και για αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι στοίχηµα για όλους µας, για
να βγει η αγορά από το τέλµα. Διαφώνησαν, λέει, µε τον κ. Χαρ-
δούβελη και έτσι δεν περπάτησε ο νόµος. Ε αυτό είναι το ενδια-
φέρον τους. Διαφώνησαν δύο Υπουργοί, πάει η αγορά. 

Ο νόµος, λοιπόν, είναι καλός. Θα πω δυο λόγια, αλλά έχει ανα-
λυθεί και από την εισηγήτρια και από τον Υπουργό και από αρ-
κετούς οµιλητές. 

Θέλω να σταθώ, όµως, στη νοοτροπία. Γιατί οι εξωδικαστικοί
µηχανισµοί και συµβιβασµοί δεν είναι κάτι οικείο στη χώρα µας
και όπου έχουν προσπαθήσει να εφαρµοστούν, δεν ήταν επιτυ-
χής η εφαρµογή τους, δεν έχουµε τέτοια εξοικείωση και προσαρ-
µογή µε τέτοιες έννοιες και διαδικασίες. Πρέπει να προτάξουµε
τον σεβασµό στον επιχειρηµατία όλα τα εµπλεκόµενα µέρη. 

Ποια είναι τα εµπλεκόµενα µέρη, ποιοι είναι οι παράγοντες
αυτής της διαδικασίας; Ας τους δούµε στα γρήγορα έναν-έναν.
Είναι ο επιχειρηµατίας, ο έµπορος, δηλαδή ο µαγαζάτορας, οι
τράπεζες, το δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία, οι διαµεσολαβη-
τές και οι άνθρωποι που θα συνδράµουν τις επιχειρήσεις, τα µα-
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γαζιά σε αυτή τη διαδικασία, όπως δικηγόροι, οικονοµολόγοι, λο-
γιστές. 

Ας δούµε, λοιπόν, για έναν-έναν ποια θα πρέπει να είναι η συµ-
περιφορά. Γιατί µε τα θεσµικά τους όργανα, µε τους φορείς, µε
τις ενώσεις τους πρέπει να καταλάβουν ότι πρέπει να συνεργα-
στούν µε αγαστό τρόπο σε αυτόν τον µηχανισµό, ώστε να βγουν
οι ίδιοι από το τέλµα, δεν πάει άλλο. Είναι κάτι που συµφέρει
όλους, είναι win-win για όλα τα εµπλεκόµενα µέρη και τις τράπε-
ζες δεν συµφέρει να έχουν στα ντουλάπια τους τα κόκκινα δάνεια
και κανέναν. 

Οι τράπεζες, κύριε Υπουργέ, έχουν επιδείξει πολύ σκληρή
συµπεριφορά, παράλογα σκληρή συµπεριφορά ιδίως τα χρόνια
της κρίσης. Είχαν µία νοοτροπία και οι κατευθυντήριες γραµµές
που έδιναν στα υποκαταστήµατά τους ήταν εκτός πραγµατικό-
τητας, εκτός αγοράς, χωρίς σεβασµό στον επιχειρηµατία. Ενώ
έβλεπαν ότι ο τζίρος του µειώνεται στο µισό, στο 70% δεν του
έκαναν τις ανάλογες προσαρµογές. Αντίθετα, όταν ρύθµιζαν ένα
δάνειο, συνήθως το διπλασίαζαν ή και το υπερδιπλασίαζαν. Δη-
λαδή, εκεί που χρωστούσε 50.000 ευρώ, ας πούµε, ο επιχειρη-
µατίας και αδυνατούσε να τις πληρώσει, του έκαναν µια ευνοϊκή
ρύθµιση για τα δύο πρώτα χρόνια, αλλά το τελικό ποσό που θα
πλήρωνε θα ήταν 100.000. Έκαναν µία τεράστια επέκταση του
δανείου. Πολλά από τα δάνεια, λοιπόν, που είναι να ρυθµιστούν
είναι παλιά δάνεια που έχουν διπλασιαστεί µέσα στην κρίση, γιατί
ρυθµίστηκαν και ξαναρυθµίστηκαν και αυξήθηκαν. 

Έχουν κάποιες πρακτικές που πρέπει να τις δούµε σοβαρά.
Ας πούµε δεν δίνουν αντίγραφα των συµβάσεων. Πριν υπογρα-
φεί η σύµβαση, όχι, δεν βγαίνει κανένα χαρτί από την τράπεζα.
Τι είναι αυτές οι πρακτικές; Είµαστε σε ευνοµούµενη ευρωπαϊκή
χώρα; Αυτά πρέπει να τα λύσουµε. Και όταν θα έρθει η ώρα που
θα ψηφίσουµε και το ακαταδίωκτο, την ασυλία, όπως λέµε, σε
δεκαπέντε ηµέρες –πότε θα είναι;- των στελεχών των τραπεζών,
που όντως είναι απαραίτητη και θα γίνει, γιατί έτσι λειτουργούµε
και είµαστε συνεπείς µε αυτά που λέµε, πρέπει συγχρόνως να
λειτουργήσουν επιτέλους οι τράπεζες µε πρακτικές λογικές και
σε µία ευνοµούµενη πολιτεία. Δεν είναι δυνατόν να πάει εκεί ο
επιχειρηµατίας και να του λέει «Διάβασέ το τώρα εδώ και υπό-
γραψε. Δεν σου δίνω αντίγραφο να πας µε έναν ειδικό να το µε-
λετήσεις». Αυτά πρέπει να τα δούµε.

Ίδια συµπεριφορά πρέπει να έχει το δηµόσιο και τα ασφαλι-
στικά ταµεία και εκεί η ευθύνη µας είναι µεγαλύτερη. Πρέπει να
αποφύγουµε τις παράλογες προσαυξήσεις και τις αγκυλώσεις
του παρελθόντος και µε αυτό το νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατό-
τητα να ξεπεραστούν. 

Και οι θεσµικοί φορείς, διαµεσολαβητές και δικηγόροι, δικη-
γορικοί σύλλογοι πρέπει να έχουν επαγρύπνηση, ώστε να µην
εµφανιστούν εταιρείες µαϊµούδες, όπως κάνουν µε τον νόµο Κα-
τσέλη. Εκεί πρέπει να έχουµε συνεργασία και µε τη Γενική Γραµ-
µατεία Εµπορίου και Καταναλωτή, κύριε Υπουργέ.

Στη διαδικασία, όπως είπα, δεν θα σταθώ. Είναι συγκεκριµένα
τα στάδια. Το νοµοσχέδιο αποσκοπεί σε µια βιώσιµη επιχείρηση,
σε ένα βιώσιµο πλάνο, γιατί τελικά ενδιαφερόµαστε για το βιώ-
σιµο παρόν και µέλλον της αγοράς. 

Θα δώσω δύο απαντήσεις σε αυτά που ειπώθηκαν από τους
συναδέλφους. Οι αγρότες, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες µπορούν
να εντάξουν τα χρέη τους στο δηµόσιο και στα ασφαλιστικά τα-
µεία και µπορούν παράλληλα να εντάξουν και τις οφειλές στις
τράπεζες στον νόµο Κατσέλη. Δηλαδή έχουν και την πίτα ολό-
κληρη και τον σκύλο χορτάτο, και προστατεύουν την πρώτη κα-
τοικία µε τον νόµο Κατσέλη και µπορούν εδώ να εντάξουν τις
οφειλές στο δηµόσιο και στις ασφαλιστικές εισφορές. Γιατί σας
πειράζει αυτό, συνάδελφοι; Όλοι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης «οι εκατόν πενήντα χιλιάδες αιτήσεις του νόµου Κατσέλη,
που εκκρεµούν και δεν…». Σας πειράζει που εκατόν πενήντα χι-
λιάδες οικογένειες έχουν σωθεί; Σας πειράζει που δίνουν δόση
εκεί που έδιναν µηδέν στις τράπεζες και δίνουν τώρα εκατό, δια-
κόσια, τριακόσια ευρώ και είναι όλοι ευχαριστηµένοι;

Στα γρήγορα, κύριε Πρόεδρε, θα κάνω τρεις-τέσσερις προτά-
σεις, που τις έχω πει και στις επιτροπές, γι’ αυτό δεν θα είµαι
αναλυτικός. Πρέπει, κύριε Υπουργέ, νοµίζω, στο τρίµηνο µέχρι
να εφαρµοστεί ο νόµος, να ενδιαφερθούµε για τις επιχειρήσεις

που βγήκαν εκτός αγοράς γιατί δεν τους πλήρωσε το δηµόσιο.
Είχε κάνει στάση πληρωµών. Εταιρείες µελετών, εταιρείες δηµο-
σίων έργων. Είναι πολύ σοβαρό. Δηλαδή το δηµόσιο τις έβγαλε
εκτός αγοράς και τώρα δεν θα µπαίνουν στο νοµοσχέδιο; Η πρό-
τασή µου είναι η τριετία για αυτούς να µετράει έως το διάστηµα
που δεν τους πλήρωσε το δηµόσιο, να πάει δηλαδή λίγο πίσω, κι
αυτό µπορεί να το πιστοποιήσει ο διαµεσολαβητής. 

Για τους συνεπείς δανειολήπτες –το είπε κι ο Πρόεδρος κ. Κα-
κλαµάνης το πρωί- προτείνω να πιέσουµε την Ένωση Ελλήνων
Τραπεζών να θεσµοθετήσουν ένα µπόνους, να τους κόψουν κάτι
από τους τόκους, να καταλάβουν κι αυτοί ότι δεν είναι τα κο-
ρόιδα της αγοράς. Γιατί έχουµε και αθέµιτο ανταγωνισµό, το µα-
γαζί που πληρώνει µε το διπλανό µαγαζί που δεν πληρώνει,
τελικά αυτός που δεν πλήρωνε θα χαµηλώσει τις τιµές. Οι ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες που έχουν εκδώσει οριστική απόφαση στον
νόµο Κατσέλη –το λέω για να ακουστεί- µπορούν να εντάξουν τις
οφειλές τους στο δηµόσιο και στο ΕΦΚΑ, στο 15 παράγραφος
21. Θα έλεγα, επίσης, ότι πρέπει να προσδιοριστεί επιτέλους η
έννοια του µικροεµπόρου, γιατί υπάρχει µεγάλη διάσταση στη
νοµολογία. 

Επίσης, να ξεκαθαριστεί το τι γίνεται µε τα άρθρα του νόµου
Δένδια, του ν.4307. Η γνώµη µου είναι ότι όσο περπατάει ο και-
νούργιος νόµος, πρέπει να καταργηθεί, να µην έχουµε δύο δια-
δικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοφύλακτε,
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Κλείνω λοιπόν µε µία πολύ σύν-
τοµη αντίκρουση, γιατί και από τον εισηγητή κ. Γεωργαντά και
από όλους τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας ειπώθηκε
ότι µόνο εξωδικαστικός δεν είναι ο συµβιβασµός. Απ’ την άλλη,
όµως, λένε οι ίδιοι ότι δεν έχουν υποχρεωτικότητα οι διατάξεις
του νόµου. Ε, πώς θα έχουν; Δεν γίνεται και το ένα και το άλλο.
Αν έχουν υποχρεωτικότητα οι διατάξεις, θα έχει δικαστήρια.
Εσείς ζητάτε περισσότερα δικαστήρια τελικά. Να ξέρουµε δη-
λαδή τι λέµε. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, πόσο να επιτρέ-

ψουµε, δέκα λεπτά φτάσατε! Θα µιλήσετε ως το βράδυ; Σας πα-
ρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Κλείνω λοιπόν λέγοντας ότι µε
βάση αυτά που είπε ο κ. Χατζηδάκης, ούτε τα πανηγύρια µας
αρέσουν ούτε βραδυπορούµε. Οι δανειστές βρήκαν για πρώτη
φορά µια γερή άµυνα –για να επαναφέρω την ποδοσφαιρική συ-
ζήτηση- η Αντιπολίτευση, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, µε
τον «πτωχευτιακό» είχαν συνηθίσει αλλιώς, είχαν ρίξει τη χώρα
στο ερασιτεχνικό. Εµείς τώρα την ανεβάζουµε κατηγορίες, την
έχουµε φέρει στην Α’ Εθνική. Αυτό το νοµοσχέδιο θα είναι η αν-
τεπίθεση, το πρώτο γκολ που θα βγάλουµε στην κοινωνία και
στην ανάπτυξη και όταν θα γίνουν οι εκλογές το 2019, θα παί-
ζουµε Α’ Εθνική και champions league και ας διαλέξει τότε ο
λαός τι του αρέσει. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ο προηγούµενος οµιλητής ήταν αποκαλυπτικός αλλά και προ-
κλητικός, λέγοντας ότι είναι η ώρα του επιχειρηµατία, τη στιγµή
που η Κυβέρνηση διαπραγµατεύεται το κλείσιµο της δεύτερης
αξιολόγησης, το οποίο θα σηµατοδοτήσει µία νέα επίθεση απέ-
ναντι στους εργαζοµένους, απέναντι στους αυτοαπασχολούµε-
νους, στους εµπόρους, στους βιοτέχνες. Ναι, βεβαίως, η Κυβέρ-
νηση διαπραγµατεύεται και πολιτεύεται µε στόχο τη στήριξη των
συµφερόντων των µονοπωλιακών οµίλων. 

Διαπραγµατεύεται µε βάση την στρατηγική της αστικής τάξης
της χώρας µας στην κατεύθυνση, αφ’ ενός µεν τα σπασµένα της
καπιταλιστικής κρίσης να εξακολουθούν να τα πληρώνουν τα
λαϊκά στρώµατα και οι εργαζόµενοι και αφ’ ετέρου να διαµορ-
φώσει ένα πολύ ευνοϊκό πεδίο δράσης των επιχειρηµατικών οµί-
λων. Και αυτό το ταξικό πρόσηµο φαίνεται και από το παρόν
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νοµοσχέδιο για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Μέσα από αυτό
η επιδίωξη της Κυβέρνησης ανεξάρτητα αν θα είναι επιτυχής ή
όχι είναι αφ’ ενός µεν να δροµολογήσει, να επιταχύνει τη διαδι-
κασία εξυγίανσης του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος µέσα από
έναν ακόµα µηχανισµό διαχείρισης των κόκκινων δανείων και
ταυτόχρονα να διευκολύνει τους υπερχρεωµένους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους. 

Επί της ουσίας, το νοµοσχέδιο για τον εξωδικαστικό συµβιβα-
σµό δεν αποτελεί τίποτε άλλο παρά ένα ακόµη αναγκαίο βήµα
στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της διαδικασίας της καπιταλι-
στικής ανάκαµψης. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κάνει έναν πολύ σαφή δια-
χωρισµό ανάµεσα στα υπερχρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά και τους
εργαζόµενους και στους υπερχρεωµένους επιχειρηµατικούς οµί-
λους. Η δικιά µας αγωνία, το κέντρο της προσοχής µας βρίσκεται
ακριβώς στο πώς θα αντιµετωπίσουν αυτή τη διαδικασία υπερ-
χρέωσης τα λαϊκά νοικοκυριά, να µπορούν να ανακουφιστούν
µέσα από αυτήν την κατάσταση οι επαγγελµατίες, οι αυτοαπα-
σχολούµενοι, οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι. Αυτούς έχουµε στο
επίκεντρο της προσοχής και γι’ αυτούς ενδιαφερόµαστε, που επί
της ουσίας είναι υπερχρεωµένοι εξαιτίας, βεβαίως, αφ’ ενός της
καπιταλιστικής κρίσης, αφ’ ετέρου των επιδιώξεων των µονοπω-
λιακών οµίλων για πολύ φτηνό εργατικό δυναµικό αλλά και για
κυριαρχία σε ένα πολύ µεγαλύτερο τµήµα της αγοράς, πετώντας
απ’ έξω από την αγορά τους αυτοαπασχολούµενους στις µικρές
επιχειρήσεις και τρίτον, εξαιτίας της ολοµέτωπης επίθεσης που
έχουν δεχθεί όλα αυτά τα χρόνια της καπιταλιστικής κρίσης από
τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, σήµερα
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, επίθεση η οποία στοχεύει στο βιοτικό
τους επίπεδο: πολύ φτηνό εργατικό δυναµικό, µειώσεις σε µι-
σθούς και συντάξεις, εµπορευµατοποίηση περαιτέρω της υγείας,
της παιδείας, της πρόνοιας και ταυτόχρονα στα δικαιώµατα τα
οποία είχαν οι εργαζόµενοι στα εργασιακά και ασφαλιστικά τους
δικαιώµατα. 

Αυτή η επίθεση θα συνεχιστεί και το επόµενο διάστηµα. Δεν
έχει ηµεροµηνία λήξης, ακριβώς γιατί στο επίκεντρό της είναι ο
όρος της θωράκισης της ανταγωνιστικότητος των καπιταλιστικών
επιχειρήσεων, στήριξη της καπιταλιστικής κερδοφορίας, που
είναι µια διαδικασία χωρίς, βεβαίως, ηµεροµηνία λήξης και αύριο
το σύνθηµα το οποίο θα λέει η Κυβέρνηση, προσπαθώντας να
συγκρατήσει, να ευνουχίσει το εργατικό λαϊκό κίνηµα, θα είναι
ότι στο όνοµα της διατήρησης της ανάκαµψης δεν µπορούµε να
θυσιάσουµε την ανταγωνιστικότητα, άρα να µην έχετε παράλο-
γες απαιτήσεις.

Η επίθεση αυτή, βεβαίως, θα συνεχιστεί και µέσα στο πλαίσιο
της δεύτερης αξιολόγησης µε τη µείωση ακόµη περισσότερο του
αφορολόγητου, µε τη µείωση των συντάξεων, µε την περαιτέρω
απελευθέρωση της αγοράς, το άνοιγµα τις Κυριακές των κατα-
στηµάτων. 

Όλες αυτές οι διαδικασίες, η απελευθέρωση της αγοράς, το
άνοιγµα τις Κυριακές, διευκολύνουν την περαιτέρω µονοπώληση
της αγοράς. Και σε αυτούς, κύριε Υπουργέ, όπως είπατε, δηλαδή
στα υπερχρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά, στους επαγγελµατίες και
στους αυτοαπασχολούµενους, δεν απαντάει στις ανάγκες τους
ο νόµος Κατσέλη ούτε ο αρχικός, ούτε βεβαίως αυτός τον οποίον
εσείς αναθεωρήσατε και που επί της ουσίας τους µετατρέπει σε
οµήρους, τα υπερχρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά και τους επαγγελ-
µατίες, στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα χωρίς να φαίνεται φως
διεξόδου από αυτήν την κατάσταση και ταυτόχρονα ανοίγει τον
δρόµο για τις κατασχέσεις και της πρώτης κατοικίας σε αυτήν
την πορεία. 

Σε αυτόν τον κόσµο απαντά µόνο η πρόταση του ΚΚΕ, που και
η δικιά σας η Κυβέρνηση την απέρριψε πανηγυρικά, γιατί ακρι-
βώς σκοπός σας ήταν να θωρακίσει το χρηµατοπιστωτικό σύ-
στηµα και η πρόταση νόµου του ΚΚΕ πήγαινε ενάντια στα
συµφέροντα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος, γιατί µίλαγε
όχι µόνο για κούρεµα τόκων, µίλαγε ακόµη και για κούρεµα κε-
φαλαίου και των στεγαστικών δανείων και των επαγγελµατικών,
αγροτικών και κτηνοτροφικών δανείων, προστασία των ανέργων,
προστασία όλων αυτών των νοικοκυριών, τα οποία είχαν σοβαρά
προβλήµατα επιβίωσης.

Όµως, κάτι τέτοιο ο νόµος Κατσέλη, όχι µόνο δεν κάνει, αλλά
αντίθετα διαµορφώνει τις προϋποθέσεις, ακριβώς για να επιτα-
χυνθεί αυτή η διαδικασία και να συνεχιστεί η διαδικασία οµηρίας. 

Το συγκεκριµένο, λοιπόν, νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε για
τον εξωδικαστικό συµβιβασµό επί της ουσίας αφορά και ενδια-
φέρεται στο πώς ακριβώς θα απαντήσει στις ανάγκες συνολικά
του κεφαλαίου, δηλαδή πώς θα απαντήσει στις ανάγκες του συ-
στήµατος για την ανάκαµψη της καπιταλιστικής οικονοµίας µέσα
από την καταστροφή ενός τµήµατος του κεφαλαίου, που είναι
απαραίτητο, αυτού του υπερσυσσωρευµένου κεφαλαίου, ούτως
ώστε να επιταχυνθεί αυτή η διαδικασία. 

Έτσι, λοιπόν, η διαχείριση των κόκκινων δανείων διαµορφώνει
τις προϋποθέσεις στήριξης και εξυγίανσης του χρηµατοπιστωτι-
κού συστήµατος. Άρα, λοιπόν, ο πρώτος στόχος είναι ακριβώς
αυτός, να στηριχθεί το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, να διευκο-
λυνθεί η εξυγίανσή του.

Ο δεύτερος στόχος τον οποίο έχει είναι ακριβώς να διευκολύ-
νει τους υπερχρεωµένους επιχειρηµατικούς οµίλους, όχι µόνο
όσον αφορά τον τραπεζικό δανεισµό, αλλά και ταυτόχρονα µέσα
από τις προκλητικές διατάξεις των άρθρων 9, 15, περί ευλυγισίας
και ευελιξίας στο δηµόσιο. Υπάρχει µία σειρά προκλητικές δια-
τάξεις προς όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων. Μέσα από τη
λογική της ευελιξίας της φορολογικής δίκης και των ασφαλιστι-
κών οργανισµών ουσιαστικά κρύβεται η δυνατότητα να διαγρα-
φούν τόκοι, προσαυξήσεις και πρόστιµα είτε της φορολογικής
διοίκησης είτε των ασφαλιστικών οργανισµών σε επιχειρηµατι-
κούς οµίλους. Μάλιστα, στο άρθρο 9 σηµειώνεται πάρα πολύ κα-
θαρά ότι δύναται να διαγραφεί από τις απαιτήσεις των πιστωτών
και να αφαιρείται ποσοστό 95% των απαιτήσεων του δηµοσίου
από πρόστιµα που έχουν επιβληθεί από τη φορολογική διοίκηση
και ποσοστό 85% των απαιτήσεων του δηµοσίου και των φορέων
κοινωνικής ασφάλισης από προσαυξήσεις και τόκους εκπρόθε-
σµης καταβολής. 

Αλήθεια, έχετε διαγράψει ποτέ τόκους, προσαυξήσεις και πρό-
στιµα που αφορούν χρέη του εργαζόµενου στην εφορία; Χρέη
των εργαζόµενων µε µπλοκάκια στα ασφαλιστικά ταµεία; Όχι
µόνο αυτό, αλλά µε τις ρυθµίσεις τις οποίες έχετε φέρει, όχι µόνο
δεν µπορούν να πληρώσουν την φορολογία που τους έχετε επι-
βάλει, όχι µόνο δεν  µπορούν να πληρώσουν τις δυσβάστακτες
ασφαλιστικές εισφορές, αλλά ταυτόχρονα τους τιµωρείτε και
από πάνω µε τα πρόστιµα. 

Αντίθετα, στους επιχειρηµατικούς οµίλους οι οποίοι χρωστούν
εκατοντάδες χιλιάδες στην εφορία ο καθένας τους, εκατοντάδες
χιλιάδες ή και εκατοµµύρια στα ασφαλιστικά ταµεία, διαγράφετε
µε µια απίστευτη ευκολία το 95% των απαιτήσεων από πρόστιµα
στη φορολογική διοίκηση και το 85% από πρόστιµα και προσαυ-
ξήσεις στα ασφαλιστικά ταµεία. Ταυτόχρονα, στο πλαίσιο της
ευελιξίας, δίνετε και την ευκαιρία περαιτέρω διαγραφών. Εφόσον
έχουν συµφωνήσει όλοι οι πιστωτές, να µην είναι το δηµόσιο απ’
έξω. Άρα, δηλαδή επί της ουσίας δίνετε τη δυνατότητα και κου-
ρέµατος και οφειλών; Βεβαίως, και κουρέµατος και των οφειλών
επί της ουσίας. 

Την ίδια στιγµή ακριβώς, τη δαµόκλειο σπάθη απέναντι στους
εργαζόµενους την τροχίζετε όλο και περισσότερο µε τη φορο-
λογική επιδροµή, µε τη µείωση του αφορολόγητου, η οποία θα
έρθει το επόµενο χρονικό διάστηµα, µε τον ΕΝΦΙΑ και τα υπό-
λοιπα χαράτσια και µε τις υπέρογκες, τις τεράστιες ασφαλιστικές
εισφορές απέναντι στα ασφαλιστικά ταµεία, για να λάβουν τι; Μια
σύνταξη πενιχρή και κουτσουρεµένη, εάν την λάβουν και αυτή,
η οποία βεβαίως δεν θα καλύπτει ούτε το σύνολο των εισφορών
που έχουν δώσει όλα τα προηγούµενα χρόνια ούτε βεβαίως και
τις ανάγκες τους. Και ταυτόχρονα, θα πληρώνουν και πανάκριβα
τα φάρµακα, τα νοσήλια και την υγεία τους. 

Το τρίτο στοιχείο το οποίο επιδιώκετε είναι ακριβώς να διευ-
κολύνετε την συγκέντρωση της αγοράς σε λιγότερα χέρια µέσα
απ’ αυτή τη διαδικασία. Γιατί είναι φανερό ότι οι εξυγιασµένοι
µονοπωλιακοί όµιλοι, επιχειρηµατικοί όµιλοι, θα µπορούν κάτω
από καλύτερες θέσεις να ανταγωνιστούν τους µικρούς στις επι-
χειρήσεις, τους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµενους
που δραστηριοποιούνται στους συγκεκριµένους τοµείς, γιατί θα
έχουν ανακουφιστεί από ένα τεράστιο βάρος χρεών που έχουν
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προς πιστωτές, προς τράπεζες και προς δηµόσιο. 
Και την ίδια ώρα βεβαίως, µε πολύ φτηνό εργατικό δυναµικό,

θα µπορούν πάντα µε πολύ καλύτερες θέσεις να εξαπολύσουν
τον ανταγωνισµό και την επίθεση απέναντι στους επαγγελµατίες,
απέναντι στους αυτοαπασχολούµενους, στις µικρότερες επιχει-
ρήσεις.

Έτσι, λοιπόν, είναι φανερό πού στοχεύετε και βεβαίως είναι
φανερή και η αντιπολίτευση που σας κάνουν τα άλλα κόµµατα
που σας πιέζουν -ακόµη και η Χρυσή Αυγή σάς πιέζει να γίνετε
ακόµη πιο γενναιόδωροι στους επιχειρηµατικούς οµίλους- να
διαγράψετε και άλλα, να τους διευκολύνετε ακόµη περισσότερο
και όσον αφορά τα χρέη προς τις τράπεζες και όσον αφορά τα
χρέη προς τις εφορίες.

Θα τελειώσω, κύριε Υπουργέ, µε τη συγκεκριµένη τροπολογία,
την τροπολογία Δηµητριάδη, η οποία µονοπώλησε τη συζήτηση
και η οποία έχει ξαναέλθει και στο παρελθόν. Το λέµε αυτό, γιατί
την υπογράφει ο συγκεκριµένος Βουλευτής, δεν θα στοχοποι-
ήσουµε τίποτε άλλο. Κυβερνητική τροπολογία είναι. Η Κυβέρ-
νηση αντί να τη φέρει ως Κυβέρνηση και να έχει το θάρρος να
την φέρει ως υπουργική παρέµβαση και ρύθµιση, έβαλε έναν
Βουλευτή να την καταθέσει. Και είναι µία τροπολογία τουλάχι-
στον περίεργη, για να µην πούµε καµµία άλλη πιο βαριά έκ-
φραση. Είναι τουλάχιστον φωτογραφική αυτή η τροπολογία και
επί της ουσίας εντάσσεται στο πλαίσιο διευκόλυνσης των ιδιωτι-
κοποιήσεων και των αποκρατικοποιήσεων που έχει δροµολογή-
σει η Κυβέρνηση. 

Ας έχει το θάρρος το Υπουργείο Οικονοµικών να φέρει υπουρ-
γική ρύθµιση αν το θεωρεί σοβαρό ζήτηµα και να πει τι ζητήµατα
και ποιους επιχειρηµατικούς οµίλους αφορά, ποιους δηµόσιους
φορείς αφορά, οι οποίοι ήδη βρίσκονται στην διαδικασία ιδιωτι-
κοποίησης και όχι µέσα από µία τέτοια τροπολογία να προσπαθεί
στα κρυφά και στα µουλωχτά να λύσει και να ρυθµίσει αυτό το
ζήτηµα. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
ζητά από την Κυβέρνηση να µην κάνει αποδεκτή τη συγκεκριµένη
βουλευτική τροπολογία και να τη φέρει, εφόσον τη θεωρεί σο-
βαρή, ως υπουργική διαδικασία για να µπορέσουµε να τη συζη-
τήσουµε πολύ αναλυτικά και να δούµε τέλος πάντων ποιοι είναι
αυτοί οι οποίοι κρύβονται πίσω από αυτές τις διατάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Ελισσάβετ Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ακούσαµε µε µεγάλη προσοχή και αρ-
κετό ενδιαφέρον σχεδόν όλους τους προηγούµενους οµιλητές
και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας. Δεν µέτρησα πραγµατικά, αγαπητέ συνάδελφε,
πόσες φορές αναφέρατε τον όρο «επιχειρηµατικοί όµιλοι» και
προσπαθήσατε να συνδέσετε αυτό το νοµοσχέδιο µε προσπά-
θεια στήριξης των επιχειρηµατικών οµίλων.

Διερωτώµεθα κατά πόσον µία επιχείρηση που έχει συνολικά
χρέη προς κάθε είδους πιστωτές τουλάχιστον 20 χιλιάδες ευρώ,
αν σε αυτή την κατηγορία υπάγονται µόνο οι επιχειρηµατικοί όµι-
λοι.

Να θυµίσω, επίσης, και να εκφράσω τον διακαή, προσωπικό
µου τουλάχιστον πόθο, στις διαπραγµατεύσεις που είχε η Κυβέρ-
νηση και που µε επιτυχία απέναντι στους ξένους εταίρους υπε-
ρασπίζεται τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, να σας είχαµε µαζί.
Να σας είχαµε µαζί και όταν µε επιτυχία είπαµε και λέµε, παρά
τις αντίθετες προσπάθειες, ότι από το φθινόπωρο του 2018 θα
επαναφέρουµε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και άρα θα
δοθεί η δυνατότητα σε κάθε κατηγορία εργαζοµένων µε τη βοή-
θεια της Κυβέρνησης να επαναδιαπραγµατευθεί και τον κατώ-
τατο µισθό. Αν αυτό συνιστά αντεργατική πολιτική, τότε κάπως
διαφορετικά ορίζουµε τα πράγµατα. 

Όσον αφορά τη Νέα Δηµοκρατία, καθ’ όσην ώρα µιλούσαν οι
συνάδελφοι, θυµήθηκα ένα ανέκδοτο που µας έλεγε ένας δάσκα-
λος στο δηµοτικό. Σας το θυµίζω: είναι ένας χωριανός –λέει- που
µία, δύο, τρεις φορές φώναξε στους συγχωριανούς του πανικό-
βλητος: «λύκος µού τρώει τα πρόβατα, λύκος µού τρώει τα πρό-
βατα, λύκος µού τρώει τα πρόβατα», µέχρι που ο λύκος παρου-
σιάστηκε πραγµατικά για να φάει τα πρόβατά του και κανείς δεν
τον συνέτρεξε για βοήθεια.Τι θέλω να πω; Η καταστροφολογία

σας δεν έχει σταµατήσει ούτε δευτερόλεπτο.
Να θυµίσω ένα τρανταχτό παράδειγµα άκρως αποτυχηµένης

καταστροφολογίας. Μας λέγατε µε τον ασφαλιστικό νόµο ότι
έτσι εκκολάπτουµε τους µπαταχτσήδες και ότι έτσι θα δηλώνουν
λιγότερα οι εργοδότες, θα πληρώνουν λιγότερες ασφαλιστικές
εισφορές κ.λπ.. Τα γεγονότα για άλλη µια φορά, φυσικά, σας δια-
ψεύδουν. Γιατί -για να θυµίσω- το πρώτο τρίµηνο του ’17 η ει-
σπραξιµότητα του ΕΦΚΑ, που αφορά ασφαλιστικές εισφορές,
ανέβηκε κατά 60% και έτσι έχουµε ένα πλεόνασµα στα ασφαλι-
στικά ταµεία κατά 100 εκατοµµύρια ευρώ και όχι έλλειµµα, όπως
προϋπολογιζόταν.

Πάµε παρακάτω. Αυτό που πρέπει σήµερα να βγει από την Αί-
θουσα είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία εφαρµόζει µια τόσο πετυχη-
µένη αντιπολιτευτική πολιτική της ευθύνης, ώστε καλεί ουσια-
στικά τους Έλληνες επιχειρηµατίες να µη προστρέξουν να δια-
πραγµατευτούν και να έρθουν σε συµφωνία για τα οφειλόµενα
χρέη τους. 

Και πώς το κάνετε αυτό, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης; Καταψηφίζοντας το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Και προσω-
πικά, από όσα έχετε πει, ειλικρινά δεν µε έχετε πείσει γιατί το
καταψηφίζετε. Θέλω βέβαια, να δω τι θα πείτε την επόµενη η-
µέρα στους Έλληνες επιχειρηµατίες, που κατά χιλιάδες θα κοι-
τάξουν να εκµεταλλευτούν τις ευνοϊκότατες ρυθµίσεις του συγ-
κεκριµένου νόµου.

Επίσης, δεν ξέρω τι απαντάτε στον κ. Βασίλη Κορκίδη, τον
Πρόεδρο της Ελληνικής Συνοµοσπονδίας Εµπορίου και Επιχει-
ρηµατικότητας, ο οποίος λέει ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο αποτε-
λεί σωσίβιο για την αγορά. Εάν ο Πρόεδρος της Συνοµοσπονδίας
Εµπορίου και Επιχειρηµατικότητας δεν εκφράζει τα προβλήµατα
και τις προτάσεις των επιχειρήσεων και τις εκφράζεται καλύτερα
εσείς από τον κ. Κορκίδη, πείτε το µας να το ξέρουµε.

Επίσης, στην ίδια κατεύθυνση είναι και οι δηλώσεις του κ. Μί-
χαλου, Προέδρου, θυµίζω, της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητη-
ρίων και του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου Αθη-
νών, ο οποίος λέει πάλι ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι ένα
σηµαντικό βήµα στην κατεύθυνση της εξυγίανσης τόσο του τρα-
πεζικού όσο και του επιχειρηµατικού τοπίου στη χώρα.

Να υπενθυµίσω για ακόµη µία φορά ότι το παρόν νοµοσχέδιο
αφορά κυρίως επιχειρήσεις που έως τις 31-12-2016 είχαν ληξι-
πρόθεσµες οφειλές άνω των 20.000 ευρώ και οι οποίες εµφάνι-
ζαν καθυστέρηση τουλάχιστον ενενήντα ηµερών ή οφειλές που
ρυθµίστηκαν µετά την 1η Ιουλίου 2016.

Όµως, µια σηµαντική υποσηµείωση, η οποία δεν ακούστηκε
επαρκώς στην Αίθουσα: Βάσει του άρθρου 15 παράγραφος 21
δίνεται η δυνατότητα τόσο σε ελεύθερους επαγγελµατίες, για-
τρούς, δικηγόρους, µηχανικούς, τοπογράφους -τι άλλο-, όσο και
σε επιχειρήσεις που έχουν χρέη µικρότερα των 20.000 ευρώ να
προβούν σε αντίστοιχες ρυθµίσεις µε το δηµόσιο και µε τα ασφα-
λιστικά ταµεία και βέβαια ως προς αυτό θα πρέπει να βγουν οι
κατάλληλες υπουργικές αποφάσεις. 

Θέλω να παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, επειδή παρά τη δια-
σπορά ψευδών ειδήσεων ότι δεν γνωρίζετε την ελληνική επιχει-
ρηµατική πραγµατικότητα, επειδή τη γνωρίζετε, να βγει αυτή η
υπουργική απόφαση που θα αφορά τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, τους αγρότες και τους µικροοφειλέτες.

Να πω, επίσης, ότι βάσει του παρόντος νοµοσχεδίου µπορούν
να ρυθµιστούν οφειλές από κάθε είδους δάνεια, πιστώσεις που
έχει ο επιχειρηµατίας, στεγαστικά ή καταναλωτικά. Να τονίσω ότι
εµείς, σε αντίθεση µε το ΚΚΕ,  θεωρούµε ως ευνοϊκή ρύθµιση το
ότι µπορούν να διαγραφούν τόκοι υπερηµερίας ή πρόστιµα. Αυτή
η δυνατότητα δίνεται µε το άρθρο 9 παράγραφος 2 περίπτωση
δ’.

Δηλαδή, το συγκεκριµένο άρθρο σβήνει το 85% των πάσης φύ-
σεως προσαυξήσεων και τόκων και το 95% των προστίµων, πριν
καθίσει ακόµη ο επιχειρηµατίας µε τους πιστωτές και τον διαµε-
σολαβητή στο ίδιο τραπέζι. 

Να πω σαφώς ότι όσοι επιχειρηµατίες έχουν χρέη προς το δη-
µόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία, µπορούν να τα ρυθµίσουν
βάσει του παρόντος νόµου, εντός ολίγου, σε εκατόν είκοσι µηνι-
αίες δόσεις, άρα σε διάστηµα δέκα ετών και µε ελάχιστη κατα-
βολή 50 ευρώ. 
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Και φυσικά, πιστεύουµε ακράδαντα ότι οι Έλληνες µικροµε-
σαίοι επιχειρηµατίες θα κάνουν πολύ µεγάλη χρήση των συγκε-
κριµένων δυνατοτήτων που τους δίνει ο νόµος, ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα έχουµε επανέναρξη ή συνέχιση ή και ανάπτυξη της υγι-
ούς επιχειρηµατικότητας και άρα τη στήριξη ή και δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας, την αύξηση του ΑΕΠ κ.λπ.. 

Άρα, σε αντίθεση µε τη Νέα Δηµοκρατία, που για ακόµη µια
φορά φυγοδικεί χωρίς εύλογους λόγους, στηρίζουµε έµπρακτα
την υγιή ελληνική επιχειρηµατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Ηλίας Καµατερός από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, όσο και αν σέβοµαι τον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Δένδια, επειδή τον πα-
ρακολούθησα πολύ προσεκτικά πριν, δεν µπορώ να µην κάνω µια
αναφορά στον τρόπο µε τον οποίο απευθύνθηκε στο Σώµα και
στο ύφος του. 

Καταλαβαίνω την ανάγκη να απολογηθεί, κατά κάποιον τρόπο,
για τον νόµο, τον οποίο έφτιαξαν αλλά δεν περπάτησε. Και για
να απολογηθεί, µας αποκάλυψε ότι είχε διαφωνήσει µε τον κ.
Χαρδούβελη. Όµως, έρχεται στη συνέχεια να µας εγκαλέσει γιατί
δεν τον εφαρµόσαµε εµείς και ότι δεν πέτυχε τελικά γιατί δεν τον
εφάρµοσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα, πώς ήθελε να εφαρµόσουµε έναν
νόµο, που ο ίδιος έκρινε και διαφώνησε µε τον κ. Χαρδούβελη
ότι ήταν ατελής, δεν µας το εξήγησε. Και δεν θα µπορούσε άλ-
λωστε να µας το εξηγήσει, όπως δεν µπορεί η Νέα Δηµοκρατία
να µας εξηγήσει πάρα πολλά πράγµατα και πελαγοδροµεί. 

Ακόµα και ο κ. Δένδιας δεν απέφυγε στο τέλος της οµιλίας του
να επαναλάβει την επωδό «φύγετε, φύγετε, φύγετε». Καλά δεν
βαρεθήκατε, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, το ίδιο τροπάρι; Λέτε διάφορα, όπως «είστε ανίκα-
νοι, καταστρέφετε την κοινωνία, καταστρέψατε τον κόσµο, χει-
ροτερεύσατε την κατάσταση, φύγετε». Και το «φύγετε», το
καταλαβαίνουµε από την άποψη ότι θέλετε και να προλάβετε όλα
όσα έχουν αρχίσει και αποκαλύπτονται για το µεγάλο φαγοπότι,
αλλά και γιατί δεν µπορείτε να συνηθίσετε τη θέση της Αντιπολί-
τευσης.

Όσον αφορά τα άλλα που κάθε φορά µας αραδιάζετε, όπως
«ανίκανοι, δεν τα καταφέρνετε κ.λπ.», αυτά αυτοί που σας τα
γράφουν, σας τα αλλάζουν. Σας έχουν ακόµα και τη σειρά ίδια,
ότι «καταστρέφετε κ.λπ.» και στο τέλος «φύγετε», αλλά αυτά
κάθε φορά αλλάζουν. Και αναγκάζονται να σας τα αλλάζουν
αυτοί που σας τα γράφουν, γιατί διαψεύδεστε. Διαψεύδεστε σε
όλα. «Δεν θα κλείσει η αξιολόγηση», διαψεύδεστε, «το ασφαλι-
στικό θα ρηµάξει τον κόσµο», διαψεύδεστε, καθώς το 70% οφεί-
λεται και έχουν αρχίσει και έρχονται εδώ και καιρό τα σηµειώ-
µατα και ο περισσότερος κόσµος βλέπει ότι ωφελείται. Ότι «θα
έχουµε ύφεση», διαψεύδεστε, ότι «πήραµε δάνεια και αυξήσαµε
το δανεισµό της χώρας», διαψεύδεστε. 

Ακόµα και σήµερα αναφέρθηκε εδώ, πάλι από τον κ. Δένδια
αλλά και από άλλους Βουλευτές, το 4% του πλεονάσµατος. Προ-
σπαθείτε να το αποδοµήσετε, λέγοντας από τη µια ότι αυτό επε-
τεύχθη, γιατί έγινε στάση πληρωµών. Και βέβαια, ενώ λέµε και
ξαναλέµε ότι αυτές οι πληρωµές του δηµοσίου προς ιδιώτες συµ-
περιλαµβάνονται, όταν υπολογίζεται το πλεόνασµα -το πιο σο-
βαρό- εσείς επαναλαµβάνετε ότι οφείλεται µόνο στην υπερφο-
λόγηση.

Κανένας µας δεν είναι ευχαριστηµένος από τη φορολόγηση.
Το ξέρετε. Και ξέρει πολύ καλά ο κόσµος και νιώθει τις προσπά-
θειες που γίνονται για να ελαφρυνθούν τα χαµηλά εισοδήµατα
και να µην επιβαρυνθούν. 

Όµως, δεν υπολογίζετε το εξής -προσέξτε το: Ξέρετε πολύ
καλά ότι στις διαπραγµατεύσεις πάντα οι δανειστές, όταν θέλαµε
να υπολογίσουµε νούµερα, δεν έπαιρναν υπ’ όψιν τους τίποτα
από όσα τους λέγαµε. Τους λέγαµε να λάβουν υπ’ όψιν τους ότι
θα πάρουµε µέτρα για την πάταξη της φοροδιαφυγής, ότι θα πά-
ρουµε µέτρα για την πάταξη του λαθρεµπορίου και ένα σωρό
άλλα µέτρα εξοικονόµησης ποσών από την πάταξη όχι µόνο της
φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου, αλλά και της κατασπατά-

λησης του δηµόσιου χρήµατος που γινόταν µε το πάρτι που είχε
στήσει το τρίγωνο της διαπλοκής. Αυτά όλα οι δανειστές δεν τα
συµπεριέλαβαν στις προβλέψεις για τα πλεονάσµατα και τα
µέτρα που καθορίζαµε. Δεν τα ήθελαν. Ήθελαν τα σπαρταριστά,
τα παραµετρικά όπως τα λέµε, τις συντάξεις και τους µισθούς,
τα σίγουρα. 

Αυτά, λοιπόν, είναι που δηµιουργούν το 4% και αυτά είναι που
θα µας δηµιουργήσουν τα πλεονάσµατα που έχουµε σαν στόχο
και που θα τα ξεπεράσουµε. Για αυτό θα είµαστε µέσα στο πρό-
γραµµα και για αυτό θα ενεργοποιηθεί, όχι ο κόφτης που εσείς
απειλούσατε και που σε αυτό διαψευστήκατε, αλλά ο κόφτης -
όπως είπε και ο Πρωθυπουργός- στις σπατάλες και σε όλες τις
ρεµούλες που αποκαλύπτονται αυτήν εδώ την περίοδο. Έτσι θα
διαψευστείτε και µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Πάλι καταστροφολογία, πάλι λέτε ότι δεν θα λειτουργήσει, ότι
θα µπλοκάρουν τα δικαστήρια, ότι θα έρθει η καταστροφή. Η
αλήθεια ποια είναι; Πού στηρίζετε αυτήν σας την άρνηση για να
µην ψηφίσετε το νοµοσχέδιο; Δεν το ψηφίζετε, όπως δεν ψηφί-
σατε τη δέκατη τρίτη σύνταξη –όπως θέλετε πείτε την- όπως δεν
θα ψηφίσετε τα αντίµετρα. Πηγαίνετε να πείτε στον κόσµο γιατί
δεν τα ψηφίζετε όλα αυτά όπως και αυτό το νοµοσχέδιο. Πού
στηρίζεστε; Στο ότι –λέει- δεν είναι εξωδικαστικώς, γιατί προβλέ-
πονται δικαστικές αποφάσεις. 

Σκόπιµα –και το ξέρετε- δεν αναφέρεστε, πρώτον, στο άρθρο
το οποίο όταν προβλέπει τη δικαστική παρέµβαση λέει ότι είναι
προαιρετική και δεν προβλέπεται σε όλες τις περιπτώσεις και
δεύτερον, ότι είναι τελεσίδικη στο πολυµελές δικαστήριο. Δεν
χωρά έφεση, δεν χωρά τριτανακοπή, ενώ εσείς υποτίθεται ότι
έρχεστε και λέτε για ολοκληρωµένη πρόταση που την έχετε και
αναρτηµένη.

Ποια είναι η πρότασή σας; Να µην υπάρχει δικαστική από-
φαση. Ξέρετε τι δηµιουργείται; Τότε είναι που θα έχουµε ανακο-
πές, τριτανακοπές, προσφυγές, εφέσεις και ό,τι θέλετε. Και τότε
είναι που θα µπλοκάρουν τα δικαστήρια, γιατί άλλος θα κάνει
από εδώ έφεση, άλλος θα κάνει από εκεί και άλλος θα κάνει τρι-
τανακοπή, δηλαδή το ανάποδο από αυτό που επικαλείστε. 

Και ένα τελευταίο για να τελειώσω και να είµαι στον χρόνο µου,
κύριε Πρόεδρε, είναι η γραφειοκρατία. «Γραφειοκρατία», «γρα-
φειοκρατία», «δηµιουργείτε γραφειοκρατία»! Φαίνεται ότι όλοι
εσείς που έχετε βολευτεί, δεν έχετε ασχοληθεί στην πιάτσα να
πάτε να υποβάλετε τα χαρτιά σας σε µια τράπεζα για να σας ρυθ-
µίσει µια κάρτα ή για να σας ρυθµίσει ένα µικρό δάνειο. Ξέρετε
πόσα δικαιολογητικά και πόσα χαρτιά χρειάζονται σε αυτές εδώ
τις περιπτώσεις; Όχι περισσότερα από όσα ζητάει ο νόµος. 

Και µε τις εγκυκλίους που θα βγουν και µε όλα αυτά που προ-
σπαθεί να εξασφαλίσει το νοµοσχέδιο, η γραφειοκρατία όχι µο-
νάχα δεν θα είναι όση λέτε, αλλά θα είναι πολύ µικρότερη από
τώρα. Ίσα-ίσα έρχεται να βάλει τάξη σε αυτό εδώ το χάος που
υπάρχει αυτήν εδώ τη στιγµή, όπου αυτοί που χρωστούν, ιδιαί-
τερα οι µικροί που δεν έχουν δικηγόρους και συµβούλους κ.λπ.,
δεν ξέρουν οι άνθρωποι τι να κάνουν. Πού να πρωτοπάνε; Στην
τράπεζα; Στο ταµείο; Στην εφορία; 

Αυτό είναι το χάος και αυτή είναι η γραφειοκρατία και αυτό έρ-
χεται να ρυθµίσει το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης
(δεύτερο τµήµα)

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο επόµενος οµιλη-

τής είναι ο κ. Δηµητριάδης. Κύριε Δηµητριάδη, θα ήθελα την υπο-
µονή σας για ένα λεπτό. Ζήτησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
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πος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ο κ. Λοβέρδος, τον λόγο
για µια παρέµβαση. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το µεσηµέρι έγινε µια συζήτηση πάρα πολύ

έντονη µε αφορµή την κατάθεση της τροπολογίας του κ. Δηµη-
τριάδη, µιας τροπολογίας που, ανεξαρτήτως των προθέσεων του
προτείνοντος, είναι ύποπτη, είναι σκανδαλώδης. Οι υποψίες για
διαφθορά είναι µεγάλες. Ζητήσαµε από εσάς, επειδή δεν αφορά
δική σας αρµοδιότητα, αλλά είστε ο προτείνων το σχέδιο νόµου
Υπουργός, να µη τη δεχθείτε. 

Έχουν περάσει πάρα πολλές ώρες από τότε. Παίρνω τον λόγο
για τρίτη φορά επί του θέµατος για να παρακαλέσω τον Πρόεδρο
να ασκήσει όλη του την επιρροή στην Κυβέρνηση να µας πει: Την
αποδέχεται ή δεν την αποδέχεται; Η Υφυπουργός την απεδέχθη.
Ήρθε εδώ µε εσωτερική συνεννόηση, µε στήσιµο δηλαδή, και
την απεδέχθη. Αν όµως ο κ. Παπαδηµητρίου δεν πει «ναι», δεν
θεωρείται ότι η τροπολογία έχει γίνει αποδεκτή. 

Εν τω µεταξύ, εµείς συγκεντρώνουµε υπογραφές για ονοµα-
στική ψηφοφορία. Κι επειδή η µέρα είναι περίεργη για τους προ-
γραµµατισµούς των συναδέλφων κι επειδή έχουν εκλογικές
περιφέρειες -κι επειδή, κι επειδή, κι επειδή- και είµαστε προς
Πέµπτη βράδυ, το κάνουµε καθαρό αυτό. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να µην την κάνει δεκτή, να αναβάλει
το θέµα και να φέρει τη συγκεκριµένη ρύθµιση -συζητείται ευ-
ρέως για ποιον είναι αυτή η χαριστική ρύθµιση- µε την κανονική
διαδικασία µε έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. 

Είναι στο χέρι σας, κύριε Υπουργέ. Αν πείτε τώρα, πραγµατικά
ξεµπλέκει η Εθνική Αντιπροσωπεία και πολλές κοινοβουλευτικές
οµάδες µε το θέµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε τώρα;

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Θα περιµένω ακόµη για να τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Δηµητριάδης, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο για τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών επι-
χειρήσεων είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο εκκινεί από το ενδια-
φέρον και την υποστήριξη στην ίδια την επιχειρηµατικότητα και
τους ανθρώπους της, µια επιχειρηµατικότητα που ταλαιπωρή-
θηκε αφάνταστα από τους δήθεν θιασώτες της και υποστηρικτές
της, από τους δήθεν, τάχα µου, πολλά γνωρίζοντες γι’ αυτήν και
πολλά πράττοντας γι’ αυτήν. 

Για πάρα πολλά χρόνια δεν βρέθηκε ούτε µία στοιχειώδης
πρωτοβουλία στήριξης του επιχειρηµατικού κόσµου. Για πολλά
χρόνια το µόνο ενδιαφέρον του κυρίαρχου οικονοµικού µπλοκ
ήταν οι τράπεζες, οι κρατικοί προµηθευτές, οι κρατικοδίαιτοι αε-
ριτζήδες και οι επιχειρήσεις, που τελικά δεν άγγιξε καθόλου η
κρίση. 

Το άγχος των χρεών, η καταστροφή παραγωγικών δοµών, η
συρρίκνωση των ταµείων και τα λουκέτα είναι µια πραγµατικό-
τητα, η οποία αυτή και µόνο ενδιαφέρει εµάς. 

Αυτήν την πραγµατικότητα επιχειρήσαµε –κι επιχειρούµε- να
την ανατρέψουµε µε ένα συγκεκριµένο παράδειγµα, µε ένα δικό
µας παράδειγµα και δηµιούργηµα, όπως είναι αυτός ο νόµος για
τον εξωδικαστικό µηχανισµό. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έχει
µια µεταρρυθµιστική ορµή, διότι απευθύνεται σε τετρακόσιες χι-
λιάδες υπερχρεωµένες επιχειρήσεις. Δηµιουργεί ηλεκτρονική
πλατφόρµα αίτησης ρύθµισης από τον δανειολήπτη. Δηµιουργεί
εκατόν είκοσι γραφεία σε όλη τη χώρα εξυπηρέτησης των δανει-
οληπτών. Διευρύνει την Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης του Ιδιω-
τικού Χρέους, την οποία ήδη έχουµε φτιάξει και τη µεγαλώνει.
Αξιοποιεί τελικά την αρωγή του δηµόσιου τοµέα για αξιοπιστία,
διαφάνεια στο πλαίσιο των κανόνων λειτουργίας του κορµού του
µηχανισµού. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που ξεκίνησε ως νόµος Σταθάκη και
συνεχίζεται ως νοµοσχέδιο του κ. Παπαδηµητρίου, είναι το δικό
µας φιλόδοξο δηµιούργηµα απέναντι στους παλιούς νόµους, οι

οποίοι, ενώ είχαν διαφορετικές αφετηρίες, είχαν ένα κοινό ση-
µείο: το απολύτως µηδενικό αποτέλεσµα. Ο τελευταίος νόµος
του κ. Δένδια είχε πενήντα δύο αιτήσεις και τρεις πραγµατοποι-
θείσες εκκρεµότητες. Διότι το δικό τους πρόταγµα ήταν η δια-
σφάλιση των συµφερόντων των τραπεζών και µόνο, ενώ εµείς
έχουµε στο επίκεντρο την επιχειρηµατικότητα και τους ανθρώ-
πους της και την παραγωγική της ανασυγκρότηση. 

Η µεταρρύθµιση που προωθούµε προβαίνει κυρίως σε δύο επί-
πεδα: Πρώτον, στην ενότητα που αφορά τα δικαιώµατα και τη
δηµοκρατία, διότι επιχειρεί να αρχίσει έναν ενάρετο οικονοµικό
κύκλο στις επιχειρήσεις µέσα από τη ρύθµιση των χρεών και άρα
οµαλοποίησης της καθηµερινής ζωής των ανθρώπων της αγο-
ράς. 

Μιλάµε, µε λίγα λόγια, για επαναφορά ασύστολα καταπατηµέ-
νων δικαιωµάτων τους και την ανατροφοδότηση της δηµιουργι-
κής διάθεσης και της ενεργητικότητάς τους. 

Το δεύτερο είναι η προφανής αναπτυξιακή προοπτική της ελ-
ληνικής οικονοµίας µέσα από την ανασύνταξη του τραπεζικού
συστήµατος λόγω µείωσης των κόκκινων δανείων, εξυγίανσης
του χαρτοφυλακίου τους και οµαλοποίησης της αγοράς. 

Τρίτον, από την ενδυνάµωση των δηµόσιων ταµείων µέσα από
την εκκαθάριση των εκκρεµοτήτων και τη δυνατότητα είσπραξης
νέων εσόδων. 

Τέταρτον, από την επανεκκίνηση της επιχειρηµατικότητας, ακ-
ριβώς λόγω της παραγωγικής ανασυγκρότησης των ίδιων των
επιχειρήσεων που ρυθµίζονται.

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης του ιδιωτικού χρέους
καθίσταται µια σηµαντική µεταρρύθµιση στην προοπτική για την
αναπτυξιακή µας ανασυγκρότηση. Κλείνει έναν δύσκολο κύκλο,
επιλύοντας µια δύσκολη εξίσωση µε προσήλωση στην πιθανή
επιτυχία και ανοίγει επιτέλους έναν ενάρετο οικονοµικό κύκλο.
Ρυθµίζονται, λοιπόν, όλες οι οφειλές ευνοϊκά, χωρίς να ευνοούν-
ται οι στρατηγικοί κακοπληρωτές, λόγω και της άρσης του τρα-
πεζικού απορρήτου, αλλά και της εθελοντικής δήλωσης των
δανειοληπτών απέναντι σε ένα ευρύτερο στρογγυλό τραπέζι. 

Πρωταρχικός σκοπός είναι να µην κλείσουν οι βιώσιµες επιχει-
ρήσεις. Εµφορούµαστε από επιχειρηµατική στρατηγική. Είναι
ένας νέος νόµος ο οποίος είναι απλά ρυθµιστικός και δεν είναι
πτωχευτικός, διότι στηρίζεται σε από κοινού συµφωνηθέντα και
µόνο. Εµπιστευόµαστε, λοιπόν, µε λίγα λόγια, το κίνητρο της λύ-
σης. 

Επειδή θέλω να αναφέρω και κάτι για την τροπολογία που κα-
τέθεσα εγώ ως Βουλευτής, κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακα-
λούσα για την ανοχή σας για να κλείσω την τοποθέτησή µου γιατί
τα έχουν πει τα περισσότερα οι συνάδελφοί µου και η εισηγήτρια
µας.

Λοιπόν, τελειώνοντας λέω πως οφειλέτες και πιστωτές µπο-
ρούν να διαµορφώσουν ελεύθερα το περιεχόµενο της συµφω-
νίας αναδιάρθρωσης των χρεών και άρα να προσδιορίσουν κατά
βούληση το ύψος της διαγραφής οφειλών. Πιο συγκεκριµένα, η
σύµβαση αναδιάρθρωσης των οφειλών αρχίζει και εκτελείται από
την ηµέρα ολοκλήρωσης της διαδικασίας διαπραγµάτευσης ανα-
λογικά προς όλους τους πιστωτές. Η σύµβαση της αναδιάρθρω-
σης οφειλών καθίσταται δεσµευτική για όλους τους πιστωτές,
ανεξαρτήτως συµµετοχής τους στη διαπραγµάτευση ή στη συµ-
φωνία που επιτεύχθηκε, εφόσον επικυρωθεί στη συνέχεια από
αρµόδιο δικαστήριο, δηλαδή το πολυµελές πρωτοδικείο στην πε-
ριφέρεια του οποίου έχει έδρα ο οφειλέτης. 

Είναι µπροστά µας µια συγκεκριµένη πρόκληση, που είναι η
ρύθµιση εκατοντάδων χιλιάδων οφειλών των επιχειρήσεων. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Αυτήν έχουµε να υπερβούµε. Πράγµατι,
ο πήχης είναι ψηλά, αλλά είµαι σίγουρος ότι θα τον υπερβούµε
για άλλη µία φορά. 

Έκλεισα την τοποθέτησή µου για τον εξωδικαστικό συµβιβα-
σµό λίγο σύντοµα γιατί θέλω να αναφερθώ -επειδή ακούστηκαν
πάρα πολλά από τους συναδέλφους σε αυτήν την Αίθουσα- στην
τροπολογία που κατέθεσα και αφορά τα εξής. 

Κατ’ αρχάς, κάθε τροπολογία που κατατίθεται έχει ορίζοντα
και στόχο να λύσει κάποια πρακτικά ζητήµατα τα οποία προκύ-
πτουν από την ίδια την πραγµατικότητα και εν προκειµένω στην
οικονοµία. Θα ήθελα και θα παρακαλούσα όταν καταθέτει κά-
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ποιος Βουλευτής µια τροπολογία αυτοί οι οποίοι συµφωνούν ή
διαφωνούν, να τοποθετούνται επί της ουσίας της τροπολογίας
για το αν είναι δίκαιη, αν είναι διαφανής, αν λύνει προβλήµατα
και όχι επί της διαδικασίας, ποιους αφορά, επί µιας τερατολογίας
και µιας πραγµατικότητας η οποία δεν έχει καµµιά σχέση µε
εµένα και την επιστρέφω σε όσους εκφράστηκαν µε αυτόν τον
αρνητικό τρόπο. 

Η συγκεκριµένη τροπολογία, λοιπόν, αφορά στην επιχειρηµα-
τικότητα πάλι, αφορά στην προσπάθεια να µπουν κάποιοι κανό-
νες δικαίου και διαφάνειας σε συγκεκριµένα ζητήµατα που
προκύπτουν µόνο από αποκρατικοποιήσεις επιχειρήσεων ή εξυ-
γιάνσεις ή ειδικές εκκαθαρίσεις, αφορούν θέµατα και σε σχέση
µε τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, αφορούν εξαιρετικές περιπτώ-
σεις παραβάσεων λαθρεµπορίας και µόνο, τίποτα άλλο, δεν αφο-
ρούν ένα γενικό ρυθµιστικό πλαίσιο. Επιθυµεί να δώσει λύση
στους νέους επενδυτές οι οποίοι ενδέχεται να έχουν προβλή-
µατα όσον αφορά τη διάρκεια της επιχείρησης και τη βιωσιµό-
τητά της, άρα το µέλλον της επιχείρησης και των εργαζοµένων
της από ευθύνες τις οποίες επ’ ουδενί και αποδεδειγµένα δεν
έχουν οι ίδιοι, αλλά έχουν κάποιοι προηγούµενοι. Οι ευθύνες και
όλες οι απαιτήσεις του δηµοσίου παραµένουν στους προηγού-
µενους και δεν υπάρχει κανένα θέµα ούτε χαριστικότητας ούτε
τίποτα άλλο, απλά αυτός ο νέος επενδυτής, ο οποίος αποδεδειγ-
µένα δεν έχει καµµία σχέση µε νέα προβλήµατα, που όµως οφεί-
λονται αποκλειστικά στο παρελθόν, νοµίζουµε ότι δεν πρέπει να
συνεχίζει να εµπλέκεται και ζητάµε τα εξής. Θα µου επιτρέψετε
να διαβάσω συγκεκριµένα τι λέει η τροπολογία, γιατί έχει τη ση-
µασία της. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

«Για την καταβολή, λοιπόν, προστίµου πολλαπλών τελών, δα-
σµών και λοιπών επιβαρύνσεων που επιβάλλονται και καταλογί-
ζονται σε βάρος των κυρίως υπαίτιων της παράβασης που έγινε
-και έχουν επιβληθεί δηλαδή- δεν κηρύσσονται αλληλέγγυα και
συνυπεύθυνα τα αστικά και ως άνω πρόσωπα, δηλαδή οι νέοι
επενδυτές, στον βαθµό που αποδεδειγµένα δεν είχαν κοινοποι-
ηθεί καταλογιστικές πράξεις και η συγκεκριµένη εκκρεµότητα
δεν είχε γνωστοποιηθεί στους ενδιαφερόµενους επενδυτές κατά
το κρίσιµο στάδιο της διενέργειας του ανάλογου διαγωνισµού». 

Αυτό και µόνο αυτό. Μακριά από εµάς οποιαδήποτε εµπλοκή
µε πράγµατα που δεν έχουν καµµιά σχέση µε την πραγµατικό-
τητα, µακριά από εµάς οτιδήποτε δεν έχει σχέση µε την επίλυση
πραγµατικών προβληµάτων της επιχειρηµατικότητας, των επιχει-
ρήσεων και των εργαζοµένων σε αυτές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Γεώργιος Δηµαράς από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

ανάγκη για το νοµοσχέδιο προφανώς είναι αδιαµφισβήτητη. Με
βάση τα στοιχεία που κατέθεσε η ΓΣΕΒΕΕ, τα κόκκινα δάνεια
ανέρχονται γύρω στα 107 δισεκατοµµύρια. Και θα πρέπει να
έχουν µειωθεί κατά 40 δισεκατοµµύρια περίπου µέχρι το τέλος
του 2019, σύµφωνα µε την προθεσµία που έχει θέσει η ευρω-
παϊκή τραπεζική αρχή. Στον νέο νόµο δυνητικά µπορούν να εν-
ταχθούν περίπου τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις που στη
συντριπτική τους πλειοψηφία είναι πολύ µικρές επιχειρήσεις, κάτι
που µπορεί να θέσει τις προϋποθέσεις για µια νέα εκκίνηση στην
οικονοµία σε πιο σταθερές και υγιείς βάσεις. 

Η επιθετικότητα της Νέας Δηµοκρατίας στο νοµοσχέδιο κατά
την άποψή µου είναι αδικαιολόγητη. Αν γνώριζε ο ελληνικός λαός
όλη την αλήθεια και σε βάθος τα γεγονότα και τις παραλείψεις
των κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ που κατέστρε-
ψαν και τη χώρα αλλά και αυτές τις µικρές και µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, θα είχε άλλη στάση. 

Τα ερωτήµατα υπάρχουν και θα τίθενται για πολλά χρόνια.
Ποιοι ευθύνονται για τη µη εποπτεία του τραπεζικού συστήµα-
τος; Ποιοι έκλειναν τα µάτια στη µεγάλη κλοπή των αποταµιεύ-
σεων των Ελλήνων; Πώς και µε τι κριτήρια δάνειζαν οι τράπεζες
επιχειρήσεις χωρίς πιθανότητα βιωσιµότητας; Ποιοι κινούσαν τα
νήµατα της συγκάλυψης των ευθυνών των τραπεζικών golden

boys που δάνειζαν -πιθανώς µε το αζηµίωτο- σε µη φερέγγυα
πρόσωπα και επιχειρήσεις µε τον ίδιο τρόπο που δάνειζαν και τα
αφερέγγυα κόµµατα ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία κ.λπ., αλλά και τα
ΜΜΕ µε µυθώδη ποσά; 

Η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπακογιάννη στην επι-
τροπή εγκάλεσε τον Υπουργό Νίκο Παππά γιατί ανέφερε σε πρό-
σφατη συνέντευξή του ότι αξία δεν έχει µόνο η ποσοτική ανά-
πτυξη, αλλά τα ποιοτικά χαρακτηριστικά της ανάπτυξης. 

Η κ. Μπακογιάννη τόνισε την αξία της ποσοτικής ανάπτυξης
και απαξίωσε τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που πρέπει να έχει η
ανάπτυξη για να οδηγεί σε υγιείς οικονοµίες µε χαµηλή ανεργία,
αλλά και σταθερές θέσεις εργασίας. 

Έχω αναφερθεί επανειληµµένα στο θέµα της ανάπτυξης του
ΑΕΠ µε χαρακτηριστικά παρασιτισµού και εφήµερου καταναλω-
τισµού σε προηγούµενες οµιλίες µου. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα πάντως αποτελεί η περίοδος διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας 2004 - 2009, όταν είχαµε συνεχή µέση ανάπτυξη
του ΑΕΠ κατά 4% το έτος. Είχαµε, λοιπόν, αυτά τα χρόνια µεγάλη
ποσοτική ανάπτυξη του ΑΕΠ, αλλά πού οδηγηθήκαµε; Στην κα-
τάρρευση. Ήταν η ανάπτυξη των δανεικών, η ανάπτυξη του πα-
ρασιτισµού, η ανάπτυξη της καταστροφής τελικά. 

Το ΑΕΠ στη χώρα αυξανόταν µε δανεικά και την ίδια περίοδο
η αγροτική και η βιοµηχανική παραγωγή µειώνονταν σταθερά.
Το ΑΕΠ ως αριθµητικό µέγεθος χωρίς ποιοτικά χαρακτηριστικά
δεν αποτελεί αξιόπιστο δίχτυ υγιούς ανάπτυξης. 

Με 4% λοιπόν ετήσια ανάπτυξη, ή και πάνω από 22% στα πέντε
χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας, µειώθηκε η αγροτική παραγωγή
κατά 28% ποσοτικά, εκφρασµένη σε ευρώ και ο δευτερογενής
τοµέας τα ίδια χρόνια κατά 15%, ενώ είχαµε ανάπτυξη 4% τον
χρόνο, 22% συνολικά. Την ίδια περίοδο αυξήθηκαν οι καφετέ-
ριες, η διαφήµιση, η µόδα, οι πωλήσεις καρτών, ασφαλειών και
όλα τα σχετικά. 

Περίµενα, λοιπόν, από τα στελέχη της Αντιπολίτευσης, µετά
την αρνητική αυτή εµπειρία στη χώρα µας, να έχουν κατανοήσει
πλέον την ανάγκη µιας ανάπτυξης µε ποιοτικά χαρακτηριστικά,
που θα οδηγεί σε βιωσιµότητα. 

Είναι εκείνα τα χαρακτηριστικά που οικοδοµούν βιώσιµη οικο-
νοµία και όχι φούσκες ανάπτυξης που καταστρέφουν τον παρα-
γωγικό ιστό της κοινωνίας. 

Είναι αλήθεια ότι κάθε µονάδα αύξησης του ΑΕΠ φέρνει κά-
ποιες θέσεις εργασίας. Επιµένω, όµως. Όταν η ανάπτυξη είναι
φούσκα, αυτές οι θέσεις εργασίας χάνονται, όπως χάθηκαν όταν
έσκασε η φούσκα των τραπεζών, όπως χάθηκαν όταν έσκασε η
φούσκα της οικοδοµής.

Άλλη, λοιπόν, η ανάπτυξη που ευαγγελίζεται ο Αντιπρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας µε την πώληση νησιών και παραλιών και
άλλη η ποιοτική ανάπτυξη που οδηγεί σε βιώσιµη οικονοµία και
πραγµατική ευηµερία. Ας µιλήσουµε, λοιπόν, για τις µεγάλες πο-
λιτικές και ιδεολογικές διαφορές που έχουν τα κόµµατα.

Εκφράζοντας τη Βουλή, τις θέσεις της πολιτικής οικολογίας,
έχω διαφοροποιηθεί από το κυρίαρχο σύστηµα που εκφράστηκε
τα προηγούµενα χρόνια από Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ και ιδι-
αίτερα για το ΠΑΣΟΚ, από την περίοδο της διακυβέρνησης Ση-
µίτη και µετά. 

Τα δύο κόµµατα ταυτίστηκαν ιδεολογικά και πολιτικά στην
εφαρµοζόµενη πολιτική µε τον νεοφιλελευθερισµό και τη βάρ-
βαρη παγκοσµιοποίηση. Δεν ταυτίζω, βέβαια, όλους τους Βου-
λευτές µε την πολιτική των κοµµάτων, ούτε ταυτίζω το ΠΑΣΟΚ
µε τη Νέα Δηµοκρατία. Έχει, όµως, γίνει µεγάλη µετατόπιση του
ΠΑΣΟΚ προς τον νεοφιλελευθερισµό.

Το σύστηµα έχει τα εξής βασικά χαρακτηριστικά. Αυξάνει τις
οικονοµικές ανισότητες µεταξύ εργαζοµένων και της µεγάλης
πλειοψηφίας των πολιτών και των οικονοµικών ελίτ. Το 1% του
παγκόσµιου πληθυσµού κατέχει τόσο πλούτο όσο το υπόλοιπο
99%, σύµφωνα µε στοιχεία του ΟΗΕ. Διαµορφώνει µη βιώσιµες
οικονοµίες. Σπαταλά τους φυσικούς πόρους και καταστρέφει τη
φύση. Καταστρέφει τα µικροµεσαία στρώµατα και τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις.

Σε αυτό το οικονοµικό πλαίσιο του νεοφιλελευθερισµού και
της ασύµµετρης ανάπτυξης του επιθετικού καπιταλισµού των πο-
λυεθνικών, λειτούργησε το τραπεζικό σύστηµα και οι επιχειρή-
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σεις. Δεν είχε η Νέα Δηµοκρατία σχέδιο βιώσιµης οικονοµίας,
ούτε ποτέ θα αποκτήσει. Το σχέδιο βιωσιµότητας δεν έχει σχέση
µε την ασύδοτη αγορά του νεοφιλελευθερισµού που είναι ο πυ-
ρήνας της ιδεολογίας της Νέας Δηµοκρατίας. Οι επιχειρήσεις,
λοιπόν, οδηγήθηκαν σε αδιέξοδο από τη δική σας πολιτική. 

Με τα δάνεια που χωρίς περίσκεψη επιβαρύνατε τη χώρα, έµ-
παιναν κεφάλαια στην αγορά που διόγκωσαν τις υπηρεσίες, το
εµπόριο και τον παρασιτισµό σε βάρος των πραγµατικών παρα-
γωγικών τοµέων της οικονοµίας. Οι δικές σας φούσκες έσκασαν
και τις δυσκολίες ανόρθωσης διαχειρίζεται η σηµερινή Κυβέρ-
νηση.

Ζητούµενο, όµως, είναι σήµερα ένα πρόγραµµα ανάκτησης οι-
κονοµικής ανεξαρτησίας σε βιώσιµη κατεύθυνση και σε αυτό
πρέπει να επιµείνουµε και να βοηθήσουµε όλοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό να υπερψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο για τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης
οφειλών, που θα δώσει ανάσα σε εκατοντάδες επιχειρήσεις και
εργαζόµενους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο, όπως είναι αυτονόητο, δεν µπορεί να λύσει

όλα τα προβλήµατα των υπερχρεωµένων επιχειρήσεων. Δίνει,
όµως, τη δυνατότητα σε πολλές επιχειρήσεις να επιβιώσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζήτησα ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Δεν µπορώ να µιλάω
όταν ταυτόχρονα βουίζει το κουδούνι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο αποτελεσµατικότε-
ρος τρόπος για να µη βουίζει είναι να τελειώσετε την οµιλία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Τελειώνω.
Αυτό, λοιπόν, θα έχει όφελος και στις τράπεζες, καθώς είναι

πιθανότερο να εισπράξουν τα χρήµατά τους από επιχειρήσεις
που βρίσκονται σε λειτουργία, παρά από επιχειρήσεις που έχουν
κλείσει.

Ένα ακόµη θετικό στοιχείο του νοµοσχεδίου είναι ότι δίνεται
µεγαλύτερη ευελιξία στη διαδικασία του εξωδικαστικού συµβι-
βασµού στις µικρές επιχειρήσεις. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω στον Υπουργό ότι η ουσία
της τροπολογίας του κ. Καρρά είναι πολύ σοβαρή και νοµίζω ότι
αυτό δεν αµφισβητείται από κανέναν.

Δεν ξέρω αν στο πλαίσιο πλέον της διαπραγµάτευσης και των
θεσµών µπορεί να περάσει. Εγώ, όµως, την υιοθετώ –και απευ-
θύνοµαι στον κ. Καρρά- την µελέτησα και νοµίζω ότι είναι πάρα
πολύ σωστή.

Επίσης, ήθελα να πω ότι είναι θετικό, κύριε Υπουργέ, ότι πάρα
πολλά από τα θέµατα που τέθηκαν από την Αντιπολίτευση έχουν
υιοθετηθεί µε συµπληρώσεις που κάνατε στο νοµοσχέδιο. Αυτός
είναι ένας πολύ καλός τρόπος νοµοθέτησης. Και να αρχίσουµε
να τηρούµε αυτές τις διαδικασίες από εδώ και πέρα και τα νοµο-
σχέδια να βελτιώνονται µέσα στη διαδικασία της συζήτησης και
στις επιτροπές και την Ολοµέλεια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Ουρσουζίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, ανεβαίνω στο Bήµα µε

ανάµεικτα συναισθήµατα, έχοντας από τη µία µεριά το νοµοσχέ-
διο και τις προσδοκίες που δηµιουργεί σε ανθρώπους που δηµι-
ούργησαν υποχρεώσεις κάτω από τις ιδιαίτερες συνθήκες που
επικρατούν στην πατρίδα µας τα τελευταία χρόνια κι από την
άλλη µεριά µε αίσθηµα αγανάκτησης απέναντι σε αυτούς που
είχαν στα χέρια τους την τύχη της χώρας για πάρα πολλά χρόνια
και οι οποίοι θα µπορούσαν να προβλέψουν πράγµατι ώστε η
χώρα να µην φτάσει σε αυτό το σηµείο σήµερα και να είµαστε
αναγκασµένοι να ψηφίζουµε έναν νόµο που αφορά, τουλάχιστον
όπως εκτιµά το νοµοσχέδιο, τετρακόσιες τρεις χιλιάδες υπερ-
χρεωµένες επιχειρήσεις. Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι αυτοί οι
ίδιοι άνθρωποι που δηµιούργησαν αυτές τις προϋποθέσεις, που
ωρίµαζαν για πάρα πολλά χρόνια στην πατρίδα µας και έσκασαν
το 2010, να θέλουν να ξαναναλάβουν τις τύχες αυτής της χώρας. 

Για την πρωτόγνωρη, λοιπόν, οικονοµική ύφεση των τελευ-
ταίων ετών µετά το 2010, σε συνδυασµό µε τον υπερβολικό δα-
νεισµό που είχε δηµιουργηθεί τις προηγούµενες δεκαετίες, απο-
κλειστικά υπεύθυνο είναι το τραπεζικό, αλλά και το πολιτικό µας
σύστηµα, το οποίο όχι µόνο δεν το ήλεγχε, αλλά συµµετείχε. Βρι-
σκόταν σε αγαστή συνεργασία, θα έλεγε κανείς, αφού διαχρο-
νικά αντλούσε πόρους, είτε άµεσα από το τραπεζικό σύστηµα
είτε έµµεσα, µέσω µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων που τροφο-
δοτούσαν το πολιτικό σύστηµα, ενώ οι ίδιοι οι επιχειρηµατίες αντ-
λούσαν δισεκατοµµύρια, χρεώνοντας από κοινού τους πολίτες. 

Οι τρύπες που δηµιούργησαν στην οικονοµία καλύπτονταν µε
δανεικά που σωρευτικά δηµιούργησαν το χρέος. Έφεραν την
υπέρµετρη φορολόγηση, τις ανακεφαλαιοποιήσεις των τραπε-
ζών σε βάρος του εργαζόµενου ελληνικού λαού, το εγκληµατικό
κούρεµα των αποθεµατικών των ταµείων, τα χαράτσια τα οποία,
όπως όλοι πια κατάλαβαν, αποδείχθηκαν τελείως καταστροφικά
για την οικονοµία.

Οι επιχειρήσεις που επί σειρά ετών στήριζαν τη ραχοκοκαλιά
της οικονοµίας και δηµιουργούσαν θέσεις εργασίας, βρέθηκαν
ξαφνικά µε δυσανάλογα χρέη σε σχέση µε τις δυνατότητές τους.
Έπρεπε, λοιπόν, να στηριχθούν µε τρόπο αποτελεσµατικό, χωρίς
γραφειοκρατία κι επιπλέον κόστος. 

Αυτό επιχειρείται µε το υπ’ όψιν νοµοσχέδιο. Επιχειρείται η
εξυγίανση επιχειρήσεων µε κούρεµα ή επιµήκυνση υποχρεώ-
σεων σε βάθος δεκαετίας, διαµέσου ενός εξωδικαστικού µηχα-
νισµού ρύθµισης των οφειλών µε ένα και µόνο κριτήριο, την προ
φόρων, τόκων, δόσεων, βιωσιµότητά τους. 

Το νοµοσχέδιο δεν είναι συγχωροχάρτι και δεν αφορά επιχει-
ρηµατίες οι οποίοι καταστρατήγησαν προηγούµενους νόµους. Ο
οφειλέτης προτείνει στους πιστωτές του µια πρόταση βασισµένη
σε δική του µελέτη σχετικά µε τη δυνατότητα αποπληρωµής που
εκτιµά ότι διαθέτει. Κανείς δεν γνωρίζει καλύτερα από τον επι-
χειρηµατία τις δυνατότητες της δικής του επιχείρησης. Ο οφει-
λέτης και οι πιστωτές ελεύθερα µπορούν να βρουν την πλέον
συµφέρουσα λύση στο κοινό τους πρόβληµα, τη µείωση της ζη-
µιάς. Περί αυτού πρόκειται. 

Η ρύθµιση των οφειλών στοχεύει στη βιωσιµότητα επιχειρή-
σεων, σε νέες θέσεις εργασίας, στην αύξηση της παραγωγής,
αλλά και στην τακτοποίηση του τραπεζικού συστήµατος, αφού
έτσι δηµιουργείται η αναγκαία συνθήκη για την ανταπόκριση των
επιχειρήσεων. Μένει να αποδειχθεί και ικανή. 

Εδώ, προϋπόθεση είναι να µπει η χώρα, επιτέλους, σε ένα κα-
θεστώς διαφορετικό από αυτό που βιώνει τα τελευταία χρόνια,
ούτως ώστε να επιστρέψει χρήµα στην αγορά, να δηµιουργη-
θούν προοπτικές ανάπτυξης. Μόνον έτσι βλέπω το νοµοσχέδιο
να ευδοκιµεί. Κατά συνέπεια, θα πρέπει να κινηθούµε όλοι σε
αυτήν την κατεύθυνση. 

Σε σχέση µε προηγούµενες προσπάθειες ρύθµισης οφειλών,
ο προτεινόµενος τρόπος είναι προφανώς πιο ρεαλιστικός και
εφαρµόσιµος, αφού έχει ήδη δοκιµαστεί στο πρόσφατο παρελ-
θόν σε χώρες µε παραπλήσια προβλήµατα, όπως η Πορτογαλία
και έχει αποδώσει. 

Το νοµοσχέδιο, αν µπορούσε κανείς να το πει σε πέντε σηµεία,
αφορά, κατά την εκτίµησή µου, στα παρακάτω κύρια σηµεία.
Αφορά στις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στη χώρα και
σωστά. Θεσπίζει αντικειµενικά κριτήρια για την επιλεξιµότητα
των επιχειρήσεων. Κυρίαρχο είναι η βιωσιµότητα. Η Ειδική Γραµ-
µατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους υποστηρίζει τους ενδιαφε-
ρόµενους και δεν τους αντιµετωπίζει όπως συνήθως αντιµετωπί-
ζονται οι ιδιώτες από το δηµόσιο. Τέταρτον, η αίτηση ένταξης
διαβιβάζεται σε συντονιστή ο οποίος αναλαµβάνει την οργάνωση
της διαπραγµάτευσης. Πέµπτον, το δηµόσιο και οι ασφαλιστικές
εισφορές συµµορφώνονται σε πλαίσιο συγκεκριµένων κανόνων,
ώστε η όλη διαδικασία να ολοκληρώνεται σύντοµα.   

Για να είναι, λοιπόν, αποτελεσµατικό και ωφέλιµο το νέο νοµο-
σχέδιο που αφορά επιχειρηµατίες, ελεύθερους επαγγελµατίες
και αγρότες, θα πρέπει να είναι προσαρµοσµένο στη σηµερινή
πραγµατικότητα. Οι συνθήκες της αγοράς είναι βέβαιο ότι για
αρκετό χρονικό διάστηµα θα παραµείνουν εξαιρετικά δύσκολες.
Μαγικά ραβδιά δεν υπάρχουν. 

Το υπ’ όψιν νοµοσχέδιο δεν αποτελεί µία ακόµη ρύθµιση οφει-
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λών, όπως ο νόµος των εκατό δόσεων που αφορούσε τη διµερή
σχέση µεταξύ του πολίτη και του δηµοσίου. Αφορά στη δυνατό-
τητα, στον τρόπο που οφείλει να σχεδιάσει η πολιτεία ώστε να
δοθεί η ευκαιρία σε επιχειρήσεις να ανακάµψουν. Οι επιχειρηµα-
τίες οφειλέτες από τη µεριά τους οφείλουν να µελετήσουν τους
όρους επιβίωσης των επιχειρήσεων τους και να προτείνουν µία
βιώσιµη και κυρίως ειλικρινή λύση, αλλιώς θα τη βρουν µπροστά
τους.

Οι πιστωτές από την πλευρά τη δική τους, τράπεζες, δηµόσιο,
ιδιώτες, οφείλουν να σεβαστούν την πραγµατικότητα και να αν-
τιπροτείνουν ρεαλιστικές λύσεις, ώστε να διασφαλίσουν τον πε-
ριορισµό των επισφαλών απαιτήσεών τους. Είναι γνωστό ότι
κανείς δεν περνάει καλά εάν ο γείτονας δεν περνά καλά. Είναι
παλιά παροιµία και κρύβει αλήθειες. Κάποια στιγµή θα έρθει η
κρίση και στην πόρτα του γείτονα.

Οι λόγοι που συνηγορούν στην εξεύρεση κοινού τόπου για τη
δηµιουργία προϋποθέσεων επιβίωσης των επιχειρήσεων είναι
γνωστοί και αποδεκτοί απ’ όλα τα εµπλεκόµενα µέρη. Και εξη-
γούµαι. Η µακρόχρονη κρίση έχει καταστήσει σαφές ότι όταν µια
επιχείρηση βάζει λουκέτο και εκπλειστηριάζεται, η περιουσία της
δεν συνεπάγεται έναν κερδισµένο πιστωτή, αλλά αντίθετα λόγω
κατάρρευσης της αγοράς των ακινήτων, λόγω του περιορισµού
του αγοραστικού ενδιαφέροντος και λόγω του υψηλού νοµικού
και δικαστικού κόστους, ουσιαστικά δηµιουργεί επιπλέον πρό-
βληµα στους πιστωτές. Η υπ’ όψιν ρύθµιση οφειλών δεν αφορά
–ξαναλέω- τη ρύθµιση του τύπου των εκατό δόσεων. Είναι άλλη
η φιλοσοφία της και αυτή πρέπει να τη σεβαστούν όλα τα µέρη. 

Τέλος, δεν µπορώ παρά να αναφερθώ σε αυτό που βίωσα στη
διαδικασία προετοιµασίας του νοµοσχεδίου. Ήρθαν οι φορείς
και κατέθεσαν απόψεις. Ο κ. Καραµούζης, ο Πρόεδρος της Ένω-
σης Ελληνικών Τραπεζών, καταθέτει ότι η Ένωση Τραπεζών είναι
σύµφωνη µε την κοινή ρύθµιση σε εξωδικαστική διαδικασία των
επιχειρηµατικών οφειλών. Είµαστε δηλαδή, υπέρ του θεσµού,
αλλά έχουµε µια σειρά από ενστάσεις. Και είναι πολύ λογικό να
υπάρχουν ενστάσεις.

Ο κ. Κανελλόπουλος, Γενικός Γραµµατέας του ΟΠΕΜΕΔ, Ορ-
γανισµός Προώθησης Εναλλακτικών Μεθόδων Επίλυσης Διαφο-
ρών, αναφέρει: «Πρόκειται αναµφίβολα για µια πολύ σηµαντική
νοµοθετική πρωτοβουλία που αποσκοπεί ευθέως στην ενίσχυση
της επιχειρηµατικότητας και την παροχή δεύτερης ευκαιρίας».
Αυτή είναι η φιλοσοφία του νόµου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Ο Αντώνιος Μέγγουλης, Διευθύνων Νοµικός Σύµβουλος της

ΕΣΕΕ αναφέρει: «Το κριτήριο αφορά στη ρύθµιση για οφειλές
από την 1η Ιουλίου, καταθέτει τις ενστάσεις και προτείνει βελτιώ-
σεις».

Ο κ. Καββαθάς, Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της Γε-
νικής Συνοµοσπονδίας Επαγγελµατιών Βιοτεχνών, Εµπόρων Ελ-
λάδος -το 99% της αγοράς, ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χι-
λιάδες εργαζόµενοι απασχολούνται σε αυτές τις επιχειρήσεις-
δηλώνει: «Ο εξωδικαστικός µηχανισµός αποτελεί ασφαλώς ένα
σηµαντικό εργαλείο στα χέρια των αντισυµβαλλόµενων µερών
και της πολιτείας που µειώνει σηµαντικά το διοικητικό κόστος και
βελτιώνει σηµαντικά τους επιχειρηµατικούς κινδύνους. 

Ο κ. Βασίλης Αλεξανδρής -που εκπροσωπεί και εµένα έµµεσα
–µπορεί να είναι δικηγόρος, αλλά εκπροσωπεί όλους τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες- δηλώνει: «Εισήχθη η διάταξη του άρθρου
15 παράγραφος 21 του νοµοσχεδίου για τη δυνατότητα κατ’
εξαίρεσης ρύθµισης οφειλών ελευθέρων επαγγελµατιών προς
το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία στην περίπτωση που δεν
υπάρχουν οφειλές προς τους ιδιώτες πιστωτές». Αν και αναµφί-
βολα θετική η πρόβλεψη αυτή, υπολείπεται του τέλειου, να το
πούµε έτσι απλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε
Ουρσουζίδη, µην εξαντλείτε τον κατάλογο των οµιλητών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω µε την πρότασή
µου, κύριε Πρόεδρε.

Ο κ. Μιτογλίδης λέει τα ίδια. Η κ. Κουµπούλη –που είναι διαπι-
στευµένη διαµεσολαβήτρια, άνθρωπος της αγοράς που κατέχει

καλά το αντικείµενο- δηλώνει: «Δεν µπορούµε παρά να υποδεχό-
µαστε θετικά το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο για πρώτη φορά στην
ελληνική επιχειρηµατικότητα. Η ελληνική κοινωνία επιβάλλει τη
διαπραγµάτευση µεταξύ των χρεωµένων επιχειρήσεων και των
πάσης φύσεως πιστωτών τους.».

Εάν, λοιπόν, δεν ακούσουµε αυτούς τους ανθρώπους που
ζουν µέσα στην αγορά, ποιους πρέπει να ακούσουµε; Αυτούς
που απέχουν χιλιόµετρα από την αγορά, που δεν έχουν υποστεί
τις συνέπειες της κρίσης;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνά-
σιο Πλατανιά Χανίων.

Καλωσορίζουµε τα κοπέλια!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στον προηγούµενο οµιλητή, κ.

Ουρσουζίδη, ο οποίος έκανε µια σπουδαία δουλεία. Είναι όλη η
ανατοµία της αγοράς. Λέει τα αυτονόητα. Είναι µια ρύθµιση που
πιστεύω ότι την περίµενε µε ανυποµονησία όλη, µα όλη η αγορά.
Ξέρουµε όλοι ότι το 2015 υπήρχαν ήδη τριακόσιες χιλιάδες λου-
κέτα. 

Εγώ δεν έχω κανέναν δισταγµό να πω ναι, επιδεινώθηκε αυτή
η κατάσταση σε µεγάλο βαθµό, γιατί υπήρχε οικονοµική ασφυ-
ξία, γιατί αυτή η Κυβέρνηση για πολλούς ήταν µία παρένθεση,
γιατί η θηλιά στον λαιµό έσφιγγε, γιατί, γιατί, γιατί. Δεν είναι ώρα
να τα πούµε. Το σίγουρο, πάντως, είναι ότι έχουν γραφτεί άρθρα
απίστευτα, έχουν γίνει εκποµπές. Επί δυόµισι χρόνια σε όλους
τους τόνους ακούµε πόσο πολύ βλάπτει την επιχειρηµατικότητα
αυτή η Κυβέρνηση, πόσο εχθρική είναι µε τους ιδιώτες και τους
ανθρώπους που δουλεύουν στις ιδιωτικές επιχειρήσεις. 

Είπε είκοσι ονόµατα ο κ. Ουρσουζίδης. Θα µπορούσα να πω
άλλα τριάντα και εγώ, αλλά δεν είναι αυτή η δουλειά. Δεν είναι
µόνο ο Μίχαλος και ο Κορκίδης, είναι όλη η αγορά. Όταν λέµε
«όλη η αγορά», όλη η αγορά. Και αφορά και ένα εκατοµµύριο ερ-
γαζόµενους για τους οποίους υποτίθεται ότι δεν ενδιαφέρεται
αυτή η Κυβέρνηση, αλλά «είναι κρατικοδίαιτη, όλα τα κρατικά»
κ.λπ..

Να, λοιπόν, που έρχεται αυτή η ρύθµιση, που αφορά αυτήν τη
στιγµή τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρηµατίες στις επιχειρήσεις
των οποίων -άκουσα ένα νούµερο, δεν ξέρω αν είναι ένα εκατοµ-
µύριο, εγώ λέω ότι είναι και λιγότερο- είναι επτακόσιες χιλιάδες
εργαζόµενοι. Μιλάµε για µία τοµή για µία επανάσταση, που γίνε-
ται για πρώτη φορά. Για πρώτη φορά, το ξαναλέω. 

Και αν θέλετε να κάνουµε κριτική, εγώ πιστεύω ότι η οικονο-
µική ασφυξία δεν επέτρεπε να κάνουµε αυτήν την κίνηση νωρί-
τερα. Γίνεται τώρα. Θα περίµενα να τη χαιρετίσουµε όλοι. Δη-
λαδή, οι εκατόν είκοσι δόσεις είναι κακό πράγµα; Τα δέκα χρόνια
είναι κακό πράγµα; Τα πενήντα ευρώ, η ελάχιστη δόση, είναι
κακό πράγµα; Το γεγονός ότι οι 50.000, που µας έβαζαν για πλα-
φόν, έγιναν 20.000 είναι κακό πράγµα; 

Και να πω και κάτι; Δεν υπάρχει περίπτωση να µην προσαρµο-
στεί το δηµόσιο, τα ταµεία και οι τράπεζες ακόµα και γι’ αυτούς
που έχουν χρέη λιγότερα από 20.000, το είπε η κ. Σκούφα. Έχει
αναµορφωθεί ο νόµος Κατσέλη, αλλά πέρα από εκεί η ισονοµία
και η ισοδικία επιβάλλει πλέον, τη στιγµή που περνάει αυτή η
ρύθµιση και αυτό το νοµοσχέδιο, και σε αυτούς που έχουν χρέη
λιγότερα από 20.000 να τα ρυθµίσουν, είναι πλέον ή βέβαιον. 

Υπήρχαν ενστάσεις για κακοπληρωτές. Εσείς τι λέτε; Το φο-
ρολογικό και το τραπεζικό απόρρητο δέχεται κάποιος που είναι
µπαγαπόντης να του το ελέγξουν, να δούµε την περιουσιακή κα-
τάσταση των συγγενών του; Λίγο δύσκολο. Έχει ασφαλιστικές
δικλίδες. 
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Θέλω ακόµα αυτούσια να πω το εξής και να ακούσουν αυτήν
τη στιγµή οι πολίτες ότι ακόµα και κάποια επιχείρηση ή εταιρεία
που δεν είχε τα προσόντα -δεν κατάφερε, τέλος πάντων- τα προ-
απαιτούµενα, για να µπει σε αυτήν τη ρύθµιση, θα πρέπει να έχει
καταφέρει κάποια από τις τελευταίες τρεις χρονιές να έχει βγά-
λει τουλάχιστον λειτουργικό κέρδος ένα ευρώ. Να πάνε, λοιπόν,
και αυτοί οι επιχειρηµατίες στους ανθρώπους που τους εµπι-
στεύονται, γιατί έχουν µεγάλη πιθανότητα να µπούνε στη ρύθ-
µιση. 

Άκουσα µάλιστα από Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης να λένε ότι «οι αγρότες». Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι όσοι
αγρότες έχουν βιβλίο εσόδων-εξόδων µπαίνουν και αυτοί στη
ρύθµιση. Και θα ήθελα να πω και το εξής στους αγρότες: Ακόµα
και αυτοί που δεν είχαν βιβλία εσόδων-εξόδων. 

Κατ’ αρχάς, έγινε µια κριτική γιατί καθυστέρησε τρεις µήνες.
Ηλεκτρονική πλατφόρµα, ξέρετε, δεν γίνεται από τη µία ηµέρα
στην άλλη. Ήταν µία αναµενόµενη καθυστέρηση. Ή -δεύτερη
κριτική- γιατί, ας πούµε, δεν περιλαµβάνει τους πάντες; Ήταν
σκληρή η διαπραγµάτευση µε τους περίφηµους δανειστές. Δεν
ήταν δικό µας θέµα, για να λέµε του στραβού το δίκιο. Όσοι ξέ-
ρουν για τη διαπραγµάτευση ξέρουν πώς οι 50.000 έφθασαν, µε
αίµα, και έγιναν 20.000.

Εγώ δεν θέλω να πω περισσότερα και ούτε θα σπαταλήσω
άλλον χρόνο. Πιστεύω ότι είναι µία τοµή, µια µικρή επανάσταση
για την επανεκκίνηση της οικονοµίας τώρα, που η δεύτερη αξιο-
λόγηση τελειώνει. 

Άλλη µικροψυχία, άλλη υπερβολή, άλλη διαστρέβλωση ειδή-
σεων! Έχω ακούσει απίστευτα πράγµατα για αυτό το πλεόνασµα
και µάλιστα κουράζει να ακούς την ίδια επιχειρηµατολογία από
διαφορετικούς ανθρώπους επί σειρά ηµερών. Ο Σόιµπλε, λέει,
έχει σαν επιχείρηµα ότι το 4,1% τον ευνοεί. «Να, εγώ τα έλεγα,
µπορεί να έχετε µεγάλα πλεονάσµατα.» Τι θα λέγατε, αλήθεια,
αν το πλεόνασµα δεν ήταν 4,1% ή τέλος πάντων 3,9% και ήταν
0,4%; Τότε θα ήµασταν εµείς οι σωστοί; 

Πιστεύω το εξής –και τελειώνω: Όταν βλέπω µαύρο και ο
άλλος µου λέει ότι είναι άσπρο, µπορεί να τον πιστέψουν για λίγο
καιρό κάποιοι άνθρωποι. Για πολύ χρονικό διάστηµα δεν θα τον
πιστέψει κανείς. Τι είναι αυτή η έξαλλη, στην κυριολεξία έξαλλη,
αντιπολιτευτική τακτική, που επιλέγει το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης!

Κατ’ αρχάς, θέλω να διαχωρίσω τη θέση µου, γιατί άκουσα για
µια τροπολογία. Θέλω κι εγώ να ακούσω τον Υπουργό για την
συγκεκριµένη τροπολογία, για να δείτε πόσο καλοπροαίρετος
είµαι, γιατί είδα δυο τρία κόµµατα. Αυτό, όµως, είναι άσχετο θέµα
και δεν έχει να κάνει µε αυτά που λέµε. Επαναλαµβάνω, λοιπόν,
ότι αυτή η έξαλλη αντιπολιτευτική τακτική αδικεί το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που είναι ένα κόµµα –και το λέω και
το εννοώ- που έχει προσφέρει στον τόπο. Η ηγετική της οµάδα
έχει επιλέξει γαία πυρί µειχθήτω. Τώρα; Ακόµα; Δεν γίναµε φίλοι
ούτε παντρευτήκαµε. Ναι, κριτική και σκληρή! Μπορείς να την
κάνεις µε αξιόπιστο τρόπο. 

Εγώ, για παράδειγµα, είµαι κρατιστής, εσύ είσαι υπέρ της ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας, άρα, να µια υπαρκτή διαφωνία. Κι άλλες
πολλές. Δεν µας εµποδίζει κανείς να µιλάµε µε ευπρέπεια εδώ.
Η εξαλλοσύνη έχει κοντά ποδάρια και θυµηθείτε τι σας λέω. 

Μη βασίζεστε στις ψεύτικες δηµοσκοπήσεις. Μην παίρνουν τα
µυαλά σας αέρα. Σας ξαναλέω ότι ο Μαραντζίδης έπεσε είκοσι
τέσσερις µονάδες έξω στο δηµοψήφισµα, έπεσε έξω και στην
πρώτη εκλογική αναµέτρηση και στη δεύτερη. Σε αντίθεση, ο
Ρουτζούνης της «Κάπα Research” –και δεν κάνω διαφήµιση- συ-
νετός ων, φίλος σας, έδωσε έξι µονάδες διαφορά. Μην παίρνουν
τα µυαλά σας αέρα. Ένα µεγάλο κοµµάτι του εκλογικού σώµα-
τος, γύρω στο 50%, είναι σε αναµονή. 

Περνάει άσχηµα ο κόσµος. Να µας κάνει κριτική, να µας κάνει
γιατί κυβερνάµε µε µια διαφορά. Πρέπει και θα µάθει ο κόσµος
πώς έφτασε η χώρα σε αυτή την κατάσταση, ποιος την έφτασε
τη χώρα. Θα το µάθει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Kι εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο µε τον τίτλο «Εξωδι-
καστικός µηχανισµός, ρύθµιση οφειλών επιχειρήσεων». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαρκής ύφεση της ελληνικής
οικονοµίας, όπως όλοι αντιλαµβανόµαστε, έχει καταστήσει τον
εξωδικαστικό συµβιβασµό επιτακτική ανάγκη για τις επιχειρή-
σεις. Η δε αγορά, τα τελευταία δύο χρόνια, προεξοφλεί συνέχεια
την ψήφιση του σχετικού νοµοσχεδίου, µε αποτέλεσµα να αυξά-
νονται συνέχεια οι υπερχρεωµένες επιχειρήσεις. Ως αποτέλεσµα,
το παρόν νοµοσχέδιο συγκέντρωσε ρεκόρ αριθµού σχολίων στη
δηµόσια διαβούλευση. Γιατί; Διότι η αγορά εκτίµησε ότι οι τόσο
σοβαρές ανάγκες και οι τόσο υψηλές προσδοκίες δεν καλύπτον-
ται από το νοµοσχέδιο αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε χρόνο µετά την ψήφιση
του ν.3869/2010, γνωστού και ως «νόµου Κατσέλη», τροποποιεί-
ται και συζητείται στην ελληνική Βουλή και, δυστυχώς, το πρό-
βληµα παραµένει και επιδεινώνεται. Τίθεται το θέµα: Υπάρχει
κάποια πρόβλεψη για τους συνεπείς και έντιµους επιχειρηµατίες;
Φυσικά και όχι, καµµία ρύθµιση. Άρα, ωθείτε τον συνεπή να γίνει
ασυνεπής και τον ασυνεπή να γίνει περισσότερο ασυνεπής. 

Ένα άλλο ζήτηµα είναι οι πλειστηριασµοί. Γνωρίζετε ότι οι πε-
ρισσότεροι επιχειρηµατίες, για να µπορούν να δανειστούν και να
έχουν κεφάλαιο για τις επιχειρήσεις τους, έχουν δεσµεύσει,
έχουν βάλει ως υποθήκη την πρώτη κατοικία. Προστατεύεται η
πρώτη κατοικία µε το παρόν νοµοσχέδιο; Όχι. 

Σας καλώ, έστω και τώρα –κάντε το- µε πασίδηλο τρόπο να
ορίσετε µε σαφήνεια στο νοµοσχέδιο ότι κανένας πλειστηρια-
σµός δεν θα προχωρά, χωρίς βεβαίωση της αρµόδιας ΔΟΥ της
κατά τόπο περιοχής και ότι δεν πρόκειται για πρώτη κατοικία.

Λύνει το θέµα των κατασχέσεων των λογαριασµών το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο; Ούτε αυτό λύνει. Σας καλώ: Καµµία πράξη
κατάσχεσης ακατάσχετου λογαριασµού, που προβλέπεται στην
ελληνική νοµοθεσία, χωρίς τη χορήγηση βεβαίωσης από τα αρ-
µόδια πιστωτικά ιδρύµατα ότι ο λογαριασµός δεν είναι ακατά-
σχετος. 

Τι συµβαίνει σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Αναγκά-
ζεται ο επιχειρηµατίας, ο επαγγελµατίας να αποδείξει στο δικα-
στήριο ότι ο λογαριασµός του αυτός είναι δηλωµένα ακατά-
σχετος, για να µπορούν µετά να απελευθερωθούν τα χρήµατά
του, τα οποία µέχρι τότε έχουν δεσµευτεί, και πολλές φορές τα
έχει τραβήξει για τις οφειλές είτε σε ασφαλιστικά ταµεία είτε σε
πιστωτικά ιδρύµατα.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε φιλελεύθεροι και
µας κατηγορείτε και µας λέτε νεοφιλελεύθερους και ανάλγη-
τους. Εσείς, που είστε αυτό το φιλεύσπλαχνο κράτος, το σηµε-
ρινό κράτος, δανείζεστε από τους κακούς δανειστές µε επιτόκιο
1% τον χρόνο και ζητάτε -το κράτος το δικό σας- από τους οφει-
λέτες στο κράτος επιτόκιο 1% τον µήνα. Γιατί δεν κάνετε ίδιο το
επιτόκιο;

Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ σε πέντε
σηµεία του νοµοσχεδίου. Τίθεται θέµα αποτελεσµατικότητας του
νοµοσχεδίου ως προς το πεδίο εφαρµογής του, καθώς από τις
διατάξεις του καλύπτεται µικρό µόνο µέρος του υφιστάµενου
προβλήµατος. Ειδικότερα, οι επιχειρήσεις, για να εµπίπτουν στις
διατάξεις του, πρέπει να έχουν µία τουλάχιστον κερδοφόρο
χρήση την τελευταία τριετία. Στη δεινή παρούσα οικονοµική συγ-
κυρία αυτό έχει σαν αποτέλεσµα, οι περισσότερες επιχειρήσεις
να είναι εκτός πεδίου εφαρµογής του συµβιβασµού, που έχουν
ανάγκη.

Δεύτερον, γιατροί, µηχανικοί, δικηγόροι, ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες είναι, επίσης, εκτός του πεδίου εφαρµογής του συγκεκρι-
µένου συµβιβασµού και για τα κτηνοτροφικά δάνεια δεν υπάρχει
καµµία σαφής πρόβλεψη στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Για τους εγγυητές: Γνωρίζετε ότι οι περισσότερες επιχειρήσεις
στην Ελλάδα είναι µικροµεσαίες και ότι οι συγγενείς, ο αδελφός,
ο γαµπρός, ο φίλος έχουν µπει εγγυητές. Δεν έχετε πρόβλεψη
και δεν προβλέπετε ούτε για τους συνεπείς εγγυητές. Καµµία
πρόβλεψη γι’ αυτούς. Δεσµεύονται και αυτοί από τους κακοπλη-
ρωτές και τους ακολουθούν. Υπήρξε από συνάδελφο µια πολύ
καλή τροπολογία, όπως έχω ακούσει και από προλαλήσαντες
οµιλητές. 
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Τέλος, ο χρόνος συµβιβασµού είναι κοινός και για τις µικρές
και για τις µεγάλες επιχειρήσεις, µε αποτέλεσµα, ενώ για τις µι-
κρές να µπορεί να µεριµνά και να υπάρξει λύση, για τις µεγάλες
σίγουρα δεν θα υπάρξει.

Δεύτερον, τίθεται θέµα ουσίας του. Ο συµβιβασµός, που προ-
τείνει το νοµοσχέδιο, ενώ τιτλοφορείται «εξωδικαστικός», δεν
είναι, διότι στο τέλος απαιτείται η επικύρωσή του από δικαστήριο
και επιπλέον, η εφαρµογή του δεν είναι δεσµευτική.

Τρίτον, τίθεται θέµα αν είναι εφικτός ο στόχος του νοµοσχε-
δίου να αντιµετωπίσει το θέµα που πραγµατεύεται, καθώς δεν
υπάρχει ο απαιτούµενος αριθµός δικαστών για να διεκπεραιωθεί
γρήγορα ο τεράστιος όγκος υποθέσεων, που εµπίπτουν στις δια-
τάξεις του.

Δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν αυτό που έχει συµβεί µε τον νόµο Κα-
τσέλη. Υποθέσεις µέχρι το 2032 θα εκδικάζονται µε τον νόµο Κα-
τσέλη. Το περασµένο καλοκαίρι ψηφίσατε διάταξη, µε την οποία
προβλέπατε ότι θα πρέπει εντός έξι µηνών να έχουν τελεσιδική-
σει όλες οι υποθέσεις του νόµου Κατσέλη. Έχουν τελεσιδικήσει;
Γιατί δεν το έχετε λάβει υπ’ όψιν σας αυτό; Άρα, έχουµε άλλη
µια ανέφικτη ρύθµιση.

Τέταρτον, τίθεται θέµα αντικειµενικότητας του νοµοσχεδίου,
καθώς οι δικαστές που θα κληθούν να αντιµετωπίσουν όλες
αυτές τις υποθέσεις δεν έχουν την αναγκαία οικονοµική γνώση,
καθώς και την εκπαίδευση και την κατάρτιση για αυτά τα ζητή-
µατα.

Επιπλέον, γνωρίζετε ότι τον φάκελο θα τον παραλαµβάνει στα
πρωτοδικεία ο αρµόδιος υπάλληλος και όχι ο δικαστής. Άρα, εκ-
χωρείτε αρµοδιότητα από τους δικαστές στους αρµόδιους υπαλ-
λήλους και δεν ξέρουµε µέχρι ποιο σηµείο φτάνουν οι γνώσεις
τους και αν µπορούν οι άνθρωποι να ανταποκριθούν σε αυτό το
οποίο καλούνται να ανταποκριθούν και που τους το βάζετε µε
τον συγκεκριµένο νόµο.

Πέµπτον και τελευταίο, τίθεται θέµα λειτουργικότητας του νο-
µοσχεδίου, καθώς απαιτείται η λειτουργία ηλεκτρονικής πλατ-
φόρµας, η οποία ακόµα δεν είναι έτοιµη και δεν είναι δοκιµασ-
µένη. Γιατί δεν είναι δοκιµασµένη;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί δεν το προβλέψατε; Δεν θα µπορούσατε να είχατε συν-

τρέξει προς αυτές τις προϋποθέσεις; 
Όπως αντιλαµβάνεσθε, µετά τα πιο πάνω, συνολικά τίθεται

θέµα ύπαρξης και ουσίας του νοµοσχεδίου και ως εκ τούτου δεν
το ψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κόνσολας από
την Νέα Δηµοκρατία, έχει τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθή-

σαµε µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον από την αρχή αυτής της συζήτη-
σης επιχειρήµατα, ιδέες και προτάσεις για ένα πολύ σηµαντικό
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας, που µε καθυστέρηση
έρχεται στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά ακούσαµε και τους ει-
σηγητές από όλες τις πτέρυγες να συµφωνούν ότι είναι πολύ
αναγκαίο και σηµαντικό αυτό το νοµοσχέδιο.

Ο κ. Δένδιας, ο κ. Γεωργαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία µε
εξαντλητικό τρόπο κατέθεσαν τις δικές µας προτάσεις. Όµως,
αυτή η καθυστέρηση οδήγησε σε επιδείνωση των συνθηκών στην
πραγµατική οικονοµία, που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ φέρνει
στη Βουλή το νοµοσχέδιο για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό,
γνωρίζοντας ότι δύο χρόνια τώρα δεν έχει προχωρήσει σε καµµία
νοµοθετική ρύθµιση γι’ αυτό το πολύ σηµαντικό θέµα, που
αφορά τον κάθε πολίτη, την κάθε Ελληνίδα και τον κάθε Έλληνα
από άκρη σε άκρη της χώρας. Αυτό είναι η αλήθεια, υπό άλλες
συνθήκες. 

Ένα τέτοιο νοµοσχέδιο θα µπορούσε να δώσει οξυγόνο, πνοή
σε επαγγελµατίες και επιχειρήσεις, όχι µόνο µικρών αλλά και µε-
γάλων, σε ανθρώπους που ασχολούνται µε τον τουρισµό, µε τη
βιοµηχανία, µε τον αγροτικό πρωτογενή τοµέα, αλλά και όλο το
φάσµα της αγοράς. Θα µπορούσε, επίσης, καθένας από τους πο-

λίτες να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις, αν έγκαιρα είχε ρυθµι-
στεί αυτή η υποχρέωσή του απέναντι στα χρηµατοπιστωτικά
ιδρύµατα. Θα είχε πρόσθετα δώσει στις επιχειρήσεις και στους
ανθρώπους των επιχειρήσεων, που αναµένουν να λειτουργή-
σουν, παρά τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν εξαιτίας της οι-
κονοµικής κρίσης και να στηριχθούν, όπως αξίζει, γι’ αυτή την
περίοδο από την ελληνική πολιτεία.

Υπό άλλες συνθήκες, λοιπόν, θα µπορούσε να µειώσει τους
κινδύνους και τα βάρη για το τραπεζικό µας σύστηµα, αναγκαία
προϋπόθεση, αφού καµµία οικονοµία δεν µπορεί να αναπτυχθεί
χωρίς τραπεζικό σύστηµα παρά τις προτάσεις που ακούµε από
διάφορες πτέρυγες και συναδέλφους ότι το τραπεζικό σύστηµα
δεν πρέπει να είχε στηριχθεί ή να στηρίζεται στη συνέχεια.

Ένα τόσο σοβαρό και ουσιαστικό νοµοσχέδιο θα έπρεπε µε
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης να αποτελέσει πεδίο σύγκλισης
των πολιτικών δυνάµεων και να επιδιωχθεί η µέγιστη δυνατή συ-
ναίνεση και συνεργασία µε όλους τους επαγγελµατικούς και οι-
κονοµικούς φορείς στην κατάρτιση, αλλά και στην ψήφισή του. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στην κατ’ άρθρον,
αλλά και επί της αρχής συζήτηση, που προηγήθηκε στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου, έδειξε ότι δεν υπολογίζει ούτε
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ούτε τις άλλες πτέρυγες της Βου-
λής, όπως δεν υπολογίζει και τις προτάσεις που έχουν καταθέσει
στη σχετική συζήτηση από τους ανθρώπους της αγοράς, από
τους ανθρώπους της επιχειρηµατικής δραστηριότητας και, επί-
σης, και από τους παραγωγικούς φορείς.

Ο τίτλος και µόνο «εξωδικαστικός συµβιβασµός» καθίσταται
ανενεργός από τις διατάξεις και µόνο του νοµοσχεδίου και αυτό
το έχει κάνει σαφές και ο κ. Γεωργαντάς και ο κ. Δένδιας και ο κ.
Στύλιος προηγούµενα. Γιατί πολύ απλά, κάθε διαδικασία επίλυ-
σης απαιτεί εµπλοκή του δικαστηρίου. Είναι ποτέ δυνατόν; 

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε τις διατάξεις του νοµοσχε-
δίου που καταθέσατε, κύριε Υπουργέ, για να ισχύσει η συµφωνία
του εξωδικαστικού συµβιβασµού για όλους τους πιστωτές, είναι
αναγκαίο να επικυρωθεί από το αρµόδιο δικαστήριο. Ποιος από
εµάς νοµίζει ότι πολλές από τις περιπτώσεις που θα ενταχθούν,
υποτίθεται, σε αυτή τη διάταξη θα υπάρξει οµόφωνη συµφωνία
όλων των πιστωτών, ώστε να χρειαστεί δικαστήριο; Υπάρχει κά-
ποιος από εµάς που το νοµίζει αυτό; 

Για την υποβολή της αίτησης για την ένταξη στη διαδικασία
χρειάζονται είκοσι πέντε έγγραφα, βεβαιώσεις και πιστοποιητικά,
ενώ στην όλη διαδικασία υπάρχουν πρόσθετες γραφειοκρατικές
αγκυλώσεις. Αυτό θα οδηγήσει µε µαθηµατική ακρίβεια σε έναν
τεράστιο φόρτο υποθέσεων υπερχρεωµένων επιχειρήσεων, που
θα οδηγηθούν στα δικαστήρια µέσω του εξωδικαστικού συµβι-
βασµού, κάτι που σηµαίνει παράταση σε αυτές τις εκκρεµότη-
τες.

Επισηµαίνουµε πρόσθετα ότι θα υπάρξει τεράστιος φόρτος,
που σε λίγο καιρό θα καταστεί µη διαχειρίσιµος από τα δικαστή-
ρια.

Από εκεί και πέρα υπάρχουν µία σειρά διατάξεων που ουσια-
στικά δηµιουργούν περισσότερα προβλήµατα απ’ αυτά που υπο-
θετικά λύνει το νοµοσχέδιο.

Θα αναφερθώ σε όλα όσα έχουµε ακούσει για την ηλεκτρονική
πλατφόρµα, που υποτίθεται ότι απλοποιεί τη διαδικασία εξωδι-
καστικού συµβιβασµού. Γίναµε µάρτυρες της αναβολής σχετικού
νοµοσχεδίου για πλατφόρµα που θα έλυνε προβλήµατα στον
τουρισµό. Το ξέρουµε όλοι. Φοβάµαι ότι και εδώ θα υπάρχει ανα-
βολή, επειδή η εξωδικαστική πλατφόρµα δεν θα είναι έτοιµη.
Αποδεικνύεται ότι αυτή η πλατφόρµα θα λειτουργήσει στο άδηλο
µέλλον, γιατί σήµερα δεν είναι έτοιµη. 

Μπορείτε, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε το χρονοδιάγραµµα;
Και εύχοµαι να επιβεβαιωθείτε σ’ αυτό που θα πείτε σε ό,τι αφο-
ρά το χρονοδιάγραµµα.

Συνεπώς, θα ακολουθηθεί η γραφειοκρατική οδός, αφού δεν
θα υπάρξει πλατφόρµα –είµαστε βέβαιοι για αυτό- µε τη συγκέν-
τρωση και κατάθεση είκοσι έξι δικαιολογητικών. Μπορεί κανείς
να πει ότι αυτή είναι απλοποίηση διαδικασιών; 

Δεύτερο και σηµαντικό θέµα, που εντάσσεται στο νοµοσχέδιο,
είναι το σκεπτικό του νοµοθέτη για τον εξωδικαστικό συµβιβα-
σµό. Ποιο είναι, αλήθεια, το σκεπτικό του νοµοθέτη; Να στηριχ-
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θούν οι επιχειρήσεις, που έχουν κατά βάση υγιή χαρακτηριστικά
και προοπτικές και να βοηθηθούν, προκειµένου να επιβιώσουν.
Αλήθεια, είναι αυτός ο στόχος του νοµοσχεδίου; Αυτό είναι προ-
φανές. Με αυτό θα συµφωνούσαµε όλοι. 

Το νοµοσχέδιό σας, όµως, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, ουσιαστικά δίνει τη δυνατότητα
να κάνουν χρήση των διατάξεών του υπερχρεωµένες και µη βιώ-
σιµες επιχειρήσεις, αλλά και καθ’ έξιν κακοπληρωτές, αφού δεν
υπάρχει αναγκαίος διαχωρισµός.

Ποιος εµποδίζει όλους αυτούς να υποβάλουν ανακριβείς αιτή-
σεις ένταξης στον µηχανισµό, µόνο και µόνο για να κερδίσουν
χρόνο; Και είναι φανερό ότι αυτός ο χρόνος διασφαλίζεται µέσα
από τον κυκεώνα των γραφειοκρατικών διαδικασιών, που προ-
βλέπει το νοµοσχέδιο.

Υποτίθεται, επίσης, ότι µε το νοµοσχέδιο θα δινόταν η δυνα-
τότητα ρύθµισης οφειλών από δάνεια των επιχειρήσεων προς τις
τράπεζες, αλλά και των οφειλών προς το δηµόσιο και τα ασφα-
λιστικά ταµεία. Εσείς, όµως, επεκτείνετε τις ρυθµίσεις και στα µη
εµπορικά δάνεια, συµπεριλαµβάνετε οφειλές πάσης φύσεως –
κυκεώνας δηλαδή- και το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι εισάγετε
ένα πολύ χαµηλό όριο οφειλών, της τάξης των 20.000 ευρώ, το
οποίο ισχύει ενιαία, τόσο για τις µικρές, όσο και για τις µεγάλες
επιχειρήσεις, τη στιγµή που το πλέον προφανές και λογικό θα
ήταν να υπάρχει διαχωρισµός και µεγάλων επιχειρήσεων.

Κύριε Υπουργέ, είναι χρήσιµο και σηµαντικό και για την αγορά
να υπάρχει αυτός ο διαχωρισµός µικρών και µεγάλων, γιατί για
τις µικρές επιχειρήσεις δεν υπάρχει σκεπτικό ότι θα έπρεπε να
µην είναι απλοποιηµένη η διαδικασία, η οποία δεν θα έπρεπε να
φτάνει στα δικαστήρια, αλλά µε απλές διαδικασίες να λυνόταν
το πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου για ένα λεπτό ακόµη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ πολύ

όλους και όχι µόνο εσάς, για οικονοµία στον χρόνο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Το καταλαβαίνω.
Ουσιαστικά, µε αυτόν τον τρόπο µπλοκάρετε το σύστηµα. Δεν

θα υπάρχει διαδικασία απλοποίησης αυτών των ζητηµάτων. Επι-
βαρύνετε, λοιπόν, οικονοµικά τις επιχειρήσεις µε τις µικρές οφει-
λές, τις µικρές επιχειρήσεις. 

Μια ακόµη αστοχία αυτού του νοµοσχεδίου, είναι το γεγονός
ότι δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τις επιχειρήσεις που ανέ-
στειλαν τη λειτουργία τους κατά την διάρκεια της κρίσης, αλλά
ήταν συνεπείς στις φορολογικές και τις ασφαλιστικές υποχρεώ-
σεις. 

Πρόσθετα, κύριε Υπουργέ, σας καλώ, αφού ενσωµατώσετε
προτάσεις που κατέθεσαν συνάδελφοί µου από τη Νέα Δηµο-
κρατία, να δείτε µε καλό µάτι και τους ανθρώπους της αγοράς,
που λόγω του κλεισίµατος των συνεταιριστικών τραπεζών βρέθη-
καν κυριολεκτικά στο περιθώριο. Είναι χρήσιµο, έστω και τώρα,
να µειώσουµε τα κόκκινα δάνεια, κάτι που δεν επιτυγχάνεται µε
το περιεχόµενο αυτού του νοµοσχεδίου, αλλά το αντίθετο συµ-
βαίνει. 

Θέλω να ευχηθώ στη λήξη αυτής της ηµέρας, να είµαστε στην
κατεύθυνση, που εµείς ζητάµε. Όµως, µέχρι να το δούµε, εµείς
δεν µπορούµε να στηρίξουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε.
Ο κ. Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δυο χρόνια

καθυστέρηση φέρνετε σήµερα προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο για
τον εξωδικαστικό µηχανισµό, τη στιγµή που η πραγµατική οικο-
νοµία βρίσκεται σε τέλµα, τώρα που αποδεικνύεται ότι µε την πο-
λιτική σας έχετε διαλύσει εντελώς την αγορά. Γιατί σήµερα, όσες
επιχειρήσεις έχουν αποµείνει στη χώρα, προσπαθούν να επιβιώ-
σουν µέσα σε συνθήκες πρωτοφανούς οικονοµικής ασφυξίας. 

Όποιος έχει έστω και µια στοιχειώδη επαφή µε την αγορά, κα-
ταλαβαίνει ότι είναι σχεδόν αδύνατο να παραµείνει κερδοφόρα
µία εταιρεία και να επιβιώσει µέσα σ’ αυτό το οικονοµικό πλαίσιο,

που έχετε δηµιουργήσει. Γιατί, πώς µπορεί να επιβιώσει µία επι-
χείρηση, µετά τη σκληρή, σχεδόν τιµωρητική φορολόγηση που
επιβάλατε, µετά τις αυξήσεις σε ασφαλιστικές εισφορές και τα
χρέη στα ταµεία, µε τις αυξήσεις στον ΦΠΑ που επιβαρύνουν το
τελικό προϊόν και τις υπηρεσίες, µε τα capital controls που πα-
ραµένουν, µε τους καταναλωτές, µισθωτούς και συνταξιούχους,
που έχουν δει το διαθέσιµο εισόδηµά τους να εξανεµίζεται και
µε τους πολίτες να περιορίζουν την κατανάλωσή τους, ακόµη και
στα απολύτως απαραίτητα, λόγω της τεράστιας ανασφάλειας
που νιώθουν για το µέλλον; 

Με την πολιτική σας, δεν µπορούν να σταθούν στα πόδια τους,
ακόµα και οι υγιείς επιχειρήσεις. Δεν µπορούν, όταν το 70% των
κερδών τους πρέπει να το αποδώσουν σε φόρους και ασφαλι-
στικές εισφορές. Έτσι όπως πορεύεστε, µε αυτήν την πολιτική
δεν θα µείνει τίποτα όρθιο. Ακόµα και οι υγιείς επιχειρήσεις θα
αναγκαστούν να κλείσουν ή να µετακοµίσουν εκτός συνόρων,
όπως έχουν κάνει ήδη χιλιάδες επιχειρήσεις.

Οι αριθµοί µαρτυρούν την τραγική κατάσταση, στην οποία
έχετε οδηγήσει την πραγµατική οικονοµία. Από την αρχή του
χρόνου κάθε µέρα κλείνουν ενενήντα επιχειρήσεις. Σύµφωνα µε
τη ΓΣΕΒΕE δεκαοκτώµισι χιλιάδες επιχειρήσεις θα υποχρεωθούν
να κλείσουν το πρώτο εξάµηνο του 2017, εξαιτίας των οφειλών,
της έλλειψης ρευστότητας και της αβεβαιότητας, δηµιουργών-
τας ένα νέο τεράστιο κύµα ανεργίας, αφήνοντας τριάντα τέσσε-
ρις χιλιάδες εργαζόµενους στον δρόµο, χωρίς δουλειά. Άλλες
τόσες επιχειρήσεις έκλεισαν το δεύτερο εξάµηνο του 2016. Τα
κόκκινα δάνεια αυξάνονται, λόγω των συνθηκών, που εσείς δη-
µιουργήσατε στην αγορά. Μάλιστα, από την αρχή του έτους
έχουν κοκκινήσει ξανά δάνεια ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
εκ των οποίων το 80% ήταν ρυθµισµένα.

Και η ανασφάλεια των πολιτών µεγαλώνει. Στο πρώτο τρίµηνο
του 2017 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ καταθέσεων έκαναν φτερά
από τις τράπεζες, τα οποία είναι πλέον βέβαιο ότι δεν θα γυρί-
σουν ποτέ πίσω. Την ίδια στιγµή, το πρώτο δίµηνο του 2017 ση-
µειώθηκε τεράστια αύξηση των κατασχέσεων από την Εφορία
για χρέη άνω των 500 ευρώ σε µισθούς, συντάξεις, ενοίκια, απο-
ταµιεύσεις, ακόµα και σε ακίνητα. Ενδεικτικό είναι ότι µόνον τον
Φεβρουάριο έγιναν πάνω από είκοσι µία χιλιάδες κατασχέσεις,
γίνονταν δηλαδή σχεδόν χίλιες κατασχέσεις την ηµέρα.

Η φορολογική ασφυξία επιδεινώνεται ακόµα περισσότερο από
το γεγονός ότι οι επιστροφές ΦΠΑ στις επιχειρήσεις εκκρεµούν,
τα χρέη του δηµοσίου προς τους ιδιώτες µεγαλώνουν, ο αναπτυ-
ξιακός νόµος δεν ενεργοποιείται, τα ΕΣΠΑ έχουν παγώσει και κα-
νένας ξένος επενδυτής δεν σκέφτεται σοβαρά να επενδύσει στη
χώρα.

Δεν έχετε καµµία αξιοπιστία ως Κυβέρνηση. Κανείς δεν σας
εµπιστεύεται ούτε εντός ούτε εκτός της χώρας. Κι εσείς, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, ενώ γνωρίζετε την κατάσταση, κα-
θυστερείτε εδώ και δεκατέσσερις µήνες να κλείσετε την αξιολό-
γηση, διατηρώντας αυτήν την αβεβαιότητα.

Τελικά, ο νέος λογαριασµός που µας φέρνετε είναι βαρύς και
για την κοινωνία και για την οικονοµία. Μας φέρνετε ένα τέταρτο
µνηµόνιο, που έχει ξεκάθαρα την υπογραφή σας, τη σφραγίδα
της δικής σας πολιτικής. Ετοιµάζεστε να ψηφίσετε νέα µέτρα,
νέες περικοπές συντάξεων και µείωση του αφορολόγητου ορίου,
ακόµα και κάτω από 6.000 ευρώ, δυο ακόµα κόκκινες γραµµές,
που θεωρητικά είχατε, και µε ευκολία καταπατήθηκαν, προκειµέ-
νου να καταφέρετε να παραµείνετε στην εξουσία.

Να ξέρετε καλά ότι εµείς δεν πρόκειται σε καµµία περίπτωση
να στηρίξουµε τα αποτελέσµατα της δικής σας πολιτικής και να
ψηφίσουµε τα όποια µέτρα φέρνετε στη Βουλή. Εσείς τα παίρ-
νετε, εσείς θα αναλάβετε και την ευθύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ίδια προχειρότητα προ-
σπαθείτε και µε το παρόν νοµοσχέδιο να δώσετε λύση σε ένα
υπαρκτό πρόβληµα, αυτό της ρύθµισης των οφειλών των επιχει-
ρήσεων, αλλά στην πραγµατικότητα, ο νόµος αυτός θα παραµεί-
νει ανεφάρµοστος.

Επιτρέψτε µου τις εξής παρατηρήσεις στο νοµοσχέδιο.
Πρώτον, δεν φτιάχνετε έναν εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµι-

σης οφειλών, γιατί ουσιαστικά ο τελικός συµβιβασµός πρέπει να
επικυρωθεί από τα δικαστήρια. Δηλαδή, φορτώνετε ακόµα µεγα-
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λύτερο διοικητικό βάρος στα πρωτοδικεία, τα οποία θα είναι αδύ-
νατον να διαχειριστούν τον όγκο των υποθέσεων, που θα φτά-
νουν σε αυτά.

Μας λέτε ότι δυνητικά είναι δικαιούχοι τετρακόσιες χιλιάδες
επιχειρήσεις, που βρίσκονται στο κόκκινο. Τι θα γίνει αν καταθέ-
σουν αίτηση οι µισές; Έχετε υπολογίσει πόσα χρόνια θα χρει-
αστούν τα πρωτοδικεία, για να αποφασίσουν για διακόσιες χιλιά-
δες επιχειρήσεις;

Δεύτερον, προβλέπεται µια αυτοµατοποιηµένη διαδικασία αι-
τήσεων, αλλά η σχετική ηλεκτρονική πλατφόρµα της Ειδικής
Γραµµατείας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους δεν είναι καν έτοιµη.
Και όπως δήλωσαν οι ειδικοί στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής,
θα χρειαστούν τουλάχιστον δώδεκα µήνες για να προετοιµαστεί
το ηλεκτρονικό σύστηµα. Και εσείς επιµένετε ότι όλα θα είναι
έτοιµα σε τρεις µήνες, πράγµα αδύνατον.

Ως τότε, προτείνεται να γίνεται κατάθεση αιτήσεων σε περι-
φερειακές ενότητες. Δηλαδή, θα καλείτε τους επιχειρηµατίες να
συγκεντρώσουν είκοσι πέντε δικαιολογητικά, να στηθούν στις
ουρές και να περάσουν από δεκαεννέα στάδια διεργασίας. Πι-
στέψτε µε, το χάος που θα δηµιουργήσετε θα είναι χειρότερο
από αυτό που προκαλέσατε µε τον ΕΦΚΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, ένα λεπτό ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, κύριε συνά-

δελφε, χρησιµοποιήσατε τεράστιο µέρος της οµιλίας σας, που
δεν είχε σχέση µε το νοµοσχέδιο. Βάλτε µια τελεία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Δώσατε σε όλους. Δώστε µου ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Τρίτον, χάνεται η ευκαιρία για αποτελεσµατική διαχείριση των
κόκκινων δανείων, η οποία αποτελεί προϋπόθεση για την ανά-
καµψη της αγοράς και δεν προσφέρεται καµµία βιώσιµη λύση
στις επιχειρήσεις που παλεύουν να µείνουν όρθιες.

Κυρίες και κύριοι, για να επιτύχει ο εξωδικαστικός συµβιβα-
σµός, πρέπει να είναι πραγµατικά εξωδικαστικός και όχι δικαστι-
κός συµβιβασµός. Πρέπει να ξεφύγει από τα υπάρχοντα εργα-
λεία, µακριά από καταχρηστικές πρακτικές, όπως η διαδικασία
του άρθρου 99, για να εξασφαλίσει τη συµµετοχή των πιστωτών.
Πάνω από όλα, κάθε παρέµβαση στήριξης των επιχειρήσεων που
υποφέρουν, πρέπει να είναι ολοκληρωµένη και να είναι εφαρµό-
σιµη, για να έχει θετικά αποτελέσµατα.

Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο αυτό δεν καλύπτει αυτές τις προ-
ϋποθέσεις. Οι επιχειρήσεις, λόγω της προχειρότητας, δεν σώ-
νονται. Αντίθετα, οδηγούνται σε νέες περιπέτειες, σε νέα ταλαι-
πωρία και χωρίς αποτέλεσµα.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, καταψηφίζει αυτό το νοµοσχέδιο.
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παναγιώταρος,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, έχει τον
λόγο.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω για τα του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να αναφερθώ

και να συµφωνήσω µε τα όσα είπε ο κ. Ξυδάκης για τη σηµερινή
ηµέρα. Επίσης, να συµφωνήσω και για το πόρισµα της Επιτροπής
Διεκδίκησης των Γερµανικών Αποζηµιώσεων. Βέβαια, εδώ
έχουµε κάνει ένα σχόλιο από την αρχή -όσοι συµµετείχαµε σε
αυτήν την επιτροπή από τη Χρυσή Αυγή-, ότι πολύ απλά αυτήν
την επιτροπή την έχετε για να ρίχνετε στάχτη στα µάτια του κό-
σµου. Γιατί ειδικότερα για το κοµµάτι της επιτροπής, που έχει να
κάνει µε το κατοχικό δάνειο τα πράγµατα είναι πολύ απλά. Θα
µπορούσατε να το εγγράψετε στον προϋπολογισµό ως έσοδο
και να αρχίσετε να το διεκδικείτε, έτσι ώστε να φέρετε σε δύ-
σκολη θέση τη Γερµανία. Είµαστε η µοναδική χώρα, στην οποία
δεν αποπλήρωσε το αναγκαστικό κατοχικό δάνειο και δεκάδες
ίσως εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ να εισρεύσουν µετά από
δικαστικό, αλλά και όχι µόνο, αγώνα στα ταµεία του ελληνικού
κράτους. Χρήµατα, τα οποία θα µπορούσαν να πέσουν και στον
πρωτογενή τοµέα, στην ανάπτυξη της οικονοµίας και σε όλα όσα
λέτε, αναφέρεστε, αλλά φυσικά δεν κάνατε τίποτα γι’ αυτό.

Για το εν λόγω νοµοσχέδιο: Ο εξωδικαστικός συµβιβασµός

ρύθµισης οφειλών επιχειρήσεων. Ένας τίτλος πολύ γοητευτικός,
όπως ακούγεται, που δηµιουργεί την αίσθηση ότι θα βοηθήσει.
Γι’ αυτό κρέµονται από αυτό το νοµοσχέδιο, από την ψήφισή του
ή όχι -καλώς ή κακώς, θα αναφερθούµε πιο κάτω-, εκατοντάδες
χιλιάδες επιχειρηµατίες Έλληνες, ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι
οποίοι είναι στην ουσία κατεστραµµένοι, πάρα πολλοί εξ αυτών
έχουν σταµατήσει την όποια επιχειρηµατική τους δραστηριό-
τητα, κάποιοι κατέρρευσαν, άλλοι αυτοκτόνησαν, άλλοι έφυγαν
στο εξωτερικό, άλλοι ψάχνουν δουλειά, µεροκάµατο όπου βρουν
και κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες εναποµεινάντων επιχειρηµα-
τιών να υπολογίζουν πότε θα ψηφιστούν οι εκατόν είκοσι δόσεις,
χωρίς να κοιτάζουν τα προαπαιτούµενα. Τίποτα.

Το µόνο που τους ενδιαφέρει –και ακούγεται λογικό, όταν πνί-
γονται- είναι πώς θα καταφέρουν –έτσι τουλάχιστον νοµίζουν- να
ρυθµίσουν τα τεράστια χρέη που έχουν δηµιουργηθεί, ειδικό-
τερα τα χρόνια των µνηµονίων. 

Οι προϋποθέσεις υπαγωγής σε αυτόν τον εξωδικαστικό συµ-
βιβασµό, καθώς και οι χιλιάδες των µνηµονιακών υποχρεώσεων
των προηγούµενων αλλά και της νυν Κυβέρνησης, των τριών µνη-
µονίων που ψηφίσατε όλοι εσείς και του τέταρτου µνηµονίου που
έρχεται απ’ ό,τι λένε οι πληροφορίες τις επόµενες ηµέρες –τώρα
το πώς θα το βαπτίσετε δεν έχει καµµία σηµασία, η ουσία έχει
σηµασία- θα καταστήσουν το εν λόγω νοµοσχέδιο ανέφικτο και
λίαν συντόµως ανενεργό. 

Γιατί και όσοι θα καταφέρουν να υπαχθούν σε αυτόν τον εξω-
δικαστικό συµβιβασµό, θα πληρώσουν µία, δύο, τρεις δόσεις και
µετά θα καταρρεύσουν. Διότι δεν αρκούν να υπάρχουν κάποιες
προϋποθέσεις, έστω και πολύ δύσκολες, για να ενταχθεί κάποιος
σε αυτόν τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Γιατί δεν αρκεί µόνο να
το καταφέρει ένας ελεύθερος επαγγελµατίας, που «χρωστάει και
της Μιχαλούς» -που λένε- χρωστάει παντού, σε όποιον συνεργά-
ζεται είτε είναι δηµόσιο είτε είναι ιδιωτικός φορέας. Είναι και
άλλα πράγµατα, που έχουν να κάνουν µε τη γενικότερα εικόνα
της αγοράς. 

Για παράδειγµα, ο ΦΠΑ ανεβαίνει και έχουµε από τους υψη-
λότερους σε ολόκληρη την Ευρώπη. Οι φόροι ανεβαίνουν συνε-
χώς. Και δεν θα µπούµε τώρα στη διαδικασία να αναγνώσουµε
τους δεκάδες νέους φόρους που έφερε και ο ΣΥΡΙΖΑ για να τους
προσθέσει στους εκατοντάδες φόρους, που είχε φέρει η Νέα Δη-
µοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, η ΔΗΜΑΡ, ο κ. Καρατζαφέρης και άλλοι
στα χρόνια των µνηµονίων. Τα λειτουργικά κόστη αυξάνονται συ-
νεχώς. Μόλις αυτές τις µέρες ακούσαµε -ακούσατε όλοι και το
ξέρετε- για τεράστιες αυξήσεις. Δεν χρειάζεται να το ακούσουµε,
γιατί όταν έρχεται ο λογαριασµός της ΔΕΗ το βλέπουµε, το βλέ-
πετε. Γιατί πολύ απλά, αυτοί που διοικούν τη ΔΕΗ µάλλον είναι
ανίκανοι. Αυτοί που δίνουν εντολές από την Ευρωπαϊκή Ένωση
για το ότι θα πρέπει να διαλυθεί η ΔΕΗ στην κυριολεξία είναι και
αυτοί ανίκανοι. «Το µάρµαρο» της όποιας κοινωνικής πολιτικής –
όπως λέτε- το πληρώνουµε όλοι οι Έλληνες µέσα από τους λο-
γαριασµούς της ΔΕΗ. Επίσης, αυξάνονται οι ασφαλιστικές εισ-
φορές, στο µεγαλύτερο τµήµα των ελευθέρων επαγγελµατιών. 

Πώς µετά όλοι αυτοί θα µπορέσουν υπαχθούν στις εκατόν εί-
κοσι δόσεις και τη µηνιαία δόση, αλλά και όλα αυτά τα έξοδα που
καλούνται να πληρώσουν καθηµερινά µε µια γραφειοκρατία, που
δεν προχωράει και δεν βοηθάει σε τίποτα; Μόλις τους τελευταί-
ους µήνες, ψηφίσαµε κάποιους αναπτυξιακούς νόµους, που
απλά ψηφίστηκαν, για να έχουν ψηφιστεί, και να µην έχουν καµ-
µία πρακτική στην ουσία. 

Θα υπάρξουν πάµπολλες αιτήσεις υπαγωγής στο εν λόγω νο-
µοσχέδιο, από τις οποίες, οι περισσότερες σίγουρα θα απορρι-
φθούν. Και αυτό, γιατί µια αυστηρή προϋπόθεση υπαγωγής είναι
να υπάρχει έστω µια κερδοφόρα χρήση την τελευταία τριετία.
Μα, εδώ όσοι έχουν εµπλακεί µε το ελεύθερο εµπόριο, ήταν ή
είναι επιχειρηµατίες µε κάποιον τρόπο, γνωρίζουν ότι πλέον οι
κερδοφόρες επιχειρήσεις είναι µε το σταγονόµετρο και ψά-
χνουµε να τις βρούµε µε το κιάλι. Άρα, να µια πρώτη προϋπό-
θεση, που θα πετάξει έξω πάµπολλες επιχειρήσεις. 

Η προϋπόθεση σύναψης ρύθµισης µετά την 1η Ιουλίου του
2016, επίσης καθιστά απαγορευτική την ένταξη επιχειρήσεων
στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, δεδοµένου ότι η συντριπτική
πλειονότητα αυτών έχουν περισσότερες από µία ρυθµίσεις την
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παραπάνω ηµεροµηνία. 
Το ίδιο συµβαίνει και µε την προϋπόθεση να µην συγκεντρώνει

ένας πιστωτής το 85% των συνολικών απαιτήσεων µιας επιχείρη-
σης, καθώς, κατά τη συνήθη πρακτική, µικροµεσαίες ιδίως επι-
χειρήσεις επέλεγαν µόνο έναν πιστωτικό φορέα για τον δανεισµό
τους.

Εξάλλου, άλλο ένα θέµα το οποίο είναι προς συζήτηση: Και σε
διαφορετικούς πιστωτικούς φορείς να είχαν δανεισµούς, κάποτε
ήταν δέκα τράπεζες. Αυτή τη στιγµή είναι τρεις και αύριο θα είναι
δύο. Άρα και σε διαφορετικούς πιστωτικούς οργανισµούς να
είχαν υποχρεώσεις, έχουν µαζευτεί και έχουν συσσωρευτεί σε
δύο, τρεις συγκεκριµένους.

Επίσης, ένα φοβερό αγκάθι, το οποίο δυστυχώς ζει και βασι-
λεύει στην πατρίδα µας είναι η γραφειοκρατική διαδικασία, που
προβλέπεται και θα δηµιουργήσει µεγάλες καθυστερήσεις στην
πρακτική εφαρµογή αυτής της εξωδικαστικής ρύθµισης. Οι ελά-
χιστες επιχειρήσεις που θα καταφέρουν να ενταχθούν τελικά
στον εξωδικαστικό µηχανισµό, θα βρεθούν αντιµέτωπες και µε
τη διαδικαστική διαδικασία, η οποία προβλέπεται ως υποχρεω-
τική για την επικύρωση συµφωνίας µεταξύ οφειλέτη και πιστω-
τών. 

Μην ξεχνάµε ότι ήδη, µε τον νόµο Κατσέλη, πάνω από εκατό
χιλιάδες υποθέσεις εκκρεµούν. Έχουν οριστεί ηµεροµηνίες εκ-
δίκασης µέχρι το 2032. Πολλοί θα έχουν πεθάνει µέχρι τότε, ενώ
πολλοί άλλοι δεν θα ξέρουµε πού µπορεί να βρίσκονται. Όλα
αυτά, µε µαθηµατική ακρίβεια θα οδηγήσουν σε τεράστιες χρο-
νικές καθυστερήσεις, όπως είπαµε, και θα συσσωρεύσουν επι-
πλέον προβλήµατα. 

Βλέπουµε ότι στο εν λόγω νοµοσχέδιο, ο εγγυητής –ξέρουµε
στις περισσότερες των περιπτώσεων πώς έµπαινε εγγυητής κά-
ποιος σε δάνειο- να θεωρείται επί της ουσίας συνοφειλέτης. Είναι
και αυτός ένας σοβαρότατος λόγος, που πολλές επιχειρήσεις
δεν θα µπορέσουν να υπαχθούν σε αυτόν τον εξωδικαστικό συµ-
βιβασµό. Κατηγορίες ελευθέρων επαγγελµατιών, όπως είναι οι
αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς και άλλοι, δεν θα υπαχθούν. 

Ακούσαµε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων να λέει για το αν έχουν βιβλίο εσόδων-εξόδων. Γνωρί-
ζουµε πολύ καλά τι συµβαίνει µε αυτές τις κατηγορίες ανθρώ-
πων. Δεν µιλάµε για κάποια πολυεθνική, η οποία έχει ιχθυοκαλ-
λιέργειες. Μιλάµε για απλούς ψαράδες, κτηνοτρόφους, τσοπά-
νους και άλλους. Ζητάτε από αυτούς κάποια δικαιολογητικά, τα
οποία φυσικά δεν τα είχαν, τουλάχιστον για τα προηγούµενα
χρόνια. 

Αλήθεια, γιατί όσοι χρωστούν κάτω από 20.000 ευρώ, που είναι
ένα πολύς µεγάλος αριθµός ιδιωτών επιχειρηµατιών που οφεί-
λουν στα πιστωτικά ιδρύµατα και άλλο, να µην υπάγονται; Ακού-
σαµε από κάποιους Βουλευτές της συµπολίτευσης να λέτε ότι
θα ληφθεί υπόψη και ότι ναι µεν δεν το προβλέπει το νοµοσχέδιο,
αλλά άτυπα θα γίνει και αυτό. Με πολλή σοβαρότητα αντιµετω-
πίζετε τόσο σοβαρά ζητήµατα. 

Κάτι άλλο: Με τα ψιλά γράµµατα της νέας συµφωνίας των τρα-
πεζών, όλοι γνωρίζουµε χρόνια τώρα ότι µε χιλιάδες δικαστικές
αποφάσεις αυτά τα ψιλά γράµµατα των τραπεζών είναι για συ-
νάψεις προηγούµενων δανείων, τα οποία ήταν παράνοµα, κατα-
χρηστικά. Υπάρχουν οι αποφάσεις αυτές τελεσίδικες εις βάρος
των τραπεζών, υπέρ των δανειοληπτών. Με αυτές τι γίνεται; Με
την πρώτη κατοικία τι γίνεται; Με τον ακατάσχετο λογαριασµό τι
γίνεται; 

Μην ακούτε κάποιους που σας λένε ότι µε κάποιες διαδικασίες
θα µπορέσει να υπάρξει ένας ακατάσχετος λογαριασµός. Δεν
υπάρχει κανένας ακατάσχετος λογαριασµός στις επιχειρήσεις.
Αυτό συµβαίνει. Ρωτήστε έξω στην πιάτσα να σας πουν τι γίνεται.
Υπάρχουν πάρα πολλοί άνθρωποι, οι οποίοι είναι υποχρεωµένοι
να βάλουν τα λεγόµενα POS, που είναι και το µοναδικό αντικεί-
µενο πλέον των τραπεζών. Δηλαδή ανακεφαλαιοποιήσαµε τις
τράπεζες µε εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου της τάξεως των
240 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέχρι τα χρόνια του µνηµονίου και
µε ανακεφαλαιοποιήσεις δεκάδων δισεκατοµµυρίων ευρώ τα
χρόνια του µνηµονίου -πάνω από 300 δισεκατοµµύρια στο σύ-
νολο δηλαδή, που χρεώθηκε ο ελληνικός λαός- για να κάνουν
διάφοροι απατεώνες τραπεζίτες τις λάθος κινήσεις τους. Και

φτάσαµε στο σηµείο, οι τράπεζες αυτή τη στιγµή το µόνο αντι-
κείµενο που έχουν να είναι το πώς θα βάλουν το POS και το ότι
έχουν πολλά σχήµατα και µεγέθη για να ικανοποιήσουν τα γού-
στα όλων, όπως λένε στις διαφηµίσεις τους. 

Ας υποθέσουµε όµως ότι ήταν ιδανικοί οι όροι και οι προϋπο-
θέσεις στο εν λόγω νοµοσχέδιο -που δεν είναι- υπαγωγής στον
εξωδικαστικό συµβιβασµό. Με τη γενικότερη οικονοµική κατά-
σταση της πατρίδας µας, η οποία βαίνει συνεχώς, όλο και περισ-
σότερο προς την καταστροφή, δεν νοµίζω ότι θα υπάρξει και
κάποια σωτηρία. Έστω ότι ένας κατάφερε να µαζέψει τα χαρτιά,
να προσπεράσει τη γραφειοκρατία, να περάσει το δικαστικό, να
τα καταφέρει όλα και να υπαχθεί, όταν όλο το γενικότερο επιχει-
ρηµατικό πλαίσιο στην πατρίδα µας ζέχνει, όταν όλα είναι αρνη-
τικά, όταν ο ανταγωνισµός από τη Βουλγαρία, από την Αλβανία,
την Κροατία, τη Ρουµανία, την Αγγλία, το Λουξεµβούργο, τη
Μάλτα και αλλού, στον καιρό της παγκοσµιοποίησης που ζούµε,
είναι πολύ πιο ιδανικός, πώς θα µπορέσει να κάνει κάτι; Δεν θα
µπορέσει να κάνει τίποτα απολύτως. Όλα αυτά τα ευεργετήµατα
θα εξανεµίζονταν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ και δύο λεπτά από τη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε. 

Ακούσαµε κάποιους από τους προλαλήσαντες οµιλητές, κυ-
ρίως της συγκυβέρνησης, να αναφέρονται στους φορείς και όλοι
είπαν θετικά λόγια, εν µέρει, και αυτά από ανάγκη. 

Υπάρχει και ένας φορέας που ήρθε, που ήταν από τον Σύλ-
λογο Δανειοληπτών και Προστασίας Καταναλωτών Βορείου Ελ-
λάδας, ο οποίος είπε κάποιες αλήθειες, που αναφέρονταν και
στηρίζονταν πάνω σε νόµους του ελληνικού κράτους, σχετικά µε
τα των τραπεζών. Διότι τα τραπεζικά ιδρύµατα, προσπαθώντας
να καλύψουν τις δικές τους ατιµίες και ατασθαλίες όλων αυτών
των τελευταίων δεκαετιών, δηµιούργησαν µαύρες τρύπες στα
ταµεία τους, διογκώνοντας κατά το παρελθόν τα χρέη των επι-
χειρήσεων και παρέχοντας άκριτες πιστώσεις πολλές φορές και
µε τη µορφή όχι µόνο επιχειρηµατικών δανείων, αλλά καταναλω-
τικών, επισκευαστικών ή στεγαστικών δανείων, πιστωτικών καρ-
τών και τώρα έρχονται συντεταγµένα να ζητήσουν την εξαίρεση
αυτών των δανείων από τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. 

Και γιατί γίνεται αυτό; Όπως είπαµε, από τις αλλεπάλληλες
ανακεφαλαιοποιήσεις κατάφεραν να µαζέψουν το χρήµα και δεν
προβαίνουν σε καµµία διορθωτική κίνηση. Οι θέσεις των χιλιάδων
δανειοληπτών διατυπώθηκαν εµπεριστατωµένα και µε νοµικά επι-
χειρήµατα, που στηρίζονται σε δικαστικές αποφάσεις. 

Έχουµε αναφερθεί σαν Χρυσή Αυγή πάµπολλες φορές κατά
το παρελθόν εδώ, εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά και
αλλού, ότι είναι περισσότερες από δύο χιλιάδες στον αριθµό για
όλων των ειδών τα δάνεια υπέρ δανειοληπτών. Και το χειρότερο
δεν είναι ότι υπάρχουν αυτές οι αποφάσεις. Το χειρότερο είναι
ότι η ελληνική πολιτεία δεν εφαρµόζει το Σύνταγµα, όπως ορίζει
και στο άρθρο 95 παράγραφος 5, που λέει ότι τελεσίδικες απο-
φάσεις δικαστηρίων αυτοµάτως λογίζονται ως νόµος του κρά-
τους και προς αυτήν την κατεύθυνση θα έπρεπε να κινείται η
πολιτεία. Τι λέει µε λίγα λόγια; Θα µπορούσαν να έχουν πάρει
όλες αυτές τις τελεσίδικες αποφάσεις δικαστηρίων υπέρ δανει-
οληπτών και αυτοµάτως να γίνεται νόµος του κράτους και να µην
θαλασσοδέρνονται και παλεύουν µόνοι τους οι Έλληνες πολίτες
είτε ως επιχειρήσεις είτε ως επιχειρηµατίες είτε ως µονάδες.
Αυτό λέει µε λίγα λόγια.

Αυτό που διαπιστώθηκε, επίσης, στο εν λόγω νοµοσχέδιο είναι
ότι νοµιµοποιεί τις παρανοµίες των τραπεζών. Δεν διαθέτει τα
όρια στις τράπεζες και δεν εξετάζει, ανάλογα µε τη βιωσιµότητα
της εταιρείας, τι µπορεί να πληρώσει ο δανειολήπτης. Κατά τα
άλλα είναι ίδιο µε τον ν.4224/2013. Το µόνο διαφορετικό που
κάνει, είναι απλά και µόνο ότι ορίζει αµοιβές διαµεσολαβητών και
ότι καθορίζει το ποιος θα είναι ο ειδικός γραµµατέας διαχείρισης
ιδιωτικού χρέους. 

Θα µπορούσατε να εφαρµόσετε, επίσης, για τους εκατοντάδες
χιλιάδες Έλληνες ελευθέρους επαγγελµατίες, που αυτήν τη
στιγµή αγωνιούν και θα παλέψουν να υπαχθούν και να ενταχθούν
και στο εν λόγο νοµοσχέδιο, να κάνετε ό,τι κάνατε για τα διά-
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φορα θαλασσοδάνεια, όπως έκανε και η Εθνική Τράπεζα για τον
Κήρυκα Χανίων του κ. Μητσοτάκη, όπου του είχε δώσει κάτι εκα-
τοντάδες χιλιάδες ευρώ ως δάνειο, δεν τα απαίτησε ποτέ πίσω
και όταν αποκαλύφθηκε αυτή η λοβιτούρα, του έκαναν έναν δια-
κανονισµό, που µπορεί να είναι ο ιδανικότερος που υπάρχει σε
ολόκληρη την υφήλιο. Κατά το ήµισυ να εφάρµοζαν αυτόν τον
διακανονισµό στους ελεύθερους επαγγελµατίες, θα ήταν όλοι
πάρα πολύ ικανοποιηµένοι. 

Το ίδιο, βέβαια, θα µπορούσε να γίνει και για τα εκατοµµύρια
ευρώ που χρωστάει η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και υποτί-
θεται ότι τα έχετε διακανονίσει, µε κάτι τρόπους αστείους, φαι-
δρούς βέβαια. Δεν πρόκειται να αποπληρωθούν ποτέ αυτά τα
χρήµατα, που είναι χρήµατα του ελληνικού λαού. 

Θα µπορούσατε, επίσης, να εφαρµόσετε ό,τι κάνατε και µε το
Μέγαρο Μουσικής. Και δυστυχώς, εντός κι εκτός εισαγωγικών,
και οι νυν κυβερνώντες, που ξαφνικά αγάπησαν και το Μέγαρο
Μουσικής, το αριστερό προλεταριάτο στην όποια του µορφή, και
µε συνεχείς προσπάθειες, νοµοθετικές ρυθµίσεις -άλλες από το
παράθυρο που πάνε να φέρουν- προσπαθούν να δουν πώς θα
χαρίσουν τα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ που χρωστάει το
Μέγαρο Μουσικής ή να κάνετε κάποιες συµφωνίες όπως και µε
την «FRAPORT”, όπου ξαφνικά βλέπουµε ότι αυτή η εταιρεία, η
οποία µε τα έσοδα του ενός έτους που θα είχαν τα αεροδρόµια
–αυτό ήταν το τίµηµα επί της ουσίας- άρχισε να βάζει ειδικά τέλη
και φόρους, 5.500% αύξηση νοµίζω στις άγονες γραµµές, κάτι
τέτοια παρανοϊκά και τρελά νούµερα. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που βγήκατε εδώ στο Βήµα και
οµιλείτε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση και στηλιτεύετε το τι κάνει
η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, είσαστε το ίδιο συνυπεύθυνοι,
διότι κυβερνούσατε πριν από αυτούς, έχετε ψηφίσει όλα τα µνη-
µόνια παρέα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, και δεν δικαιούστε να
κουνάτε το δάχτυλο, για µια ακόµη φορά. Αν θέλατε να βοηθή-
σετε όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες όλων των κατηγο-
ριών, θα µπορούσατε να κάνετε πολλά από τα ανωτέρω, όπως
είπαµε, να µειώσετε τον ΦΠΑ, να τους έχετε έναν ακατάσχετο
λογαριασµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, τελειώνει
και η δευτερολογία σας. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τελειώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε. Επιτρέψτε µου. 

Δεν είναι µπαταχτσήδες. Σας ζητάνε να έχουν έναν ακατά-
σχετο λογαριασµό, έναν λογαριασµό από τον οποίο, από τα POS,
να κρατάει το κράτος ένα µικρό ποσοστό και το υπόλοιπο να το
κρατάνε αυτοί για να µπορέσουν να κινούν τις επιχειρήσεις τους,
διότι αν δεν υπάρχει επιχείρηση, µετά το κράτος δεν θα εισπράτ-
τει τίποτα απολύτως.  

Στην τελική -για να πούµε και κάποια πράγµατα- χαρίστε και
κάποια δάνεια. Δεν ξέρω, κάποια στυγνά δικτατορικά καθεστώτα
χάριζαν τα δάνεια στο παρελθόν. Δύο φορές έχει γίνει αυτό. 

Όπως και να έχει, τελειώνοντας θα αναφερθώ γρήγορα  στις
τροπολογίες. Στις δύο τροπολογίες τασσόµεθα κατά. Θα κάνω
κι ένα γρήγορο σχόλιο γι’ αυτήν τη φωτογραφική τροπολογία
στην κυριολεξία, που ήρθε και ο κ. Δηµητριαδής στο Βήµα για
να την δικαιολογήσει. Να µας πει µόνο για ποια εταιρεία είναι
αυτή η τροπολογία, που είναι δεύτερη φορά που τη φέρνουν και
προσπαθούν να την περάσουν µε διάφορες πολύ φαιδρές και
αστείες τροπολογίες. 

Η Χρυσή Αυγή θα δηλώσει «παρών» στο εν λόγω νοµοσχέδιο.
Λέµε δεν είναι ό,τι πιο ιδανικό, αλλά όταν εκατοντάδες χιλιάδες
άνθρωποι κρέµονται από αυτό, όπως και να έχει, εµείς δεν µπο-
ρούµε να τους στερήσουµε αυτήν την ελπίδα µέχρι να έρθει κάτι
πολύ καλύτερο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πόσο χρόνο θα χρει-

αστείτε, κύριε Υπουργέ;
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Περίπου δέκα λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, κ. Δήµος Παπαδηµητρίου,

για µια παρέµβαση.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να απαντήσω σε µερικές

ερωτήσεις που έγιναν και επίσης να τοποθετηθώ για την τροπο-
λογία του κ. Δηµητριάδη. 

Όπως ξέρετε, το νοµοσχέδιο έρχεται στη Βουλή µετά από
σκληρή διαπραγµάτευση µε τους θεσµούς και κατόπιν διαβού-
λευσης µε εµπλεκόµενα µέρη, συµπεριλαµβανοµένων των τρα-
πεζών και άλλων φορέων. Οι τροπολογίες που κατατέθηκαν,
λοιπόν, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, τον κ. Θεοχάρη και
τον κ. Καρρά δεν µπορούν να γίνουν αποδεκτές. 

Μία ερώτηση που έγινε, ήταν πόσο χρόνο θα πάρει η διαδικα-
σία. Υπολογίζουµε ότι η κανονική διαδικασία δεν θα πάρει παρα-
πάνω από τρεις µήνες, δεν θα υπερβεί τους τρεις µήνες. 

Ο κ. Γεωργιάδης ρώτησε ποια είναι τα κίνητρα αυτού του νο-
µοσχεδίου, του εξωδικαστικού µηχανισµού. Είναι πολλά τα κίνη-
τρα, αλλά θα περιοριστώ σε δύο, τα οποία ανέφερα και στην
τοποθέτησή µου. Είναι ο συντονισµός όλων των πιστωτών στο
ίδιο τραπέζι, που δεν είναι µια εύκολη υπόθεση. Και δεύτερον,
το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα σε κάθε πιστωτή να έχει
πλήρη εικόνα των περιουσιακών στοιχείων και οφειλών του κάθε
οφειλέτη. 

Έχει ειπωθεί –δεν ξέρω ποιος το είπε και ζητώ συγγνώµη γι’
αυτό- ότι οι τράπεζες χρηµατοδοτούν την πλατφόρµα. Οι τράπε-
ζες δεν χρηµατοδοτούν την πλατφόρµα. Χρηµατοδοτούν µια µε-
λέτη για τον εξωδικαστικό µηχανισµό και πώς να χρησιµοποιηθεί
η πλατφόρµα. Η πλατφόρµα έχει αρχίσει να κατασκευάζεται από
τον προηγούµενο Αύγουστο και νοµίζουµε ότι όταν το νοµοσχέ-
διο θα έρθει για εφαρµογή ύστερα από τρεις µήνες, θα είµαστε
έτοιµοι. 

Έχει γίνει µια ερώτηση για τον αριθµό των επιχειρήσεων που
θα ενταχθούν στον µηχανισµό. Θα αναφερθώ στον κ. Καββαθά
του ΓΣΕΒΕΕ, που εκτίµησε ότι θα είναι τετρακόσιες χιλιάδες επι-
χειρήσεις. Η αλήθεια, όµως, είναι ότι δεν µπορεί κανείς µε ακρί-
βεια να αποτυπώσει πόσες βιώσιµες υπερχρεωµένες επιχειρή-
σεις θα ενταχθούν στον µηχανισµό. Πάντως, η Ειδική Γραµµατεία
Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους µάς πληροφορεί ότι  θα είναι χι-
λιάδες επιχειρήσεις. 

Θέλω, επίσης, να υπογραµµίσω αυτό που είπε ο κ. Παπαχρι-
στόπουλος για τους αγρότες, ότι οι περισσότεροι αγρότες κρα-
τούν βιβλία εσόδων και εξόδων και συνεπώς, υπάγονται σε αυτό
το νοµοσχέδιο. 

Επίσης, τέθηκε ερώτηµα για το τι θα γίνει µε τα επιχειρησιακά
δάνεια σε ξένο νόµισµα. Τα δάνεια επιχειρήσεων σε ξένο νόµισµα
εντάσσονται στον µηχανισµό. Οι τράπεζες µπορεί να µην θέλουν
να ενταχθούν, αλλά εντάσσονται. 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης µάς έχει διαβεβαιώσει ότι το επό-
µενο νοµοσχέδιο που θα καταθέσει στη Βουλή θα περιέχει και
τη διάταξη για την προστασία των στελεχών των τραπεζών και
του δηµοσίου. 

Δεν θα αναφερθώ στον κ. Δένδια, που είπε ότι το νοµοσχέδιο
ήταν γραµµένο στην αγγλική, ήρθε από το εξωτερικό και µετα-
φράστηκε εδώ. Ήταν κάπως διαφορετικά τα πράγµατα. Το γρά-
ψαµε εµείς στα ελληνικά και τα αγγλικά για να το στείλουµε
στους θεσµούς.

Τέλος, θέλω να µιλήσω για την τροπολογία του κ. Δηµητριάδη.
Πολλά ακούστηκαν για την τροπολογία αυτή, ότι είναι φωτογρα-
φική για κάποιους και ότι υπάρχουν υποψίες, ότι υπάρχει δια-
φθορά. Εγώ δεν γνωρίζω τίποτα γι’ αυτό και ούτε υποψιάζοµαι.
Άκουσα την τοποθέτησή του πολύ προσεκτικά και διάβασα την
αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας. Και βασισµένος σε αυτά,
αποδέχοµαι…

(Θόρυβος – έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν ντρέπεσαι; Δεν ντρέπεσαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ πάρα

πολύ! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σηκώσετε το χεράκι σας ένας-

ένας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ησυχία! 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν ντρέπεσαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λοιπόν, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε να προσθέσετε κάτι άλλο.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Όχι, τελείωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ. 
Ο κ. Μπγιάλας έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. Ζητώ εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μπγιάλας έχει

τον λόγο!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητώ εγώ τον λόγο ως Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος, κατά τον Κανονισµό, αντιδρώντας στην το-
ποθέτηση του Υπουργού. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα πάρετε µετά τον

λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σηκώσετε το χεράκι σας και θα

ψηφίσετε ένας-ένας!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ συνεχί-

στε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Θα πρέπει να ηρεµήσει και το Σώµα.
Μιλάµε για τον εξωδικαστικό µηχανισµό χρεωµένων επιχειρή-

σεων. Ο τίτλος λέει πολλά. Μπαίνει η αναγκαιότητα, δηλαδή, να
φέρουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Μπήκε τώρα η αναγκαιότητα;
Σαφώς, όχι.

Γιατί δηµιουργήθηκε αυτός ο µεγάλος όγκος των χρεωµένων
επιχειρήσεων; Δηµιουργήθηκε σήµερα; Σαφώς, όχι. Από πού
απορρέει αυτή η αναγκαιότητα; Από τη χρεοκοπία της χώρας.
Πότε χρεοκόπησε η χώρα; Όλοι το γνωρίζουµε. Το 2008-2009.
Γιατί χρεοκόπησε η χώρα; Πάλι το γνωρίζουµε. Ποιοι διοικούσαν
όταν χρεοκόπησε η χώρα; Και αυτό νοµίζω είναι γνωστό στον ελ-
ληνικό λαό.

Άρα, σήµερα σε αυτό το νοµοσχέδιο που συζητάµε, άνθρωποι
που ευαγγελίζονται ότι θέλουν να βοηθήσουν, δεν µπορούν να
βγάζουν την ουρά τους απέξω. Δεν µπορεί να λένε «δεν ψηφί-
ζουµε». Αλλά τι να κάνουµε; 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και γενικά η Αντιπολίτευση –κατά
κύριο λόγο, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση- αυτό το οποίο βλέπει
είναι µόνο χάος. Ό,τι και αν συµβαίνει σε αυτή τη χώρα, επειδή
κυβερνάει ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι µόνο χάος. Καταστροφή τα πάντα. 

Και φθάνουµε σε σηµείο να βλέπουµε την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, η οποία ευαγγελίζεται ότι είναι το φιλελεύθερο κόµµα,
το κόµµα που θέλει την επιχειρηµατικότητα, που θέλει να λει-
τουργούν οι επιχειρήσεις και να βοηθάει τις επιχειρήσεις, να
κάνει τι; Να έρχεται ενάντια σε έναν νόµο που θα βοηθήσει τις
επιχειρήσεις!

Εν πάση περιπτώσει, αν µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρ-
χουν κάποιες αβλεψίες ή κάποια πράγµατα, τα οποία θα ήθελαν
µια διόρθωση, εκεί θα ήταν θετική η συµβολή της Αντιπολίτευ-
σης, να έρθει και να πει ναι, στηρίζουµε το νοµοσχέδιο. Πρέπει,
όµως, να συµβούν ένα, δύο, τρία πράγµατα, βοηθώντας πάνω
στη φιλοσοφία και τον νόµο, αλλά και τα άρθρα του.

Τελικά, ποιος έχει ιδεολογικές αγκυλώσεις; Εµείς που φέρ-
νουµε νοµοσχέδιο µε εξωδικαστικό µηχανισµό για να βοηθή-
σουµε τις επιχειρήσεις ή αυτοί οι οποίοι καταψηφίζουν αυτό το
νοµοσχέδιο; Είναι αυτή, όµως, ιδεολογική αγκύλωση ή η συνηθι-
σµένη πρακτική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όλα αυτά τα
χρόνια που κυβερνά; 

Είναι υπέρ του ιδιωτικού τοµέα, τελικά, η Νέα Δηµοκρατία ή
όχι; Είναι υπέρ των κρατικοδίαιτων επιχειρήσεων, υπέρ της κρα-
τικοδίαιτης επιχειρηµατικότητας. Γιατί; Γιατί έχει συγκεκριµένο
στόχο, να κλείσουν όλες οι µικρές και µικροµεσαίες, για να ενι-
σχύονται τα ολιγοπώλια και τα µονοπώλια, οι µεγάλες αλυσίδες.
Αυτός είναι ο στόχος, αυτόν υπηρετούν και άρα, γι’ αυτό δεν
µπορούν να δεχθούν ένα νοµοσχέδιο, το οποίο µπορεί να συµ-
περιλάβει και µία πολύ µικρή και µικροµεσαία επιχείρηση να δει
άσπρη µέρα, να βοηθηθεί. 

Μας είπαν, ακόµα εδώ πέρα ότι υπήρχε το πλαίσιο. Μας είπε
ο κ. Δένδιας ότι «ναι, πήγαµε να το κάνουµε, αλλά δεν µπορέ-

σαµε να το ολοκληρώσουµε». Και µας είπε ότι δεν το ολοκλήρω-
σε, γιατί δεν τον άφησε ο Χαρδούβελης -µου φάνηκε κάπως πα-
ράξενο αυτό, βέβαια, αλλά είναι σοβαρή οµολογία- κι έµεινε στη
µέση ο νόµος και δεν τον προχώρησαν. 

Άρα, δηλαδή, ενώ βλέπατε την αναγκαιότητα, δεν είχατε το
θάρρος και την τόλµη να το προχωρήσετε. Από την άλλη µεριά,
όµως, συµπεριλαµβάνετε µόνο ένα µέρος. Κι έχουµε και την οµο-
λογία του ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα ολιστικό νοµοσχέ-
διο, που συµπεριλαµβάνει όλες τις υποχρεώσεις µιας επιχείρη-
σης. Αυτό γιατί να µην το συνδράµετε και να µην στηρίξετε αυτό
το νοµοσχέδιο;  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα είναι ένα. Πιστεύατε,
τον Γενάρη του 2015, που βγήκε ο ΣΥΡΙΖΑ, κερδίζοντας ξανά τις
εκλογές τον Σεπτέµβρη του 2015 ότι η «αριστερή παρένθεση»
θα ήταν ορισµένων µηνών. Τελικά, από ορισµένους µήνες πή-
γαµε εξάµηνο, πήγαµε χρόνο, ενάµιση χρόνο, δύο χρόνια. Όµως,
επειδή θα κλείσει η αξιολόγηση κι επειδή η οικονοµία έχει πολύ
θετικές προβλέψεις, αυτό είναι που δεν σας αρέσει. Σας ανησυ-
χεί ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν θα πέσει το επόµενο τρίµηνο, το
επόµενο εξάµηνο. Θα εξαντλήσει την τετραετία.  

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό που σας ανησυχεί. Σας ανησυχεί
ότι η εξάντληση της τετραετίας θα έρθει µε πολύ θετικές απο-
δόσεις για την οικονοµία. Εσάς, τους λάτρεις της ιδιωτικής οικο-
νοµίας, δεν σας άκουσα να λέτε τίποτα τελευταία για το Χρηµα-
τιστήριο, για το οποίο εµείς δεν έχουµε και ιδιαίτερες ανησυχίες.
Παρ’όλα αυτά, το ότι έχει µια τελευταία αλµατώδη αύξηση,
έφτασε στις επτακόσιες και πλέον µονάδες, δεν σας άκουσα να
το λέτε, ενώ εάν για κάποια στιγµή πέσει δύο µονάδες, κάνετε
ολόκληρο πανηγύρι και φωνάζετε.   

Όσον αφορά, βέβαια, τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και της Eurostat,
θυµάµαι τον Δεκέµβρη του 2016, αλλά και τον Δεκέµβρη του
2015, όπου συζητούσαµε τον προϋπολογισµό, στον οποίον ή-
µουν εισηγητής, να ακούµε όλοι τη Νέα Δηµοκρατία να λέει: «Δεν
πρόκειται να εφαρµοστεί ο προϋπολογισµός, θα είναι ελλειµµα-
τικός, θα είναι υφεσιακός, δεν πρόκειται να τον πετύχετε». Τώρα
που αποδεικνύεται µε τα στοιχεία, όχι µόνο της ΕΛΣΤΑΤ, αλλά
και της Eurostat ότι το πλεόνασµα θα είναι 4,2%, το γυρίσατε το
καµπανάκι. Λέτε: «Έχετε πολύ µεγάλο πλεόνασµα. Αυτό εδώ
πέρα ήταν λάθος».

Κύριοι, πρέπει να ξεκαθαρίσετε. Τελικά, θα µας κατηγορείτε
για κάτι που δεν µπορούµε να επιτύχουµε; Όταν το πετυχαί-
νουµε, θα πρέπει να µας επιβραβεύετε, όχι να µας κατηγορείτε
κι όταν προβλέπετε εσείς ότι δεν µπορούµε να επιτύχουµε κάτι,
αλλά το επιτυγχάνουµε, πάλι να µας κατηγορείτε ότι ήταν λάθος. 

Αυτά τα δύο χρόνια, όµως, τι έχουµε συνηθίσει από τη Νέα Δη-
µοκρατία; Έχουµε συνηθίσει κραυγές, συνθήµατα και καταστρο-
φολογία. Από πού απορρέουν οι κραυγές και τα συνθήµατα;
Απορρέουν από την αβεβαιότητα, από τον φόβο σας ότι τελικά
δεν θα είναι αριστερή παρένθεση αυτή η Κυβέρνηση. 

Κι εκεί µπαίνει ένα άλλο ζήτηµα. Υπάρχει ένα πολιτικό ζήτηµα.
Έχετε πρόβληµα στρατηγικής, έχετε πρόβληµα αφηγήµατος,
έχετε πρόβληµα αντιπολίτευσης. Γιατί η διαπραγµάτευση θα
κλείσει, το βλέπετε. Και θα κλείσει µε τους καλύτερους οιωνούς.
Αυτό το βλέπετε. Και θα ρυθµιστεί και το χρέος. Μας λέγατε ότι
είναι βιώσιµο, αλλά τελικά δεν είναι βιώσιµο, όµως θα ρυθµιστεί
και θα γίνει βιώσιµο. Αυτό σας ανησυχεί. Και όλο αυτό το πράγµα
σας ανησυχεί, δηλαδή ότι αυτή η Κυβέρνηση και στις επόµενες
εκλογές θα είναι παρούσα και θα έχει και τη θετική ανταπόκριση
των πολιτών. Αυτό είναι που σας ανησυχεί.  

Να ξεκαθαρίσουµε και κάτι ακόµη. Μιλήσατε για τον Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος είπε ότι εάν δεν ρυθµιστεί το χρέος, δεν θα
εφαρµόσουµε τα µέτρα. Συγγνώµη, λίγους νόµους γνωρίζετε
εσείς που ψηφίστηκαν και δεν εφαρµόστηκαν; Εδώ είναι η πολι-
τεία, εδώ είναι η υπεύθυνη Κυβέρνηση, η οποία εφόσον δεν ρυθ-
µιστεί το χρέος, µπορεί να µην εφαρµόσει τα µέτρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπγιάλα, τε-
λείωσε ο χρόνος σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Τελειώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα. 
Τώρα, όσον αφορά την προψήφιση των µέτρων, ο ν.4172/2013
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εφαρµόστηκε στη φορολογική του δήλωση και ειδικά και για
τους αγρότες το 2015. Και να πούµε κι ένα που δεν εφαρµόστηκε
από τον ίδιο νόµο, που δεν το εφάρµοσε η ίδια η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ; Ήταν δικό σας νόµος ψηφισµένος. Τις επιδοτήσεις, οι
οποίες εντάσσονταν στο ακαθάριστο εισόδηµα στων αγροτών
και φορολογούνταν από το πρώτο ευρώ, εµείς τις κάναµε µε
12.000 ευρώ αφορολόγητο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπγιάλα, τε-
λειώστε. Πιάσατε όλα τα θέµατα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να κάνω
µια επισήµανση στον Υπουργό. 

Είπατε ότι θα γίνει επανίδρυση των κλειστών επιχειρήσεων.
Θέλω να βάλω το εξής ερώτηµα. Ποιο θα είναι το έτος διακοπής;
Υπάρχει έτος διακοπής; Ή άσχετα από το έτος διακοπής, ποια
θα είναι η τριετία που θα περιλαµβάνεται; Νοµίζω ότι αυτά θα
πρέπει να διευκρινιστούν. Δεν ξέρω εάν διευκρινίζονται στη νο-
µοτεχνική βελτίωση. Και ποια θα είναι η τριετία που θα έχει και
την κερδοφόρα χρήση, τη µία, για να ενταχθεί; Αυτά είναι ένα ζή-
τηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Μπγιάλα, τελείωσε ο χρόνος!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Όσον αφορά το ακαταδίωκτο για στε-
λέχη τραπεζών που λέµε, θα έρθει στις επόµενες δεκαπέντε
µέρες. Πρέπει να υπάρχουν οι ασφαλιστικές δικλίδες, κύριε
Υπουργέ, για να µην βοηθηθούν τα λαµόγια και οι «ηµέτεροι» κά-
ποιων ανθρώπων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος δηµιουργεί ελπίδες.
Χρειάζεται άµεσα, κύριε Υπουργέ, το τρίµηνο να γίνει όσο το δυ-
νατόν συντοµότερος χρόνος. Πρέπει να λειτουργήσει άµεσα ο
νόµος, γιατί η αγορά το περιµένει και ελπίζει. Θα είναι σηµαντικό
το στοιχείο –αυτό που εκτιµούν οι τράπεζες- ότι απ’ αυτούς τους
τετρακόσιους χιλιάδες, που θα µπουν µπορεί όντως να αποδώσει
ένα 35% µε 40%. Είναι δεκάδες χιλιάδες οι επιχειρήσεις. Θα είναι
όντως µεγάλη αιµοδοσία της οικονοµίας. Θα είναι σηµαντικό
βήµα για να περάσουµε στην ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω δικαίωµα από τον

Κανονισµό µετά την τοποθέτηση του Υπουργού, να ζητήσω τον
λόγο από το Προεδρείο για δύο λεπτά. Σας ευχαριστώ.

Κύριε Υπουργέ, έχω τρία θέµατα. Το πρώτο θέµα είναι σχετικά
µε τον χρόνο. Απαντήσατε, τρεις µήνες. Ευχαριστώ για την απάν-
τηση. Βέβαια, σας ρώτησα πόσο χρόνο υπολογίζει, εκτιµά ο
Υπουργός, το Υπουργείο ότι θα χρειαστεί, για να διανυθεί όλη η
πορεία. Δεν ρώτησα πότε θα αρχίσει η εφαρµογή του νόµου σας.
Δεν ξέρω το τρίµηνο, που απαντήσατε, τι από τα δύο αφορά.
Πάντως, το ρολόι του χρόνου γράφει. Εάν έχετε την καλοσύνη,
πείτε µέχρι το τέλος της συνεδριάσεως τι αφορά το τρίµηνο, που
είπατε. Αφορά χρόνο έναρξης εφαρµογής σε σχέση µε την πλατ-
φόρµα κ.λπ. ή διάνυση χρόνου…

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Το δεύτερο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το δεύτερο; Μάλιστα. Άρα, έχουµε
ένα στοιχείο, για να εκτιµήσουµε στο µέλλον τη θετική ή την αρ-
νητική µας κριτική.

Δεύτερον, δεν είπατε κάτι σχετικά µε αυτό που σας προτάθηκε
από πολλές πλευρές σχετικά µε την κατάργηση ή την άλλη ρύθ-
µιση της δικαστικής επικύρωσης του εξωδικαστικού συµβιβα-
σµού. Εάν είπατε κάτι, δεν υπέπεσε στην αντίληψή µου. Νοµίζω,
όµως, ότι δεν είπατε.

Οι συνάδελφοι που υποστηρίζουν το σχέδιο νόµου, αναφερό-
µενοι στη συζήτηση των φορέων, µίλησαν για τον κ. Κροκίδη και
για τον κ. Μίχαλο. Οι άνθρωποι αυτοί είχαν πει «ναι» και στη νο-
µοθεσία για την κατάργηση των αδειοδοτήσεων. Και όπως είπα
στην οµιλία µου, αυτή η νοµοθεσία έναν χρόνο µετά δεν εφαρ-
µόζεται. 

Εν προκειµένω, πέραν αυτών των δύο ανθρώπων, γιατί να έ-
χουν αρνητική προδιάθεση, αφού πάει να λυθεί ένα θέµα; Δεν

είναι νοµοθέτες. Την πρόθεση της Κυβέρνησης σχολιάζουν θε-
τικά- υπάρχει και ο κ. Καραµούζης, ο οποίος για την περιαφή της
απόφασης του εξωδικαστικού συµβιβασµού µε τον τύπο της
απόφασης του πολυµελούς πρωτοδικείου, σας είπε να µην το κά-
νετε αυτό, γιατί είναι χρονοβόρο. Ή έστω –κάτι που είναι πολύ
σοβαρό- εάν είναι να το δέχεστε, να πάει παράλληλα ο χρόνος,
να µην καθυστερεί την έναρξη εφαρµογής του εξωδικαστικού
συµβιβασµού. Είναι καλό αυτό. 

Υπάρχει βέβαια, και η δική µας γνώµη, αλλά και του κ. Αθανα-
σίου –αν τον άκουσα καλά- που λέει ότι θα µπορούσατε να προ-
σφύγετε στη δικαιοσύνη, εάν το θέλετε –αν και δεν χρειάζεται-
αλλά εν πάση περιπτώσει, ζητήστε να αποφασίζει η Πρόεδρος
µε πράξη. Δεν είναι ανάγκη να γίνει δίκη πολυµελούς πρωτοδι-
κείου για να υπάρξει απόφαση. Αυτό συνιστά λόγο καθυστέρη-
σης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Το τρίτο θέµα έχει να κάνει µε την τροπολογία. Εγώ, όταν

έθεσε το θέµα ο κ. Κεγκέρογλου, αιφνιδιάστηκα. Δεν ήξερα τι
κρύβεται πίσω απ’ αυτήν την τροπολογία. Όλα τα site, όµως,
τώρα πια ενηµερώνουν για µια συζήτηση που είχε γίνει και πέ-
ρυσι µε πολύ έντονο τρόπο. Δεν έτυχε να είµαι παρών. Αφορά
συγκεκριµένο επιχειρηµατία ή περισσότερους. Πείτε µας –ας πει
ο προτείνων Βουλευτής- ποιους αφορά. Έχει κάποιον εικόνα; 

Δεύτερον, γιατί η Κυβέρνηση αφού τη θέλει, δεν αναλαµβάνει
την ευθύνη –προτείνουµε να το κάνει έτσι- να φέρει η ίδια τη ρύθ-
µιση, µε έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ούτως
ώστε να ξέρετε ότι ενηµερώνεται το Σώµα εντίµως και το Σώµα
αντίστοιχα ανταποκρίνεται ή δεν ανταποκρίνεται; Εσείς πρέπει
να πάρετε την ευθύνη. Κρύβεστε πίσω από Βουλευτή; 

Τέλος, πόσα λεφτά είναι αυτά, τα οποία θα χάσει το δηµόσιο;
Έχει να κάνει µε πρόστιµα, χρηµατικές ποινές από λαθρεµπόριο.
Πόσα λεφτά είναι αυτά;

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνουµε πρόταση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καλώς, εντάξει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σηκώσετε τα χεράκια σας, όποιοι

το ψηφίσετε, ένας, ένας και θα ακούγεται και το όνοµά σας!
Μπαµπεσιές εδώ δεν θα γίνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Λοβέρδο!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ! Nα τελειώσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νόηµα της ονοµα-

στικής ψηφοφορίας το γνωρίζουµε όλοι καλά. Ο χρόνος τέλει-
ωσε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μία φράση και τέλειωσα.
Αν η Κυβέρνηση δεν το κάνει αυτό, είναι απολύτως εκτεθει-

µένη. Κοµπίνες που έχουν κάποιο σκοπό και σε επικοινωνίες και
µέσα ενηµέρωσης µέσω τέτοιων ρυθµίσεων, δεν θα περάσουν
από τη Βουλή, τουλάχιστον χωρίς να πάρετε όχι µόνο την ευ-
θύνη, αλλά και τη ντροπή.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επειδή ο κ. Λοβέρδος

προανήγγειλε κάτι, αν συµβεί αυτό, να διαχειριστούµε τον χρόνο
και να γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία έγκαιρα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα γίνει όποτε πρέπει, κύριε Πρό-
εδρε. Ό,τι προβλέπει ο Κανονισµός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Καρα-
θανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάνο-
ντας χρήση του δικαιώµατος µου ως Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου, µετά την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, θα µιλήσω
µόνο για τη συγκεκριµένη τροπολογία πάρα πολύ σύντοµα.

Σας είπα, κύριε Υπουργέ, και στην οµιλία µου ότι από τη στιγµή
που πρόκειται για ένα σοβαρό ζήτηµα και θέλει να το αντιµετω-
πίσει αυτή η τροπολογία, ας το φέρετε µε την κανονική διαδικα-
σία ως υπουργική ρύθµιση, για να µπορεί ακριβώς να υπάρχει
απ’ αυτήν τη ρύθµιση και η εκτίµηση του Γενικού Λογιστηρίου
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του Κράτους. Υπάρχουν απώλειες; Δεν υπάρχουν απώλειες; Τι
ύψους απώλειες είναι αυτές για το δηµόσιο; Ποιοι ωφελούνται
απ’ αυτήν τη ρύθµιση, αν ωφελούνται κάποιοι; 

Διαφορετικά, µε αυτόν τον τρόπο, διαµορφώνεται ένα πολύ
άσχηµο περιβάλλον. Γιατί το λέµε αυτό; Γιατί η Κυβέρνηση δεν
πρέπει µόνο να είναι –αν είναι- τίµια, αλλά πρέπει και να φαίνεται.
Και µε τέτοιου είδους µεθοδεύσεις, κύριε Υπουργέ, όχι µόνο δεν
φαίνεστε τίµιοι, αλλά αντίθετα δηµιουργείτε το πεδίο για να ανα-
πτυχθούν οτιδήποτε αντιλήψεις και απόψεις, υπαρκτές ή όχι.

Απ’ αυτήν την άποψη, εµείς σας λέµε και πάλι να αποσύρετε
την τροπολογία, να µην την κάνετε αποδεκτή και να έρθει µε την
κανονική διαδικασία. Στο χωριό µου λένε «καθαρός ουρανός, ασ-
τραπές δεν φοβάται». Με τέτοιες µεθοδεύσεις φαίνεται ότι φο-
βάστε, όχι µόνο τις αστραπές, αλλά και το θρόισµα των φύλλων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, σας ευχαριστώ πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Αµυράς για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ήµασταν εδώ µε τον κ. Καρρά και σπάγαµε το

κεφάλι µας πού την έχουµε ξαναδεί αυτήν την τροπολογία. Πέ-
ρυσι, λοιπόν, -δεν ήσασταν εσείς εδώ σε αυτήν την Αίθουσα- πάλι
νύχτα είχε έρθει µία αντίστοιχη βουλευτική τροπολογία και τότε
είχαν βγει στην επιφάνεια κάποια στοιχεία για το ποιους αφο-
ρούσε, δηλαδή κάποιες εταιρείες, που έχουν αποθήκες καυσί-
µων στη βόρεια Ελλάδα. Σας λέµε, λοιπόν, «µια του κλέφτη, δυο
του κλέφτη», τρεις και µας έπιασε η µπόχα από τα καύσιµα τα
λαθραία. 

Σας λέµε, λοιπόν, εµείς, ως Ποτάµι, αποσύρετε αυτήν την τρο-
πολογία ή πείτε µας τώρα, εδώ ποιες εταιρείες αφορά και ποιο
είναι το ποσό που το ελληνικό δηµόσιο θα χάσει από τον κατα-
λογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Αµυρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Τι εντάξει;

Εδώ µιλάµε για το λαθραίο καύσιµο, που υποτίθεται αυτή η Κυ-
βέρνηση µέσα στον πρώτο χρόνο της θα έφερνε από την κατα-
πολέµησή του βεβαιωµένους φόρους ενός δισεκατοµµυρίου
ευρώ. Και εδώ τώρα πάτε να µας πάρετε και τα υπόλοιπα; Πή-
γαµε, δηλαδή, για µαλλί και βγαίνουµε κουρεµένοι; 

Αποσύρετέ την, κύριε Υπουργέ, ή αλλιώς ανεβείτε στο Βήµα
και πείτε µας ποιες εταιρείες αφορά και πόσα χρήµατα θα χάσει
το κράτος από τη µη καταπολέµηση του λαθρεµπορίου και τη
νοµιµοποίηση του λαθρεµπορίου καυσίµου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Μεΐκόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πάντως είναι πραγµατικά φοβερό. Εάν παρακολουθήσει κα-

νείς µε προσοχή τις τοποθετήσεις των, αγαπητών κατά τα άλλα,
συναδέλφων της αντιπολίτευσης, νοµίζω θα εκπλαγεί αν διαπι-
στώσει ότι η ρητορική τους αφορά µια Ελλάδα η οποία δηµιουρ-
γήθηκε ξαφνικά στις 26 Γενάρη του 2015. Μέχρι τότε δεν υπήρχε
ούτε δηµόσια διοίκηση, ούτε φορολογία, ούτε δάνεια, ούτε τρά-
πεζες, τίποτα. Είναι πραγµατικά φοβερό και δεν µπορώ να αντι-
ληφθώ αυτήν τη ρητορική και αυτήν την αφήγηση. 

Αναφορικά µε το εν λόγω νοµοσχέδιο νοµίζω ότι και η εισηγή-
τριά µας και ο Υπουργός, αλλά και οι συνάδελφοι της Συµπολί-
τευσης έχουν αναλύσει επαρκώς τα άρθρα και τις διατάξεις του,
οπότε θα προσπαθήσω λίγο κωδικοποιηµένα και πολύ σύντοµα
να αποδώσω σε λίγο χρονικό διάστηµα την ουσία του.

Κατ’ αρχάς, πριν µιλήσω επί της ουσίας, θα µου επιτρέψετε
τρία πρώτα σχόλια. Ακούω από τους συναδέλφους της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης την κατηγορία για προχειρότητα. Νοµίζω
ότι είχαν την ευκαιρία τους. Yπήρχε συγκεκριµένος νόµος στο
παρελθόν. Πενήντα τέσσερις ήταν οι επιχειρήσεις που υπήχθη-
σαν στο καθεστώς αυτό. Τρεις µόνο διευθετήθηκαν. 

Ακούω το επιχείρηµα ότι δεν είναι εξωδικαστικός συµβιβα-
σµός, αλλά στην ουσία, εφόσον θα πρωτοδικούν οι υποθέσεις,
πρόκειται για δικαστικό συµβιβασµό. Εγώ καλώ τους συναδέλ-

φους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µας περιγράψουν έναν
τρόπο µε τον οποίο η συµφωνία όλων των συµβαλλόµενων µε-
ρών θα είναι δεσµευτική και θα έχει µία νοµική επικύρωση. Εφό-
σον, εποµένως, δεν υπάρχουν ούτε και οι εφέσεις, αυτές οι υπο-
θέσεις λογικά θα διευθετούνται γρήγορα. 

Ένα τρίτο σχόλιο είναι το ακόλουθο. Ακούω το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα και δηµοσιογράφους αλλά και συναδέλφους της
αντιπολίτευσης να χρησιµοποιούν συνέχεια ένα τσιτάτο ότι το
ιδιωτικό χρέος, τα χρωστούµενα δηλαδή χρήµατα των Ελλήνων
πολιτών, ανέρχεται στα 94 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φαντάζοµαι ότι
κανείς µέσα σε αυτή Αίθουσα δεν είναι αφελής ώστε να πιστέψει
ότι τα 94 δισεκατοµµύρια ευρώ δηµιουργήθηκαν τα δύο τελευ-
ταία χρόνια. Προφανώς τα χρωστούµενα αυτά είναι αποτελέ-
σµατα συγκεκριµένων επιλογών, πολιτικών επιλογών, και υπάρ-
χουν και συγκεκριµένες πολιτικές ευθύνες. 

Αναφορικά, τώρα, λοιπόν µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, νο-
µίζω ότι αποτελεί µια πολύ σηµαντική και ολοκληρωµένη παρέµ-
βαση ακριβώς για τη ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους που κατα-
πνίγει την αγορά τα τελευταία χρόνια. Αφορά λοιπόν χρέη προς
τράπεζες, δηµόσιο, µεγάλους προµηθευτές και ασφαλιστικά τα-
µεία. Ποιος, κωδικά, είναι ο στρατηγικός στόχος; Αφ’ ενός είναι
η διάσωση των βιώσιµων επιχειρήσεων και αφ’ ετέρου η διασφά-
λιση των θέσεων εργασίας. 

Με τον εξωδικαστικό λοιπόν αυτό µηχανισµό γίνεται µια συνο-
λική διαπραγµάτευση του οφειλέτη µε όλους τους πιστωτές στο
ίδιο τραπέζι. Για πρώτη φορά ο οφειλέτης θα καταθέτει προτά-
σεις προς τους πιστωτές και αυτοί µε τη σειρά τους αντιπροτά-
σεις, µε την τελική όµως απόφαση να ανήκει στην επιχείρηση
που οφείλει. Νοµίζω ότι το καίριο σηµείο είναι πως η διευθέτηση
των οφειλών, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα γίνεται µε κριτήριο
το µέγεθος της επιχείρησης και των χρεών της, αλλά µε κριτήριο
την πραγµατική ικανότητα της επιχείρησης να αποπληρώσει τις
οφειλές της και να συνεχίσει τη βιώσιµη λειτουργία της. 

Τι µπορεί λοιπόν να επιτευχθεί για τον οφειλέτη µε τον εξωδι-
καστικό µηχανισµό; Πολύ κωδικά: Γενναίες µειώσεις επιτοκίων,
επιµηκύνσεις της περιόδου αποπληρωµής αλλά ακόµη και δια-
γραφές οφειλών υπό προϋποθέσεις. 

Ποιες είναι οι δυνατότητες, φίλες και φίλοι συνάδελφοι, που
δίνει στην οικονοµία ο εξωδικαστικός συµβιβασµός; Αφ’ ενός τη
δυνατότητα στις τράπεζες να βελτιώσουν τους ισολογισµούς
τους µειώνοντας τα κόκκινα δάνειά τους, αφ’ ετέρου για το δη-
µόσιο δίνεται η δυνατότητα βελτίωσης των εσόδων µέσω της µεί-
ωσης των ληξιπρόθεσµων οφειλών του και τέλος υπάρχει µια
σηµαντική ανάσα ρευστότητας στην αγορά µέσω της πληρωµής
των προµηθευτών. 

Νοµίζω ότι και στο εφαρµοστικό κοµµάτι, αναφορικά µε τους
χρόνους εφαρµογής της συγκεκριµένης νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας, ήδη στις 2 Μαΐου θα λειτουργήσουν δύο καινούρια γραφεία
ενηµέρωσης και εξυπηρέτησης δανειοληπτών σε Αθήνα και Πει-
ραιά, τις επόµενες εβδοµάδες στις πρωτεύουσες όλων των πε-
ριφερειών της χώρας και µέσα στο καλοκαίρι θα γίνει εφαρµογή
και καθολικά σε όλη τη χώρα. 

Πρόκειται για µια πολύ καλή νοµοθετική ρύθµιση. Νοµίζω ότι
αν προκύπτουν και πεδία νοµοθετικών βελτιώσεων, θα είµαστε
εδώ πέρα το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα για να τα διευ-
θετούµε και αυτά. Όλα αυτά πολύ κωδικά.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε κι

εµείς για τη διαχείριση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που το περιµένει εδώ και

πολύ καιρό ο εµπορικός και ο επιχειρηµατικός κόσµος και νοµίζω
ότι θα δει σήµερα και θα συνειδητοποιήσει ότι αυτοί οι οποίοι το
παίζουν –επιτρέψτε µου- «προστάτες» της επιχειρηµατικότητας
και του ιδιωτικού τοµέα, αυτό το νοµοσχέδιο το καταψηφίζουν,
ένα νοµοσχέδιο το οποίο προσπαθεί να δώσει ζωή στην υγιή επι-
χειρηµατικότητα. Καταλαβαίνω πολύ καλά την αντιπολίτευση και
τη Νέα Δηµοκρατία, κατανοώ την αµηχανία στην οποία βρίσκον-
ται και την κρίση, διότι βλέπουµε ότι η συµφωνία µε τους δανει-
στές προχωρεί προς ολοκλήρωση, βλέπουµε ότι προχωρεί η
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ολοκλήρωση της αξιολόγησης, που θα γίνει άµεσα. 
Εδώ θα ήθελα να πω ότι η Κυβέρνηση µε την πολιτική της, την

πολιτική που έχει να κάνει µε την πάταξη της φοροδιαφυγής, του
λαθρεµπορίου κλπ., έφερε έσοδα στο ελληνικό δηµόσιο και ο ελ-
ληνικός λαός µε τις θυσίες που έκανε αυτά τα χρόνια έφερε πάλι
το αποτέλεσµα συνολικά αυτού του σοβαρού πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος, το οποίο ήταν ένα ισχυρό διαπραγµατευτικό χαρτί,
ούτως ώστε να προχωρήσουµε στην ολοκλήρωση της αξιολόγη-
σης. 

Διαψεύστηκαν αυτή τη στιγµή οι εγχώριες Κασσάνδρες -µιλάω
για την Αντιπολίτευση και δη την Αξιωµατική Αντιπολίτευση- που
έλεγαν ότι δεν θα κλείσει η αξιολόγηση, το θέµα «εκλογές», να
φύγει ο Τσίπρας. Τα ακούσαµε όλα αυτά πάρα πολύ. 

Και εδώ θα ήθελα να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επί του
πιεστηρίου σήµερα τι έγινε στο Ευρωκοινοβούλιο. Όταν συζη-
τούνταν η πορεία της ολοκλήρωσης της αξιολόγησης, για άλλη
µια φορά οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ αµφισβήτησαν τα στοιχεία σε σχέση µε το πρωτογενές
πλεόνασµα, τα οποία αναφέρθηκαν από τον κ. Μοσχοβισί και τον
κ. Ντάισεµπλουµ και έγινε µια σοβαρή συζήτηση.

Εδώ πέρα, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι βρίσκεστε πράγµατι,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σε δύσκολη θέση, ίσως σε στρα-
τηγικό αδιέξοδο, θα έλεγα, διότι πρώτα και κύρια, εξασφαλίζον-
τας και ολοκληρώνοντας την αξιολόγηση και µε τη συµφωνία, θα
υπάρχει ένας καθαρός χρόνος για την Κυβέρνηση να προχωρή-
σει στην ολοκλήρωση της προεκλογικής της δέσµευσης που έχει
να κάνει µε την πάταξη της διαφθοράς, της διαπλοκής, έχει να
κάνει µε τις εξεταστικές οι οποίες θα µας δείξουν το γιατί µπή-
καµε σε αυτή την πολιτική των µνηµονίων.

Η Κυβέρνηση ψηφίστηκε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από
τον ελληνικό λαό για να βγάλει τη χώρα από αυτή την κρίση και
την επιτροπεία και να σταθεί η κοινωνία όρθια και βέβαια να
οδεύσουµε στην αναπτυξιακή πορεία αυτού του τόπου. 

Όµως, είναι η κατάσταση η οποία βιώνουµε και στην οικονοµία
και στην επιχειρηµατικότητα, για πανηγυρισµούς; Σαφώς θα
απαντήσω «όχι». Όµως, ουσιαστικά αυτό το οποίο φαίνεται είναι
µια χαραµάδα ελπίδας πια και µε την ολοκλήρωση της αξιολό-
γησης να προχωρήσουµε στην ανηφόρα της δηµιουργίας και της
ανάπτυξης.

Είναι η κατάσταση στον εµπορικό κόσµο εξαιρετική; Κανείς
δεν θα πει «ναι». Πραγµατικά η κατάσταση είναι δύσκολη και επι-
βαρύνθηκε ιδιαίτερα και φτάσαµε εδώ σήµερα και από την τε-
τραετία του 2010-2014 και έχουµε συνολικά τώρα επτά χρόνια
κρίσης. Όµως, επιτέλους έρχεται ένα νοµοσχέδιο το οποίο ου-
σιαστικά προσπαθεί να αποτελέσει ένα εργαλείο ρύθµισης χρε-
ών τα οποία δρουν ανασταλτικά ουσιαστικά στην ανάπτυξη και
στην επιχειρηµατική δραστηριότητα.

Το εν λόγω νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα να είναι επίκεντρο
της διαπραγµάτευσης των χρεών ο ίδιος ο οφειλέτης. Δεν έχουν
πλέον τον κύριο λόγο οι τράπεζες, όπως ίσχυε παλιά. Έχει ση-
µασία αυτό, καθώς ο εξωδικαστικός αυτός µηχανισµός είναι µια
µόνη διαδικασία στην οποία κάθονται οι πιστωτές, η επιχείρηση
και ο µεσολαβητής να βρουν µια λύση. Ουσιαστικά πρόκειται για
µια άλλη φιλοσοφία. Όλοι θα επιδιώξουν το καλύτερο. Όµως, το
κύριο είναι ότι συνεχίζεται η λειτουργία της επιχείρησης. Συνεχί-
ζει να προσφέρει στην οικονοµία η επιχείρηση που είχε τα δυ-
σβάσταχτα αυτά χρέη. Συνεχίζουν να µην γίνονται απολύσεις
εργαζοµένων, και βέβαια, όπως είπαµε αρχικά, στο επίκεντρο
είναι οι υγιείς επιχειρήσεις.

Όµως, αυτό, το οποίο θα ήθελα να τονίσω είναι και η άλλη ποι-
ότητα της πολιτικής αυτής της Κυβέρνησης και της λειτουργίας.
Έγινε σοβαρή διαβούλευση. Έγινε διαβούλευση στην Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου µε τους φορείς, που πάρα πολλοί ήταν
από τον εµπορικό κόσµο -και το γνωρίζουµε- και από την ΕΣΕΕ
και από την ΓΣΕΒΕΕ. Είπε ότι είναι µια τελευταία ευκαιρία για τις
επιχειρήσεις σε ανακοίνωσή της η ΕΣΕΕ και πολλές από τις πα-
ρατηρήσεις αυτές λήφθηκαν υπ’ όψιν από τον αρµόδιο Υπουργό
και φάνηκε και στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Μου προξενεί εντύπωση
ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιµένει σε παρατηρήσεις σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο, οι οποίες έχουν απαντηθεί και πολλές
έχουν συµπεριληφθεί στον νόµο. 

Θα ήθελα να πω για τον κ. Δένδια ότι ουσιαστικά έκανε την αυ-
τοκριτική του και είπε σήµερα «δεν προχώρησε ο νόµος τον
οποίο εγώ είχα συντάξει ως επικεφαλής Υπουργός». Την ίδια
στιγµή έρχεται η Νέα Δηµοκρατία και µας λέει «γιατί αυτό τον
νόµο δεν τον προχωρείτε και δεν τον ψηφίζετε;». 

Εµείς, η Κυβέρνηση, αναλάβαµε την ευθύνη µε αυτό το νοµο-
θέτηµα γιατί µας ενδιαφέρει η επιχειρηµατικότητα.

Μας ενδιαφέρει η µικροµεσαία επιχείρηση, που αποτελεί τη
ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, που µπορεί να συµβάλλει
στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας που είναι και το
κύριο ζητούµενο.

Θα κλείσω, όµως, έτσι όπως άρχισα. Μας ακούν και κρίνουν
πολλοί επιχειρηµατίες, οι οποίοι βλέπουν ποιος πραγµατικά εν-
διαφέρεται για την επιχειρηµατικότητα. Και οι κακοί κρατιστές
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως µας κατηγορούν, παίρνουν πραγµατικά µέτρα
και ευθύνη για την τόνωση πραγµατικά της υγιούς επιχειρηµατι-
κότητας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
επτά εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο
Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Τριανταφύλλου έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν

από λίγο υπήρξε µία τοποθέτηση από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΠΑΣΟΚ. Είναι καθ’ όλα θεµιτή µία διαφοροποίηση
-και έντονη- για οποιαδήποτε τροπολογία, για οποιοδήποτε νο-
µοσχέδιο. Είναι αδιανόητο, όµως, να υπάρχουν εκφράσεις όπως
«κακοµοίρης». Θα µου πείτε ότι έχουν ακουστεί άλλες και άλλες
εκφράσεις, εγώ στέκοµαι στο «κακοµοίρης» που ακούστηκε; Εί-
ναι σηµαντικό, όµως. Ποιος νοµίζει ότι είναι ο κ. Λοβέρδος και ο
κάθε κύριος Λοβέρδος εδώ µέσα; Όλοι έχουµε κριθεί και ο κ. Λο-
βέρδος και εµείς. Εµείς βέβαια είµαστε άγνωστοι σε σχέση µε
τον κ. Λοβέρδο. Ωστόσο, είναι πραγµατικά αδιανόητο -και το
ακούµε όλοι σαν µη συµβαίνει τίποτα- να βλέπουµε µία συµπερι-
φορά η οποία αγγίζει την αχρειότητα. 

Κακός είναι ο άνθρωπος που του αρέσει να ντροπιάζει τους
άλλους, λέει κάποιος, και νοµίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι µπο-
ρεί να λέµε διάφορα και να αντιπαρατιθέµεθα πολύ σφοδρά -και
καλά κάνουµε- επί του πολιτικού, αλλά τέτοιου είδους εκφράσεις
είναι αδιανόητες. Νοµίζω ότι ο καθένας από εσάς θα πρέπει να
το δει και θα πρέπει να τοποθετηθεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άρα, τώρα κάνετε και την αυτοκριτική
σας για το 2015, το 2016, γι’ αυτά που λέγατε. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κύριε Αµυρά, πρώτον, δεν σας διέ-
κοψα καθόλου όταν µιλήσατε, δεύτερον δεν έχω κανένα πρό-
βληµα µε την αυτοκριτική. Και µιας και ρωτάτε, θα σας πω ευ-
θέως ότι δεν µετανιώνω για τίποτα. Είµαι από τους ανθρώπους
που επιµένουν ότι δεν υπάρχουν µονόδροµοι και να ακουστεί
εδώ καθαρά και στεντόρεια ότι µονόδροµοι δεν υπάρχουν. Ο
µόνος µονόδροµος τον οποίο αποδέχοµαι είναι ο αγώνας που
πρέπει να κάνει ατοµικά και συλλογικά ο καθένας για να αλλάζει
τη θέση του. Πάµε παρακάτω.

Κάποια σηµεία και για το νοµοσχέδιο, αλλά πριν πάµε στο νο-
µοσχέδιο, µιας και µιλάµε για τη σηµερινή κατάσταση της χώρας
–και νοµίζω ότι όλοι οι συνάδελφοι παρά τις διαφορετικές προ-
σεγγίσεις το έχουν αναφέρει- θα πρέπει να σκεφθούµε ποιες
πρέπει να είναι οι στρατηγικές µας επιλογές. Στρατηγική επιλογή
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και στόχος είναι η ανάπτυξη και ενίσχυση βιώσιµων και µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων που θα έχουν και πρέπει να έχουν σηµαί-
νοντα και καταλυτικό ρόλο στο νέο αναπτυξιακό υπόδειγµα, µε
κύρια χαρακτηριστικά τη δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη.

Στο παρελθόν υπήρξε ένας φαύλος κύκλος ύφεσης και λιτό-
τητας που κατέστρεψε µεθοδικά τις µικρές και µεσαίες επιχειρή-
σεις και αυτή η καταστροφή µε τη σειρά της των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων δηµιούργησε και άλλη ύφεση και άλλη λιτότητα.
Τα µνηµόνια δεν είναι µόνο κάποια οικονοµικά µέτρα που παίρ-
νουν οι κυβερνήσεις, είναι προσπάθεια για αναπροσαρµογή και
ανακατάταξη του κεφαλαίου εν µέσω και διά µέσου και άλλων
γεωπολιτικών εξελίξεων, εντάσεων, ακόµα και πολέµων πολλές
φορές. 

Η σηµερινή νοµοθετική ρύθµιση αποτελεί ένα µόνο σηµείο -
όχι το µοναδικό- από παρεµβάσεις και πρωτοβουλίες που είναι
απαραίτητες για µια ανάπτυξη που θα στηρίζεται στην παρα-
γωγή, πρωτοβουλίες που έχουν να κάνουν µε τη δηµιουργία ει-
δικών αλλά και εναλλακτικών χρηµατοδοτικών εργαλείων. Και
όλοι οι θιασώτες εδώ µέσα της Αντιπολίτευσης –και αναφέροµαι
συγκεκριµένα στα περισσότερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και
της µείζονος Αντιπολίτευσης και όχι µόνο- µάλλον µας έχουν γε-
µίσει µε καταναλωτικά πρότυπα παρά µε επενδύσεις τόσα χρό-
νια. 

Φαντάζοµαι ότι όλοι εσείς διαβάζετε ανακοινώσεις του ΣΕΒ.
Και τι λέει, λοιπόν, ο ΣΕΒ; Διάβασα και σήµερα µια ανακοίνωση.
Λέει ότι όλα αυτά τα «χρυσά» χρόνια, η ευηµερία των δανεικών
χωρίς παραγωγή, µε καταστροφή της παραγωγής, χωρίς σωστή
διανοµή, µε σπάταλη για µερικούς και όχι για τον λαό διανοµή
και αδικία ταυτόχρονα, τι έφερε; Έφερε από το 2000 µέχρι το
2009 τις χαµηλότερες επενδύσεις στην Ελλάδα σε σχέση µε την
Ευρώπη. Από το 2000, ξαναλέω, µέχρι το 2009. Αλήθεια, γιατί;
Γιατί όλα αυτά τα χρόνια, που ήταν χρόνια ευηµερίας, όπως λέτε,
χρόνια δανεικών –και δεν το λέω εγώ, δεν το λέει ένας συριζαίος,
δεν το λέει κάποιος από την Αριστερά, το λέει ο ΣΕΒ- είχαµε τις
λιγότερες επενδύσεις στην Ελλάδα; Εγώ θα ήθελα πραγµατικά
να ακούσω µια απάντηση.

Θα ήθελα να ακούσω, επίσης, και τι έφταιξε, γιατί αυτά τα
στοιχεία είναι στοιχεία πραγµατικά.

Δεν θα αναφερθώ στις αντεγκλήσεις για τα οικονοµικά στοι-
χεία που παρατίθενται από την Αντιπολίτευση και από την Κυβέρ-
νηση. Αντί το salis grano, προσθέτω και λίγο αλάτι και προχωρώ.
Αυτό κάνει η Αντιπολίτευση.

Να πάω πολύ γρήγορα, µιας και έχω πολύ λίγο χρόνο, στο νο-
µοσχέδιο. Είπα και πριν ότι η υπερχρέωση των επιχειρήσεων και
τα συσσωρευµένα επιχειρηµατικά κόκκινα δάνεια είναι από τα
µεγαλύτερα προβλήµατα που προέκυψαν κατά τη διάρκεια της
επταετίας της κρίσης. Τα στοιχεία που κοµίζουν οι αρµόδιες υπη-
ρεσίες για την ύπαρξη µεγάλου ιδιωτικού χρέους δεν αναφέρον-
ται στους λεγόµενους στρατηγικούς κακοπληρωτές, αλλά σε
επιχειρηµατίες που στην πλειοψηφία τους έχουν βιώσιµες επι-
χειρήσεις και ζηµιώθηκαν από τη χρονίζουσα ύφεση και τα προ-
βλήµατα της ελληνικής οικονοµίας.

Η αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων αλλά και η συνολική οι-
κονοµική πολιτική του Υπουργείου πρέπει να συγκλίνουν σε έναν
κεντρικό στόχο: Στην επανεκκίνηση της οικονοµίας και στην
υπέρβαση της κρίσης. Αποτελεί, µάλιστα, στοίχηµα για την Κυ-
βέρνηση, αλλά και για την κοινωνία γενικότερα η επιτυχία της
εξωδικαστικής αυτής ρύθµισης και είναι σηµαντικό σκαλοπάτι
στην πορεία εξόδου της χώρας από την επιτροπεία.

Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Το σχέδιο νόµου για τον εξωδι-
καστικό συµβιβασµό οπωσδήποτε θα έχει αδυναµίες, διότι η
πραγµατικότητα προφανώς είναι απρόβλεπτη. Φιλοδοξεί, ωστό-
σο, αυτό το νοµοσχέδιο να ρυθµίσει µε έναν τρόπο κοµβικό και
ρηξικέλευθο τα χρέη των επιχειρήσεων που µπορούν και θέλουν
να συνεχίσουν να υφίστανται και να δουλεύουν, αλλά δυσκο-
λεύονται εξαιτίας των χρεών τους. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που όλοι είπαν ότι έχει καινοτοµία, µια
βασική καινοτοµία, γιατί στο επίκεντρο βρίσκεται ο οφειλέτης ο
οποίος ξεκινά τη διαδικασία, ο οποίος εγκρίνει το σχέδιο ανα-
διάρθρωσης µέσα από µια συντονισµένη και οργανωµένη σε
συγκεκριµένο πλαίσιο διαδικασία διαπραγµάτευσης µε τους πι-

στωτές.
Και υπάρχει και µια σηµαντική διαφορά, πέρα από την ολιστική

προσέγγιση, ότι µε αυτό το σχέδιο για τον εξωδικαστικό µηχανι-
σµό δίνεται για πρώτη φορά η δυνατότητα σε µια χρεωµένη επι-
χείρηση να διαπραγµατευτεί και να ρυθµίσει τα χρέη της σε µια
µόνο διαδικασία µε το σύνολο των πιστωτών της, δηλαδή και
ιδιώτες και νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και ταµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν θα αναφερθώ καθόλου στη διαδικασία για το πώς γίνεται.
Ήταν σηµαντικές οι τοποθετήσεις όλων των συναδέλφων. Θέλω
να πω, όµως, το εξής τελειώνοντας. Είναι σηµαντικό να υπάρχει
προσήλωση στη δυνατότητα και στην προοπτική της ανάπτυξης.
Εκεί θα µετρηθούν, κατά την άποψή µου, οι κυβερνήσεις, εκεί θα
µετρηθούν τα κόµµατα, εκεί θα µετρηθούν και οι πολιτικές από-
ψεις του καθενός µας. 

Είναι εύλογες και απαραίτητες οι πολιτικές διαφωνίες. Θα πρέ-
πει, όµως, να υπάρχουν επιχειρήµατα, όχι ύβρεις και χυδαιότητα.
Εδώ πέρα νοµίζω ότι ο καθένας µας µπορεί να δει -και εγώ το έ-
χω δει αρκετές φορές σ’ αυτές τις επιτροπές- ποιος υβρίζει. Ή-
µουν χθες –και πρέπει να το πω- στην Επιτροπή Ελληνισµού της
Διασποράς. Ο ελληνικός λαός έβγαλε τα συµπεράσµατά του για
το σχολείο του Μονάχου. Μπορώ να πω και πολλά άλλα παρα-
δείγµατα.

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την
ανοχή, λέγοντας ένα πράγµα. Εάν ο ΣΥΡΙΖΑ καταφέρει –γιατί δεν
το έχει καταφέρει ακόµα- να γίνει η ανάγκη στα πλευρά τους,
τότε νοµίζω ότι θα έχουµε πετύχει.

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Ο κ. Θεοχάρης έχει τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, χρειαζόµαστε το σηµερινό νοµοσχέδιο, γιατί χρειαζόµαστε
λύση για την πέτρα που έχουν δεµένη στο λαιµό οι µικροµεσαίοι
επιχειρηµατίες.

Όµως, φέρνετε έναν µηχανισµό γραφειοκρατικό, πολύπλοκο,
µε πολλαπλές και άχρηστες, αχρείαστες εξαιρέσεις, έναν µηχα-
νισµό που κλείνει το µάτι στους στρατηγικούς κακοπληρωτές και
θα οδηγήσει εκατοντάδες χιλιάδες υποθέσεις να περιµένουν δι-
κάσιµο µπορεί και µετά από πέντε ή δέκα χρόνια. Έτσι, αντί να
κόψετε το σχοινί που δένει την πέτρα στον λαιµό των µικροµε-
σαίων, τους λέτε «µην µπείτε ακόµη στη θάλασσα». Αυτό, όµως,
δεν είναι λύση. Σας το είπαµε όλοι στην Επιτροπή. Σας το είπαν
οι άµεσα ενδιαφερόµενοι. Σας το είπαν οι φορείς µηδενός εξαι-
ρουµένου, αλλά εσείς δεν τους ακούσατε.

Σήµερα τα ληξιπρόθεσµα ιδιωτικά χρέη κοντεύουν να φτάσουν
σε ύψος το ΑΕΠ, 100 δισεκατοµµύρια στις εφορίες, 30 δισεκα-
τοµµύρια στα ταµεία, πάνω από 100 δισεκατοµµύρια στις τράπε-
ζες. Ιστορικά πρόκειται για ένα από τα µεγαλύτερα βάρη κακών
χρεών σε παγκόσµιο, ενδεχοµένως, επίπεδο. Πρέπει να το καθο-
ρίσουµε.

Επιχειρήσεις και νοικοκυριά δεν πρόκειται να ανακάµψουν αν
δεν βρεθεί µια οριστική και βιώσιµη λύση. Το ίδιο ισχύει και για
τις τράπεζες που σήµερα δεν επιτελούν τον ρόλο τους.

Τι προτείνω: Την καθιέρωση ενός συστήµατος µηχανισµών, το
οποίο θα µπορέσει να ξεχωρίσει τις επιχειρήσεις που µπορούν
να επιβιώσουν, επιχειρήσεις που αποτελούν κοινωνικό και οικο-
νοµικό πλούτο της χώρας και δεν πρέπει να χαθούν. Από ένα
όριο και πάνω -ας πούµε τις 500.000 ευρώ- να ακολουθούνται οι
διαδικασίες της δικαστικής διάσωσης, του δικαστικού συµβιβα-
σµού, όπως για παράδειγµα για τις περιπτώσεις τύπου Μαρινό-
πουλου.

Για τα µικρότερα χρέη, από εκεί και κάτω, να υπάρχει µια ελα-
φρύτερη δικαστική διαδικασία, όπως ακριβώς αυτή που φέρνετε
µε το παρόν νοµοσχέδιο και δεν καταλαβαίνω γιατί επιµένετε να
τη λέτε εξωδικαστική, όταν την πάτε στο Πολυµελές Πρωτοδι-
κείο.

Για τα µικρότερα ακόµη χρέη, ας πούµε µέχρι 250.000, υπο-
χρεωτικά να περνάµε για τους µικροµεσαίους, χωρίς όρια 20.000
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ή οτιδήποτε άλλο, σε έναν βιώσιµο εξωδικαστικό συµβιβασµό
πραγµατικό, χωρίς δικαστές, ώστε να δώσουµε λύση για αυτούς
τους ανθρώπους, που να περιλαµβάνει µόνο οφειλές προς τρά-
πεζες, ταµεία και εφορία. Τις περισσότερες επιχειρήσεις έτσι
µπορούµε να τις σώσουµε και έτσι δεν χρειάζονται οι δικαστές,
µε γρήγορες ηλεκτρονικές διαδικασίες, µε γενικά κριτήρια και
αυτοµατοποιηµένη διαδικασία, ώστε να µην χρειάζεται η υπο-
γραφή κανενός δηµοσίου υπαλλήλου και έτσι να προχωράµε και
βέβαια µε αξιολόγηση των προτάσεων από διαµεσολαβητές και
εµπειρογνώµονες αναδιάρθρωσης επί τη βάσει ενός σωστού
business plan.

Όσες επιχειρήσεις δεν µπορούν να διασωθούν µε αυτά τα τρία
επίπεδα, τότε θα πρέπει να οδηγούνται σε εκκαθάριση για να δώ-
σουµε χώρο σε νέες επιχειρήσεις να ανθήσουν και να δώσουν
την ώθηση στην οικονοµία. Η εκκαθάριση όµως και αυτή έχει ελ-
λείψεις. Δεν µπορούν οι ιδιώτες, δεν µπορούν οι δήµοι, για πα-
ράδειγµα, και άλλοι οργανισµοί να πτωχεύσουν στη χώρα µας.
Πρέπει αυτό να συµβεί.

Κι όχι µόνο αυτό, αλλά ο µηχανισµός έχει ατέλειες. Εκτός του
ότι δεν δίνει µια πραγµατική λύση, έχει και ατέλειες. Όπως επι-
σηµαίνει και η τροπολογία του κ. Καρρά, εµπλέκει µέσα τους συ-
νοφειλέτες και τους εγγυητές, ακόµα και αυτούς που παρείχαν
εγγυήσεις µόνο και µόνο επί τη βάσει µιας συγγενικής σχέσης
χωρίς να έχουν κανένα κέρδος. είναι ντροπή να εξαιρείτε τόσες
και πολλές περιπτώσεις, τη στιγµή που χαρίζετε µε την τροπο-
λογία αυτή πρόστιµα.

Ο Υπουργός είναι ένας έντιµος άνθρωπος. Όταν αποδέχτηκε
την τροπολογία αυτή, έσκυψε το κεφάλι. Είπε απλώς «Δεν µπορώ
να βρω ποιος είναι. Την κάνω αποδεκτή». Το ψιθύρισε και έφυγε.
Εσείς όµως –γιατί ο Υπουργός δεν είναι Βουλευτής- θα την ψη-
φίσετε και θα την ψηφίσετε µε ονοµαστική ψηφοφορία. Και το
κάθε «ναι» θα είναι «Ναι, είµαι συνεταίρος λαθρεµπόρων». Συνά-
δελφός σας ήρθε προηγουµένως ενώπιον του κ. Κεγκέρογλου
και του κ. Αµυρά και είπε: «Ε, ένας άνθρωπος πήρε έναν φορέα,
έδωσε τόσα λεφτά, να µην του χαρίσουµε 38 εκατοµµύρια;». Δη-
λαδή, στήνουµε και τον διαγωνισµό; Γιατί αυτό µας είπε. Εκτός
από το ότι χαρίζετε, στήνετε και τους διαγωνισµούς. Δίνετε, δη-
λαδή, στους εκλεκτούς όχι να πάρουν τους φορείς µε τα δικά
τους λεφτά, αλλά µέσω των άλλων, µε το χάρισµα των προστί-
µων. Είναι ντροπή αυτή η τροπολογία! Πρέπει να την αποσύρετε
τώρα. Πολύ γρήγορα µάθατε τα κόλπα, η «πρώτη φορά Αρι-
στερά». Πολύ γρήγορα!

Σας παρακαλούσαµε, κατέθεσα δεύτερη φορά την τροπολο-
γία, για να δώσουµε µια δεύτερη ευκαιρία σε επιχειρήσεις οι
οποίες έχουν κλείσει, έχουν µείνει µε τα χρέη, τα πρόστιµα, τις
προσαυξήσεις και οι άνθρωποι έχουν µια θηλιά στον λαιµό και
δεν µπορούν, δεν έχουν πια επιχείρηση για να τα δώσουν. Και ο
Υπουργός µπερδεύτηκε, είπε ότι δεν την κάνει αποδεκτή, ενώ
ήδη την έχει περάσει µε νοµοτεχνική βελτίωση. 

Και πρέπει να σας παρακαλάω µαζί µε τον Εµπορικό Σύλλογο
Αθηνών, µαζί µε τη ΓΣΕΒΕΕ, µαζί µε τους υπόλοιπους, για να
δεχθείτε αυτό το αυτονόητο και χαρίζετε τα πρόστιµα έτσι; 

Πετύχαµε, λοιπόν, αυτήν την αλλαγή και αυτό είναι θετικό και
θα παρακολουθήσουµε και την εφαρµογή, γιατί δεν φθάνει µόνο
ο νόµος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το απαραίτητο άλµα ανάκαµψης
που έχει ανάγκη η χώρα, θα πραγµατοποιηθεί µόνο µέσω της
αναβίωσης της µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας, µέσα
από την ανασύσταση της µεσαίας τάξης που έχει καταστραφεί.
Η ΑΔΕ προχθές έβγαλε στοιχεία, τα οποία τα έβγαλε µετά από
πέντε χρόνια, µετά από αίτηση κατάθεσης εγγράφων που έκανα
εγώ προσωπικά, γιατί έλειπαν αυτά τα στοιχεία. Και τι είναι; Είναι
στοιχεία φωτιά. Το 20% της µεσαίας τάξης έχει εξαφανιστεί.

Για να γίνει, λοιπόν, το άλµα της ανάπτυξης, το άλµα στον ει-
κοστό πρώτο αιώνα, απαιτούνται συγκεκριµένες δράσεις: 

Πρώτον, ένα συνολικό πρόγραµµα για τα ληξιπρόθεσµα χρέη.
Να σώσουµε επιχειρήσεις, να επιτρέψουµε στις τράπεζες να ζή-
σουν. Το περιέγραψα. 

Δεύτερον, ένα ευνοϊκό και λειτουργικό ασφαλιστικό και φορο-
λογικό σύστηµα, µε 20% ασφαλιστικές εισφορές, 20% φορολο-
γία. 

Τρίτον, µια σύγχρονη ψηφιακά δοµηµένη δηµόσια διοίκηση,
που θα περιορίσει δραστικά τα φαινόµενα διαφθοράς, θα αυξή-
σει την ταχύτητα στην εξυπηρέτηση, αλλά και την ποιότητα στην
εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Και εδώ, να επισηµάνω µε την ευκαιρία ότι χωρίς ηλεκτρονική
διαδικασία αυτό το νοµοσχέδιο δεν πρόκειται να λειτουργήσει.
Η κ. Τζάκρη στην επιτροπή µίλησε για την πλατφόρµα και µας
είπε ότι θα είναι έτοιµη τον Ιούνιο. Και πριν αλέκτωρ λαλήσαι, ο
κύριος Αντιπρόεδρος προχθές µίλησε στους τραπεζίτες και µί-
λησε για Σεπτέµβριο. Άρα, ήδη δώσατε την παράταση. Οι τρεις
µήνες που ζητήσατε, κύριε Λοβέρδο, δεν υπάρχουν. Είναι πολύ
περισσότερο και µας το αποκάλυψε ο κ. Δραγασάκης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πριν κάνουµε, λοιπόν, τη ψήφιση του νοµοσχεδίου, εν τάχει,
κύριε Πρόεδρε, -και τελειώνω- αναφέροµαι και στα τρέχοντα πο-
λιτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, τέλειωσε ο χρό-
νος, κύριε Θεοχάρη. Δεν είναι για τα τρέχοντα πολιτικά η ώρα
τώρα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τέλειωσα, τέλειωσα, κύριε
Πρόεδρε.

Η Κυβέρνηση έδειξε πραγµατικά ότι έκανε µια διαπραγµά-
τευση κυρίως για λόγους εσωτερικής κατανάλωσης. Στην πράξη,
όµως, έχει αποδείξει ότι δεν την ενδιαφέρουν τα δηµοσιονοµικά
και πέφτει στα νύχια του κ. Σόιµπλε. Ήδη το σκέφτεται και το λέει
ο κ. Σόιµπλε: «Τους ζητάω µισό και µου φέρνουν 4,2%. Άρα, όχι
3,5% για δέκα χρόνια, 8% πρέπει να ζητήσω, αλλιώς θα γίνω και
κορόιδο».

Αυτά τα λεφτά του πλεονάσµατος πάνε έξω, αποπληρώνουν
τα χρέη. Σας το έχω πει. Αν δεν πάρουµε το 3,5% και το 2% να
στηρίξει επενδύσεις στη χώρα µας, δεν έχουµε ελπίδα. Προχθές,
ο κύριος Πρωθυπουργός µας είπε «ψηφίζω τώρα τα µέτρα και,
αν χρειαστεί, θα τα ξεψηφίσω». Μα καλά δεν έχουµε κανένα σε-
βασµό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο χρόνος τελείωσε.
Σεβασµός στον χρόνο, παρακαλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση αποδέχεται αχρείαστα µέτρα, θάβοντας ουσια-

στικά τους νέους. Μια χώρα, όµως, που δεν µπορεί να στηρίξει
τους νέους δεν µπορεί να βγει από την κρίση. Τι να τα κάνω τα
πλεονάσµατα, όταν δεν έχω νέα γενιά; Οι νέοι µας καταλήγουν
να είναι σύγχρονοι Ηρακλείς. Κρατάνε στα δύο χέρια τους ένα
πτυχίο και ένα αεροπορικό εισιτήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το καταλάβαµε, κύ-
ριε Θεοχάρη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και όσοι µείνουν έχουν
κλειστές όλες τις πόρτες της χώρας τους. Και φέρετε ευθύνη γι’
αυτό, κύριε Πρόεδρε και κύριοι της συµπολίτευσης. Φέρετε ευ-
θύνη, γιατί ακολουθείτε το ίδιο µονοπάτι που ακολούθησαν όλες
οι Κυβερνήσεις της Μεταπολίτευσης, ενώ ο κόσµος περίµενε
κάτι διαφορετικό. Και αυτό δεν θα σας το συγχωρήσει, όταν έλ-
θει η ώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Κατσαβριά έχει
τον λόγο.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περίµενα ότι η κριτική των συ-
ναδέλφων της Αντιπολίτευσης για τον εξωδικαστικό µηχανισµό
ρύθµισης των οφειλών των επιχειρήσεων, θα αφορούσε περισ-
σότερο τη διασφάλιση της εφαρµογής του και λιγότερο την
ανάγκη της πολιτικής διαφοροποίησής τους. 

Βεβαίως, δεν αποτελεί έκπληξη η θέση της Νέας Δηµοκρατίας
που φαίνεται να ταυτίζεται περισσότερο µε αυτή των πιστωτών
του ιδιωτικού τοµέα, δηλαδή των τραπεζών και των µεγαλοπρο-
µηθευτών των επιχειρήσεων. Δεν µπορεί κανείς να ξέρει, βέβαια,
εάν αυτό είναι το ισχυρότερο κίνητρο της Νέας Δηµοκρατίας. Σί-
γουρα, όµως, µπορεί κάποιος να καταλάβει εύκολα την αµηχανία
και την απογοήτευση της ηγεσίας της, καθώς όλες οι ενδείξεις
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οδηγούν στο κλείσιµο της αξιολόγησης και στο πέρασµα της κοι-
νωνίας σε ρυθµούς ανάκαµψης και ανάπτυξης. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί µια υπερώριµη απαίτηση
του εµπορικού και επιχειρηµατικού κόσµου και ιδιαίτερα των µι-
κρών και µεσαίων επιχειρήσεων. Γιατί πράγµατι η πρωτόγνωρη
και παρατεταµένη ύφεση εξαφάνισε ήδη από την αγορά χιλιάδες
επιχειρήσεις και απειλεί µε λουκέτο όσες κατάφεραν µε κόπο και
δυσκολίες να κρατηθούν µέχρι σήµερα. 

Αποδείχτηκε µε τον πιο τραγικό τρόπο ότι το φάρµακο της λι-
τότητας, τα νεοφιλελεύθερης έµπνευσης µέτρα, δηλαδή ο πε-
ριορισµός των εισοδηµάτων και των κοινωνικών δαπανών, οδη-
γούν σε κάθε περίπτωση σε έναν φαύλο κύκλο που βαθαίνει την
ύφεση και οξύνει τις συνέπειές της, πράγµα που σηµαίνει περισ-
σότερη ανεργία, περισσότερη φτώχεια και διεύρυνση των κοινω-
νικών ανισοτήτων. 

Η λιτότητα δεν προκάλεσε απλώς αποπληθωρισµό, αλλά διέ-
λυσε την αγορά και έφερε σε απόγνωση τη συντριπτική πλειοψη-
φία της κοινωνίας. Όµως, έστω και καθυστερηµένα, πολλοί επι-
χειρηµατίες έχουν συνειδητοποιήσει ότι η εξαέρωση των µισθών
και των συντάξεων που φάνηκε αρχικά να τους βολεύει τον κα-
θένα τους ξεχωριστά υπονόµευσε τελικά τη βιωσιµότητα των
δικών τους επιχειρήσεων. Γιατί είναι η µείωση των εισοδηµάτων
των εργαζοµένων που οδήγησε στη µείωση της ζήτησης, στη µεί-
ωση των πωλήσεων, στη µείωση των κερδών, στην έλλειψη ρευ-
στότητας και στην αδυναµία αποπληρωµής των οφειλών. 

Οι πιο πολλοί γνωρίζουν πια στο πετσί τους ότι το νεοφιλελεύ-
θερο µοντέλο των δήθεν αντιλαϊκιστών, των δήθεν φιλοευρω-
παίων δεν είναι για όλους. Αφορά κυρίως µεγάλα συµφέροντα,
εγχώρια και ξένα, που απεγνωσµένα διεκδικούν τον δραστικό πε-
ριορισµό των µικρών και µεσαίων και βλέπουν τον εργαζόµενο
ως τον πιο µισητό εχθρό τους. Αφορά εκείνους που έχουν ανα-
θέσει την πολιτική τους εκπροσώπηση στο απίθανο τρίδυµο Ση-
µίτη-Μητσοτάκη-Βενιζέλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή την άποψη
για µια στρατηγική διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους. Όµως, σε
τι διαφορετικό προσβλέπει τούτο το νοµοσχέδιο; Το γεγονός ότι
οι βιώσιµες αλλά ταυτόχρονα υπερχρεωµένες επιχειρήσεις
έχουν τη δυνατότητα να διεκδικήσουν τη συνολική ρύθµιση των
οφειλών τους δεν εντάσσεται σε µια τέτοια στρατηγική; Κάποιοι
µίλησαν και για διαχωρισµό ως προς την αντιµετώπιση της προ-
έλευσης των οφειλών, εάν δηλαδή αυτές οι οφειλές αφορούν
στο δηµόσιο, τις τράπεζες ή ιδιώτες πιστωτές. Όµως, αυτό δεν
συνεπάγεται και πάλι σειρά προτεραιότητας των δανειστών µιας
επιχείρησης που, προφανώς, δυσχεραίνει και τη θέση κάποιων
από αυτούς; Και σε τι διαφέρει αυτό από τη σηµερινή κατάσταση
καθώς ο οφειλέτης θα ήταν και πάλι µόνος και αποδυναµωµένος
απέναντι στους ισχυρούς δανειστές του; 

Επιπλέον ορισµένοι ανησυχούν ότι οι περισσότερες υποθέσεις
εξωδικαστικού συµβιβασµού θα καταλήξουν στα δικαστήρια.
Προφανώς, το λένε, γιατί δεν κατανοούν ότι ενδεχόµενη επίτευξη
συµβιβασµού µεταξύ οφειλέτη και πιστωτών σηµαίνει ότι πρόκει-
ται για συµφωνία αµοιβαίου συµφέροντος για όλες τις πλευρές.
Και είναι παραπάνω από σαφές ότι η διευθέτηση του χρέους δεν
θα βασίζεται σε οικονοµικά µεγέθη, όπως το ύψος του χρέους
και του µεγέθους της επιχείρησης, αλλά στην πραγµατική ικανό-
τητα της αποπληρωµής της επιχείρησης. 

Η διαδικασία υλοποίησης του εξωδικαστικού συµβιβασµού θα
γίνεται µε ηλεκτρονικό τρόπο, γεγονός το οποίο µειώνει το διοι-
κητικό κόστος της διαδικασίας, όχι µόνο για την επιχείρηση αλλά
και για τους πιστωτές. Αυτό επίσης αναµένεται να εξασφαλίσει
διαφάνεια, ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα στην εφαρµογή
του νόµου. 

Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης φιλο-
δοξεί να συµβάλει στην υποστήριξη των υπερχρεωµένων πολι-
τών και επιχειρήσεων. Να τονίσουµε εδώ ότι και οι αγρότες υπά-
γονται σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ο νόµος αυτός προστίθεται µάλιστα σε µια σειρά παρεµβά-
σεων, όπως ο νόµος για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, οι προ-
στατευτικές διατάξεις στο πλαίσιο του νόµου για την προστασία
του καταναλωτή, του νόµου δηλαδή για την ίδρυση και λειτουρ-
γία µη τραπεζικών εταιρειών διαχείρισης απαιτήσεων, η συµβολή

του Υπουργείου Οικονοµίας στην αναµόρφωση του Κώδικα Δε-
οντολογίας των Τραπεζών και η δηµιουργία της Ειδικής Γραµµα-
τείας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους. 

Εποµένως, έχουµε κάθε λόγο να ισχυριζόµαστε ότι αυτό το
πλέγµα ρυθµίσεων υλοποιεί ένα µέρος του παράλληλου προ-
γράµµατός µας. Έχουµε επίσης τη βάσιµη πεποίθηση ότι το
παρόν σχέδιο νόµου θα συµβάλλει και στην ανάπτυξη της εθνι-
κής µας οικονοµίας, καθώς εναρµονίζεται µε τον συνολικό σχε-
διασµό της Κυβέρνηση για τη στήριξη των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων, την ενίσχυση της ρευστότητας και την τόνωση των επεν-
δύσεων στην οικονοµία. 

Θεωρούµε ότι οι υπερχρεωµένες επιχειρήσεις που έχουν πε-
ριθώρια βιωσιµότητας όχι µόνο δεν πρέπει να αποκοπούν από
τον παραγωγικό κορµό της χώρας, αλλά αντίθετα είναι αναγκαίο
να συνδεθούν µε την αναπτυξιακή προσπάθεια και την αναγέν-
νηση της πατρίδας µας που συντελείται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι κάνουν λάθος όσοι
δεν συνηγορούν στην υπερψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου, γιατί µαζί µε την προοπτική της αποµείωσης του δηµόσιου
χρέους, της κατάργησης της λιτότητας και της επιτροπείας µπο-
ρεί να δοθεί ξανά ελπίδα και προοπτική στον λαό µας, ιδιαίτερα
στη νέα γενιά για απασχόληση και ένα καλύτερο, πιο δίκαιο και
ελπιδοφόρο µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Αν-
τωνίου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κλείσω τη ση-

µερινή συζήτηση, αν είµαι ο τελευταίος οµιλητής, µε κάποιες
πολύ σύντοµες παρατηρήσεις. 

Πρώτα πρώτα, για τη σηµασία του νοµοσχεδίου έχουν µιλήσει
πολλοί συνάδελφοι και εναργέστερα περιέγραψε τη σηµασία του
η εισηγήτρια από πλευράς Πλειοψηφίας. Θέλω να κλείσω µε έξι
παρατηρήσεις.

Πρώτον, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι το ποσό της αµοιβής
για τους διαµεσολαβητές είναι µικρό σε σχέση µε το µέγεθος και
τη σηµασία της εργασίας τους και πρέπει να αυξηθεί, προκειµέ-
νου να µην έχουµε φαινόµενα ανεπαρκούς ενδιαφέροντος. 

Δεύτερον, να µπορούν να συµπεριληφθούν στη ρύθµιση µε εγ-
γυηµένα δάνεια του ελληνικού δηµοσίου, τα οποία είναι σε πα-
ράταση και όχι µόνο αυτά που οι εγγυήσεις τους έχουν κατα-
πέσει. Σας έχει υποβληθεί σχετικό αίτηµα µε τεκµηρίωση. 

Τρίτον, για τη ρύθµιση των χρεών των ελευθέρων επαγγελµα-
τιών σε ασφαλιστικά ταµεία και δηµόσιο, όπως προβλέπεται στο
άρθρο 15 παράγραφος 21, αν είναι δυνατόν, να κατέβει το ποσό
της οφειλής από τις 20.000 ευρώ στις 10.000 ευρώ. 

Τέταρτον, στην περίπτωση επιχειρήσεων που οφείλουν πάνω
από το 85% σε έναν µόνο οφειλέτη –αφορά κυρίως οφειλές σε
τράπεζες- να ακολουθείται η κανονική διαδικασία µε ορισµό συν-
τονιστή και να µην αφήνονται σε διµερή διαπραγµάτευση. 

Να δηµιουργηθεί τάχιστα η απαραίτητη ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα υποβολής των αιτήσεων ένταξης στον νόµο των ενδιαφε-
ροµένων επιχειρήσεων, ώστε να γίνει γρήγορα η σχετική διαδικα-
σία. 

Τέλος, να έρθει, επίσης, γρήγορα ρύθµιση του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, προκειµένου να διασφαλιστεί το ακαταδίωκτο των
στελεχών τραπεζών, ασφαλιστικών ταµείων και δηµοσίου για τις
συµφωνηθείσες αναδιαρθρώσεις οφειλών και δανείων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Δεν έχει ζητήσει τον λόγο κάποιος συνάδελφος για δευτερο-

λογία. 
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να προσθέσετε κάτι; 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τοποθετηθώ επί

της τροπολογίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Σαρίδη,

έχετε τον λόγο. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η τροπολογία Δηµητριάδη έχει ονοµατεπώνυµο. Πέρσι, τη

συγκεκριµένη τροπολογία, κύριε Υπουργέ, την είχαν φέρει τρεις
συνάδελφοί µου του ΣΥΡΙΖΑ και την είχε στηρίξει δε ένας συνά-
δελφός µου από τη Θεσσαλονίκη µάλιστα. Αφορά µια εταιρεία
της Βορείου Ελλάδος κι εσείς προσωπικά είστε υπόλογος γι’
αυτό το µεγάλο σκάνδαλο που θα συνδέσετε το όνοµά σας µε
το πρώτο –επίσηµα- σκάνδαλο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, που µα-
θαίνει πάρα πολύ γρήγορα πώς να ηγείται των σκανδάλων. 

Δεν υπάρχει κανένας σεβασµός στους εκπροσώπους του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου. Κανένας! Ποιος θα πληρώσει τα λεφτά
που θα χαρίσετε στη συγκεκριµένη ιδιωτική εταιρεία; Θα τα πλη-
ρώσετε εσείς ή θα τα πληρώσει ο ελληνικός λαός; Η Ένωση Κεν-
τρώων θα καταψηφίσει τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Όσον αφορά τις υπόλοιπες δύο υπουργικές τροπολογίες, για
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1025 σας έχουµε επισηµάνει,
µε κάθε τρόπο, ότι µε επαναλήψεις, παρατάσεις και αναβολές,
εκτάκτως, επειγόντως και κατά παρέκκλιση του νόµου νοµοθε-
τήµατα δεν µπορούν να βγαίνουν σωστά. Δεν λύνονται έτσι τα
προβλήµατα. Αντιθέτως, τα προβλήµατα διογκώνονται, διαιωνί-
ζονται. Θα στηρίξουµε παρ’ όλα αυτά εµείς την τροπολογία 1025. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1026 δεν θα τη στηρίξει η Ένωση
Κεντρώων, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
Εποµένως, κηρύσσεται…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο να δευτερολογήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν µιλήσατε προ-

ηγουµένως;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μίλησα για τον Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κύριος Υπουργός

δεν θέλει να προσθέσει κάτι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει. Τότε δεν έχω κάτι άλλο να

πω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερο-

λογήσουµε; Δεν θα γίνουν δευτερολογίες των εισηγητών; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας κάλεσα προ-

ηγουµένως και κανείς δεν ήθελε να δευτερολογήσει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Έλειψα για τρία λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε. Θέλω να τοποθετηθώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μα, σας κάλεσα προ-

ηγουµένως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ήµουν εδώ δύο ώρες, συνεχόµενα,

έλειψα τρία λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να κάνω εγώ γι’

αυτό; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν έχω τη δυνατότητα για δευτε-

ρολογία; Δεν καταλαβαίνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είπαµε, σας κάλεσα

προηγουµένως. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας έχουµε πει ότι θα

καταθέσουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι έκανα; Εδώ ήµα-

σταν όλον τον χρόνο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με συγχωρείτε πάρα πολύ, ο κατάλο-

γος είχε ακόµα πέντε συναδέλφους. Δεν θα µείνουµε στην ψη-
φοφορία, αν το κάνετε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν κάνω τίποτα!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μου επιτρέπετε να σας πω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπήρξε µια συνολική παρεξήγηση σε

ό,τι αφορά τη διαδικασία. Πρώτον, εγώ νόµιζα, όπως έχουµε
αποφασίσει από το πρωί -ο κύριος Υπουργός ήταν εδώ και µπο-
ρεί να σας διαβεβαιώσει γι’ αυτό- προεδρεύοντος του κ. Κακλα-
µάνη, ότι έχουµε ανάγκη ενός δεύτερου κύκλου τοποθετήσεων
που θα αφορούν τις τροπολογίες και µου είπε –είναι στα Πρα-
κτικά αυτό, συνεννοηθείτε- ότι θα δοθεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, σας
έδωσα τον λόγο όποτε τον ζητήσατε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ. Δεν έχω καµµία αν-

τίρρηση σε αυτό. Άλλο, όµως, λέω. Για το θέµα των δευτερολο-
γιών είχαµε διαβεβαίωση ότι θα υπάρξουν επί των τροπολογιών.
Από το πρωί αυτό. Έρχεται τώρα η ώρα τους κι εσείς σπεύδετε
να κλείσετε τη συζήτηση για να αποφύγετε την πρόταση ονοµα-
στικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν σπεύδω καθό-
λου. Καθόλου!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό κάνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε κάτι να κατα-

θέσετε; Καταθέστε το! Καµµία αντίρρηση!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα το καταθέσουµε.
Όταν σπεύδετε να κλείσετε τη συζήτηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ απευθύνθηκα

στο Σώµα. Σας παρακαλώ πολύ, κύριε Λοβέρδο!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφήστε µε να ολοκληρώσω, σας πα-

ρακαλώ. Δεν έχω τίποτα µαζί σας ούτε κι εσείς τίποτα µαζί µου.
Αφήστε µε να πω τις απόψεις µου και τελειώνω. 

Σας έχω ενηµερώσει ότι θα καταθέσουµε πρόταση ονοµαστι-
κής. Έτσι δεν είναι; Είχαµε την πληροφόρηση από το Προεδρείο,
πρώτον, των δευτερολογιών και υπήρχαν ακόµα πέντε οµιλη-
τές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μα, κύριε Λοβέρδο,
κάλεσα το Σώµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …που δεν ξέραµε αν έχουν παραιτη-
θεί από την οµιλία τους. Αυτό το ξέρει το Προεδρείο. 

Οφείλατε, λοιπόν, να µας προειδοποιήσετε και να πείτε «θα
κλείσω τη συνεδρίαση ή έχουν παραιτηθεί οι τάδε συνάδελφοι
από τον πίνακα, καταθέστε την πρόταση ονοµαστικής ή µην την
καταθέτετε».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχω αναγγείλει…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν ήσασταν στην Αί-

θουσα, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν δεν δώσετε στην Κοινοβουλευ-

τική µας Οµάδα τον χρόνο να καταθέσουµε την πρόταση ονοµα-
στικής, σας ενηµερώνω ότι θα αποσυρθούµε από την Αίθουσα
και δεν θα συµµετάσχουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καταθέστε την! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, εις

επίρρωσιν αυτών που είπε ο συνάδελφος κ. Λοβέρδος, συµβαίνει
το εξής: Εµείς προκαλέσαµε και παρακαλέσαµε επανειληµµέ-
νως, καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης, τον κύριο Υπουργό να
µας δηλώσει αν αποδέχεται ή όχι την τροπολογία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αν έχετε την καλοσύνη, αφήστε µε να τελειώσω. Αυτό έγινε

τώρα, προ ολίγων λεπτών. Πέµπτη βράδυ για να συγκεντρώ-
σουµε τις υπογραφές των Βουλευτών απαιτείται κάποιος χρό-
νος. Εάν η Κυβέρνηση προσπαθεί µε τέτοιες µεθοδεύσεις να µην
κατατεθεί το αίτηµα ονοµαστικής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καµµιά κυβέρνηση
δεν προσπαθεί τίποτα. Απευθύνεστε στο Προεδρείο. Δεν ήσα-
σταν εδώ, κύριε Δένδια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µη µου κάνετε εµένα
έτσι το χέρι! Έτσι να το κάνετε στο σχολείο στους µαθητές σας,
αν είχατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν κατάλαβα. Τι εί-
πατε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μη µου κάνετε έτσι το χέρι! Αυτό σας
λέω! Δεν ακούτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακούω πολύ καλά! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αφού ακούτε, τότε µη µε ξαναρωτάτε.

Έτσι το χέρι να το κάνετε σε µαθητή. Ακούτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Απευθύνεστε στο

Προεδρείο. Δεν θα µου υποδείξετε εσείς τον τρόπο που θα απευ-
θύνοµαι στο Σώµα. Εντάξει; Σας απευθύνοµαι µε αξιοπρέπεια και
µε σεβασµό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τότε να µη µου κάνετε το χέρι έτσι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ πολύ.
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Πείτε ό,τι έχετε να πείτε. Δεν ήσασταν στην Αίθουσα και δεν µπο-
ρείτε να κάνετε… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν ήµουν στην Αίθουσα, διότι συνεν-
νοούµουν για τη συλλογή των υπογραφών επί της απαράδεκτης
τακτικής της Κυβέρνησης, η οποία δεν τιµά την Κυβέρνηση και
δεν τιµά τον Υπουργό. 

Τον ρώτησα δεκαπέντε φορές εάν θα δεχθεί αυτήν την τροπο-
λογία το πρωί. Και δεν απάντησε ποτέ και απαντά µισή ώρα τώρα
πριν, για να µην κατατεθεί ονοµαστική. Και αν αυτό δεν είναι µε-
θόδευση, τι είναι; Μπορείτε να µας πείτε τι είναι; Δεν ντρέπεστε
λίγο εδώ πέρα; Δεν ντρέπεστε; Σας ρωτάµε ποιόν καλύπτετε µε
αυτήν την τροπολογία και δεν µας λέτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν µου λέτε τώρα,
κύριε Δένδια, έχετε κάτι να προσθέσετε; Πείτε µας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Παρακαλώ αναµείνατε να συλλεγούν οι
υπογραφές. Είναι σαφές. Καθυστερήστε την ψηφοφορία. Θα
συλλέξουµε και θα σας φέρουµε τις υπογραφές. Σας λέω δε ευ-
θέως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε δέκα λεπτά,
για να τις συλλέξετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θέλουµε ένα τέταρτο να σας φέρουµε
τις υπογραφές. Σαφές; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Βάσει του Κανονισµού είναι αυτό,
κύριε Δένδια; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι βάσει του Κανονισµού, κύριε συ-
νάδελφε, ο κύριος Υπουργός προκαλούµενος από το πρωί να µη
δηλώνει αν θα τη δεχθεί και να τη δέχεται Πέµπτη βράδυ, δέκα
λεπτά προ της λήξεως; Αυτό είναι βάσει Κανονισµού; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Το έχει δηλώσει εδώ και πολλή ώρα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ακούστε, υπάρχουν και όρια κοινοβου-

λευτικής ντροπής και η Κυβέρνηση τα έχει υπερβεί! Να είµαστε
συνεννοηµένοι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δένδια, απευ-
θύνεστε στο Προεδρείο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, δεν απευθύνοµαι στο Προεδρείο.
Εδώ δεν φταίτε εσείς. Απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δένδια και κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, διακόπτουµε για δέκα λεπτά, για να
συγκεντρωθούν οι υπογραφές. Αναµένουµε. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα αναλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζεται η συ-
νεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την κατάθεση της ονοµα-
στικής ψηφοφορίας από Βουλευτές της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, υπήρξε ανάλογο αίτηµα από τη Νέα
Δηµοκρατία και εν συνεχεία από τον ΣΥΡΙΖΑ. Κατά συνέπεια, κα-
θυστερούµε για να κατατεθούν όλες µαζί.

Σας γνωρίζω, παράλληλα, ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα και µαθητές µα-
θήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 72ο

Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης. 
Η Βουλή, παιδιά, σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έχουν κατατεθεί αιτήσεις ονο-

µαστικής ψηφοφορίας, πρώτον, από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ επί
της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών και, δεύτερον, από
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας επί της τροπολογίας µε αριθ-
µό 1027/15. Αρχικά, όµως, είχαν καταθέσει αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και Ανεξάρτητοι Βουλευτές επί της τροπολο-
γίας µε αριθµό 1027/15.

Προτείνουµε η ονοµαστική ψηφοφορία να διεξαχθεί αύριο Πα-
ρασκευή 28 Απριλίου 2017 και ώρα 10.00’, πριν από τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο. 

Μετά από τις κατατεθείσες προτάσεις, η ψηφοφορία για το νο-

µοσχέδιο θα συνεχιστεί αύριο το πρωί. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
Μπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο,

κύριε Κεγκέρογλου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, λόγω του ότι

εµείς καταθέσαµε εµπροθέσµως την αίτηση ονοµαστικής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το είπα αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έχω ένα απλό αίτηµα. Δεν θα

υπάρξει –νοµίζω- αντίρρηση από κανέναν. 
Επειδή το πρωί θα υπάρξει ένα πρόβληµα µε δύο συναδέλ-

φους, θα θέλαµε να διαβάσετε τον δικό µας πίνακα απόψε και
αύριο τους άλλους.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συγγνώµη, επί του

θέµατος που έθεσε ο κ. Κεγκέρογλου υπάρχει οµοφωνία;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ο Κανονισµός είναι σαφής, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Έχουµε παρακολουθήσει απόψε µία καθόλου ευχάριστη δια-

δικασία µέσα στο Κοινοβούλιο. Υπήρξαν απόπειρες επανειληµ-
µένα, κύριε Πρόεδρε, να διακοπεί άρον-άρον η συνεδρίαση προ-
κειµένου να µην κατατεθούν οι προτάσεις ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας. Παρακαλούσαµε τον κύριο Υπουργό από τις 14.00’ να µας
πει εάν δέχεται ή δεν αποδέχεται την τροπολογία του κ. Δηµη-
τριάδη. Το είπε πολύ αργά. 

Υπήρξαν προβλήµατα από το Προεδρείο –όχι µε εσάς εδώ-
που προσπάθησε να κλείσει άρον-άρον τη διαδικασία για να µην
κατατεθούν οι προτάσεις αυτές. Και όταν, κύριε Πρόεδρε, έγινε
πια σαφές στην Αίθουσα ότι και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη και
η Νέα Δηµοκρατία καταθέτουν προτάσεις ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας για µία ύποπτη τροπολογία, που µυρίζει διαφθορά, τότε
ανακάλυψε η Πλειοψηφία ότι θέλει και αυτή να καταθέσει ονο-
µαστική ψηφοφορία για το δικό της σχέδιο νόµου, µε σκοπό να
µην καταλαβαίνουν οι άνθρωποι, να µην καταλαβαίνουν οι πολί-
τες ποιο είναι το διακύβευµα. Το διακύβευµα είναι διαφθορά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πάµε στην ανάγνωση κατά
την πρόταση του κ. Κεγκέρογλου. Μη νοµίζει, όµως, κανένας ότι
είναι τόσο πονηρός που θα µπορεί να καλύπτει τις ενοχές του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Ξυδάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έχω τη δική
σας κοινοβουλευτική πείρα ούτε του κ. Λοβέρδου ούτε του κ.
Δένδια. Νοµίζω, όµως, ότι απόψε έγινε µία παραβίαση κάθε Κα-
νονισµού και µε δική µας διάθεση ώστε να δοθεί µία πολιτική
λύση σε αυτό το οποίο καταγγελλόταν λίγο πριν. Μη µας κάνει
και µάθηµα τώρα ο κ. Λοβέρδος. Το δεχθήκαµε. Ζήτησε χρόνο
για να µαζέψει υπογραφές και εδόθη. Το ίδιο ζήτησε και ο κ. Δέν-
διας.

Τελειώσαµε! Κάναµε τη στοιχειώδη επιδιόρθωση της πολιτικής
τάξης και της κοινοβουλευτικής τάξης. Ας τελειώσουµε εκεί. Ας
µην κουνήσουν όλοι το δάχτυλο σε όλους. Τέλος εδώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα ήθελα, πρώ-
τον, να παρακαλέσω να µη γίνει διαλογική συζήτηση, γιατί δεν
οδηγεί πουθενά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αµυρά, επί

του θέµατος; Τι θέλετε να πείτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, τελικά αποδεικνύεται ότι εάν έχεις γεννηθεί Πανελευσι-
νιακός, δεν θα γίνεις ποτέ Μπαρτσελόνα.

Και γιατί το λέω αυτό; Διότι εδώ κλωθογύριζαν οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ διάφορα µισόλογα για αυτήν την τροπολογία. Όταν
εµείς ζητούσαµε διευκρινίσεις για το ποια εταιρεία κρύβεται πίσω
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από το λαθρεµπόριο, τα πρόστιµα του οποίου θα διαγραφούν µε
αυτήν την τροπολογία, κανείς δεν ήξερε.

Θέλω, όµως, να µεταφέρω το κλίµα όχι µόνο εντός της Αιθού-
σης αλλά και το κλίµα πέριξ της Αιθούσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Αµυρά, επί του θέµατος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Τι τον αφήνετε να λέει για τα πέριξ της
Αιθούσης; Τι είναι; Δηµοσιογράφος;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έχει σηµασία. Μου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θέλω να πω, λοιπόν, ότι όπως ο θεός

των Ρωµαίων, ο Ιανός, που είχε διπλό πρόσωπο, άλλο για τους
έξω και άλλο για τους µέσα των τειχών της Ρώµης, έτσι και αρ-
κετοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Ξυδάκη, γιατί δυσφορείτε; Δεν

ακούτε τους συνάδελφους σας του ΣΥΡΙΖΑ έξω στους διαδρό-
µους, που λένε ότι η τροπολογία αυτή είναι απαράδεκτη;

Σας δίνουµε, λοιπόν, µια τελευταία ευκαιρία να την αποσύρετε
µπας και τελικά σώσετε το τοµάρι σας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ντροπή! Να την αποσύρετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στο σηµείο αυτό,

κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να διαβάσετε τα ονόµατα!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Αίσχος! Ντροπή!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Αύριο δεν είναι µέρα νοµοθετικής

εργασίας!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εφόσον ο Κανονι-
σµός προβλέπει να λύσουµε τη συνεδρίαση τώρα, η συνεδρίαση
λύεται.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, όχι!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα διαβάσετε τα δικά µας ονό-

µατα. Τα άλλα αύριο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν δεχόµαστε τέτοια

πράγµατα.
(Θόρυβος – παρατεταµένες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η Διάσκεψη των
Προέδρων…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε τη Διάσκεψη
των Προέδρων. Τα ονόµατα σήµερα!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν έχει Διάσκεψη!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Τα ονόµατα!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα ονόµατα να διαβαστούν σή-

µερα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ας πάρει απόφαση το Σώµα, κύριε Πρό-

εδρε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστά, το Σώµα, κύριε

Πρόεδρε!
Να γίνει ψηφοφορία, για να πάρει την απόφαση το Σώµα, κύριε

Πρόεδρε. Δεν µπορεί ο Ειδικός Γραµµατέας να κανονίζει τη δια-
δικασία. Άµα θέλει, να έρθει ο κ. Βούτσης εδώ!

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Το Σώµα θα αποφασίσει.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, διαβάστε τα ονόµατα.
Διαβάστε τα όλα να τελειώνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ηρε-
µήστε, για να µιλήσει το Προεδρείο.

Εφόσον συµφωνεί ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία, εφόσον,
δηλαδή, η πλειοψηφία της Βουλής συµφωνεί, θα διαβάσω τα ο-
νόµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Έπρεπε να γίνει αυτό;
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η κ.

Ζαρούλια.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Εγώ προσωπικά δεν έχω πρόβληµα, αλλά

πιστεύω ότι αύριο θα λείπουν πάρα πολλοί για την ψηφοφορία
και επειδή το ΠΑΣΟΚ έλεγε για Τρίτη, µήπως πρέπει να το κά-
νουµε Τρίτη; Εγώ δεν έχω πρόβληµα προσωπικά, εδώ είµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Ζαρούλια,
η Πλειοψηφία της Βουλής αποφάσισε για αύριο. Σεβαστή είναι
η άποψη της Μειοψηφίας, αλλά η Πλειοψηφία αυτό αποφάσισε.
Και η Νέα Δηµοκρατία το εδέχθη για αύριο και ο ΣΥΡΙΖΑ και η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Η απόφαση του Προέδρου ήταν σε

µία ή σε δύο συνεδριάσεις. Άπαξ θέλει και δεύτερη, θα πάει την
Τρίτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οπότε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω ότι έχει κατατεθεί αίτηση ονο-
µαστικής ψηφοφορίας επί της τροπολογίας 1020/15 του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης «Εξωδικα-
στικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών επιχειρήσεων», από Βου-
λευτές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ και
Ανεξάρτητων Βουλευτών, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα αναγνώσω και
τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψη-
φοφορίας Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ
- ΔΗΜΑΡ και Ανεξάρτητων Βουλευτών, για να διαπιστωθεί αν
υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την
υποβολή της.

Η κ. Γεννηµατά Φώφη. Απούσα.
Ο κ. Αρβανιτίδης Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Βενιζέλος Ευάγγελος. Απών.
Ο κ. Αχµέτ Ιλχάν. Παρών.
Ο κ. Γρηγοράκος Λεωνίδας. Παρών.
Ο κ. Θεοχαρόπουλος Αθανάσιος. Παρών.
Ο κ. Κεγκέρογλου Βασίλειος. Παρών.
Η κ. Κεφαλίδου Χαρούλα. Παρούσα.
Ο κ. Κουτσούκος Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Κρεµαστινός Δηµήτριος. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας. Παρών. 
Ο κ. Κωνσταντόπουλος Δηµήτριος. Παρών.
Ο κ. Λοβέρδος Ανδρέας. Παρών.
Ο κ. Μανιάτης Ιωάννης. Παρών. 
Ο κ. Μπαργιώτας Κωνσταντίνος. Απών.

Ο κ. Παπαθεοδώρου Θεόδωρος. Παρών.
Ο κ. Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Τζελέπης Μιχάλης. Παρών. 
Η κ. Χριστοφιλοπούλου Εύη. Παρούσα. 
Από τους υπογράφοντες Ανεξάρτητους Βουλευτές.
Ο κ. Καρράς Γεώργιος. Παρών. 
Ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑ-
ΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ και των Ανεξάρτητων Βουλευτών.

(Θόρυβος – παρατεταµένες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό και ώρα 21.45’

λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα Παρασκευή 28 Απριλίου
2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α)
νοµοθετική εργασία, ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης: «Εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών επιχει-
ρήσεων» και β) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.
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